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DANS CE NUMÉRO➤ Jugendforum mam EP-President Pöttering

Gitt wielen!

Zwee Parlamentspresidenten, e
Grapp voll Lëtzebuerger Deputéiert,
véier vun eise sechs Vertrieder am
Europaparlament an natierlech, a
souguer virun allem, Studente vun
der Uni Lëtzebuerg: Dat war
d’Kompositioun vum Jugendforum
„Europa in der globalen Krise“, den
13. Mäerz an der Chamber.

De President vum Europäesche
Parlament Hans-Gert Pöttering hat

de Wonsch ausgedréckt, sech - am
Kader vun enger Visite zu Lëtze-
buerg an am Virfeld vun den Euro-
pawahlen - mat Jugendlechen
iwwer Europa austauschen ze
kënnen.

Säin Haaptmessage un d’Adress
vun deene Jonken, gläich uganks:
Gitt wielen! D’Europaparlament
hätt sech mat de Joren eng Impor-
tenz an den europäeschen Déci-

siounsprozesser erschafft, déi den
eenzelne Bierger duerch seng Par-
ticipatioun un de Wahlen ho-
noréiere sollt. De Chamberspresi-
dent Lucien Weiler huet argu-
mentéiert, d’Europaparlament wär
dat bescht Mëttel géint den Demo-
kratiedefizit an Europa, deen esou
dacks beklot gëtt.

Deen duebelen Appell koum wuel
awer ze spéit: Et huet sech

gewisen, dass just e Grapp voll
vun de Studenten, déi am Sall
waren, sech ageschriwwen hunn.
Wat awer net bedeit, dass Europa
se net géif interesséieren. Dat huet
d’Diskussioun duerno gewisen.
Vun de Studente koume Froen a
Meenungen iwwert d’Mënsche-
rechter, iwwer eisen Ëmgank mat
Awanderer, iwwert déi fräi Zirku-
latioun am Schengen-Raum an
iwwert d’Entwécklungspolitik.
Och iwwert d’Wirtschafts- a
Finanzkris goung Rieds; knapp
zwou Stonne laang huet den
Échange gedauert.

Engagéiert Riede vum Chamberspresident …a vum President vum Europaparlament
Lucien Weiler… Hans-Gert Pöttering

➤ Entrevue à Paris

Secret bancaire et fiscalité de l’épargne

La délégation luxembourgeoise,
présidée par M. Laurent Mosar
(2e de droite) et composée des
Députés Lucien Thiel, Charles
Goerens, Lydia Mutsch, Roger
Negri, Norbert Haupert, François
Bausch et Gast Gibéryen, a été
reçue par M. Didier Migaud, Pré-
sident de la Commission des Fi-
nances de l'Assemblée nationale
(4e de gauche), et M. Jean Arthuis,
Président de la Commission des
Finances du Sénat (5e de gauche).

Dans le cadre des travaux de révi-
sion de la directive européenne sur
la fiscalité de l’épargne et en amont
de la réunion du G20 du 2 avril
2009, les députés de la Commis-
sion des Finances et du Budget se
sont rendus à Paris pour des
entretiens avec leurs homologues
français de l’Assemblée nationale
et du Sénat.

Lors de la réunion du 5 mars, qui a
également porté sur la crise finan-
cière et économique et sur la ges-
tion des finances publiques, les
parlementaires ont précisé les posi-
tions de leurs pays respectifs.

Ce travail explicatif s’est prolongé
par une conférence de presse qui
s’est tenue à l’Assemblée natio-
nale.

Le déplacement à Paris a été une
étape d’une série de déplacements
similaires: après Berne et Paris va
suivre Vienne, le 30 mars.

d'Chamber online op

www.chd.lu
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➤ Presidentekonferenz vun de Parlamentspresidente vun der EU

Subsidiaritéit, Krisemanagement
an Zukunft vun Europa

Den Här Lucien Weiler, President
vun der Chamber, huet d’Lëtze-
buerger Parlament bei der Presi-
dentekonferenz vun de Parla-
mentspresidenten aus der EU ver-
trueden, déi vum 26. bis den 28.
Februar zu Paräis organiséiert
gouf.

D’Réunioun huet sech op dräi
Theme konzentréiert: déi insti-
tutionell Zukunft vun der Unioun
an d’Ëmsetze vun den Disposi-
tioune vum Lissabonner Vertrag
duerch d’national Parlamenter,
d’Abanne vun den nationale Parla-
menter an de Krisemanagement an
d’Zukunft vun Europa um Hori-
zont 2030.

Ëmsetze vun den Dispositioune
vum Lissabonner Vertrag

Op Basis vun enger Propositioun
vun der franséischer Présidence
vun der Presidentekonferenz hunn
d’Presidenten eng Rei Virschléi
zréckbehal, déi d’Ëmsetze vun den
Dispositioune vum Lissabonner
Traité betreffen.

D’Presidenten invitéieren de Rot
vun der Europäescher Unioun, den
nationale Parlamenter informell a
vum 1. September 2009 un d’Pro-
jete vu legislativen Texter, déi net
vun der Europäescher Kom-
missioun kommen, direkt ze ënner-
breeden.

Ausserdem encouragéieren d’Presi-
dente vun den nationale Parlamen-
ter vun der Europäescher Unioun a
vun de Kandidatelänner zesumme
mam President vum Europapar-
lament d’Parlamenter, fir datt dës
hir Zesummenaarbecht intensivéie-
ren, wat d’Kontroll vun der Sub-
sidiaritéit a vun der Proportio-
nalitéit ugeet.

D’Presidentekonferenz huet och
d’Roll vun de Parlamenter ënner-
strach an der Evaluatioun, an der
Kontroll vum Opbau vu engem
Europäesche Raum fir Fräiheet,
Sécherheet a Justiz an an der Defi-
nitioun vun neie Prioritéite vun der
europäescher Interventioun an
dëser Matière. D’Presidenten hunn
duerfir décidéiert, eng interpar-
lamentaresch Réunioun ze orga-
niséieren iwwert de Programm,
deen dee vu La Haye soll ofléisen.

Abanne vun de Parlamenter
an de Krisemanagement

D’Presidente begréissen, datt d’Eu-
ropäesch Unioun aktiv zur Reso-
lutioun vun de ville schroe Krise
mat regionaler oder weltwäiter
Dimensioun bäigedroen huet, mat
deenen Europa an de leschte Méint
konfrontéiert war. Si saluéieren
d‘Roll vun de Parlamenter, fir déi
voll Informatioun vun de Bierger ze
garantéieren, d’Aktioun vun de
Regierungen ze kontrolléieren a fir

Äntwerten ze proposéieren a Krise-
situatiounen. „D’Presidenten
erwaarde vun der Europäescher
Unioun, datt si mat enger Stëmm
schwätzt, fir ganz hire Rôle ze
spillen an der Reform vum interna-
tionale Finanzsystem, fir d’Koordi-
natioun ze verstäerke vun den natio-
nale Pläng vun der Relance a fir eng
kooperativ Dynamik am gemeinsa-
men Interessi ze enclenchéieren.“

Zukunft vun Europa 
um Horizont 2030

D’Presidentekonferenz begréisst,
datt de Reflexiounsgrupp iwwert
d’Zukunft vun Europa um Horizont
2030 - dee vum Conseil européen
am Dezember 2007 an d’Liewe
geruff gouf an dee vum Här Felipe
González presidéiert gëtt - ënner
anerem als Missioun huet, speziell
opzepassen, wéi ee sech besser un
d’Bierger kéint wenden an op hir
Erwaardungen a Besoinë kéint
äntwerten. „Eng Zoustëmmung vun
den europäesche Bierger fir
d’europäesch Institutiounen ass ee
Schlëssel fir déi zukünfteg Entwéck-
lung vun der Europäescher
Unioun“, gouf an dësem Ze-
summenhang festgehal. D’Presi-
denten hunn des Weideren déci-
déiert, fir eng Debatt ze organiséie-
ren iwwert d’Konklusioune vum
Reflexiounsgrupp.

Lëtzebuerg war duerch de Chamberspresident Lucien Weiler zu Paräis
vertrueden.

➤ E Land am Opbau
Am Kader vu senger Visite de 6.
Mäerz zu Lëtzebuerg hat den
indoneseschen Ausseminister
Nur Hassan Wirajuda och e Ren-
dez-vous am Parlament: eng Ent-
revue mat der aussepolitescher
Chamberskommissioun. Hien
huet den Deputéierten Op-
schloss ginn iwwert d’Entwéck-
lung vun der Demokratie a
sengem Land. Zéng Joer nom
Enn vum Militärregime Suharto
wär nach villes am Opbau, sot
den indoneseschen Aussemi-
nister, zum Beispill dezentral
Strukturen, deenen déi national
Autoritéiten eenzel Pouvoiren
delegéiere kéinten.

An der Réunioun war och Rieds
vun de Konsequenze vun der Ts-

unamikatastroph am Dezember
2004, vun där Indonesien jo be-
sonnesch haart getraff gi war.
Den Här Nur Hassan Wirajuda
huet de Lëtzebuerger De-
putéierte matgedeelt, dass den
Neesopbau geschwënn - an
zwar ee Joer éischter wéi virge-
sinn - ofgeschloss wär.

Indonesien ass - wat d’Zuel vun
den Awunner ubelaangt - dat
véiertgréisst Land op der Welt:
241 Millioune Leit liewen op
deene méi wéi 17.500 indonese-
schen Inselen. Indonesien a
Lëtzebuerg: Et gëtt kaum
Gemeinsamkeeten tëschent
béide Länner - bis op déi eng:
Hei wéi do si virum Summer
Parlamentswahlen...

Den indoneseschen Ausseminister (3. vu riets) gouf vun den Deputéierte
Fernand Diederich, Charles Goerens, Paul-Henri Meyers, Ben Fayot,
Laurent Mosar a Marc Angel (vu lénks no riets) empfaang.

➤ Winter-Meeting der Parlamentarischen Versammlung der OSZE

Die Sicherheit
in Europa gewährleisten

Die Abgeordneten Paul Helminger, Marcel Sauber und Viviane Loschet-
ter nahmen am Winter-Meeting der Parlamentarischen Versammlung der
OSZE teil.

Braucht Europa eine neue Sicher-
heitsarchitektur? Diese Frage stand
im Mittelpunkt der Diskussion des
Winter-Meetings der Parlamenta-
rischen Versammlung der OSZE,
das am 19. und 20. Februar 2009
in Wien stattgefunden hat. 270
Delegierte der Mitgliedsländer
waren anwesend, darunter von
luxemburgischer Seite die Abge-
ordneten Viviane Loschetter, Paul
Helminger und Marcel Sauber.

Die Frage der neuen Sicherheitsar-
chitektur war im Dezember 2008
bereits Thema des Ministerrates

der OSZE in Helsinki gewesen und
geht auf eine Initiative des russi-
schen Präsidenten Medwedjew
zurück, auf die der französische
Präsident Sarkozy mit eigenen Vor-
schlägen reagiert hat.

In Wien sprach der stellvertretende
Außenminister Russlands, Alexan-
der Gruschko, von der Notwen-
digkeit, den politisch-militärischen
Bereich gegenüber dem huma-
nitären und menschenrechtlichen
Bereich aufzuwerten. Von einer
Vertrauenskrise in Europa, die sich
2008 durch den Krieg in Georgien

und die Gaskrise zwischen Rus-
sland und der Ukraine entwickelt
hat, sprach die Direktorin für Poli-
tische Angelegenheiten und Si-
cherheitsfragen des französischen
Außenministeriums, Véronique
Bujon-Barre. Die Sicherheit in Eu-
ropa hänge davon ab, wie man ge-
meinsam auf Bedrohungen reagie-
ren könne und es gelte, einen ge-
meinsamen Raum der Sicherheit
herzustellen, dies unter Wahrung
der bestehenden Institutionen, die
sich bewährt haben.

Im Laufe der Diskussion meldeten
sich auch skeptische Stimmen zu
Wort. Seitens britischer Parlamen-
tarier wurde die Befürchtung
geäußert, die Initiative könne zu
einer Spaltung der NATO führen.
Statt eine Zerstörung bestehender
Institutionen zu riskieren, müsse an
ihrer Verbesserung gearbeitet
werden.

Verschiedene Parlamentarier hatten
zuvor angeregt, die NATO solle sich
auf den Verteidigungscharakter be-
schränken und nicht als Interven-
tionskraft auftreten. In den Aus-
schüssen der Parlamentarischen
Versammlung der OSZE wurden
während des Winter-Meetings die
Berichte für die Jahresversamm-
lung vorbereitet, die Anfang Juli in
der litauischen Hauptstadt Vilnius
stattfinden wird. Vorgestellt wur-
den auch die Schwerpunkte, die
Kasachstan 2010 während der
Präsidentschaft der OSZE vertreten
wird. Im Mittelpunkt sollen die po-
litische und wirtschaftliche Zu-
sammenarbeit sowie die strategi-
sche Partnerschaft mit den eu-
ropäischen Staaten stehen.
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➤ Op Besuch
an der Chamber

➤ D’Familljekommissioun empfänkt
d’Lëtzebuerger Jugendkonferenz

Op Ufro vun der CGJL (Confé-
rence générale de la Jeunesse
luxembourgeoise), dem Verband
vun de Jugendorganisatiounen zu
Lëtzebuerg, hat d’Familljen-,
d’Chancëgläichheets- an
d’Jugendkommissioun vun der
Chamber, ënnert der President-

schaft vun der Mme Marie-Josée
Frank, den 11. Mäerz 2009 eng
Sëtzung mat der Lëtzebuerger
Jugendkonferenz, fir d’Resultater
vum Jugendkonvent vum 21. No-
vember 2008 ze diskutéieren.

De Jugendkonvent, deen an der
Chamber ofgehale gi war, stoung

ënnert dem Thema „À toi la pa-
role!“. 

D’Parlamentarier kruten dat
offiziellt Dokument virgestallt,
dat vun engem Aarbechtsgrupp
vun der CGJL ausgeschafft gi 
war.

Am 5. März 2009 empfing Kam-
merpräsident Lucien Weiler den
Präsidenten des Handwerker-
verbandes Norbert Geisen.

Norbert Geisen informierte den
Präsidenten über die Schwierig-
keiten, mit denen das Luxem-
burger Handwerk in den gegen-
wärtigen Krisenzeiten konfrontiert
ist. Herr Geisen begrüßte das Anti-
krisenpaket der Regierung als ein
äußerst wichtiger „coup de main“

für die Luxemburger Betriebe und
darüber hinaus für den Erhalt von
Arbeitsplätzen.

Kammerpräsident Lucien Weiler
teilte die Sorgen des Präsidenten
des Handwerkerverbandes und
versicherte ihm, dass das Parla-
ment sich der Wichtigkeit des
Sektors bewusst sei und gewillt
sei, die Anliegen des Handwerks
nachdrücklich zu unterstützen.

(vu lénks no riets) Aly Jaerling, Luc Ramponi (CGJL), Ewa Kozlowski (CGJL), Patrick De Rond (CGJL), Marie-
Josée Frank, Marc Angel, Eugène Berger, Nancy Kemp-Arendt, Xavier Bettel, Laurent Dura (CGJL), Claudia
Dall'Agnol.

➤ Optakt vun der Campagne
„Sou schmaacht Lëtzebuerg“ um Krautmaart

Den 10. Mäerz hu Vertrieder vun
der Landwirtschaftskummer an de
Produzente vu Lëtzebuerger
Produiten dem Chambers-
president Lucien Weiler hir
Campagne „Sou schmaacht Lëtze-
buerg“ virgestallt.

Ënnert dësem Slogan solle Lëtzebu-
erger Wueren op allen Niveauen
hei am Land gefördert ginn.

Et geet drëm, Produkter, déi op
Lëtzebuerger Buedem wuessen a
frësch an nohalteg sinn, ze
promouvéieren.

De Chamberspresident krut eng
Corbeille mat de beschte Lëtzebu-
erger Produiten iwwerreecht an
zousätzlech gouf et nach e grousse
Bond.

De Lucien Weiler huet d‘Initiativ
gelueft an ënnerstrach, dass hie
perséinlech e grousse Fan vun der
Lëtzebuerger Kichen ass. 

Hien huet ënnerstrach, wéi wich-
teg et ass, d‘Baueren ze ënnerstët-
zen a Lëtzebuerger Iesswueren ze
promouvéieren: „Mir hu vill ex-
zellent Produkter, déi zu eiser
Traditioun an der Lëtzebuerger
Identitéit gehéieren, an dofir
musse mer alles drusetzen, fir dës
Produiten héichzehalen.“

De Chamberspresident huet der
ganzer Équipe e grousse Merci
gesot an hinne vill Gléck an Er-
folleg fir hir Campagne ge-
wënscht.

Chamber TV
weis t  a l l  ö f fent lech Sëtzung

l ive an integral
mat enger  Redi f fus ioun

al l  Së tzungsdag 
vun 19:00 Auer  un
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Dépôt par M. François Biltgen, Ministre du Travail et de l’Emploi, le 20.05.2003

Rapporteur: M. Ali Kaes

Travaux de la Commission du Travail et de l’Emploi

(Président: M. Marcel Glesener):

24.10.2003 Désignation d’un rapporteur

Présentation du projet de loi

03.03.2004 Échange de vues avec les représentants d’associations actives dans
l’encadrement de personnes sans emploi et engagées dans des projets
d’insertion professionnelle

10.12.2004 Demande du groupe «Déi Gréng» d’organiser des auditions avec les
représentants de la plate-forme «Économie sociale et solidaire»

27.09.2006 Présentation de la version gouvernementale amendée (doc. parl. 514410)

11.10.2007 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État

16.10.2007 Décision concernant l’organisation d’une audition de différentes organisations

23.10.2007 Présentation du projet de loi amendé et de l’avis complémentaire du
Conseil d’État par M. le Ministre du Travail et de l’Emploi François Biltgen

Échange de vues général

18.12.2007 Examen des prises de position des initiatives sociales pour l’emploi

Examen du projet de loi amendé et de l’avis complémentaire du Conseil d’État

15.01.2008 Continuation de l’examen du projet de loi amendé et de l’avis
complémentaire du Conseil d’État

22.01.2008

29.01.2008

24.06.2008 Examen du deuxième avis complémentaire du Conseil d’État

01.07.2008

16.09.2008

23.09.2008

07.10.2008

21.10.2008

29.10.2008 Évacuation des points tenus en suspens et adoption du texte coordonné et
amendé

09.12.2008 Examen du troisième avis complémentaire du Conseil d’État

13.01.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 21.01.2009

Plein emploi
5144 - Projet de loi contribuant au
rétablissement du plein emploi et
complétant:

1. le livre V du Code du Travail par un
Titre IX nouveau

2. l’article 631-2 du Code du Travail

Le projet de loi a pour objet de créer un cadre
légal et financier pour les diverses mesures
de lutte contre le chômage. Il entend plus par-
ticulièrement réglementer l’intervention de
l’État dans l’organisation et le financement
d’initiatives prises par les employeurs en ma-
tière de lutte pour l’intégration des deman-
deurs d’emploi difficiles à insérer ou réinsérer
sur le marché du travail, et ce indépendam-
ment de la situation conjoncturelle.

Les avantages financiers accordés en vertu du
projet de loi bénéficient à tous les employeurs
dans les conditions et sous les réserves pré-
vues. Les employeurs doivent pour voir sub-
ventionner leurs activités en matière d’insertion
ou de réinsertion professionnelles respective-
ment en matière socio-économique obtenir un
agrément ministériel et conclure avec le minis-
tre ayant l’emploi dans ses attributions une
convention de coopération. Cette convention
mentionne entre autres les prestations à fournir
par l’employeur à l’égard des bénéficiaires et
plus particulièrement les mesures d’encadre-
ment prévues, la participation financière maxi-
male du Fonds pour l’emploi - les activités
concernées étant subventionnées à partir des
crédits en provenance de ce fonds - , les mo-
dalités de gestion des dossiers afin de per-
mettre un suivi et une évaluation socioprofes-
sionnels qualitatifs des bénéficiaires ou encore
les moyens d’information, de contrôle et de
sanction que possèdent l’État en relation avec
les obligations du bénéficiaire.

Le projet de loi prévoit encore que les indem-
nités versées au bénéficiaire d’un contrat
d’appui-emploi respectivement d’un contrat
d’initiation à l’emploi sont remboursés par le
Fonds de l’emploi. Un taux de rembourse-
ment dérogatoire de 85% de l’indemnité tou-
chée par le bénéficiaire d’un stage d’inser-
tion professionnelle est prévu.

Il est prévu qu’un parcours d’insertion indivi-
duel du bénéficiaire soit établi au cours des
activités d’insertion ou de réinsertion profes-
sionnelles respectivement au cours des acti-
vités socio-économiques.

Le projet de loi détermine les conditions du
soutien financier de l’État. Tout comme dans le

cadre du projet de loi initial, la subvention éta-
tique des différentes activités est subordonnée
à l’obtention d’un agrément ministériel sou-
mise, quant à elle, à certaines conditions dont
celle d’avoir répondu à l’ensemble des exi-
gences légales en matière de législation sur
les sociétés et associations ou encore de ga-
rantir que les activités agréées seront acces-
sibles au bénéficiaires indépendamment de
toutes considérations d’ordre idéologique, phi-
losophique ou encore religieux.

Afin de permettre à l’employeur de prétendre
aux bénéfices du soutien financier, le projet
de loi prévoit la conclusion d’un contrat de
coopération entre l’État et l’employeur. Le
texte du projet de loi sous examen dispose
plus précisément que «(..) le ministre ayant
dans ses attributions l’emploi a le pouvoir
discrétionnaire de conclure avec lui une
convention de coopération (..).»

Cette convention mentionne entre autres les
prestations à fournir par l’employeur à
l’égard des bénéficiaires et plus particulière-
ment les mesures d’encadrement prévues, la
participation maximale du Fonds pour l’em-
ploi, les modalités de prise en charge et
d’éligibilité des frais par le même fonds, les
modalités de coopération entre les parties
contractantes ou encore les formes et délais
relatifs à sa résiliation.

Le projet de loi définit également les dépenses
résultant d’activités socio-économiques ou dé-
termine encore les modalités du soutien finan-
cier. Ainsi p.ex., l’employeur est tenu, sous
peine de remboursement des subventions per-
çues, de tenir une comptabilité analytique et de
communiquer au ministre ayant l’emploi dans
ses attributions le bilan et comptes de profits et
pertes détaillés dans lesquels les amortisse-
ments nécessaires doivent avoir été faits. Les
communes ainsi que les syndicats de com-
munes et les établissements publics sont ex-
clus de cette exigence. L’employeur doit égale-
ment présenter un décompte annuel au minis-
tre compétent dont la forme et le contenu sont
déterminés par la convention de coopération.

Le projet de loi prévoit également des dispo-
sitions transitoires. Ainsi, en ce qui concerne
l’agrément ministériel, il retient que les em-
ployeurs, qui exercent leur activité depuis
plus de trois ans et qui ne remplissent pas à
la date de l’entrée en vigueur du présent titre
les conditions pour obtenir l’agrément, dis-
posent d’un délai ne pouvant excéder trois
ans pour se conformer aux dispositions en
question. Ils bénéficient d’un agrément pro-
visoire pendant ce délai.

Enseignement
fondamental -
organisation
5759 - Projet de loi portant organisa-
tion de l’enseignement fondamental

I. Les objectifs de l’ancienne loi de 1912
concernant l’organisation de l’enseigne-
ment primaire

Au début du XXe siècle, il s’agissait d’adap-
ter la formation des jeunes Luxembourgeois
aux exigences d’une société qui était passée
à l’ère industrielle et qui avait besoin d’une
main-d’œuvre mieux formée. Les données
économiques et sociales de l’époque mon-
trent une diminution significative de la popu-
lation travaillant dans le secteur agricole
s’accompagnant d’une montée du nombre
d’emplois dans l’industrie.

En 1907, la part des Luxembourgeois dans
la population active est de 82,96%. Le
Luxembourg était cependant déjà en voie de
devenir «un pays d’immigration grâce à la
révolution industrielle dans le bassin minier»
et dut recourir à une main-d’œuvre qualifiée
en provenance de l’étranger.

Les débats parlementaires de 1912 étaient
menés plutôt sur un plateau idéologique, op-
posant la droite et une frange libérale et de
gauche. Le projet de loi allait diviser la
classe politique, voire la nation luxembour-
geoise, pendant des années. Les prétendus
aspects idéologiques, dont surtout «un
manque d’égards aux aspirations religieuses
de notre population catholique», masquaient
en fait les améliorations pédagogiques et
structurelles d’une réforme fondamentale de
l’enseignement ou le Luxembourg.

Les points de réforme étaient pourtant nom-
breux et substantiels, et la loi de 1912 consti-
tue sans aucun doute une grande œuvre lé-
gislative, introduisant notamment

- la gratuité de l’enseignement primaire,

- l’extension de l’obligation scolaire à sept ans,

- le dédoublement obligatoire de toute
classe ayant plus de 70 élèves,

- la possibilité de la dispense de l’enseigne-
ment religieux,

l’institution de la médecine scolaire,

l’allongement de la formation des ensei-
gnants,

la réorganisation de l’école normale.

Depuis 1912, la législation a subi de nom-
breuses modifications. En tant que loi-cadre,
elle a néanmoins réussi à survivre pendant
presqu’un siècle.

II. Etude PISA (2000, 2003, 2006) ou les
failles de notre système éducatif

La publication des premiers résultats du «Pro-
gramme international de l’OCDE pour le suivi
des acquis des élèves» (PISA) eut l’effet d’un
véritable choc au Luxembourg. Une compa-
raison internationale des compétences ac-
quises dans nos écoles nous avait en effet re-
légué au rang d’une nation quasi sous-déve-
loppée en matière d’enseignement.

L’analyse des résultats a mené au consen-
sus politique sur la nécessité de réformer à
fond le système éducatif en combattant no-
tamment l’échec scolaire, en adaptant les
ressources matérielles et humaines aux be-
soins, en améliorant la qualité du système et
en assurant un contrôle plus serré de la qua-
lité de l’enseignement.

Cette analyse objective a montré qu’il existe
un écart significatif entre les prestations sco-
laires des enfants issus de familles d’immi-
gration par rapport aux enfants autochtones.
En plus «l’examen des résultats en fonction
de la structure familiale révèle que les élèves
issus de familles monoparentaux se classent
moins bien que les enfants vivant avec leurs
mère et père». (Rapport national; PISA 2003,
page 94). Une corrélation significative a été
mesurée entre le statut professionnel des pa-
rents et les performances scolaires des
élèves, d’où la conclusion: l’égalité des
chances n’est pas assurée dans notre sys-
tème scolaire.

III. 2009: La réforme de l’enseignement
primaire, de l’éducation préscolaire et de
l’éducation précoce

1. Les adages d’une réforme scolaire

- Le système scolaire doit pourvoir aux be-
soins d’une société en pleine mutation.

Le rôle de l’instruction primaire a fondamen-
talement changé depuis 1912. Certes,
l’école primaire enseigne toujours à lecture,
l’écriture et le calcul. Ces apprentissages ne
constituent cependant plus un aboutisse-
ment, mais une base de départ en vue des
apprentissages ultérieurs.

- Afin de maintenir la cohésion sociale, le
système scolaire doit, au moyen d’une péda-
gogie d’intégration, répondre aux exigences
d’une société multiculturelle. Le système
scolaire doit assumer une mission éducative,
civique et culturelle rendant les citoyens ca-
pables de participer activement à la vie so-
ciétale et culturelle.

La réalité culturelle au Luxembourg est aussi
complexe que la composition démogra-
phique du pays. L’école doit éveiller le goût,
la compréhension et la curiosité tant pour les
formes de culture générale que pour les spé-
cificités des communautés qui vivent dans le
pays. Cette mission de l’école est difficile à
réaliser dans la société luxembourgeoise
d’aujourd’hui, qui connaît un taux particuliè-
rement élevé de résidents non luxembour-
geois, le pourcentage d’élèves de langue
étrangère dépassant à l’heure actuelle les
40%.

À cette complexité sociale se superpose la
tradition trilingue particulièrement exigeante
de notre pays et de notre école. Le plurilin-
guisme constitue un atout formidable pour
tous les élèves qui réussissent, mais il faut
éviter qu’il ne devienne une usine à échec
pour des élèves qui n’arrivent pas à ré-
pondre positivement à la haute exigence de
se familiariser au quotidien avec plusieurs
langues.

- Il faut mettre en place une école de la réus-
site!

Les dernières statistiques sur le taux de re-
doublement et le retard scolaire dans l’édu-
cation primaire sont alarmantes:

Redoublements: Parmi les 32.933 élèves fré-
quentant une classe primaire (1re - 6e année
d’études) de l’enseignement public et privé
subventionné en 2006/2007, 1.395 élèves
(4,2%) ont redoublé l’année scolaire en
2006/2007.

Retard scolaire: Parmi les 32.933 élèves fré-
quentant une classe primaire (1re - 6e année
d’études) de l’enseignement public et privé
subventionné en 2006/2007, 6.629 (20,1%)
ont eu un retard scolaire. Ce dernier peut
s’élever à une, deux, trois ou même à plus de
trois années.

Un des défis majeurs de l’école luxembour-
geoise consiste à contribuer à garantir la sta-
bilité de notre société en dotant tous les
élèves des connaissances et des compé-
tences nécessaires qui leur ouvriront la voie
à des études et à des formations profession-
nelles ultérieures pour aboutir à une qualifi-
cation correspondant à leurs capacités et à
leurs intérêts individuels. Seule une organi-
sation scolaire qui permet de différencier les
apprentissages peut viser le double objectif
de maintenir un niveau d’exigences élevé et
d’amener le plus grand nombre d’élèves vers
une réussite scolaire.

- L’organisation de l’école doit tenir compte
de l’évolution de la société et notamment des
changements dans les relations de famille.

Aux différences linguistiques et culturelles
s’ajoute la diversité des situations socio-éco-
nomiques et des environnements familiaux.
Pour favoriser l’équité scolaire, l’école doit
soutenir notamment les élèves qui ne bénéfi-
cient d’aucune ou de peu d’aide à la maison.

- Le système scolaire doit intégrer l’emploi
des nouvelles technologies et les moyens
modernes de communication en tant qu’ou-
tils de travail et en tant qu’objets d’apprentis-
sage.

Cette volonté se traduit par l’équipement des
salles des classes en moyens techniques of-
frant de riches possibilités à des enseignants
bien formés. Cet enseignement sera en dia-
pason avec l’expérience journalière des en-
fants, mais il doit susciter en plus, dans un
monde médiatisé, une attitude réfléchie et
critique envers un flux d’informations global
et pratiquement incontrôlable.

- La mise en place d’une école publique ré-
pondant aux droits et exigences de l’en-
semble des citoyens constitue une charge
primordiale de l’État et des communes qui
doivent disposer des moyens nécessaires
pour assurer le bon fonctionnement de
l’école.

L’État est en charge de la formation des en-
seignants et du contrôle de la qualité de l’en-
seignement; il assume la responsabilité tant
pour les formes que pour les contenus d’ap-
prentissage. Les communes, plus proches
du terrain que les instances étatiques,
doivent s’occuper de l’organisation scolaire,
de la mise à disposition des infrastructures
adéquates. L’État et les communes assurent
ensemble la couverture des frais de l’ensei-
gnement public.
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- Le système scolaire doit être soumis à
des évaluations internes et externes per-
manentes afin de pouvoir réaliser les opti-
misations qui s’imposent.

Il s’ensuit la nécessité de concevoir un or-
gane de contrôle et d’intervention étatique
qui, au diapason avec la réalité scolaire et
en collaboration avec des institutions ex-
ternes, vérifie l’efficacité du système édu-
catif et propose les changements et adap-
tations nécessaires.

- Le personnel enseignant et éducatif doit
bénéficier d’une formation initiale et conti-
nue pertinentes et exercer sa tâche péda-
gogique complexe et évolutive dans des
conditions de travail motivantes.

Les missions que la société confie à
l’école, surtout pendant les premières an-
nées de la scolarité, sont exigeantes: il faut
instruire, socialiser et conduire tous les en-
fants vers l’étape suivante de leur cursus
scolaire, dotés des qualifications qui y sont
requises. Voilà pourquoi la formation des
enseignants doit être à la hauteur des exi-
gences de l’exercice de la profession. Le
personnel enseignant et éducatif doit dis-
poser d’un cadre et des outils de travail qui
lui permettent de s’organiser efficacement
et de mener à bien ses missions dans la
société d’aujourd’hui.

2. Amener chaque enfant au succès sco-
laire

2.1. L’approche par compétences

L’approche par compétences met l’accent
sur la capacité de l’élève d’utiliser concrè-
tement ce qu’il a appris à l’école, et cela
dans des tâches et situations nouvelles et
complexes, à l’école tout comme dans la
vie. L’approche par compétences est liée
à l’idée d’établir des socles de compé-
tences pour certains moments du par-
cours scolaire. Ces socles regroupent les
connaissances et les compétences indis-
pensables que chaque élève devra avoir
acquises pour passer d’une étape de son
parcours à la suivante.

L’approche par compétences permet de
différencier les apprentissages dans le
double but d’assurer que tous les élèves
développent les mêmes compétences es-
sentielles et de développer des niveaux de
compétences élargis selon les capacités
individuelles des élèves.

Les socles de compétences définissent un
niveau commun de connaissances et de
compétences que l’école s’engage à faire
acquérir à tous ses élèves. Le but ne se li-
mite cependant pas à l’enseignement de
cette base commune: l’objectif est de qua-
lifier tous les enfants au plus haut niveau
possible compte tenu de leurs possibilités
individuelles. Ainsi, les élèves plus forts
pourront bénéficier d’apprentissages al-
lant au-delà des objectifs visés dans les
socles, alors que d’autres qui présentent
des retards scolaires profiteront des me-
sures d’appui nécessaires et bénéficieront
de temps supplémentaire pour atteindre le
socle.

La mise en œuvre de l’approche par com-
pétences engage l’École luxembourgeoise
dans un processus de réflexion et d’explo-
ration de nouveaux modèles d’évaluation:

- L’évaluation doit être plus positive et non
plus uniquement fondée sur une apprécia-
tion négative à partir des erreurs com-
mises par l’élève.

- L’évaluation doit rendre compte des pro-
grès faits par l’élève.

2.2. Les cycles d’apprentissage

L’organisation par années scolaires, où un
seul enseignant poursuit le même pro-
gramme simultanément avec tous les
élèves, conduit trop souvent à éliminer par
redoublement ceux qui ne suivent pas le
rythme de la classe tout en freinant ceux
qui seraient capables d’avancer plus rapi-
dement. Pour tenir compte de la diversité
des enfants, l’enseignement est organisé
en cycles qui remplacent l’organisation ac-
tuelle par années, ce qui revient à ne pas
décider chaque année, si l’enfant pro-
gresse à la classe supérieure, mais de
prendre chaque deuxième année une dé-
cision d’avancement.

L’organisation en cycles n’augmente pas
le nombre total d’années disponibles, mais
donne plus de flexibilité aux enseignants
pour conduire les élèves vers l’objectif dé-
fini, elle permet de varier le rythme, d’ac-
corder une pause ou d’accélérer selon le
rythme d’apprentissage de chaque enfant.

L’élève peut passer un cycle en un an ou
avoir besoin de trois ans pour atteindre les
socles définis. La décision de ralentir ou
d’accélérer est prise par les enseignants,

en étroit dialogue avec les parents qui sont
informés régulièrement des progrès de
leur enfant.

Si en trois ans l’élève n’a pas atteint le
socle de compétences, un programme in-
dividualisé de formation est établi pour évi-
ter que l’élève ne redouble et refasse sim-
plement le même programme ou qu’il
avance au cycle suivant sans pouvoir
suivre utilement l’enseignement.

2.3. Une école, une équipe et un projet
commun: la réussite de tous les élèves

Chaque école constitue une entité qui
poursuit un but commun: la réussite de
tous les élèves. Un des objectifs du projet
de loi consiste à donner à chaque école
une identité propre et la possibilité de
prendre en main la résolution de pro-
blèmes qui lui sont propres.

Les dispositions prévues à cet effet peu-
vent se résumer comme suit:

- Chaque école reçoit une identification et
une plus grande autonomie pour pouvoir
assumer les responsabilités qui lui incom-
bent.

- Dans chaque école le personnel ensei-
gnant et le personnel éducatif en charge
des classes d’un même cycle constituent
une «équipe pédagogique». Les équipes
pédagogiques se réunissent régulière-
ment pour se concerter sur l’organisation
des apprentissages à l’intérieur du cycle.

- Chaque école se dote d’un plan de réus-
site scolaire. Le plan de réussite scolaire
définit les objectifs visés et les modalités
particulières prévues par les équipes pour
faire en sorte que le plus grand nombre
d’élèves puisse atteindre les socles de
compétences. Il est élaboré par les
équipes pédagogiques de chaque école
et porte sur une durée de quatre ans. Le
plan de réussite scolaire est élaboré en te-
nant compte notamment de l’environne-
ment socioculturel et géographique de
l’école. Les écoles disposent de l’accom-
pagnement méthodologique et scientifique
de l’Agence pour le développement de la
qualité de l’enseignement dans les écoles
qui est créée dans le cadre de la réorgani-
sation du Service de Coordination de la
Recherche et de l’Innovation pédago-
giques et technologiques (SCRIPT).

- Dans chaque école il est créé un comité
d’école qui traite de toutes les questions
relevant de l’organisation de l’école et qui
propose une „politique“ de l’école. Ses tra-
vaux sont coordonnés par le président du
comité qui est aussi l’interlocuteur des pa-
rents et des autorités communales.

2.4. Les équipes multiprofessionnelles

Les spécialistes intervenant autour de l’en-
fant comme par exemple les logopèdes,
pédagogues, motriciens, psychologues,
éducateurs ou ergothérapeutes peuvent
apporter une contribution précieuse au dé-
veloppement de l’enfant, à condition que
leurs interventions soient coordonnées.
Les différents intervenants professionnels
seront regroupés en équipes multiprofes-
sionnelles.

La commission d’inclusion, qui remplace
la commission médico-psycho-pédago-
gique (CMPP), élaborera sur la base d’un
diagnostic un plan de prise en charge in-
dividualisé.

Les mesures d’aide vont de l’adaptation
de l’enseignement et de l’appui par les en-
seignants de la classe à la poursuite de
l’enseignement dans une classe de l’Édu-
cation différenciée qui fait partie intégrante
de l’enseignement fondamental.

Les communes peuvent constituer des
équipes multiprofessionnelles en charge
de la population scolaire d’une seule
grande l’école ou de plusieurs écoles de
la commune.

2.5. Le partenariat entre l’école et les pa-
rents est institutionnalisé

Une bonne collaboration entre familles et
École constitue un élément précieux du
succès scolaire des enfants. L’actuelle loi
scolaire ne mentionne pas la place des pa-
rents dans le fonctionnement de l’école. Le
nouveau projet prévoit des dispositions
pour institutionnaliser un partenariat entre
l’École, les parents et les autorités sco-
laires.

Au niveau de l’école, la désignation des re-
présentants des parents d’élèves suit un
modèle flexible, s’inspirant de celui des
comités des parents d’élèves des lycées.
Les parents d’élèves ont la possibilité de
donner leur avis sur toutes les questions
qui leur tiennent à cœur. Ils doivent être
consultés pour les questions d’organisa-

tion afin qu’ils puissent jouer leur rôle de
partenaire en connaissance de cause.

2.6. Un cadre pour la coopération entre
les écoles et les maisons-relais

Qu’ils soient instruits à l’école ou pris en
charge en dehors de l’école, il s’agit tou-
jours des mêmes élèves. L’école ne peut
donc que tirer profit d’une concertation et
d’une bonne collaboration avec les orga-
nismes dépendant actuellement du minis-
tère de la Famille. L’instauration d’une
concertation et collaboration est prévue
par plusieurs moyens:

Ainsi, pour assurer la continuité de la prise
en charge des élèves, les équipes péda-
gogiques et le comité d’école se concer-
tent régulièrement avec les responsables
des maisons relais et des autres orga-
nismes qui assurent la prise en charge des
élèves en dehors des heures de classes.

Chaque commune doit offrir un encadre-
ment périscolaire. Cet encadrement est
assuré par l’école et/ou un organisme
d’accueil socio-éducatif (maison relais)
agréé par l’État. Le responsable de la mai-
son relais assiste régulièrement aux ré-
unions du comité d’école. Par ailleurs, les
communes peuvent intégrer les activités
d’encadrement périscolaire dans un ho-
raire aménagé visant la mise en place de
la journée continue.

2.7. Les relations entre l’État et les com-
munes

Depuis la création de l’école luxembour-
geoise, l’État et les communes se sont par-
tagés les devoirs et les compétences en
matière d’éducation scolaire. Le projet de
loi maintient ce principe, tout en y appor-
tant quelques modifications.

Dorénavant les instituteurs et institutrices
seront nommés par l’État et affectés en-
suite aux communes. Cette nomination
étatique permettra de faire l’économie des
procédures de nomination fastidieuses
dans les différents conseils communaux.
Les procédures de réaffectation seront
plus simples et plus expéditives d’un point
de vue procédural.

Afin de répartir de manière plus équitable
les moyens mis à la disposition des écoles,
les leçons d’enseignement sont affectées
aux communes dans le cadre d’un contin-
gent. L’introduction du contingent se fait
progressivement sur une durée de dix ans.
Ce contingent comprend à la fois les le-
çons nécessaires pour assurer l’enseigne-
ment de base en respectant les normes
pédagogiques en matière d’effectifs de
classe, et, en plus, les leçons attribuées
aux communes pour répondre à des be-

soins en relation avec la composition so-
cio-économique de la population, ainsi
que les leçons attribuées pour la réalisa-
tion des mesures prévues par le plan de
réussite scolaire.

Les communes restent compétentes pour
tout ce qui concerne les constructions sco-
laires, les transports scolaires, l’organisa-
tion scolaire annuelle et les activités péri-
scolaires. Elles surveillent également le
respect de l’obligation scolaire. Par
ailleurs, le plan de réussite scolaire que
chaque école élaborera pour définir les
moyens mis en œuvre pour répondre aux
besoins de sa population scolaire sera
soumis aux instances communales, qui se-
ront également associées à l’évaluation
des écoles.

3. Les travaux préparatoires et la mise en
œuvre de l’approche par compétences

Les travaux préparatifs de la réforme ont
débuté il y a quelques années. Les socles
de compétences ont été élaborés en
étroite collaboration avec les représen-
tants du milieu scolaire. En tout, le minis-
tère a pu rassembler 176 avis sur la pre-
mière proposition de socles de compé-
tences. Les travaux de synthèse et d’ana-
lyse de ces avis ont été achevés en 2007.

Les socles de compétences que tous les
enfants doivent maîtriser en allemand, en
français et en mathématiques à la fin de
chacun des quatre cycles d’apprentissage
(de l’éducation préscolaire à la fin de l’en-
seignement primaire) ont été finalisés en
juin 2008. Les travaux de définition des
compétences pour les sciences, l’éduca-
tion musicale, l’éducation artistique et
l’éducation physique et sportive ont été en-
tamés en 2008-2009.

En 2008-2009, cinq écoles du pays, appe-
lées «écoles en mouvement», ont com-
mencé à mettre en place, sous forme de
projets, des éléments dûment préparés de
la réforme. Dans ces écoles (Schifflange,
Beaufort, Bourglinster, Roodt-Syre et Gros-
bous), les enfants bénéficient d’un ensei-
gnement basé sur les socles de compé-
tences définis pour les quatre cycles de
l’enseignement fondamental. L’objectif de
cette phase pilote est la validation des
socles, l’implémentation de la démarche à
suivre, la consolidation des pratiques inno-
vantes en vue d’une généralisation au ni-
veau national. D’autres aspects novateurs
portent par exemple sur le bâtiment sco-
laire en tant qu’«entité d’apprentissage»
ou encore sur la relation entre l’école et les
parents.

Dépôt par Mme Mady Delvaux-Stehres, Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle, le 24.08.2007

Rapporteur: M. Jos Scheuer

Travaux de la Commission des Institutions et de la Révision constitutionnelle

(Président: M. Paul-Henri Meyers):

04.06.2008 Examen des considérations en rapport avec l’article 23 de la Constitution
formulées par le Conseil d’État dans son avis du 6 mai 2008

Travaux de la Commission de l’Éducation nationale et de la Formation professionnelle

(Président: M. Jos Scheuer):

12.11.2007 Désignation d’un rapporteur

Examen du texte du projet de loi

14.11.2007 Continuation de l’examen du projet de loi
21.11.2007
17.12.2007
09.01.2008
13.02.2008
28.02.2008
05.03.2008

21.05.2008 Examen de l’avis du Conseil d’État

04.06.2008

11.06.2008 Continuation de l’examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État
17.06.2008
18.06.2008

09.07.2008 Examen d’une série d’amendements

10.07.2008 Examen d’amendements

03.12.2008 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État

14.01.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 21.01.2009
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Dépôt par Mme Mady Delvaux-Stehres, Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle, le 24.08.2007

Rapporteur: M. Jos Scheuer

Travaux de la Commission de l’Éducation nationale et de la Formation professionnelle

(Président: M. Jos Scheuer):

12.03.2008 Examen du projet de loi

19.03.2008

09.04.2008

16.04.2008

23.04.2008

19.11.2008 Examen de l’avis du Conseil d’État

26.11.2008

01.12.2008

03.12.2008

08.12.2008 Désignation d’un rapporteur

07.01.2009 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État

14.01.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 21.01.2009

Enseignement
fondamental - personnel
5760 - Projet de loi concernant le
personnel de l’enseignement fonda-
mental

Le texte crée un corps du personnel ensei-
gnant et éducatif de l’enseignement fonda-
mental, définit les conditions d’admission, de
nomination et d’affectation du personnel de
cet ordre d’enseignement et contient des
dispositions quant à la discipline, aux rem-
placements et à la planification des besoins.

1. La nomination étatique

Le principe

Jusqu’à présent, les instituteurs de l’éduca-
tion préscolaire et de l’enseignement pri-
maire sont nommés par les conseils commu-
naux, tout en ayant le statut de fonctionnaires
de l’État. Leur nomination doit être approu-
vée par le ministre et leur traitement est pris
en charge à raison de deux tiers par l’État et
à raison d’un tiers par la commune. Ils se
trouvent soumis à l’inspection pédagogique
de l’inspecteur de l’enseignement primaire
de leur ressort tout en se trouvant sous l’au-
torité administrative du bourgmestre de la
commune où ils sont nommés. Cette situa-
tion souvent ambiguë où le personnel ensei-
gnant se trouve sous une autorité bicéphale
n’a pas manqué de soulever des problèmes,
notamment en matière de discipline.

Après d’intenses discussions au niveau poli-
tique, il apparaît judicieux de mettre un terme
à cette situation et de placer le personnel en-
seignant des écoles sous la seule autorité de
l’État, représenté par le ministre ayant l’Édu-
cation nationale dans ses attributions.

La gestion administrative du corps du per-
sonnel, qui se compose également des fonc-
tionnaires de la carrière de l’éducateur, com-
prend les procédures de nomination, d’affec-
tation, de démission ainsi que l’octroi des
congés spéciaux prévus par le statut géné-
ral des fonctionnaires de l’État. Cette gestion
incombera désormais au service du person-
nel des écoles, localisé auprès du Ministère
de l’Éducation nationale.

La procédure

Suite à sa nomination par le Grand-Duc, l’ins-
tituteur nouvellement recruté est affecté par
le ministre à une commune. Les candidats
peuvent exprimer leur choix; l’affectation est
faite dans l’ordre de leur classement à l’exa-
men-concours.

L’affectation est faite à une commune et non
à une école (à moins qu’il ne s’agisse des
écoles de l’État.) Il incombe aux autorités
communales qui continuent à exercer une
compétence partagée dans l’organisation de
l’école de répartir les instituteurs sur les dif-
férentes écoles et classes. En raison de leur
proximité avec le terrain, les communes sont
les mieux placées pour prendre ces déci-
sions sur base d’un règlement de permuta-
tion dans le cadre de l’organisation scolaire.

Tout poste d’instituteur vacant auquel aucun
instituteur n’a pu être affecté devra être dé-
claré vacant sur la première liste des postes
vacants de l’année scolaire subséquente. Le
premier tour d’affectations concerne unique-
ment les demandes de changement d’affec-
tation émanant d’instituteurs en fonction. Ces
candidats, qui en fait demandent une réaf-
fectation, ont le droit de présenter une de-
mande pour plusieurs communes.

Pour ce qui est de l’affectation des institu-
teurs nouvellement entrés en fonction aux
postes restés vacants ou devenus vacants
après ce premier tour, le ministre en décide.

Le projet de loi prévoit que les décisions in-
dividuelles de réaffectation d’un instituteur à
une commune sont prises par le ministre sur
proposition du conseil communal concerné
qui choisit, conformément aux dispositions
de la loi communale modifiée du 13 dé-
cembre 1988, entre tous les candidats clas-
sés sur une liste par l’inspecteur d’arrondis-
sement sur base d’une note d’inspection et
de l’ancienneté de service.

Au cas où une demande de réaffectation ne
serait pas satisfaite, le candidat pourra avoir
recours à l’article 11 du présent projet de loi
qui autorise le ministre à réaffecter d’office
un instituteur, sur proposition de l’inspecteur
général, dans l’intérêt du service, l’intéressé
entendu en ses explications.

Les instituteurs actuellement en fonction et
nommés auprès d’une commune seront re-
pris par l’État et affectés immédiatement au-
près de la commune dans laquelle ils tra-
vaillent. Ainsi, ils ne seront pas touchés par
les changements à intervenir.

2. Les autres éléments novateurs

L’inspectorat

L’inspecteur du ressort sera désormais le seul
chef hiérarchique de l’instituteur, ce qui faci-
lite et clarifie notamment les démarches en
matière de procédure disciplinaire. En autori-
sant le Gouvernement à engager huit inspec-
teurs le présent projet de loi permet notam-
ment d’accorder une nomination aux candi-
dats-inspecteurs actuellement en service et
d’envisager un renforcement de l’inspectorat.

Par ailleurs, le projet de loi prévoit un meilleur
encadrement administratif de l’inspectorat.
Le personnel administratif dans les bureaux
national et régionaux de l’inspectorat de l’en-
seignement est renforcé étant donné que les
changements au niveau administratif résul-
tant de la gestion du personnel des écoles
par l’État engendreront un volume de travail
important non seulement auprès des dépar-
tements ministériels concernés, mais égale-
ment auprès des bureaux de l’inspectorat.
En plus, l’essor démographique s’accom-
pagne d’une augmentation générale de la
population scolaire qu’il faudra gérer.

La planification

Un autre volet du projet de loi est consacré à
la planification des besoins en personnel en-
seignant et éducatif. Cette planification s’ins-
pire de celle en vigueur dans l’enseignement
secondaire et secondaire technique avec un
plan de recrutement sur une période quin-
quennale arrêté par le Gouvernement sur base
d’un rapport établi par un groupe d’experts.

Une nouvelle réserve de suppléants

Les arguments ayant motivé la création de la
réserve de suppléants en 2002 restent tous
valables, c’est-à-dire l’amélioration de la
qualité de l’enseignement dispensé par les
intervenants non brevetés, la création d’une
plus grande transparence au niveau des
remplacements, une gestion plus cohérente
des remplacements de longue durée ainsi
que la garantie d’une sécurité d’emploi pour
les personnes qui, par leur travail, contri-
buent à assurer la continuité du fonctionne-
ment de l’enseignement primaire. Il n’en est
pas moins vrai que le changement du cadre
juridique intervenu au début de l’année 2007
à la suite des arrêts de la Cour constitution-
nelle et de la Cour administrative oblige à re-
considérer les dispositions de la loi du 25
juillet 2002 concernant le remplacement des
instituteurs de l’éducation préscolaire et de
l’enseignement primaire.

En vue de disposer d’un texte cohérent, il est
proposé d’abroger intégralement la loi modi-
fiée du 25 juillet 2002 concernant le rempla-
cement des instituteurs de l’éducation pré-
scolaire et de l’enseignement primaire tout
en reprenant certaines des anciennes dispo-
sitions en les adaptant, le cas échéant, au
nouveau contexte juridique et administratif
créé par la loi portant organisation de l’en-
seignement fondamental.

La nouvelle réserve de suppléants se dis-
tingue de la réserve actuelle en ce qu’elle
pourra comprendre des chargés de cours à
durée indéterminée qui ne sont pas ou pas
encore détenteurs du certificat de formation
ainsi que des chargés de cours à durée dé-
terminée, à engager suivant le nombre de
postes autorisés par la loi budgétaire.

Reclassement de la carrière

Les négociations avec les syndicats des ins-
tituteurs, dans lesquelles le Gouvernement a
accepté de s’engager uniquement à condi-
tion que la tâche de l’instituteur puisse être
adaptée aux exigences de la réforme, ont
abouti à des conclusions dont les principales
dispositions sur la tâche de l’instituteur et sur
le reclassement de sa carrière doivent être
fixées par la loi.

Le reclassement de la carrière des institu-
teurs est à voir dans le contexte de la défini-
tion d’un nouveau profil professionnel de
l’instituteur et des activités supplémentaires
(appui pédagogique, concertation avec les
intervenants, etc.) et de la plus grande dis-
ponibilité professionnelle qui s’en dégagent.
En effet, l’instituteur n’est plus seulement le
maître qui transmet des connaissances aux
élèves de sa classe, mais il devient un pro-
fessionnel qui en concertation avec d’autres
enseignants et intervenants planifie et déve-
loppe des apprentissages différenciés pour
les élèves d’un cycle d’apprentissage. Tout
comme la tâche d’enseignement, ces élé-
ments qui constituent une tâche de disponi-
bilité doivent être clairement identifiés et
comptabilisés.

Une seule catégorie d’instituteur «polyva-
lent»

Le Conseil d’État a demandé que le projet
mette en place une solution tenant compte
du fait que les futurs instituteurs diplômés

par l’Université du Luxembourg seront des
professionnels polyvalents formés pour inter-
venir dans tous les cycles de l’enseignement
fondamental. Les dispositions organisant le
passage du système actuel vers le nouveau
système devraient être réglées moyennant
dispositions transitoires. Le texte a été
amendé de manière à refléter qu’à l’avenir
une seule catégorie d’instituteurs polyvalents
sera recrutée et il souligne le caractère tran-
sitoire des dispositions qui intègrent l’exis-
tant dans le nouveau système.

3. La question du stage

Le texte gouvernemental prévoit que la no-
mination à la fonction d’instituteur est provi-
soire et révocable pendant les deux pre-
mières années de la nomination. En dévelop-
pant un argumentaire essentiellement basé
sur la notion d’unicité du statut public, le
Conseil d’État demande l’élimination du ca-
ractère provisoire et révocable de la nomina-
tion et son remplacement par un stage de
deux années. La commission parlementaire
a développé plusieurs arguments plaidant
pour le maintien du texte gouvernemental,
arguments que le Conseil d’État a accepté
par la suite.

La formation des instituteurs telle qu’elle a
été conçue à partir de son intégration à l’uni-

versité et dans le processus de Bologne est
une formation «professionnalisante». Elle
prépare à une carrière précise, en l’occur-
rence celle de l’instituteur, alors que d’autres
détenteurs de titres universitaires ont reçu
une formation scientifique plus générale et
peuvent choisir entre différentes carrières. À
la différence des professeurs d’enseigne-
ment secondaire qui ont accompli une for-
mation académique et qui n’ont pas suivi des
stages dans l’enseignement pendant leur
parcours universitaire, les futurs instituteurs
sont obligés de par leur cursus universitaire
de passer au moins 30 semaines de stage
dans des écoles auprès de patrons de
stages c’est-à-dire les instituteurs en place.
Ces détenteurs d’un bachelor professionnel
ont donc été formés pour être opérationnels
dès leur entrée en fonction. Une période d’in-
sertion à la profession n’est donc pas indis-
pensable. En fait, elle serait redondante.

La Commission parlementaire n’a donc pas
retenu la nomination définitive à l’issue d’un
classement en rang utile. Cette décision
s’explique par le souci de donner aux supé-
rieurs hiérarchiques des futurs instituteurs la
possibilité de réagir s’il s’avérait qu’un de
ces fonctionnaires nouvellement recrutés se-
rait dans l’incapacité d’accomplir les tâches
de son métier.

Obligation scolaire
5758 - Projet de loi relative à l’obli-
gation scolaire

Jusqu’à présent, les dispositions légales re-
latives à l’enseignement obligatoire se re-
trouvaient dans la loi modifiée du 10 août
1912 concernant l’organisation de l’ensei-
gnement primaire.

La situation a évidemment beaucoup évolué
depuis cette date. À l’heure actuelle, les
élèves accomplissent en règle générale au
moins trois années de leur scolarité obliga-
toire en dehors de l’enseignement primaire
dans l’enseignement secondaire ou secon-
daire technique, de sorte qu’il apparaît indi-
qué de fixer les grands principes ayant trait
à l’obligation scolaire dans une loi spéciale,
distincte de la loi réglant l’organisation de
l’enseignement fondamental.

Le présent texte propose d’étendre la durée
de la scolarité obligatoire de 11 années à 12
années, prenant son point de départ au pre-
mier cycle de l’enseignement fondamental
dont la fréquentation est obligatoire pour tout
enfant âgé de 4 ans révolus avant le 1er sep-
tembre.

Il est communément admis dans nos sociétés
qu’une scolarisation meilleure et plus longue
forme des citoyens mieux socialisés et plus
responsables, des acteurs économiques plus
efficients et des personnes plus capables de
faire face aux défis et aux bouleversements
rapides du monde en général et du savoir en
particulier. Avec les modifications des struc-
tures socio-familiales, voilà autant de raisons
qui plaident en faveur d’une nouvelle exten-
sion de l’obligation scolaire.

Les innovations essentielles

Par rapport à la législation actuellement en
vigueur, le projet apporte d’autres innova-
tions essentielles:

- Le manque à l’obligation de fréquenter
l’éducation préscolaire devient sanctionnable.

Jusqu’à présent, la violation de l’obligation
de fréquenter l’éducation préscolaire n’était
pas pénalement sanctionnable. Le caractère
plus contraignant donné à l’obligation de fré-
quenter le premier cycle de l’enseignement
fondamental se justifie par le fait que cette
éducation joue un rôle très important dans la
socialisation et les premiers apprentissages
des enfants.

- L’État veille à maintenir en situation scolaire
les élèves menacés prématurément d’exclu-
sion.

L’étude «Le décrochage scolaire au Luxem-
bourg» réalisée par le Ministère de l’Éduca-
tion nationale et de la Formation profession-
nelle en 2006/2007 montre que le taux de dé-
crochage a diminué significativement ces
dernières années. La création de nouvelles
offres scolaires pour des élèves en difficultés
comme les classes relais ainsi que le suivi
systématique des décrocheurs par l’Action
locale pour Jeunes (ALJ) contribue à faire
baisser le taux de décrochage.

Néanmoins il reste plus de 9% des élèves
qui quittent définitivement l’école sans di-
plôme. Quant aux raisons qui les ont pous-
sés les élèves concernés et interrogés à ce
sujet invoquent les plus souvent leur manque
de motivation à poursuivre une formation
scolaire, le fait de ne pas avoir trouvé de
poste d’apprentissage, l’échec scolaire ainsi
que le mauvais choix d’une formation ou une
mauvaise orientation vers une formation qui
ne leur convient pas.

- Le projet de loi fixe les langues d’enseigne-
ment de l’école luxembourgeoise.

Le luxembourgeois, l’allemand et le français
sont définis explicitement comme étant les
langues d’enseignement de l’école luxem-
bourgeoise. Des dérogations restent pos-
sibles (p. ex. pour les cours intégrés en
langue maternelle, le bac international en
langue anglaise).
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- L’obligation de dispenser un enseignement
neutre est inscrite au projet de loi.

Dans le respect de la liberté de conscience
des élèves, la formation scolaire ne doit pri-
vilégier aucune doctrine religieuse ou poli-

tique. Il en découle l’interdiction pour les en-
seignants, mis à part ceux de la formation re-
ligieuse, d’afficher leurs convictions person-
nelles par leur tenue vestimentaire ou un
autre signe distinctif.

Dépôt par Mme Mady Delvaux-Stehres, Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle, le 24.08.2007

Rapporteur: M. Fernand Diederich

Travaux de la Commission de l’Éducation nationale et de la Formation professionnelle

(Président: M. Jos Scheuer):

26.09.2007 Examen du texte du projet de loi

16.10.2007 Désignation d’un rapporteur

Examen du projet de loi

28.04.2008 Examen de l’avis du Conseil d’État

07.05.2008 Examen des propositions d’amendements du groupe parlementaire «DÉI
GRÉNG» du 11.12.2007

25.06.2008 Examen d’une série d’amendements

08.12.2008 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État

07.01.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 21.01.2009

SCRIPT
5847 - Projet de loi portant modifica-
tion

1) de la loi du 7 octobre 1993 ayant
pour objet a) la création d’un Service
de Coordination de la Recherche et
de l’Innovation pédagogiques et
technologiques; b) la création d’un
Centre de Technologie de l’Éduca-
tion; c) l’institution d’une Commis-
sion d’Innovation et de Recherche
en Éducation;

2) de la loi modifiée du 25 juin 2004
portant organisation des lycées et
lycées techniques;

3) de la loi modifiée du 22 juin 1963
fixant le régime des traitements des
fonctionnaires de l’État

Un ensemble de trois projets de loi, à savoir
le projet portant organisation de l’enseigne-
ment fondamental (doc. parl. 5759) ainsi que
les projets relatifs à l’obligation scolaire (doc.
parl. 5758) et au personnel de l’enseigne-
ment fondamental (doc. parl. 5760), a
comme objectif d’induire une réforme fonda-
mentale de l’éducation préscolaire et de l’en-
seignement primaire.

Le présent projet de loi qui réorganise le Ser-
vice de Coordination de la Recherche et de

l’Innovation pédagogiques et technolo-
giques (SCRIPT) constitue en quelque sorte
le quatrième pilier de cette réforme.

Le projet de loi attribue l’ensemble de la poli-
tique d’évaluation et du développement de
la qualité scolaire au SCRIPT. Il a pour objec-
tif d’introduire dans le système éducatif un
nouveau dispositif destiné à mettre en rela-
tion à travers l’évaluation externe et interne
de la qualité scolaire - tant au niveau du sys-
tème scolaire dans son ensemble qu’au ni-
veau des écoles elles-mêmes - trois champs
d’actions en forte interrelation:

- l’innovation et la recherche pédagogique
et technologiques;

- le développement et le maintien de la qua-
lité scolaire;

- la formation continue du personnel ensei-
gnant et éducatif de l’École.

Pour ce faire, le Service de Coordination de
la Recherche et de l’Innovation pédago-
giques et technologiques (SCRIPT) sera ré-
organisé en trois entités distinctes, dont la
première sera compétente pour l’innovation
et la recherche pédagogiques, la deuxième
pour l’assurance de la qualité de l’enseigne-
ment dans les écoles et les lycées et la troi-
sième pour la formation continue du person-
nel enseignant et éducatif.

Dépôt par Mme Mady Delvaux-Stehres, Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle, le 28.02.2008

Rapporteur: M. Jos Scheuer

Travaux de la Commission de l’Éducation nationale et de la Formation professionnelle

(Président: M. Jos Scheuer):

02.07.2008 Désignation d’un rapporteur 

02.07.2008 Examen du texte du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

09.07.2008

10.07.2008

08.12.2008 Désignation d’un nouveau rapporteur

Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État

07.01.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 21.01.2009

Congé linguistique
5886 - Projet de loi portant

1. introduction d'un congé linguis-
tique

2. modification du Code du Travail

3. modification de la loi du 19 août
2008 relative aux aides à la forma-
tion-recherche

Le projet de loi entend introduire en droit
luxembourgeois un congé spécial supplé-
mentaire destiné à permettre aux salariés et
aux personnes exerçant une activité profes-
sionnelle indépendante ou libérale d’ap-

prendre la langue luxembourgeoise ou de
perfectionner leurs connaissances en luxem-
bourgeois facilitant ainsi l’intégration de ces
salariés dans la société luxembourgeoise par
le biais du marché de l’emploi. Ce faisant, le
projet de loi s’inscrit non seulement dans la
continuité de la politique gouvernementale vi-
sant à renforcer la formation professionnelle,
mais il constitue aussi un prolongement de la
loi sur l’accueil et l’intégration des étrangers
au Grand-Duché de Luxembourg du 16 dé-
cembre 2008 et de la loi sur la nationalité
luxembourgeoise du 23 octobre 2008.

Ces projets sont destinés à faciliter et à pro-
mouvoir l’intégration des étrangers dans

notre pays. Or, l’intégration se réalise entre
autres à travers l’apprentissage de la langue
luxembourgeoise. Le projet de loi organise
justement cet apprentissage en introduisant
un congé linguistique qui profite à la fois aux
salariés ainsi qu’aux personnes exerçant une
activité indépendante ou libérale. Par
ailleurs, ce congé peut bénéficier aux sala-
riés ou indépendants qui désirent obtenir la
nationalité luxembourgeoise et qui doivent
de ce fait acquérir ou peaufiner leurs
connaissances linguistiques prévues dans
ce contexte.

Pour pouvoir bénéficier de ce congé linguis-
tique, le demandeur doit remplir un certain
nombre de conditions. Ces conditions différent
légèrement suivant que le demandeur est un
salarié ou une personne exerçant une acti-
vité indépendante ou libérale.

Le demandeur salarié doit:

- être occupé sur un lieu de travail situé sur
le territoire luxembourgeois;

- être lié par un contrat de travail à une entre-
prise établie au Luxembourg;

- avoir une ancienneté d’au moins six mois
auprès du même employeur.

La personne qui exerce une activité indé-
pendante ou libérale et qui souhaite bénéfi-
cier du nouveau congé doit, quant à elle:

- exercer son activité indépendante ou libé-
rale sur le territoire luxembourgeois;

- exercer cette activité depuis au moins six
mois.

Le congé est accordé sur demande de l’inté-
ressé par le ministre ayant le travail dans ses
attributions.

Pour les salariés, la demande doit obligatoi-
rement être avisée par l’employeur. En cas
d’avis négatif de l’employeur, le congé peut
être différé si l’absence résultant du congé
sollicité risque d’avoir une répercussion ma-
jeure préjudiciable à l’exploitation de l’entre-
prise ou au déroulement harmonieux du
congé annuel payé du personnel.

À noter que sont éligibles pour l’obtention du
congé linguistique les formations en langue
luxembourgeoise dispensées au Grand-Du-
ché de Luxembourg ou à l’étranger:

- par des institutions bénéficiant du statut
d’école publique ou privée reconnues par
les autorités publiques et délivrant des certi-
ficats reconnus par les mêmes autorités;

- par les chambres professionnelles et les
communes;

- par les associations et les personnes pri-
vées agréées individuellement à cet effet par

le ministre ayant la formation professionnelle
dans ses attributions.

Le congé linguistique est obligatoirement di-
visé en deux tranches de 80 heures au mini-
mum et de 120 heures au maximum. Il ne
peut dépasser 200 heures. Seul le fait d’avoir
suivi une formation sanctionnée par un di-
plôme ou par un autre certificat de réussite
aux cours de la première tranche ouvrira le
droit à la deuxième tranche. Le congé peut
être fractionné dès lors que la durée mini-
male du congé linguistique quotidienne soit
d’une demi-heure. Les heures de congé
peuvent également être calculées propor-
tionnellement pour les salariés travaillant à
temps partiel ou les personnes exerçant une
activité indépendante ou libérale à temps
partiel.

À noter que la durée du congé linguistique
ne peut être imputée pour les salariés sur le
congé annuel de récréation tel qu’il résulte
des dispositions législatives ou d’un accord
collectif ou individuel. Le congé linguistique
est assimilé pour les salariés à une période
de travail effectif. Il s’en suit que les disposi-
tions légales en matière de sécurité sociale
et de protection de l’emploi restent appli-
cables aux bénéficiaires du congé linguis-
tique.

Les salariés qui bénéficient d’un tel congé
ont droit, pour chaque heure de congé, à
une indemnité compensatoire égale au sa-
laire horaire moyen tel que défini par la loi et
sans que cette indemnité ne puisse dépas-
ser le quadruple du salaire social minimum
pour travailleurs non qualifiés. L’indemnité
compensatoire est payée par l’employeur.
L’État rembourse à l’employeur le montant de
l’indemnité ainsi que la part patronale des
cotisations sociales.

Lorsque le bénéficiaire du congé linguistique
est une personne exerçant une activité indé-
pendante ou libérale, l’indemnité compensa-
toire qui lui est versée est fixée sur base du
revenu ayant servi pour le dernier exercice
cotisable comme assiette de cotisation pour
l’assurance pension sans qu’elle puisse dé-
passer le quadruple du salaire social mini-
mum pour salariés non qualifiés. L’État rem-
bourse le montant de l’indemnité et les coti-
sations sociales.

Il échet encore de relever in fine que les in-
demnités accordées en application du pré-
sent texte légal doivent être restituées immé-
diatement lorsqu’elles ont été obtenues au
moyen de déclarations inexactes. Le bénéfi-
ciaire doit en outre payer des intérêts au taux
légal à partir du jour du paiement jusqu’au
jour de la restitution.

Dépôt par M. François Biltgen, Ministre du Travail et de l'Emploi, le 29.05.2008

Rapporteur: M. Marc Spautz

Travaux de la Commission du Travail et de l'Emploi

(Président: M. Marcel Glesener):

23.09.2008 Présentation du projet de loi

Désignation d'un rapporteur

07.10.2008 Examen du projet de loi et de l'avis du Conseil d'État

21.10.2008 Continuation de l'examen du projet de loi et de l'avis du Conseil d'État

21.10.2008 Adoption du texte amendé

09.12.2008 Examen de l'avis complémentaire du Conseil d'État

Vote en séance publique: 21.01.2009
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❱❱❱ M. le Président.- Dir Dammen an Dir
Hären, d’Sitzung vun haut de Moien ass op.

Ech begréisse ganz häerzlech och d’Re-
gierung an der Persoun vun der Madame
Delvaux a wéilt se froen, ob se der Chamber
iergendwellech Matdeelung ze maachen
huet.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Neen, Här
President, net elo.

❱❱❱ M. le Président.- Très bien. Da kënne
mer direkt zum éischte Punkt vun eisem
Ordre du jour vun haut de Moie kommen.
Dat ass d’Diskussioun vum Projet de loi
iwwert d’Schoulflicht. Et si bis elo age-
schriwwen: d’Häre Roth, Berger an Adam.
D’Wuert huet de Rapporteur vun dësem
Projet de loi, den honorabelen Här
Diederich.

1. 5758 - Projet de loi relative
à l’obligation scolaire

Rapport de la Commission de l’Édu-
cation nationale et de la Formation
professionnelle

❱❱❱ M. Fernand Diederich (LSAP),
rapporteur.- Här President, Madame Mi-
nister, Kolleeginnen a Kolleegen, dëse
Projet de loi iwwert d’Obligation scolaire ass
de 24. August 2007 duerch d’Madame

Minister vun der Éducation nationale dépo-
séiert ginn. De parlamentaresche Grupp
DÉI GRÉNG huet den 11. Dezember 2007
Virschléi fir Amendementer eraginn.
Niewent den Avisë vu véier Beruffscham-
beren huet de Conseil d’État säin Avis a säin
Avis complémentaire iwwert d’Amende-
menter vun der Chamberskommissioun
ofginn. De Projet de rapport, deen eis haut
virläit, ass an der Réunioun vum 7. Januar
2009 ugeholl ginn.

Bis elo sinn déi gesetzlech Bestëmmungen
iwwert d’Obligation scolaire am Gesetz vum
10. August 1912 iwwert d’Organisatioun
vum Primärschoulunterrecht festgeluecht.

D’Situatioun huet sech natierlech zënter där
Zäit wesentlech verännert, besonnesch
nodeem, säit der Reform vum 3. Juni 1994,
d’Komplementärklasse vum Primärschoul-
unterrecht duerch de Régime préparatoire
vum technesche Sekundarunterrecht ersat
gi sinn.

Haut ginn d’Schüler normalerweis op
d’mannst dräi Joer vun hirer obligatorescher
Schoulzäit an den Enseignement secon-
daire oder an den Enseignement secon-
daire technique. Sou datt et ubruecht ass,
déi grouss Prinzipien iwwert d’Schoulflicht
an engem Spezialgesetz festzehalen,
niewent dem Gesetz iwwert d’Organisatioun
vum Enseignement fondamental, dat mer
gëschter jo hei diskutéiert hunn.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Frank (CSV).-
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir
Hären, haut de Moien, wéi mer iwwert
d’Palliativgesetz heibannen diskutéiert
hunn, hunn ech mech an enger vill besserer
Stëmmung gefillt, well d’Palliativenga-
gement, dat setzt voll, fir sech ëm de
Mënsch en fin de vie a senger Ganzheet
anzesetzen.

Et ass haut de Moien a villen Diskussiounen
hei ganz räsonnabel Argumenter duer-
geluecht ginn, wou ech och all deene
Mënschen, déi haut hei geschwat hunn, mäi
Respekt muss ausschwätzen. An awer,
muss ech soen, bedaueren ech ganz
staark, datt, wa mer haut hei e Gesetz zum
Vote gestallt hunn, fir d‘palliatiivt Enca-
drement ze garantéieren, datt an den Aus-

soe vun haut de Mëtteg ganz vill Leit vun
hiren eegenen Erfahrunge geschwat hunn.

An ech kann dat novollzéien, mä eent
musse mer bedenken, Kolleeginnen a
Kolleegen, mir liewen am 21. Jorhonnert.
Haut gëtt et vill Mënschen, déi ënner net
deene schwierege Konditioune mussen
hiert Liewensenn kréien, wéi dat an dem
leschte Jorhonnert de Fall war. Ech hunn et
haut de Moie scho gesot: Vill Mënschen hu
missen onnëtz leiden, sinn onnëtz laang un
enger Apparatmedezin gehaange gelooss
ginn a ginn et och nach haut. Mä ech
hoffen, datt Dir meng Astellung esou
respektéiert wéi ech Är respektéieren.

Ech muss haut an hei bezeien, datt ech
nimools a menger 25-jähreger Praxis als
Infirmière derbäi war, wou bewosst engem

Mënsch säi Liewen zu Enn gesat ginn ass.
Ech soen Iech awer, et ware Situatiounen,
wou ech ganz jonk Infirmière war, an déi
mer och haut, wéi ech haut an d’Chamber
gefuer komm sinn, mer erëm a mäi
Bewosstsënn komm sinn.

Et ass eng Patientin, déi hat ganz vill Péng.
Ech si bei den Dokter gaangen an hu gesot:
Déi Fra, déi muss gehollef kréien. Déi muss
méi Morphium kréien. Den Dokter sot zu
mir: Sprëtz dräi véirel Dipidolor. D’Madame
Stein weess, wat dat ass. Ech kann Iech
soen, ech hunn dat gemaach, war nach e
bësse bei der Patientin, sinn erausgaangen,
sinn op eng aner Schell gaangen, sinn no
zéng Minutten erakomm, an d’Patientin war
dout.

Un deem Beispill wëll ech Iech soen, datt
ech net an der Intentioun hat, deem Liewen
en Enn ze setzen, mä déi Frau, déi hat
immens vill Péng a si huet deemools
schonn, ier mer vun engem Palliativgesetz
geschwat hunn, gehollef kritt, fir datt se net
méi esou vill Péng soll hunn. Awer d’Liewen
ass doduerch verkierzt ginn.

An dat ass dat, Kolleeginnen a Kolleegen,
wat mer am Palliativgesetz haut hei
gestëmmt hunn. Fir mech ass d’Euthanasie,
egal wéi een d’Kand nennt, egal wéi een et
be- an ëmschreift, vun deem Moment un,
wou den Élément intentiel, intentionnel um

Spill steet, dat bewosst Doutmaachen,
bewosst déi Sprëtz ginn, wou ee weess, elo
gëtt a kierzester Zäit dem Liewen en Enn
gesat, wou bewosst an der Proposition de
loi steet, datt den Akt vun der Euthanasie en
Acte médical gëtt.

Kolleeginnen a Kolleegen, dat sprengt bei
mir d’Rumm vun deem, wat ech kënnt jee
hei am Haus hëllefen ënnerstëtzen. Et ass
hei vu Familljegeschichte geschwat ginn.
Och ech hu meng Familljegeschicht. An ech
si wierklech menger Mamm, menger Famill
an all deenen, déi sech ewell säit Jor-
zéngten an den Asaz vun de Mënschen en
fin de vie këmmeren a mat Häerz a Séil
engagéieren, an déi wéi ech géint eng aktiv
Euthanasie sinn, bleiwen ech bei menger
Grond-, Grondiwwerzeegung. An ech kann
och nimools och nëmme fir eng ofge-
schwächte Form matstëmmen, do, wou mer
soen, wou et ëm Exceptions d’euthanasie
geet. Ech fäerten den Abus. Ech hunn
Angscht virun der Kontrollkommissioun.
Well wie garantéiert - an dat ass och haut de
Moien hei gesot ginn -, wie garantéiert, datt
dat an allen Detailer zu Recht analyséiert
ginn ass? An duerfir, Kolleeginnen a Kol-
leegen, ech hoffen, datt Dir an all déi
dobausse mäi Vote respektéieren.

Merci.
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Den Text, deen eis virläit, schléit d’Verlän-
gerung vun der obligatorescher Schoulzäit
vun 11 op 12 Joer vir, mat als Ausgangs-
punkt den éischte Cycle vum Enseignement
fondamental, deen obligatoresch ass fir all
Kand dat véier Joer huet virum 1. Sep-
tember. Et besteet keen Zweifel, dass e
längere Schoulbesuch mat engem bes-
seren Encadrement derzou bäidréit, besser
sozialiséiert a méi responsabel Bierger ze
forméieren, besser forméiert Acteuren um
wirtschaftleche Plang a Persounen, déi
besser dorop virbereet sinn, sech den
Erausfuerderungen an de schnelle Veränne-
rungen an der Welt an an der Wëssens-
gesellschaft am Speziellen ze stellen.

Ausserdeem sinn d’Verännerunge vun de
soziofamiliäre Strukturen e Grond, d’Dauer
vun der Schoulflicht ze verlängeren.
Nëmmen zéng Länner vun der Euro-
päescher Unioun, dorënner Lëtzebuerg,
limitéieren d’Enn vun der Schoulflicht op
den Alter vu 15 Joer.

Par rapport zur aktueller Gesetzgebung
bréngt de Projet de loi haaptsächlech
folgend Ännerungen: D’Netbeuechtung vun
der Obligatioun, de Préscolaire ze be-
sichen, gëtt sanktionabel. Bis elo war de
Besuch vum Préscolaire zwar obliga-
toresch, mä et bestounge keng penal Sank-
tiounen.

Dee méi contraignantë Charakter vum
éischte Cycle vum Fundamentalunterrecht
erkläert sech duerch d’Wichtegkeet, déi
enger fréier Sozialiséierung an den éischte
Léierschrëtt vun de Kanner bäigemooss
gëtt.

D’Etüd iwwert den „Décrochage scolaire au
Luxembourg“, deen de Ministère vun der
Éducation nationale am Schouljoer
2006/2007 realiséiert huet, weist, datt de
Prozentsaz vun de Schoulofbriecher an de
leschte Jore staark ofgeholl huet. D’Etüd
beschäftegt sech mat deene Schüler, déi
d’Lëtzebuerger Schoulen ouni Ofschloss-
diplom verloossen, an - ënner hinnen - mat
den Décrocheurs scolaires, déi sech a keng
aner Schoul aschreiwen a keng aner For-
matioun maachen.

De Fait, dass den Taux vum Décrochage
zréckgaang ass, ass dorop zréckzeféieren,
datt de Ministère de Kampf géint d’Ex-
clusion scolaire zu enge vu senge Prioritéite
gemaach huet. Fir d’Schüler mat Schwie-
regkeete sinn zum Beispill d’Classes relais
geschaf ginn, an e systematesche Suivi vun
de Schüler duerch d’Action locale pour
jeunes huet derzou bäigedroen, de Prozent-
saz vun deenen, déi d’Schoul opginn, ze
reduzéieren.

Trotzdeem sinn et 9% Schüler, déi definitiv
d’Schoul ouni Diplom verloossen. Als
Ursaach ginn d’Schüler meeschtens e
Mangel u Motivatioun un; de Fait, datt se
keng Léierplaz fonnt hunn; den Échec; de
falsche Choix, wat hir Formatioun ube-
laangt, oder eng falsch Orientatioun.

D’Schoul muss preventiv virgoen, fir déi
Jugendlech, déi a Schwieregkeete sinn,
iwwert d’Dauer vun der Schoulflicht eraus
an der Schoul ze halen, bis se eng Quali-
fikatioun erreecht hunn. Et ass fir d’Gesell-
schaft onméiglech, laangfristeg dës Schoul-
ofbriecher, déi de Risque lafe margina-
liséiert ze ginn, ze absorbéieren.

Aus deem Grond gesäit de Gesetzesprojet
vir, datt Équipë vun Éducateure kënnen an
deene Lycéeën agesat ginn, déi sech an
engem Projet fir d’Verbleiwe vun de Schüler
an der Schoul engagéieren.

De Projet de loi hält och déi dräi Unter-
rechtssprooche vun der Lëtzebuerger
Schoul explizit fest: Lëtzebuergesch,
Däitsch a Franséisch. Derogatiounen dozou
si méiglech zum Beispill fir d’Cours intégrés,
zum Beispill am Portugiseschen an der
Mammesprooch, oder fir de Bac interna-
tional an englescher Sprooch.

Véierte Punkt, d’Obligatioun fir en neutralen
Unterrecht ass och am Gesetz age-
schriwwen. Am Respekt vun der Ge-
wëssensfräiheet vun de Schüler ass et fir
d’Enseignantë verbueden, mat Ausnahm
vun den Enseignantë vun der Instruction
religieuse et morale, hir perséinlech Con-
victiounen duerch hir Kleedung oder en
anert äussert Zeechen auszedrécken.

D’Beruffschambere begréissen engersäits
d’Extensioun vun der Schoulflicht, mengen

awer, datt eng linear Verlängerung nëmmen
eng quantitativ Moossnam ass, a ver-
mëssen eng richteg Strategie fir eng quali-
tativ Verbesserung vum Unterrecht.

Am Artikel 12 gëtt awer festgehalen, datt fir
d’Schüler mat gravë Léierschwieregkeeten
an de Lycéeën Aktivitéiten ugebuede ginn,
fir hinnen eng éducativ Hëllef unzebidden,
se an hirer schoulescher Aarbecht ze
ënnerstëtzen a se fir Aktivitéiten um sport-
lechen, kulturellen a gesellschaftleche
Plang ausserhalb den normale Schoulzäiten
ze interesséieren.

Fir dës Mesuren ëmzesetzen, gëtt d’Regie-
rung autoriséiert, de Personalkader vun de
Lycéeën an den technesche Lycéeën
duerch d’Astellung vu 60 Éducateurs
gradués am Laf vun deenen nächste fënnef
Joer iwwert den Numerus clausus eraus ze
erweideren.

D’Chambre des Métiers an d’Chambre de
Travail proposéieren, d’Schoulflicht op
d’Éducation précoce auszedehnen, fir op
déi Manéier déi fréizäiteg Sozialisatioun an
Integratioun vu Kanner mat verschiddenem
kulturellen a sproochleche Background ze
favoriséieren.

Heiansdo ass ze soen, datt eng méi grouss
Responsabilitéit vun den Eltere gewënscht
ass an datt se selwer entscheede kënnen,
ob se op d’Offer vun de Gemengen zréck-
gräife wëllen, déi d’Éducation précoce
ubidde mussen.

De Conseil d’État begréisst d’Be-
stëmmunge vum Projet de loi, fënnt awer,
datt d’Artikelen iwwert d’Recht op d’Édu-
cation précoce an iwwert d’Missioune vun
der Schoul net an d’Gesetz gehéieren.
D’parlamentaresch Kommissioun besteet
awer drop, datt am Artikel 2 festgehale gëtt,
datt all Kand mat dräi Joer, dat op dem
Territoire vum Grand-Duché wunnt, e Recht
huet op d’Éducation précoce, déi déi
erzéieresch Aktivitéite vun der Famill
komplettéiert.

D’Kommissioun betount ausserdeem am
Artikel 1 de Stellewäert vum öffentlechen
Unterrecht, esou datt de Privatunterrecht
nëmmen en alternative Charakter kann
hunn.

D’Kommissioun ass och der Meenung, datt
am Artikel 3 d’Missioune vun der Schoul
solle figuréieren.

D’schoulesch Formatioun favoriséiert d’Ent-
wécklung vum Kand, seng Kreativitéit an
d’Vertrauen a seng Méiglechkeeten. Si
erlaben et him, sech eng Culture générale
unzëeegnen, bereeden et op d’Beruffsliewe
vir an op d’Ausübung vu senger Verant-
wortung als Bierger an enger demokra-
tescher Gesellschaft.

D’Kand gëtt erzunn zu den ethesche
Wäerter, déi op der Déclaration universelle
des droits de l’Homme baséieren, a gëtt
dozou ugehalen, d’Gläichheet tëschent Jon-
gen a Meedercher ze respektéieren. Fir
d’Chancëgerechtegkeet ze förderen, sollen
entspriechend Moossnamen den Zougang
vu jiddwerengem zu den eenzelne Schoulty-
pen a Schoulniveauen, jee no senge Fäeg-
keeten a spezielle Besoinen, erméiglechen.

Den Artikel 7 beseet, datt all Kand, wat am
Grand-Duché wunnt a véier Joer al ass,
virum 1. September d’Schoul besiche muss.
Hei ass also d’Obligatioun, während am
Précoce eben den Droit ageschriwwen ass.
Dës Obligatioun erstreckt sech iwwer 12
Joer ab dem 1. September vun dem be-
treffende Joer. Den Unterrecht fënnt statt an
der öffentlecher Schoul, an all Coursen a
schoulesch Aktivitéite musse regelméisseg
besicht sinn. Viséiert sinn hei besonnesch
Kanner, déi aus reliéise Grënn eng Dispens
vun de Coursen an der Éducation physique
oder der Biologie ufroe wéilten.

Den Unterrecht kann awer och ofgehale
ginn an enger Privatschoul, enger Europa-
schoul oder am Ausland. Ausnahmsweis
kann en och doheem stattfannen, ënnert de
Bedingungen, déi duerch d’Gesetz fest-
geluecht sinn.

Kanner mat spezifesche Besoinë kënnen en
differenzéierten Unterrecht kréien, jee no
hire Besoinen, déi duerch eng Commission
d’inclusion scolaire festgestallt gi sinn. Den
Artikel 11 hält fest, datt de Schüler mat 15
Joer eng Léier kann ufänken an enger
Formation en alternance, andeem hien
d’Cours concomitants besicht vun der
Beruffsausbildung an domat der Obligation
scolaire nokënnt.

D’Gemengeverwaltung informéiert d’Elteren
iwwert den Ufank vun der Schoulflicht vun
hirem Kand a schreift et d’office an der Schoul
vum Schoulressort vun hirem Wunnsëtz an.
D’Eltere schreiwen hiert Kand an engem
Lycée an, an deem Moment wou et d’Opnah-
mebedingungen erfëllt. Op Demande vun
den Elteren hin a mat Genehmegung vum
Gemengerot kann d’Admissioun an den

éischte Cycle vum Enseignement fondamen-
tal ëm e Joer zréckgestallt ginn, wann de
Gesondheetszoustand oder déi physesch
oder intellektuell Entwécklung vum Kand dat
justifiéiert.

Mir hu gëschter gesot, mengen ech, datt et
net méi méiglech ass, eng anticipéiert Op-
nahm ze kréien am Préscolaire, well mer jo
mat dräi Joer kënnen de Précoce da be-
sichen. D’Eltere schécken hir Demande un
d’Gemeng mat engem Certificat vun engem
Pediater.

Wann e Kand an der Schoul feelt, mussen
d’Elteren direkt den Titulaire respektiv de
Régent de classe informéieren iwwert d’Mo-
tiver vun der Absence. Déi eenzeg legitim
Motiver sinn: d’Krankheet vum Kand, den
Doud vun engem Familljemember an de
Cas de force majeure. D’Dispense vum
Schoulbesuch kënnen op eng Demande
motivée vun den Elteren accordéiert ginn,
duerch den Titutaire respektiv de Régent de
classe fir eng Dauer, déi net iwwer een Dag
erausgeet, duerch de President vum Comité
d’école oder de Schouldirekter fir eng
Dauer, déi iwwer een Dag erausgeet. Mat
Ausnahm vun der Autorisatioun vum Mi-
nister kënnen d’Dispensen net méi wéi 15
Deeg, dovunner fënnef Deeg hannereneen,
pro Joer bedroen.

De Schäfferot oder de Büro vum Gemenge-
syndikat iwwerwaacht d’Anhale vun der
Obligation scolaire. All Joer fir den 1. Ok-
tober stelle se eng Lëscht op vun alle Kan-
ner, déi an der Gemeng wunnen an ënnert
d’Schoulflicht falen. Wann de Schäfferot
oder de Büro vum Syndikat vum Président
du comité d’école respektiv vum Direkter
informéiert ginn ass, Infractiounen zum
Gesetz feststellt, setzt hien d’Eltere schrëft-
lech a Kenntnis, d’Gesetz ze respektéieren,
an informéiert se iwwert déi strofrechtlech
Sanktiounen, déi se riskéieren.

Wann d’Elteren der Opfuerderung net
nokommen an engem Délai vun aacht Deeg
vun der Mise en demeure un, informéiert de
Schäfferot déi territorial zoustänneg
Geriichtsinstanz. D’Amenden, déi kënnen
ausgesprach ginn, belafe sech op tëschent
25 an 250 Euro.

Dat war de Rapport iwwert d’Obligation
scolaire, déi sech och areit an dee ganze
Pak vun de Gesetzer, déi mer wéi gesot
gëschter ugefaangen hunn ze stëmmen. Et
ass och e wichtegt Gesetz.

Ech wéilt heimat Iech Merci soe fir d’No-
lauschteren an den Accord vu menger
Fraktioun bréngen. Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Rap-
porteur. Éischten ageschriwwene Riedner
ass den honorabelen Här Roth. Här Roth,
Dir hutt d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ M. Gilles Roth (CSV).- Här President,
Madame Minister, Dir Dammen an Dir
Hären, de Gesetzesprojet iwwert d’Obli-
gation scolaire, also d‘Schoulflicht, ass text-
méisseg dee kierzeste Projet vum Reform-
pak iwwert d’Schoul. En ass awer duerfir net
manner wichteg. De Gesetzesprojet regelt
méi wéi déi eigentlech Schoulflicht. Et ass
vill méi eng Grondcharta, no där eis Schoul
vum Précoce bis zu dem Lycée an Zukunft
soll fonctionnéieren.

D’CSV-Fraktioun fënnt et richteg, dass
niewent dem Artikel 23 aus der Verfassung
och eng generell gesetzlech Rumm fir
d’Schoul weiderbesteet. Dat ëmsou méi,
well dëse Kader sech generell op all Kand
applizéiert vum 3. bis zu sengem 18.
Liewensjoer.

Ech félicitéieren dem Rapporteur Fernand
Diederich fir säin ausféierleche schrëft-
lechen an och elo mëndleche Bericht.

Här President, mat dësem Gesetzesprojet
huet an Zukunft all Kand mat dräi Joer e
Recht op eng schoulesch Ausbildung.
Iwwer zéng Joer nodeems de Précoce mat
vill Gedeessems deemools duerch déi
deemoleg CSV-Unterrechtsministerin Erna
Hennicot agefouert gouf, gëtt en elo eng
gesetzlech Flicht souwuel fir de Stat wéi fir
d’Gemengen. Si musse genuch Plazen an
dem Précoce schafen, fir dass all Kand,
egal wou et am Land wunnt, dëst Recht och
effektiv kann notzen. D’CSV-Fraktioun
ënnerstëtzt dës Bestëmmung ausdréck-
lech. Si seet vill méi aus wéi en dräi Zeile
laange Gesetzesartikel.

Här President, mat dësem Gesetz gëtt de
Précoce en Deel vun der Schoulausbildung.
De Stat verflicht sech, sech niewent den
Elteren ëm d’Éducatioun vun all Kand ab
sengem drëtte Liewensjoer mat ze be-
këmmeren.

D’Bildungshëllef vun der öffentlecher Hand
ass fakultativ. Si muss net vun den Elteren

an Usproch geholl ginn. D’Eltere kënnen
awer op dës Bildungshëllef ganz oder deel-
weis zréckgräifen. Maache se dat, ass
d’Hëllef verfassungsrechtlech an der öffent-
lecher Schoul gratis. Et ass deemno fir de
Stat an d’Gemengen och Flicht, landeswäit
deeselwechten Niveau vun der Ausbildung
op deem Plang ze garantéieren.

An deem Kontext huet de Précoce fir d’CSV
d’Aufgab vun der mëndlecher Alphabeti-
séierung. De Précoce huet fir eis d’Missioun
vun der Sozialiséierung vun dem Kand ab
sengem drëtte Liewensjoer.

Eis Gesellschaft huet sech a senger demo-
graphescher Zesummesetzung nämlech
iwwert déi leschten 30 Joer bedeitend
verännert. An de 70er Jore louch den
Undeel vun der auslännescher Bevölkerung
bei 18%. Et hunn deemools knapp 65.000
Netlëtzebuerger bei eis gewunnt. Am Joer
2008 wunnen 205.000 Netlëtzebuerger am
Land. An der Spillschoul louch am Joer
1970 den Undeel vun den auslännesche
Kanner bei 21%. Haut läit deen Taux bei
ronn 45%.

1970 koumen déi auslännesch Kanner aus
den direkten Nopeschlänner oder aus
Italien oder Portugal. Haut ass d’Situatioun
eng aner. Vill Netlëtzebuerger, déi bei eis
wunnen, kommen aus ganz verschiddenen
EU-Länner an oft vu wäit doriwwer eraus.

Mä och um Plang vun eise Famillje gëtt et
verännert Verhältnisser. All zweet Bestiednis
geet an d’Bréch. D’Zuel vun den Elenger-
zéier gëtt méi grouss. D’Zuel vun den
Eenzelkanner hëlt zou. An ëmmer méi Stéit
sinn déi zwee Partner beruffstäteg.

Evolutioun vun der Bevölkerung, Sprooche-
vielfalt vun der Schoulpopulatioun, ver-
ännert familiär Verhältnisser: All dëse gesell-
schaftlechen Entwécklunge muss d’Schoul
sech stellen. D’Schoul steet virun enger
verännerter Integratiounsmissioun.

Am Interesse vun dem gesamte sozialen
Zesummenhalt muss d’Schoul sech dëser
Erausfuerderung duerfir esou fréi wéi méig-
lech stellen. De Précoce ass dorop déi
richteg Äntwert. All Kand am Land, ob
Lëtzebuerger oder net Lëtzebuerger, huet
elo duerch d’Gesetz e Recht op eng
schoulesch Bildung ab sengem drëtte
Liewensjoer. Dat ass e wichtege Schrëtt fir
méi Chancëgläichheet. Duerfir begréisst
d’CSV-Fraktioun dës Approche ausdréck-
lech.

Här President, de Gesetzesprojet beinhalt
och eng Bestëmmung, déi d’Missioun vun
der Schoul festleet. Esou soll d’Schoul
d’Entwécklung vum Kand förderen an et op
seng berufflech Zukunft virbereeden.
D’Schoul soll d’Kand léieren, seng Respon-
sabilitéit an der Gesellschaft ze iwwer-
huelen, dat am Geescht vun den demo-
kratesche Wäerter.

D’CSV begréisst et ausdrécklech, dass
d’Missioun vun der Schoul an engem vun
den dräi Basistexter iwwert d’Organisatioun
vun eisem Schoulsystem verankert ass. De
Statsrot seet, esou eng Bestëmmung hätt an
dem Gesetz iwwert d’Schoulflicht keng Plaz.
Fir d’CSV ass dëst eng ze vill legalistesch
Approche. Wann d’Grondcharta vun der
Schoul hir Missioun rechtlech festleet, dann
ass dat méi wéi eng Absichtserklärung. Et
ass e Kader, un deen all aner gesetzlech
Bestëmmung, Reglementéierung oder
administrativ Circulaire sech an Zukunft
muss halen an orientéieren.

D’CSV-Fraktioun fënnt et richteg, dass an
deem Kontext och elo duerch d’Gesetz
d’Elteren hir Plaz an der Missioun vun der
Schoul hunn. Si si gesetzlech an de
Bildungsprozess vun hirem Kand mat
agebonnen. Dat ass eng grouss Verant-
wortung. Et ass e Recht, mä och eng Flicht
fir d’Elteren. Si sinn e vollwäertege Partner
an der Virbereedung vun dem Kand op
seng berufflech Zukunft a seng spéider Roll
an der Gesellschaft.

An der Praxis heescht dat, dass op dem
Terrain de Kontakt tëschent Enseignanten
an Elteren am Interesse vun dem Kand méi
enk a méi direkt ass, gëtt oder muss ginn.
D’Partnerschaft tëschent Schoul an Elteren-
haus ass e feste Bestanddeel vun der
Schoul. D’Fleege vun dësem Partenariat
gehéiert zur Tâche vun dem Enseignant. Et
ass en Deel vun der Eltereflicht.

D’CSV-Fraktioun begréisst deemno, dass
de Gesetzesprojet iwwert d’Schoulflicht
festhält, dass d’Missioun vun der Schoul déi
ass, op déi individuell Stäerkten a
Schwächte vun dem eenzelne Kand an-
zegoen. Dës verlaangt natierlech och
verstäerkt Mëttelen an der Ausriichtung vun
dem Schoulkonzept grad wéi och op dem
Plang vun dem Schoulpersonal.

D’CSV ass duerfir der Meenung, dass
d’Konzept, dat an deem neie Gesetz iwwert
d’Schoulpersonal stoung, wat mer gëschter229966 www.chd. lu

SÉANCE 

25 Mercredi, 
21 janvier 200925



diskutéiert an zréckbehalen hunn, nämlech
den Enseignant als Generalist a jee no
Bedarf mat fachspezifescher Ënnerstëtzung
duerch Psychologen, Éducateuren, Ergo-
therapeuten, Assistants sociaux an esou
weider, e richtege Schrëtt op dem Wee vun
enger individueller Talentförderung vun
deem eenzelne Kand ass. Eng individua-
liséiert schoulesch Betreiung vun dem
eenzelne Kand ass e Pilier vun enger méi
grousser Chancëgläichheet.

Här President, wann d’Schoul per Gesetz
als Missioun huet, d’Entwécklung vun deem
eenzelne Kand ze förderen, dann zielt dat
net nëmme fir déi intellektuell Fäegkeeten.
Zur Entwécklung vun dem Kand zielt och
den Opbau vu senge physesche Capaci-
téiten. Dëst heescht, dass de Sportunter-
recht an Zukunft méi eng grouss Roll an
eisem Schoulsystem muss spillen, dat vun
dem Précoce an der Spillschoul u bis zum
Enn vun dem Lycée.

De Sport ass en Deel vun der Schoul, et ass
keen Accessoire. De Sport muss an der
Schoul déiselwecht Plaz hu wéi d’Rechnen,
d’Franséisch oder d’Däitsch. Et geet net duer,
fir dem Schüler a geléiertem Latäin de Grond-
saz Mens sana in corpore sano anzetriich-
teren, an en an der Praxis net ëmzesetzen. Et
geet net duer, fir ze lamentéieren, d’Kanner
wieren iwwergewiichteg a kéinte kee Kop-
plabunz, wann de Sportunterrecht allze oft de
Rang vun enger Sprangstonn huet.

(Interruption)

Bei deene volle Sportshalen a Piscinen am
Land däerft et wuel manner un den Infra-
strukturen hänken, d’Effortë musse virun
allem gemaach gi bei der Ausbildung vun
den Enseignanten, der Qualitéit vun dem
Sportsunterrecht a virun allem sengem
Stellewäert an dem Schoulsystem.

De Sportunterrecht ass an deem Kontext
och kengem seng Chasse gardée. An der
Grondschoul ass de Schoulmeeschter als
Generalist fir e gudde Sportsunterrecht ver-
antwortlech. Wëllt hien där Aufgab net
selwer direkt nokommen, da gehéiert de
Sportsunterrecht prioritär an d’Hänn vu Leit,
déi doran eng Fachkompetenz hunn. Et ass
an deem Kontext net nozevollzéien, dass de
Sportunterrecht op ville Plazen am Land an
der Grondschoul nach vu Chargés de cours
gehale gëtt, a Leit, déi en ofgeschlossene
Sportsdiplom hunn, mä sech am Concours
fir Sportsproff net en rang utile klasséieren,
am Primärschoulunterrecht allze oft nach
als Persona non grata ugesi ginn.

Här President, de Gesetzesprojet iwwert
d’Schoulflicht regelt och de Sprooche-
gebrauch an eiser Schoul. Och op dësem
Punkt war de Statsrot an enger méi legalis-
tescher Approche der Meenung, dass dës
Bestëmmungen iwwerflësseg wieren, well
d’Regelwierk am Sproochegesetz vun 1984
festgeluecht wier.

D’CSV begréisst et ausdrécklech, dass an
esou engem sensibelen a wichtegen
Domän wéi der Schoul de Sprooche-
gebrauch spezifesch geregelt ass. Lëtze-
buergesch, Däitsch a Franséisch sinn
d’Sprooche vun eiser Schoul. Si sollen dat
och bleiwen. Eng wichteg Roll spillt do grad
eis Lëtzebuerger Sprooch. Opgrond vun
dem spezifesche soziale Kontext, dee mir
an eisem Land kennen, ass d’Lëtze-
buergescht fir eis e wichtegen Integra-
tiounsmotor. Dat besonnesch an der
Schoul. Fir d’CSV sollt duerfir déi mëndlech
Alphabetiséierung an dem Précoce an am
Préscolaire op Lëtzebuergesch sinn.
Néierenswou léieren d’Kanner méi séier an
esou fréi en onkomplizéierten Ëmgang mat
eiser Sprooch. Dëst ass e wichtege Facteur
vun eiser sozialer Kohesioun.

An de weidere Cyclë vun der Grondschoul
ass d’Fro vun där da schrëftlecher Alphabe-
tiséierung vill méi komplex, d’Äntwert dorop
ëmsou méi schwéier. D’Flicht vun enger méi
individueller Betreiung vun deem eenzelne
Kand - an dat betrëfft am Sënn vun der
Chancëgläichheet all Kand am Land, ob
Lëtzebuerger oder net Lëtzebuerger - géif
wuel och fir eng differenzéiert Alphabe-
tiséierung plädéiere mat Schwéierpunkt op
Lëtzebuergesch a parallell dozou an enger
anerer Sprooch, ob Däitsch oder
Franséisch, jee no sproochlechem Origine
vum Schüler.

Am Groussen a Ganze wier dës Däitsch fir
déi Kanner, déi eng germanesch Mamme-
sprooch hunn, a Franséisch fir déi Kanner,
déi eng romanesch Mammesprooch hunn.
Déi drëtt Sprooch, jee no der Situatioun
eben Däitsch oder Franséisch, géif da
spéider als éischt Friemsprooch derbäi-
kommen. D’Aschoule géif op dës Manéier
méi einfach ginn, well d’Kanner am Ufank
an där Sprooch gefördert ginn, déi hirer
Mammesprooch am noosten ass, a se
gläichzäiteg eng zolidd Basis an där
Sprooch kréien, déi fir si am schwéiersten
ass. Fir d’CSV muss all Kand no sengem

Ofschloss zolidd Kenntnisser vun de
Landessproochen hunn, och wann een net
all Sprooch op deemselwechten Niveau
beherrsche muss. Mir musse mat eiser
Méisproochegkeet esou ëmgoen, dass si
keng Hürd ass, mä se als e grousse Virdeel
am internationale Verglach notzen.

An deem Kontext stellt sech natierlech och
d’Fro vun dem Engleschen an eiser Schoul.
Op eiser Finanz- a Wirtschaftsplaz hëlt de
Stellewäert vun dem Englesche permanent
zou. An der Fuerschung ass et net
aneschters. D’Erausfuerderung ass also
déi, fir dem Englesche méi eng grouss Plaz
an eisem Schoulsystem ze ginn, ouni
d’Schëff dobäi ze iwwerlueden.

Fakt ass awer och, dass am jonken Alter
vum Kand bis den Alter vun 12 Joer bei eis
keen Englesch enseignéiert gëtt, grad
dann, wann d’Kand eng Sprooch
spilleresch am einfachste léiert. Hei stellt
sech dann och d’Fro vun dem Niveau, dee
mir bei de Kenntnisser vum Däitschen a
Franséische verlaangen. Et mag wuel deem
engen oder aneren en intellektuelle Kick
ginn, wann e Goethe oder Voltaire kann
zitéieren, mä doriwwer eraus keeft hie sech
op der Sich no enger Aarbecht domadder
net ganz vill. D’Ufuerderunge vun der Zäit
verlaange jiddefalls, dass mir eis iwwer e
méi fréit Aféiere vun dem Engleschen an
eise Schoulunterrecht de Kapp zer-
briechen.

Et gëtt eng Hällewull Pilotprojeten an all
méiglechen Domäner vun der Schoul. Esou
wier et och emol un der Zäit, e Pilotprojet
iwwert d’Englesch an der Primärschoul ze
maachen. Aus eegener Erfahrung weess
ech, dass en Engleschcours fir Kanner
tëschent sechs an zéng Joer, déi am Kader
vun enger Maison relais kierzlech an enger
Gemeng ugebuede gouf, déi ech nawell
gutt kennen, a manner wéi zwou Stonne
komplett ausgebucht war. An d’Waarde-
lëscht gëtt all Dag méi laang.

Här President, een Eckpunkt vun dem Ge-
setzesprojet 5758 ass d’Verlängere vun der
Schoulflicht ëm ee Joer. All Kand ass
deemno gehalen, ab dem 4. Joer bis zum
Alter vu 16 Joer an d’Schoul ze goen. Fir
een, dee 15 Joer al ass, kann dat lescht
Joer vun der Schoulflicht och duerch eng
Beruffsausbildung ersat ginn.

D’CSV steet fir dës Erweiderung vun der
Schoulflicht. Fir eis däerf et awer net nëmme
bei enger zäitlecher Verlängerung bleiwen.
Duerch eng verstäerkten individuell Be-
gleedung vun dem Schüler op sengem
Schoulparcours muss d’Verlängerung vun
der Schoulflicht och qualitativ opgewäert
ginn.

D’Verlängerung vun der Schoulflicht drängt
sech op an engem internationale Kontext.
Am Duerchschnëtt ginn an den OCDE-
Länner 82% vun de Jonken tëschent 16 an
18 Joer nach an d’Schoul. Bei eis am Land
sinn et 72%, also ronn 10% manner. Jonk
Leit, déi ze fréi hir Schoul ouni Diplom
ofbriechen, fille sech oft an der Gesellschaft
marginaliséiert. Erschreckend vill vun hinne
fanne keng Aarbechtsplaz, jo wandere bei
eis souguer aus. Si gesinn an hirem
Heemechtsland keng Perspektiven.

All dat ass fir e räicht Land eng batter Fest-
stellung. Chancëgläichheet an der Schoul
heescht och, sech dëse Mëssstänn un-
zehuelen. Dobäi ass an der rezenter Ver-
gaangenheet op deem Plang vun der Lutte
géint de fréizäitege Schoulofbroch vill
ënnerholl ginn. De Bericht iwwert de
Gesetzesprojet grad wéi d’Avisë vun
etleche Beruffskummeren erwähnen hei
psychologesch Betreiungsstrukture wéi de
SPOS, d’Classes relais, d’Action locale pour
jeunes. Dës Moossnamen hu mat bewierkt,
dass de Prozentsaz vun de fréizäitege
Schoulofbriecher, wéi de Bim Diederich dat
elo gesot huet, an de leschte Jore vu 15 op
9% zréckgaangen ass.

D’Verlängerung vun der Schoulflicht bis
zum Alter vu 16 Joer ass fir d’CSV e richte-
gen Usaz, well déi Jonk bis zu enger
gewëssener Maturitéit kënnen a mussen
duerch d’Schoul begleet ginn. Den differen-
zéierten Unterrecht, déi individuell
Betreiung vun dem Eenzelnen duerch
d’Schoul huet also hire Sënn, souwuel am
jonken Alter grad wéi am spéideren Alter
vun dem Schüler.

All dat bestätegt d’CSV-Fraktioun doran,
dass et e richtege Schrëtt ass, d’Missioun
vun der Schoul an e gesetzleche Kader
anzeschreiwen. D’CSV ënnerstëtzt an deem
Sënn och d’Iddi vun enger Schoul vun der
zweeter Chance, well mir gesinn doran eng
konkret Mesure, fir dass manner Leit ouni
Ausbildung herno dostinn.

Mir plädéieren och derfir, dass d’Méiglech-
keete vun deem neie Gesetz iwwert d’Be-
ruffsausbildung richteg a schnell ëmgesat
ginn. Grad iwwert dës gesetzlech Be-

stëmmung kënne jonk Leit, déi keng esou
liicht Léier hunn, nawell hir praktesch
Talenter duerch Certificater oder Diplomer
ausgewise kréien. Domat si fir si 
d’Diere vum Aarbechtsmaart och net de-
finitiv zou.

Här President, de Gesetzesprojet iwwert
d’Schoulflicht huet seng Plaz am grousse
Reformpak vun eiser Schoul. D’Recht op
eng Schoulausbildung ab dem drëtte
Liewensjoer, d’Dauer vun der Schoulflicht,
d’Recht op eng individuell Talentförderung
vun deem eenzelne Kand, Partenariat
tëschent Schoul, Kand an Elteren, de
Gebrauch vun der Sprooch an der Schoul
musse méi wéi eng politesch Absichtser-
klärung sinn. D’CSV-Fraktioun ass mat dem
Kader, deen duerch dëst Gesetz fir d’Schoul
gesat gouf, d’accord.

Eng konkret Ëmsetzung vun der neier
Missioun vun der Schoul, déi de Jonke bis
zum Alter vu 16 Joer elo begleet, plädéiert
och fir eng Reform vun dem postprimären
Unterrecht. Dëst ass dann d’Aufgab vun der
Politik an zukünftege Méint a Joren. Mä ee
Schrëtt nom aneren. D’CSV stëmmt haut elo
emol dëse Projet, an ech soen Iech Merci fir
d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Roth, fir
Är Ausféierungen. Den nächste Riedner ass
den honorabelen Här Berger.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Dir Dammen an Dir Hären, ech
wéilt och dem Rapporteur Merci soe fir säi
concisen a gudde mëndlechen a schrëft-
leche Bericht. Vun deene verschiddenen
Texter, déi mer am Kader vun dem grousse
Schouldébat vun 2009 diskutéiert hunn oder
nach diskutéieren, ass et sécherlech deen
Text, deen am mannste kontroverséiert ass.
Hei ginn e puer wichteg Prinzipie festge-
halen, a sécherlech muss een och dësen
Text am Zesummespill mat deenen aneren
Texter, besonnesch deem vun der Grond-
schoul gesinn. Et sinn och eng Rei Dispo-
sitiounen, déi sech zum Deel kéinten iwwer-
schneiden, wat awer sécherlech net eng
schlecht Saach ass.

Pour mémoire wëll ech och drun erënneren,
datt déi viregt Unterrechtsministerin en Text
ausgeschafft hat, deen an déiselwecht
Richtung gaang ass an deen heimat dann
och iwwerschafft ginn ass.

D’Haaptelement an deem virleiende
Gesetzesprojet ass dat, datt elo d’Schoul-
flicht obligatoresch op 16 Joer erweidert
gëtt. Keen dierft domadder e spezielle
Problem hunn. Et kéint ee sech natierlech
froen, firwat dat néideg ass, well am
Endeffekt ass u sech net d’Dauer vun der
Schoulzäit dat Wichtegst, mä d’Inhalter, dat,
wat een an där Zäit léiert a vermëttelt kritt.
Net d’Quantitéit, mäi d’Qualitéit vun der
Schoul ass relevant, fir et an anere 
Wierder auszedrécken, a sécherlech ass et
do wou mer mussen nach an den nächste
Joren usetzen. Mä Virriedner huet et elo
grad gesot: Ee vun deenen nächste
grousse Chantieren, deem d’Chamber 
sech muss unhuelen, deem d’Experte 
sech mussen unhuelen, ass dee vun der
Reform vun deene verschiddene Secon-
dairen.

Et ass och kloer, datt am Endeffekt hei
Schüler viséiert sinn, déi fréi an eisem
Schoulsystem scheiteren an Échecen hunn
an déi mer iwwert dëse Wee versichen esou
laang wéi méiglech an der Schoul ze halen,
fir hinnen ze hëllefen. An ze hoffen, do-
duerjer, datt se méi laang mussen an
d’Schoul goen, hinnen och kënnen e
Minimum vu Kompetenzen ze vermëttelen
an hinne besser Chancë fir d’Liewen ze
bidden.

Ënnert deem Bléckwénkel kéint een dëst
Gesetz och e bëssen als en Ausdrock vun
Onbehollefkeet a Scheitere vun enger ver-
meintlecher École de réussite gesinn, well
wann d’Schüler eng normal Schoulcarrière
am Secondaire maachen, egal a wat fir
engem Beräich vum Secondaire, misste se
jo gewéinlech bis 18, 19 Joer d’Bänk
drécken an et bräicht ee guer keen esou en
Text.

Mir sollten eis also bewosst sinn, datt
d’Schoulschwieregkeete vu Jonken net
automatesch geléist sinn, wa se elo amplaz
mat 15 mat 16 Joer kënne vun der Schoul
goen. Duerfir muss een och dësen Text am
Zesummenhang gesi mat anere Projeten,
wéi zum Beispill deem vun der École de la
deuxième chance.

Ech wéilt domadder net schonns dem
Projet, dee mer wäerten an den nächste
Wochen och an der Kommissioun disku-
téieren an ënnert d’Lupp huelen, den Aval
ginn. Vill méi wëll ech soen, datt mer egal
wéi och an der Flicht sinn a bleiwen, fir
Konzepter a Solutiounen ze fanne fir déi

Schüler, déi ze fréi an ouni Ofschloss 
aus eisem Schoulsystem de Moment eraus-
falen.

Ech kommen elo op verschidden Dispo-
sitiounen aus dem Gesetz, déi ech kuerz
wäert kommentéieren. Ech ginn net op all
Punkt an; de Rapporteur huet dat gutt an
exzellent gemaach.

Ee Punkt, deen an der Kommissioun méi
laang diskutéiert ginn ass, ass den Artikel 5,
wou et ëm d’Droe vu Symboler oder In-
signen, wéi dat op Franséisch heescht,
geet, déi Ausdrock vun enger reliéiser oder
politescher weltanschaulecher Iwwer-
zeegung sinn. Et gëtt festgehalen am
Gesetz, datt d’Enseignanten net esou In-
signen dierfen droen. Dat kënne mir och voll
ënnerstëtzen. Si enseignéiere viru Kanner,
déi aus ënnerschiddleche Kulturen a
Relioune kënne kommen, an do dierft keng
Preferenz am Respekt virun de Kanner,
virun hiren Opiniounen affichéiert ginn.
D’Enseignantë mussen dat also am Sënn
vun der Neutralitéit maachen, wa se Schoul
halen.

Bei den Aarbechten an der Kommissioun
ass och diskutéiert ginn, wat esou Insignë
kéinte konkret sinn. Bei reliéisen Objeten
ass dat jo méi evident. Bei politesche wier
dat zum Beispill e Pin oder awer och 
T-Shirten, wou dann e Slogan oder soss e
spezielle Message kéint drop sinn. A sech
misst dat, wat hei an deem Artikel for-
muléiert gëtt, eng Evidenz sinn an all öffent-
lech Schoul an et misst och den allgemenge
Regele vun der Fonction publique ent-
spriechen. Hei gëtt dat am Gesetzestext
kloergestallt an dat ass gutt esou.

Mä wéi ass et mat de Klassesäll, mat de
Raim? Och do dierft et an där Logik an
enger öffentlecher Schoul net esou sinn,
datt Symboler vun enger Relioun oder enger
Partei, egal wat fir enger, opgehaang dierfte
ginn. Dat hätt een och kënnen an deem Text
preziséiere respektiv an dem Projet iwwert
d’Grondschoul, wou et och ëm Gebaier
geet, wou Kanner aus verschiddene kultu-
relle Milieuen oder Kanner, déi och ver-
schidde reliéis oder weltanschaulech
Usiichten hunn, zesummekommen. Do soll
och de Raum neutral gestalt ginn.

An de Virstellunge vun der DP, datt an der
Schoul keng Relioune sollen e Virrecht hunn
an datt en allgemenge Wäerteunterrecht
amplaz vun engem kathoulesche Wäerte-
unterrecht soll agefouert ginn, déposéieren
ech och zu dësem Projet Amendementer,
déi sech an déi Serie vun Amendementer
areien, déi ech zu dem Grondschoulgesetz
an dem Personalgesetz agereecht hunn, fir
datt dat Ganzt e Komplett gëtt.

Amendement 1

L’article 4 est modifié comme suit:

Art. 4.- Dans le respect de la liberté de
conscience des élèves, la formation
scolaire ne privilégie aucune doctrine
religieuse ou politique.

L’article 5 aura la teneur suivante:

Art. 5.- L’enseignant ne peut manifester
ostensiblement par sa tenue vestimentaire
ou le port de signes son appartenance à
une doctrine religieuse ou politique.

(s.) Eugène Berger.

Här President, ech hat och gëschter beim
Personalgesetz deen diesbezüglechen
Amendement net ofginn, wat ech dann hei
nach wäert nohuelen.

2. 5760 - Projet de loi
concernant le personnel de
l’enseignement fondamental
(suite)

Amendement 1

L’article 26 est remplacé par le texte
suivant:

Art. 26.- Le cours d’éducation aux valeurs
est assuré par un instituteur ou un chargé
de cours dans les locaux de l’école que
fréquentent les élèves.

(s.) Eugène Berger.

❱❱❱ M. le Président.- Merci.
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3. 5758 - Projet de loi rela-
tive à l’obligation scolaire
(suite)

Discussion générale (suite)

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- An den
Aarbechten ass och d’Fro gestallt ginn, ob
een net och sollt d’Obligation scolaire no
ënnen ausdehnen. Konkret géif dat
heeschen, datt een och géif de Précoce an
Zukunft obligatoresch maachen. Dat war
eng Diskussioun, déi interessant ass. Dat
géif heeschen, datt d’Kanner also missten
ab dräi Joer dann an d’Schoul oder an
eng… Jo, géif een dat awer als Schoul
bezeechnen? D’Madame Loschetter wénkt
mam Kapp.

Effektiv ass dat och eng Schoul an et ass jo
och esou, datt hei ab dem Précoce och eng
ganz spezifesch Fréiförderung vun de
Kanner stattfënnt. Dat ass da sécherlech
ganz sënnvoll, well all d’Experte soen eis jo,
datt besonnesch dat, wat d’Kanner am
fréien Alter léieren, se ka ganz besonnesch
markéieren a gutt preparéiere fir
d’Sproochen. Et soll ee sech also där
Diskussioun net verschléissen, och wa mer
do elo nach keng Décisioune geholl hunn.

Et misst een awer och op alle Fall consi-
déréieren, datt et Kanner gëtt, déi eventuell
mat dräi Joer nach net prett sinn an och
kéinten domadder iwwerfuerdert ginn. Ech
selwer hat zwee Kanner an deem Alter, déi
elo méi grouss sinn, wou ech gemierkt
hunn, wéi se deemools, obwuel et net obli-
gatoresch war, och zum Beispill a Garderien
oder soss Infrastrukture gaange sinn, datt
dat eent Kand mat dräi Joer absolut keng
Problemer hat, dat zweet Kand awer do e
bësse méi Schwieregkeeten hat. Mä dat ass
eng Diskussioun, déi mer wäerte sécher-
lech nach an Zukunft féieren.

Ech wëll einfach nëmme soen, datt Fréi-
förderung an de Précoce awer insgesamt
ganz gutt Saache sinn an datt et och gutt
ass, datt am Gesetz steet, datt d’Kanner e
Recht drop hunn, fir kënnen awer ab dräi
Joer an de Précoce opgeholl ze ginn.

Här President, ech wollt nach kuerz eng
Remarque maachen zu deem, wat den Här
Roth virdru gesot huet. Wat elo e bësse méi
spezifesch ass, dat ass dat vum sou-
genannten Turnunterrecht, respektiv hien
huet jo hei, wann ech dat richteg verstanen
hunn, plädéiert, fir datt sollen ausgebilten
Turnproffen an Zukunft an eis Grond-
schoulen enseignéiere kommen. Ech hunn
domadder, muss ech soen, Problemer.

Besonnesch wa mer déi Diskussioun
kucken, déi mer gëschter gefouert hu par
rapport zur Grondschoul an zum Personal-
gesetz, wou mer soen, mir hätte gären
Enseignanten an eise Grondschoulen, déi
Allrounder sinn, déi sollen all Coursë
kënnen halen. Da muss et an där Logik och
esou sinn, datt mer an Zukunft och an eiser
Grondschoul weiderhin déi Experten hunn,
déi d’Kand a senger Gesamtheet gesinn an
déi och dann natierlech musse forméiert,
preparéiert ginn, fir kënnen déi Coursen ze
halen.

Mir sollen net eng Dier opmaachen, fir datt
elo aner Enseignanten, eben neier, sollten
an eis Schoul kommen. Dat gëllt souwuel fir
de Sportunterrecht wéi fir de Museks-
unterrecht, fir de Konschtunterrecht an esou
weider. Mir sollen eis net an déi Logik
beginn, mä mir sollen da wierklech an deem
Sënn schaffen, wéi mer dat gëschter dis-
kutéiert hunn, datt an der Grondschoul och
nëmme gutt ausgebilten Enseignanten,
Bachelore solle Schoul halen.

Här President, ech kommen zum Schluss. An
dem Package iwwert d’Reforme vun der
Grondschoul ass et sécherlech net dee
kontroverséiertsten Text, et ass och net dee
komplizéiertsten Text, ëmsou méi well et jo hei
eigentlech net ëm vill nei Dispositioune geet,
déi elo spezifesch d’Grondschoul betreffen.
Den Haaptpunkt ass jo dee vun der Aus-
dehnung vun der Schoulflicht op 16 Joer, an
ech menge mir kënnen deem zoustëmmen.

Dës puer Remarquë gemaach, wéilt ech
awer och nach eng Kéier drun erënneren,
datt mer frou wieren, wann eis Amende-
menter géifen an deem Sënn considéréiert
ginn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Berger.
Den Här Adam huet elo d’Wuert.

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).- Här
President, léif Kolleeginnen a Kolleegen,
d’Gesetz iwwert d’Obligation scolaire leet
d’Basis fir dat, wat mer dann duerno eigent-
lech missten organiséieren an definéieren:
den Enseignement fondamental. D’Gesetz
iwwert d’Obligation scolaire hätt missen,
den Iwwerleeunge vun der grénger
Fraktioun no, den Ausgangspunkt si vun
deenen dräi anere Gesetzer, déi d’Schoul
betreffen. Eiser Logik no wieren dat dann
och Gesetzer gewiescht fir all Kanner, déi
der obligatorescher Schoulflicht ënnerleien,
an all Enseignanten an Intervenanten, déi
mat dëse Kanner schaffen.

D’gréng Logik an d’gréng Konsequenz sinn
net déi vun der Regierung. Dat ass natier-
lech schued, mä einstweilen nach net ze
änneren.

Här President, ech wëll dem Här Rap-
porteur, dem honorabelen Här Fernand
Diederich, Merci soe fir säi mëndlechen a
schrëftleche Rapport. Den Haaptpunkt vun
dësem Gesetz ass fir d’Dauer vun der
Schoulobligatioun vun eelef op zwielef Joer
eropzesetzen. Domat leie mer souwuel am
internationalen Trend wéi och an der Fort-
setzung vun der Schoulentwécklung hei zu
Lëtzebuerg.

Am Schoulgesetz vun 1912 war fest-
geluecht ginn, datt d’Kanner alleguerte
misste siwe Joer laang an d’Schoul goen.
1945 ass d’Schoulflicht op aacht Joer er-
weidert ginn. 1963 ass d’Schoulflicht op
néng Joer ausgedehnt ginn an zënter 1964
huet och bal all Gemeng missen eng Spill-
schoul ariichten; e puer minimal Kondi-
tiounen hu missen erreecht ginn. Déi Spill-
schoul war deemools awer net obliga-
toresch fir d’Kanner.

Eréischt 1992 ass de Besuch vun der Spill-
schoul obligatoresch gemaach ginn.
D’Schoulflicht ass also dunn op eelef Joer
erweidert ginn. Am Ënnerscheed zu der
Primärschoul waren awer keng richteg Sank-
tioune virgesinn, wann d’Kanner respektiv
d’Elteren der Schoulflicht net nokomm sinn.
Et stoung just am Règlement grand-ducal,
datt am Fall vu méi laangem Schoul-
schwänzen d’Assistante sociale misst do-
heem laanschtkommen. Eng Mesure, iwwert
där hir pedagogesch Onraffinesse ech ei-
gentlech nëmme staune kann!

Haut setze mer dann d’Schoulflicht erop op
zwielef Joer. An engems féiere mer déi-
selwecht Sanktioune fir d’Schwänze vun der
Spillschoul, pardon, dem éischte Schoul-
cycle an, wéi fir déi aner Cyclen. Et wieren
hei jo eigentlech zwou Méiglechkeete ginn,
wann een déi Zäit, wou d’Kanner mussen an
d’Schoul goen, wëllt verlängeren: entweder
méi fréi kommen oder méi laang bleiwen.

DÉI GRÉNG sinn, wéi déi aner Parteien och,
der Meenung, datt mer d’Schoulflicht net
méi fréi wéi véier Joer sollen usetzen. Och
wa mer wëssen, datt een d’Kanner méig-
lechst fréi soll förderen, da si mer sécher,
datt een net nëmmen a schoulesche Struk-
ture fördere kann a fördere muss.

Esou huet zum Beispill Finnland nëmmen
eng Schoulflicht vun néng Joer an déi fänkt
am Alter vu siwe Joer un, wann d’Kanner an
d’éischt Schouljoer ginn. An de skandina-
vesche Länner allgemeng setze se éischter
op Betreiungsstrukture fir kleng Kanner wéi
op schoulesch Strukture fir deen Alter. Also
sollen déi Jugendlech méi laang an der
Schoul bleiwen.

Praktesch heescht dat, datt déi Jonk elo net
méi bis 15 Joer schoulflichteg sinn, mä si
musse mindestens esou laang an d’Schoul
goen, bis se dat Schouljoer ofgeschloss
hunn, wou se 16 Joer al gi sinn. Dat ass eng
Neierung, dat huet Konsequenzen, zwar net
onbedéngt fir vill Jugendlecher. Déi aller-
meescht gi souwisou däitlech méi laang an
d’Schoul, wéi d’Gesetz et verlaangt.

Mä et huet Konsequenze fir e Grupp vu
Jugendlechen, deen der Schoul an do-
riwwer eraus vill Suerge mécht: de Grupp
vun de potenzielle Schoulofbriecher, deene
Jonken, déi absolut keen Zil méi an engem
Schoulbesuch gesinn, déi just nach an
d’Schoul ginn, well se mussen, déi net
motivéiert sinn an och ganz schwéier erëm
ze motivéiere sinn.

Mir verstinn d’Verlängerung vun der Schoul-
flicht als eng vun de Mesuren, déi sech aus
deene verschiddenen Etüden iwwert
d’Schoulofbriecher zu Lëtzebuerg erginn.
Mir freeën eis mat alle Partner, datt déi
lescht Etüd iwwert den Décrochage scolaire
eng Rei positiv Punkte konnt opweisen. Den
Taux de décrochage scolaire ass par
rapport zu 2003 ëm 45% erofgaang. An
dëser leschter Etüd vum Juli 2008 louche
mer bei engem Taux liicht ënner 10%.

D’Froen, déi DÉI GRÉNG sech schonns bei
der Publikatioun vun dëser Etüd gestallt
hunn, bleiwen och elo, wou mer dat Gesetz
hei stëmmen, méi aktuell wéi jee. Een
Drëttel vun de Schoulofbriecher si vun der
Bildfläch verschwonnen. Mir wëssen et net
genau, mä mir mengen, si wieren aus dem
Land fortgezunn. Kréie mer dann elo besser
Äntwerten, wann d’Schüler ee Joer méi
laang schoulflichteg sinn?

Eng Rei Schoulofbriecher schreiwe sech
iergendwann eng Kéier erëm an enger
Schoul am Ausland an. Si hunn also net mat
der Schoul, mä mam Lëtzebuerger Schoul-
system ofgebrach. Geet déi Zuel elo nach
an d’Luucht?

Elteren, déi net derfir suergen, datt hir
schoulflichteg Kanner an d’Schoul ginn,
maache sech strofbar. Dat ass eng logesch
Konsequenz vun der Schoulflicht. Dat ass
awer nach keng Motivatioun, fir en desin-
teresséierte Jonken an d’Schoul ze kréien.

Mir begréissen duerfir och ausdrécklech
den Artikel 12 vum Gesetz, wou mer de
Lycéeë Moyenen zougestinn, fir déi betraffe
Schüler a Schülerinnen ze encadréieren. An
et wäert vun dëse Mesures d’encadrement
ofhänken, ob d’Erweiderung vun der
Schoulflicht en Erfolleg gëtt oder net.

Mam Artikel 22 schafe mer iwwert déi
nächst fënnef Joer insgesamt 60 Éducateur-
gradué-Posten. Dat schéngt vill, ass awer
duerchaus berechtegt. Mir ginn domat
endlech all Lycée déi Méiglechkeeten, déi
mir deenen neie Lycéeë schonns direkt mat
op de Wee ginn hunn. All Lycée soll eng
Équipe vu Sozialerzéier hunn, déi sech solle
besonnesch drëm beméien, datt Schüler
mat Verhalensopfällegkeeten a Léier-
schwieregkeete kënne mat Erfolleg hir
Schoul besichen.

Net datt mer un der gudder Aarbecht vun
den Éducateurs gradués géifen zweifelen.
Mir kéinten eis och an de Lycéeën Équipes
multiprofessionnelles virstellen, wou nach
Leit aus anere Beruffer géifen dozou
gehéieren.

All Kand wat d’Schoul ofbrécht an ouni Of-
schloss verléisst, ass een Échec fir eise
Schoulsystem. An deem Sënn begréisse mir
d’Verlängerung vun der Schoulflicht. Mir
hunn also nach ee Joer méi laang eng
Emprise op deen eenzelne Jugendlechen.

Mir begréissen och d’Méiglechkeet, dat
lescht Joer vun der Schoulflicht à temps
partiel kënnen ze maachen. Dat steet deem
Zil, ee valable Schoulofschloss ze kréien, jo
net am Wee, ganz am Géigendeel.

DÉI GRÉNG droen also d’Kärstéck vun
dësem Gesetz, d’Erweiderung vun der
Schoulflicht ëm ee Joer mat de Mesures
accompagnatrices, mat. Zur Debatt stinn
awer och nach e puer Artikelen, vun deenen
de Statsrot a sengem Avis schreift, si géifen
net an dëst Gesetz gehéieren.

Den Artikel 2 zum Beispill, wou steet, datt all
Kand, wat zu Lëtzebuerg wunnt, ee Recht
huet, an d’Schoul ze goen. Och wann de
Statsrot net onrecht huet, wann e seet, deen
Artikel wär superfétatoire, well dat Recht jo
schonns um Artikel 23 vun der Constitutioun
steet, an et ass och richteg, datt dësen Droit
sech laut der Konventioun vun de Kanner-
rechter bis op de Jugendleche vun 18 Joer
ausdehnt, esou stéiert den Artikel 2 eis net.
Ëmmerhin, d’Recht op eng Plaz an der
Éducation précoce fir déi Dräijähreg ass
nei, an den Artikel 3 fënnt eis Ënnerstetzung
esou wéi en am Gesetz steet.

D’Artikelen 3 bis 6, esou seet de Statsrot,
gehéieren och net an dëst Gesetz.

Den Artikel 3 beschreift d’Ziler vun der
Schoul. Mir fannen déi Ziler gutt formuléiert.
Si maachen och Sënn op dëser Plaz. Et ass
gutt ze wëssen, zu wat datt mer d’Kanner
obligéieren. Ausserdeem sinn déi all-
gemeng Missioune vun der Schoul néierens
anescht an dëser allgemenger éischter
gesellschaftspolitescher Form festgehal.

Den Artikel 6 seet, datt déi dräi offiziell
Sproochen och d’Sprooche vum Ensei-
gnement sinn. Do hu mir näischt dergéint
anzewenden.

Mam Artikel 4 kënne mir allerdéngs net
d’accord sinn: „Dans le respect de la liberté
de conscience des élèves et à l’exception
des cours d’instruction religieuse et morale,
la formation scolaire ne privilégie aucune
doctrine religieuse ou politique.“ Mat dësem
Artikel schreiwe mir indirekt och an dëst
Gesetz fest, datt mer och an Zukunft de
Reliounsunterrecht an eisen öffentleche
Schoule wëllen organiséieren.

Mam Artikel 5 si mir och net averstanen. Ech
deelen och net d’Explikatioune vum Här
Berger vun der Demokratescher Partei. „À
l’exception de l’enseignant titulaire d’un
cours d’instruction religieuse et morale,
l’enseignant ne peut manifester ostensi-
blement par sa tenue vestimentaire ou le

port de signes son appartenance à une
doctrine religieuse ou politique.“ Dësen
Artikel ass an eisen Ae schwéier mam
Prinzip ze vereinbaren, datt all Mënsch
virum Gesetz gläich ass. Firwat däerf den
Enseignant vun engem Schoulfach, zum
Beispill der Relioun, anescht ronderëmlafe
wéi den Enseignant vun engem anere
Schoulfach?

Mir verstin och net wat mat dësen zwee
Abschnitter soll erreecht ginn.

❱❱❱ Une voix.- Wëllt Dir dat eraushuelen,
oder wat?

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).- Mir
wëllen dat eraushuelen.

Mir verstinn och net wat mat dësen zwee
Abschnitter soll erreecht ginn. Am
Commentaire des articles gi mir och näischt
Gescheites gewuer. Als Explikatioun fir den
Artikel 4 a 5 muss och nach grad en Extrait
vun engem Bréif vum Jules Ferry duerhalen.
Wann de Jules Ferry wéisst zu wat hei seng
Aussoe mëssbraucht géife ginn, hie géif
sech am Graf ëmdréinen.

De Jules Ferry ass dee franséische Minister,
deen de Reliounsunterrecht aus de Primär-
schoulen erausgeholl huet an duerch
d’Instruction morale et civique ersat huet.
„L’instruction religieuse appartient aux
familles et à l’église, l’instruction morale à
l’école.“ Wann Der de Jules Ferry an Ären
Texter zitéiert, léif sozialistesch Kolleegen,
dann huelt och wann ech gelift déi richteg a
wichteg Passagen. Dat sidd Der der
Wourecht schëlleg!

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).- Här
President, mir verstinn net, firwat datt den
Artikel 5 soll gutt sinn. Geet et drëms deem
virzegräifen, wat emol a Frankräich e
Problem war an och nach ass? Geet et ëm
de Port du voile an eisen öffentleche
Schoulen? Da gi mer awer ze bedenken,
datt dëst Gesetz jo just den Enseignantë
verbitt hir politesch a reliéis Iwwerzee-
gungen ze weisen, net awer de Schüler a
Schülerinnen.

De Conseil d’État mengt den Artikel 5 wär
iwwerhaapt net néideg, well den Enseignant
jo Fonctionnaire ass a gebieden ass sech
un d’Gesetz vum 16. Abrëll 1979 iwwert de
Statut général des fonctionnaires de l’État
ze halen. Do steet ënner anerem: „Le
fonctionnaire est tenu aux devoirs de dispo-
nibilité, d’indépendance et de neutralité.“
Dat geet dem Statsrot duer, an dat géif eis
och duergoen.

Mir lehnen den Artikel 5 also inhaltlech of.
Mir hunn doriwwer eraus awer och Pro-
blemer mat der Formulatioun: „(…) l’en-
seignant ne peut manifester ostensiblement
par sa tenue vestimentaire ou le port de
signes son appartenance à une doctrine
religieuse ou politique.“

De Pin op mengem Paltong hei ass fir mech
en däitlecht Zeechen, datt ech enger poli-
tischer Partei zougehéieren; a mengen Aen
e Signe ostensible. Ech géif esou e Pin net
uspéngele fir an d’Schoul ze goen. An awer,
wann ech zum Beispill wéisst, datt de
Kolleeg President vum Comité ëmmer mat
engem anere Pin géif ronderëmlafen, oder
den Enseignant vum Reliounsunterrecht all
Dag mat sengem Pin vun der LSAP dierft an
d’Schoul kommen, da géif ech eventuell op
d’Iddi komme fir ze stëppelen. Dierft ech
dann esou e Pin u mengem Paltong
loossen, wann ech Schoul halen? Wie seet
mer, ech misst en erofhuelen? De Kolleeg
President vum Comité?

Här President, mir haten een Amendement
eragereecht, wou mir den Artikel 4 an den
Artikel 5 grad wéi de Statsrot aus dem
Gesetz wollten eraushuelen. D’Majoritéit
wollt dat net. Mir fannen d’Artikele 4 a 5
iwwerflësseg, onnëtz a falsch. Duerfir kann
ech och den Accord vun der grénger
Fraktioun zu deem ganze Gesetz net ginn.

Well mir awer mat den Haaptpunkten, der
Verlängerung vun der Schoulflicht an der
Verbesserung vum Encadrement vun enger
quasi Risikogrupp vu Jonken d’accord sinn,
froen ech am Numm vun der grénger
Fraktioun d’Division vum Vote un. Ech
beruffe mech op den Artikel 45 vum
Chambersreglement. Déi gréng Fraktioun
stëmmt fir d’Artikelen 1 bis 22 vum Projet de
loi relatif à l’obligation scolaire, mat Aus-
nahm vun den Artikele 4 a 5. Déi gréng
Fraktioun stëmmt géint d’Artikele 4 a 5 vun
dësem Gesetz.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Adam.
Dann huet nach den Här Mehlen d’Wuert
gefrot, ier mer zur Regierung kommen.229988 www.chd. lu
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❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. Ech wëll och fir unzefänken
dem Rapporteur Merci soen, deen eis dat
Gesetz hei gutt explizéiert huet. Et ass dat
drëtt Gesetz a Folleg, wat méi allgemeng
d’Schouflicht an och aner Aspekter vun der
Schoul regelt. Ech wëll ufänke mam
Précoce, deen an Zukunft muss obliga-
toresch ugebuede ginn. Dat wäert hei am
Land net schrecklech vill änneren, well dat
haut scho bal iwwerall de Fall ass.

Et stellt sech an deem Zesummenhang
d’Fro, ob de Précoce irgendwann eng Kéier
soll obligatoresch gemaach ginn. Ech wëll
hei kloer an däitlech soen, datt mir net
domat averstane wären. Mir gesinn d’Uti-
litéit vum Précoce an enger Partie Fäll un.
Ech hunn dat gëschter och hei scho gesot
gehat. En huet natierlech seng Roll ze
spillen am sproochleche Beräich, fir Kanner,
déi vu baussen heihinner komm sinn aus
net lëtzebuergesch-sproochege Familljen,
esou fréi wéi méiglech duerch den
deegleche Gebrauch vun der Sprooch mat
hire Frënn a Kolleegen un d’Lëtzebuer-
gescht erunzeféieren. Et ass och nout-
wendeg, datt dat Personal, wat am Précoce
täteg ass, derfir suergt, datt dat och
tatsächlech de Fall ass.

Et gëtt och Fäll vu Lëtzebuerger Familljen,
wou et de Kanner ganz sécher vun Avan-
tage ass, wa se zäitweileg doheem eraus-
kommen a mat anere Kanner a Kontakt
kommen; ech hat dat scho gëscht uge-
sprach. Wa mer wëllen de Schoulerfolleg
duerchsetzen, wa mer wëlle mat deene
Reformen, déi mir elo entaméiert hunn,
wierklech erfollegräich sinn, da musse mer
ganz fréi usetzen an et muss een an deene
Familljen, wou Problemer sinn, och derfir
suergen, datt déi esou fréi wéi méiglech
behuewe ginn.

Wat eis e bësse stéiert an där Konzeptioun,
wéi mir d’Schoulreform gesinn, ass, datt an
dësem Fall d’Gemengen zoustänneg si fir
de Respekt vun der Schoulflicht ze iwwer-
waachen. Mir versti wuel, datt d’Erfaassung
vun den Donnéeë vun deene Kanner, déi
schoulflichteg sinn, iwwert d’Gemenge soll
gemaach ginn, well et soss wahrscheinlech
schwiereg wär fir dat festzestellen.

E bësse problematesch ass et awer aus
éischter Siicht, datt d’Gemenge sollen
intervenéieren, wa festgestallt gëtt, datt
d’Kanner hirer Schoulflicht net nokommen.
Dat passt net an dat Bild wat mir vun der
Schoul hunn, wou d’Primärschoul oder
d’Grondschoul an Zukunft soll ënner enger
Direktioun fonctionnéieren, déi sech ëm
alles ze këmmeren huet an och dorëm, datt
d’Kanner, déi ugemellt sinn, och tatsäch-
lech am Unterrecht erschéngen. Mir fannen
et net gutt, datt de Schäfferot an dee
Prozess do muss agräifen, esou wéi et am
Artikel 21 virgesinn ass.

En aneren Aspekt ass, datt d’Obligation
scolaire eropgesat gëtt vun eelef op zwielef
Joer. Dat heescht, datt et elo altersméisseg
esou ausgesäit, datt een net mat 15 Joer
ophält, mä datt ee mat 16 Joer eréischt
ophält. Et gëtt gesot, vun deene 25 Länner
an der Europäescher Unioun wären der
nëmme méi zéng wou dat de Fall wär. Mir
sinn och absolut d’accord, datt een dat ëm
ee Joer unhieft.

Ech wëll awer drop hiweisen - ech hat deen
Aspekt gëscht ugeschnidden -, datt eleng
14 Deeg Vakanz méi hei zu Lëtzebuerg
iwwert d’Scolaritéit vun engem Kand e
ganzt Joer ausmaachen. Dat heescht, am
Prinzip misste mir opgrond vu verlängerte
Vakanzen am Verglach mat Nopeschlänner
souwisou ee Joer méi Scolarité obligatoire
hunn, fir déiselwecht Zäit ze enseignéiere
wéi anerer, déi mat 15 ophalen.

Wéi gesot, mir sinn awer grondsätzlech mat
deem Unhiewen d’accord. Eis Gesellschaft
verlaangt ëmmer méi Ausbildung. Et soll jo
och d’Regel sinn, datt d’Kanner esou laang
an d’Schoul ginn. Mä mir gesinn, datt den
Décrochage e rise Problem hei ass, deen
awer net op där anerer Säit doduerch
geléist gëtt, datt mir den obligatoresche
Schoulbesuch ëm ee Joer unhiewen. Mir
sinn eis alleguer doriwwer eens, datt et
nëmme kann iwwer eng Verbesserung vun
der Qualitéit vun dësem Unterrecht lafen an
datt bei deenen, déi souwisou d’Flemm
hunn, fir nach an d’Schoul ze goen, fir se
dann nach e Joer ze zwénge méi laang an
d’Schoul ze goen, do si mir eis alleguer
eens, mengen ech, datt dat net wahnsinneg
vill bréngt.

D’Chambre des Fonctionnaires et Employés
publics schwätzt och an hirem Avis vun
engem „(…) profond dégoût face à l’école
(…)“. Si soen: „(…) il est difficile de leur
fournir la motivation nécessaire de continuer
leur scolarité pendant une année de plus.“
Do kléngt enorm vill Skepsis duerch. Wéi
gesot, mir maachen eis jo och keng Illu-
siounen. Mir mussen effektiv e rise Chan-

gement an eise Schoulen erbäiféieren. Mir
brauchen déi Motivatioun, iwwert déi mir
gëschter geschwat hunn, fir datt dat doten
och wierklech Sënn ergëtt.

D’Chambre des Métiers begréisst, datt am
Artikel 11 virgesinn ass, datt d’Schüler mat
15 Joer dann dat lescht Joer ugerechent
kréien, wa si en Apprentissage maachen.
Mir fannen och, datt dat eng gutt Saach ass.
Mir géife begréisse wann an Zukunft vläicht
méi géif iwwert dee Wee geschafft ginn.

Mir sinn net der Meenung, datt déi Mesures
pour l’emploi, déi dat Land hei schrecklech
vill Geld kaschten, wierklech d’Solutioun
ass. Mir wäre frou wa méi intensiv mat de
Betriber kéint geschafft ginn, datt jonk Leit,
och wa se da méi fréi an den Aarbechts-
prozess antrieden, a Betriber komme wou
se opgefaange ginn, wou se begleet ginn,
wou se motivéiert ginn, amplaz datt se an
Équipë komme wou eng Persoun, déi
dermat chargéiert ass fir déi ze betreien,
sech dann eventuell mat sechs, siwen,
aacht oder zéng muss erëmploen, wou
wierklech dann Happ a Malz verluer ass,
well déi Persoun et jo net fäerdeg bréngt
eng ganz Équipe esou ze motivéieren.

Den Opposé dervun ass, datt een esou e
Schüler an e Betrib erasetzt wou et fonc-
tionnéiert. Ech weess, datt et schwiereg ass
der genuch ze fannen, fir datt een dat kéint
duerchzéien. Mä mir sinn awer der
Meenung, datt dat den eenzege richtege
Wee ass.

Den Här Statsminister huet hei virun e puer
Joer beim État de la nation vun 1.200 Jonke
geschwat, déi all Joers géifen ofbriechen.
Hien huet opgezielt, dovunner wären der
300 an enger Mesure pour l’emploi, 300
héchstwarscheinlech iergendwou an enger
Aarbecht, awer dann, wësse mer alleguer,
fir de Salaire social minimum, 300 wären der
am Ausland a vun 300 wéisste mer net wou
si hikomm wären. Hie war deemols ent-
geeschtert iwwert déi Situatioun.

Bon, mir liesen elo, et wär effektiv e bësse
besser, et hätt sech gebessert, et wären
eppes iwwer 9%. Mä dat sinn der 9% ze vill.
Och doriwwer si mer eis eens.

Ech wëll an deem Zesummenhang awer
och opwerfen, datt laut Zuelen, déi eis
gesot gi sinn, 4.000 bis 5.000 Kanner am
Ausland an enger richteger Formatioun
sinn, a Schoule sinn. Kanner, déi vläicht zu
engem Deel Besoins spécifiques hunn,
deene mir hei net hëllefe kënnen.

An ech froen: Wat ass dat fir eng öffentlech
Schoul, wou d’Elteren - well dat kascht jo
Geld - forcéiert sinn, wann nach eppes soll
aus hire Kanner ginn, fir se hei erausze-
huelen an op eng auslännesch Schoul ze
schécken, meeschtens Privatschoulen, wat
Geld kascht, wat sozial ongerecht ass, wou
d’Eltere mussen derfir bezuelen, mä wou
Gott sei Dank dann hannen um Enn e Re-
sultat erauskënnt a wou ganz dacks där
Kanner op Lëtzebuerg zréckkommen, déi
souguer e Bac gepackt hunn?

Ee Wuert zu de Sproochen. D’Sprooche si
jo hei am Gesetz opgefouert an de Ge-
brauch soll iwwer Règlement grand-ducal
geregelt ginn. Ech kann hei och nëmmen
ënnersträichen, wéi verschidde vu menge
Virriedner, datt fir eis d’Lëtzebuergescht als
Langue véhiculaire absolut noutwendeg
ass, datt mir eng Unicitéit vun eisem Unter-
recht brauchen. Mä mir acceptéieren awer
och, datt wa Schwächten an eenzelne
Sprooche sinn, wann e francophonet Kand
Schwieregkeete mam Däitschen huet oder
ëmgekéiert mam Franséischen, datt ee soll
a muss op e modularen Unterrecht goen,
datt dat Kand net a senger ganzer schou-
lescher Entwécklung gebremst gëtt, well et
punktuell e Problem huet.

Éischtens muss een dee Problem da punk-
tuell probéieren duerch eng spezifesch
Ënnerstetzung souwäit wéi méiglech ausze-
bigelen. A wann dat dann nach net hëlleft,
da muss dat Kand trotzdeem duerch e
modulare System an deene Fächer, wou et
staark ass, optimal kënne weider evo-
luéieren, an et kann net duerch eng
punktuell Schwächt gebremst ginn.

Nach ee Wuert zu den Artikelen 8 an 9. Den
8 seet: „La formation scolaire obligatoire
s’accomplit dans les établissements
scolaires publics.“ Den 9, dee seet: „(…)
peut également être suivie dans une école
privée, une école européenne ou à l’é-
tranger.“ Dat ass, wat d’Obligatioun ube-
laangt. Mä ech wëll bei där Geleeenheet
awer ënnersträichen, datt mir der Meenung
sinn, datt et och irgendwéi eng ongesond
Entwécklung ass.

Wann d’Kanner natierlech op där enger Säit
öffentlech Schoul ugebuede kréien, si
kënnen an däerfen - et wär jo och falsch,
wann dat net de Fall wär - an eng Privat-
schoul goen. Mä mir wëssen, datt d’Privat-
schoulen deier sinn. D’Iwwerzeegung ass

op ville Plazen, si wäre besser wéi d’öffent-
lech Schoul. Wéi et schéngt, sinn d’Resul-
tater jo och an den Tester, déi gemaach si gi
vun der Europaschoul ënner anerem an der
International School, besser wéi déi vun
eiser öffentlecher Schoul.

Wann dat esou ass, da besteht jo an där
Bezéiung erëm eng Ongerechtegkeet.
Duerfir hu mir d’Iddi entwéckelt, datt een déi
Schoulen eigentlech misst alleguer op
engem Niveau zueneen a Konkurrenz
setzen, datt een iwwer e Genre Schoul-
scheck - e virtuelle Scheck, deen een den
Eltere géif ginn - am Fong geholl den Eltere
d‘Moyenë géif gi fir kënne fräi ze wielen,
ouni datt et e finanziellen Nodeel hätt, ob se
hir Kanner wëllen an déi oder an déi oder an
déi Schoul schécken, woubäi ee keen
Ënnerscheed méi däerf maachen, ob et an
eng öffentlech oder eng Privatschoul wär.

Dat géif eiser Meenung no ganz villes a
Bewegung setzen, well jiddwer Schoul
forcéiert wär wierklech déi beschtméiglech
Qualitéit ze liwweren, fir kënnen an deem
System ze bestoen. Et ass op jidde Fall
eiser Meenung no derwäert fir doriwwer
nozedenken.

Här President, ech kommen domadder zum
Schluss. Mir doen eis a verschiddene
Punkte schwéier mat deem Gesetz, well et
net an eist Konzept vun enger Schoul passt,
mä mir géifen em trotzdeem eis Zou-
stëmmung ginn, well et e wichtegt Gesetz
ass, fir datt eis Schoulen an Zukunft kënnen
esou fonctionnéieren, wéi mir eis dat
wënschen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mehlen.
Ech géif proposéieren, dass mir elo
d’Madame Minister géifen zu dësem Projet
héieren an datt mir duerno déi dräi Projeten
hei ofstëmmen.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Här President,
Dir Dammen an Dir Hären, och ech wëll
dem Rapporteur Merci soe fir säin aus-
féierleche Rapport. Jiddwereen heibanne
weess deemno wat an deem Gesetz
drasteet. Ech wëll och all menge Virriedner
Merci soen.

Ech mengen net, dass ech muss vill zur
Diskussioun iwwert d’Verlängerung vun der
Schoulflicht op zwielef Joer bäifügen. Ech
freeë mech iwwert dee Konsens, deen ech
hei an der Chamber ka feststellen. Ech
deelen och d’Meenung, dass et net
duergeet d’Schouflicht ëm ee Joer ze
verlängeren, mä dass een och muss derfir
suergen, dass d’Qualitéit vun deem Joer
och eppes soll bréngen, iwwert d’Verbes-
serung vun der Qualitéit, iwwert d’Inhalter
vun der Schoul, a wat maache mir fir déi
Schüler, déi keng Loscht méi hunn, fir déi ze
motivéieren, dass si déi Loscht do erëm
kréien. Dofir war jo déi Diskussioun vu
gëschter, fir vu Klengem un opzebauen,
dass d’Motivatioun bestoe bleift.

Ech wëll awer soen, och wann 9% vu
Schoulofbriecher ouni Qualifikatioun der
nach vill ze vill sinn, dass ech mech
trotzdeem freeën, dass mer Resultater
hunn, dass et awer weist, dass déi Efforten,
déi mer maache fir d’Schüler, déi d’Flemm
hunn, erëm opzefänken a se zréck an
d’Schoul ze kréien, eppes bréngen. Dat
mécht mech optimistesch an dat weist,
dass wann ee sech drusetzt, dass een dann
awer kann Objektiver erreechen, och wann
et fir mäi Goût nach ëmmer net duergeet.

Ech wéilt och nach eng Kéier ënner-
sträichen, dass am Prinzip d’Schoulflicht an
der öffentlecher Schoul ofgesat gëtt, wann
ech dat esou ka soen. Ech mengen esou
ass den Dispositif vum Gesetz opgebaut, an
dass dat natierlech d’öffentlech Schoul och
an d’Obligatioun setzt fir Qualitéit ze
bidden, dass mer déi beschtméiglech
öffentlech Schoul mussen ubidden an dass,
subsidiaresch selbstverständlech, d’Elteren
an d’Kanner och optéiere kënne fir hir
Schoulflicht an enger Privatschoul, an der
Europaschoul oder am Ausland kënnen ze
maachen.

An nëmme ganz exceptionnell, an dat hu
mer wierklech kadréiert, den Enseignement
à domicile, well mer dat eigentlech net
wëllen, well d’Schoul jo och eng Missioun vu
Sozialisatioun huet an den Enseignement à
domicile déi net ka garantéieren, dass also
den Enseignement à domicile nëmmen an
exceptionnelle Fäll méiglech ass, wann eng
Famill während kuerzer Zäit zu Lëtzebuerg
ass a wou d’Ëmstellung ze grouss ass, fir
sech an eng Schoul kënnen unzepassen.

Ech si frou wéi Dir, dass d’Chamber-
kommissioun de Conseil d’État net suivéiert
huet, wou hie gesot huet, den Artikel iwwert

d’Missioune vun der Schoul wär eigentlech
net noutwenneg. Ech mengen, dass dat
richteg ass, wann een d’Gesetz reng
normativ gesäit. Ech denken, dass et awer
wichteg ass, dass mer an engem Text stoen
hunn, wat d’Missioun vun der Schoul ass.
D’Missioun vun der Schoul ass, dass se eng
Kannerbegleedung mécht an dass se
d’ganz Entwécklung vum Kand am A huet.
Fir mech ass dat primordial.

Et geet also drëm déi Kompetenzen ze ent-
wéckelen, dass ee jonke Mënsch herno e
perséinlecht, erfëlltent Liewe ka liewen,
dass e sech kann an engem Beruff oder
enger Weiderbildung erëmfannen an dass
hien e kriteschen, partizipative Bierger an
enger demokratescher Gesellschaft gëtt.
Ech mengen, dass dat awer eng wichteg
Aufgab ass, déi mer sollen an den Text fest-
schreiwen.

Ech wëll och ënnersträichen, dass mer an
deem Text en Dispositif iwwert d’Chancë-
gerechtegkeet virgesinn hunn, wat also
heescht, dass d’Schoul net jiddwerengem
soll a muss datselwecht offréieren, mä
jiddwerengem soll dat offréieren, déi
Ressourcen, déi Méiglechkeeten an deen
Encadrement, déi him et erlabe seng
Chancen a seng Potenzialitéiten ze poten-
zialiséieren. Dat ass eigentlech eng Mesure
vun Discrimination positive, déi mer an
deem Gesetz hei festgeschriwwen hunn.

Ech wëllt dann nach zwee Sujete kuerz
uschwätzen, well déi hei an der Diskussioun
vill opkomm sinn, dat ass d’Tenue vesti-
mentaire an d’Sproochen.

Zur Tenue vestimentaire wëll ech soen, dass
déi Artikelen effektiv drakomm sinn,
inspiréiert duerch d’Diskussiounen a
Frankräich. Mir hunn eis gesot, dass et
besser ass, mer klären déi Situatioun éier
mer Problemer hunn, wéi dass mer waarde
bis mer Problemer hunn a mer se dann am
Nachhinein musse regelen.

Ech wëll och soen, dass et richteg ass, dass
mer déi Interdictioun vun engem Signe
ostensible eigentlech nëmme fir d’En-
seignantë virgesinn, net fir d’Schüler. Ech
wëll de Schüler dat net verbidden. Ech wëll
awer drop hiweisen, dass dat Gesetz fir
d’Schüler virschreift, dass d’Obligation
scolaire doranner besteet, dass se un all
Cours mussen deelhuelen. Dat ass d’Obli-
gatioun fir d’Schüler. Et kann een net soen,
aus reliéiser Iwwerzeegung maachen ech
net mat beim Turnen oder beim Biosunter-
recht. Dat steet och hei an deem Gesetz, an
ech mengen domadder hu mer eng Situa-
tioun geschaaft, déi kloer ass.

En Enseignant ka seng politesch Iwwer-
zeegung, seng reliéis Iwwerzeegung a seng
philosophesch Iwwerzeegung hunn, ech
menge just, dass e sech engagéiert fir déi
net bei de Schüler spillen ze loossen a se ze
influenzéieren, well de Fonctionnaire sech
jo engagéiert fir eng Neutralitéit ze obser-
véieren. Elo kënnt Dir soen, an dat deelen
ech - ech verstinn déi Argumenter vum Här
Berger an och d’Amendementer vun der DP -,
da misste mer dat och fir de Reliounsunter-
recht konsequent duerchzéien. Do soen
ech, ech huelen dat net un, well eng Schoul
situéiert sech an enger Gesellschaft, an en-
gem Kontext, an enger Geschicht, a mir
hunn de Reliounsunterrecht an der Schoul.

Mir hunn och an deenen anere Gesetzer net
décidéiert en erauszehuelen, an duerfir
fannen ech dat eng logesch Konsequenz,
dass mer da soen, jo dann däerfen déi, déi
Reliounsunterrecht halen - wat jo en Unter-
recht ass, deen iwwer Konventioun mat
enger Kierch geregelt ass -, d’Recht hunn
dat ze weisen, woubäi ech feststellen, dass
déi dat normalerweis ganz diskret
maachen. Ech kréie jo oft reprochéiert, ech
wär ze vill pragmatesch. Ech huelen dee
Reproche un, mä mir geet et drëm, dass
mer an de wesentleche Saache weider-
kommen. Ech mengen, dass dat hei eng
wichteg Dispositioun ass fir d’Zukunft ze
regléieren, ouni eis ganz Geschicht an
Traditioun do mussen ze liquidéieren.

Duerfir géif ech och soen, ech bewonneren
déi Konstanz vum Här Berger, deen ëmmer
erëm déiselwecht Amendementer bréngt
vun deenen Texter, déi hien an der leschter
Regierung hätt kënnen an d’Gesetz setzen.
Duerfir géif ech mengen et wier normal,
dass een déi och géif oflehnen.

(Interruptions)
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Da wollt ech nach eppes zu de Sprooche
soen. Eis huet et wichteg geschéngt an
deem Text ze soen, wat d’Sprooche vun der
Schoul sinn. Dat sinn also Lëtzebuergesch,
Däitsch a Franséisch. Dat heescht jo net,
dass aner Sproochen net an der Schoul
enseignéiert ginn, mä dat sinn déi Langues
véhiculaires déi mer an der Schoul be-
notzen a vun deene mer ausginn, dass da
jiddweree se och léiert, dass hie se léiert an
dass hie se dann och op verschiddenen
Niveauë maîtriséiert.

Ëmmer erëm kënnt dann d’Diskussioun op,
ob mer solle francophone Klassen oder eng
Alphabetisatioun op franséisch maachen.
Ech wëll just soe wou mer sti a wat ech fir
mech, also fir dee Ministère, fir meng Auf-
gab hei iwwerholl hunn.

Mir hunn ëmmer gesot, an et ass och am
Plan d’action „Langues“ festgehalen, dass
mer op d’Mehrsproochegkeet an eisem
Schoulsystem halen. Mir hätte gären, dass
d’Kanner, déi zu Lëtzebuerg an d’Schoul
ginn, Lëtzebuergesch, Däitsch a Franséisch
léieren, mä mer wëllen net vun hinnen
alleguer verlaangen, dass se an all Domän
vun der Sprooch deeselwechten Niveau
erreechen.

Duerfir hu mer jo de Plan d’action
„Langues“, wou mer soen, mer deelen eng
Sprooch op a véier Domäner, dat ass dat
Passiivt, also d’Verstoen, verstoe wann ee
schwätzt, verstoe wat ee liest, an dann dat
Aktiivt, dat heescht schwätzen a schreiwen.
A mir hätte gär, dass jiddwereen, all Kand
an der Schoul déi Kompetenzen huet, mä
op verschiddenen Niveauen, déi eng méi an
déi aner manner. Et ass ëmmer vill vu
Projete vun Alphabetiséierung op
franséisch geschwat ginn. Bis elo ass eng
Kéier virun e puer Joer een ugesat ginn,
deen ass ni evaluéiert ginn an huet erëm
opgehalen.

Elo huet „Eis Schoul“, dat wëll ech awer
ausdrécklech soen, eigentlech a senge
méigleche Missiounen ze kucken, wéi mer
an enger anerer Sprooch alphabetiséiere
kënnen. An do hätte mer jo dann och déi
scientifique Begleedung vun der Uni Lëtze-
buerg, déi jo dobäi Partner ass, fir Erkennt-
nisser ze kréien, wéi mer dat da kéinte
maachen.

Ech wëll just all déi Leit, déi hei soen, wéi
einfach dass dat alles ass, drop hiweisen,
dass eigentlech dat Zil do, dass jiddwereen
an der Lëtzebuerger Schoul soll Sprooche
léieren, an nach wa méiglech esou vill
anerer wéi méiglech, Englesch a Portu-
gisesch an Italienesch a Spuenesch an all
déi aner Sproochen, dass mer dat Zil
eigentlech fir déi Kanner, déi vun Ufank un
an d’Lëtzebuerger Schoul ginn, relativ gutt
erreechen, wa mer d’Exigenze fir d’Kanner
e bësse moduléieren.

Ech wëll awer net ënnerschätzen, dass all
Joer ganz vill Kanner an d’Land kommen,
déi méi al sinn, fir dass se iwwerhaapt nach
kënnen an d’Primärschoul goen. Pro Joer
700 ongeféier, säit mir dat moossen, dat ass
elo säit ech do sinn, déi méi al wéi 13 Joer
si wa se op Lëtzebuerg kommen an déi oft
keng Sprooch vum Land kënnen. Fir déi
maache mer eng Offer, wou se dann an
enger Sprooch, entweder op däitsch oder
op franséisch scolariséiert ginn, an do soe
mer, do geet d’Exigenz vun der Qualifi-
katioun, dass se wa méiglech eng Beruffs-
ausbildung kréien, iwwert déi vum Multi-
linguismus.

Duerfir soen ech, d’Exigenz fir déi Sprooche
wëlle mer oprechterhale fir Kanner, déi vun
Ufank u scolariséiert ginn, mä wann et drëm
geet engem eng Chance ze gi fir an e Beruff
ze kommen, da kënne mer dorobber
verzichten. Duerfir hu mer jo och d’Offer vu
Formatiounen am Franséischen ausge-
dehnt. De BAC international ass niewent de
Formations professionnelles op franséisch,
mä mer maachen de BAC international an
der öffentlecher Schoul op englesch, an ech
denken, dass een an déi Richtung muss
weidergoen. Gutt, no all dësen Erklärunge
wëll ech Iech nach Merci soe fir déi breet
Zoustëmmung zu dësem Gesetz.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Minister. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech
géif proposéieren, dass mer elo iwwert déi
dräi Projeten, déi zwee, déi mer gëschter

diskutéiert hunn iwwert den Enseignement
fondamental an iwwert d’Léierpersonal an
dann och dee vun haut de Moien, of-
stëmmen. Fir d’éischt dann de Projet de loi
5759 iwwert d’Organisatioun vum Ensei-
gnement fondamental.

4. 5759 - Projet de loi
portant organisation de l’en-
seignement fondamental
(suite)

Amendement 1

Mir si konfrontéiert mat engem Amen-
dement vum honorabelen Här Berger
betreffend eng Rei vun Artikelen. Dësen
Amendement, deen nëmmen eng Ënner-
schrëft dréit, gëtt ënnerstëtzt vun der
Madame Flesch a vun den Hären Etgen,
Meisch a Goerens.

Den Här Berger ass d’accord, fir dass mer
déi Ëmännerung vun deenen Artikelen, déi
hie proposéiert, als een eenzegen Amen-
dement considéréieren. Also huele mer och
nëmmen ee Vote doriwwer. Da musse mer
ofstëmmen iwwert den Amendement, deen
den Här Berger proposéiert huet, betreffend
d’Artikele 7, 8, 11, 12, 52, 54, 57, 60 an 68.

Vote

Déi, déi d’accord si mat dësem Amen-
dement, stëmme mat Jo, déi aner mat Neen
oder mat Enthalung.

Den Amendement ass ofgelehnt mat 38
Nee-Stëmmen, bei 15 Jo-Stëmmen a véier
Enthalungen. D’Artikele 7, 8, 11, 12, 52, 54,
57, 60 an 68 bleiwen also ënnert där Form
bäibehalen, wéi d’Kommissioun se virge-
schloen huet.

Ont voté oui: MM. Eugène Berger, Xavier
Bettel (par M. Carlo Wagner), Mme Anne
Brasseur (par M. Fernand Etgen), M.
Fernand Etgen, Mme Colette Flesch (par M.
Eugène Berger), MM. Paul Helminger,
Claude Meisch (par M. Paul Helminger) et
Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira (par M. Claude Adam),
Jean Huss, Henri Kox (par M. Félix Braz) et
Mme Viviane Loschetter.

Ont voté non: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement (par Mme
Christine Doerner), Mmes Christine
Doerner, Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch (par M. Norbert Haupert), MM. Ali
Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar,
Marcel Oberweis, Gilles Roth, Patrick
Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf,
Marco Schank, Marc Spautz (par M. Laurent
Mosar), Mme Martine Stein-Mergen (par M.
Jean-Paul Schaaf), MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel (par M. Patrick Santer), Lucien
Weiler et Michel Wolter (par M. Paul-Henri
Meyers);

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia Dall’Agnol, M.
Fernand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz.

Se sont abstenus: MM. Gast Gibéryen (par
M. Jacques-Yves Henckes), Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

Mir stëmmen dann of iwwert de Projet de loi
5759 als Ganzes.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi ass ugeholl, Madame
Minister, mat 38 Jo-Stëmmen, bei 20 Nee-
Stëmmen a kenger Abstentioun.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement (par M.
Marcel Oberweis), Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch (par M. Laurent Mosar), MM. Ali
Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar,
Marcel Oberweis, Gilles Roth, Patrick
Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf,
Marco Schank, Marc Spautz (par Mme
Sylvie Andrich-Duval), Mme Martine Stein-
Mergen (par M. Norbert Haupert), MM. Fred
Sunnen, Lucien Thiel (par M. Patrick
Santer), Lucien Weiler et Michel Wolter (par
M. Paul-Henri Meyers);

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia Dall’Agnol, M.
Fernand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz.

Ont voté non: MM. Eugène Berger, Xavier
Bettel (par M. Fernand Etgen), Mme Anne
Brasseur (par M. Carlo Wagner), MM.
Fernand Etgen, Charles Goerens, Paul
Helminger, Alexandre Krieps (par M. Paul
Helminger), Claude Meisch (par M. Eugène
Berger) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira (par M. Félix Braz), Jean
Huss, Henri Kox (par M. Claude Adam) et
Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen (par M. Robert Mehlen),
Jacques-Yves Henckes, Jean-Pierre Koepp
et Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

5. 5760 - Projet de loi
concernant le personnel de
l’enseignement fondamental
(suite)

Mir kommen dann zum Projet de loi 5760 iw-
wert d’Léierpersonal. 

Amendement 1

Och hei si mer konfrontéiert mat engem
Amendement vum Här Berger betreffend
den Artikel 26. Och dësen Amendement
dréit nëmmen eng Ënnerschrëft a gëtt
ënnerstëtzt vun der Madame Flesch a vun
den Hären Etgen, Meisch a Goerens.

Déi verschidde Propositiounen, déi ge-
maach ginn, sinn och een Amendement. Mir
stëmmen iwwert den Amendement of.

Vote

Den Amendement ass ofgelehnt, Här
Berger, mat 16 Jo-Stëmmen, 38 Nee-
Stëmmen a véier Abstentiounen.

❱❱❱ Une voix.- Dat ass knapps!

❱❱❱ M. le Président.- Ech weess net, ob
dat knapps ass.

(Interruptions)

Den Artikel 26 bleift also an där aler Form
bäibehalen.

Ont voté oui: MM. Eugène Berger, Xavier
Bettel (par M. Carlo Wagner), Mme Anne
Brasseur (par M. Fernand Etgen), M.
Fernand Etgen, Mme Colette Flesch (par M.
Eugène Berger), MM. Charles Goerens,
Paul Helminger, Alexandre Krieps (par M.
Paul Helminger) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira (par M. Félix Braz), Jean
Huss, Henri Kox (par M. Claude Adam) et
Mme Viviane Loschetter.

Ont voté non: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement (par Mme
Christine Doerner), Mmes Christine
Doerner, Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch (par M. Laurent Mosar), MM. Ali
Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar,
Marcel Oberweis, Gilles Roth, Patrick
Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf,
Marco Schank, Marc Spautz (par Mme
Nancy Arendt), Mme Martine Stein-Mergen
(par M. Patrick Santer), MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler et Michel Wolter
(par M. Paul-Henri Meyers);

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia Dall’Agnol, M.
Fernand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz.

Se sont abstenus: MM. Gast Gibéryen (par
M. Jacques-Yves Henckes), Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

Mir stëmmen dann of iwwert de Projet de loi
5760 als Ganzes.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

Och dëse Projet ass mat 38 Jo-Stëmmen
ugeholl, bei 20 Nee-Stëmmen a kenger
Abstentioun.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement (par Mme
Christine Doerner), Mmes Christine
Doerner, Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch (par M. Marcel Oberweis), MM. Ali
Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar,
Marcel Oberweis, Gilles Roth, Patrick
Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf,
Marco Schank, Marc Spautz (par Mme

Sylvie Andrich-Duval), Mme Martine 
Stein-Mergen (par M. Laurent Mosar), 
MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien
Weiler et Michel Wolter (par M. Paul-Henri
Meyers);

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia Dall’Agnol, M.
Fernand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz.

Ont voté non: MM. Eugène Berger, Xavier
Bettel (par M. Carlo Wagner), Mme Anne
Brasseur (par M. Fernand Etgen), MM.
Fernand Etgen, Charles Goerens, Paul
Helminger, Alexandre Krieps (par M. Paul
Helminger), Claude Meisch (par M. Eugène
Berger) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira (par M. Félix Braz), Jean
Huss, Henri Kox (par M. Claude Adam) et
Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen (par M. Jacques-Yves
Henckes), Jacques-Yves Henckes, Jean-
Pierre Koepp et Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

Motion 1

Mir sinn, wat dëse Projet ubelaangt, och mat
enger Motioun, déi den Här Berger
déposéiert huet, konfrontéiert. Dës Motioun
dréit nëmmen eng Ënnerschrëft a gëtt
ënnerstëtzt vun der Madame Flesch a vun
den Hären Etgen, Meisch a Goerens.

Vote

Kënne mer par main levée iwwert déi
Motioun ofstëmmen?

(Assentiment)

Da stëmme mer par main levée of. Wien ass
d’accord mat der Motioun vum Här Berger?
Wien ass dergéint?

Mat grousser Majoritéit ass d’Motioun dann
ofgelehnt.

6. 5758 - Projet de loi rela-
tive à l’obligation scolaire
(suite)

Mir kommen zum Vote iwwert de Projet vun
haut de Moien.

Amendement 1

Och do hu mer en Amendement vum Här
Berger, betreffend d’Artikele 4 a 5. Dësen
Amendement gëtt och ënnerstëtzt vun der
Madame Flesch a vun den Hären Etgen,
Meisch a Goerens. Mir stëmmen of iwwert
den Amendement 1.

Vote

Den Amendement ass ofgelehnt mat 37
Nee-Stëmmen, bei 17 Jo-Stëmmen a véier
Enthalungen. D’Artikele 4 a 5 bleiwen also
an där Form bestoen, wéi d’Kommissioun
se virgeschloen huet.

Ont voté oui: MM. Eugène Berger, Xavier
Bettel (par Carlo Wagner), Mme Anne
Brasseur (par M. Fernand Etgen), M.
Fernand Etgen, Mme Colette Flesch (par M.
Charles Goerens), MM. Charles Goerens,
Paul Helminger, Alexandre Krieps (par M.
Paul Helminger), Claude Meisch (par M. Eu-
gène Berger) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira (par M. Félix Braz), Jean
Huss, Henri Kox (par M. Claude Adam) et
Mme Viviane Loschetter.

Ont voté non: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement (par Mme
Christine Doerner), Mmes Christine
Doerner, Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch (par M. Jean-Paul Schaaf), MM. Ali
Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar,
Marcel Oberweis, Gilles Roth, Patrick
Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf,
Marco Schank, Marc Spautz (par Mme
Sylvie Andrich-Duval), Mme Martine Stein-
Mergen (par M. Laurent Mosar), MM. Fred
Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Weiler et
Michel Wolter (par M. Paul-Henri Meyers);

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia Dall’Agnol, M.
Fernand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider et Roland Schreiner.

Se sont abstenus: MM. Gast Gibéryen (par M.
Jacques-Yves Henckes), Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert Mehlen.330000 www.chd. lu
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Den honorabelen Här Adam huet e Vote
séparé gefrot, wat eng Rei vun Artikelen
ubelaangt. Frot Dir de Vote électronique
doriwwer?

(Assentiment)

Also, et ass e Vote séparé ugefrot, fir
d’éischt, wat den Artikel 4 ubelaangt.

Vote séparé de l’article 4

Mir stëmmen also elo of iwwert den Artikel
4, ob mer mat deem d’accord oder net
d’accord sinn.

Den Artikel 4 ass ugeholl mat 41 Jo-
Stëmmen, bei 17 Nee-Stëmmen a kenger
Enthalung.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement (par M.
Marcel Oberweis), Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch (par M. Jean-Paul Schaaf), MM. Ali
Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar,
Marcel Oberweis, Gilles Roth, Patrick
Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf,
Marco Schank, Marc Spautz (par Mme
Sylvie Andrich-Duval), Mme Martine Stein-
Mergen (par M. Laurent Mosar), MM. Fred
Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Weiler et
Michel Wolter (par M. Paul-Henri Meyers);

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia Dall’Agnol, M.
Fernand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz;

MM. Gast Gibéryen (par M. Jacques-Yves
Henckes), Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

Ont voté non: MM. Eugène Berger, Xavier
Bettel (par M. Carlo Wagner), Mme Anne
Brasseur (par M. Fernand Etgen), MM.
Fernand Etgen, Charles Goerens, Paul
Helminger, Alexandre Krieps (par M. Paul
Helminger), Claude Meisch (par M. Eugène
Berger) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira (par M. Claude Adam),
Jean Huss, Henri Kox (par M. Félix Braz) et
Mme Viviane Loschetter;

M. Jacques-Yves Henckes.

Dann ass e Vote séparé gefrot ginn iwwert
den Artikel 5. Mir stëmmen doriwwer of.

Vote séparé de l’article 5

Och deen Artikel ass ugeholl, dës Kéier mat
42 Jo-Stëmmen, bei 16 Nee-Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement (par M.
Norbert Haupert), Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch (par M. Jean-Paul Schaaf), MM. Ali
Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar,
Marcel Oberweis, Gilles Roth, Patrick
Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf,
Marco Schank, Marc Spautz (par Mme
Sylvie Andrich-Duval), Mme Martine Stein-
Mergen (par M. Laurent Mosar), MM. Fred
Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Weiler et
Michel Wolter (par M. Paul-Henri Meyers);

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia Dall’Agnol, M.
Fernand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz;

MM. Gast Gibéryen (par M. Jacques-Yves
Henckes), Jacques-Yves Henckes, Jean-
Pierre Koepp et Robert Mehlen.

Ont voté non: MM. Eugène Berger, Xavier
Bettel (par M. Carlo Wagner), Mme Anne
Brasseur (par M. Fernand Etgen), MM.
Fernand Etgen, Charles Goerens, Paul
Helminger, Alexandre Krieps (par M. Paul
Helminger), Claude Meisch (par M. Eugène
Berger) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira (par M. Félix Braz), Jean
Huss, Henri Kox (par M. Claude Adam) et
Mme Viviane Loschetter.

Mir kënnen dann ofstëmmen iwwert de
Projet de loi 5758 als Ganzes.

❱❱❱ Une voix.- Ee Moment, Här President.

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. le Président.- Mir hunn décidéiert,
dass déi Artikelen do am Text dra bleiwen,
esou wéi se proposéiert waren.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

Elo stëmme mer iwwert de ganze Projet de
loi en tant que tel of.

De Projet de loi, Madame Minister, ass
ugeholl mat 52 Jo-Stëmmen, bei siwen
Abstentiounen a kenger Géigestëmm.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement (par M.
Marcel Oberweis), Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch (par Mme Christine Doerner), MM.
Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar,
Marcel Oberweis, Gilles Roth, Patrick
Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf,
Marco Schank, Marc Spautz (par Mme
Sylvie Andrich-Duval), Mme Martine Stein-
Mergen (par M. Laurent Mosar), MM. Fred
Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Weiler et
Michel Wolter (par M. Paul-Henri Meyers);

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia Dall’Agnol, M.
Fernand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz;

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par M.
Carlo Wagner), Mme Anne Brasseur (par M.
Fernand Etgen), M. Fernand Etgen, Mme
Colette Flesch (par M. Charles Goerens),
MM. Charles Goerens, Paul Helminger,
Alexandre Krieps (par M. Paul Helminger),
Claude Meisch (par M. Eugène Berger) et
Carlo Wagner;

MM. Gast Gibéryen (par M. Jacques-Yves
Henckes), Jacques-Yves Henckes, Jean-
Pierre Koepp et Robert Mehlen.

Se sont abstenus: MM. Claude Adam,
François Bausch, Félix Braz, Camille Gira
(par M. Félix Braz), Jean Huss, Henri Kox
(par M. Claude Adam) et Mme Viviane
Loschetter.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

Domat, Dir Dammen an Dir Hären, hu mer
eng grouss Reform ofgeschloss a
gestëmmt, esou datt déi a Kraaft triede
kann.

Mir kommen dann zum nächste Punkt vun
eisem Ordre du jour. Dat ass de Projet de loi
iwwert de SCRIPT. Et sinn ageschriwwen:
den Här Sunnen, den Här Berger an den
Här Adam. D’Wuert huet den honorabelen
Här Scheuer, de Spezialist an dëser
Matière, fir eis de Rapport ze maachen.

Ech géif den Här Mosar bieden, kuerz
d’Présidence ze iwwerhuelen.

(M. Laurent Mosar prend la Présidence)

7. 5847 - Projet de loi
portant modification

1) de la loi du 7 octobre 1993
ayant pour objet a) la créa-
tion d’un Service de Coordi-
nation de la Recherche et de
l’Innovation pédagogiques et
technologiques; b) la créa-
tion d’un Centre de Techno-
logie de l’Éducation; c) l’ins-
titution d’une Commission
d’Innovation et de Recherche
en Éducation;

2) de la loi modifiée du 25
juin 2004 portant organi-
sation des lycées et lycées
techniques;

3) de la loi modifiée du 22
juin 1963 fixant le régime des
traitements des fonction-
naires de l’État

Rapport de la Commission de l’Édu-
cation nationale et de la Formation
professionnelle

❱❱❱ M. Jos Scheuer (LSAP), rapporteur.-
Merci, Här President, fir déi aleedend
Bemierkung an d’Presentatioun.

Dir Dammen an Dir Hären, och dat hei
Gesetz ass en Element vun der Schoul-
reform. De Projet de loi 5847 ännert d’Ge-
setz vun 1993 ëm. An deem Gesetz war de
SCRIPT geschaaft ginn: de Service de
Coordination de la Recherche et de l’Inno-
vation pédagogiques et technologiques -
etc., wat alles nach an deem Gesetz dra
war.

De SCRIPT huet d’Missioun, fir sech mat der
Primärschoul ze befaassen, awer en huet

och a senger Missioun d’Chaperonnéiere
vun de Lycéeën. De SCRIPT ass also eng
Institutioun, déi de ganze Lëtzebuerger
Enseignement ofdeckt.

Den Dépôt vum Gesetz ass am Februar
2008 gemaach ginn. Mir haten en Avis vir-
leien am Abrëll scho vun der Chambre des
fonctionnaires et employés publics an och
vun der Chambre des Employés privés. De
Statsrot huet zwee Avisen ofginn. Den Avis
complémentaire hu mer am November kritt.

Zu de parlamentareschen Aarbechten: Mir
hunn eis an dräi Sitzunge mat dësem
Gesetz befaasst an de Rapport hu mer
uganks Januar, de 7., ugeholl.

Den Objet vun dësem Gesetzesprojet. De
Projet de loi schaaft eng Instanz, déi iwwert
dem Schoulalldag steet. Ech wëll et emol
esou formuléieren. E schaaft awer och eng
Instanz, déi gläichzäiteg hëlleft, de
schouleschen Alldag ze géréieren. Déi
Instanz kritt dann duerch dat Gesetz hei e
Statut. Den Haaptobjet vum Gesetz also ass
d’Reorganisatioun vum SCRIPT, dem
SCRIPT als véierte Pilier vun der Reform.

Wann Dir de Rapporten nogelauschtert hutt,
déi mer presentéiert hunn an der Chamber,
da wësst Der, datt déi Gesetzer, déi mer
ofgestëmmt hunn, alleguerten eng Ver-
bindung tëschent der Schoul an dem
SCRIPT beinhalten. De SCRIPT ass déi
Daachorganisatioun, dat Daachinstitut, un
dat d’Léierpersonal sech wenne kann, ass
dat Institut, wat kuckt, wéi de Lëtzebuerger
Enseignement evoluéiert, an ass dat Institut,
wat och dann de Lëtzebuerger Ensei-
gnement beréit.

D’Acteure vum Terrain si mam SCRIPT net
konfrontéiert, mä befaasse sech mam
SCRIPT a vice versa. Am Enseignement
fondamental sinn dat d’Équipen, d’Ge-
mengen, eenzel Enseignanten, et ass
d’Équipe multiculturelle zum Beispill, an et
ass virun allem awer och d’Inspektorat, wat
en Uspriechpartner am SCRIPT huet a vice
versa.

Den Aktiounsradius respektiv d’Missioune
vum SCRIPT loosse sech an dräi grouss
Beräicher ënnerdeelen. Éischte grousse
Beräich ass d’Innovatioun an d’Recherche,
zweete grousse Beräich ass d’Entwécklung
an d’Erhale vun der Qualitéit am Lëtze-
buerger Schoulwiesen, an drëtte grousse
Beräich ass d’Weiderbildung vum Personal,
wat am Enseignement täteg ass. A wann
een dat seet, da beinhalt dat Personal
souwuel d’Enseignantë wéi och d’Édu-
cateuren.

Doraus ergëtt sech logescherweis dann och
en entspriechenden Opbau vum SCRIPT,
dee mer an dräi Divisiounen opgebaut
hunn. An déi Divisioune si vunenee
getrennt.

Éischt Divisioun: Een Deel vum Service ass
zoustänneg fir pedagogesch Innovatioun,
aus der Erkenntnis eraus - an dat ass keng
nei -, datt d’Schoul keng statesch Insti-
tutioun ass, datt se evoluéiert, datt et eng
Institutioun ass, déi beaflosst gëtt vu
baussen an déi sech upasse muss. Dat ass
den Objet vun all deene Gesetzer, déi mer
gestëmmt hunn. D’Schoul léiert selwer bäi
aus deene Feeler, déi se mécht, an aus
deem, wat se gutt mécht. Se baut op op der
eegener Erfahrung a se baut op op der
Praxis.

De SCRIPT „géréiert“ elo déi noutwendeg
Upassungen - mer kënne géréieren
tëschent Guillemetë setzen -, déi sech aus
deenen doten Erkenntnisser erginn, déi um
schouleschen Terrain bemierkt ginn. An
zwar - ech mengen, géréieren ass de
gudden Ausdrock - heescht dat, eng
Situatioun ouni Hektik kucken, ouni an d’Ge-
for ze verfalen, hektesch Generalisatiounen
ze vollzéien, Experimenter ze generali-
séieren, etc. Dat heescht, de SCRIPT huet
als Missioun, d’Kohärenz vum Lëtzebuerger
Schoulsystem ze observéieren an ze garan-
téieren. De SCRIPT behält seng Missiounen,
déi hien am 93er Gesetz kritt huet. E
sammelt d’Expertisen, e koordinéiert dann
déi pedagogesch Praxis. Bref, de SCRIPT
ass den Uspriechpartner fir d’Enseignanten
an hirer pedagogescher Aarbecht. Dat gëllt
souwuel fir den Enseignement fondamental
wéi och fir de Secondaire.

Fir de Moment, hu mer gesot kritt, schafft de
SCRIPT virun allem um Konzept vun de
Kompetenzen an och un der Praxis vun de
Socles de compétences. Dat zur éischter
Sektioun.

Déi zweet Sektioun oder Divisioun ass en
charge vun der Qualitéitskontroll. Wann
Experienzen ausgeweit ginn, da besteet
d’Gefor respektiv ass dat eng permanent
Angscht, datt ze fréi generaliséiert gëtt. Do
kéint een dee berühmten Term gebrauchen:
Angscht virun der „Reformitis“. De SCRIPT
soll genau déi Angscht verhënneren,
d’Opkomme vun där Angscht verhënneren,

soll derfir suergen, datt geregelt Prozeduren
agehale ginn, datt geregelt ugepasst gëtt a
reforméiert gëtt.

Do soll ee mat engem Mëssverständnis
opraumen, wat ganz oft optaucht: Wann een
Evaluéierung seet, da gëtt et zwou Méig-
lechkeeten, fir dat ze iwwersetzen. Dat
Éischt ass den Term „Bewäertung“. Dat
Zweet ass en Term, dee mir besser gefält:
den Term „Auswäertung“. Wann ee Be-
wäertung seet, dann huet dat ëmmer esou
eng normativ Connotatioun, wou ee Punkten
ausdeelt a seet: Du hues dat schlecht
gemaach. Du hues dat gutt gemaach - etc.
Hei soll eng objektiv, eng wëssenschaftlech
Analys gemaach gi vun deem, wat um
Terrain leeft, wat um Terrain experimentéiert
gëtt, an et soll net a priori u Selektioun
geduecht ginn. Dat fir déi Leit ze be-
rouegen, déi fäerten, datt elo eng Reformitis
ausbrécht an initiéiert gëtt vum SCRIPT. Déi
wëssenschaftlech Missioun an Ausriichtung
an och déi Aart a Weis, wéi de SCRIPT
opgebaut ass - dorop kommen ech nach -,
ass d’Garantie, datt dat net geschitt.

De Conseil supérieur hat virgeschloe fir de
SCRIPT opzedeelen an zwee grouss Be-
räicher, op där enger Säit - just fir dat doten
ze verhënneren - ee Beräich, dee sech just
befaasst mat der Auswäertung vun der
Qualitéit, an eng aner Divisioun, eng aner
Sektioun, déi mat der Entwécklung vun der
Qualitéit befaasst gëtt, fir déi verschidde
Secteuren auserneenzehalen. Och dat ass
eng wëssenschaftlech an intellektuell
éierlech Approche.

E puer Wuert dann zu dem Mode d’éva-
luation, well dat jo awer och e Schlëssel-
begrëff ass an all deene Gesetzer, virun
allem am Gesetz iwwert d’Grondschoul. Et
gëtt eng extern Auswäertung an et gëtt eng
intern Auswäertung. Déi extern Aus-
wäertung soll gemaach ginn net vum
SCRIPT selwer, mä vun onofhängegen
Organismen an Institutiounen. An dësem
Fall ass dat virun allem d’Uni Lëtzebuerg;
op déi kommen ech nach zréck.

Mä firwat net och extern zréckgräifen op
auslännesch Organisatiounen? Dat hu mer
jo scho gemaach a mir ginn och ge-
zwongen et ze maachen. Mir participéieren
un Evaluatiounen, déi eis dann a Kon-
kurrenz setze mat Schoulsystemer an eiser
Noperschaft a wäit doriwwer eraus.

Et gëtt eng Agence pour le développement
de la qualité de l’enseignement. Déi huet als
Objektiv, als Missioun, fir d’Schoulen an
d’Lycéeën ze betreien. Éischtens, bei der
Analys vun hiren internen Evaluatiounen.
Déi muss jo och um Terrain selwer ge-
schéien a kann net einfach als Donnée
weidergereecht ginn un déi Daachorgani-
satioun SCRIPT, mä dorauser mussen och
Konklusiounen interner Natur gezu gi fir déi
eenzel Établissementer.

Déi Missioun weist awer och konkret, datt se
beim Opbau vum Plan de réussite scolaire
dénglech ass. Dee Plan de réussite scolaire
ass ee wichtegt Element ass vum neien
Enseignement fondamental. Si ass och
behëlleflech, wa Schoule Projets d’école
opstellen, a vun deene Projets d’école hänkt
jo ganz vill of, och an de Relatiounen
tëschent de Gemengen an dem Stat.

Et ass selbstverständlech, datt déi Agence
och déi Informatiounen, déi se huet,
weidergëtt an datt se derfir suergt, datt en
Austausch och stattfënnt tëschent dem
Lëtzebuerger Schoulsecteur an den aus-
lännesche Schoulsecteuren, an deenen
Instituter, déi interessant si fir Lëtzebuerg.
Dat zur interner Evaluatioun, esou wéi se am
Prinzip gehandhaabt soll ginn an och gëtt.

Dann zur externer Evaluatioun, déi ech och
schonn ugeschnidden hunn. Mir hunn de
groussen Avantage bei dëser Schoulreform,
datt mer se begleede loosse vun der Uni
Lëtzebuerg. A wéi ganz oft ass nach an de
Käpp vun de Leit d’Iddi, datt d‘Uni Lëtze-
buerg eng staatlech Institutioun ass, en
Deel vum Lëtzebuerger staatleche Schoul-
system. Dat ass net wouer! D’Uni Lëtze-
buerg ass autonom. Mir kënnen zréck-
gräifen op hiren Know-how, mä d’Uni Lëtze-
buerg ass dann en externe Partner an der
Evaluatioun vun eisem Schoulsystem.

Do gëtt et dann och nach eng Institutioun
oder e Service, deen nennt sech EMACS.
Dat ass, wéi mer d’leschte Kéier scho gesot
kritt hunn, op Englesch „educational
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measurement and applied cognitive
science“, einfach fir dat emol esou an de
Raum ze setzen. Da kléngt dat och e bësse
méi nobel, wéi wann een et elo op Lëtze-
buergesch géif duerstellen.

Awer d’Tâchë vun deem Institut, déi si ganz
kloer definéiert. Si si ganz praktesch aus-
geriicht an deem Sënn, datt si zum Beispill
Tester ausschaffen, Tester, déi gebraucht
ginn, wann ee Socles de compétences
kontrolléiere wëllt. Si kënnen Enquêtë
maachen a si chargéiert ginn, fir Enquêten
ze maachen. Si maachen awer och
Rapports de synthèse, déi a regelméis-
segen Ofstänn presentéiert ginn, an de Stat
kann da mat deene Rapports de synthèse
un den Enseignement erugoen.

Déi drëtt Sektioun befaasst sech mat der
Weiderbildung vum Schoulpersonal. Et gëtt
also en Institut dohinnergesat, wat d’Wei-
derbildung, d’Fortbildung vum Personnel
scolaire an d’Hand huele soll. Ech brauch
Iech net ze soen, wéi enorm den Zousproch
zu de Fortbildungscoursë war an deene
leschte Joren. Et gëtt Zuelen: 14.000 Leit,
déi drun deelgeholl hunn; esou vill honnerte
vu Coursen, déi offréiert ginn.

Dat si Statistiken, mä Fait ass, datt de
Lëtzebuerger Enseignant, dee jonken Oner-
fuerenen an awer och dee mat Erfahrung,
bereet ass, och fräiwëlleg, an déi Fort-
bildungscoursen ze goen. Dat soll keen
Zwang sinn, deen een als lästeg emfënnt,
mä eng Noutwendegkeet fir gutt Schoul ze
halen an och méi roueg Schoul ze halen,
wéi wann een an der Ongewëssheet ass, ob
seng Methoden deem entspriechen, wat
gewënscht ass, wat verlaangt ass, fir eppes
un d’Kanner ze bréngen. Déi Formation
continue ass eng Hëllef fir d’Léierpersonal
an ass keng Schikan.

Bis 2004 war déi Formation continue ënnert
der Tutelle vum ISERP. Doduerch datt den
ISERP elo iwwergaangen ass an d’Uni, war
de Stat jo awer forcéiert fir sech selwer esou
en Institut ze schafen, an dat ass deen Ins-
titut, deen dann am Kader vum SCRIPT en
place gesat ginn ass. De Stat oder de
SCRIPT hëlt d’Relève vun dem ISERP
respektiv ass et e Pendant zu deem, wat op
der Uni geschitt. Upassung bedeit
Upassung vun de Strukturen, bedeit 
awer och Upassung vun de Ressourcen, an
da si mer beim zweeten Deel vun dësem
Gesetz.

Fir d’Formation continue ze géréieren,
brauch ee Leit. „lifelong learning“ ass en
Term, deen ass och an de Sprooch-
gebrauch vum Stat iwwergaangen, an
d‘Missioune vun der Formation continue si
ganz vaste.

Ier ech eppes zum Personal soen, nach
eppes zum Kapitel 4 am Gesetz. Hei gëtt e
Conseil scientifique op d’Bee gesat. Ech hu
mer iwwerluecht, wéi een dee Conseil
scientifique kéint beschreiwen. Dunn ass
mer den Term Conseil des sages bäigefall.
Dat sinn déi Leit, déi iwwerblécken de
SCRIPT an deem sengen eenzelne Struk-
turen a senge Missiounen. Dee Conseil
scientifique, deen och deementspriechend
zesummegesat ass aus Spezialisten - d’Uni
ass dra vertruede mat zwee Leit. De Conseil
ass d’Kontrollorgan fir d’Divisiounen, déi am
SCRIPT existéieren, an ass d’Bindeglied fir
de Minister zu senger Verwaltung, gläich-
zäiteg awer och Kontrollinstanz, wéi gesot.
Et ass déi lescht Instanz tëschent deenen
Instituter an dem Minister. Ech fannen et och
ganz wichteg, datt de Stat sech esou eng
Instanz ginn huet.

Ech hat gesot, datt och e Personalvolet an
dësem Gesetz ass, an zwar muss selbst-
verständlech de Personalkader vum
SCRIPT ugepasst ginn. E kritt en Direkter, e
kritt en Directeur adjoint. Hei ass de Statsrot
intervenéiert, praktesch nëmme bei deene
Personalfroen, an deenen et ëm d’Nomi-
natioun an d’Attributioune vum Directeur
adjoint gaangen ass, ëm d’Relatiounen
tëschent dem Directeur adjoint an dem
Direkter. D’Regierung huet deenen Oppo-
sitions formelles vum Statsrot am Prinzip
Rechnung gedroen, an dat huet och an der
Kommissioun zu weider kengen Dis-
kussioune gefouert.

Selbstverständlech sinn an deem Personal-
kader och Spezialisten, déi ganz prezis
pedagogesch Formatiounen hanneru sech
hunn. Wéi prezis dat Gesetz ass, gesäit een

zum Beispill bei der Aklasséierung vum
Direkter, dee kënnt an den E8, etc.

Ech wëll nach eppes soen zum Artikel 6
vum Gesetz, deen awer näischt méi mam
Personal ze dinn huet, dat am SCRIPT
schafft.

Am Artikel 6 gëtt festgeluecht, datt all Lycée
vun elo un en Délégué à la formation con-
tinue muss hunn. Deen Délégué à la for-
mation continue muss also elo och
instruéiert ginn, dee muss ausgebilt ginn,
dee muss wëssen, wat hien ze maachen
huet. Hie gëtt op dräi Joer gewielt. Et ass
keng Missioun, mat där een esou säi Kader
gefëllt kritt am Lycée, wéi dat munchmol de
Fall ass. Neen, et ass eng Missioun, déi e
gewëssene Suivi verlaangt, déi och eng
Ausbildung, e Wësse verlaangt. Ech
mengen, datt dat och erwähnenswäert 
ass.

Den Artikel 8 befaasst sech da mat der
Stäerkung vum administrative Personal.

Dir Dammen an Dir Hären, de SCRIPT huet
eng ganz grouss Verantwortung fir de
Lëtzebuerger Enseignement, déi een net
erofspille soll. En huet zousätzlech Aufgabe
kritt, andeem mer déi wierklech grouss
Schoulreform gemaach hunn, a muss
deementspriechend équipéiert sinn an
deementspriechend fonctionnéieren, datt
en als Garant vum Succès vun der Schoul-
reform kann ugesi ginn.

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Rapporteur Merci.

❱❱❱ M. Jos Scheuer (LSAP), rapporteur.-
Ech ginn dervun aus, datt d’LSAP, meng
Fraktioun, dann och dee Projet stëmmt.

❱❱❱ Une voix.- Dat ass awer nach net
sécher.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Rap-
porteur, fir déi Prezisioun. Als éischte
Riedner ass den Här Fred Sunnen
agedroen. Här Sunnen, Dir hutt d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ M. Fred Sunnen (CSV).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, ier ech
mat mengem Exposé ufänken, wëll ech dem
Rapporteur, dem honorabelen Här Jos
Scheuer, Merci soe fir säin ausféierleche
Rapport,…

❱❱❱ M. Jos Scheuer (LSAP), rapporteur.-
Merci.

❱❱❱ M. Fred Sunnen (CSV).- …souwuel
op mëndlechem wéi op schrëftlechem
Plang.

Dir Dammen an Dir Hären, dee virleiende
Gesetzesprojet modifizéiert d’Gesetz vum
7. Oktober 1993, mat deem de SCRIPT
gegrënnt gouf. Datt dat aktuellt Gesetz
geännert gëtt, ass selbstverständlech am
Kontext vun der déif gräifender Reform vun
der Lëtzebuerger Primärschoul ze gesinn.
De Gesetzestext iwwert de SCRIPT steet
deemno an enger Linn mat den Texter
iwwert d’Schafung vum Enseignement
fondamental, dem Léierpersonal an der
Schoulflicht.

Wann een awer d’Primärschoul ännert,
dann ass et evident, datt Servicer wéi de
SCRIPT, déi wéinst hire pedagogesche
Fuerschungs- an Innovatiounsaktivitéiten
eng eminent Roll an eiser Schoulpolitik
spillen, am Kader vun enger globaler
Reform mat op de Leescht geholl ginn. Vu
datt am Rapport schonn alles iwwert déi
wichtegst Ännerunge geschriwwen a gesot
ginn ass, wäert ech net méi am Detail dorop
agoen a mech duerfir op e puer aner
Aspekter vun dësem Gesetzesprojet
konzentréieren.

De Service de coordination de la recherche
et de l’innovation pédagogiques et techno-
logiques, kuerz SCRIPT genannt, verréit
schonn u sengem Numm, datt hannert
dësem Projet grouss Ambitioune stiechen.
Dëse Service, deen dem Éducatiouns-
ministère ënnersteet, huet zwou wichteg
Missiounen: éischtens, d’Koordinatioun vun
der pedagogescher Fuerschung an Inno-
vatioun, an dëst an deene verschiddene
Beräicher, y compris dee vun der Inte-
gratioun an de Schoule vun den neitsten
Informatiouns- a Kommunikatiounstechno-
logien; an zweetens, de lëtzebuergeschen
Éducatiounssystem regelméisseg ënnert
d’Lupp ze huelen an ze bewäerten.

D’Missioune vum SCRIPT garantéieren, datt
engersäits hei am Land Fuerschung am
Beräich vun der Erzéiung an der Bildung
stattfënnt, an datt anerersäits d’Erkennt-
nisser an d’Resultater vun deene Studien
och an d’Praxis ëmgesat ginn. Vill ze laang

huet hei zu Lëtzebuerg nämlech déi néideg
Rigueur scientifique an der Recherche an
an der Innovatioun gefeelt. Fuerschen, fir ze
fuerschen, bréngt der Schoul näischt.
Duerfir ass et richteg, datt de SCRIPT op-
passt, datt net nëmmen Theorien entwéckelt
ginn, mä datt déi och um Terrain getest an,
wa se sech bewäerten, verwierklecht ginn.
Eise Schoulsystem gëtt deemno permanent
enger kritescher Analys a Bewäertung aus-
gesat, wat ënner anerem och derzou féiert,
datt nei Besoinen op- an ofgedeckt ginn.

De SCRIPT huet niewent dësen zwou
Haaptmissiounen awer och nach aner Attri-
butiounen, déi am Gesetz vun 1993 fest-
gehale goufen. Et sinn dat d’Ausschaffe vun
neie Konzepter fir d’Vermëttlung vun der
Allgemengbildung, d’Opstelle vu kohärente
Programmer fir d’Weiderbildung vum Léier-
personal, d’Förderung vun der mëndlecher
Kommunikatioun, also der Sprooch als
pedagogescht Instrument am Unterrecht,
an d’Opstelle vu Profiler fir d’Beruffsaus-
bildung.

Wéi scho gesot, ass d’Aarbecht vum
SCRIPT ganz wichteg an ambitiéis. Peda-
gogesch Konzepter a Methode gradesou
wéi d’Schoulpersonal dierfen an enger Welt,
déi sech ëmmer méi séier entwéckelt a vu
Joer zu Joer méi komplex gëtt, net hannen-
drulafen. Mir mussen eis awer virun Aen
halen, datt d’Ëmsetze vun neien Erkennt-
nisser an d’Praxis net gradesou einfach ass,
wéi et vläicht fir deen een oder deen aneren
um Pabeier ausgesäit. Och wann déi
praktesch Ëmsetzung net ëmmer evident
ass, esou musse mer weider um Ball
bleiwen, well d’Aarbecht, déi vun de
SCRIPT-Mataarbechter geleescht gëtt, eben
am Kontext vun engem sech permanent
verännerndem Ëmfeld, vu gréisster Be-
deitung ass.

Här President, léif Kolleeginnen a
Kolleegen, erlaabt mer, datt ech kuerz op
eng vun den Aufgabe vum SCRIPT e
wéineg méi genee aginn, an zwar déi vun
der Élaboratioun vu kohärente Programmer
fir d’Weiderbildung vum Léierpersonal. Dës
Aufgab vum SCRIPT ass a mengen Aen eng
vun deene wichtegsten, well si en décisiven
Afloss op d’Qualitéit vum Unterrecht huet.
Well et si jo schliesslech nach ëmmer
d’Enseignanten, déi nei pedagogesch
Konzepter a Methoden um Terrain ëmsetze
mussen.

Fir datt hinnen dat awer och ouni gréisser
Problemer geléngt, musse si sech regel-
méisseg um neitste Stand vun der pedago-
gescher Fuerschung halen a sech déi nei
Konzepter a Methoden och uneegnen. Dëst
kann nëmmen duerch eng permanent
berufflech Weiderbildung geséchert ginn.
D’Zäit ass längst eriwwer, wou dat Wëssen,
dat een duerch seng Ausbildung vermëttelt
krut, ee Liewe laang gülteg war.

En anere Punkt, deen am Kontext vum
SCRIPT sengen Aufgaben am Beräich vun
der Weiderbildung vun den Enseignantë
wichteg ze betounen ass, ass, datt den
neien Enseignantë beim Eraklammen an
hire Beruff ënnert d’Äerm gegraff gëtt. Dëst
ass eng wäertvoll Mesure, well dee jonken
Enseignant wéi all Beruffsufänger mat
gewësse Problemer ze kämpfen huet. Et
geet also drëm fir ze verhënneren, datt jonk
Enseignantë sech ze séier découragéiere
loossen an hiren Enthusiasmus an hiren
Idealismus ze séier verléieren.

Dëst ass awer besonnesch wichteg, well
grad jonk Enseignanten direkt mat der
Komplexitéit vun hirem Beruff eens gi
mussen, ouni iwwert d’Erfahrung vun hiren
eelere Kolleegen ze verfügen. D’Schoul
fuerdert den neien Enseignant direkt. Et gëtt
keng Schounfrist, wéi dat an anere Beruffer
de Fall ass. Et ass deemno keng progressiv
Aféierung an de Beruff méiglech.

Här President, léif Kolleeginnen a
Kolleegen, ech wéilt dann no dëse méi
inhaltlechen Ausféierungen awer och nach
e kuerzen historesche Réckbléck maachen,
well dobaussen de SCRIPT eigentlech net
esou bekannt ass. De SCRIPT ass net
eréischt 1993 erfonnt ginn, mä aus dem
Projet SIRP, Service d’innovation et de
recherche pédagogique, aus dem Joer
1979 entstanen.

Dëse Service hat als primär Aufgab, d’Koor-
dinatioun an d’Evaluatioun vun de pedago-
geschen Effortë souwéi d’Resultater vun de
Klasse vum Premier cycle intégré ze garan-
téieren. Am Mäerz 1979 - dat sinn also elo
geschwënn 30 Joer hier - ass hei an der
Chamber schonn eng Motioun gestëmmt
ginn, déi op d’Nécessitéit higewisen huet, e
Service général ze grënnen, deen
d’Responsabilitéit iwwert d’Innovatioun an
d’Recherche pédagogique fir de gesamten
Enseignement huet. Gutt 14 Joer méi spéit,
an opgrond vun den Erfahrungen, déi mam
SIRP gemaach goufen, ass dunn 1993 de
SCRIPT an d’Liewe geruff ginn.

Deemools ass festgestallt ginn, datt zënter
1989 eng Rei Reformen am Enseignement
primaire, secondaire a secondaire
technique ëmgesat gi sinn. Dës Reforme
sollte Bestanddeel si vun enger kohärenter
Struktur, mat der Aufgab de lëtzebuer-
geschen Éducatiounssystem op déi eko-
nomesch, sozial an technesch Ännerungen
an der Welt unzepassen.

Op europäescher Bühn ass de SCRIPT am
Kader vum Kampf géint de schouleschen
Échec op allen Niveauë vun den Inter-
venantë vun der sougenannter Commu-
nauté éducative ze gesinn. Heimat komme
mer de Konklusioune vun enger Resolutioun
vum Dezember 1989 vum Conseil vun den
europäeschen Éducatiounsministeren no.
Wéi de SCRIPT 1993 an d’Liewe geruff gouf,
war e weidert Zil déi communautär
Programme LINGUA an EUROTECNET am
Beräich vun der Kooperatioun an der Inno-
vatioun ze begleeden.

Léif Kolleeginnen a Kolleegen, wéi Dir
gesidd, huet de SCRIPT zënter 1993 eng
ganz wichteg Roll an eiser Éducatiouns-
politik. Hie steet mat sengen Etüden an Eva-
luatiounen am Ufank vun alle Reformen am
Enseignement, oder och nach dem Schafe
vun neie Strukturen. De SCRIPT huet
d’Missioun déi bestoend Organer ze enca-
dréieren an ze koordinéieren, an domat
deenen hir Aarbecht an e globaalt Konzept
ze setzen. Mam 1993er Gesetz ass awer net
nëmmen de SCRIPT gegrënnt ginn, mä och
nach de Centre de technologie de l’édu-
cation, esou wéi eng Commission d’inno-
vation et de recherche en éducation.

Awer eent nom aneren. Fänke mer mam
Centre de technologie de l’éducation, CTE
genannt, un. Zënter 1945 a bis 1993 war
den Office du film scolaire de Virgänger
vum CTE. D’Strukture vum Office du film
scolaire sinn den Ufuerderunge vun engem
moderne Schoulunterrecht net méi gerecht
ginn, well een net méi mat der Evolutioun
vun den neien Technologië Schrëtt hale
konnt. Deen neie CTE huet dann deement-
spriechend vill méi Méiglechkeeten. En huet
als Missioun am gesamten Enseignement
déi nei Technologien an de Beräicher Infor-
matioun a Kommunikatioun an engem
pedagogesche Kontext ze förderen.

Als zweet Neierung koum 1993 d’Com-
mission d’innovation et de recherche en
éducation. Dës Kommissioun setzt sech aus
néng Memberen aus dem Lëtzebuerger
Enseignement public, dem Monde écono-
mique et social esou wéi der Administration
publique zesummen. Zudeem hunn d’Direk-
tere vum SCRIPT an dem CTE, esou wéi
zwee Représentantë vu Lëtzebuerger Orga-
nismen, déi Projeten am Beräich vun der
Recherche pédagogique maachen däerfen,
eng Voix consultative an der Kommissioun.

D’Aufgab vun der Kommissioun ass
d’Aarbecht vum SCRIPT an dem CTE ze
begleeden an ze iwwerwaachen. Ausser-
deem soll si hiren Avis ofginn zu alle Froen,
déi vum Ministère de l’Éducation nationale
gestallt ginn. Des Weideren huet d’Kom-
missioun d’Recht dem Ministère Virschléi ze
maachen, fir Mesuren ze realiséieren am
Beräich vun der Recherche an der Inno-
vation pédagogique.

Här President, léif Frëndinnen a Frënn, wéi
Dir gesidd steet deen Text, iwwert dee mer
elo gläich ofstëmme wäerten, an enger Rei
mat de Gesetzer vun 1979 an 1993, iwwert
déi ech elo grad geschwat hunn. An de
leschten 30 Joer ass also eppes geschitt an
dësem wichtege Beräich vun eiser Édu-
catioun. Regelméisseg si Servicer op- an
ausgebaut ginn, fir de Besoinë vun der Zäit
gerecht ze ginn an d’Schoul, mä virun allem
d’Schüler, besser op d’Liewen dobausse
virzebereeden. Fir dass mer och mat dëser
Politik weiderfuere kënnen, stëmmt d’CSV
dësen Text, an ech bieden Iech datselwecht
ze maachen.

Ech soen Iech Merci fir Äert Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Sunnen Merci. Als nächste Riedner ass den
Här Berger agedroen. Här Berger, Dir hutt
d’Wuert.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci. Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, ech
wëll dem Rapporteur Merci soe fir säin
ausféierleche Bericht. Hien huet effektiv am
Kader vun deene ganzen Debatten hei, och
zu deenen anere Projeten, ganz gutt
Aarbecht geleescht. Ech hat dat vläicht net
all Kéier gemaach, mä ech wëll him hei
ofschléissend nach eng Kéier Merci soe fir
déi vill a gutt Aarbecht déi hie gemaach
huet, och wa mer eis net all Kéier eens
waren.

Effektiv ass virdru schonn de Vote geholl gi
vun deenen dräi Gesetzer, déi méi kompakt
zesummenhänken, déi d’Schoulreformen330022 www.chd. lu
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ubelaangen, mä och dësen Text muss een
awer an deem ganzen Zesummenhang
situéieren. Wa mer eis elo mat dem Projet
SCRIPT befaassen, wësse mer, datt mer hei
keen Neiland betrieden. De SCRIPT ass
keng nei Verwaltung, mä déi gëtt et an der
Lëtzebuerger Schoullandschaft scho säit
1993. Hei kann een also op eng gewëss
Experienz zréckgräifen.

Den Här Sunnen huet hei den Historique
gemaach a gewisen, datt am Fong och
scho virun 1993 Elementer bestanen hunn.
Besonnesch muss ee kucke fir déi Servicer
a Missiounen, déi do regruppéiert sinn,
besser ze strukturéieren an ze organi-
séieren, fir senge Missiounen am Kader vun
de Schoulreformen da gerecht ze ginn.
Dobäi ass et evident, datt elo och nei
Missiounen op de SCRIPT duerkommen,
wou deen nach muss seng Meeschter-
prüfung maachen.

Mir erfannen de SCRIPT also net nei, mä hei
sinn Adaptatioune vum SCRIPT virgeholl
ginn, eben am Kontext vun de Veränne-
rungen an der Schoullandschaft. Et gëtt elo
méi kloer festgehalen, datt de SCRIPT dräi
grouss Aufgabeberäicher a Missioune kritt.
Zum Éischten ass dat d’Innovation péda-
gogique, wou se sollen den dreiwenden
„think tank“, fir et emol eng Kéier esou ze
soen, gi fir nei pedagogesch Methoden an
Approchen an eise Schoulen ze initiéieren
an ze facilitéieren.

An enger Schoul, déi sech un d’Evolutioun
vun de Kanner an der Gesellschaft upasse
muss, schéngt dëst mer sécherlech eng
vun deene wichtegsten Aufgabe vum
SCRIPT ze sinn. Wa mer Verännerungen an
eise Schoule brauchen, wann de Schoul-
alldag, oder déi bestoend Methoden, déi
mer hunn, net zum gewënschten Erfolleg
féieren, wa mer déi also musse konzeptuell
nei denken, nei ausschaffen, da muss ee
sech also och deen néidege Background
ginn, fir déi Démarchen an der Schoul
ëmsetzen ze kënnen.

Wichteg ass dobäi, datt een enk mat de Leit
um Terrain zesummeschafft. Ech hunn dat
och scho gëschter gesot, datt vill nei Usätz
vun ënnen erop, aus der Praxis um Terrain a
vun engagéierten Enseignanten, entstane
sinn. Déi mussen och an Zukunft weiderhin
an de Missioune vum SCRIPT implizéiert
ginn, besonnesch wat dee Beräich ube-
laangt.

Hei muss een awer och eng kritesch
Remarque maachen, well mer jo säit
kuerzem eng Uni Lëtzebuerg hunn, déi och
am Beräich vun der pedagogescher
Recherche an Innovatioun aktiv soll sinn.
Insbesonnesch am Kader vum Projet „Eis
Schoul“ huet d‘Uni Lëtzebuerg jo och ver-
schidde Missioune kritt. Hei däerf et also net
zu enger Konkurrenz zwëschent SCRIPT an
Uni kommen, mä ech erwaarde mer, datt hei
eng sënnvoll Kooperatioun a Synergien
entstoe wäerten.

Déi zweet Missioun vum SCRIPT ass déi
vun der Assurance qualité. Zum engen ass
dat d’Evaluatioun vun eisem Schoulsystem,
vu spezifesche Schoulprojeten. Dat ass eng
Missioun, déi an eisen Ae besonnesch
wichteg ass, an d’DP ënnersträicht ëmmer
erëm, och an hirem Éducatiounspabeier,
eben d’Noutwennegkeet vun der wëssen-
schaftlecher Begleedung an der Eva-
luatioun vun all Schoulprojet. Wann een nei
Konzepter an der Schoul ausprobéiert,
muss ee se konstant suivéieren, fir esou
schnell wéi méiglech kënne Konklusiounen
ze zéien, entweder fir d’Approche gutt-
zeheeschen, se ze korrigéieren, oder
eventuell och erëm falen ze loossen.

Dat ass jo och ee vun de grousse Schwaach-
punkten an der Vergaangenheet an eisem
Schoulsystem gewiescht, datt mer net
genuch, oder ganz oft guer net déi bestoend
pedagogesch Praxis ënnert d‘wëssenschaft-
lech Lupp geholl hunn, fir besser ze gesi wat
richteg a wat falsch leeft oder gelaf ass. Esou
eng Evaluatioun muss intern gemaach ginn,
wou dann d’Leit vum Terrain mat agebonne
ginn, wéi d’Inspekteren an d’Enseignanten,
well si jo déi Éischt sinn, déi kënnen e
Feedback liwweren.

An dësem Kontext wëll ech och nach eng
Kéier kuerz un dat erënneren, wat ech
gëschter zum Kapitel Inspektere gesot
hunn, a rappeléieren, datt se an eiser Vir-
stellung haaptsächlech oder exklusiv peda-
gogesch Missioune sollen erfëllen, datt se
also och hei mussen intensiv mat agebonne
ginn. Et ass eben ze bedaueren, datt se
wahrscheinlech net vill Zäit wäerten duerfir
kréien, och wa se gewëllt sinn, och wann
d’Strukturen do sinn, well se an Zukunft
wahrscheinlech nach méi mat adminis-
trative Chargë wäerten iwwerheeft ginn.

Zum anere musse bei der Evaluatioun och
onbedéngt extern Experten, vun ausserhalb
vun eisem Schoulsystem, mat an déi
Evaluatioun abezu ginn, zum Deel do-

madder beoptraagt ginn, well si méi en
ofgekläerte Bléck op dat Ganzt kënne
werfen, an de Projet de loi gesäit dat jo och
vir. Vun deenen externen Expertë muss een
d’Uni Lëtzebuerg hei als éischt gesinn. Et
mussen an eisen Aen awer och aner spe-
zialiséiert Gremien oder Expertë kënne sinn.

E Wuert och zur Aart a Weis, wéi esou eng
Evaluatioun soll stattfanne respektiv wat mer
fir eis Schoule brauchen. Dat däerfen elo
net exklusiv Tester a Froebéi sinn, déi
d’Schüler sollen ausfëllen, a wou mer da
mat deene klassesche Leeschtungs-
barometer, wat jo gewéinlech esou eng Zort
Prüfunge sinn, kucken a vérifiéieren, wat e
Schoulprojet bréngt. Dat kann et net sinn.
Méi generell muss och d’Qualitéit vun der
Schoul an hirer Gesamtheet, an allen
Aspekter beliicht ginn. Dat bedéngt dann
och sozial Parameteren, wéi d’Schoulklima
an d’Zesummenschaffen zum Beispill.

Et sollen also net eleng nëmmen d’Schüler
evaluéiert ginn an där Missioun, mä och
d‘Schoul oder e Pilotprojet, oder d’Schoul
an hirer Gesamtheet. Mer musse bei där
Evaluatioun an Zukunft op de Wee goen, de
Courage hunn, och méi konsequent
d’Aarbecht vun den Enseignanten ze
evaluéieren. Letztendlech kënnen och si
selwer jo dann dovunner profitéieren.

An der Divisioun vun der Evaluatioun ass
eng nei Agence pour le développement de
la qualité dans l’enseignement virgesinn,
déi ënner anerem soll an de Grondschoule
beim Ausschaffe vum Plan de réussite
scolaire hëllefen. Esou e Plan de réussite
scolaire stelle mer net a Fro, au contraire,
ech hunn dat och gëschter ënnerstrach, mir
fannen dat eng gutt Saach. Net esou kloer
schéngt mer elo nach, wéi dat dann an der
Praxis soll oflafen.

Ech stelle mer dat esou vir, datt de SCRIPT
eng Aart Gebrauchsanweisung gëtt, déi
d’Inspekteren an de Schoulcomité da
wäerten, opgrond vun hirem Projet oder
hirer Schoul, ausdäitschen. Hëllefräich wier
et awer, wann dës Agence da kéint konkret
bei der Ausschaffung vun all Plan de
réussite scolaire op der Plaz an der Schoul
derbäi sinn. Do bleift d’Fro, ob dat net ze vill
zäitopwenneg a schwéier ass, respektiv ob
dat iwwerhaapt vum Personal zueleméisseg
méiglech ass, also vun deem néidege
Personal, dat een dann am SCRIPT brauch,
fir iwwerall iwwer Land - dat wiere jo dann
iwwer 100 esou Plans de réussite scolaire,
respektiv wann een och nach eng Rei
Gebaier huet - kënnen am Detail an de
Schoule matzeschaffen.

Eng drëtt Divisioun a Missioun vum neien
ale SCRIPT ass eng déi en och bis elo
schonns hat an déi awer an der Praxis,
besonnesch wat de Primaire ubelaangt,
nach staark ze wënschen iwwreg léisst: Et
geet hei ëm d’Formation continue, déi jo
och besonnesch am Schoulberäich, deen
am groussen Ëmbroch ass a wou nei
Methoden an de Vierdergrond réckelen,
eng speziell Wichtegkeet muss anhuelen,
well jo d’Enseignanten da mussen on-
bedéngt op hir nei Missioun, op hir nei Auf-
gaben, op déi nei Methode preparéiert ginn.

D’Personal ass gefuerdert um leschte Stand
ze bleiwen a sech weiderzebilden, fir eben
och d’Schüler kënnen adequat auszebilden,
hinnen déi néideg Kompetenzen ze ver-
mëttelen. Et ass also och ze wënschen, datt
hei den „SCRIPT reloaded“, fir et dann emol
eng Kéier esou ze nennen, en neien Impuls
an déi Formation continue bréngt a sech
och do déi néideg Moyenë verschaaft,
andeems en och op Externer zréckgräift,
awer virun allem och op Leit déi an der
Schoul schaffen an déi hiren Know-how an
dës Formatioune mat abrénge kënnen.

Wéi et de Moment ausgesäit, misst de
SCRIPT och relativ schnell an aktiv un der
Insertion professionnelle vun den neien
Absolvente vun der Uni deelhuelen. Ech hat
jo schonns drop higewisen, esou wéi anerer
och, datt eng Rei vun deenen neie
Bacheloren, oder deene Studenten, déi elo
de Summer fäerdeg gi mat hirer Formatioun,
Demandeur sinn, fir eng Begleedung an dat
aktiivt Schoulhalen ze kréien, a schonns hir
Suergen ausgedréckt hunn, datt et hinnen
un didaktescher a praktescher Schoulung
feelt. Hei kéint oder misst de SCRIPT dann
also och relativ schnell aktiv ginn.

Här President, wéi Dir héiere kënnt, kënne
mir mat de generellen Ausriichtungen a
Missioune vun deem neie SCRIPT am
Prinzip d’accord sinn, besonnesch och well
mer et wichteg fannen, datt onbedéngt
muss eng konstant Evaluatioun, eng
wëssenschaftlech Begleedung vun der
Schoul garantéiert sinn, an hei huet de
SCRIPT also och eng wichteg Missioun bei
der Ëmsetzung vu verschiddene Schoul-
reformen.

Et bleift ofzewaarden, ob mat där elo propo-
séierter Struktur och herno eng effizient a

sënnvoll Recherche, Evaluatioun a Weider-
bildung kann an d’Praxis ëmgesat ginn.
Duerfir wier et och gutt, wann ee géif no e
puer Joer - dat däerf awer net ze laang
daueren - eng éischt Evaluatioun vum
SCRIPT selwer maachen, fir dann eventuell
noutwenneg Korrekture virzehuelen.

Ech froe mech och, dat hunn ech virdu
gesot, ob genuch an adequat Personal zur
Verfügung steet, fir all déi Missioune kënnen
optimal auszefëllen. Och ass net ganz kloer,
wéi herno déi konkret Aarbechtsopdeelung
zwëschent der Uni Lëtzebuerg an dem
SCRIPT fir verschidde Missioune wäert sinn.
Hei däerf et op alle Fall net zu engem
double emploi kommen, an nach manner zu
enger Konkurrenzsituatioun, mä hei muss et
zu ganz sënnvolle Synergien a Mataarbecht
kommen. D’Zukunft muss eis weisen, ob dat
eis gelénge wäert, oder ob mer do schnell
musse kucke fir nei Léisungen ze fannen.
Ënnert dëse Virbehalter wëll ech domadder
dann och e vläicht éischter verhalenen
Accord vu menger Fraktioun zum Projet de
loi abréngen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Berger Merci. Als nächste Riedner ass den
Här Adam agedroen. Här Adam, Dir hutt
d’Wuert.

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).- Här
President, léif Kolleeginnen a Kolleegen,
ech hunn de Virriedner opmierksam noge-
lauschtert a ganz villes héieren, wat de
SCRIPT misst, kéint, sollt, bräicht an esou
weider. Dat erënnert mech un e Sproch, dee
mer als Kand oft gesot hunn - grammati-
kalesch ass en zwar komesch, mä en huet
mech awer och e bësselche geprägt -, mer
hunn als Kand gesot: Hätten an hate sinn
zwee aner Staten.

Den honorabelen Här Rapporteur vum
Projet de loi 5847 schreift, datt dëst Gesetz
de véierte Pilier vun enger Réforme signi-
ficative et fondamentale vun eise Spill- a
Primärschoule wier. Aus Grénger Siicht ass
déi Schoulreform, déi d’Majoritéit elo just
gestëmmt huet, zwar net fundamental, ob
se signifikativ gëtt, dat wäert d’Zukunft
weisen, mä wou den Här Rapporteur Recht
huet, dat ass, wann hien d’Reform vum
SCRIPT als ee Pilier vun dëser Reform
bezeechent.

Wann een d’Missioune vum SCRIPT liest,
wéi se am Artikel 2 festgehale sinn, da steet
fest, datt de SCRIPT eng immens wichteg
Roll fir d’Schoulentwécklung zu Lëtzebuerg
huet. De SCRIPT ass de Motor fir peda-
gogesch Innovatioun, de Garant fir d’Qua-
litéit an eise Schoulen an déi Stell, déi fir
d’Weiderbildung vum Personal zoustänneg
ass. De SCRIPT ass eppes wéi d’Häerz vum
Lëtzebuerger Schoulsystem, oder eventuell
d’Gehir oder de Kapp vum Lëtzebuerger
Schoulsystem, oder, wéi den Här Scheuer
gesot huet, den Daach vun der Schoul.

Ëmsou méi bedaueren ech am Numm vun
der grénger Fraktioun, datt dëst Gesetz
esou rasant an eigentlech diskussiounslos
an der Éducatiounskommissioun duerch-
gaangen ass. An der leschter Kommis-
siounssitzung, wéi mer de Rapport um
Ordre du jour haten - mir hunn déi eenzel
Artikelen an enger rekordverdächteger
Vitesse duerchgeholl -, hunn ech mech
beim Vote enthalen, well ech d’Gefill hat,
mer wieren der Wichtegkeet vun deem
Gesetz net gerecht ginn, a well ech mer
d’Fro gestallt hunn, ob déi hei ausgebauten
Dräi-Eenegkeet, pedagogesch Innovatioun,
Garantie vun der Qualitéit, Weiderbildung
vum Personal, wierklech gutt ënner engem
eenzegen Hutt ënnerdaach wieren. Mir
géifen do dräi, oder mindestens zwee
eegestänneg Instituter gesinn.

An engem Interview am „Wort“ vum
leschten Donneschdeg huet den Här
Scheuer gemengt, bei der Reform vum
Service de coordination de la recherche et
de l’innovation pédagogiques et techno-
logiques, handelt et sech éischter ëm een
administratiivt Gesetz. De Gesetzentworf
gesäit vir, datt d’Kontroll an d’Bewäertung
vum Unterrechtswiesen dem SCRIPT iwwer-
droe ginn, deem säin Zoustännegkeets-
beräich gëtt doduerch erweidert. Et geet
dobäi souwuel ëm déi intern wéi och ëm déi
extern Bewäertung vum Schoulsystem. Bei
der externer Bewäertung gräift de SCRIPT
op d’Déngschter vun der Uni zréck. Esou
wäit den Interview.

Mir hunn et also hei mat engem adminis-
trative Gesetz ze dinn. Mir mengen et geet
méi wäit. Dem SCRIPT säin Zoustänneg-
keetsberäich gëtt just ëm déi kleng
Bagatelle vun der Kontroll a vun der
Bewäertung vun eisem Unterrechtswiesen
erweidert. Ah sou? Kontroll a Bewäertung,
do gëtt et dach nach eppes. Ah jo, mir hu jo

och nach Schoulinspekteren, 25, méi wéi
jee, mat deem Gesetz wat elo just gestëmmt
ginn ass.

Den Term „Inspecteur de l’enseignement
fondamental“ taucht net eng Kéier op am
Gesetz iwwert de SCRIPT, weder bei
Kontroll a Bewäertung vun de Schoulen,
nach bei der Formation continue. Wéi ass
dann d’Zesummenaarbecht tëschent dem
Inspektorat an dem SCRIPT geregelt? Ma
déi ass iwwerhaapt net geregelt.

Eng Rëtsch vun de Missioune vum SCRIPT
erënnert eis ganz staark un déi Missioune
vun der Uni, déi zum Beispill eng Section de
recherche EMACS - den Här Scheuer huet
dervu geschwat -, déi déi Missiounen och
huet.

Wéi ass hei d’Zesummenaarbecht geregelt?
Och net oder bal net! „Les missions
centrales du SCRIPT dans le domaine de
l’innovation pédagogique sont demeurées
invariables depuis sa création en 1993.“
Esou steet et am Rapport, esou wäert et och
an der Realitéit fonctionnéieren, mä esou
däerf et dach net virugoen. Mir hunn dach
2003 een Unisgesetz gestëmmt. Et kann
dach net sinn, datt mir an engem Unis-
gesetz als Missioun ënner anerem och
d’Recherche an d’Innovatioun stoen hunn, a
bei dësem Gesetz hei maache mer wéi
wann et dat dann alles net géif ginn.

Am Unisgesetz vun 2003 steet zum Beispill
och als Missioun vun der Uni am Artikel 2:
«Missions et objectifs: L’université a pour
missions:» - ënnert dem Punkt b. - «de
contribuer à la formation initiale et continue
des enseignants de tous les ordres d’ensei-
gnement.» Am Rapport steet, datt d’For-
mation continue vun de Schoulmeeschteren
aus dem Primaire an aus dem Préscolaire
bis 2004 vum deemolegen ISERP gemaach
ginn ass. Wéi d’Uni gegrënnt ginn ass, huet
de SCRIPT missen déi Aufgab iwwerhuelen;
an dat och nach ouni déi néideg Strukturen
a Ressourcen ze hunn.

Här President, mir wëssen, datt hei eng
ganz gutt Aarbecht vum SCRIPT gemaach
ginn ass. Mir wëssen och, datt an Zukunft
d’Ufuerderungen un d’Formation continue
éischter méi grouss wéi méi kleng ginn. Mir
hu souwuel bei de Professere wéi bei de
Schoulmeeschteren e Minimum vu For-
mation continue an d’Tâche ageschriwwen.
Mir sinn och der Meenung, datt d’Weider-
bildung vill méi passend op déi eenzel
Schoule muss zougeschnidde ginn. Mir
kréien zu Lëtzebuerg ewell Spezialisten aus
der ganzer Welt presentéiert, déi Konfe-
renze ginn. Dat aart scho bal an Event-
veranstaltungen aus.

Mir brauchen awer virun allem eng duerch-
duechte Weiderbildung fir ganz Schoule
mat enger Virbereedung an enger Eva-
luatioun, a wa méiglech mat enger laang-
fristeger Begleedung.

Mir sinn der Meenung, datt d’Weiderbildung
vum Léierpersonal soll an enker Ze-
summenaarbecht mat der Uni Lëtzebuerg
organiséiert ginn. Ideal wier et wann dës
Weiderbildung - ech mengen déi fräiwëlleg,
net déi puer obligatoresch Stonnen - och
mat ECTS-Punkte kéint belount ginn. Esou
kéint ee Weiderbildung attraktiv maache fir
d’Enseignanten an et kéint ee se nohalteg
organiséieren, well een en Afloss op d’Aus-
wiel vun deene verschiddene Coursen hätt,
déi déi eenzel Leit sech eraussichen.

Mir sinn der Meenung, datt och no weidere
potenzielle Partner soll gesicht ginn: de
Collège des inspecteurs, eventuell souguer
den INAP, de CPOS, a firwat net d’Lehrer-
gewerkschaft. Et ass net de Rôle vun enger
Oppositiounspartei fir fäerdeg Konzepter op
den Dësch ze leeën. Et ass eise Rôle fir
Denkustéiss ze ginn an d’Regierungs-
aarbecht kritesch ze observéieren.

Dee Projet de loi, dee mer haut zum Vote
stoen hunn, ass net ausgeräift. Mir hunn
zurzäit nach keng Äntwert op d’Fro, ob et
net besser wier en eegestännegt Institut fir
Weiderbildung fir all Enseignant ze schafen,
dat eng Zesummenaarbecht mat deenen
aneren Instituter a senge Missioune fest-
geschriwwen hätt. Mir tendéieren awer an
déi Richtung.

Wéi ech dat an der Éducatiounskom-
missioun ugeschwat hat, dunn ass gemengt
ginn, et géif ze vill eng kleng Adminis-
tratioun gi fir eegestänneg ze fonction-

SÉANCE 

25Mercredi, 
21 janvier 2009

www.chd. lu 330033

25



néieren. Ech wëll just drun erënneren, datt
mer virun engem gudde Mount hei ee
Gesetz gestëmmt hunn, wou mer eng Admi-
nistration des services médicaux du secteur
public geschaf hunn; eng Miniadminis-
tratioun fir einstweile véier Leit. D’Gréisst
eleng dierft also kaum een Argument géint
een eegestännege Weiderbildungszentrum
fir d’Léierpersonal sinn.

Mir hunn och Zweifel, ob zwou Missioune
wéi d’intern Evaluatioun an d’Organisatioun
vun der Weiderbildung ënnert därsel-
wechter Direktioun sollen organiséiert ginn.
Wéi een Direkter trëppelt sech scho gäre
selwer op d’Féiss?

Mir fannen och am Gesetzestext keen
Hiweis, wéi dann d’Zesummenaarbecht
geregelt an opgedeelt soll ginn tëschent
SCRIPT, Collège des inspecteurs an Uni
Lëtzebuerg; weder wat d’Evaluatioun ugeet,
nach wat d’Weiderbildung ugeet.

Et bleift mer zum Schluss nach ee gewësse
Kuriosum festzestellen. Déi Leit, déi eng vun
deenen dräi Divisioune géréieren, déi
zesummen den neie SCRIPT bilden, däerfe
sech Chef de division nennen. Si kréien eng
Nominatioun op fënnef Joer, ouni datt sech
eppes an hirem Klassement ännert. Déi
Nominatioun op Zäit kenne mer och aus
anere Branchë beim Stat a si mécht Sënn.
Den Direkter an de Sous-Direkter aller-
déngs, déi nominéiere mer anescht.

Här President, léif Kolleeginnen a
Kolleegen, mir kënnen als gréng Fraktioun
dëst Gesetz net matdroen a mir wäerten
och dergéint stëmmen.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Adam Merci. Als nächste Riedner ass den
Här Mehlen agedroen. Här Mehlen, Dir hutt
d’Wuert.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. Zu dësem Volet wär och
ganz vill ze soen. Mir hunn elo dat véiert
Gesetz virleien, nodeem datt mer d’Schoul-
reform als solch gestëmmt hunn. D’Schoul-
reform kann net réusséieren, wann net de
Contrôle vun der Qualitéit fonctionnéiert,
wann net innovéiert gëtt. An et ass jo am
Fong geholl den Objet vun dësem Gesetz fir
d’Missioune vum SCRIPT, wéi se bis elo
bestanen hunn, auszeweiten a se ze
adaptéieren un déi nei Exigenzen, déi sech
aus där neier Législatioun erginn.

Fir eis ass dat heiten e ganz wichtege Volet,
wohlwissend datt och an der Schoul villes a
Bewegung ass, datt villes muss adaptéiert
ginn un déi nei Exigenzen, un d’Ännerung
och vun eiser Gesellschaft. Mir kënnen
d’Wichtegkeet vun der Qualitéitsent-
wécklung an der Qualitéitskontroll an der
Schoul nëmmen ënnersträichen. Dat betrëfft
souwuel d’Aart a Weis wéi Schoul gehale
gëtt, wéi dat Material, wat an der Schoul
agesat gëtt, wéi och d’Formatioun an
d’Formation continue vum Personal, wat
Schoul hält.

D’Missioune sinn am Artikel 2 definéiert. Et
sinn dräi grouss Voleten an d’Reform leeft jo
och drop eraus, datt dorauser dräi Divi-
siounen entstinn: eng Divisioun fir d’Inno-
vation pédagogiques et technologiques,
eng Divisioun fir d’Assurance vun der
Qualitéit am Enseignement, souwuel an de
Primärschoule wéi an de Lycéeën, an eng
Divisioun vun der Formation continue vum
Personnel enseignant et éducatif vun de
Schoulen an de Lycéeën.

Dat ass alles schéin a gutt an der Theorie,
Madame Minister, fir déi ganz ambitiéis
Zilsetzungen, déi net nëmmen ambitiéis, mä
déi an der Praxis och noutwendeg sinn, wa
mer eis d’Mëttelen net ginn, fir dat alles
ëmzesetzen. Mir gesinn duerfir dat Gesetz
hei och als en éischte Schrack an déi
richteg Richtung.

Mir geséiche gär, wat d’Formation continue
ubelaangt, allerdéngs erëm eng Kéier aus
eiser Optik, wa mer de Schoule méi Auto-
nomie géife ginn, hinnen och duerfir méi
Fräiheet wéilten zougestoe fir d’Formation
continue ze organiséieren. Selbstver-
ständlech solle se kënnen op d‘Servicer vum
SCRIPT zréckgräifen, mä et soll een hinnen
awer och d’Méiglechkeete loosse fir aner
Weeër ze beschreiden; Konkurrenz kann
och an där Bezéiung näischt schueden.

Wéi gesot, et ass en éischte Schrack an déi
richteg Richtung. Leider ass de SCRIPT net

dat onofhängegt Organ, dat mir eis ge-
wënscht hätten, mä et ass awer en éischten
Usaz emol, fir eng intern Evaluatioun an de
Schoule kënnen duerchzeféieren.

Wa mer d’Missioun vun der Formation con-
tinue kucken, da muss een d’Fro hannen-
drunhänken: Wat bedeit dat u Moyenen, déi
mer brauchen, wann een dat ganz seriö
wëllt maachen? Wa mer emol vun 150
Schoulen am Primaire ausginn a wann een
dat seriö wëllt maachen, da bräicht een
awer do ongeféier zéng bis 15 Leit, déi
missten aktiv ginn. Do dernieft stellt sech
d’Fro vun der Begleedung vun de Plans de
réussite scolaire, déi mussen opgestallt
ginn. Am Secondaire: Wivill Leit brauche
mer fir d’Personal vun deenen 23 Lycéeën
ze forméieren?

Duerfir: Alles dat, wat de Moment ge-
wënscht ass, dat ass zwar gutt a schéin, mä
wa mer do net d’personell Moyenen
hannendrustellen, da kann et natierlech net
fonctionnéieren.

D’Evaluatioun an de Schoule bedeit och,
datt ee stänneg um Ball bleift, an net wéi elo
a Cyclë vun dräi Joer, wéi an de Lycéeën,
d’Évaluatioun mécht. Nieft dem SCRIPT -
soe mir awer och - ass d’Evaluation externe
ganz wichteg. Et kann net nëmme sinn, datt
periodesch eng Kéier e sougenannte PISA-
Test duerchgefouert gëtt, mä datt mer och
op eng onofhängeg Evaluatioun vu bausse
kënnen zréckgräifen. Mir hunn d’Hoffnung,
datt d’Uni Lëtzebuerg an där Bezéiung
erugezu gëtt an aktiv ka ginn.

Och missten d‘Kritäre fir d’Qualitéit
definéiert ginn a si musse moossbar
gemaach ginn. Dat ass ganz sécher och
méi séier gesot wéi gemaach. Do kënnt
nach eng Partie Aarbecht op eis zou.

Här President, ech kommen domat zum
Schluss. Mir gesinn déi gutt Intentiounen,
déi hei hannendrustinn. Mir sinn och bereet
dat matzedroen, mä, wa mer eis Zou-
stëmmung ginn, da soe mer: „Oui, mais.“ -
Do muss awer duerno nach eng Partie
hannendrukommen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Mehlen Merci. Elo kritt  d’Unterrechts-
ministerin d’Wuert, d’Madame Mady
Delvaux.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Merci, Här
President. Ech hunn elo den Diskussiounen
iwwert d’Reform vum Gesetz iwwert de
SCRIPT interesséiert nogelauschtert.

Ech hu mech gefrot, ob mer vläicht net
intensiv a laang genuch an der Kom-
missioun iwwer verschidden Aspekter
diskutéiert hunn, well ech mech gewonnert
hunn iwwer verschidde Froen an Aussoen,
déi hei um Riednerpult gemaach gi sinn.

Duerfir erlaabt mer vläicht awer trotzdeem
eng Kéier de Résumé ze maachen - ob dat
Gesetz dann elo en administratiivt oder
pedagogescht ass -, wat dat da genau
beinhalt.

Mir maachen eng Reform vum SCRIPT. De
SCRIPT besteet säit 1993 an hat ëmmer
d’Missioun vun Innovatioun a vu Formation
continue. Déi Missioune behält e weider. De
SCRIPT ass eigentlech Opfer gi vu sengem
Succès, an duerfir musse mer en ausbauen.
E kritt eng nei Missioun derbäi. Dat heescht,
an der Zukunft - duerfir gëtt en och nei
strukturéiert - huet de SCRIPT dräi Stand-
been, wann ech dat esou kann nennen.

Éischtens, d’Innovatioun. Domadder kënnt
en net an d’Gefor, a Konkurrenz mat der Uni
Lëtzebuerg ze kommen, well déi jo Inno-
vatioun a Recherche mécht, während dem
SCRIPT seng Aufgab an der Innovatioun
ass, d’Schoulen, déi innovativ Praktiken
hunn, Enseignanten, déi innovativ Praktiken
hunn, ze begleeden, ze observéieren an
dorunner ze schaffen.

Dat zweet Standbeen ass dat vun der
Formation continue an dat drëtt Standbeen,
dat neit Standbeen, dat ass dat vun der
Agence pour le développement de la qualité.

Do ass gesot ginn: Hätte mer net besser
gehat, dräi verschidden Departementer ze
maachen?

Mir hunn optéiert fir ee mat dräi Been, well
ech der fester Iwwerzeegung sinn, dass et
wichteg ass, dass d’Innovatioun, d’For-
mation continue an d’Evaluatioun - déi dräi
Elementer - zesumme ginn. Ech wëll do
betounen, dass et net nëmmen d’Eva-
luatioun ass vun der Innovatioun, mä et ass
och d’Evaluatioun vum Unterrecht, dee
gehale gëtt, deen déi Evaluatioun als Objet
huet. Wann een Erkenntnisser huet aus der
Innovatioun, da wär et jo wichteg, dass et

géif afléissen an d’Allgemengpraxis, an et
wär och wichteg, dass d’Formation continue
dorobber ageet.

Ech wollt op déi zwee nei Elementer, also
d’Formation continue an den Dévelop-
pement pour la qualité, méi laang agoen.
D’Formation continue wéi gesot war ëmmer
ee Standbeen, eng wichteg Aufgab vum
SCRIPT, deen d’Formation continue
gemaach huet fir d’Enseignantë vum Post-
primaire, vum Secondaire a Secondaire
technique.

Wéi richteg gesot ginn ass, huet mat der
Schafung vun der Uni d’Uni Lëtzebuerg
zwar d’Missioun behalen „pour collaborer à
la formation continue“ vun den Enseignantë
vum Primaire, awer net méi fir se selwer ze
organiséieren, a si organiséiert se säithier
och net méi. An doduerch ass also eng nei
Aufgab entstanen, oder loosse mer soen en
neie Grupp vun Enseignanten als Clientë
vun der Formation continue vum SCRIPT
derbäikomm.

An dat zweet Element, wat nei ass, dat ass,
dass säit der neier Definitioun vun der
Tâche vun de Professeren, an elo och säit
dem Gesetz, d’Formation continue fir
d’Enseignantë souwuel am Primaire wéi am
Postprimaire obligatoresch gëtt a sech op
op d’mannst aacht Stonnen an der Woch
beleeft.

Dat heescht also, dass déi Aarbecht, déi op
d’Agence pour le développement de la
qualité zoukënnt, zouhëlt. Dat gesi mer och
un den Inscriptiounen. Am Joer 2000 hate
mer 2.000 Inscriptiounen an der Formation
continue, an dat lescht Schouljoer, wat
ofgeschloss ass, also 2007/2008, waren et
18.700 Inscriptioune vun Enseignanten, déi
sech an der Formation continue age-
schriwwen hunn. Dat ass also en immense
Sprong, deen do gemaach ginn ass.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Ech wollt och eppes doriwwer soen, wéi
dann den Institut de formation continue dat
organiséiert. Éischtens soll déi Formatioun
cibléiert sinn. Dat heescht, et ginn natier-
lech Prioritéite gesat, an d’Prioritéite sinn
differenzéierten Unterrecht, Gestion des
classes, Sproochen, Fachdidaktik, Team-
building. D’Formation continue soll wa
méiglech mat den Enseignanten orga-
niséiert ginn. Dat heescht, et gëtt gefrot:
Wat hätt Der gären niewent de Prioritéiten,
déi vum Ministère gesot ginn?

Wat mer och feststellen, dat ass, dass déi
Formation continue, déi am interessantesten
ass an am meeschte Resultater och opweist,
déi ass, déi an den Équipë geschitt. Dat
heescht, wann eng ganz Équipe oder eng
ganz Schoul zesumme seet: Mir hätte gär
déi do an déi do Formation continue. Déi
gëtt da fir si op där Plaz, wou si se gären hät-
ten, organiséiert. Duerfir ass elo schonn an
all Lycée ee responsabel fir d’Formation
continue, ee Coordinateur, deen also mat
der Schoul zesumme kuckt, wat d’Besoinë
vun där Schoul sinn. An déi Missioun ass jo
och elo am neie Gesetz festgeluecht fir ee
Member vun der Équipe vum Comité an „Eis
Schoul“, wou een den Uspriechpartner ass
fir d’Formation continue.

Ech wollt och soen, dass déi Formation-
continuen net dorauser bestinn, dass eng
Konferenz gehale gëtt, mä dass déi bescht
Formations continues - déi, déi och dee
gréisste Succès hunn - déi sinn, wou e
Cours gehale gëtt oder e Seminaire oder en
Atelier, a wou duerno e Suivi ass an e
Feedback, wou all déi Participanten un der
Formation continue sech regelméisseg
erëm gesi mat hirem Formateur, fir och ze
gesinn: Wéi kann ech dat, wat ech an der
Formation continue mer ugeléiert hunn,
ëmsetzen an der Schoul?

Da wollt ech nach eppes soen zu der Zuel
vun de Leit, déi am Institut de formation
sinn. Déi ginn iwwert dëst Gesetz ren-
forcéiert. Et ass awer net esou, dass si
selwer d’Formatioun maachen. Si organi-
séieren d’Formatioun a sichen déi gëeegent
Formateuren. Well och do wëll ech soen,
och eng Uni huet net Spezialiste fir alles. Si
kënnen also zréckgräifen op Formateuren
aus dem Ausland. Duerfir sinn d’Kreditter fir
den Artikel vun der Formation continue och
immens an d’Luucht gaangen.

Mir hätten natierlech gären, dass mer Leit,
Expertë kréien, Équipen, déi Formation
continue maachen, déi de Lëtzebuerger
Terrain kennen, déi dat och op Dauer kënne
suivéieren. D’Zil ass och, fir wa méiglech
Leit ze forméieren...

(Brouhaha général)

Et interesséiert keen. Et ass awer...

(Coups de cloche de la Présidence)

❱❱❱ M. le Président.- Ech hätt gär e
bëssen Opmierksamkeet fir d’Madame
Minister!

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.-...déi ganzen
Zäit gesot ginn, wéi wichteg d’Formation
continue ass. Säit gëschter Mëtteg an haut
de Moien héieren ech, dass d’Formation
continue esou wichteg ass. Ech mengen,
mir halen dat da fest, fir dass op d’mannst
eng geschriwwen Trace dovunner Rescht
bleift.

Ech wollt da soen, dass also den Institut de
formation déi Formatioun net selwer mécht,
mä déi gëeegent Formateure sicht. A mir
hätte gär eng Fidélisatioun vun deene
Formateuren, déi de Lëtzebuerger Schoul-
system kennen, déi sech och hei mat deene
Problemer, déi mir hei hunn, ausernee-
setzen. An d’Zil ass natierlech och, Lëtze-
buerger Formateuren ze fannen, dass mer
der net ëmmer aus dem Ausland komme
loossen, mä déi auszebilden.

An dat zweet Objektiv à terme, à moyen
terme, hoffen ech...

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Déi, déi Calepinen
an d’Rei ze maachen hunn, déi sollen dat
vläicht dobausse maachen, da kann
d’Madame Minister hei hir Aarbecht
maachen!

(Interruptions)

❱❱❱ Une voix.- Et ass wéi an der Schoul!

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Ech sinn net
esou sécher.

Dat zweet Objektiv à moyen terme ass,
dass mer déi Formation continue esou
kënne certifiéieren an esou organiséieren,
dass dat och e Certificatiounswäert huet,
dass mer à terme ECTS-Punkte kënnen
ausstelle fir déi Leit, déi an der Formation
continue sinn, fir dass se och kënnen no-
weisen, wat hir Formatioun bruecht huet,
sou datt dat och en akademesche Wäert
kritt.

Et huet natierlech e Wäert fir hir Insertion
professionnelle, mä et wär gutt a
wënschenswäert - an dat ass de Wee, dee
mer ginn -, fir deenen och ECTS-Punkten ze
ginn. Dat heescht awer, dass d’Partner-
schaft mat der Uni Lëtzebuerg oder aner
Unië muss esou organiséiert ginn, dass dat
méiglech ass. Éischt ECTS-Punkte gi scho
verginn. Den Institut de formation selwer ka
se net verginn, well dat jo keen Institut
universitaire ass. Si mussen also eng
Partnerschaft organiséieren.

Da wollt ech op deen zweete Volet agoe
vum Développement vun der Qualitéit, well
dat jo och wéi e Leitfuedem hei duerch
d’Interventioune vun all den Deputéierte
gaangen ass.

Ech mengen, an deem SCRIPT-Gesetz steet
elo de Prinzip vun der Evaluatioun, d’Eva-
luatioun also net vun den eenzelne Schüler -
deen och -, mä vum Schoulsystem. Mir soen
alleguer, dass mer gär Qualitéit an der
Schoul hätten. An da musse mer natierlech
definéieren: Wat ass Qualitéit?

Ech wëll hei direkt soen, dass Qualitéit net
heescht, dass déi Schoul déi bescht ass,
déi an engem Examen oder an engem Test
déi beschte Resultater huet, an dat Resultat
kritt huet, well se all déi Schüler, déi net den
Uspréch vun der Schoul entspriechen, aus
der Schoul eraus selektionéiert huet. Dat
kann et net sinn. Well dat ass e bëssen
einfach. Där Schoule gëtt et. Dat erkläert
och zum Beispill, dass verschidden inter-
national Schoulen dann eng ganz gutt
Performance zum Beispill am PISA-Test
hunn. Wann een dann natierlech d’Popu-
lation scolaire kuckt, d’Origine sociale vun
der Population scolaire, dann hu si dat-
selwecht Resultat wéi eigentlech déi Spart
vun eise Schüler, déi och aus engem ganz
favorabele sozioprofessionelle Milieu
kommen.

Qualitéit ass also eppes, wat ee muss ganz
kloer definéieren. A fir mech läit d’Qualitéit
vun der Schoul doranner, dass eng Schoul
integrativ ass, dass se alleguerten d’Kanner
mathëlt, dass se probéiert all Kand esou
héich wéi méiglech ze bréngen, am Ver-
hältnis och vun deem Ëmfeld a vun där
Origine wou et hierkënnt. Dat ass d’Objektiv
vun der Qualitéit.

Dat Gesetz gesäit en Dispositif vir, an ech
wollt dee kuerz hei beschreiwen - ganz
kuerz.

Éischtens gëtt e Conseil scientifique beim
SCRIPT agefouert. Dee Conseil scientifique
ass eigentlech e Comité d’accompa-
gnement vum ganze Schoulsystem vum
SCRIPT. Dee Conseil soll aus fënnef Expertë
bestoen. Dat sinn elo net Vertrieder vu
Beruffskummeren oder esou, mä dat si
fënnef Experten, déi also och e Bléck vu330044 www.chd. lu

SÉANCE 

25 Mercredi, 
21 janvier 200925



baussen op de Schoulsystem bréngen.
Zwee dovunner gi vun der Uni designéiert
an déi aner dräi vum Minister, woubäi net
gesot ass, dass se mussen ee represen-
téieren, mä si ginn an hirer Qualitéit als
Experten a Schoulentwécklung an a Schoul-
qualitéit designéiert. Déi hunn also d’Ex-
pertise a sollen de Bléck vu baussen op
eise Schoulsystem geheien. Si kënne
Rotschléi ginn, si kënnen Avisë ginn iwwer
Plan-d’actionen a proposéiere Critères de
qualité.

Déi Propositioune wëlle mer dann disku-
téieren an approuvéiere loossen - dat steet
och esou do - vum Conseil supérieur de
l’éducation nationale. Well de Conseil
supérieur vun der éducation nationale ass
jo dat Gremium, wou alleguerten d’Leit ver-
truede sinn, d’Schoulen, d’Enseignanten,
d’Forces vives de la nation, déi da kënnen
iwwer eng Propositioun soen, dat do ass
eppes, wat eis genehm ass oder net. An dat
wären dann d’Critères de qualité, mat
deene mer wéilte moossen.

An da soll déi Evaluatioun en vigueur gesat
ginn. Do ass et mer wichteg ze soen, dass
do en Élément interne ass an en Élément
externe. D’Évaluation interne, déi gëtt an
der Schoul gemaach. Et ass wichteg, dass
d’Enseignantë selwer sech domat aus-
erneesetzen: Wat klappt gutt an eiser
Schoul, wat kënne mer verbesseren a wou
setze mer un?

Fir déi Évaluation interne ass en Instrument
am Schoulgesetz virgesinn. Fir d’Primär-
schoul ass dat de Plan de réussite scolaire,
deen all Schoul muss maachen. Dee Plan
de réussite scolaire gëtt opgestallt fir véier
Joer. Net all Schoule maachen datselwecht
Joer hire Plan d’évaluation.

Ech wollt och soen, dass dat doranner
besteet, emol fir d’éischt eng Analys ze
maachen: Wat ass dann an eiser Schoul?
Wat ass d’Origine vun eise Kanner? Wat ass
d’Ëmfeld, an deem mer eis bewegen? A wat
sinn déi Ziler, déi mer eis setzen? An de
Lycéeën ass dat de sougenannte PAQS -
Protocole d’action qualité scolaire. Dat ass
eng grouss Entreprise. Dat ass eng ganz
Schoul, déi sech muss domadder be-

schäftegen, wéi se d’Qualitéit an hirer
Schoul ka verbesseren.

Doniewent gëtt et dann eng Évaluation
externe. Déi gëtt gemaach natierlech vun
engem Aussestehenden. Dat sinn entweder
déi international Tester, wou mer mat-
maachen. Dat ass jo da souwisou e Kon-
sortium, wat dat mécht. An dat sinn och
esou national Tester, Lernstandserhe-
bungen, fir déi de Moment mer eng Kon-
ventioun mat der Uni Lëtzebuerg gemaach
hunn, fir dass si déi Lernstandserhebunge
fir eis mécht. Dat ass also och en externen.

Mir hunn dëst Joer, wann ech dat kann esou
soen, e Feldtest gemaach, wou mer déi
éischt Lernstandserhebunge gemaach
hunn am drëtte Schouljoer am Däitschen an
am Rechnen. An op 9e an op 5e hu mer déi
Lernstandserhebunge gemaach. Dat ass
mat vill Schwieregkeete verbonne ge-
wiescht. Et war déi éischte Kéier wou mer et
gemaach hunn. Och d’Uni ass amgaang
Expertisen ze sammelen, fir déi Tester do
duerchzeféieren.

Ech wëll awer och hei warnen - dat ass
eppes, wat mer immens um Häerz läit.
Éischtens muss ee schaffen a mat de
Kanner léieren, an d’Kanner selwer musse
léieren, ier een eppes kann evaluéieren. Et
huet kee Wäert, dauernd ze evaluéieren. Et
muss een och dozwëschent Pause loossen,
wou ka geschafft ginn, well soss weess ech
net, wat mer kéinten evaluéieren.

(M. Laurent Mosar prend la Présidence)

Ech géif also dovir warnen, fir dauernd
Tester wëllen ze maachen, well mer domad-
der kee Progrès onbedingt an der Schoul
kréien.

Zweetens moossen déi Tester jo dann och
ëmmer nëmmen d’Leeschtung, an et ass
wichteg, dass mer déi begleede mat
Questionnairen oder och mat Feedback vun
den Enseignanten, vun den Elteren a wa
méiglech vun de Schüler, fir kënnen ze
kucken, wéi déi Prozesser ginn.

Dat Wichtegt awer elo ass, dass, wa mer
dann déi Outilen hunn - Plan de réussite
scolaire, eng Analys, eng Propositioun oder
Tester vu baussen -, dann intervenéiert

d’Agence pour le développement de la
qualité, déi elo nei am SCRIPT geschaf gëtt.
Déi mécht also net selwer d’Evaluatioun, mä
si begleet d’Schoulen an der Mise en place
vun engem Plan d’action, dem Plan de
réussite scolaire, fir d’Qualitéit an der
Schoul ze verbesseren, an do ass hire Rôle
als Beroder an als Begleeder vun der
Schoulentwécklung ganz primordial.

Duerfir mengen ech, dass d’Innovatioun,
d’Formation continue an dann d’Qualitéits-
entwécklung an der Schoul Hand an Hand
ginn.

Ech wëll nach eng Kéier drop insistéieren,
dass d’Qualitéit net onbedingt nëmmen
Innovatioun ass. Ech kenne Schoulen, déi
ganz - wéi soll ech dat soen? - konservativ,
traditionell fonctionnéieren an déi eng héich
Qualitéit hunn. Mir wëllen dat jo net futti-
maachen. Mir hätte gären, dass all Schoul
sech dee Wee gëtt, déi Methoden, fir mat
hire Kanner esou wäit wéi méiglech ze
kommen.

Duerfir soen ech Merci zu där breeder
Zoustëmmung, déi dat Gesetz hei fënnt.
Domadder, soen ech, ass eigentlech e
wichtegt Element, wat mer brauchen als
Begleedung fir d’Mise en place vun där
neier Schoul, erreecht.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen der
Madame Minister Merci. Domadder wär
d’Diskussioun ofgeschloss. Mir kommen elo
zur Ofstëmmung iwwert de Projet de loi
5847.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5847 ass ugeholl mat 52 Jo-
Stëmmen géint siwen Nee-Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt (par M. Marcel Oberweis), M.
Lucien Clement (par Mme Martine Stein-
Mergen), Mmes Christine Doerner, Marie-
Josée Frank, Marie-Thérèse Gantenbein-
Koullen, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar (par Mme Christine Doerner), Marcel

Oberweis, Gilles Roth, Patrick Santer,
Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf, Marco
Schank, Marc Spautz (par M Norbert
Haupert), Mme Martine Stein-Mergen, MM.
Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Weiler et
Michel Wolter;

MM. Marc Angel (par Mme Claudia
Dall’Agnol), Alex Bodry, John Castegnaro,
Mme Claudia Dall’Agnol, M. Fernand
Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia Mutsch, MM.
Roger Negri, Jos Scheuer, Romain
Schneider, Roland Schreiner et Mme Vera
Spautz;

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par M.
Carlo Wagner), Mme Anne Brasseur (par M.
Charles Goerens), M. Fernand Etgen, Mme
Colette Flesch (par M. Fernand Etgen), MM.
Charles Goerens, Paul Helminger,
Alexandre Krieps (par M. Paul Helminger),
Claude Meisch (par M. Eugène Berger) et
Carlo Wagner;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

Ont voté non: MM. Claude Adam, François
Bausch, Félix Braz, Camille Gira (par M.
Félix Braz), Jean Huss, Henri Kox (par M.
Claude Adam) et Mme Viviane Loschetter.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

Dir Dammen an Dir Hären, mir sinn do-
madder um Schluss vun eiser Sitzung
ukomm. De Mëtteg kënnt d’Chamber erëm
um hallwer dräi zesummen.

D’Sitzung ass domadder opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 11.49
heures)
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Ech ginn dervun aus, dass d’Regierung eis
keng extra Matdeelungen ze maachen huet.
Duerfir géif ech direkt dem Här Ausseminis-
ter d’Wuert ginn, fir seng Deklaratioun iw-
wert d’Situatioun am Gaza ze maachen. Här
Ausseminister, wann ech gelift.

1. Déclaration de M. Jean
Asselborn, Ministre des
Affaires étrangères et de
l’Immigration, sur la situation
à Gaza, suivi d’un débat

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des
Affaires étrangères et de l’Immigration.- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, den
19. Dezember huet Hamas d’Wafferou

gebrach an nees Rakéiten op Israel ge-
schoss. D’Riposte ass, wéi mer alleguerte
wëssen, de 27. Dezember massiv aus Israel
komm, wéi d’israelesch Militär agegraff
huet. Vun deem Moment un ass et kee
Knäppche méi op der Welt ginn, fir d’Blutt-
vergéissen ze stoppen.

Et stëmmt, dass kee Land op der Welt tole-
réiere kann, dass Rakéiten op säin Territoire
geschoss ginn, ouni dass ripostéiert gëtt. Et
stëmmt, dass Israel d’Recht huet, a Sécher-
heet ze liewen. Et ass evident, dass Hamas
eng islamistesch Organisatioun ass, déi mat
Mëttele vun enger Terrororganisatioun
operéiert. A wann ee gëschter Owend Zäit
hat, fir um Arte dee Film ze kucken, wéi
Hamas mat sengen eegene Leit, also mat
de Palästinenser, a Gaza ëmgeet, da
brauch een dat net weider ze dokumen-
téieren.

D’Fro, déi sech stellt, ass duebel: Ass alles
gemaach gi vun israelescher Säit, fir den
Asaz vu Gewalt aus Gaza eraus ze ënner-
bannen? An déi zweet Fro: Ass mat enger
militärescher Operatioun der Gewalt aus
Gaza eraus bäizekommen? Béid Froe si
wuel net kloer mat Jo ze beäntwerten.

Ägypten huet sech immens vill Méi ginn -
wéi mer wëssen -, fir eng Waffepaus ausze-
handelen. Eng Waffepaus, déi gedauert
huet vu Juni 2008 bis den 19. Dezember
2008 an déi vun Hamas agehale gouf. An
där Zäit huet Israel leider kee Schratt
gemaach, fir Gaza opzemaachen.

Ech wëll hei versichen, Gaza direkt e
wéineg plastesch duerzestellen. Gaza ass,
wat den Territoire ugeet, ee Siwentel vum
Lëtzebuerger Territoire. 1,4 Millioune Leit
liewen do. Héichgerechent géifen zéng
Millioune Leit zu Lëtzebuerg liewe mat der
Bevölkerungsdicht vu Gaza. D’Gréisst vu
Gaza ass ze vergläiche mam Kanton Klierf
a mam Kanton Veianen. Déi zwee Kantonen
zesumme maachen d’Gréisst vu Gaza aus.

1,4 Millioune Leit, déi also do op deem
klengen Territoire liewen, ouni Perspektiv,
ouni Motivatioun, ouni Aarbecht. Ee grousse
Prisong, muss ee soen. Ee Prisong, deen
nom Norden, nom Süden an och nom Osten
zou ass. An Dir wësst, dass déi aner Säit
d’Mier ass. Dat ass Gaza, wou et einfach
ass, fir Extremisten ze zillen an och Extre-
misten ze motivéieren.

Den israeleschen Innenminister war
gëschter Moie bei mer, fir eis seng Siicht
vun der israelescher Regierung matze-
deelen. Hien huet gesot an engem Saz: Am
Joer 2000 nach hunn 250.000 Leit all Dag
Gaza an d’West Bank verlooss, sinn an
Israel schaffe gaangen a sinn owes nees
zréckgaangen an hiert Duerf, an hir Stad.
Esou wéi et bei eis jo de Fall ass mat
150.000 Frontalieren, déi mer all Dag hei
empfänken. Et ass also och anescht méig-
lech.

Duerfir gëtt et eng fundamental Onver-
hältnisméissegkeet a mengen Aen an der
Liewensweis, wann een Israel gesäit a wann
ee Gaza gesäit, wann een d’Liewensweis
oder d’Liewenskonditioune vun de Popu-
latioune vergläicht. Duerfir géif ech och
mengen: Mat oder ouni Hamas, Gaza ass
eng potenziell Bomm, wou d’Leit weder a
Fräiheet nach an Dignitéit liewe kënnen. A
soulaang Gaza an där Form besteet, lieft
Israel net a Fridden.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des
Affaires étrangères et de l’Immigration.-
Dëst ass déi déif Ursaach vum Problem.

Hamas operéiert mat condamnable
Mëttelen, mat verwerfleche Methoden, och
a Gaza selwer; ech hunn et gesot. Israel ass
ee Stat mat villen intelligenten, engagéierte
Leit. Israel misst zur Asiicht kommen, dass
déi permanent Erniddregung vun de Paläs-
tinenser a Gaza wéi och an der West Bank
all Hoffnung op e friddlecht Zesummeliewen
op Dauer mat Israel net méiglech mécht.
Ausgläichend zur Sécherheet vun Israel
steet d’Recht op Dignitéit vun de Palästi-
nenser alleguer, ob a Gaza oder an der
West Bank.

Militärgewalt uwende géint Hamas a Gaza
geet net, ouni d’Zivilpopulatioun ze treffen,
voll ze treffen; dat ass jo och geschitt. A
jiddwer jonke Mënsch a Gaza, deen dës
militäresch Gewalt vun den Israelië gesäit
oder och gespuert huet, gëtt kee Mahatma
Gandhi, ganz am Géigendeel. Dat inter-
nationaalt Krichsrecht an dat internationaalt
Völkerrecht, déi véiert Konventioun vu

Genève, erlaabt net, dass militäreschen
Asaz op d’Käschte vun der ziviler Popu-
latioun goe kann. De Beschoss vu
Schoulen, vun UNO-Gebaier, vu Kliniken
ass net tolerabel.

Fazit: Kee kann dovun iwwerzeegt sinn,
dass déi militäresch Operatioun den
dauerhafte Fridden an där Regioun soll
garantéieren oder em iwwerhaapt soll
gedéngt hunn.

Firwat ass Gaza, op Ägypten zou, also
Rafah, net an de leschte Méint opgemaach
ginn, wéi keng Bomme geschoss gi sinn,
keng Rakéite geschoss gi sinn aus Gaza op
Israel? Firwat ass d’Verbindung mat der
West Bank net hiergestallt ginn? Firwat sinn
d’Camionen zu Karni mat de Liewensmëttel
nëmmen drëpchesweis a ganz dacks
iwwerhaapt net a Gaza erakomm? Firwat
ass d’Extensioun, d’Siedlungspolitik zu
Jerusalem an och an de Gebidder weider-
gaangen? D’Israelië baue weider op
Territoiren, déi hinnen net gehéieren. Firwat
sinn d’Stroossespären an der West Bank
zënter Annapolis an der Zuel éischter
geklomme wéi zréckgaangen?

Israel wäert wuel ni Fridde schléisse mat
Hamas, dat ass kloer. Mä Israel muss Fridde
schléisse mat dem palästinensesche Vollek,
muss also weisen, dass dëst palästinen-
sescht Vollek vun Israel respektéiert gëtt,
dass him Hoffnung gemaach gëtt, an net
konstant Provokatioun geschitt, mat de
Kolonien op Territoiren, wéi ech gesot hunn,
déi hinnen net gehéieren, oder Schikanen
am deegleche Liewe vun de Leit, déi
ëmmer méi hefteg ginn, anstatt dass se
ofgebaut ginn.

Mat Mauere schliesslech, Dir Dammen an
Dir Hären, léisst sech de Fridden an och
d’Zesummeliewen net opbauen, dat huet
d’Geschicht och hei an eisem Europa ge-
wisen. Froen, déi Israel sech selwer stelle
muss; Äntwerten, déi net wäerte kommen,
weder vun den USA nach aus Europa.

Nun, et gëtt kapital Froen an dësem Konflikt,
déi sech stellen an déi och selbstverständ-
lech Lëtzebuerg, d’Europäesch Unioun
concernéieren.

Éischtens emol, et ass net einfach, an deem
Kontext hei optimistesch ze bleiwen. Ech
hunn d’Chance, véier an en halleft Joer
Ausseminister ze si vun dësem Land. Ech hu
gesinn, wéi den Abu Masen gewielt ginn
ass, déi Hoffnung, déi mer doranner gesat
hunn. Ech hu gesinn, 2006, wéi Hamas
gewielt ginn ass, wat fir eng Schwieregkeete
mer haten an der Europäescher Unioun. Ech
hu gesinn, selbstverständlech wéi mir
alleguerten, wéi de Krich am Libanon 2006
ausgebrach ass. Ech hu gesinn, wat fir
Hoffnung bei Annapolis derbäi war, an ech
hunn och materlieft, wéi ech d’lescht Joer an
Israel war an och a Palästina, wéi nobäi
d’Madame Livni an och den Ahmed Qurai,
dat ass de palästinensesche Chef vun der
Delegatioun, waren, fir kënnen zu engem
Friddensvertrag ze kommen.

Dëse Réckschlag, Dir Dammen an Dir
Hären, deen deet wéi. Trotz allem gesäit
een, dass de Krich ëmmer nach déi lescht
Sortie de secours schéngt ze bleiwen.

Hamas, ee Wuert, wat ëm d’Welt geet.
Hamas ass en arabescht Wuert an heescht
Äifer a Zèle. Et ass eng palästinensesch,
sunnitesch, islamistesch, paramilitäresch
Organisatioun, déi ‘87 gegrënnt ginn ass.
Ech hu keng Angscht fir ze soen, dass et
eng Terrororganisatioun ass. Si ass er-
virgaangen aus der Muslim-Brudderschaft.
Si ass, dat muss een och gesinn, vun Israel
ganz laang ënnerstëtzt ginn, fir géint
d’Fatah agesat ze ginn.

Mir stounge virun enger grousser, enger
schwiereger, enger schwéierer Fro am Joer
2006: Wéi geet d’Europäesch Unioun mat
Hamas ëm? A mir hunn eis un dat gehalen,
wat d’Quartett definéiert huet. D’Quartett,
wéi Der wësst: Russland, Amerika, d’UNO
an d’Europäesch Unioun. Israel unerkenne
war déi éischt Konditioun, eng kloer Kon-
ditioun. Et kënne keng zwee Länner, déi
zesummen an der UNO sëtzen, eent dat
anert Land net unerkennen. Dass Israel
muss unerkannt ginn, ass net nëmmen eng
Evidenz, mä doriwwer ass net ze disku-
téieren. Den Osloer Prozess ass ee Prozess,
dee wierklech och muss unerkannt ginn,
deen niéiert ginn ass vun Hamas. Gewalt-
verzicht muss ebenfalls sinn, ganz kloer,
well mat Gewalt léist een de Problem net.

De Premierminister vun der Regierung,
deemools ass se „Gouvernement d’unité
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nationale“ genannt ginn, Ismail Haniyeh,
huet Ouverturë gemaach, mä Hamas huet
sech ni duerchgerongen, fir déi dräi fun-
damental Konditiounen ze akzeptéieren.

Haut ass et eng Fro erëm ginn: Musse mer,
solle mer oder däerfe mer mat Hamas
diskutéieren? Ech wëll se hei net beänt-
werten; ech kennen d’Äntwert net.

Ech weess just, dass och Lëtzebuerg muss
solidaresch si mat där Décisioun, déi geholl
ginn ass. Mir hu gesot, wann Hamas déi
dräi Konditiounen do net respektéiert,
kënne mer net mat Hamas schwätzen. Well
et kann een net mat enger Terrororgani-
satioun schwätzen, déi ee Land - wat Frënd
ass vu Lëtzebuerg, Israel - net unerkennt.

Gaza gëtt dominéiert vun Hamas. Wat
maache mer als Europäesch Unioun? Mir
fueren iwwer Ägypten virun allem, esou och
wéi Israel sech op Ägypten stäipt, fir mat
Hamas ze schwätzen.

Hamas an Hamas ass och zweeërlee. Et
gëtt Hamas vum Khaled Meschal a Syrien.
Et gëtt Hamas vu Gaza vum Haniyeh. Et ass
dat, wat mer als Solutioun zréckbehalen
hunn, och bis elo benotzen, an zumol och
an dësen Deeg benotzt hunn.

Den Haass tëschent Fatah an Hamas ass
grouss. Et sinn Doudfeinden. Fatah-Leit sinn
a Gaza vun Hamas-Leit ëmbruecht ginn.
D’Zil vun der Europäescher Unioun ass et
wierklech fir ze probéieren, déi Recon-
ciliatioun vun dem palästinensesche Vollek
virunzebréngen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
Wahle wieren dat allerbescht Instrument, fir
dat fäerdeg ze bréngen. Mä gleeft mer, zu
dësem Zäitpunkt op jidde Fall ass dat eng
Illusioun.

Eis Ënnerstëtzung muss dem Abu Masen an
dem Premierminister Fayyad gëllen. Do si
mer ouni Alternativ.

D’arabesch Welt, d’Ligue arabe; et gëtt an
der arabescher Welt zwee grouss Pôlen:
Deen ee Pôle ass ëm Ägypten, deen anere
Pôle ass ëm Syrien. Ägypten appréciéiert
net, wéi „Al Jazeera“ bericht. Syrien, Qatar,
vun Iran, wat keen arabescht Land ass, net
ze schwätzen. Mir wëssen, dass se ze-
summen och an enger anerer Musek spillen.

D’Europäesch Unioun huet an Ägypten ee
wäertvollen Alliéierten. Mir hunn all Inte-
ressen, dass net extremistesch Forcen an
Ägypten un d’Rudder kommen. Grad wéi
och a Jordanien, wou mer selbstverständ-
lech op déi moderéiert Kräfte setzen.

De Positionnement also vun den Araber gëtt
bestëmmt vum Antagonismus mam Iran.

De Moie war e Vizeminister vun dem Iran bei
mir um Büro. Ier mer ugefaangen hu mat
schwätzen, hunn ech him gesot: Dir kommt
aus engem Land, wou am Dezember dräi
Leit nach gestengescht gi sinn. Dat
heescht, déi Leit sinn an de Buedem
gegruewe ginn, de Kapp bleift eraus a si gi
mat Steng doutgeschloen.

Ech hunn och gesot: Dir kommt aus engem
Land, wou de Mënscherechtszentrum vun
der Madame Shirin Ebadi zougemaach ginn
ass - Dir wësst, déi Fra huet den Nobelpräis
kritt -, wat fir Lëtzebuerg a fir d’ganz
Europäesch Unioun net akzeptabel ass.

Den iranesche Vizeminister huet mat mer
geschwat an engem Toun, deen akzeptabel
ass, an en huet sech och justifiéiert, mä
onzefridde stellend. En huet gesot, am Iran
ass et leider nach méiglech, dass Riichter
ouni de Contrôle vum Stat esou Décisiounen
huelen an dass déi Décisiounen exekutéiert
ginn. Dat sinn Äntwerten, déi sinn net
tolerabel.

Wat den „Centre Ebadi“ ugeet, huet e mer
geäntwert, dass dat ee vu ville Mënsche-
rechtszentre wier am Iran. Och dat ass net
akzeptabel. Esou Äntwerte kënnen eis net
zefridde stellen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, et
gëtt keng Alternativ zur Friddensinitiativ vu
Riad, wou d’Israelië wéi d’Palästinenser
sech ganz staark dorobber konzentréiert
hunn, och an hire Gespréicher, fir am
Friddensprozess weiderzekommen.

Israel/Palästina ass selbstverständlech den
Enjeu. Mä d’Strategie vum Iran, fir wëllen ze
dominéieren, ass eng aner Gei, an net ze
ënnerschätzen ass déi Koalitioun Iran,
Hamas, Hisbollah, Qatar, vläicht och Syrien
derbäi, esou wéi et ausgesäit heiansdo.

Déi hu ganz kloer aner Interessen, wéi
Ägypten, Jordanien, Saudi-Arabien an déi
moderat Golfstaten, an och schliesslech
Israel a Palästina.

Am Fong missten d’Israelien an d’Paläs-
tinenser déi nämlecht Agenda hunn. Si hunn
déi nämlecht Interessen, fir op der Säit vun
deenen ze sinn, déi mat offene Kaarte
spillen an de Friddensprozess ënner-
stëtzen.

Ech mengen och, dass mer als Europäesch
Unioun gutt berode sinn, fir Syrien ze ver-
sichen op déi aner Säit ze kréien. Syrien ass
ee grousst Land, ee wichtegt Land. An dass
mer als Europäesch Unioun, vläicht och an
Zukunft elo mat den Amerikaner, Afloss
kréien, fir dëst wichtegt Land méi op d’Säit
also vun de Moderaten ze kréien.

Rafah/Philadelphia-Korridor: Israel reven-
diquéiert mat Recht, dass d’Iwwer-
waachung vun dem Waffeschmuggel a
Gaza era méi effikass muss gestalt ginn.
Däitschland huet Hëllef ugebueden. Den
Owend zu Bréissel wäerte mer doriwwer
schwätzen, wéi mer als Europäesch Unioun
och déi Hëllef kënnen ëmsetzen. Et bleift
Ägypten hei ze iwwerzeegen, dass se
auslännesch Kräften an hirem Land géifen
toleréieren.

Méi wéi 400 Tunnelen hu bestanen zu
Rafah, fir Kassam-Rakéiten a Rakéite vun
enger méi grousser Portée, wéi mer
wëssen, a Gaza eranzeschmuggelen. Dëse
geféierleche Waffepotenzial muss ënner-
bonne ginn an, ech hoffen, mat der Hëllef
vun der gesamter internationaler Commu-
nautéit.

Rafah ass dann eng Installatioun op der
Grenz tëschent Gaza an Ägypten, wou
tëschent November 2005 a Juni 2007
d’Europäesch Unioun, mat Sécherheetsleit,
zesumme mat Ägypten an Israel, mat der
PLO-Autoritéit och de Passage vu Per-
sounen a vu Gidder geregelt huet, virun
allem erméiglecht huet.

De Bilan: Här President, Israel huet 13 Leit
verluer, an Israel selwer an a Gaza, wat der
vill ze vill sinn. A Gaza, ech ginn Iech
d’Zuele vun OCHA, dat heescht vun der
UNO vum 19. Januar 2009: 1.314 Leit sinn a
Gaza gestuerwen; 5.300 sinn der blesséiert
ginn. 412 Kanner si gestuerwen; dat sinn
32%. 100 Fraen; dat sinn also 8%. 1.855
Kanner si blesséiert ginn; 35%. 795 Fraen;
15%.

D‘Zerstéierung vun den Infrastrukturen ass
gewalteg. Stroossen, Spideeler, Schoulen,
Haiser, Dir hutt dat gesinn, a Gaza selwer. A
verschiddene Quartiere steet kee Stee méi
op deem aneren.

Stelle mer eis elo d’Konditioune vir, an
deenen d’Leit do liewe mussen! Et gëtt
Alarm geschloen, wéi Der wësst, och vun
de Gesondheetsorganisatiounen, wat
d’Epidemien ugeet.

D’UNO huet ze laang gebraucht, nom
27.12. - a mengen Aen -, fir d’Resolutioun
1860 vum Weltsécherheetsrot ugeholl ze
kréien, wat den 8. Januar geschitt ass.

An där UNO-Resolutioun sinn dräi Saachen
dran: Wafferou fir zwou Säiten direkt - Dir
wësst, dass dat net geschitt ass -; huma-
nitär Assistance, schwéierfälleg ugelaf; an
de Cessez-le-feu durable, dee muss
kënnen agelaut gi vu béide Säiten. Ägypten
huet zu New York eng kapital Roll gespillt.
Ech muss och soen, dass den engleschen
Ausseminister hei extrem konstruktiv war.

Här President, wat ass d’Suite? Wéi kéint
d’Europäesch Unioun hëllefen?

Den Owend si mer zu Bréissel zesumme
mat der Madame Tzipi Livni, fir d’israelesch
Säit ze héieren a fir och eis Recomman-
datiounen den Israelien ze ginn. E Sonndeg
gesi mer d’Palästinenser an d’arabesch
Kolleegen Ausseministeren, a mer wäerten
och do en intensiven Dialog hunn, ier mer e
Méindeg am Rot vun den Ausseminister
wäerten Décisiounen huelen.

Haut wäert een doudsécher diskutéieren,
kéint ech mer nëmme virstellen, iwwert
deen durable Waffestëllstand, deen och
selbstverständlech muss agehale gi vun
Hamas. Israelesch Militär ganz eraus aus
Gaza. Rafah opmaachen. Dat ass méiglech.

Et sinn eng 80 Leit ganz schnell ze
déployéieren, souguer schonn Enn vum
Mount. Mir als Lëtzebuerger haten e Mann
während laange Méint op der Plaz, en
héijen Offizéier vun der Police, deen och
erëm bereet ass, fir elo ze hëllefen, souguer
als Chef de mission adjoint anzetrieden. A
mir hunn agelaut an der Regierung an ech
hoffen a sinn iwwerzeegt, dass mer do mat
der Chamber zesummeschaffen, fir dat
séier fäerdeg ze kréien.

Humanitär Hëllef dann, d’Urgencen trai-
téieren. Kanner, Dir wësst, déi eventuell
mussen erausgeflu ginn. Mir hunn do eis
Hëllef de Belsch ugebueden, wa mer gefrot
ginn. Liewensmëttel erakommen, fir virun
allem der UNWRA ze hëllefen.

Ekonomie, a Gaza erëm en Embryo hier-
stellen. Gaza opmaachen ass dat Aller-
kapitaalst. Zu Rafah, zu Karni awer och zu
Erez. Op dësem Punkt musse mer natier-
lech wëssen, dass den 10. Februar Wahle
sinn an Israel an dass Israel sech heirobber
wäert ganz schwéierdinn.

D’Reconciliatioun da vun de Palästinenser.
Ech hunn et gesot, Abbas ass onëm-
gänglech, Fayyad ebenfalls an och
d’arabesch Liga. D’Instrument vun de
Wahle wier dat propperst, dat sécherst, dat
beschten Instrument. Ech hoffen, dass dat
ze packen ass.

De grousse Prinzip däerfe mer natierlech
och net vergiessen an den Owend erëm
répétéieren an och e Sonndeg, dass mer als
Europäer déi Zwou-State-Léisung wëllen,
wou Israel a Palästina friddlech zesumme-
liewe kënnen.

Villes ass komplex heibäi, Här President.
Och d’Evidenze sinn an dëser Regioun vun
der Welt net evident. D’Logike sinn on-
logesch. Fridden a Krich wiessele sech an
där Regioun of wéi Fréijoer an Hierscht.

Israel kann nëmme mëttel- a laangfristeg
iwwerliewen, wa Fridden ass.

Palästina, d’arabesch Welt hält dës per-
manent Spannung och net aus, well Aarmut,
Haass an Zerstéierung, wann dat sech
perpétuéiert, fir si absolut negativ ass.

D’Lëtzebuerger Regierung hëlleft mat Geld.
De Minister Jean-Louis Schiltz huet dat
explizéiert an der Chamber; 1,2 Milliounen
Euro hu mer zënter dem Ufank ginn. Virun
allem un d’UNWRA an un d’Internationaalt
Rout Kräiz.

Mir hëllefen awer och mat politeschem
Drock, fir dëse Schlëssel vum Weltfridden
aus den Hänn vun de militäreschen Op-
tiounen, aus den Hänn vun deenen, déi
d’Optioun an der Gewalt gesinn, an d’Hänn
vun der internationaler Diplomatie a vum
internationale Recht ze stellen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Ausse-
minister. Éischte Riedner ass den honora-
belen Här Mosar.

Débat

❱❱❱ M. Laurent Mosar (CSV).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, Här
Ausseminister, Här delegéierten Ausse-
minister, während Jorzéngten ass Gaza de
Barometer vun der Palästina-Fro gewiescht,
well dësen enke Sträifen zu engem
groussen Deel vu Flüchtlinge bevölkert ass.
Et ass dann och ganz besonnesch hei, an
dëse Flüchtlingscampen, wou den Dram
vun engem onofhängege Palästina op-
rechterhale ginn ass.

De Gaza ass dofir och während laanger Zäit
d’Häerzstéck vun der Palästina-Fro
gewiescht, well déi éischt Intifada 1987 hei
ausgebrach ass, déi Israel ganz kloer ze
verstoe ginn huet, datt d’Palästina-Fro sech
net nëmmen op d’Fro vum Jassir Arafat géif
limitéieren, mä wäit doriwwer eraus geet.

Haut muss ee feststellen, datt Gaza eigent-
lech e bëssen an den doudesche Wénkel
vum israelesch-palästinensesche Konflikt
geréckelt ginn ass. Gaza ass eigentlech fir
Israel virun allem eng Sécherheetsfro, déi
natierlech an enger Wahlperiod fir de Wieler
eng iwwergrouss Wichtegkeet huet. Säit
2007, wou d’Hamas d’Muecht am Gaza
iwwerholl huet, ass dëse ganzen Territoire
vun der Palästinensescher Autoritéit an
hirem President Mahmud Abbas ofge-
schriwwe ginn, wéi par ailleurs och vun
deenen allermeeschte Länner, déi en
direkten oder indirekten Interessi an dësem
Konflikt hunn. Derbäi kënnt, datt duerch 
déi israelesch Politik hei eng Aart Prisong
ënner fräiem Himmel entstanen ass, wou et
quasi keng wirtschaftlech Aktivitéit méi gëtt
an déi alimentaire Onsécherheet d’Regel
ginn ass.

Dës Politik vun Israel huet allerdéngs net
derzou gefouert, fir den Afloss vun der
Hamas ze begrenzen, mä au contraire. Haut
gëtt et am Gazasträif nach just ee Muecht-
facteur, laanscht dee kee méi kënnt, an dat
ass d’Hamas.

Am Gazasträif ass also erëm e Krich aus-
gebrach, a wann et och elo zu engem
Waffestëllstand komm ass, heescht dat
nach domadder net, datt d’Kris definitiv
geléist wier. D’Fonke vum Feier lodere
weider a fléien an d’arabesch Welt an an
hiert grousst Uelechfaass, woumat se net
nëmmen de Fridden an der gesamter
arabescher Welt bedroen, mä de Fridden
och am Rescht vun der Welt a Fro stellen.

Här President, d’Gefor ass grouss, datt de
Krich am Gaza, de Konflikt am Gaza
d’Stabilitéit am gesamten Noen Oste ka
seriö a Fro stellen. Souguer wann de Konflikt
op Gaza sollt begrenzt bleiwen, wäert
d’Onstabilitéit wuessen a wäerte sech och
nei Rëss am Fundament vu villen arabesche
Regimer weisen.

Ech wëll dann haut an hei och keng
detailléiert Ursaachefuerschung bedreiwen,

wien um Ursprong vun dësem Konflikt steet,
well et hei net drëm ka goen, fir ze wëssen,
wien déi Gutt an déi Béis sinn, an een och
net esou einfach ka mam Fanger op déi eng
- Israel - oder op déi aner - d’Palästinenser -
weisen. Ech mengen och, datt keen hei
d’Berechtegung vun der israelescher
Regierung a Fro stellt, fir d’Sécherheet op
hirem Territoire a vun hirer Populatioun ze
garantéieren a sech géint d’Rakéiten-
ugrëffer vun der Hamas ze wieren.

Déi grouss Fro, mat där mer eis awer
mussen auserneesetzen, ass déi, ob
d’Riposte vun der israelescher Regierung
disproportionéiert war, an domadder ass
d’Fro verbonnen, ob Israel e gerechte Krich
gefouert huet oder net. Ofgesinn dovun,
datt et ni ee gerechte Krich gëtt, gëtt et
sécherlech Argumenter an déi eng an an
déi aner Richtung.

Ech mengen zum Beispill och, datt et
absolut inakzeptabel ass, datt iwwer Joren
d’Hamas d’Zivilbevölkerung bewosst als
Schutzschëld mëssbraucht huet, Rakéiten
aus Wunngebidder ofgeschoss huet a
Schoulen a Moscheeën als Waffelager a
Kliniken als Refuge fir Militante mëssbraucht
huet. Datt Israel sech géint déi doten Aart
vu Krichsféierung mat alle Mëttele wiert,
schéngt mer normal a selbstverständlech.

Ech géif och behaapten, datt et iwwert dës
Fro en internationale Konsens gëtt, well
souguer an deenen arabesche State gëtt
vun enger Deelschold vun der Hamas un
dësem Konflikt geschwat.

Wann ech dann awer zur Schlussfolgerung
kommen, datt dëse Konflikt, esou wéi e vun
Israel gefouert ginn ass, net nëmmen eng
onverhältnisméisseg Riposte duerstellt, mä
haaptsächlech an eng politesch Sakgaass
féiert, esou haaptsächlech aus dräi Iwwer-
leeungen eraus.

Esou ass d’Zuel vun den Affer an der
palästinensescher Zivilbevölkerung dach
extrem héich. Méi wéi 1.300 Doudeger a
méi wéi 5.000 Blesséierter, wat absolut
inakzeptabel ass, besonnesch wann een
dann och nach déi Ugrëffer op öffentlech
Gebaier an och op Gebaier vun der UNO
mat a Considératioun hëlt.

Et gëtt och während engem Krich Regele
vum internationale Völkerrecht, déi musse
vun de Krichsparteie respektéiert ginn. Hei
muss d’Fro gestallt ginn, ob Israel an
d’Hamas Prinzipië vun dësem Völkerrecht
violéiert hunn oder net. Dëst muss am
Kader vun enger internationaler Enquête
geschéien, déi dann och muss klären, ob
zum Beispill d’israelesch Arméi Waffe mat
radioaktiver Munitioun agesat huet.

Sollt sech erweisen, datt dëst de Fall war,
respektiv datt géint aner Prinzipië vum
Völkerrecht verstouss ginn ass, mussen hei
Sanktioune geholl ginn an déi Verant-
wortlech virun déi zoustänneg Tribunäl
gestallt ginn.

D’israelesch Arméi hat hir Operatioun mat
dem Numm „Gegossene Bläi“ gedeeft.
D’Fro, déi ee sech hei muss stellen, ass, ob
déi Operatioun net besser géif den Numm
droen „onnëtz vergossent Blutt“, wann een
déi vill onschëlleg Affer gesäit, déi bis elo
schonn an dësem Krich ëmkomm sinn.

Zweetens, wann een esou e Krich lass-
trëppelt, muss dee militäresch Iwwerleeë-
nen och e glafwierdege Plang fir déi Zäit
duerno hunn, déi da sécherlech kënnt. All
Militärstrategie muss sech esou engem
Plang ënneruerdnen. D’Fro ass, ob dann elo
duerch dëse Krich, dee sécherlech zu vill
Leed am Gazasträif gefouert huet, et wäert
eng méi grouss Sécherheet fir Israel ginn.
Ech zweifelen op jidde Fall staark dorun,
datt ee mat Bommen a Rakéiten e Käil
tëschent d’Bevölkerung am Gazasträif an
d’Hamas kann dreiwen, an dëst net, well all
déi Leit, déi ënner schwieregste Bedén-
gungen hei liewen, schrecklech vill Sym-
pathië fir d’Hamas hätten. Ech mengen, datt
déi allermeescht hir Illusiounen, wat
d’Hamas betrëfft, scho längstens verluer
hunn.

Här President, wien awer e Brudder, eng
Schwëster, e Papp oder e Jong an enger
Bommenattack verléiert, dee wäert sécher-
lech elo an an Zukunft net seng Stëmm
engem israelfrëndleche Politiker ginn.
Doudeg palästinensesch Kanner hëllefen
Israel net. Si hëllefen der Hamas, och wann
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dës moralesch fir den Doud vun all een-
zelnem Kand verantwortlech ass. An eng
vun de Konklusioune vun dësem Konflikt
ass dann och fir mech, datt, wann d’Hamas
militäresch wäert geschwächt aus dësem
Krich erausgaange sinn, se politesch
riskéiert gestäerkt ze ginn an den inter-
palästinenseschen Dialog sécherlech net
wäert vereinfacht ginn.

Drëtt Iwwerleeung: Dëse Krich schaaft keng
sécher Zukunft an dëser Regioun, weder fir
Israel nach besonnesch fir déi gemässegt
arabesch Regimer. Mat all Bomm, déi Israel
op Gaza geworf huet, gëtt et senge Géigner
nei Argumenter, an domat ginn och déi
moderéiert Regierungen an der Regioun
geschwächt.

De grousse Gewënner, an ech sinn do
absolut der Meenung vum Här Ausse-
minister, wäert also eng Kéier méi den Iran
sinn, dee seng Virmachtstellung an dëser
Regioun wäert ausbauen. Dëst ass sécher-
lech och eng vun de Konsequenze vun
enger Strategie vun enger Bush-Adminis-
tratioun, iwwer Joren all Dialog mam Iran,
awer och mat Syrien ze refuséieren.

D’Destabiliséierung vum Irak huet den Iran
staark gemaach. Ech deelen duerfir och
d’Analys, datt et sech beim Krich am Gaza
eigentlech ëm e Stellvertriederkrich handelt,
dee sech a Wierklechkeet tëschent Israel an
dem Iran ofspillt. En éischten israelesch-
iranesche Krich huet 2006 am Libanon
stattfonnt, a mir hunn elo deen zweeten am
Gaza erlieft.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
erlaabt mer dann awer och an dësem
Kontext e kuerzt Wuert zu der Roll vun der
Europäescher Unioun an dësem Konflikt.
Ech hunn et net ganz glécklech fonnt, datt
sech do zwou Delegatioune gläichzäiteg
dohinner beweegt hunn. Dat huet kee ganz
gutt Bild och no bausse ginn.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
wéi kann et an deenen nächsten Deeg a
Woche virugoen? Fir d’éischt begréisse mir
natierlech de Waffestëllstand, dee vun
deenen zwou Krichsparteien akzeptéiert
ginn ass. Allerdéngs geet et domadder net
duer. Mä et ass och elo wichteg, datt et
kuerzfristeg zu engem Opmaache vun de
Grenzen am Gaza kënnt, well déi aktuell
Situatioun absolut inakzeptabel ass an och
eng laangfristeg Friddensléisung hei net
zouléisst.

Et ass awer och wichteg, datt déi nei ameri-
kanesch Administratioun an deenen dräi
Konfliktherden Irak, Afghanistan a Gaza
versicht, no diplomatesche Léisungen ze
sichen. Allerdéngs, an dat ass duerch de
Gazakrich nach eng Kéier kloer ginn, ouni
Léisung vum Palästina-Problem gëtt et an
dëser Regioun vun der Welt keng Rou. An
ouni eng Léisung wäerten och déi
moderéiert arabesch Regimer ëmmer méi
érodéieren.

Här President, zum Schluss en allerlescht
Wuert iwwert d’humanitär Situatioun am
Gazasträif, déi katastrophal ass. Dovu
konnte mer eis alleguerten e Bild maachen,
wa mer déi deelweis dach schrecklech
Biller owes op der Televisioun gesinn. Ech
begréissen dofir och, datt d’Regierung
décidéiert huet, zesumme mat hire
belschen Homologuen, blesséiert Kanner
opzehuelen, fir hinnen déi néideg mede-
zinesch Soinen ze ginn.

(Coups de cloche de la Présidence)

Ech sinn direkt fäerdeg, Här President.

Erlaabt mer dann nach eng Kéier ganz zum
Schluss op déi schrecklech Realitéit hinze-
weise vun deenen 1,5 Millioune Leit, déi an
dësem klengen Territoire net liewen, mä
iwwerliewen, a vläicht meng Interventioun
opzehale mat enger Fro: Wat kann een, Dir
Dammen an Dir Hären, Här Ausseminister,
vun deene Generatiounen erwaarden, déi
säit 1993 gebuer gi sinn am Gaza an déi
näischt weider kenne geléiert hu wéi e
Prisong ënner fräiem Himmel mat Vue op
d’Mier, an dat se awer ni konnte schwamme
goen, an déi bis elo keen normaalt Liewe
kannt hunn a fir déi et net déi geréngsten
Zukunftsperspektiv gëtt? Ouni Äntwert op
dës Fro wäert et kee Fridden an dëser
Regioun vun der Welt ginn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Den honorabelen
Här Goerens huet elo d’Wuert.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, déi
Debatt hei erënnert mech un déi Geschicht,
wou e Psycholog säi Patient op der Neier
Bréck begéint a wou de Patient de Psy-
cholog freet: Kënnt Dir mer de Wee op
d’Gare weisen? De Psycholog äntwert:
Neen. Si schwätzen nach eng hallef Stonn.
Aacht Deeg drop begéine se sech erëm, an
da seet de Psycholog zum Patient: An, hutt
Der d’Gare fonnt? Neen, seet de Patient, mä
säit mer matenee geschwat hunn, geet et
mer awer scho vill besser.

Ech hunn dëst als Einleitung geholl, well
ech mer och Froe stellen iwwert de Sënn
vun dëser Debatt. Et ass wuel wichteg, datt
mer iwwer eng Partie humanitär Aspekter
schwätzen. Well wann en Haus brennt, ass
net de Moment, fir iwwert de Charakter vu
sengen Awunner ze diskutéieren. Da
versicht een ze läschen. Dat ass de Rôle
vun der Action humanitaire d’urgence. Déi
ass indispensabel, obscho se meeschtens
nëmmen eng Äntwert op en Échec
duerstellt.

D’Reaktioun vun eisem Land, vun der Euro-
päescher Unioun, vun deene meeschten
internationalen Acteuren, war déi op der
Héicht vum Machbaren? Ech géif mengen,
wat eist Land ubelaangt, mat deenen Aiden,
déi se gemaach hunn, déi mer och virun e
puer Deeg an der Commission des Affaires
étrangères diskutéiert hunn, déi ass an der
Rei an déi stellt dat duer, wat een honnê-
tement konnt vu Lëtzebuerg erwaarden.

Iwwert d’Roll vun der Europäescher Unioun
an deem Domän, am Domaine humanitaire,
géif ech och keng Reserven umellen. Ech
géif och mengen, datt déi an der Rei ass.
D’Diskussioun doriwwer ass awer nach net
eriwwer. Well d’Fro bleift: Wéi vill Zivilaffer
hätte kënne verhënnert ginn? A wéi vill
hätten der kënne gerett ginn, wann den
Zougank zu de Konfliktplazen net er-
schwéiert gi wier?

(Interruptions)

Do brauche mer natierlech Äntwerten op
déi Fro. Wien ass responsabel fir déi Zivil-
affer? Déi extrem héich Zuel vun den Zivil-
affer, ass déi zréckzeféieren op d’Exiguïtéit
vum Territoire eleng? Ass se nëmme just an
ausschliesslech op d’Aktioun vun Israel
zréckzeféieren? Oder ass se och zum Deel
dorop zréckzeféieren, well de Premier-
minister vum Gaza besser verstoppt ginn
ass wéi d’Kanner, déi op de strategesche
Plaze stationéiert waren?

Alleguer déi, déi do Responsabilitéiten
droen, missten opgrond vun enger inter-
nationaler, onparteiescher Enquête zur
Rechenschaft gezu ginn, sollt déi Enquête
erweisen, datt et duerch d’Zutun vun
deenen engen oder deenen aneren zu där
doter Envergure an zu där doter grousser
Zuel vun Affere komm ass. Wann et schonn
Dispositiounen am Droit humanitaire inter-
national gëtt, da mussen déi Dispositiounen
och am Konfliktfall hannerfrot ginn. Da muss
ee kënnen nofroen, exploréieren, op der
Plaz mat Témoinen diskutéieren an eraus-
fannen, wie fir wat responsabel ass.

Datselwecht gëllt fir de Prinzip vun der Ver-
hältnisméissegkeet. Ech mengen, doriwwer
brauche mer net laang ze schwätzen, wann
een d’Zuele vun den Affere gesäit op béide
Säiten. Wann ee gesäit, wat alles passéiert
ass an deene leschten dräi Wochen, dann
ass et evident, datt de Prinzip vun der Ver-
hältnisméissegkeet a mengen Ae verletzt
ginn ass.

En zweete Krees vu Froen, a mir sinn hei bei
engem vun deenen typesche Problemer,
wou mer schrecklech vill Froen hunn a ganz
wéineg Äntwerten. Mä en zweete Krees vu
Froen dréint ronderëm d’Genèse vun deem
Konflikt. Wat sinn déi direkt Ursaachen?
Also déi Ursaachen, déi relativ schnell
Ulass ginn zu engem Konflikt. A wat sinn déi
Causes sous-jacentes oder déi méi déif-
grënneg Ursaache vun deemselwechten?

Zu den direkten Ursaache kënne mer fest-
halen, datt et de Refus vun der Hamas ass,
fir dee Waffestëllstand, dee se mat Hëllef
vun Ägypten am Fong mat Israel of-
geschloss haten, weiderzeféieren an erëm
ab enger gewëssener Zäit Rakéiten op
Israel ofzefeieren. À qui profite le crime?
Oder à qui profite ce refus? Israel? Wuel
kaum. Well e Land, wat esou op d’Sécher-
heet beduecht ass wéi Israel - a wien hätt
d’Recht net, egal wou e lieft a wunnt, fir säin
elementaarst Recht op Sécherheet ga-
rantéiert ze kréien? -, wuel kaum, well och
de Mediëkrich huet Israel scho verluer, ier
de Konflikt iwwerhaapt amgaange war.

Profitéiert dee Refus der Zivilbevölkerung
am Gaza? Wuel kaum. Ech ka mer net vir-
stellen, datt eng Mamm an hir Kanner an

hire Papp, déi vu soss näischt dreeme wéi
vun normale Verhältnisser, wou ee kann
normal liewen, wou ee sech ka sat iessen,
wou een Zougank huet zu propperem
Waasser, wou ee geschützt ass viru Krank-
heeten, ech ka mer net virstellen, datt et an
deenen hirem Intérêt ass, datt hir Haiser an
e Koup geschoss ginn. Si kënnen also och
net mat der direkter Ursaach vun deem
Konflikt d’accord sinn, datt vun hirem
Territoire ëmmer Rakéiten ofgefeiert ginn. Et
kann een net eng ganz Bevölkerung culpa-
biliséieren a kriminaliséieren.

Déngt et der Hamas? Do wollt ech awer eng
Rei vu Froen opstellen a Bezuch op
d’Hamas. D’Hamas ass jo aus fräie Wahlen
ervirgaangen an huet jo och d’Majoritéit kritt
an engem Territoire. Déi direkt Fro, déi sech
an deem Zesummenhang stellt, ass wuel
déi: Firwat huet d’Europäesch Unioun
d’Hamas als terroristesch Organisatioun
gebrandmarkt? Mä well et eng terroristesch
Organisatioun ass! An den Ausseminister
huet dat elo grad gesot.

Déi Fro, déi awer hannendru kënnt: Wann
een als Europäesch Unioun mathëlleft, eng
fräi Wahl an den Territoires palestiniens ze
organiséieren, an aus deene fräie Wahle
geet dann eng Fraktioun ervir, déi d’Majo-
ritéit kritt, an et seet een duerno: Domm
gaang! Mir schwätzen net mat deenen; ech
fannen, dat ass net d’Manéier, wéi ee soll
verfueren. Wann een dat net wëllt, hätt een
an deene fräie Wahlen, déi ee mat finan-
zéiert huet, net dierfen d’Hamas zu där
Wahl zouloossen.

Ech weess och, datt déi Alternativ net
problemlos ass, mä dee Konflikt, an deem
d’Europäesch Unioun haut ass, deen ass
awer nëmme just ze hannerfroen. Well wat
hätt ee kënne maachen? Dat ass eng aner
Fro, déi ech direkt hannendru knäppen:
Gëtt et eng Geheimagenda? A wie ver-
handelt mat der Hamas?

Offiziell gëtt zwar keen zou, datt mat der
Hamas verhandelt gëtt. Mä déi Fro, déi eis
awer interesséiert: Gëtt et net awer Ge-
heimémissairen? Gëtt et net eng „hidden
agenda“, déi mat deene verhandelt? Gëtt et
net ausser Ägypten nach aner Acteuren, déi
mat der Hamas am Gespréich sinn? Ass
d’Hamas esou eng homogen Grup-
péierung, wéi hir Charta dat suggéréiert?
Gëtt et an der Hamas net Leit, déi ee ka
lassäise vun deem radikale Block? Gëtt et
net ënnert deenen och Mënschen, déi
bereet wieren, en anere Wee ze goen?

Ech wëll am Fong domat just soen, et wier
vläicht gutt, wa mer géifen déi responsabel
Couranten, déi et iwwerall gëtt, stäerken.
Net d’Hamas unerkennen, mä awer kucken,
ob een net kéint awer mat Deeler dovu
schwätzen. Et gëtt der jo awer och, déi en
Embryo vun Unerkennung vun Israel op de
Lëpsen haten. Ech fannen, et war och
irresponsabel, fir déi net dee Saz ganz aus-
schwätzen ze loossen. Ech mengen, och do
hu mer eis vläicht eng Chance verginn.

Bei de Causes sous-jacentes hunn ech mer
opgeschriwwen: Iran, Réseaux terroristes,
islamesche Krich géint Israel, géint de
Rescht vun der Welt. Ech mengen, déi dräi
kann een am Fong betruechten als Causes
sous-jacentes, als méi déif leiend Ur-
saachen. Eng véiert kënnt derbäi: déi
onwahrscheinlech Aarmut. Aarmut a Kon-
flikt gi mateneen a stinn an engem ur-
sächleche Verhältnis zueneen. Il y a une
relation de cause à effet tëschent Aarmut an
Onsécherheet, tëschent Onsécherheet an
Aarmut. Et ass e Cercle vicieux, deen ee
muss kënnen iergendwann eng Kéier
briséieren. Déi Froestellung ass wichteg,
well et kann ee sech net Léisungsusätz
virstellen, ouni op dës Froen zefridde
stellend Äntwerte fonnt ze hunn.

Meng lescht Iwwerleeungen dréine ron-
derëm d’international Diplomatie. Ech hunn
éinescht gefrot: Gëtt et eng Geheim-
agenda? Ech weess net, ob de Minister eis
kann dorop äntwerten. Hie weess awer
wahrscheinlech méi wéi e ka soen.

Wéi ass et mat der Roll vun den USA? Wéi
ass et mat der Roll vun der Europäescher
Unioun? Do muss ech awer och soen: Wien
ass dann elo deen, deen d’europäesch
Aussepolitik op de Konfliktplazen arti-
kuléiere geet? Ass et den Här Solana, vun
deem ee rosewéineg gesinn huet? Ass et
d’Présidence en exercice du Conseil, déi
total absente war? Ass et den Ausseminister
vun Däitschland? Ass et de franséische
President, dee sech aschalt, well en zou-
fälleg d’Union méditerranéenne kopre-
sidéiert mam ägyptesche Statspresident?

Hei muss ech awer wierklech soen, datt
Europa kee Bild vu Kloerheet vu sech ofgëtt.
Wa mer esou virufueren, da brauche mer eis
net ze wonneren, datt d’Leit net wëssen,
wien dann elo d’Gesiicht vun der Ausse-
politik an Europa duerstellt. Wien incarnéiert
déi Haltung? Ech muss Iech soen, opgrond

vun der Press a vun deem, wat mer an de
Medien eleng gesinn hunn, gëtt dat net
erkennbar.

Här President, zum Schluss wëll ech
Folgendes soen: Ech si mam Ausseminister
d’accord, datt alleguer déi Efforten, déi en
hei ugedeit huet, mussen ënnerholl ginn. Mir
sinn eis par acquit de conscience dat do
schëlleg.

Wien ass Deel vun der Léisung, wien ass
Deel vum Problem? Ägypten, d’Fatah,
d’Ligue arabe sinn zum gréissten Deel
Deeler vun der Léisung. Et gëtt eng ganz
Partie ganz responsabel Couranten an der
arabescher respektiv der muslimescher Welt.

Et gëtt awer och Deeler vu Problemer, an
eng vun de Froen ass: Wéi kann een déi
Deeler vu Problemer méi kleng maachen an
aus hinnen Acteure maachen, déi och
Deeler vun der Léisung ginn? Ech denken u
Syrien, do ass d’Marge vun der Diplomatie
net ausgeschäfft. Och eng besser Diplo-
matie vis-à-vis vum Iran ass noutwendeg.
Wann et ëm Sécherheet geet, da muss een
och mat deene ganz Gelungenen an
Drolege schwätzen, well soss gëtt een eng
vun de wichtege Méiglechkeeten aus der
Hand.

Deeler vum Problem sinn och Radikaler an
Israel, dat muss een och soen. Ech ka mech
erënneren, an domat wëll ech ophalen, mir
souzen 1992 zu Tel Aviv an engem Hotel,
den aktuellen Ausseminister an ech, a mir
hunn deemools héieren den aktuelle Pre-
sident vun Israel, den Här Peres, seng
Visioun iwwert de Fridden am Mëttleren
Orient erklären. En huet gesot, de Problem
ass deen, datt mir d’Palästinenser bis haut
nach net unerkannt hunn. Mir sëtzen op
Territoiren, déi eis net gehéieren, mir
mussen déi fräi ginn, fir datt en zweete Stat
kann an dëser Géigend entstoen.

En huet och gesot, de gréisste Problem ass
dee vum Waasser. Gekoppelt mat deem vun
der Energie. Mir brauchen Entsalzungs-
anlagen. Et gëtt esou vill Gemeinsam-
keeten, souwuel fir Israel…

(Coups de cloche de la Présidence)

❱❱❱ M. le Président.- Här Goerens, Dir
musst zum Schluss kommen!

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Jo, jo,
Här President.

…wéi och fir Palästina, déi mer missten aus-
schäffen. An en huet déi grouss Roll vun der
Wëssenschaft am Déngscht vum Opbau a
vum Zesummewuesse vun deenen zwee
Völker ervirgestrach. Ech hu bis haut nach
keng besser Versioun doriwwer héieren.

Ech hoffen, datt deen nei gewielten a säit
gëschter am Amt sech befannende Pre-
sident vun de Vereenegte Staten all deenen
Ambitiounen, déi en annoncéiert huet an
der Wahlcampagne, gerecht gëtt, datt en
den Dialog mam Iran ophëlt, datt e keng
Méiglechkeet onversicht léisst, fir datt mat
enger besserer, méi geschéckter Diplo-
matie et kann zu enger Léisung an deem
onméigleche Konflikt kommen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Den honorabelen
Här Fayot huet elo d’Wuert.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
d’LSAP wëllt de Fridden, ganz besonnesch
am Noen Osten, wou d’Mënschen alleguer
säit ville Joren u Kierper an u Séil gelidden
hunn. D’LSAP ass déif iwwerzeegt, dass de
Krich kee Mëttel ass, fir komplex Problemer
vun Zesummeliewen an Entwécklung ze
léisen. D’LSAP wëllt eng geséchert Existenz
vun Israel, a si wëllt en onofhängegen a
liewensfäege Palästinenserstat, dee
souwuel d’Westjordanland wéi och Gaza
abegräift, a si wëllt, dass déi zwee Länner
zesummeschaffen a mat Europa gutt Rela-
tiounen hunn.

D’LSAP wëllt och, dass Israelien a Paläs-
tinenser een deen anere respektéieren. Et
muss ophéieren, dass déi zwee Völker als
Instrument an den Hänn vu gréissere
Länner gebraucht ginn, déi hir politesch Zi-
ler ustriewen, ob dat d’USA sinn engersäits,
ob et Syrien, den Iran oder d’fanatesch
Terrororganisatiounen an islamistesch
Stréimungen anerersäits sinn.

An d’LSAP schwätzt sech dofir aus, dass
d’Europäesch Unioun endlech emol gëeent
an energesch aktiv um Friddensprozess an
där Géigend deelhëlt, an dat gëtt jo dann
och Opportunitéit fir Lëtzebuerg. Si wëllt,
dass iwwert den Dialog an Zesummen-
aarbecht déi Géigend vum Mëttelmier zu
engem stabilen an héich entwéckelte
Partner vun Europa gëtt. An d’LSAP hofft
och, dass déi schéin Iddi vun der Unioun
zwëschent de Länner ëm d’Mëttelmier lues
a lues dozou bäidréit, dass d’Zesummen-
aarbecht d’Konfrontatioun ersetzt.330088 www.chd. lu
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Mir schwätzen ons selbstverständlech géint
all Fundamentalismus an Extremismus aus,
deen onweigerlech zum Terrorismus an zum
Krich féiert. A fir ons ass Toleranz ënnert de
Reliounen eppes Wesentleches. Be-
sonnesch ass se wesentlech, well duerch
Reliounen, fanatesch Reliounen d’Mënsche-
rechter minéiert ginn.

Mä, Här President, Hoffnung a schéi Wier-
der ginn an dësem Fall net duer. D’Realitéit
weist, dass mer vun deem Zil vu Fridden a
Stabilitéit ëmmer méi wäit ewechkommen.
Den hoffnungsvolle Friddensprozess
zwëschent Israelien a Palästinenser ass
dem fundamentalisteschen Terror an de
Palästinensergebidder an dem nationale
Fanatismus an Israel selwer zum Opfer
gefall, mä och der Onfäegkeet vun der
israelescher Politik, op d’Palästinenser zou-
zegoen an hinnen eng Chance ze ginn,
sech ze entwéckelen an ze emanzipéieren.
Dobäi huet natierlech och d’Palästinen-
serpolitik hirersäits laang gezéckt, op Israel
zouzegoen an endlech d’Existenz vun Israel
unzeerkennen an domat och hir intern
Zerrapptheet ze iwwerwannen.

Mä, Här President, fir den Abléck sinn esou
Considératiounen eigentlech zweetrangeg.
Buedemoperatiounen an déi intensiv an
dagdeeglech Bommenattacke vun der
israelescher Arméi op d’Zivilbevölkerung an
dicht bewunnte Quartiere vu Gaza ass mat
där Brutalitéit nach net gesi ginn. D’Reak-
tioun vun der öffentlecher Meenung an
Europa an an der ganzer Welt op déi huma-
nitär Katastroph am Gazasträif ass onmëss-
verständlech.

Sou kann Israel sech net iwwert d’interna-
tionaalt Recht an iwwert d’international
Gemeinschaft ewechsetzen, déi deem Land
gesot huet, seng militäresch Aktioun an-
zestellen! Sou kann Israel net zerstéieren,
wat d’international Hëllef fir d’Bevölkerung
vu Gaza opgebaut huet! An esou kann
Israel net Spideeler, Schoulen, öffentlech
Institutiounen ausradéieren an d’Liewen an
deem Gazasträif nach méi onméiglech
maachen, wéi et scho war! An esou kann
Israel net d’Liewe vu Kanner a wehrlose
Mënschen op d’Spill setzen!

Gradesou inakzeptabel ass et, dass
d’Hamas, déi de Gazasträif an hirer Gewalt
huet, d’Zivilbevölkerung als Schëld hëlt a
bei hire militäreschen Attacke gradesou
blann d’israelesch Zivilbevölkerung mat hire
Rakéiten am Viséier huet. Mä dat kann trotz-
deem keng Excuse si fir militäresch
Attacken op d’Zivilbevölkerung a fir d’Zer-
stéierung vun hirer Liewensgrondlag.

Elo ass de Waffestëllstand do, mä nach gëtt
et kee Fridden. Fir d’Alleréischt muss de
Mënsche gehollef ginn, ganz schnell, ganz
effikass hir Wonne geheelt ginn, hiert
Liewen erëm méiglech gemaach ginn.
Dobäi ënnerstëtzen ech absolut d’Lëtze-
buerger Regierung, wa se humanitär Hëllef
bréngt, ob dat mat Suen ass, oder och
andeems Kanner gehollef gëtt, déi
blesséiert sinn, déi schwéier traumatiséiert
sinn.

D’EU wäert sécher, wéi an der Vergaangen-
heet, hëllefen, fir am Gazasträif massiv
opzebauen, an natierlech och dagdeeglech
mat Liewensmëttel an all méiglechen anere
Saachen ze hëllefen. Mir mussen awer
dobäi gläichzäiteg, parallell Israel soen,
dass d’Zerstéierung vun all deem, wat mat
de Sue vun den europäesche Steierzueler
opgebaut gëtt, net einfach esou aus-
gebommt ka ginn. Ech menge schonn, dass
d’Europäesch Unioun, d’Ministere vum
Conseil kloer soe mussen - se hu jo den
Owend, esou wäit ech dat verstanen hunn,
d’Madame Livni, d’Ausseministesch an
hirem Conseil -, dass dat eng absolut Kon-
ditioun muss sinn, fir och weider interessant
a wichteg Relatiounen zwëschent Israel an
der Europäescher Unioun ze hunn.

Mir hunn en Hiewel vis-à-vis vun Israel, well
Israel wëllt anstänneg politesch an och wirt-
schaftlech Relatioune mat Europa hunn.
Ech menge mir hunn do en Hiewel, fir dass
endlech emol dat, wat mer do schafen, fir
de Mënschen am Gazasträif ze hëllefen,
dann och respektéiert gëtt. Dir kënnt Iech
erënneren, de Kooperatiounsminister huet
ons dat gesot, wéi hie bei ons an der
Kommissioun war, dass mer opgehalen hu
bilateral Hëllef mat Palästina, mat Gaza ze
maachen, well ons Projeten do zerstéiert gi
sinn, an amplaz bilateral direkt konkret um
Terrain ze hëllefen, hu mer ons dorobber
reduzéiert Suen ze ginn. Ech soe reduzéiert,
well et natierlech méi einfach ass e Scheck
ze ginn, wéi um Terrain mat Entwécklungs-
hëllef ze hëllefen. Dat däerf net sinn, an ech
mengen, dass een den Israelien dat mat der
leschter Kloerheet soe muss.

An dann, Här President, muss eescht
gemaach gi mam Friddensprozess. Wéi dat
soll goen, weess nach keen. Wann d‘Hamas
dobäi wëllt en Interlocuteur sinn, da muss

hie sech drop besënnen, dass d’Mënschen,
hir eege Mënschen, vun deenen hie majo-
ritaire gewielt ginn ass, dach d‘Hamas net
gewielt hunn, fir nëmme Krich ze maachen,
dass se hie gewielt hunn, fir selwer e
bessert Liewen an net en andauernde Krich
ze hunn. An da mussen och déi gemässegt
Kräfte vun der Hamas Iwwerhand kréien. Da
mussen d‘palästinensesch Parteien
alleguer ënnereneen eens sinn, an natier-
lech och op där anerer Säit an Israel.

Da muss ënnert de Palästinenser op jidde
Fall Kloerheet geschafe ginn, wat se wëllen.
An do gëtt et nëmmen zwou Méiglech-
keeten. Entweder waarde bis se Israel vun
der Landkaart radéiert hunn, oder d’Existenz
vun Israel akzeptéieren an ufänken
niewenteneen ze liewen, an domat endlech
de Mënschen an der ganzer Regioun eng
Perspektiv op e Liewen a Wuelstand ze ginn.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Fayot.
Den Här Braz huet elo d’Wuert.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Här
President, de bekannten däitsche Philo-
soph, den Henryk M. Broder, huet am
„Spiegel“ dëser Deeg geschriwwen: Hamas
ka wéinst der militärescher Iwwerleeënheet
vun Israel net géint Israel verléieren, mä
Israel kann awer och net géint den Hamas
gewannen. Hie wollt domadder soen, dass
d’Operatioun „Gegossene Bläi“ vläicht, ce
qui reste à prouver, eng militäresch Victoire
fir Israel war, dass et awer wahrscheinlech
och eng moralesch Néierlag fir Israel war an
der Welt. Hien hat säin Artikel iwwertitelt
mam Saz, deen hien den Hamasvertrieder
an de Mond leet: „Hurra, wir haben ver-
loren!“.

Ass dat esou? Wann een d’international
Reaktioune kuckt, ass d’Äntwert op déi Fro
éischter Jo, och wann et keen eendeitegen
an exklusive Jo ass. Wouer ass, dass am
Gaza haut eng dramatesch, eng desastréis
Situatioun ass, déi fir Leit, déi Erfahrung mat
Krisegebidder hunn, eng Dimensioun huet,
déi se seele virdru gesinn hunn. Dat war
och deelweis, gréisstendeels och vläicht
scho virun der israelescher militärescher
Interventioun de Fall. D’Gazasträif war och
scho virdrun e Prisong ënner oppenem
Himmel, mat Vue op d’Mier, an ënner
Hamasregie, wat d’Saachen net verbessert.

80% Chômage an där klenger Géigend vun
der Welt, e praktesch inexistente Revenu
pro Kapp an eng dramatesch Densitéit vun
der Populatioun. Elo kommen nach iwwer
1.300 Doudesaffer derbäi, an dat bëssen
Infrastrukturen, wat do war, méi oder wéi-
neger integral an de Koup geschoss. Vill
Leed, onendleche Misär fir d’Familljen déi
Affer hunn, a vill neien opgefrëschtenen
Haass op den Noper Israel. Wouer ass och,
dass am ägyptesche Waffestëllstand vum
Juni 2008, dee bis den 19. Dezember ge-
halen huet, de kommerzielle Blocus duerch
Israel d’Lag am Gaza net verbessert, mä
verschlechtert huet.

Keng Méiglechkeet fir mat der West Bank
verbonnen ze ginn, an och eng Siedlungs-
politik vun Israel, déi nach ëmmer net dee
konsensfäege Buedem fonnt huet, fir mat de
Palästinenser, mat de gemässegten - an dat
sinn déi allermeescht an haut ëmmer méi -
Palästinenser op e reelle Fridden an enger
Zwee-State-Léisung an de Grenze vun 1967
kënnen ze kommen. Déi sechs Méint vum
Juni bis Dezember 2008 sinn - et muss een
et riicht eraus soen - sechs Méint gewiescht
ouni Fortschrëtter.

E Waffestëllstand huet awer als Sënn an
Zweck, dass ee vun deem Waffestëllstand
profitéiere kann, fir ze probéieren eppes
anescht ze maache wéi virdrun a fir ze
probéiere virunzekommen. Dat ass net
geschitt. An dorunner dréit net nëmmen
d‘Hamas d’Responsabilitéit, do hunn och
anerer, an net nëmmen Israel, sech Virwërf
ze maachen, firwat dass et do net weider-
gaangen ass.

D’Fro, déi mir eis stellen, ass déi vun der
Strategie vun Israel, vun der Strategie an
deene sechs Méint, a vun der Strategie, déi
se och elo verfollegt hunn. Et ass kloer, een
Element vun der Strategie war, de Rakéite-
beschoss aus dem Gazasträif eriwwer an
Israel ze verhënneren. Ob awer déi Aart a
Weis, wéi et probéiert ginn ass, déi richteg
ass, dorunner däerf een zweiwelen. Mir
kënnen och net averstanen an d’accord -
domadder sinn, wann Israel net op inter-
national Opriff reagéiert huet, déi komm sinn
nodeems d’militäresch Aktioun schonn
amgaange war. Israel zielt een zu deene
Länner, déi sech dem internationale Recht
verbonne spieren. An enger vill méi schwie-
reger Situatioun, wéi déi vun de meeschte
Länner, déi sech dem internationale Recht
verbonne spieren, mä trotzdeem op där Säit
vun der Linn wollte se a wëlle se haut och
nach ëmmer stoen.

Israel huet och, an dat muss een och kloer
soen, Violatiounen um Droit humanitaire
international begaangen. Déi sinn etabléiert
duerch dat, wat am Beräich vum Schutz vun
Netbedeelegte geschitt ass, an do ass e
mat Sécherheet net respektéiert ginn. UNO-
Gebaier, déi getraff gi sinn, Gebaier wou
d’Press dran ass, Spideeler, Schoulen, dat
ass ganz sécher inakzeptabel, an d’inter-
national Gemeinschaft muss Israel duerfir
och zur Rechenschaft zéien. Et kann net
duergoen, dass een dat verbal con-
damnéiert. Wann den UN-Generalsekretär,
de Ban Ki-moon, dat mat schaarfe Wierder
condamnéiert, dann huet hien eiser
Meenung no Recht. Et kann net nëmmen
dobäi bleiwen, dass een eng Kéier de béise
Fanger gemaach huet.

Et ass scho vu Virriedner drop higewise
ginn, dass och während dëser Militäraktioun
Saache vernicht gi sinn, déi virdrun, am
Kader vun der europäescher Koope-
ratiounspolitik, opgeriicht gi sinn. Och dat
kann net einfach higeholl ginn. Och dat kann
net einfach konstatéiert ginn, an duerno géif
een eriwwer op déi normal Dagesuerdnung
goen. Dee leschte Mount war en drama-
tesche Réckschlag fir all déi, déi Fridde
wëllen. All déi, déi Fridde wëllen an Israel, a
Palästina, an och soss an der Welt.

Déi Fro, déi elo diskutéiert gëtt, ass déi vun
der Proportionalitéit. D’Proportionalitéit? Déi
eng stellen d’Fro, ouni se direkt ze beänt-
werten, woubäi d’Fro suggestiv gestallt ass,
anerer beäntwere se méi kloer. Et kann net
proportional sinn, wann een 1.300 Leit an
den Doud rappt, wann op där anerer Säit 13
Doudesaffer ze bekloe sinn. Mä dat eleng
kann awer och net d’Äntwert sinn op d’Fro
vun der Proportionalitéit.

Proportionalitéit ass och, ob dat, wat Israel
ënnerholl huet, zielführend war, fir ze
verhënneren, dass an Zukunft d‘Hamas net
méi ka Rakéiten aus dem Gazasträif
ofschéissen. Dat ass eng Fro vun der
Proportionalitéit, déi och muss gestallt ginn.
Dat ass d’Fro vun der Strategie.

D’Fro vun der Proportionalitéit ka jo och net
als Äntwert hunn, dass ee géif vun Israel
verlaangen - no all deem, wat se an hirer
och rezenter Geschicht matgemaach hunn -
, praktesch an engem Kampf mano a mano
an de Stroosse vu Gaza unzetrieden. Dat
kann awer och net d’Fro vun der Propor-
tionalitéit sinn. Duerfir kann et net nëmmen
eng Äntwert si mat der Zuel, och wann déi
Äntwert richteg ass. Et ass esou, dass dat
mat Sécherheet net proportional ass an
eiser Meenung no och net zielführend ass.

Den 19. Dezember 2008 huet d‘Hamas de
Waffestëllstand net verlängert - och dat ass
wouer, an och dat muss kloer gesot ginn -
an huet, bis Israel militäresch reagéiert huet,
zeg Kassam-Rakéiten op Israel ofgeschoss.
Dat ass international wéineg kommentéiert
ginn. Och zu Lëtzebuerg ass dat net vill
kommentéiert ginn. Vill ass et eréischt
kommentéiert gi vun deem Dag un, wou
Israel op eng Aart a Weis reagéiert huet,
iwwert déi ee gedeelter Meenung ka sinn.
Wouer ass och, dass d‘Hamas en elektorale
Succès hat, an domadder och eng Legiti-
matioun an där doter Géigend vun der Welt.
Mä wouer ass awer och, dass eng demo-
kratesch Legitimatioun net alles legitiméiert,
wat déi soen a maachen, déi demokratesch
legitiméiert sinn.

D‘Hamas ass e ganz schwéier akzeptabele
Gespréichspartner, fir jiddwereen deen
demokratesch gesënnt ass an dee Fridde
wëllt, well se an hirer Charte nach ëmmer
d‘Zerstéierung vun Israel als éischt an
eenzegt Zil hunn an dass all Moyenen, och
all Moyenë vu Gewalt fir d‘Hamas legitim
Moyenë sinn. An dat kann een net akzep-
téieren. Et kann een net d‘Hamas als
normale Gespréichspartner akzeptéieren.

Et däerf een och net iwwersinn, dass
d‘Hamas, nodeems se demokratesch legi-
timéiert war, do wou se ass, alles anescht
wéi eng virbildlech Gouvernance mat den
eegene Leit bedriwwen huet. Politesch
Géigner ginn ëmbruecht, radikal fanatesch
islamistesch Gesetzer gi gestëmmt. Eege
Leit, och Kanner, ginn als Schutzschëld
geholl. Och dat ass eng Realitéit, wann ee
bedauert, zu Recht, dass esou vill Leit
dohannen ëmkomm sinn.

An trotzdeem, kee Gespréich mat der
Hamas ass och keng Optioun. Et muss een
och do realistesch sinn a wëssen, dass
d’Gespréich net laanscht d‘Hamas ka goen,
well et och kee regionale Konflikt eleng ass.
Och dat muss een ënnersträichen. Et ass ee
Stellvertriederkrich, den Här Mosar huet et
scho gesot, allerdéngs net nëmmen
tëschent Israel an dem Iran. Dem Iran, der
Hamas, der Hisbollah vum Här Nasrallah,
Syrien, geet et net drëm nëmmen Israel
Problemer ze schafen. De Stellvertrieder-
krich ass en fait ee géint déi ganz westlech
Welt.

Eise Liewensmodell ass am Iran an a
Syrien, bei der Hisbollah a bei der Hamas, e
Problem. Duerfir hätt och déi westlech Welt
eiser Meenung no wesentlech méi an de
leschte Joren an deem dote Konflikt misse
maachen. Amerika ënnert der Adminis-
tratioun Bush huet ganz villes net gemaach
an dat, wat se gemaach hunn, war
gréisstendeels integral falsch. Mä och
d’Europäesch Unioun huet an de leschte
Jore mat Sécherheet, a mir mat, net alles
dat gemaach fir d’Lag a Palästina esou wäit
ze verbesseren, dass d‘Hamas keng Alter-
nativ fir déi Leit méi ass.

Dat, wat an de leschten Deeg geschitt ass,
déi Aart a Weis wéi d’Europäesch Unioun
sech probéiert huet an déi Gespréicher
anzebréngen, ass symbolesch fir déi lescht
sechs Joer, wou mer net villes richteg
gemaach hunn a villes négligéiert hunn. Déi
Rangs dispersés, déi mer do virgesinn
hunn, déi inexistent Kommissioun, déi
inexistent Présidence, alles dat steet
symbolesch fir d’Aart a Weis, wéi mer deen
Dossier an de leschte Joren ugepaakt hunn,
an do ass eiser Meenung no méi oder
wéineger alles nei a besser ze maachen.

De President Obama gëtt eis Hoffnung. Mir
waarden allerdéngs nach op méi prezis
Deklaratioune vun der neier Administratioun
- an ech kommen zum Schluss, Här Pre-
sident -, wéi mer dat kënnen an den nächste
Jore besser maachen. Mä eppes ass fir eis
ganz kloer, eng Zwee-State-Léisung an de
Grenze vun 1967 ass dat eenzeg méiglecht
Zil. D’Gazasträif muss op sinn, e Lien mat
der West Bank muss méiglech sinn an, virun
allem, Verbesserunge fir jiddwer Bierger vu
Palästina a sengem alldeegleche Liewe
musse wesentlech méi séier no vir bruecht
ginn, soss bleift d‘Hamas eng Alternativ,
mat deem ganze Leed dat déi Leit och, a
vläicht souguer als Éischt, ze veräntwerten
hunn.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Den honorabelen
Här Henckes huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech erënnere mech nach un déi
schrecklech Televisiounsbiller, déi mer an
de leschten Deeg gesinn hunn. Déi
europäesch Televisiounsbiller waren nach
einegermoossen zahm, mä wann een déi
iwwer Satellit gesinn huet, déi an den
arabesche Medië publizéiert gi sinn, mat
zahlräichen Doudegen an amputéierten,
mutiléierte Kanner, da kann ee sech gutt
virstellen, wéi d’Opinion publique hei an
Europa, mä speziell och am arabeschen a
muselmanesche Raum op déi Biller
reagéiert huet.

Ech soen et ganz kloer: Fir mech ass et
inakzeptabel, datt d‘Zivilbevölkerung esou
huet misse leiden an der Gazasträif. Et
schéngt, datt e Mënscheliewen an deem
Eck vun der Welt ganz wéineg zielt. Béid
Säite weise sech an deem Zesummenhank
d’Schold zou. Mä egal wie responsabel ass,
d’Zuelen, déi schwätze Bänn. Op paläs-
tinensescher Säit sinn et iwwer 1.300
Doudeger. Et gëtt souguer elo vu 1.400
geschwat. 5.300 Blesséierter, an dovunner,
vun deenen Zuelen do, een Drëttel vu
Kanner ënner 15 Joer. 185 Kämpfer vun der
Hamas a vum Djihad islamique, deen een
an deem Kontext net däerf vergiessen, sinn
anscheinend gestuerwen, erschoss ginn.
Op israelescher Säit sinn et 14 Doudeger,
dovunner néng Zaldoten.

Déi Zuele weisen awer och eppes, nämlech
datt Israel aus dem Libanonkrich, wou se
ganz héich Perten haten, eng Léier gezunn
huet. Dat heescht, datt se am Libanon
Zaldoten engagéiert hunn, fir Hisbollah-
Kämpfer ze eliminéieren. Dat huet zu ganz
héije Pertë gefouert. Dës Kéier ass et esou
gaangen, datt, wann iergendwou an engem
Eck geschoss ginn ass, de ganze Quartier
bombardéiert ginn ass, an duerfir och déi
héich Zuel. Israel schéngt säi primäert Zil
erreecht ze hunn, déi Radikal an d‘Kassam-
Rakéiten ze eliminéieren. D’Zuel ass vun 80
Rakéiten op 20 bis 30 Rakéite pro Dag
erofgaangen. Wann elo d‘Hamas an den
Djihad islamique de Waffestëllstand berück-
sichtegen, dann hu se hiert Zil erreecht.

SÉANCE 

26Mercredi, 
21 janvier 2009

www.chd. lu 330099

26



Ech schwätze ganz oft hei och vum Djihad
islamique, deen een an där Géigend net
däerf vergiessen an deen nach méi radikal
ass wéi d‘Hamas. Jiddwer Persoun, déi do
Member gëtt, engagéiert sech hiert Liewen
ze afferen, egal wéi, an op kee Fall e Fridde
mat Israel ze sichen. Si accuséiere souguer
d‘Hamas, datt déi ze mëll wier mat Israel an
e Waffestëllstand akzeptéiert hätt. Dat just
nëmme gesot, fir d’Ambiance e bëssen ze
beschreiwen.

An deene puer Minutten, déi mer zur Ver-
fügung stinn, wëll ech am Numm vun der
ADR awer och e puer Constatatiounen a
politesch Aussoe maachen. Éischtens,
Gewalt engendréiert Gewalt. Dës Wourecht
beweist sech all Kéier, an och an dësem
Fall.

Zweetens, d’Recht vun all Stat fir sech ze
verdeedegen, justifiéiert net Gewaltakten,
déi gréisstendeels d‘Zivilbevölkerung
treffen. De Friddensprozess muss virugoen,
mä et gëtt méi schwéier.

Drëttens, an Israel stinn d’Parlaments-
wahlen un an op palästinensescher Säit ass
d’Mandat vum President Abbas um Enn, an
et stinn normalerweis och do President-
schaftswahlen un. Kee weess, wéi et do
ausgeet, an ob d’Hamas net kéint eng
Majoritéit kréien.

Véiertens, d‘Hamas gëtt als ze mëll vun de
Fundamentaliste vum Djihad islamique uge-
sinn, an duerfir ass esouguer en Dialog mat
der Hamas kee Garant, datt et net zu
eenzelne Gewaltakte kënnt.

Fënneftens, déi richteg politesch Äntwert
ass, datt esou séier wéi méiglech d’Schafe
vun engem onofhängege Palästinenser-Stat
nieft Israel Realitéit gëtt. Dee sécherste Wee
géint terroristesch Gewalt vun Eenzelnen
ass, datt d’Palästinenser nees valabel
Zukunftsperspektive kréien, anstatt
Chômage an Aarmut.

Sechstens, mir erwaarde vun Europa, datt
dee franséisch-ägyptesche Plang, fir
d’Grenze vu Gaza ofzesécheren an d’Popu-
latioun mat Gidder ze versuergen, déi se fir
hiert alldeeglecht Liewe brauchen, an net
de Waffeschmuggel, Realitéit gëtt. Mir
erwaarde vun Europa, datt d‘Friddens-
initiativen intensivéiert ginn, an dëst am
Kader vu concertéierten Aktioune mat den
anere Membere vum Quartett, der UNO,
Amerika, Russland an am Dialog mat alle
Länner aus der Géigend.

Siwentens, déi Televisiounsbiller an der ara-
bescher Welt hunn op jidde Fall eppes
erreecht. Dat ass, datt deen interkulturellen
Dialog méi schwéier gëtt, obwuel en absolut
néideg ass zwëschent dem Westen, Europa
an der muselmanescher Welt. Schlëmmer
ass, datt dës Biller gutt Argumenter si fir
d’Extremisten an d‘Fundamentalisten,
deenen hiert Objektiv net de Fridden ass,
mä eng kontinuéierlech Eskalatioun, eng
Spiral vun der Konfrontatioun.

Aachtens, mir erwaarden ons vun der
Lëtzebuerger Regierung, datt se un huma-
nitären Aktiounen am europäesche Kader
participéiert. Mir erwaarden awer och, datt
si bei der israelescher Regierung, zesumme
mat anere Länner, déi betraff sinn, fir en
Dédommagement, eng Entschiedegung
antrëtt fir déi Projeten, déi am Kader vun
onser Entwécklungshëllef finanzéiert
goufen. Da muss Israel déi Länner an och
Lëtzebuerg entschiedegen.

Néngtens - an dat ass de leschte Punkt -,
am europäesche Conseil des Ministres
wëllen e puer Länner Drock op Israel
maachen, fir dee kommerziellen Embargo
géint Gaza opzehiewen. Dëst natierlech
ënnert deene Konditioune vum franséisch-
ägyptesche Plang, notamment wat d’Ënner-
banne vum Waffeschmuggel ugeet. Aner
Länner lehnen all Drock op Israel of. Mir
wéisste gär vun dëser Regierung, wat hir
Haltung op dësem Punkt ass.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Jaerling
kënnt als leschte Riedner.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Här
President, erlaabt mer, dass ech ufänke mat
engem Zitat vum Albert Camus: All Leed
oder all Beleidegung, déi engem Mënsch,
ganz gläich welcher Rass hien ugehéiert,
zougefügt gëtt, ass eng Erofwierdegung
vun der ganzer Mënschheet. - A wa mer eist
Weltbild haut kucken, da gesi mer, dass op

ville Plazen esou Erofwierdegunge ge-
schéien. A wa mer d’Aen zoumaachen an
näischt dergéint ënnerhuelen, da si mer mat
schëlleg.

D’Fro, déi sech an dësem Beräich hei stellt,
vun deem mer elo schwätzen, ass: Wat
kënne mer maachen, wann et op deenen
zwou Säite pyroman Pompjeeë ginn, déi
Bensin an dat Feier schëdden, wat se am
Fong virtäusche wëllen ze läschen? Wat
kënne mer do maachen?

D’Fro, déi sech stellt, ass och d’Fro vun
Europa: Wat fir eng Roll huet Europa ze
spillen? Hei stellt sech effektiv eraus, dass
et ganz wichteg ass, dass Europa seng
institutionell Problemer léist an endlech
kann aus engem Mond schwätzen, an net
dass Verschiddener duerch d’Welt reesen
an hir eege Geschichte verbreeden.

Wann ech da gesi wien do duerch d’Welt
gereest ass, well ech hu mer jo schonn emol
déi ganzen Zäit d’Fro gestallt iwwert
d’Gazasträif, wou den Här Braz jo gesot
huet, d’Kanner kënnen emol net an d’Mier
schwamme goen, da froen ech mech: Wéi
kommen déi Waffen dann do eran?

Well d’Fro vun der Waffenindustrie, déi mat
dru schëlleg ass an déi mat un deem ganze
Krich do verdéngt an un all Krich op der
Welt, déi huet hei bis elo nach kee gestallt.
D’Fro vum Fridden ass och eng Geschicht
vun de Waffen. D’Fro vum Fridden ass och
eng Geschicht vun der Oprüstung. Mir als
Europa mussen och emol versiche bei der
Oprüstungsindustrie anzegräifen an do
anzelenken an derfir suergen, dass déi
permanent Oprüstung ophéiert.

Well déi Waffen, déi do geliwwert ginn, déi
kommen net nëmmen aus Russland, aus
China oder vu Kuba, déi kommen och aus
der Waffenindustrie vun deene Länner, vun
deenen, déi an d’Gazasträif gepilgert sinn,
fir do fir Fridden ze plädéieren. Ass dat net
einfach aarmséileg? An ass et net och ze
verdaamen, wann een esou virugeet? Et
geet een hi Fridde priedegen an et léisst ee
seng eege Waffenindustrie awer ongestéiert
dohinner an déi Regioune Waffe liwweren!

Dat sinn och Froen, déi Europa sech muss
stellen. Dat sinn och Froen, iwwert déi mer
emol eng Kéier konkret musse schwätzen.
Op där enger Säit respektéiert Israel déi
Grenzen net, déi scho 67 € festgeluecht
ginn, op där anerer Säit ass et mat der
Hamas schwéier ze verhandelen. Dat ass
richteg. Mä ech verwiere mech dergéint,
dass wann d’Wuert „Hamas“ gebraucht
gëtt, dass dann dat ganzt palästinensescht
Vollek op eemol domadder a Verbindung
bruecht gëtt.

D’Hamas ass eng extrem Organisatioun, déi
am Fong näischt direkt mam palästinen-
sesche Vollek ze dinn huet. D’palästinen-
sescht Vollek huet menger Usiicht no déi
Hamas gewielt aus Protest, fir iergendwéi
eng Bewegung ze hunn, fir sech no bausse
bemierkbar ze maachen. Ech sinn iwwer-
zeegt, dass kee Palästinenser dat dote
wollt; ausser natierlech déi Leit, déi
schwéier gelidden hunn, déi e Famillje-
member verluer hunn. Et kann een och nach
verstoen, dass déi méi reaktionär rea-
géieren. Mä op jidde Fall, d’Hamas ass eng
Organisatioun fir sech.

Ech nenne se och net Terroristen. Well wat
ass en Terrorist? Fir mech ass en Terrorist en
hondsgewéinleche Verbriecher, dee
Verbriechen un der Mënschheet begeet. Mir
nennen en Terrorist, well mer e fäerten. A
mir hu kee Recht, fir déi ze fäerten. Mir hu
just d’Flicht, fir deenen entgéintzewierken a
versiche mat alle Moyenen déi Leit mat
demokratesche Mëttelen ze strofen, déi se
verdéngt hunn.

Fir de Fridden an deem Gebitt do ze kréien,
stellt sech effektiv, wéi den Här Braz gesot
huet, d’Fro: Soll ee mat der Hamas ver-
handelen oder net? Dat ass d’Fro. Da muss
ee sech d’Fro stellen: Muss een dann awer
och op där anerer Säit mat deene reaktio-
nären an extremisteschen israelesche -
Kreeser verhandelen, well déi net besser si
wéi d’Hamas? Et kann een net soen, dass
déi besser wiere wéi d’Hamas, well déi
selwer mat deeneselwechte Gedankegäng
schaffe wéi déi Kriminell vun der Hamas.

Et muss een also op deenen zwou Säiten
déi Extremisten emol vläicht un en Dësch
kréien a kucken: Wéi kann ee mat deene
verhandelen? Do huet Europa eng wichteg
Roll ze spillen. Mä en Europa, vun deem
ech awer dann hoffen, dass et an nächster
Zukunft an där Saach kann aus engem
Mond schwätzen. Well et geet do ëm
Mënscheliewen an et geet do ëm eng
Geschicht, déi mat vill Blutt geschriwwe
gëtt. Europa misst do wierklech säi
Pefferkär bäileeën, fir datt déi Situatioun
endlech ophéiert.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Jaerling.
Den Här Ausseminister freet d’Wuert nach
eng Kéier; awer kuerz. D’Zäit vun der Re-
gierung ass eriwwer.

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des
Affaires étrangères et de l’Immigration.- Ech
hunn e puer Froe gestallt kritt, Här Pre-
sident, an ech versiche kuerz a séier drop
ze äntwerten.

Déi éischt Fro ass déi, wéi d’Europäesch
Unioun opgetrueden ass. Jiddweree vun
den Orateuren huet dat hei contestéiert
oder kritiséiert. Et ass och richteg.

Ech hu mech den 30. Dezember zu Paräis
probéiert anzesetzen, wou mer déi éischt
Réunioun haten, fir ze soen: „An der Euro-
päescher Unioun ass d’Regel: Entweder et
ass d‘Troika oder et sinn déi 27. Der-
tëschent gëtt et näischt.“ Deemools schonn
hat de President Sarkozy jo am Kapp, fir als
Copresident vun der Union pour la Médi-
terranée bei d‘FINUL ze goen, dat heescht
an de Libanon ze goen.

Bon, dat ass awer nach ze akzeptéieren a
mengen Aen. Herno ass d’Saach méi
kritesch ginn, wéi e puer Ausseministere
vun der Unioun sech um Terrain beweegt
hunn a wou een net méi gewosst huet: Wou
ass dann elo d’Présidence drun?

Duerfir, mir wäerten e Méindeg doudsécher
ganz konkret driwwer schwätzen, wa mer
ënner eis sinn, fir dass et an Zukunft net
esou ka sinn, dass wann ee grousst Land
wéi Frankräich d’Présidence huet, dann ass
ee President, dee geet op Moskau oder
uechtert d’Welt d’Europäesch Unioun ver-
trieden; a wann et méi e klengt Land ass,
dann ass eng ganz Schar vun Engelcher
ronderëm. Dat däerf net sinn! Ech mengen,
wann dat d’Astellung ass, da si mer an de
Käpp am Directoire ukomm, an do musse
mer eis wierklech dergéint wieren. Et ass fir
doudeescht ze huelen.

Dat Zweet ass, ech wollt och dem Här Goe-
rens vläicht äntwerten, esou gutt ech kann.
Ech weess absolut net méi wéi ech et ka
soen; vläicht e wéineg méi, awer näischt
Definitives méi. Wat ech méi weess, dat ass,
dass mer effektiv d’Instrument Ägypten be-
notzen, fir mat der Hamas ze schwätzen; a
mir net eleng, och Israel mécht dat.

Do gëtt et ee ganz bekannten an ee ganz
héichkarätege Generol. Dat ass de Generol
Suleiman bei den Ägypter. Dat ass deen,
deen de Lien mécht mat der Hamas. De
Problem mat der Hamas ass deen, dass
d‘Hamas ganz dacks d’zweet an d’drëtt
Garde an d’Verhandlunge geschéckt huet;
dat heescht Leit, déi net konnten eng
Décisioun huelen. D’Hamas, d’Spëtzt do-
vunner, de Meschal, sëtzt a Syrien. Während
den Haniyeh an anerer, déi a Gaza sinn, hei-
ansdo och ganz aner Positioune vertrieden.

Duerfir d’Fro, déi Europa sicht, do ass
d’Debatt ze vergläichen an der Euro-
päescher Unioun mat där Debatt, déi mer
hei de Mëtteg haten. Jiddweree seet: Mir
misste kënnen, awer mer wëssen net
richteg wéi. Dat ass esou an dat bleift e
Problem.

Ech hoffen nëmme just - an ech hunn dat
net gesot -, mä dass wann den „Abu
Masen“ et géif fäerdeg bréngen e Gouver-
nement de réconciliation op d’Been ze
stellen, wann och da Leit dra sinn, déi bei
der Hamas sinn, dass mer net nach eng
Kéier de Feeler maachen, fir dann als
Europäesch Unioun mat esou enger Re-
gierung refuséieren ze schwätzen. Dat ass
dat, wat mer mussen am Kapp hunn. Op
jidde Fall, dofir wëll ech versichen ze
plädéieren.

Ee leschte Punkt nach, wat ech wollt zum
Här Fayot soen. Et stëmmt, dass den Här
Schiltz am Numm vun der Lëtzebuerger
Regierung gesot huet - an hien huet
komplett Recht; hie gëtt do vu jiddwer-
engem ënnerstëtzt -, dass mer mat där
bilateraler Kooperatioun opgehalen hunn a
Gaza, well dat kee Wäert méi hat. Aller-
déngs, hien huet e wéineg gesot: Mir kom-
men elo mam Scheck; mir gi Suen. Voilà!
Dat huet den Här Fayot gesot.

Mir ginn net Suen a Gaza. Mir gi Suen un
d’UNWRA, dat heescht un d’UNO-Organi-
satioun. An d’UNO-Organisatioun, dat ass
déi, wou déi meeschte Länner sech elo
nach eleng kënnen drop verloossen, dass
déi Aiden, déi gespent ginn, och gutt
ugeluecht ginn.

Da vläicht nach e Saz un den Aly Jaerling.
Dir hutt gefrot: Wou kommen d’Waffen eran
a Gaza? Wa mer soe Waffen, da sinn et jo
virun allem déi Kassam-Rakéiten an herno
Rakéiten - ech sinn elo keen Techniker -, déi
bis 45 km Portée hunn. Déi Waffen - ech
hunn dat versicht ze soen - kommen duerch
déi 400 Tunnellen eran, déi gegruewe gi si
vu Rafa ënnert der Grenz erduerch an da
komme se a Gaza eraus.

Déi si jo alleguerte versicht gi futtigeschloen
ze ginn. An deenen Tunnellen, soen
d’israelesch Déngschter, dass do ganz vill
Waffen a Rakéite stockéiert waren, déi dann
elo explodéiere gedoe si ginn. Frot mech net
wivill Leit dass och do hiert Liewe verluer
hunn. Mä dat ass e Punkt, an et ass kloer,
dat brauch een net ze verheemlechen, dass
den Iran den Haaptliwwerant ass vun de
Kassam-Rakéiten an och vun anere
Rakéiten, déi aus Gaza geschoss ginn.

Ech hunn domadder, Här President, op déi
wichtegst Froe geäntwert, déi Der mer nach
gestallt hutt. Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Jo? Här Goerens,
wann ech gelift.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här
President, ech hat den Ausseminister gefrot
wéi et wier mat enger internationaler on-
parteiescher Enquêtëkommissioun iwwert
d’Violation du Droit humanitaire interna-
tional.

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des
Affaires étrangères et de l’Immigration.- Och
déi Fro, Här Goerens, kënnt doudsécher an
eise Gespréicher op. Dir wësst, beim
Georgien-Konflikt hu mer eis jo och agesat
als Land fir dat fäerdeg ze bréngen. Déi
Kommissioun ass elo geschafe gi mat enger
Schwäizer Diplomatin un der Spëtzt. Déi
dote Fro kënnt menger Meenung no doud-
sécher, wéi och déi Fro kënnt iwwert d’Sank-
tiounen, wéi och déi Fro kënnt iwwert den
Upgrading vun de Relatiounen, déi
d’Europäesch Unioun am Dezember mat
Israel décidéiert huet.

Mir sollen elo vläicht an dëser Phas - op
jidde Fall ass et meng Meenung doranner -
an der Öffentlechkeet versichen net ze vill
Explosives do nach mat eranzebréngen.
Well dat, wat elo zielt, wat den Haaptpunkt
ass, ass, dass d’Europäesch Unioun et
fäerdeg bréngt de Mënschen a Gaza elo an
deenen nächste Woche mat Liewensmëttel
an deenen, déi nach mussen operéiert ginn,
ze hëllefen, an dass mer et och iergendwéi
fäerdeg bréngen, dass déi Leit en Ënner-
daach kréien.

Mä fir all déi Froen, déi Der stellt, oder déi
Froen, déi Der gestallt hutt, Här Goerens,
sinn ech absolut op. Ech géif mer nëmme
kënne virstellen, wann den UNO-General-
sekretär a Gaza war, an en huet gesot, dass
et net tolerabel wier, dass UNO-Gebaier
géife bombardéiert ginn, dass doriwwer och
Enquêtë musse gemaach ginn a gekuckt
muss ginn, wéi d’Responsabilitéiten do
leien.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Ausse-
minister. Domadder, Dir Dammen an Dir
Hären, ass dës Debatt ofgeschloss.

Mir kommen elo zum nächste Punkt vun
eisem Ordre du jour. Dat ass de Projet de loi
contribuant au rétablissement du plein
emploi et complétant le livre V du Code du
Travail par un Titre IX nouveau et l’article
631-2 du Code du Travail.

(Hilarité)

Ech wollt dat esou zitéieren, well ech kee
lëtzebuergeschen Ausdrock fonnt hunn.
Den Intitulé wéinstens kléngt no engem
komplizéierte Projet, dee vläicht quant au
fond net esou komplizéiert gëtt. Hei ass den
honorabelen Här Kaes de Rapporteur. Hien
huet elo d’Wuert.

❱❱❱ Une voix.- Wéivill Riedezäit huet hien?

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Kaes huet
30 Minutten.

2. 5144 - Projet de loi con-
tribuant au rétablissement du
plein emploi et complétant:

1. le livre V du Code du Tra-
vail par un Titre IX nouveau

2. l’article 631-2 du Code du
Travail

Rapport de la Commission du Travail et
de l’Emploi

❱❱❱ M. Ali Kaes (CSV), rapporteur.- Här
President, Här Minister, Dir Dammen an Dir
Hären, de virleiende Gesetzesprojet huet
als Zil e legalen a finanzielle Kader fir déi
verschidde Moossnamen ze schafen, déi
agesat gi fir de Chômage ze bekämpfen.
Dëst soll zu enger besserer Prise en charge
vun de Chômeure féieren a virun allem vun
deenen, déi wäit ewech vum Aarbechts-
maart sinn an enorm Schwieregkeeten hu
sech um Niveau vum Aarbechtsmaart ze
integréiere respektiv ze réintegréieren. Déi331100 www.chd. lu
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aktuell Aarbechtsinitiativ spigelt d’Evo-
lutioun vum Chômage erëm, dat souwuel
politesch wéi och philosophesch.

D’Form vum Chômage huet an deene
leschte 40 Joer geännert. Vun engem
éischter ökonomesche Chômage si mer an
deene leschte Joren a Jorzéngten op e
soziale Chômage iwwergaangen; och
Chômage résiduel genannt. Dës Aarbechts-
losegkeet profitéiert net vum wirtschaft-
lechen Opschwong.

Si léisst sech duerch d’Inadéquatioun
tëschent der Demande an der Offer um
Aarbechtsmaart erklären. An anere Wierder:
Et ginn Aarbechtsplaze geschaaft, mä net
all Demandeur d’emploi huet déi néideg
Kompetenzen oder Qualifikatiounen, fir
kënnen op dëse Plazen agestallt ze ginn.
Derbäi kënnt, datt eisen Aarbechtsmaart am
Verglach mat aneren Aarbechtsmäert
atypesch ass. De Lëtzebuerger Aarbechts-
maart gräift massiv op Salariéen aus der
Grenzregioun zréck, fir d’Besoinen un
Aarbechtskraaft ze decken.

Eng ongenügend oder eng inadequat
berufflech Qualifikatioun ass a bleift de
wesentlechen Exklusiounsfacteur vum Aar-
bechtsmaart, ergo vun der sozialer Aus-
grenzung. Ech zielen Iech näischt Neies,
wann ech soen, datt d’Aarbecht ee vun
deene wichtegsten Integratiounsinstru-
menter ass.

D’Tatsaach, datt dee méi wéi wahrschein-
leche Schoss vum Chômage an deenen
nächste Méint op eng ugespaante wirt-
schaftlech Lag zréckzeféieren ass, wäert
näischt dorunner änneren, datt Leit, déi
keng oder eng ze niddreg Qualifikatioun
hunn, et extrem schwéier wäerte kréien, fir
eng Aarbechtsplaz ze fannen an ze be-
halen, egal wéi ugespaant oder bléiend
d’Wirtschaft ass.

Dës Erkenntnis huet derzou gefouert, datt
d’Politik sech schonn zënter Jore Gedanke
mécht, wéi een dëser Kategorie vu Leit am
beschte kéint hëllefen, fir se nees an den
Aarbechtsmaart anzeglidderen. Iwwert déi
klassesch Insertiouns- a Réinsertiouns-
instrumenter eraus hu sech lues a lues
Moossnamen entwéckelt, déi extra op
d’Prise en charge vu Laangzäitchômeuren
zilen.

Nom Dépôt vum Gesetzesprojet am Joer
2003 ass ee sech nach méi wéi virdrun der
sozialer Dimensioun vun der struktureller
Aarbechtslosegkeet bewosst ginn. Wa virun
e puer Jorzéngten d’Halschent vun den Aar-
bechtsplaze keng spezifesch Qualifikatioun
virausgesat hunn, verlaangen hautdësdags
méi wéi 56% vun den Aarbechtsplazen net
nëmmen eng Qualifikatioun, mä souguer
eng héich Qualifikatioun. D’Zuel vun den
Aarbechtsplazen, déi eng mëttelméisseg
Qualifikatioun verlaangen, geet stänneg
zréck, an d’Plazen, déi keng Qualifikatioun
brauchen, sinn ëmmer méi eng Raritéit.
Derbäi kënnt, datt hautdësdags souguer
dës lescht Kategorie vun Aarbechtsplazen
e Minimum u Qualifikatioun viraussetzt.

Et kann een also net méi wéi fréier vu Plazen
ouni Qualifikatioun schwätzen. E Beispill: Et
ass esou, datt een oft e Führerschäi brauch,
fir kënnen där enger oder anerer Aarbecht
nozegoen. Or, et gi Leit, déi dës Konditioun
net erfëllen, sief dat aus finanziellen, ge-
sondheetlechen oder och intellektuelle
Grënn. Si kommen also fir eng Rei vu Plaze
guer net a Fro. Domadder hu si reduzéiert
Chancen, fir Aarbecht ze fannen.

Wann een d’Exigenzen um Niveau vun de
Qualifikatioune mat den Zuele vun der
Administration de l’emploi vergläicht, stellt
ee fest, datt iwwert d’Halschent vun de
Chômeure just en niddregen obligatoresche
Schoulniveau erreecht hunn. Mir stinn also
virun enger grousser Erausfuerderung. Mir
musse ganz kloer Léisunge fir d’Zukunft
fannen.

Dëst setzt viraus, datt een och d‘Grënn vum
soziale Chômage kennt. Déi leien nämlech
net nëmmen an engem Mangel u Qualifi-
katioun. De Mangel u Qualifikatioun ass oft
nëmmen d’Spëtzt vum Äisbierg.

Wann ee sech jorelaang am Beräich vun
den Aarbechtsinitiativen engagéiert huet a
sech mat der Problematik befaasst huet, da
stellt een dacks fest, datt déi Leit, déi laang
no enger Aarbecht sichen, méi Problemer
gläichzäiteg hunn. Ee Problem, dee ganz oft
bei déi Mangelqualifikatioun derbäi kënnt,
ass dee vum oft schlechte Gesondheets-
zoustand vun der betraffener Persoun, sief
dat psychesch wéi och kierperlech. Alkohol
an Droge sinn dann och nach dacks am
Spill; oft souguer kombinéiert mat engem
labile psychesche Gesondheetszoustand
wéi enger Depressioun.

Dëst kënnt oft doduerch, datt déi Leit
schwéier Momenter wéi eng Trennung, en
Doudesfall oder de Verloscht vun hirer
fréierer Aarbechtsplaz net verkraaft hunn a

sech duerfir komplett goe loossen. Mat der
Zäit komme familiär a finanziell Problemer
op, eventuell eng Iwwerschëldung. Dacks
kënne sech déi Leit och net méi eng
adequat Wunneng leeschten, oder si
mussen hiert Heem verkafe respektiv, wat fir
déi betraffe Leit méi schlëmm ass,
d’Wunneng gëtt ganz einfach versteet.

Lues a lues rutsche se an ee regelrechten
Däiwelskrees, wou d’Problemer mat der Zäit
zouhuelen a wou den Auswee aus deem-
selwechten ëmmer méi schwéier gëtt. Net
vergiessen dierf een och, datt et fir ver-
schidde Leit duerch hir familiär Situatioun
bal net méiglech ass, ganz einfach geregelt
ze schaffen. Ech denken do zum Beispill un
elengerzéiend Elteren, déi sech et net
kënne leeschten hir Kanner versuergen ze
loossen, wat awer Viraussetzung ass fir
kënnen enger geregelter Aarbecht noze-
goen. Wann da bis d’Kanner grouss sinn,
sinn dës Leit ganz oft ze al fir den Aar-
bechtsmaart respektiv kënne keng beruff-
lech Experienz während deene leschten
zéng, 15 Joer opweisen, wat hir Chancen
op en Job extrem reduzéiert, virun allem wa
se och nach eng defizitär berufflech Qualifi-
katioun hunn.

Op dëser Plaz muss een natierlech ganz
besonnesch déi konsequent Efforten ervir-
sträichen, déi d’Regierung zënter Laangem
ënnerhëlt, fir datt Familljen am Allgemengen
an d’Elengerzéiend am Besonnesche kënne
besser hiert Familljeliewe mat hirem Beruff
verbannen. An dëser Optik wäerten déi
sougenannte Chèques-services, déi ab
dem 1. Mäerz vun der Familljeministesch
agefouert ginn, sécherlech entscheedend
derzou bäidroen, datt et fir eng ganz Rei vu
Leit méi einfach wäert si fir hir Kanner
grousszezéien a parallell einfach enger
geregelter Aarbecht kënnen nozegoen.

E grousse Fortschrëtt an der Bekämpfung
vum Chômage ass déi individualiséiert
Begleedung vum Chômeur, déi d’Admi-
nistration de l’emploi lues a lues aus-
geschafft huet an déi de Service d’accom-
pagnement personnalisé vun der ADEM
géréiert. Ech erënneren Iech drun, datt
d’Noutwendegkeet vun enger individua-
liséierter Begleedung am Kader vum PAN-
Gesetz ‘99 ënnerstrach gouf an datt dës
Moossnam zënter 2006 gesetzlech ver-
ankert ass.

De Service d’accompagnement person-
nalisé klasséiert d’Demandeurs d’emploi jee
no hirer Beschäftegungsfäegkeet a ver-
schidde Kategorien. An d’Kategorie A
kommen d’Demandeurs d’emploi, déi ouni
Weideres fir den Aarbechtsmaart a Fro
kommen.

An der Kategorie B fënnt een déi De-
mandeurs d’emploi erëm, déi zwar beruff-
lech Kompetenzen a Qualifikatiounen op-
weisen, déi awer net ëmmer wëssen, wéi se
sech verkafe kënnen. Si kënnen zum
Beispill kee korrekten CV opstellen oder
wëssen net, wéi se sech während engem
Bewerbungsgespréich behuele sollen.

Demandeurs d’emploi, déi an der Kategorie
C agestuuft sinn, gehéieren zu deenen, fir
déi Beschäftegungsprojete schonn exis-
téieren. Déi, déi net genee wëssen, wéi se
mat dësem Projet ëmgoe sollen.

Demandeurs d’emploi vun de Kategorien D
an E sinn déi Demandeurs d’emploi, déi am
schwéierste vermëttelbar sinn. Si stellen déi
Kategorien duer, déi fir all Aarbechts-
minister, fir d’ADEM, fir all Beschäftegungs-
initiativ eng enorm Erausfuerderung sinn.
Virun allem d’Demandeurs d’emploi vun der
Kategorie E sinn extrem wäit ewech vum
Aarbechtsmaart. Fir si ass eng Insertioun
oder Réinsertioun op den Aarbechtsmaart
leider oft eng Utopie. D’Integratiouns-
dynamike vun dëse Leit ginn duerch
Facteure sozialer, psychologescher oder
kierperlecher Natur, wéi ech se virdrun
opgezielt hunn, gebremst.

De Moment si vun 12.000 Demandeurs
d’emploi, déi beim Arbeitsamt ageschriwwe
sinn, ronn 1.000 an der Kategorie A,
tëschent 2.700 an 2.800 an der Kategorie B,
iwwer 5.000 an der Kategorie C, 2.000 an
der Kategorie D a ronn 1.000 an der
Kategorie E. Dëst beweist, datt a sech en
Drëttel vun den Demandeuren eng gutt bis
eenegermoossen normal Viraussetzung hu
fir kënne placéiert ze ginn, datt awer zwee
Drëttel vun den Aarbechtssichende
schwiereg bis extrem schwiereg ze
placéiere sinn.

Zënter 1998 hu sech Beschäftegungs-
initiativen hei am Land entwéckelt. Dëst sinn
zum Beispill den Objectif plein emploi, de
ProActif oder de Forum pour l’emploi. Si
stütze sech a sech op eng gewerkschaft-
lech Assise. Anerer, méi klenger, awer
dowéinst net manner wichteg, hu sech
ënner anerem um Niveau vun de Ge-
mengen, wéi zum Beispill Ettelbréck oder
Diddeleng, entwéckelt. Zu de wichtegste

Beschäftegungsinitiativen, déi et hei am
Land niewent deene gëtt, déi ech elo op-
gezielt hunn, kann een och nach Eng nei
Schaff, Défi-job oder Co-labor zitéieren.
Iwwregens war Co-labor déi éischt Initiativ
an ass schonn 1983 gegrënnt ginn.

Déi meescht Beschäftegungsinitiativen, Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, ginn
iwwert de Fonds pour l’emploi cofinanzéiert,
an zwar an der Héicht vu 75%. Et huet sech
schnell erginn, datt de legislativen a finan-
zielle Kader net un d’Realitéit ugepasst ass.
Zum Beispill ass d’Fro vun der Prise en
charge vun de Personalkäschten, déi
d’Demandeurs d’emploi sollen enca-
dréieren, a kengem Text geregelt. D’PAN-
Gesetz vun ‘99 huet zwar preziséiert, datt
verschidde Käschte vum Stat iwwerholl
géife ginn, mä d’Gesetz gesäit näischt
iwwert d’Modalitéite vun esou enger Prise
en charge vir.

De Guide administratif et financier, dee vum
Aarbechtsminister am Joer 2001 an d’Liewe
geruff ginn ass, garantéiert zwar e ge-
wëssene Grad vu finanzieller Transparenz,
esou wéi och d’Konventiounen, déi tëschent
dem Aarbechtsminister an de Bénéficiairë
vun de finanzielle Mëttele vum Fonds pour
l’emploi ënnerschriwwe ginn, mä dëst geet
ganz kloer awer net duer. Eng méi déif
gräifend Reform vun der Aarbechts- a Be-
schäftegungspolitik ass néideg. Mooss-
namen, déi am Kampf géint de Chômage
agesat ginn, sollen un déi nei Realitéit
adaptéiert ginn. Nëmmen esou kréie mir
d’Problematik vun der Aarbechtslosegkeet
besser an de Grëff.

Genee dëst ass den Objektiv vum virleiende
Gesetzesprojet. Iwwregens huet d’Gesetz
vum 22. Dezember 2006 schonns déi eng
oder aner Adaptatioun an eis Gesetz-
gebung agefouert. Dëst Gesetz huet ënner
anerem d’Instrument vum PAN-Gesetz 1999
wéi den CAT an de Stage d’insertion duerch
aner, méi effizient Instrumenter ersat, an
zwar den CAE an den CIE.

Här President, léif Kolleeginnen, léif Kol-
leegen, no dëser méi genereller Intro-
duktioun géif ech gären op de Gesetzes-
projet selwer ze schwätze kommen. Zënter
datt de virleiende Gesetzesprojet am Joer
2003 vum Aarbechtsminister an der
Chamber déposéiert gouf, ass den Text
substanziell ëmgeännert ginn. Och wann
d’Zil vum Gesetzesprojet nach ëmmer
datselwecht ass wéi initial virgesinn,
nämlech de Beschäftegungsinitiativen e
legalen a finanzielle Kader ze ginn, esou
ënnerscheet sech den initialen an de vir-
leienden Text dach awer um Niveau vun de
Mëttelen, fir dëst Zil ze erreechen.

Erlaabt mer kuerz, d’Haaptpunkte vum
initiale Projet ze erläuteren.

D’Grondiddi vum initialen Text war et,
d’Demandeurs d’emploi, déi méi wéi sechs
Méint beim Arbeitsamt ageschriwwe sinn,
esou schnell wéi méiglech op den
Aarbechtsmaart ze integréieren. Den
Akzent louch op der Qualitéit vun der Prise
en charge vun de Chômeuren, an d’Finalitéit
vun den Initiative war d’Insertioun, oder
d’Réinsertioun, jee nodeem, vun de
Chômeuren op den Aarbechtsmaart.

(M. Laurent Mosar prend la Présidence)

Den initialen Text, deen tëschent definitiven
a provisoreschen Aktivitéiten ënnerscheet
huet, hat d’Schafung vun engem neien
Instrument virgesinn: de Contrat de mise à
niveau. Dëse sollt den Iwwergank op den
Aarbechtsmaart erméiglechen. D’Auteure
vum initiale Gesetzesprojet wollten och
privat Betriber, déi den Aarbechtsmaart a
seng Besoinë solle besser kennen, mat an
der Beschäftegungspolitik abannen. Si
sollen och vun der finanzieller Ënnerstëtzung
profitéiere kënnen. D’Gläichbehandlung
vum privaten an associativë Secteur sollt
och allen Diskussiounen iwwer eng eventuell
deloyal Konkurrenz en Enn setzen.

Den initiale Gesetzestext huet des Weideren
och nach d’Schafung vun engem Comité de
suivi virgesinn. De Fonds pour l’emploi sollt
och all Aktivitéit, déi als Zil d’Insertioun oder
d’Réinsertioun huet, finanzéieren.

Dës éischt Versioun vum Gesetzestext ass
staark kritiséiert ginn, an dat virun allem
vum Statsrot, deen op e puer Punkte sech
formell opposéiert huet. Hien huet ënner
anerem d’Schafung vum Comité de suivi
kritiséiert a gemengt, et misst ee sech op
gängeg aarbechtsrechtlech Instrumenter
bezéien. Déi initial Dispositioun vum Projet,
déi virgesinn huet, datt just déi Betriber en
Agrément géife kréien an domadder e
Recht op déi finanziell staatlech Ënner-
stëtzung hätten, déi eng Rei vu Konditioune
géife respektéieren, ouni all Konditioun
komplett opzelëschten, ass schäerfstens
vum Statsrot kritiséiert ginn. De Statsrot huet
domadder gedreet, keng Dispense vum
zweete Vote kënnen ze ginn, wann déi

Dispositioun net ëmgeännert géif ginn.

Virgesi war och, datt Betriber, déi zënter méi
wéi dräi Joer täteg sinn an déi, zur Zäit wou
de virleienden Text a Kraaft trëtt, net d’Kon-
ditiounen erfëllen, fir den Agrément ze
kréien, en Délai vun zwee Joer hu fir sech
un d’Konditiounen unzepassen. Während
dem Délai sollten d’Betriber e proviso-
reschen Agrément kréien. Nom initialen Text
sollt den Aarbechtsminister op Basis vun
engem Avis vum Comité de suivi d’Aus-
nahme fir all eenzel Aktivitéit festleeën.

De Statsrot war der Meenung, datt hei-
madder den Aarbechtsminister en arbiträre
Pouvoir unerkannt géif kréien, an huet an
dësem Kader nees eng Opposition formelle
ausgesprach.

De Projet de loi ass zweemol vu sengen
Auteuren amendéiert ginn. Den éischten
Amendement hat als Objet, d’Dispositioun
iwwert d’Marchés publics ëmzesetzen. No
dësem Amendement sollt a sech d’Re-
gierung iwwert de Wee vun enger Ausnahm
d’Erlaabnis kréien, Aarbechten oder
Servicer mat Employeuren, déi am Beräich
vun der Insertioun oder der Réinsertioun
täteg sinn, duerchzeféieren.

De Gesetzesprojet ass eng zweete Kéier vu
sengen Auteuren den 13. Juni 2006 amen-
déiert ginn. Dës Amendementer sinn dorop
zréckzeféieren, datt d’Situatioun um
Aarbechtsmaart zënter dem Dépôt vum
Gesetzesprojet vill geännert huet. D’Aar-
bechtslosegkeet huet enorm zougeholl: vun
2,6% am Joer 2002 op 5,2% am Joer 2006.

Dëse Phenomeen war net eleng op Lëtze-
buerg begrenzt. D’Situatioun vum Aar-
bechtsmaart an der Grenzregioun war net
besser. Am Géigendeel! Do huet de
Chômage och an de Joren tëschent 2002
an 2006 enorm zougeholl. D’Konkurrenz
tëschent de Frontalieren an den een-
heemesche Salariéen huet sech zouge-
spëtzt, mat der Konsequenz, datt déi Leit,
déi zu Lëtzebuerg bei der Administration de
l’emploi ageschriwwe waren an déi keng
Qualifikatioun haten, et nach méi schwéier
kritt hunn, fir eng nei Aarbechtsplaz ze
fannen.

All dës Evenementer hunn als Konsequenz
eng Hausse vun der Aarbechtslosegkeet
mat sech bruecht. Betraff si virun allem
erëm eng Kéier déi Schaffend ouni oder mat
enger niddreger Qualifikatioun.

Vu datt d’Struktur vum Chômage sech awer
zënter 2003 geännert huet, ass et net
weider verwonnerlech, datt déi initial Iddi,
den Demandeur d’emploi iwwert de Wee vu
Beschäftegungsinitiative fit ze maache fir
den Aarbechtsmaart, ëmmer méi schwéier
ze realiséiere war. Derbäi kënnt, datt sech
den Ëmgank mat Leit, déi eng reduzéiert
Capacitéit hunn, an deene leschte Joren a
sech geännert huet. Vun engem éischter
passive System si mer lues a lues an e
System gewiesselt, deen op d’Aktivatioun
vun dëser Kategorie vu Salariéë setzt.

Et geet och ganz kloer aus der Regierungs-
erklärung vum August 2004 ervir, datt deen
éischten Objektiv vun de Beschäftegungs-
initiativen d’Prise en charge vun deene Leit
soll sinn, déi wäit ewech vum Aarbechts-
maart sinn.

D’Réorientatioun vum Gesetzesprojet kann
een a sech op e puer Punkte résuméieren.

Déi provisoresch Aktivitéiten, fir den Iwwer-
gank op den ordinären Aarbechtsmaart ze
erméiglechen, sinn am Kader vum amen-
déierten Text ewechgefall. Den Text, deen
aus den Amendementer vun 2006 ervirgeet,
huet virgesinn, datt d’Insertiouns- an d’Ré-
insertiounsaktivitéiten, déi staatlech sub-
ventionéiert kéinte ginn, dem privaten an
dem öffentleche Secteur géifen zou-
kommen. D’Ausgrenzung vun den A.s.b.l.en
ass domat gerechtfertegt ginn, datt
d’Salariéë misste motivéiert ginn, sech aktiv
ze bedeelegen.

Obschonns déi amendéiert Versioun vum
Gesetzesprojet nach ëmmer den Akzent op
eng fréist méiglech Aktivatioun vun de
Chômeure setzt, fuerdert hien d’Betriber op,
op déi Instrumenter zréckzegräifen, déi
scho bestinn, amplaz sech nei Instrumenter
ze schafen. An dëser Optik sinn d’Inser-
tiouns- an d’Réinsertiounsaktivitéiten och
als Iwwerganksmoossnamen ze verstoen.
D’Beschäftegungsinitiative sollte sech virun
allem op d’Schafe vu Strukture fir schwéier
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vermëttelbar Chômeure konzentréieren, an
net méi als Intermédiaire tëschent dem
Arbeitsamt an de Betriber wierken.

D’Prise en charge vun den Demandeurs
d’emploi sollt iwwert de Wee vun de sozio-
ekonomeschen Aktivitéite geschéien, déi
vun de Beschäftegungsinitiative proposéiert
sollte ginn. Dës Aktivitéite sollten dem
ordinären Aarbechtsrecht ënnerstoen a si
sollten am Kader vun enger Gesellschaft,
esou wéi se am Gesetz vun 1915 definéiert
sinn, stattfannen.

D’Auteure vum Gesetzesprojet hunn d’Iddi
vun engem Comité de suivi opginn an
deementspriechend den initiale Gesetzes-
projet amendéiert. D’ADEM, an net de
Comité de suivi an de Comité permanent de
l’emploi sollt elo de Suivi vum Gesetz
maachen.

D’Auteure vum Gesetzesprojet hunn och
hiren éischten Amendement zréckgeholl.
Den amendéierten Text huet keng Dero-
gatioun zur Gesetzgebung iwwert
d’Marchés publics enthalen. D’Auteuren
hunn op dësem Punkt der Opposition
formelle vum Statsrot Rechnung gedroen. In
fine ass den Term vum „chômage social“
duerch den Term vum „chômage incom-
pressible“ ersat ginn.

Den amendéierten Text gouf vum Statsrot
den 20. Mäerz 2007 aviséiert. Hie war net
d’accord, datt nëmme Gesellschaften am
Sënn vum Gesetz vun 1915 vun de finan-
ziellen Avantagen, déi de Projet de loi
virgesäit, kéinte profitéieren. Esou eng
Restriktioun wier incompatibel mam Éga-
litéitsprinzip, deen an der Verfassung ver-
ankert ass. Dëse Punkt huet fir eng nei
Opposition formelle säitens vum Statsrot
gesuergt, dee sech iwwregens och net
mam neien Intitulé vum Gesetzesprojet
zefridde gewisen huet. De Chômage incom-
pressible ass vun Natur aus net reduzéier-
bar. Et ass e Widdersproch ze soen, datt ee
géint esou eng Zort vu Chômage kämpft.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
wat elo déi grouss Linne vum virleiende
Gesetzesprojet ugeet, esou ginn déi aus
zwou Serië vun neien, dës Kéier parlamen-
tareschen Amendementer ervir. Et ass virun
allem déi éischt Serie vun Amendementer
vum 12. Februar 2008, déi zu der definitiver
Versioun vum heitegen Text gefouert huet.

Zu de wichtegsten Ëmännerunge kann een
an éischter Linn d’Ofschafe vun der
Differenzéierung tëschent den Activités
d’insertion et de réinsertion an den Activités
socio-économiques opzielen. Si bleiwe wuel
als eenzel Moossname bestoen, mä all
Employeur dierf op se alleguerten zréck-
gräifen, an et ass net, datt eng Kategorie vu
Moossnamen enger Kategorie vun
Employéë virenthale gëtt.

D’Aarbechtskommissioun war nämlech der
Meenung, datt mat der Differenzéierung, déi
vun den Auteure vum Gesetzesprojet ge-
wollt war, d’Beschäftegungsinitiative ris-
kéieren, sech nëmmen nach mam Encadre-
ment vun de Chômeuren, déi extrem
schwéier vermëttelbar sinn, ze beschäf-
tegen. D’Angscht vun der Kommissioun
ass, datt mam System, wéi d’Auteuren e vir-
gesinn hunn, d’Insertiounsaktivitéiten
nëmmen nach deenen Demandeurs
d’emploi ugebuede ginn, déi keng gréisser
Problemer hu fir sech um Aarbechtsmaart
ze behaapten. De Konzept vun den Auteure
vum Gesetzesprojet féiert zu engem
Denken a Kategorien, wat extrem schued
ass, wann ee bedenkt, datt d’Beschäf-
tegungsinitiativen als Zil hunn, jiddwer-
engem d’Integratioun op den Aarbechts-
maart ze erméiglechen.

(Interruptions)

D’Beschäftegungsinitiative sollen net
nëmme sozioekonomesch Aktivitéiten
ubidde kënnen. Si sinn iwwregens oft
besser outilléiert, fir kënnen deene Leit
ënnert d’Äerm ze gräifen, déi mat all Zort vu
psychosoziale Problemer geplot sinn. De
Gesetzestext, esou wéi e virläit, ënner-
sträicht um Niveau vu verschiddenen
Dispositiounen de Prinzip no deem all
Employeur censéiert ass, d’Prise en charge
vun der gesamter Populatioun vu
Chômeuren ze garantéieren.

D’Kommissioun huet och eng Ännerung
virgeholl um Niveau vun der Finalitéit vum
Gesetzesprojet. Den Objet vum Gesetzes-

text ass net méi de Kampf géint de
Chômage incompressible, mä de Kampf fir
d’Integratioun oder d’Réintegratioun op den
Aarbechtsmaart, an dëst egal wéi d’wirt-
schaftlech Lag ausgesäit.

Ier ech mat der Opzielung vun deene
wichtegste Punkte vum virleienden Text wëll
weiderfueren, wëll ech nach soen, och
wann d’Kommissioun déi eng oder aner
Dispositioun grondleeënd geännert huet,
esou huet si awer dat meescht vum initiale
Gesetzesprojet iwwerholl, entweder tel quel
oder mat e puer Ännerungen. Laut dem
neien Text soll all Employeur an de Genoss
vun de finanziellen Avantagen, déi virgesi
sinn, kënne kommen, fir datt hir Aktivitéite
kënne subventionéiert ginn. Ob et sech also
ëm Insertiouns- oder Réinsertiounsaktivi-
téiten oder sozioekonomesch Aktivitéiten
handelt, spillt u sech keng Roll.

Et mussen d’Employeuren e ministeriellen
Agrément hunn a mam Aarbechtsminister e
Kooperatiounsvertrag oder e Koopera-
tiounsofkommes ënnerschreiwen. Dëst
Ofkommes oder dës Konventioun pre-
ziséiert ënner anerem d’Prestatiounen, déi
den Employeur dem Chômeur muss
ubidden. Et geet hei virun allem ëm d’Me-
sures d’encadrement, déi definéiert musse
ginn. Déi finanziell Participatioun vum Fonds
pour l’emploi gëtt och an dëser Konventioun
festgeluecht, genee wéi och d’Modalitéiten,
wéi d’Dossiere musse géréiert ginn.

Dëst ass besonnesch wichteg, wann ee wëllt
eng adequat sozioprofessionell Evaluatioun
vum Chômeur maachen. D’Kontrollmooss-
name wéi och d’Sanktiounsméiglechkeete
vum Stat ginn och am Kader vun der Kon-
ventioun fixéiert. De Gesetzesentworf gesäit
och nach vir, datt d’Indemnitéiten, déi am
Kader vun engem CAE respektiv am Kader
vun engem CIE ausbezuelt ginn, vum Fonds
pour l’emploi zu 85% zréckbezuelt ginn.

En individuellen Insertiouns- oder Réinser-
tiounsparcours muss während den Aktivi-
téite festgeluecht ginn. Déi finanziell
Ënnerstëtzung ënnerläit verschiddene
Konditiounen, déi am Gesetzestext opge-
zielt sinn, wéi zum Beispill d’Noutwendeg-
keet en Agrément ze besëtzen.

Den Agrément ënnerläit och verschiddene
Konditioune. Esou muss den Employeur,
deen en Agrément ufreet, d’Uspréch vum
Gesellschafts- oder Associatiounsrecht
erfëllen. Si mussen och garantéieren, datt
déi sämtlech Aktivitéiten, déi sech ubidden,
fir all Demandeur d’emploi zougängeg sinn,
onofhängeg vun ideologeschen, poli-
teschen oder reliéise Considératiounen.

Wéi schonns ugedeit, muss nom Gesetzes-
text den Employeur och eng Konventioun
mam Aarbechtsministère ofschléissen, déi
déi genee Prestatioune vum Employeur,
oder den Oflaf vun der Prise en charge
festhält, oder nach déi finanziell Sub-
ventioun festsetzt. D’Käschten, déi am
Zesummenhang mat de verschiddene
sozioekonomeschen Aktivitéite stinn, ginn
am Kader vum virleienden Text definitiv,
genee wéi déi finanziell Modalitéiten,
definéiert.

Den Employeur muss zum Beispill eng
prezis analytesch Kontabilitéit maachen.
Hie muss dem Aarbechtsminister och de
Bilan virleeën. D’Gemengen an d’Syndikater
si vun dëser Obligatioun net betraff.

En Décompte muss och all Joer dem
Aarbechtsminister ënnerbreet ginn. D’Form
an den Inhalt vun dësem Décompte ginn an
der Kooperatiounskonventioun festgeluecht.

De Gesetzesprojet gesäit och hei Iwwer-
gangsbestëmmunge vir. Wat den Agrément
ministériel ugeet, esou hunn d’Emplo-
yeuren, déi hir Aktivitéit méi wéi dräi Joer
laang exercéieren, an déi den Dag, wou
d’Gesetz a Kraaft trëtt, d’Konditioune fir en
Agrément net erfëllen, en zousätzlechen
Délai vun dräi Joer, fir sech kënnen un
d’Dispositioune vum Gesetz ze halen.

Ier ech mat menger Interventioun ophalen,
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
wëll ech kuerz nach op e puer oder op ee
Punkt virun allem zréckkommen. D’Re-
gierung hat proposéiert den initialen Text
duerch en Artikel ze ergänzen, dee vir-
gesäit, datt spéitstens a sechs Joer,
nodeem d‘Gesetz a Kraaft getrueden ass,
d’Employeuren hire Statut missten änneren
an de Statut vun enger Association d’in-
térêts collectifs missten unhuelen. E Statut,
deen u sech nei geschaaft soll ginn.

Mat dëser Propos wollt een op d’Kritike vum
Statsrot reagéieren, deen a sengem Avis
d’Iddi, datt och A.s.b.l.e kéinten Insertiouns-
a Réinsertiounsaktivitéiten ubidden, a Fro
gestallt huet. D’Kommissioun hat an enger
éischter Phas dës Propos vun der Re-
gierung ugeholl. Wéinst der Opposition
formelle vum Statsrot huet se dunn awer
gemengt, et wär besser dës Dispositioun
nees erauszehuelen.

De Statsrot hat seng Opposition formelle
domadder begrënnt, datt een engem net
d’Obligatioun operleeë kéint, säi Statut
ëmzeänneren, wann dëse Statut u sech
nach net géif existéieren. D’Regierung huet
während enger Réunioun mat der Aar-
bechtskommissioun dorop higewisen, datt
den Aarbechtsminister amgaange wär no
Léisungen ze kucken.

D’Noutwendegkeet hei ze handelen, geet
kloer aus engem rezenten Arrêt vum
administrative Geriichtshaff an enger Affaire
polygone ervir. No dësem Arrêt ass et den
A.s.b.l.en net erlaabt un öffentlechen
Ausschreiwungen deelzehuelen.

Här President, léif Kolleeginnen a Kol-
leegen, et ass wichteg de Chômage an de
Grëff ze kréien an ze kucken, datt jidd-
wereen de Wee op den Aarbechtsmaart
fënnt, sech integréiert oder nees réin-
tegréiert. Mä maache mer eis näischt vir, et
wäerten ëmmer Leit ginn, déi dëse Wee net
packen, déi ni an engem Betrib ënnerdaach
kommen. Mir mussen awer déi Leit be-
schäftegen. Si hunn och e Recht op sozial
Integratioun iwwert de Wee vun enger
Beschäftegung.

De virleiende Gesetzesprojet schaaft genee
de Kader, dee mir hei brauchen. Mir hunn
d’Méiglechkeeten, um Niveau vum net
konkurrentielle Beräich Aarbechtsplazen ze
schafen, fir schwéier oder guer net inte-
gréierbar Leit. Et spillt keng Roll, ob si elo
op dësen Initiativen an dësen Aarbechts-
plaze rentabel sinn oder net. Et kascht eis
souwisou manner wann een dës Leit
beschäftegt, wa si d’Chance kréien enger
geregelter Tätegkeet nozegoen, wou se
encadréiert ginn, wéi just doheem ze
bleiwen a Chômagegeld oder RMG ze
bezéien. Si sinn ausserdeem doduerch vill
méi nëtzlech, wat enorm wichteg fir dës Leit
an hiert Selbstvertrauen ass.

Dowéinst, léif Kolleeginnen a Kolleegen,
wär ech frou, wann Der dëse Projet mat
grousser Majoritéit haut géift stëmmen. De
virleiende Gesetzesprojet stäerkt déi sozial
Strukturen, déi an eisem Land existéieren.
Si stäerkt d‘Leit, déi an dësem Domän
schaffen. Mir kréien duerch dat heitegt
Gesetz en Deel vun eisem Chômage besser
an de Grëff, andeems mir jiddwerengem
d’Chance gi beschäftegt ze ginn.

Här President, zum Schluss wëll ech u sech
dem President an alle Membere vun der
Aarbechtskommissioun Merci soe fir déi
konstruktiv Beiträg a Mataarbecht bei
dësem schwéiere Gesetzesprojet. Merci
och dem Minister a senge Mataarbechter-
innen a Mataarbechter, déi et net ëmmer
einfach mat eis haten. E ganz besonnesche
Merci geet awer un de Sekretär vun der
Kommissioun, den Här Martin Bisenius, an
un d’Madame Nadia Rangan, déi fir mech
eng fantastesch Aarbecht gemaach hunn a
vill Zäit an dëse Projet investéiert hunn.

An deem Sënn soen ech Iech villmools
Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Rapporteur Kaes Merci. Als éischte Rieder
ass den Här Marcel Glesener agedroen.
Här Glesener, Dir hutt d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ M. Marcel Glesener (CSV).- Merci,
Här President. Kolleeginnen a Kolleegen,
de Rapporteur huet opgehale mat engem
Merci un d’Adress vun enger Rei vu Leit, déi
ee grousse Beitrag geleescht hunn um Zu-
stanekomme vun dem Projet. Ech wäert
dann och ufänken, andeem ech dem Ali
Kaes e grousse Merci ausschwätze fir säi
schrëftlechen a mëndleche Rapport zum
virleiende Projet.

Kolleeginnen a Kolleegen, een éischte
Projet ass den 20. Mee 2003 déposéiert
ginn. Dee Projet, dee mer haut diskutéieren,
huet par rapport zum éischte Projet fun-
damental changéiert. Et ass dat e Muster-
beispill vu gudder parlamentarescher
Aarbecht; dat an enker Zesummenaarbecht
mat der Regierung - net géint d‘Regierung -,
opgrond vun den Avise vun de Beruffs-
chamberen, dem Statsrot an - et kann ee
roueg soen - alle Fraktiounen, déi an der
Kommissioun vertruede waren.

Net zulescht awer - an dat wäert ech be-
sonnesch nach eng Kéier ervirhiewen - ass
et de Verdéngscht vum Rapporteur, dem Ali
Kaes, datt mer haut e Projet kënne virleeën,
deen op engem breede Konsens baséiert
an deen den Erausfuerderunge vun haut a
virun allem och vu muer entsprécht. Nach
eng Kéier Merci, Här Rapporteur.

Här President, Kolleeginnen a Kolleegen,
wat sinn dann elo déi Erausfuerderungen,
déi dëse Projet onverzichtbar maachen?
Aus dem Bulletin vun der ADEM vum
November 2008 geet ervir, datt 11.963 Leit

als Demandeur d’emploi ageschriwwe
waren, dovunner 3.640 Chômeurs de
longue durée. Dat heescht, datt 3.640 Leit
am November dat lescht Joer méi wéi
zwielef Méint ouni Aarbecht waren.
D’Halschent vun de Chômeuren, déi
ageschriwwe sinn, hu kee Schoulofschloss
respektiv hunn no den obligatoreschen
néng Joer mat der Schoul opgehal.

Knapps 11,4% vun den Demandeurs
d’emploi hunn am November en héije Funk-
tiounsniveau uginn. Dës Donnéeën iwwert
de Bildungs- a Formatiounsniveau vun den
Demandeurs d’emploi entsprieche mat
Sécherheet net den Uspréch vun der
Wirtschaft, déi awer méi technesch
orientéiert, ergo méi komplizéiert a komplex
gëtt, an dofir ëmmer méi op der Sich no
héich qualifizéierten a polyvalenten
Aarbechtskräften ass.

Leider ass et esou, datt vill Leit, déi an der
ADEM ageschriwwe sinn, dës Uspréch net
méi erfëllen. Do ass d’Politik natierlecht
gefuerdert, un éischter Plaz d’Éducatioun.
Déi berufflech Formatioun fänkt an de
Schoulen un. Et gëtt nach ëmmer vill ze vill
Kanner, déi ouni iergendeen Ofschloss aus
der Schoul kommen. Dat hu mir gëschter an
eisen Débatë gesinn. Oder et si grad déi
Kanner, déi ee muer an iwwermuer an de
Statistike vun der ADEM als Chômeur de
longue durée wäert erëmfannen.

D’Iddi vun der Regierung, fir zu Lëtzebuerg
eng École de la deuxième chance ze
schafen, ass sécherlech e gudden an e
begréissenswäerte Moyen, mat deem ville
Kanner a Jugendleche weidergehollef ka
ginn. Mä et ass kee Wonnermëttel. D’Édu-
catioun muss méi flexibel ginn, sech méi un
de Besoinë vun der Wirtschaft orientéieren.
D’Schoul muss mat der Wirtschaft evo-
luéieren.

Nieft der beschtméiglecher Formatioun vun
den zukünftegen Aarbechtskräften ass
d’Politik awer och gefuerdert deenen ze
hëllefen, déi d’Schoulbänk scho laang
verlooss hunn an enorm Problemer hu sech
um Aarbechtsmaart ze integréieren. An
d’Zuel vun deene gëtt, wéi ech virdru
betount hunn a wéi de Rapporteur hei
ënnerstrach huet, ëmmer méi grouss.

De virleiende Gesetzesprojet schaaft e
legalen a finanzielle Kader, deen d’Inte-
gratioun vun deene Chômeure fuerdert, déi
wäit ewech si vum Aarbechtsmaart. An dësem
Sënn reit sech de virleiende Projet an all déi
Moossnamen an, déi an dësem Beräich
während deene leschte Jore geholl gi sinn.

Wann et méiglech ass verschidde
Chômeuren nees op de Wee vum
Aarbechtsmaart zréckzekréien, zum Beispill
iwwert de Wee vun enger berufflecher
Réorientatioun oder iwwert de Wee vun
engem Encadrement bei der aktiver Sich no
enger Aarbecht um Aarbechtsamt, esou
gesäit dat bei villen anere leider manner
roseg aus, virun allem bei deenen, déi keng
oder eng defizitär Qualifikatioun hunn.

Oder et ass, wéi dat de Rapporteur schonn
a sengem Rapport festgehalen huet, dee
Qualifikatiounsdefizit mat anere Problemer
gekoppelt, déi derzou bäidroen, datt déi
concernéiert Leit et ganz schwéier hunn
eng Aarbechtsplaz ze fannen. Alkohol,
Drogen, Depressiounen, virun allem awer
och kierperlech a gesondheetlech Aschrän-
kungen, Problemer am Stot, Konflikter an
der Famill oder Iwwerschëldung: Dat sinn
déi meeschten zitéiert Problemer, déi nieft
enger ongenügender berufflecher Qualifi-
katioun erklären, firwat Leit esou laang am
Chômage bleiwe respektiv net aus dem
Chômage eraus fannen. Dës Leit riskéieren
à terme um Rand vun eiser Gesellschaft ze
liewen. Et geet och ëm déi sozial Kohesioun
zu Lëtzebuerg.

Dat erkläert, Kolleeginnen a Kolleegen, datt
et noutwendeg ass nei Weeër ze be-
schreiden. Et ass kloer, datt hei klassesch
Integratiouns- oder Réintegratiouns-
methoden net méi duerginn. D’ailleurs géife
se och net gräifen. Villes ass och schonn hei
geschitt ënnert dem Impuls vun de
Beschäftegungsinitiativen, déi natierlech
ouni déi staatlech finanziell Ënnerstëtzung
net à même gewiescht wären, fir am Beräich
vun der Integratioun op dem Aarbechts-
maart aktiv ze ginn.

D’Beschäftegungsinitiative stelle fir
d’Laangzäitaarbechtsloser, déi net déi
néideg berufflech a sozial Kompetenzen
hunn, fir op dem „normalen“ - ënner
Gänsefüßchen - Aarbechtsmaart eng Plaz
ze fannen, eng adequat Äntwert duer.
Iwwert de Wee vun de Beschäftegungs-
initiativen an en adequaten Encadrement,
kënne si zréck an d’Beruffswelt kommen.
D’Beschäftegungsinitiative ginn de Leit, déi
si betreien, déi néideg Motivatioun.

Duerch hir Betreiung eegnen déi con-
cernéiert Chambere sech nees lues a lues331122 www.chd. lu
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nei Kompetenzen un. Si kréien domat no an
no hire Problem geléist oder zumindest
gemeeschtert. Esou gëtt hir Employabilitéit
wesentlech verbessert an hir Chancë gi méi
grouss, erëm an den aktiven Aarbechts-
maart zréckzefannen an hir Plaz an eiser
Gesellschaft kënnen als vollwäerteg
Mënschen anzehuelen.

Mam virleiende Gesetzesprojet sollen elo
och Betriber - an dat ass begréissenswäert -
an Zukunft divers Aktivitéiten ubidde
kënnen, mam Zil d‘Demandeurs d’emploi
op den Aarbechtsmaart ze kréien. Si
kennen effektiv wéi keen aneren den Aar-
bechtsmaart an d’Besoinë vun de Betriber,
esou datt et Sënn mécht fir iwwerhaapt
d’Betriber mat anzebannen an domat och
all d‘Kritike vun enger Concurrence
déloyale aus der Welt ze schafen.

Ech fäerten awer, datt wéinst dem Zäitop-
wand an dem Fachwëssen, dat erfuerdert
ass fir eng Persoun erëm fit fir den Aar-
bechtsmaart ze maachen, net vill Betriber
vun de Méiglechkeeten, déi dee virleiende
Gesetzesprojet virgesäit, profitéiere wäerte
respektiv si wäerte sech just ëm déi manner
problematesch Chômeure këmmeren.

Ech hoffen, datt meng Angscht a meng
Besuergnis net berechtegt ass an datt
vläicht am Ufank net esou vill, mä duerno
ëmmer méi Betriber d’Chance ergräifen,
zesumme mat anere Beschäftegungsinitia-
tiven, fir engem Chômeur eng erfollegräich
berufflech Integratioun ze erlaben, ob-
schonns ech mer och bewosst sinn, datt
zumindest fir de Moment d‘Beschäfte-
gungsinitiative outilléiert sinn, mat proble-
matesche Chômeuren eens ze ginn. Mä och
si hunn eng Kéier missen ufänken. Wat si
fäerdeg bruecht hunn, kënnen och Privat-
betriber fäerdeg bréngen. Et ass eng Saach
vum Engagement an et ass eng Saach vum
Wëllen.

Här President, Kolleeginnen a Kolleegen,
de virleiende Gesetzesprojet spigelt d’Evo-
lutioun an der Approche vum Chômage
erëm, an d’Erkenntnis, datt een Deel vun
der Aarbechtslosegkeet net vum wirtschaft-
lechen Opschwong profitéiert. E spigelt och
dee Wiessel um Niveau vun der Aart a Weis,
wéi ee mat Laangzäitaarbechtslose soll
ëmgoen.

Wann de Wee zréck bei ee Patron an de
Betrib fir Verschiddener total illusoresch
ass, esou erkenne mir awer endlech un, datt
et och aner Weeër gëtt, fir d’Laangzäit-
aarbechtslosegkeet ze bekämpfen an
deene Leit ze hëllefen, wéi d’Ausbezuelung
vum Chômagegeld oder dem RMG. Hei ass
eng Moossnam, déi wesentlech derzou
bäidréit a bäidroe kann, fir dee Problem
besser an de Grëff ze kréien.

Kolleeginnen a Kolleegen, mam virleiende
Gesetzesprojet kréien all déi Leit, déi sech
dem Kampf géint de Chômage an der Aus-
grenzung verschriwwen hunn, Moyenen, fir
hiert Engagement besser a verstäerkt wei-
derzeféieren. Dowéinst steet meng Frak-
tioun mat Sécherheet hannert dësem Text.

Ech géif nach Folgendes derbäifüge bei
dat, wat de Rapporteur gesot huet, am
Zesummenhank mat de Formes juridiques
vun deenen, déi sech sollen ëm déi
Laangzäitaarbechtslos bekëmmeren.

Et ass manner wichteg wie Beschäfte-
gungsinitiativen initiéiert, mä méi wichteg
ass et, datt déi déi et maachen, déi déi et
kënnen, d’Moyenë kréien, fir et gutt ze
maachen, am Intérêt vun deene Mënschen,
déi ouni Aarbecht sinn an déi Problemer hu
fir eng Aarbecht ze fannen, an domat sech
an eis Gesellschaft ze integréieren. Dorop
kënnt et un, an et ass och dat d’Ursaach,
firwat ech den Accord vun eiser Fraktioun
zu dem virleiende Projet ginn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Marcel Glesener Merci. Als nächste Riedner
ass den Här Alexandre Krieps agedroen.
Här Krieps, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP).- Merci,
Här President. Ech hu gëschter Owend
nach den Exposé des motifs vun deem
Gesetz, wat 2003 déposéiert ginn ass,
nogekuckt, an dat ass e Gesetz, wat effektiv
justifiéiert ass fir eng Base légale an deenen
aarbechtsbeschaffende Gesellschaften, an
deenen Initiatives sociales do erbäize-
bréngen. Als fënnefte Punkt stoung do och
eppes vun der Transparence financière, mä
ech hunn am Gesetz leider keng Fiche
financière fonnt, esou dass de Minister ons
herno soe kann, wat dat da kascht, well dat
trotzdeem eng interessant Considératioun
ass.

Et ass virdrun hei zu Recht gesot ginn, dass
de Conseil d’État d’Société commerciale
gefuerdert huet an och dee Comité du suivi

ausgeblendt huet, well dat ze vill ëmständ-
lech wier. Kritesch Froe sinn natierlech scho
beim Numm ugaangen, chômage social,
chômage incompressible. Ech sinn och der
Meenung gewiescht - de Plein emploi ass
zwar an dëser Period ganz ambitiéis -, dass
dat hei e méi adequat Wuert ass, fir de Leit
d’Hoffnung ze loossen. De Minister hat och
deemools an der Kommissioun selwer
gesot, dass et net wier fir do Leit opze-
fänken déi net schaffe wëllen, mä déi déi
einfach net kéinte schaffe goen.

Wat sécher ass, d’Décisioun bleift jo bei der
ADEM, wéi eng Leit an déi dote Forme vun
der Aarbecht ginn. Et war och vu virera
gesot ginn, dass Contrats de travail
spéciaux net erwënscht wieren an dass ee
soll den Droit du travail commun loossen. Et
war och gesot ginn, dass de Stat keng
Carrièrë kéint garantéieren, mä misst de
Mindestloun garantéieren. Bei de Marchés
publics, dat ass virdru gesot ginn, do hu
mer elo natierlech déi Justizdécisioun, wat
Polygone ubelaangt, do brauch een net
drop zréckzekommen.

De Finanzement natierlech, dee virdru 75%
op de Fonds de l’emploi komm ass, ass elo
100% drop. Och 37% vun den Infra-
strukturen, an dat ass och schonn e Fort-
schrëtt géif ech mengen. Ech hoffen natier-
lech, dass de Minister d’Agrémentskondi-
tiounen am A behält, well soss kréie mer
awer eng Multiplikatioun vun deenen dote
Firmen. Mir hunn där jo schonn eng Rei um
Maart. Da wier et och nach interessant ze
wëssen, wat déi Kritäre wieren.

D’Transitiounsperiod ass ugeschwat ginn,
bis et solle Sociétés commerciales ginn, an
d’Forme juridique also och. De Statsrot huet
och kritiséiert, dass an deem éischte
Gesetz véier Psychologe sollten agestallt
ginn. Mer hu jo scho Psychologen am PAN-
Gesetz agestallt, an ech hoffen net, dass
herno an der ADEM méi Psychologe sëtze
wéi Leit déi eng Aarbecht sichen. Zemools
wou se elo an der lescht, dat si mer d’lescht
Woch gewuer ginn, d’Évaluation psycho-
logique an d’Kompetenzbilanen auslageren
op Interactions, an esou virun. Also et freet
ee sech, ob mer iwwerhaapt dann nach
Psychologe brauchen, wa mer et dach aus-
lageren.

Eng Kritik war och, beim Statsrot am éischte
Volet, dass de Ratio tëschent den En-
cadrants an den Encadrés einfach ze héich
wier. Et wier en ze héijen administrative
Waasserkapp. Dann ass do nach déi Affär
vum Finanzement vun 100%. Mer wësse jo,
dass an enger éischter Etapp souguer
d’Organisatiounen dergéint waren, well se
net nécessairement wollten en parallèle
gesat gi mam Handicap. Dat ass am Ufank
gesot ginn. En anere Problem, wou ech de
Minister och gären héiere géif, ass, wéi et
mat der TVA steet, esou laang déi Iwwer-
gangsperiod ass, well do jo d’Adminis-
tratioun vum Enregistrement d’TVA aklot.

Interessant war och déi Formel, déi bei ver-
schiddene Projete koum, wou de Cofinan-
zement vum Fonds social européen zum
Deel matgesponsert ginn ass, an duerch
onse Stat. Transparenz, dat läit ons jo
gewéinlech um Mo, net nécessairement den
Dialog, mä ech mengen et sinn zéng Joer
hier, dass mer dat als Slogan haten. D’Com-
mission de l’exécution budgétaire…

(Interruptions)

Jo, dat och, mä ech mengen, dat ass zwar
nach ëmmer gutt. Do soll ee sech drun
halen. Dat kënnt erëm bei aneren, genau
wéi „de Mënsch am Mëttelpunkt”, dat hate
mir schonn an de 70er Joren als Slogan.
D’nächste Kéier bréngen ech ons Pro-
grammer mat. „Jiddwereen zielt”, dat hu
mer och scho kannt. „Jiddwereen zielt“ an
„de séchere Wee”. Mir ginn alt nei Weeër.
Wéi sécher en ass, dat gesi mer, mä ech
mengen…

(Hilarité)

Dir musst Iech e bëssen entspanen hei!

Op alle Fall ass et jo och virugaange mat
engem Audit financier iwwert d‘Period 2000-
2003. Wann et een interesséiert, ech hunn
en hei a mengen Dokumenter. Ech hunn och
ni eng Zuel fonnt vum Retour op de Marché
primaire. Ech hunn déi Zuelen einfach net
fonnt, mä ech wier drun interesséiert eppes
doriwwer ze héieren, dat ze wëssen.

Et ass jo kloer, dass wann ee vu Chômage
incompressible géif schwätzen, dat géif jo
d’Faillite vun der Regierungspolitik am
Emploi, loosse mer soen, an Evidenz
setzen. D’Selektioun vun de Kandidaten hu
mer gesinn. Ech si ganz frou, dass mer déi
Employabilitéitskategorien net an d’Gesetz
geschriwwen hunn, well da géif een de Leit
quasi Etiketten op de Réck pechen; an dat
deet wéi, wann ee se kategoriséiert, de-
finitiv. De Marcel Glesener an den Ali Kaes
hu vun Netqualifikatioun an esou viru
geschwat. Ech erënneren awer un e Saz,

deen onse Kolleeg Jos Scheuer e Samsch-
deg um Radio gesot huet: „Et kann een net
an alle Problemer der Schoul d’Schold
ginn.” Dat ass hei och e Problem. Déi Inca-
pacité sociale, déi mer hei och am Text
gelies hunn, dat ass eng zimlech déses-
pérant Situatioun.

D’Haaptroll am Suivi duerch d’ADEM ass jo
dee Service d’accompagnement person-
nalisé, déi jo dann décidéieren. Ech
mengen, am September 2006 stoung e
ganz interessante Saz an der Commission
du Travail et de l’Emploi: «Il importe aussi
que la réforme de l’ADEM aille de pair avec
l’évacuation du projet, afin que les services
administratifs compétents soient mis en état
de répondre efficacement aux nouvelles
exigences.» Dat, wësse mer alleguer, ass
net geschitt.

Den Här Ombudsmann Marc Fischbach
huet de 25 November 2008 an der Cham-
berskommissioun - an do hunn der vill vun
ons onsen Oueren net gegleeft, wéi mer dat
héieren hunn, a souguer ons Membere vun
der Kommissioun hu gesot, dass déi ADEM
guer net méi am Zoustand wier, fir den
Développement vum Chômage an de Grëff
ze kréien - haaptsächlech gesot, dass
d’Infrastruktur defizitär wier, mä och dass
d’ADEM géif schlecht fonctionnéieren an
d’Organisatioun esou defizient wier, dass
intern eng Koordinatioun ass, déi total
dysfonctionnéiert.

De Bureau d’accueil. Ech muss soen, wann
ee moies iwwert d’rue Bender trëppelt,
deen Accueil vun deene Leit, déi do am Ree
stinn, zu 30, 40, 50 hirer, ech gleewen, dass
d’Béischten an engem Schluechthaus
besser empfaange gi wéi déi, an ech kann
Iech soen…

(Interruptions)

Dach, dach, dat ass ganz dramatesch. Ech
stelle mäin Auto heiansdo an de Parking
vun der Rocade, da ginn ech do laanscht.
Ech kann Iech soen, dat ass traureg. An do
gëtt et also Zäit, dass d‘Regierung do eng
Prioritéit setzt.

Vun deene Placeuren, déi iwwert déi lescht
dräi Joren agestallt gi sinn, sinn der 13, déi
keng Fonctioun als Placeur hunn, an d’Zuel
ass awer vun 18 bis op 43 eropgeklommen,
dovunner 30 mat eben enger Fonctioun als
Placeur. Dat huet guer näischt geännert.
Dat ass och net ze änneren. D’Bilane sinn
net gemaach ginn, ech hunn dat scho
gesot. D’Moral vun der Geschicht: D’ADEM
huet sech einfach net der Evolutioun vum
Aarbechtsmaart ugepasst. Si fuere mat
Rezepter vu gëschter, a guer net mat
Léisunge fir haut oder haaptsächlech muer.

Wat ech och nach ze soen hunn, dat ass,
d’Struktur vun där Verwaltung ass an där
Form, wéi se besteet, net ugepasst. Mir
wëssen natierlech, dass d’Regierungen an
deene leschte Jore mat der Fonction
publique verhandelt hunn an och de Rôle
vun den Établissements publics ausge-
klamert hu fir de Moment, mä ech mengen,
et ass fir eng zukünfteg Regierung
ubruecht, fir mat der CGFP dat ze ver-
handelen.

De Chômage klëmmt, en ass och an Zäite
geklomme wou onse PIB 5%, 6% an
d’Luucht gaangen ass, en ass och ge-
klomme wou mer 12.000 bis 15.000
Aarbechtsplaze geschaaft hunn. Ech hu
mech ëmmer gefrot, wou déi wieren. An
d’ADEM, déi lagert déi schwiereg Fäll aus,
wéi gesot, un d’Beschäftegungsinitiativen,
d’Psychologen an esou virun. Et wier also
elo un der Zäit fir eng Evaluatioun ze
maachen. Déi ass zwar regelméisseg
gemaach ginn, mä et ass ni vill erauskomm
dobäi: Vum PAN-Gesetz, wat elo am
Februar 10 Joer feiert, vum 5611, dee jo hei
an dësem Haus virun dräi Joer gefeiert ginn
ass wéi eng Panacée. De Fonds de l’emploi
misst een och nach eng Kéier kucken, wéi
do d’Dépensë geklomme sinn, dat géif een
interesséieren.

D’ADEM géréiert also d’Aarbechtsloseg-
keet, an et brauch een nëmmen an dëser
Legislatur ze kucken, dass säit 2004
d’Zuelen ëm 25% geklomme sinn, haapt-
sächlech aux dépens vun de Leit iwwer 50
Joer. Ech muss zwar och do derbäi soen,
dass déi dräi Invaliditéitsgesetzer, déi an de
leschten zéng Joer gestëmmt gi sinn,
zimlech haart si vis-à-vis vu Leit, déi fréier
iwwer e medezinesche Modell pensionéiert
gi wieren. Mä mer mussen ons awer virun
Aen halen, dass een net mat medezinesche
Modeller sozial Problemer léist.

D’Budgete vun der ADEM a vum Ministère,
dat hunn ech gesot, missten also gekuckt
ginn. Wann ee mat de Patrone schwätzt,
dann héiert een déi eng soen: „Ech ëmginn
d’ADEM esou oft ech kann. Also wann ech
se ka contournéieren, maachen ech et.“
Anerer si ganz zefridde mat deene Con-
sultanten, déi haaptsächlech fir verschidden

ekonomesch Secteuren do sinn, déi gewéin-
lech selwer aus der Privatindustrie kommen
an déi d‘Problemer an der Industrie oder an
dem Geschäfts- oder an anere Secteure
kennen. Där hu mer der, mengen Informa-
tiounen no, aacht oder zéng. Mä déi Patrone
si mat deenen extrem zefridden. Se soe par
contre, soubal Dir et mat der Administratioun
als solches ze di kritt, da fänkt et u lues a
komplizéiert ze ginn.

E gutt Beispill sinn déi Indemnités de ré-
emploi, wou de Patron muss all Mount déi
Pabeieren ausfëllen, an dat dauert jo
bekanntlech bis véier Joer. Dat ass eng
administrativ Hürd, déi gehéiert reduzéiert
ze ginn. An da wier et awer un der Zäit, mer
hate jo x Auditen, mer haten x Pabeiere vun
der OECD, mer hate Pabeiere vun onsem
Statec leschte Summer, et gëtt elo Zäit fir
eng aussestehend, neutral Firma ze huelen
an e bëssen ze kucke wéi et geet, well de
Gruef zwëschent dem Aarbechtsmaart an
der ADEM gëtt ëmmer méi breet a méi déif.

D’Convention d’activation individuelle muss
obligatoresch ginn, se muss och vill méi fréi
ugesat ginn, wéi dat elo de Fall ass. An da
widderhuelen ech, dass mer en Dënschdeg
virun aacht Deeg mat der Chambers-
kommissioun op d’ADEM gaange sinn, an
do konnt ee sech effektiv iwwerzeegen,
dass d’ADEM net méi vill mam Aarbechts-
maart ze dinn huet, mä méi mat enger
sozialer Institutioun. Mir krute souguer
Zuelen dohinner geluecht, déi schonn
zwee, dräi Méint al waren.

Den Ombudsman, den Här Fischbach, eng
respektéiert Persoun, hat jo der Regierung
un d’Häerz geluecht, fir d’Direktioun vun der
ADEM auszewiesselen. Den honorabelen
Här Castegnaro huet dat nämlecht haut um
Radio gefuerdert. Ech hunn hien net
héieren, an ech si bekanntlech net ëmmer
d’accord mat him, mä an där Fuerderung
schléissen ech mech dem Här Castegnaro
un. Dat huet och eppes mat deem Audit ze
dinn, mat dem Aarbechtsmaart, mir
schwätzen hei och dovunner. Dat ass en
Deel dovunner.

(Interruptions)

An d’ADEM muss déi Leit kontrolléieren,
déi…

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Krieps
huet ganz eleng d’Wuert.

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP).- Neen,
dat ass ze vill verlaangt, Här Mosar.

(Hilarité)

Also, ech wëll just soen, dass d’ADEM déi
Leit kontrolléiert, déi an déi sozial Be-
schäftegungsmesurë kommen. Do kënnt Dir
also net soen, d’ADEM hätt näischt do-
madder ze dinn. Dës Legislatur hu mer
souwisou schonn e puer Verwaltungschefen
ofgesat, bei der Police, bei Sites et
monuments, et geet net op een un. Ech
mengen an ech géif och behaapten, dass
d’ADEM e Schëff ouni Kapitän ass, dat trotz
dem méi staarke Wellegank gedriwwe gëtt,
an ech hoffen och, dass de Minister Biltgen
geschwë seng Schwammwest uleet an de
Rettungsrank prett hält, well dat hei geet net
ganz gutt momentan.

❱❱❱ M. Marcel Glesener (CSV).- Mir
hëllefen dem Minister.

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP).- Ech er-
waarden dat och. Ech hëllefen him och
gären, mä hie muss e bësse méi oft op ons
lauschtere wéi op Iech, Här Glesener.

D’DP seet och dem Rapporteur Ali Kaes vill-
mools Merci fir säin ausféierleche mënd-
lechen a schrëftleche Bericht a wäert dat
hei Gesetz och stëmmen, trotz deene puer
Mängel, déi dra sinn, well dat hei Gesetz
sech ëm déi Äermsten an onser Gesell-
schaft bekëmmert an hinnen d’Hoffnung
léisst.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Krieps Merci. Als nächste Riedner ass den
Här Schneider agedroen. Här Schneider, Dir
hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Romain Schneider (LSAP).- No
deenen émouvante Wierder vum Alexandre
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Krieps a sengem typesche Stil, probéieren
ech erëm e bësse Rou an dës Diskussioun
eranzekréien.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, fir
d’éischt géif ech emol dem Rapporteur vun
dëser Plaz aus Merci soe fir säi mënd-
lechen, awer och virun allem säi schrëft-
leche Rapport, deen eis, mengen ech, am
Detail déi ganz Situatioun vum Marché de
l’emploi gewisen huet, och d’Facettë vum
Chômage, an och eigentlech den Inhalt
gewisen huet, firwat datt mer dëst Gesetz
ëmänneren, firwat mer op dëse Wee
gaange sinn dëst Gesetz iwwerhaapt ze
maachen.

Dëst Gesetz war e laange Prozess. Vun
2003 un hu mer iwwert dëst Gesetz ge-
schwat, hunn diskutéiert, hunn an der
Chamberskommissioun Iddien erabruecht,
Amendementer erabruecht, krute vum
Conseil d’État Avise geschéckt, kruten
Iddien iwwert de Koup gehäit a si schluss-
endlech zu dësem Gesetzesprojet komm,
dee mer de Mëtteg hei diskutéieren an och
ofstëmme wäerten, an deen am Endeffekt
eigentlech nëmmen zwou Saache beinhalt.

Déi Éischt, datt mer elo kloer Regelen, datt
mer e Kader setze fir de Finanzement vun
deenen eenzelnen Initiativen, vun deenen
eenzelne Mesuren, fir eben de Rétablis-
sement vum Plein emploi ze garantéieren.
Méi ass et am Prinzip net, wat mer de
Mëtteg hei maachen: Dee legale Kader
setzen, an derniewent, mengen ech, awer
och ganz kloer definéieren, wat fir eng Form
vu Kontrakter an Zukunft kënne vun deenen
eenzelnen Initiativen ofgeschloss ginn, an
derniewent och wéi dann elo den Enca-
drement ausgesäit, wéi d’Formatioun
geregelt ass a wéi déi eenzel Konven-
tiounen ofgeschloss ginn. Alles dat,
mengen ech, ass en technesche Volet,
deen den Ali Kaes de Mëtteg hei am Detail
erkläert huet, schrëftlech an och mëndlech.

Duerfir wëll ech net op Eenzelheeten agoen,
fir nach eng Kéier iwwert de Projet an den
techneschen Detailer ze schwätzen, mä ech
wäert e bëssen aushuelen an eigentlech
kucken, wéi schonn an der Vergaangenheet
dës Initiativen, dëst Zesummeschaffen
zwëschent deenen eenzelnen A.s.b.l.en an
den Demandeurs d’emploi, an awer och
deenen anere Partner, souwuel de Partner
vun der Ekonomie wéi vun de Verwaltungen,
der ADEM, an anere Partner, déi och mat-
gespillt hunn, eigentlech fonctionnéiert
hunn. Et kann een an der Regel soen, datt
et en exzellent Fonctionnéiere war, wou
villen dausende vu Leit konnt gehollef ginn,
direkt oder indirekt.

Et ass de Mëtteg och keng Debatt hei
gefouert ginn iwwert d’ADEM, déi féiere mer
op enger anerer Plaz, déi wäerte mer
féieren, wann de Projet de loi iwwert
d’Reform vun der ADEM wäert kommen.
Duerfir solle mer eis de Mëtteg konzen-
tréieren, fir den zwee Voletë vun der
Bekämpfung vum Chômage entgéint-
zegoen. Den Éischten ass deen, dee mer
alleguerten heibannen an der Chamber, an
ech mengen och dobaussen, ustriewen, dat
ass den Erhalt vun den Aarbechtsplaze vun
deenen eenzelne Leit.

Dat sinn déi eenzel Mesuren déi mer
ustriewen, wou mer de Mëtteg elo nach déi
vum Chômage partiel, déi liicht Ëmän-
nerunge vun dësem Joer, déi nei Be-
stëmmunge wäerten ofstëmmen, an der-
niewent all déi Saachen déi bestinn, wéi
d‘Aide au réemploi, wéi steierlech Mooss-
name fir Betriber, wéi derniewent ze kucken,
wéi mer duerch Formatioun, duerch d’Ins-
trument vum Maintien dans l’emploi pro-
béieren d’Aarbechterinnen an d’Aarbechter,
d’Employéen, d’Salariat souzesoen am Aar-
bechtsverhältnis ze behalen.

Do dernieft fanne mer awer eng Rei vu Leit
erëm, wat evident ass, a virun allem
mengen ech, beim Usteige vum Chômage,
deen Enn des Mounts, Enn November bei
4,7% louch, Enn Dezember nach e bësse
méi héich, a wou mer wëssen, datt en an
Zukunft wahrscheinlech nach wäert
klammen, wa mer elo scho gesinn, wat fir
eng Betriber Kuerzaarbecht ugekënnegt
hunn, a wa mer och gesinn, wéi
d’wirtschaftlech Lag dobaussen ass.

Da gëtt et deen zweete Volet. Dat ass eben
deen, dee mer hei ustriewen, dee mer hei
kucken ze regelen, dee mer probéieren an

engem legale Kader elo ze regelen, fir de
Leit direkt ze hëllefen. Dat ass dee fir déi
Leit opzefänken, déi keng Aarbechtsplaz
méi hunn, déi effektiv an de schwéieren
Zyklus vum Chômage erafalen, an entweder
nach eng Indemnitéit kréien oder keng
Indemnitéit méi kréien, sief et Chômage, sief
et RMG, oder iwwerhaapt näischt méi hunn.
Grad duerfir, mengen ech, sinn dës Initia-
tiven entstanen.

Mech huet eigentlech och beweegt, obwuel
ech d’Zuele kannt hunn, wéi d’Struktur vun
eisen Demandeurs d’emploi wier. Wéi mer
bei der ADEM waren, krute mer d’Zuelen
dohinnergeluecht, wat - a Klammeren -
Dageszuele waren, déi een net esou genau
muss huelen, mä de Prozentsaz huet awer
geklappt.

A wa mer dervun ausginn, datt mer eng
Ënnerdeelung vun de Chômeuren a Kate-
gorië maache vun A bis E, wou A a B
eigentlech déi sinn, déi relativ einfach ze
placéiere sinn, wou d’„A“en am Prinzip ganz
kuerz am Chômage sinn a wou se ganz
séier eng Aarbechtsplaz selwer oder in-
direkt duerch d’ADEM fannen, an zweetens,
déi vum B eng liicht Hëllef brauchen, fir déi
Orientéierung ze kréien, esou stellen all déi
Kategorien duerno vun C, D an E 68% vun
den Demandeurs d’emploi duer.

Grad dat sinn déi Leit, déi mussen op-
gefaange ginn. Déi gi selbstverständlech
duerch eng Rei vu Mesuren, duerch eng Rei
vu Servicer vun der Verwaltung a vun anere
Verwaltungen opgefaangen, mä dat sinn
awer och déi Leit déi hei mussen en Nest
fannen, fir kënnen direkt ënnerstëtzt ze ginn.
Bei deene muss probéiert gi se op de Wee
ze kréien.

Virun allem déi, déi aus dem Secteur vun
deenen ënneschte Schichte vum E
kommen, brauchen eng massiv Hëllef. Do
muss ech Iech éierlech soen, an dat och
aus praktescher Erfahrung eraus, gesinn
ech awer keng aner Strukture wéi déi vun
den Initiativen, fir déi dote Leit korrekt a gutt
opzefänken. Hei gëtt effektiv an de leschte
Jorzéngten um Terrain eng ganz wäertvoll
Aarbecht geleescht. Hei sollte mer op dëser
Plaz all deenen, déi bis elo am Bénévolat an
den A.s.b.l.e gehollef hunn, e grousse Merci
soe fir déi onentgeltlech Aarbecht, déi se
Dag fir Dag hei leeschten.

D’Situatioun awer um Aarbechtsmaart wäert
derniewent changéieren. Et wäert also nach
méi schwéier ginn, datt och dës Initiativen
de But, dee se alleguerte verfollegen, fir déi
Leit erëm an dee ganzen Aarbechtsprozess
zréckzekréien, erreechen.

Mir wäerten an Zukunft de Phenomeen
kréien, dass Enn des Mounts ganz vill Offres
d’emploi opstoebleiwen. Dat gesi mer elo,
well mir haten der an der Zäit esou an der
Moyenne ëm déi 2.000, déi Enn des Mounts
opbliwwe sinn. Um Enn vum Mount No-
vember ware mer scho bei 1.600; also
tendenzfalend. Den nächste Mount wäerte
mer gesinn, datt d’Offer-Plazen zréckginn,
an op där anerer Säit d’Demandes d’emploi
wäerte steigen.

D’Schéier also zu deem, wat machbar ass,
wäert an Zukunft méi grouss sinn. Et wäert
also nach méi schwéier ginn eng Aar-
bechtsplaz ze fannen; eng fest Aarbechts-
plaz ëmsou méi schwéier.

Dofir geet dëse Projet de loi an déi richteg
Richtung. E setzt déi richteg Akzenter an e
féiert op dat zréck, wat ech virdrun uge-
schwat hunn: déi laang Traditioun vun
dësen Initiativen, vun dëse Beschäf-
tegungsinitiativen; wat kee positiivt Wuert
ass, mä ech fannen einfach keen anert fir et
ze benennen; wat awer dat erëmspigelt, wat
et effektiv ass.

Well effektiv, wéi et schonn ugeklongen ass,
souwuel vum Ali Kaes wéi och vum Marcel
Glesener: Et gëtt hei keng Beschäftegungs-
therapie gemaach. Et gëtt geschafft um
Wäert vun de Leit. Et gëtt Formatioun
gemaach. Et gi Servicer ugereegt. Et ginn
nei Besoinë kreéiert.

Dës laang Traditioun vun Initiativen ass ent-
stanen aus A.s.b.l.en a virun allem och aus
Gewerkschaften, déi sech verflicht hunn
eng Hand mat unzepaken, fir eben deem
dote Fléau entgéintzewierken, déi grad
deene Schwaachen an der Gesellschaft
eng Hand upaken, fir erëm zréck an den
Aarbechtsprozess ze kommen an hinnen
hëllefen eng sënnvoll Aarbecht, eng
moralesch nei Wäertung unzestriewen.

Hei hunn awer och niewent de Gewerk-
schaften d’Gemengen eng ganz wichteg
Roll gespillt, souwuel materiell wéi och
finanziell. Och hei goufen der eng Rei op-
gezielt.

Wat déi eenzel Initiative betrëfft, esou si
ganz gutt bekannt: den OPE mat hire
CIGLen a CIGRen, derniewent de Forum,
de ProActif an dann d’Perspective Emploi,

wéi awer och derniewent déi eenzel
Gemengen, déi opgezielt sinn - Diddeleng
an Ettelbréck -, déi eenzel Projete lafen
hunn, déi formidabel fonctionnéieren, déi
eigentlech e Virbild si fir all déi aner Ge-
mengen. Dofir och en Appel un d’Député-
mairen, déi nach net esou Initiative mat-
ënnerstëtzen, fir dës direkt an de Ge-
mengen anzeféieren, fir esou Initiativen ze
maachen.

Haut ass schonn déi Aarbecht, déi geleescht
gouf, vun där ech geschwat hunn, eng formi-
dabel Aarbecht. An och wa mer de Mëtteg
net vun der ADEM schwätzen, esou muss
een awer soen, datt grad dës Initiativen
d’ADEM entlaaschten, datt se hinnen hëllefen
niewent deene Strukturen, niewent deem
Personal, dat besteet, honnerte vu Leit, déi
encadréiert musse ginn, do ze betreien. Dat
sinn Éducateuren; dat sinn Éducatricen; dat
ass d’Personal, dat aus de Betriber kënnt, dat
Erfahrungen huet, fir déi Leit kënnen
unzepaken, an dat awer och de soziale
Feeling muss hunn, fir déi doten Demandeurs
d’emploi kënne richteg unzepaken.

Wat am Endeffekt derbäi erauskënnt, ass fir
mech eng „win-win“-Situatioun. Et ass e
„win“ fir den Demandeur d’emploi, de
Mënsch u sech, deen eng Bestätegung kritt
all Dag erëm kënnen enger wäertvoller
Beschäftegung nozegoen, de Rhythmus
vum schaffen, de Rhythmus vun där nor-
maler Wirtschaft kënne virunzedreiwen,
moies opzestoen, eng wäertvoll Aarbecht
ze leeschten, eng bleiwend, eng nohalteg
Unerkennung ze kréien.

Op där anerer Säit gi mer dem Bierger nei
Servicer, gi mer him Servicer, déi mer an der
Regel net géife realiséieren, wa mer dës
Initiativen net hätten.

Drëttens kréie mer Projete realiséiert - dat
gesi mer alleguerten all Dag an de Ge-
mengen, um Land, beim Stat an iwwerall -,
déi mer am Prinzip net géife maachen. Dat
sinn och Projeten, déi gutt sinn, déi
bleiwend sinn an déi souwuel de Kanner
wéi alle Leit, den Elteren, awer och der
eelerer Bevölkerung zegutt kommen. Ech
wäert herno nach eng Kéier op déi
Besoinen an déi Servicer zréckkommen.

Derniewent soll een eppes net vergiessen,
wat bis elo ni hei ugeschwat gouf. Och dës
Initiativen, och wa se ee Charakter hu vu
Formatioun, vun neie Wäerter schafen, vu
Beschäftegung kreéieren, sinn och déi vum
Placement. Ech kennen dausende vu Fäll,
déi duerch esou eng Initiative konnten eng
nei Aarbechtsplaz vermëttelt kréien, ent-
weder direkt oder indirekt.

Derniewent och dat Ureege vum Sënn vun
Aarbechten, vum Sënn vu Beruffer. Wou mer
ganz séier erëmfannen, datt eng ganz Rei
vu Léierverträg ofgeschloss konnte ginn,
souwuel fir Adultë wéi och fir Jonker, déi en
neie Spaass um Léiere kruten, a wou sou-
zesoen eng ganz nei Schoul vun der
zweeter Chance hei entstanen ass fir zréck
an d’Liewen erëmzefannen, wou sech ganz
séier d’Kompetenzen erausgeschielt hunn,
déi se hunn.

Wa mer ganz dacks iwwert de Wäert vun
dëse Kompetenze schwätzen, hei fanne
mer se konkret erëm. Ech kennen op jidde
Fall an der Praxis eng ganz Rei vu Beispiller,
wou dëse Placement niewent dem Op-
huelen, niewent der Betreiung vun de Leit
och fonctionnéiert huet.

Dëst Gesetz ass awer och kloer - an dat hu
mer och an der Kommissioun als LSAP
gesot - fir eis nëmmen eng Tëschenetapp
als Schratt hin zur Économie solidaire.

D’Forme juridique, déi och hei ugeschwat
gouf an déi jo an dësem Feld nëmme ge-
spillt huet, fir d’Matmaachen an de Sou-
missiounen, wou jo och d’Uerteel dat ass,
datt d’A.s.b.l.en net kënnen un enger
Soumissioun deelhuelen an dofir eng nei
Forme juridique muss gesicht ginn, deet et
mir och leed, datt no laangen Diskus-
siounen, no laangen Avisen, déi ge-
schriwwe goufen, leider dës nei Forme
juridique net an dësem Projet de loi elo fest-
gehale konnt ginn a mer viru musse kucken
nei Weeër ze fannen, datt mer och hei
kënnen un öffentlechen Ausschreiwungen
deelhuelen, wou dat soziaalt Element muss
mat erakommen; och wa mer wëssen, datt
an der Praxis schonn eng ganz Rei vu Be-
triber dëse Wäert matdroen an dëst soziaalt
Element fräiwëlleg an hir Ausschreiwungen,
an hir Cahiers de charges mat integréieren.
Dëst ass och e Wäert a wäert an Zukunft
och en nohaltege Wäert sinn.

Mir hunn hei - an dat kann een indirekt soen;
dat ass mat Sécherheet déi Kritik, déi vu
baussen dacks kënnt - een éischten an een
zweeten Aarbechtsmaart. Jo, d’Économie
solidaire ka fir mech fonctionnéieren
niewent der Wirtschaft. Firwat net? Dofir
musse mer et net negativ als zweeten
Aarbechtsmaart duerstellen.

Et si ganz einfach Servicer, déi musse
gemaach ginn. Et si Servicer, déi entstane
sinn dobaussen. Et sinn nei Weeër, déi mer
fonnt hunn. Duerfir solle mer och ganz kloer
de Wee vun dësem zweeten Aarbechts-
maart, der sougenannter Économie soli-
daire, parallell derzou goen an an Zukunft
doran investéieren.

Well eppes ass kloer - an och dat wësse
mer alleguerten, déi e bëssen Erfahrung hu
mat den Initiativen, an där sinn der eng Rei
heibannen -, all déi, déi de Mëtteg hei
geschwat hunn, oder déi hätte kënnen
dozou schwätzen, hätten nëmme kënne
soen, datt direkt an indirekt och eis Eko-
nomie, eis Partner, eist Partenariat dervu
profitéieren. Wivill zig dausende ginn in-
vestéiert bei Projeten, déi realiséiert ginn?
Wivill Leit ginn ausgebilt a gratis Forma-
tiounen, fir duerno kënne vermëttelt ze ginn
am Artisanat, am Commerce, an der In-
dustrie, an esou weider? Dat ass e Geld-
fong, dee mer net schwéier kënne schätzen,
deen een awer kann ofmiessen an dëser
Saach.

Dëst Gesetz, wat zënter laangem besteet,
wéi ech gesot hunn, ass eng Initiativ, déi
awer nëmme konnt fonctionnéieren, an déi
och op d’Partenariat opgebaut ass. D’Par-
tenariat ass de Schlësselwäert vum
Fonctionnéiere vun dësen Initiativen, vun
dëse Mesuren, vun dësem Kampf fir de
Rétablissement vum Plein emploi.

D‘Solidaritéit, déi hei spillt, ass d’Schlëssel-
wuert vun dësem Projet. Et ass d’Partenariat
zwëschent dem Stat, zwëschent de Ge-
mengen, awer virun allem och zwëschent
dem Artisanat an dem Commerce op där
anerer Säit. Hei kréie mer ee gudde
Gremium zesummen, eng Plattform, déi
genau deenen hëlleft, déi et an eiser Gesell-
schaft brauchen; dat geziilt.

Hei gëtt souzesoen indirekt ee Pakt an der
Bekämpfung géint d’Aarbechtslosegkeet
geschloss. An hei huet, wéi ech virdru scho
gesot hunn, jiddweree positiv Resultater.
Hei ka jiddwereen nëmmen derbäi ge-
wannen. Hei kënnen nëmmen d‘Kom-
petenze vun den Demandeure gesteigert
ginn. Hei gëtt de sozialen Halt vum Mënsch
gefördert. An hei ass e wichtege Facteur, e
wichtege Punkt fir d‘sozial Kohesioun vun
eiser Gesellschaft.

Ech wëll vläicht nach kuerz drop agoen, wat
dës Initiativen dann elo am Endeffekt fir
jiddwereen, schonn zënter Joren an an
Zukunft mat Sécherheet nach méi bewosst,
nach méi legal op jidde Fall, wäerte
maachen.

Éischtens gi se de Leit déi Aarbechts-
plazen, datt se hiert Wäertgefill erhalen, datt
se am Aarbechtsprozess drableiwen, datt
se, wéi ech gesot hunn, moies mussen op-
stoen an eng kierperlech, eng geeschteg
Aarbecht realiséieren.

Si droen derzou bäi, datt eng Aus- a
Weiderbildung geleescht gëtt. Awer dat net
nëmmen ënnert der klassescher Form, och
eng Ausbildung, déi eng Basis huet fir egal
wéi ee Beruff.

Et gëtt ganz vill investéiert an d’Santé au
travail. Et gëtt ganz vill investéiert an
d’Sécherheet. Et gëtt ganz vill investéiert an
d’Sproochen. All dës Formations de base
kann ee spéider egal a wéi ee Beruff
mathuelen. Et sinn also keng punktuell
Formatiounen, mä et si generell Forma-
tiounen, déi hei realiséiert ginn an déi fir
éiweg wäerten de Kompetenzniveau vun
deenen eenzelne Leit steigeren.

An der Gesellschaft hunn dës Leit och eng
grouss Akzeptanz kritt, well se no bausse
gewisen hunn, datt se eng Hand wëllen
upaken, datt se wëlle jiddwerengem
hëllefen, datt se déi Solidaritéit, déi si
kruten, wëllen zréckginn. Dat gesi mer virun
allem dann, wa mer erëm gesinn, wou
d’Plaz vun dësen Initiativen ass. Virun allem
ass hei de Projet vun der Proximitéit, deen
déi eenzel Initiativen hunn.

Een, deen ech ganz gutt kennen, ass virun
allem de Projet vum CIGR Wolz an dem
OPE, do wou e Service de proximité
geleescht gëtt, wou bei eelere Leit, bei
kranke Leit, bei behënnerte Leit virun allem
och de mënschleche Kontakt realiséiert
gëtt; dat si Wäerter déi mer an der
Wirtschaft net erëmfannen an déi mer hei
awer nach eng Kéier däitlech erëmfannen.
Duerfir ass dat heiten och e Wee, fir eben
op deen zweete Volet, deen ech am Ufank
ugeschwat hunn, kënnen anzegoen.

Et sinn awer och duerch d’Initiativen nei
Besoinen entstanen. Et sinn nei Servicer
entstanen, déi wichteg sinn, déi souzesoen
nei Zorten, nei Sträng vun der Ekonomie
kreéiert hunn. Ob ee se elo Économie
solidaire oder anescht nennt, dat ass egal.
Mä et sinn nei Besoinen, nei Aarbechts-
plazen entstanen, déi mer an Zukunft
richteg wäerte brauchen. Virun allem grad331144 www.chd. lu
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elo, wou eis Wirtschaft amgaang ass zréck-
zegoen.

Derniewent ass awer och dat Partenariat,
wat ech ugeschwat hunn, hei erëm indirekt
verbonne mat de Placementer. Ganz dacks
gëtt mat Stagen an den Entreprisë ge-
schafft, wou d’Leit wierklech, niewent de
Virstellungsgespréicher, wou déi Leit ganz
dacks schlecht dru sinn, och wa se déi
bescht Formatioun vu CVen, vu Virstellungs-
gespréicher geleescht kréien, kënne weise
wat se kënnen. Dann ass nach ëmmer déi
praktesch Ëmsetzung um Terrain an engem
Stage, deen dem Patron weist wéi gutt ee
Mann ass, wéi engagéiert hien ass a wat fir
eng Kompetenzen hien eben an dëser
Richtung huet.

Dëst Gesetz wäert massiv all dës Punkten,
déi de Moment lafen, ënnerstëtzen an
zousätzlech förderen. Et sinn Iddie fir
d’Zukunftsvisiounen. Mir sollten dës Iddien,
dës Initiativen net stoppen. Mä mir sollten
dëser Zukunftskichen, déi entsteet, Moyenë
ginn. Mir sollte virun allem elo, wou mer an
der Wirtschaft grouss finanziell Investis-
sementer gemaach hunn, och finanziell
grouss an de Mënsch investéieren hei.

Virun allem Fongen, déi mer grad dësen Ini-
tiativen zur Verfügung stellen, dierfen net
nëmmen um selwechten Niveau bleiwen,
mä musse grad an dëser Zäit massiv
verstäerkt ginn. Hei investéiere mer no-
halteg an de Mënsch. Hei investéiere mer
nohalteg an d’Wirtschaft. Virun allem dat
ass ganz wichteg bei dësem Projet nach
eng Kéier grad elo eriwwerzeginn.

Fir d’LSAP géif ech zum Schluss nach eng
Kéier betounen, datt dëse Projet de loi vun
eis déi 100%eg Ënnerstëtzung wäert
fannen. Op dem Wee dohin ass et awer fir
eis ganz kloer en Zwëscheschrëtt, parallell
zu enger Économie solidaire. Eng Économie
solidaire, déi an eisem Land soll entstoen an
déi derniewent nach bleiwend nohalteg
Aarbechtsplaze fir ganz vill Demandeurs
d’emploi ka ginn.

Dofir an dësem Kontext e grousse Merci fir
all d’Aarbecht, déi geleescht gouf. E
grousse Merci no bausse fir all déi
Acteuren, déi bis elo um Terrain hei
geschafft hunn, déi dës Initiativen um Liewe
gehalen hunn an déi d’Iddi vun engem
aktive Schaffe géint de Chômage wierklech
opgegraff hunn an och wierklech vollstens
ënnerstëtzt hunn. An dësem Sënn géif ech
mäin a virun allem och den Accord vu
menger Fraktioun ginn.

Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Schneider Merci. Als nächste Riednerin ass
d’Madame Viviane Loschetter agedroen.
Madame Loschetter, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Merci, Här President. Dir
Dammen an Dir Hären, dëse Projet de loi
huet, wéi et scho beschriwwe ginn ass, e
laangen an holperege Wee hanner sech.
Dëse Projet de loi huet och schonn e
puermol eng 180-Grad-Kéier gemaach. A
wat initialement 2003 ugeduecht war, ass
op d’mannst zweemol fundamental ge-
ännert ginn.

Dat heescht net, datt mir net fannen, datt
dëse Projet de loi seng Wichtegkeet, jo
souguer seng Richtegkeet huet, mä, Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, esou
radikal Liftingen, wéi dëse Projet de loi der
an de leschte sechs Joer erlieft huet, weisen
awer dorop hin, datt et eng gréisser Marge
de manœuvre gëtt an dëser Beschäfte-
gungs- a Sozialpolitik. Dofir erlaabt mer, ier
ech op e puer prezis Punkte vun dësem
Projet de loi aginn, e puer generell Re-
marquen zum politesche Feld vun der Be-
schäftegungspolitik ze maachen.

Am Koalitiounsaccord vun 2004, dee jo elo
gläich zu Enn geet, steet zu de Beschäf-
tegungsinitiative Folgendes: datt de
Gouvernement conscient ass «que dans la
logique d’un cofinancement par le biais du
Fonds pour l’emploi, l’objectif premier en est
la prise en charge de personnes éloignées
du marché du travail, et notamment de
chômeurs de longue durée».

Da gëtt schonn de Projet 5144 zitéiert,
deemools nach „Lutte contre le chômage
social“, an et gëtt gesot, datt deen esou
amendéiert gëtt zesummen: «en tenant
compte des réflexions des acteurs du
secteur (…) sans pour autant toucher aux
orientations générales du projet, à savoir:» -
an da kommen dräi Punkten - «donner une
base légale définitive et complète aux orga-
nismes gérant des initiatives sociales en
faveur de l’emploi» - zweete Punkt - «ga-
rantir une efficacité sociale et une trans-
parence financière de ces initiatives» -
drëtte Punkt - «assurer, dans ce cadre,

l’accès limité et conditionné aux marchés
publics tout en évitant toute forme de
concurrence déloyale».

Déi zwee éischt Punkte fanne mer an
dësem Projet de loi erëm. Den drëtte Punkt
betreffend den Accès conditionné aux
marchés publics ass nach verbesserungs-
bedürfteg. Et ass schonn hei gesot ginn:
Dësen drëtte Punkt misst eigentlech vun
enger Richtlinn, vun engem Choix de
société précédéiert ginn. Ech kommen
herno nach eng Kéier drop zréck.

Am Koalitiounsaccord vun der Regierung,
déi elo op en Enn geet, steet awer och am
Chapitre „Économie sociale et solidaire“
Folgendes - an ech zitéieren -: «Le Gouver-
nement est conscient que la réglementation
des initiatives sociales pour l’emploi ne
saura à elle seule répondre aux aspirations
importantes du secteur associatif œuvrant
dans le cadre de l’économie solidaire. À
cette fin il s’engage à mener une large
concertation sur le rôle de l’économie soli-
daire comme troisième pilier de l’économie
et la mise en place d’un cadre légal néces-
saire à son développement.»

Här President, vun engem „troisième pilier
et la mise en place d’un cadre légal néces-
saire à son développement“ si mer nach
wäit ewech. Dës Hausaufgab vun dëser
Regierung bleift onerledegt. Dës Haus-
aufgab sollt an engem éischte Moment mat
consideréiert ginn, notamment an dësem
Projet de loi. Op alle Fall sollt dëse Projet de
loi den Trampolin dofir ginn.

Et ass awer och esou, datt an engem
zweete Moment de Ministère de la Famille
sech soll dësem Dossier vun der Économie
sociale et solidaire unhuelen, ier deen
Dossier da schlussendlech elo beim Eko-
nomiesministère gelant ass; wann ech
mech esou kann ausdrécken. Dat heescht,
haut ass den Ekonomiesministère mat
dësem Dossier befaasst, oder zumindest
huet hien den Dossier eriwwergereecht kritt.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
haut, wou de renge Benefiss an der Wirt-
schaft enger anerer Prioritéit Plaz gemaach
huet, nämlech déi Prioritéit, wéi mir ons
Wirtschaft iwwerhaapt - e bësse salopp
ausgedréckt - um Rullen halen, a virun
allem wéi mir d’Leit um Aarbechtsmaart
behalen, wiere mir gutt bedéngt gewiescht,
wa mir endlech och zu Lëtzebuerg eng
eescht Diskussioun iwwert d’Plus-value vun
enger reeller Économie sociale et solidaire
gefouert hätten.

D’Wirtschaften, déi no dësem Prinzip
fonctionnéieren, notamment an der Schwäiz
oder an Italien, missten dach och eigentlech
derwäert sinn zu Lëtzebuerg considéréiert
ze ginn. Datt dës Form vu Wirtschaftspolitik,
Beschäftegungspolitik oder och Sozial-
politik zu Lëtzebuerg net virugedriwwe gëtt,
oder emol net analyséiert gëtt, ass schued.

Dëst Manöver, fir dësen Dossier vun engem
Ministère an deen aneren eriwwerze-
schupsen, weist engersäits, wéi vill Politiken
dovunner betraff sinn, oder domadder
concernéiert sinn, mä dëst Manöver weist
och anerersäits, datt sech kee globaalt Bild
gemaach gëtt oder gemaach ginn ass vun
deem, wat eigentlech eng Regierungs-
prioritéit misst sinn oder misst gewiescht
sinn, wou nëmme vernetzt kann dru
geschafft ginn. Iwwerministeriell vernetzt
schaffen ass awer bekanntlech net der
Regierung hir Stäerkt. Dëst ass schued, an
dësem Fall ass et bal dramatesch schued.
Ech komme méi spéit nach eng Kéier op
dëse faméisen, an zu Lëtzebuerg scho bal
mytheschen drëtte Pilier zréck.

Ech denken, datt genau dës Schwieregkeet
derzou gefouert huet, datt dëse Projet de loi
5144 praktesch sechs Joer gebraucht huet
fir seng Identitéit ze fannen, sprich fir sech
ze definéieren. Dëse Projet de loi fënnt seng
Daseinsberechtegung, andeems hien elo
eng Rei wichteg an noutwenneg Mesuren
definéiert a reglementéiert. Domadder huet
dëse Projet de loi haut dann och elo end-
lech säi Wee bis an d’Plénière fonnt. Dëse
Projet de loi huet, wéi gesot, zumindest
dach dee grousse Virdeel, datt e Regelen
opstellt, Rechter a Flichte mat de Sank-
tiounen, wat d’Relatioune mat de Beschäf-
tegungsinitiativen, au sens large du terme,
ubelaangt.

Mir stëmmen an dësem Sënn awer der liicht
zynescher Remarque vum Conseil d’État
zou, dee gemengt huet, datt dëse Projet de
loi dach einfach sollt den Numm droen
„Projet de loi relatif à l’organisation et au
financement d’initiatives privées en vue de
l’intégration de demandeurs d’emploi
difficiles à insérer sur le marché du travail“.
Dat effektiv mécht dëse Projet de loi, an dat
ass och gutt esou, well do war Handlungs-
bedarf.

Den Numm „Lutte contre le chômage
social“, an et ass schonn doriwwer ge-

schwat ginn, war als segregativ erkannt
ginn. Den Numm „Contribuant au réta-
blissement du plein emploi“, schéngt ons e
bëssen héichtrabend, voire e bëssen on-
realistesch, wëssend, datt mer ëmmer erëm
vun engem Pourcentage plutôt stable vu
Chômage incompressible schwätzen, dëse
souguer am Commentaire des articles
beschriwwen ass an effektiv och eng
Problematik duerstellt an der Vermëttelung,
notamment vum Arbeitsamt, mä net
nëmmen, och an der Vermëttelung vun de
Beschäftegungsinitiative selwer. Mä, wéi
gesot, den Numm vun dësem Projet de loi
ass haut net dee Punkt, dee mer
beschwätze sollen.

De Rapporteur, deen iwwregens en exzel-
lente schrëftleche Rapport virgeluecht huet,
schreift zu Recht, datt ee muss tëschent
Chômage conjoncturel - dee Chômage,
deen ons an Zukunft méi Kappzerbrieches
wäert gi wéi bis elo - an dem Chômage
structurel differenzéieren - deem Chômage,
dee mer virun allem an dëser Form vu
Beschäftegungspolitik erëmfannen. An
effektiv beschäftegen all Variante vu Be-
schäftegungsinitiativen éischter Leit, déi
vum strukturelle Chômage betraff sinn, an
dat aus ville verschiddenen Ursaachen.

Dëst si meeschtens Chômeuren, zu engem
Drëttel och Chômeuses de longue durée,
Leit, déi parallell zu hirem Chômageproblem
och nach aner schwéier Problemer hunn,
Leit aus schwieregem sozialen a kulturelle
Milieu, och jonk Leit, an ëmmer méi ouni
iergendeng Ausbildung, vill Leit, déi, wann
iwwerhaapt, oft nëmmen hir obligatoresch
Scolaritéit ofgeschloss hunn, Leit, déi nach
net laang am Land sinn, Leit, déi aus
gesondheetleche Grënn hir Aarbecht
verluer hunn an esou weider.

Dës Form vu Beschäftegungsinitiativen, wéi
se hei beschriwwe sinn, an déi et jo scho
ginn - et ass scho vu menge Virriedner hei
laang doriwwer geschwat ginn -, suergt ouni
Zweiwel fir eng mënschewierdeg
Aarbechtsbeschäftegung fir deen eenzelne
Betraffenen, mä leescht awer och eng net
ze ënnerschätzend Aarbecht fir d’Gesell-
schaft. Net zulescht well si duerch dat, wat
si ubidden, e groussen Deel zum Erhale vun
der Cohésion sociale hei an dësem Land
bäidroen.

De Projet de loi gesäit vir, datt och déi sou-
genannte privat Betriber, déi sech de
Konditioune stellen, an doduerch och en
Agrément via enger Konventioun mam
Ministère du Travail et de l’Emploi kréien,
och kënne mat considéréiert ginn. Dëst zielt
notamment och fir d’Gemengen. Am Kloer-
text heescht dat, datt eigentlech all
Employeur, deen d’Konditiounen erfëllt an
dee wëllt eng Convention de coopération
mam Ministère du Travail et de l’Emploi
agoen, ka säin Deel derzou bäidroen, fir
deem engen oder deem aneren Demandeur
d’emploi de Schratt an d’Aarbechtswelt ze
erliichteren. Mir denken, datt et wichteg ass
dat ze ënnersträichen. Jiddweree kann,
wann e wëllt, an eng gewësse Form vu
sozialer Verantwortung kommen.

Schlussendlech gehéiert dës Approche
usazweis zu engem Choix de société. Dee
Choix de société, vun deem ech virdru
geschwat hunn. Effektiv kënnen a solle
Betriber, all Form vu Betriber, sech an
Zukunft méi oder méi oft mat ëm dat
këmmeren, wat an der Gesellschaft
passéiert, ugefaange bei de Léierjongen a
Léiermeedercher, eriwwer bei d‘Femmes
rentrantes, esou laang et der dann och nach
ginn, Matmënsche mat Behënnerung oder
mat Besoins spécifiques, an och déi
Mënschen, déi versichen erëm op den
Aarbechtsmaart ze kommen.

Dann ass et och duerchaus berechtegt, an
et ass och schonn hei gesot ginn, datt dës
Betriber, ënner enger gewësser Form, vum
Pouvoir public ënnerstëtzt ginn. Esou eng
Virgoensweis gesinn Déi Gréng als duerch-
aus sënnvoll un, an net als Concurrence
déloyale. Wéi gesot, et ass net de renge
Kapitalismus an de renge Benefiss wat
d’Wirtschaft um Liewe wäert halen. Grad
esou wichteg ass, datt eng Gesellschaft am
Alldag ka fonctionnéieren, datt hir Membere
kënne schaffe goen, hir Pai kréien a mat
deene Suen hiert Liewe gestalte kënnen.
Ouni dës Viraussetzunge fonctionnéiert och
keng Wirtschaft.

Mir hu vill an och laang an och gutt
mateneen diskutéiert an debattéiert an der
zoustänneger Kommissioun, a mir waren
ons och all eens, datt mer net kéinten
engem Projet zoustëmmen, deen de
Mënsch als Demandeur d’emploi definitiv a
Kategorien andeelt, mat där Konsequenz,
datt d‘Kategorie ausschlaggebend ass fir
d’Méiglechkeet, déi ugebuede gëtt. Dat
heescht, datt deemno, a wéi eng Kategorie
ee fält, gegebenenfalls eng Exklusivitéit
oder eng Ausgrenzung vu Méiglechkeete
méiglech gewiescht wier.

Dee Wee, dee mer elo ageschloen hunn,
nämlech dee Wee vun engem „population
mix”, wéi dat elo anglophonesch heescht,
ass e realisteschen an ëmsetzbaren och fir
d’Betriber, sprich fir d’Beschäftegungs-
initiativen. D’Dynamik, déi an enger ge-
mëschter schaffender Populatioun entsteet,
ass sécherlech eng méi gesond, esou laang
se gutt encadréiert gëtt. De System vum
„population mix” erlaabt et eng kloer Segre-
gatioun ze ëmgoen.

Et ass scho schwéier genuch de Stempel
vum Demandeur d’emploi ze hunn. Leider
ass et esou, datt den Demandeur d’emploi
nach ëmmer mat enger negativer Con-
notatioun muss liewen. Eng Aart Schold-
gefill, bedéngt duerch de Bléck, deen d’Ge-
sellschaft nach ëmmer op den Demandeur
d’emploi werft. Et wäert wahrscheinlech och
haut nach schwéierfalen, dëse Bléck vun
der Gesellschaft fortzekréien, obwuel mer
haut wëssen, datt d’Schold, sprich
d’Ursaach vun der Aarbechtslosegkeet vun
enger Persoun ganz aner Originë kann hu
wéi beim Concernéierte selwer. De Con-
cernéierten, deen oft nëmme säin neie
Status zur Kenntnis huele kann.

An dësem Kontext fanne mer och déi Leit
erëm, déi an engem Kontrakt CIE, respektiv
CAE, an enger Mesure sinn; déi Mesuren,
déi mer iwwert d’Gesetz 5611 agefouert
hunn. Am Kader vum Gesetz 5611 „pour le
maintien dans l’emploi“ war de Service
„SAPDE” vum Arbeitsamt geschafe ginn.
Dëse Service sollt déi Leit, déi mer méi
spezifesch an dësem Projet de loi hei erëm-
fannen, méi individuell begleeden a sui-
véieren. Et si Posten an dësem Service
duerfir geschafe ginn, awer an de Consi-
dérations générales vum Rapport sinn dëse
Service a seng Missiounen och be-
schriwwen. Or existéiert dee Service en tant
que tel net méi um Arbeitsamt. Do ass
schonn en Deel Ëmstrukturéierung geschitt.

Mir kéinten ons do gewësse Froe stellen
iwwert d’Garantië vun enger optimaler
Zesummenaarbecht tëschent den entre
Guillemeten „Employeurs“, dat heescht all
deene Leit, déi esou eng Konventioun
matmaachen, an dem Arbeitsamt. Si mer
sécher, datt d’Arbeitsamt déi noutwendeg
Ënnerstëtzung un den Demandeur d’emploi
respektiv déi noutwendeg Kommunikatioun
mat deem Employeur ka garantéieren?

Här President, vu datt ech Froen un de
Minister stellen, erlaabt mer just eng Minutt
ze waarde bis de Rapporteur vun dësem
Projet fäerdeg ass mam Minister ze
schwätzen, da kann ech meng Froen un de
Minister stellen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ooohhh!

❱❱❱ M. le Président.- Madame
Loschetter, fuert Dir virun! De Minister ass
ganz hellhéiereg.

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Ech stellen einfach e puer Froen.

(Interruptions)

Si mer sécher, Här Minister, datt d’Zesum-
menaarbecht tëschent dem Arbeitsamt an
de Responsabelen an de Betriber, déi sech
ëm déi heite Leit këmmeren, qualitativ
garantéiert ass? Si mer och sécher, datt den
administrativen Opwand - mir hu schonn
doriwwer geschwat - net déi potenziell
Beschäftegungsinitiativen oder net déi
potenziell Betriber wäert ofschrecken, esou
eng Konventioun anzegoen? A wat kënne
mer deenen als Garantie ginn, datt deen
administrativen Opwand awer an de Méig-
lechkeete vum Betrib bleift respektiv
ënnerstëtzt gëtt vun notamment Leit vum
Arbeitsamt?

Déi Responsabel an de Betriber musse
sech un der Evaluatioun och bedeelegen. Si
mer do sécher, datt si gutt doriwwer infor-
méiert ginn, informéiert sinn, voire forméiert
sinn, forméiert ginn? A si mir sécher, datt déi
erstallten Informatiounen och richteg
weidergeleet ginn an och richteg benotzt
ginn zum Wuel vum concernéierten De-
mandeur d’emploi?

Dëst sinn alles Erausfuerderungen, déi
onsem Wëssen no jo och vun der ADEM
musse geleescht ginn, oder? Sinn dës
prezis Missiounen elo an deem Deel
Ëmstrukturéierung kloer definéiert an opge-
deelt um Arbeitsamt? Kann d’Arbeitsamt
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sech dëser Missioun direkt stellen, wa mir
dee Projet haut stëmmen?

Här President, Dir Dammen, Dir Hären, wéi
gesäit d’Zukunft vu verschidde méi
schwéier vermëttelbaren Demandeurs
d’emploi aus? Ass et gutt respektiv richteg,
wann e schwéier vermëttelbaren De-
mandeur d’emploi definitiv seng Aarbechts-
zukunft an enger Beschäftegungsstruktur
fënnt a wa seng Pai à long terme géif vum
Fonds pour l’emploi finanzéiert ginn? Wéi
gëtt dëst an der Praxis geregelt? A wéi kann
et an engems och der Richtlinn vun dësem
neie Gesetz gerecht bleiwen, nämlech dem
Rétablissement du plein emploi?

Wat wieren d’Alternativen dozou? Bleift de
schwéier vermëttelbaren Demandeur
d’emploi definitiv am sougenannten
zweeten Aarbechtsmaart? Misste mer net
dem sougenannten zweeten Aarbechts-
maart aner oder nei Perspektive ginn?

Woubäi ech dann erëm zréck wëll kommen
op d’Opbauen an d’Ausbaue vun enger
reeller Économie sociale et solidaire zu
Lëtzebuerg, engem reellen drëtte Pilier nieft
dem Secteur public an dem Secteur privé.
Erlaabt mer Iech drun ze erënneren, datt et
2005 en Ufank vun enger breeder Dis-
kussioun ronderëm d’Économie sociale et
solidaire zu Lëtzebuerg gouf. Notamment
duerch d’Kreatioun vun enger Plattform, déi
praktesch all A.s.b.l.-Institutioun, Coopé-
rative an esou weider rassembléiert huet.
Dës Plattform existéiert leider net méi als
sollech, wat mir extrem bedaueren. Onser
Meenung no ass do eng Chance vläicht ver-
passt gi fir déi noutwendeg Ënnerstëtzung
unzebidden, fir déi Diskussioun, déi och
zum Deel kontradiktoresch a schwiereg
tëschent alle Membere vun der Plattform gi
wier, ze ënnerstëtzen.

Op alle Fall, den Débat war lancéiert an déi
zoustänneg Ministèren a Ministeren hu sech
och dunn zu Wuert gemellt. Eng interessant
an och opschlossräich Etüd ass 2005 vum
Statec entaméiert ginn; virdru war och
schonn eng 1993, mä ech denken, déi ass
awer e bëssen al fir dat, wat mir haut
brauchen. D’Direktioun vum Statec hat sech
2005 bereet erkläert, fir méi pousséiert
Analysen ze maachen an den Impakt vum
Potenzial vun der Économie sociale et
solidaire zu Lëtzebuerg ze ënnersichen.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Net nëmme méi de strukturelle Chômage
wäert ons hei zu Lëtzebuerg beschäftegen,
mä och de konjunkturelle Chômage wäert
an Zukunft ëmmer méi ons besuergen, Här
President, dat brauch ech kengem, an dem
Minister heibanne scho guer net ze soen.
Mä mir wäerten och net ëmmer an net
ëmmer nëmme mat Kuerzaarbecht drop
äntwerte kënnen. Net nëmme méi de
Kapitalinvest, mä ëmmer méi de mënsch-
lechen Invest wäert e wichtegen Deel vun
der Économie de marché ginn. Et gëllt Ver-
netzunge schafen tëschent dem Kapital-
invest an dem mënschlechen Invest, déi
funktionéieren. Dësen Erausfuerderunge
kann nëmmen e Regierungsprojet be-
géinen, e Projet vun enger ganzer Re-
gierung. D’Économie sociale et solidaire
muss als Standbeen vun der Wirtschafts-
politik a vun der Beschäftegungspolitik
entwéckelt ginn.

Au risque de me répéter, wëll ech a menger
Konklusioun ënnersträichen, datt et definitiv
gëllt effizient an effikass Vernetzungen ze
schafen tëschent den eenzelne Mesuren,
där Hällewull vu Mesuren, déi mer hunn. Mä
et gëllt och politesch Vernetzunge schafen
tëschent den zoustännege Ministèren
Économie, Éducation, Famille, Travail a wuel
och Sécurité sociale. Et gëllt och Ver-
netzunge schafen an Zesummenaarbecht
garantéiere mat alle Forme vu Beschäfte-
gungsinitiative mat de Betriber, awer och
mat de Betriber an der fräier Maart-
wirtschaft. Ouni si an hir Kollaboratioun
wäerten déi wéinegst Beschäftegungs-
mesurë gräifen.

An dann eng lescht Recommandatioun an
aller Bescheidenheet: Wien a wat seet ons,
datt all dës Mesurë gräifen? Ugefaange bei
de Mesuren aus dem PAN-Gesetz 1999, déi
heiansdo adaptéiert gi sinn, d’Gesetz 5611
aus dem Joer 2006, déi eenzel Ëmstruk-
turéierungen, notamment um Arbeitsamt, an
esou weider. Wuel hu mer Etüde vun der
OCDE oder vum BIT, déi ons zum Deel kloer

Recommandatioune ginn. Ons Iwwerleeung
geet awer éischter an d’Richtung: Ass e
Plang opgestallt ginn, wou all Mesurë mat
den Zilsetzungen a virun allem mat den
noutwendegen Indicateuren, fir erausze-
fannen, wat gräift, wat net, wéi vill, firwat,
wou muss een den Hiewel anescht usetzen,
opgelëscht sinn? Mat Statistike geet et jo
net méi duer. Ech denken, dat contestéiert
kee méi heibannen.

Zum Schluss wënschen ech all deene Leit,
deenen engen, déi vun de Beschäftegungs-
initiative Gebrauch maachen, awer och
deenen, déi dës Mesuren offréiere mat ganz
vill Engagement, eng glécklech Hand an
eng Bonne chance. Well een e bësse
Chance brauch an dësem Dossier, denken
ech, e bëssen ouni Chance an dësem
Dossier wäert et mat Sécherheet net goen.
Jiddweree brauch also e bësse Chance op
senger Sich no enger Aarbecht.

Mir wäerten op alle Fall dëse Projet
matstëmmen an ech soen Iech Merci fir
d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Loschetter. Fir d’ADR schwätzt elo den
honorabelen Här Gibéryen.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen,
och vun eiser Säit aus e Wuert vu Merci un
de Kolleeg Ali Kaes fir souwuel säi
mëndleche wéi schrëftleche Rapport zu
dësem Projet.

Erlaabt mer vläicht eng prinzipiell Be-
mierkung. Mir hu vill Kolleegen heibannen,
och de Kolleeg Ali Kaes ass Buerger-
meeschter. Wann an enger Gemeng e Projet
um Ordre du jour steet, deen eng Organi-
satioun oder e Betrib befaasst, wou een och
nach President dervunner ass, dann dierf
een am Prinzip an där Gemengerotssitzung
d’Wuert net ergräifen an et dierft een emol
net am Sitzungssall sinn.

D’Chamber fonctionnéiert awer laut enger
anerer Deontologie. Wann hei e Kolleeg
d’Wuert ergräift oder Rapporteur ass, dann
ass dat konform zum Gesetz an et ass trotz
allem awer ëmmer legal.

Här President, dee Projet, dee mer haut hei
diskutéieren, befaasst sech haaptsächlech
mat der Problematik vum Chômage. Déi
Problematik hei zu Lëtzebuerg, wou mer eis
ëmmer konnten am internationale Vergläich
am Fong dermat rühmen, datt mer konnte
soen, de Chômage ass hei zu Lëtzebuerg
wäit ënnert der Moyenne, en ass niddreg.
Mir hu souguer deelweis nach virun e puer
Joer vu Vollbeschäftegung geschwat, wéi
de Chômage bei engem bis zwee Prozent
louch.

Mir wëssen awer, datt mer keng Insel sinn
an datt de Chômage an deene leschte
Méint hei zu Lëtzebuerg geklommen ass. A
mir wëssen opgrond vun der wirtschaft-
lecher aktueller Situatioun, déi mer hei am
Land hunn, datt de Chômage wäert an
deenen nächste Méint a Joren nach
uklammen. Ech fäerten, an déi meescht vun
eis heibanne wäerten do astëmmen, datt
mer och hei zu Lëtzebuerg wäerten eng
Kéier, an an net allze laanger Zäit, vu vläicht
15.000 oder 20.000 Chômeure schwätzen.

Lëtzebuerg huet eng spezifesch Situatioun,
well mir e Land sinn, wat kleng ass, wat eng
grouss Grenzregioun huet, wou de Chômage
och héich ass an domadder automatesch
den Drock op eisen Aarbechtsmaart vun der
Grenzregioun grouss ass. Virun allem déi on-
qualifizéiert Leit kréien duerfir a priori, net
wéinst de Frontalieren, mä opgrond vun hirer
Onqualifikatioun Problemer, fir um éischten
Aarbechtsmaart kënnen eng fest Aarbecht
ze fannen.

An der Geschicht, wa mer 30 bis 40 Joer
zréckkucken, war eis Ekonomie aneschters
opgebaut. Mir haten dunn nach vill In-
dustrien. Ech erënneren zum Beispill drun,
wéi deemools an der Stolindustrie nach op
der ARBED 30.000 Leit beschäftegt si ginn,
hate mer och vill Leit, déi eng Qualifikatioun
haten, awer och Leit, déi keng Qualifikatioun
haten, déi mer an den Industrien deemools
ënnerkruten.

Haut ass et esou, datt och an deenen In-
dustrië praktesch onqualifizéiert Leit keng
Chancë méi hu fir eranzekommen, mä mir
hunn déi Leit awer nach alleguer, an déi
sinn nach ëmmer um Aarbechtsmaart do.
Wa mer dann och nach gesinn, datt bei de
Leit, déi um Aarbechtsmaart ageschriwwe
sinn, iwwert d’Halschent praktesch iwwer-
haapt kee Schoulofschloss huet oder just
déi obligatoresch Schoul hanneru sech
bréngt, da wësse mer ganz genau, wou de
Problem ass. Onqualifizéiert Leit hunn haut
a wäerten an Zukunft ëmmer méi Problemer
kréien, fir iwwerhaapt nach eng Chance op
eisem Aarbechtsmaart ze kréien.

Mir hu gëschter an haut heibanne vill iwwert
d’Schoul geschwat, an ech mengen, da
muss een och soen, wa mer hei zu Lëtze-
buerg esou vill Leit hunn, déi keng Quali-
fikatioun hunn, déi just déi obligatoresch
Schouljoren hanneru sech hunn, dann ass
dat och e Resultat vun eisem Schoulsystem,
wat mir iwwer Jorzéngten hei zu Lëtzebuerg
haten an och nach hunn. Mir perséinlech
fäerten - an de Kolleeg Mehlen huet dat
gëschter an haut hei zum Ausdrock bruecht
-, datt mer och mat där neier Reform, déi
mer elo gestëmmt hunn, nach net déi
fundamental Reforme wäerte realiséiert
kréien, déi dréngend noutwendeg sinn.

En anere Phenomeen, dee mer hei zu
Lëtzebuerg hunn, dat ass, datt mer eng Rei
vu Wirtschaftssecteuren hunn, wou mer
praktesch och keng Lëtzebuerger dra
fannen, wou et nach vläicht an der Menta-
litéit vun de Leit ass, datt déi Aarbechts-
plazen, ech weess net, vläicht ze schéin, ze
gutt oder ze schlecht sinn, fir datt de Lëtze-
buerger dra schafft. Ech denken do un
d’Handwierk, ech denken un de Bau, d’Res-
tauratioun oder d’Hotelbranche.

Wann Der en Entrepreneur hutt, deen aus
Däitschland hei an d‘Land schaffe kënnt,
dann huet dee praktesch gréisstendeels,
wann een emol esou op de Chantier geet an
et lauschtert een, Leit aus Däitschland bei
sech beschäftegt. Datselwecht fannt Der
och bei deenen, déi aus Frankräich oder
aus der Belsch kommen. Mä bei eise Lëtze-
buerger Entreprisë fanne mer dat ganz
wéineg.

Dat heescht also och, mengen ech, datt
mer hei zu Lëtzebuerg e Mentalitéitswiessel
misste kréien, souwuel op der Salariatssäit
wéi op der Patronatssäit, datt all Aarbecht,
déi do ass, eng wichteg Aarbecht ass, eng
wäertvoll Aarbecht ass an och duerfir vu
jiddwerengem ka benotzt ginn. Duerfir
mengen ech musse mer och dohinner méi
drécken, fir dat erëm an d’Diskussioun ze
bréngen, datt och an deene Secteuren do
eiser Leit erëm mussen Aarbechten un-
huelen a schaffe goen. Et gëtt keng
Aarbecht, déi onwierdeg ass, fir musse
gemaach ze ginn.

Als éischt Zil an all eisen Iwwerleeunge
muss ëmmer bleiwen, datt mer d’Leit an
den éischten Aarbechtsmaart integréiert
kréien. Mir wëssen awer, an dat ass de
Mëtteg hei vu menge Virriedner schonn des
Öftere gesot ginn, datt, egal wat fir eng
Moossname mer ergräifen, ëmmer eng Rei
vu Leit - ech well net soen, eng Kategorie vu
Leit, mä eng Rei vu Leit - bleiwen, déi
einfach a keen Aarbechtsprozess ze inte-
gréiere sinn, op jidde Fall net direkt.

Duerfir musse mer dann och Méiglechkeete
fir déi Leit ubidden, fir deenen eng Be-
schäftegung ze ginn, well soss d’Gefor vun
der sozialer Ausgrenzung bleift. Dat ass dat
Schlëmmst, wat een engem Mënsch kann
undoen. Wann e guer keng Beschäftegung
huet, dann ass déi sozial Ausgrenzung do,
mat alle Konsequenze fir seng Famill, fir
d’gesellschaftlecht Liewen, well mer déi Leit
un de Rand vun der Gesellschaft drängen.
Da musse mer eis och iwwert déi Kon-
sequenzen, déi dorauser entstinn, bewosst
sinn.

Eng vun dëse Méiglechkeete sinn déi an de
vergaangene Jore gegrënnte Beschäf-
tegungsinitiativen, wou d’Leit da konnte
beschäftegt ginn, encadréiert ginn,
forméiert ginn, mat dem Zil, fir se erëm an
den éischten Aarbechtsmaart ze inte-
gréieren. De Kolleeg Romain Schneider
huet dat am Detail hei ganz gutt erkläert.
Dës Beschäftegungsinitiative sinn a priori
vun de Gewerkschaften, vum OGB-L a vum
LCGB gegrënnt ginn, an d’Liewe gesat
ginn: Objectif plein emploi, ProActif, Forum
pour l’emploi. De Prinzip dovunner ass
richteg an ass och gutt.

Och wann dës Initiativen Ulafschwiereg-
keeten haten, an ech wëll net dorobber
eragoen, et ass ëmmer Rieds gaangen, eng
Diskussioun gi vun enger deloyaler Kon-
kurrenz. Mir hunn elo kierzlech en Uerteel
kritt am Kader vun de Soumissiounen, wou
d’A.s.b.l.en am Fong net däerfte bei
Soumissioune participéieren. Ech mengen,
d’Ursaach war, well se staatlech subven-
tionéiert ginn. Et ass iwwert d’Transparenz
an der Finanzéierung diskutéiert ginn. Ech
selwer hunn an där Fro eng Rei vu
Questions parlementaires gestallt, ginn haut
awer net méi dorobber an.

De Projet de loi, Här President, huet eng Rei
vu wesentlechen Ännerunge bruecht. Si si
scho vu menge Virriedner och de Mëtteg hei
zum Deel oder praktesch alleguer ernimmt
ginn. Wichteg ass een éischte Punkt,
d’Gläichstellung tëschent deene sou-
genannte Beschäftegungsinitiativen an de
Betriber. Et soll einfach der deloyaler
Konkurrenz entgéintgewierkt ginn. Bei de
Betriber kënnen dat och Gemenge sinn, dat

ass och schonn de Mëtteg gesot ginn, esou
wäit wéi déi Betriber oder d’Gemengen en
Agrément beim Aarbechtsminister hunn. Da
kënne se och vun all deene Konditiounen an
deene Subventiounen, déi an dësem
Gesetz virgesi sinn, profitéieren.

Hei stellt sech allerdéngs eng éischt Fro.
Ech hunn elo grad gesot, datt mer en
Uerteel kritt hunn, datt d’A.s.b.l.en net méi
däerften a Soumissions publiques mat-
maachen, well se eben och iwwert de Stat
eng Subventioun kréien. Ass dat dann och
elo fir Betriber, wann déi mat dem
Aarbechtsministère en Agrément hunn an
do jo dann och eng Ënnerstëtzung kréien?
Falen déi dodrënner? Den Här Minister, Här
President, wëllt direkt dorop äntwerten.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Dat ass eng
technesch Fro, esou dass ech déi léiwer elo
einfach ganz séier beäntwerten, an herno
maachen ech just e puer politesch Aus-
soen.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Jo, jo.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Also, dat Uerteel
muss ee liesen. Dat Uerteel seet net, dass
déi A.s.b.l.en net kënnen de Marché public
matmaachen, well se Konventioune mam
Aarbechtsministère hunn. Si hunn einfach
d’Form vun der A.s.b.l.; déi autoriséiert net,
de Marché public matzemaachen. Dat ass
déi eenzeg Fro, déi an deenen Uerteelen do
gekläert ginn ass. Ech wollt dat soen, well
dat Uerteel wäert nach vill kommentéiert
ginn, fir dass awer kloer ass, wat dann am
Uerteel steet a wat net drasteet.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Dann ass
dat kloer. Dat heescht also och, datt déi Fro,
déi ech hei opgeworf hat, domadder be-
äntwert ass, datt also d’Betriber net
doduerch e Problem kënne kréien.

Dat Zweet ass, datt mer e legale Kader
schafen, wat d’Finanzéierung ubelaangt.
Mir fannen dat positiv. Da kréie mer Trans-
parenz an déi Dossieren eran.

Eng drëtt Feststellung ass, datt mer
heiduerch elo Festastellunge bei de Leit
kréien. Bis elo war et bei de Beschäfte-
gungsinitiativen am Prinzip esou, datt no
zwee Joer déi Leit hätten am Fong missen
an dem éischten Aarbechtsmaart integréiert
sinn oder si sinn erëm erausgefall. Ech wëll
och net dorop agoen, wat déi Leit do hu
misse maache vläicht, fir vun där enger op
déi aner Plaz ze goen, fir nach weider
Recherchen ze maachen. Elo gi mer hin a
mir ginn eng definitiv Astellung. Dat ass a
priori eng gutt Saach.

Mä wa mer dat awer méi an eis zergoe
loossen, da gesi mer awer, datt do eng Rei
vu Problemer opkommen. Éischtens
mengen ech muss een emol soen, datt dat
vläicht en Ageständnis ass vum Échec, dee
mer an der éischter Phas haten, wou mer
deemools nach dervun ausgaang sinn, datt
mer de Gros vun de Leit no zwee Joer
agestallt kriten, elo awer feststellen, datt
mer déi Leit net agestallt kritt hunn, an
duerfir soen: Ma da gi mer elo op en defi-
nitiven Aarbechtsvertrag iwwer.

Esou wäit kann een dat verstoen. Et muss
een awer da wëssen, datt domadder och
den Échec vum éischte System doku-
mentéiert ass. Et ass mir och net bekannt,
datt kloer Statistiken do sinn, wéi vill Leit
datt dann elo konkret an den éischten
Aarbechtsmaart - ech betounen dat: an den
éischten Aarbechtsmaart - konnten inte-
gréiert ginn, an ob och vläicht déi Statistik
opgedeelt ass, wat fir eng op hir eegen
Initiativ respektiv op d’Initiativ vun den
A.s.b.l.en zréckzeféieren ass. Dat geet
menger Meenung no net kloer do ervir.

Mä dat ass och net de Problem. De
Problem, dee mer hunn, ass, datt sech d’Fro
awer stellt: Wa mer elo Leit definitiv astellen,
wat maache mer mat deene Leit, wa se
dann eng Aarbechtsplaz um éischten
Aarbechtsmaart ugebuede kréien? Déi Leit
hu jo dann en definitiven Aarbechtsvertrag
a si falen ënnert d’Aarbechtsrecht. Déi Leit
kënne kënnegen oder mussen op där
anerer Säit, wa se net kënnegen, gekënnegt
kréien. A wat ass dann d’Motiv fir esou eng
Kënnegung? Do schéngt eis e Problem ze
leien.

Den zweete Punkt, dee mer hunn, dat ass
deen: Hunn déi Leit iwwerhaapt nach, wa se
eng fest Ustellung bei enger A.s.b.l. hunn,
en Intérêt, fir um éischten Aarbechtsmaart
ze sichen? Mir fäerten, datt alleguerten déi
Leit sech herno betruechte quasi wéi e
beschäftegte Statsaarbechter, well jo dach
awer déi ganz Finanzéierung iwwert de Stat
ofgeséchert gëtt a si hunn eng definitiv
Astellung. Den Här Minister wëllt och do-
robber direkt eng Äntwert ginn.331166 www.chd. lu

SÉANCE 

26 Mercredi, 
21 janvier 200926



❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Et ass ganz einfach
den Ureiz; d’Madame Loschetter hat et
virdru gesot. Déi Leit, déi definitiv agestallt
sinn, déi ginn op d’mannst vum Stat
rembourséiert, nëmmen zur Héicht vum
Mindestloun.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Jo.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Dat heescht, Dir
kënnt elo net soen, dat si Statsaarbechter.
Déi hu kee Kollektivvertrag an näischt.
Wann déi eng aner Schaff ugebuede kréien,
wou se kënne méi verdéngen, ass schonn
den Ureiz do, dass se dohinner ginn. Dat
ass de Prinzip, wéi et soll fonctionnéieren.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Mir wësse
jo awer och alleguer, datt déi wéinegst vun
deene Leit, déi esou schwéier ze placéiere
sinn, wäerten eng Plaz am Privatsecteur
kréien, wou se nach solle méi verdénge wéi
de Mindestloun.

(Interruptions)

Mä meng Fro ass awer nach ëmmer be-
rechtegt: Wann déi Leit dann elo eng Schaff
am Privatsecteur ugebuede kréien, de
Mindestloun kréien oder och nach eppes
Klenges iwwert de Mindestloun an déi soen,
ma ech bleiwen awer léiwer hei an där
A.s.b.l. an ech ginn net dohinner, wat
maache mer dann? Da si mer am Aarbechts-
recht an da musse mer deene Leit kënnegen.

A wat huele mer dann als Motiv, fir hinnen
ze kënnegen? Well et kann ee jo net als
Motiv wahrscheinlech uginn, datt ee seet,
ma déi Leit hu jo dobaussen eng aner Plaz,
déi se kënne kréien, an duerfir kënnege mir
hinnen. Ech ka mer net virstellen, datt dat
am Aarbechtsrecht géif akzeptéiert ginn.

Duerfir, soen ech, wäerte mer hei eng ganz
Partie Leit hunn, déi soen, ech bleiwen elo
hei an deenen Initiativen an ech bleiwe mä
Liewe laang an deenen Initiativen, well se
da soen, dann hunn ech eng Plaz, déi
garantéiert ass, mäi Gehalt ass garantéiert.
An da sinn et, ob mer wëllen oder net, quasi
Statsaarbechter, well se iwwert de Stat an
der Héicht vum Mindestloun finanzéiert
ginn, iwwert d’A.s.b.l.

Dat kënnt Der kucke wéi Der wëllt, mä mir
wäerte gesinn, wa mer an e puer Joer
d’Bilanz zéien, wäert dat heiten eng vun
deene gréissten Entreprisen am Land ginn.
Mir wollten dat just hei mat an d’Diskussioun
erabréngen an dorobber opmierksam
maachen.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Ech hu léiwer, dat si
grouss Entreprisen…

(Interruption)

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Gelift?
Wat sot Der? Ech hunn net matkritt…

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Entschëllegt! Ech hu
léiwer, d’Beschäftegungsinitiative si grouss
Employeuren, wou d’Leit richteg schaffen,
wéi de Fonds pour l’emploi, wou d’Leit just
Sue kréien am Chômage, ass dee gréissten
Employeur. Well zurzäit ass de Fonds pour
l’emploi de gréissten Employeur am Land
an dat ass net gutt.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- An nach
léiwer misst Der hunn, Här Aarbechts-
minister, datt d’Leit um éischten Aarbechts-
maart beschäftegt wieren, wéi an enger
Beschäftegungsinitiativ oder um Fonds
pour l’emploi.

(Brouhaha)

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Jo, natierlech, Här
Gibéryen! Mä wann ech de Choix net hunn?

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Maja, et
ass jo dat, wat ech soen!

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Dir loosst se léiwer
am Chômage.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Neen,
neen, mir loosse se net léiwer am Chômage.
Mir hätte gären, datt den Ureiz fir an den
éischten Aarbechtsmaart bestoe bleift. An
hei gëtt et keen Ureiz méi fir an den éischten
Aarbechtsmaart ze kommen. Déi Leit hei
soen, ma elo hunn ech eng garantéiert Plaz,
ech hunn eng garantéiert Pai. Firwat soll
ech elo kucken, fir um éischten Aarbechts-
maart nach eng Plaz ze fannen?

Dat ass de wesentleche Problem, dee mir
an dësem Projet gesinn. Duerfir soen ech,
mir kënnen an engem Joer oder an zwee
Joer eng Kéier Analyse maachen, oder Dir
wäert se selwer maachen. Da wäert Der
feststellen, datt mer ëmmer méi Leit kréien,

déi definitiv an där heiter Situatioun elo
wäerten hänke bleiwen, an da gëtt dat ee
vun deene gréisste Betriber, déi mer hei
wäerten am Land hunn, wou dann eben déi
Leit soen, ma elo hunn ech eng garantéiert
Aarbechtsplaz, ech brauch net méi um
éischten Aarbechtsmaart ze sichen, fir do
wahrscheinlech och nach net méi ze
verdénge wéi hei.

Dat ass eng Realitéit, an et ass och wéinst
deem Punkt, wou mir eis bei dësem Gesetz
wäerten enthalen.

En zweete Punkt, Här President, deen haut
de Mëtteg hei ugeschnidde ginn ass, deen
huet wuel näischt direkt mam Projet ze dinn,
mä de Projet ass awer eng Konsequenz vun
deem; dat ass de Fonctionnement vun der
ADEM. A wann ech elo zréckkucken, wéi
dacks datt mir heibanne schonn iwwert
d’ADEM geschwat hunn, da brauch een net
méi haut hinzegoen an nach eng Kéier
opzezielen, wat d’Positioun vun den
eenzelne Parteien ass, wat do misst
reforméiert ginn.

Dat Eenzegt, wat een haut ka feststellen,
ass, datt quasi jiddwereen heibannen elo
eng Reform vun der ADEM verlaangt. A
wann een da weess, datt mer awer elo un
d’Enn komme vun där Regierung hei an datt
mer dee Projet nach net hei kënnen an
enger Chambersdebatt stëmmen, da muss
een awer zumindest kënnen hei dem
Aarbechtsminister de Virworf maachen, datt
hie seng Aarbecht do net gemaach huet.
D’ganzt Land schwätzt elo scho jorelaang
iwwert déi Reform. Elo geet déi Regierungs-
period hei zu Enn a mir hunn dee Problem
net geléist! Et ass e Problem, dee laang
bekannt ass.

A wann et schonn esou wäit geet, Här Pre-
sident, datt ee vun de Kolleegen aus de
Majoritéitsparteien de Mëtteg quasi um
Radio d’Demissioun vun der Direktesch
vum Arbeitsamt verlaangt huet, da geet dat
jo awer ganz wäit, an da géif ech mengen,
datt awer spéitstens elo den Här Aarbechts-
minister gefuerdert ass. Hien ass awer elo
gefuerdert, fir dorauser déi Konklusiounen a
Konsequenzen ze zéien, déi verlaangt ginn.
Well wann den Här Aarbechtsminister dat
doten esou weiderlafe léisst, komme keng
Konsequenzen, komme keng Reaktiounen,
dann zielt dat aalt Spréchwuert „mitge-
gangen, mitgefangen, mitgehangen“.

(Hilarité)

An dat zielt dann an dësem Fall net nëmme
fir d’Direktesch vum Arbeitsamt, mä dann
och nach fir den Aarbechtsminister selwer.

Dat wëllt natierlech keen, an duerfir wiere
mer frou, wa géife ganz séier hei Neel mat
Käpp gemaach ginn, well wa mer d’Aar-
bechtsamt richteg un d’Fonctionnéiere
kréien, da ginn déi heite Strukture manner
gebraucht. An deem Sënn ass schonn
d’Reform…

(Interruption)

Dach, dach! Wann d’Arbeitsamt richteg
fonctionnéiert, da kréie se och déi dote Leit
placéiert. Mä mir wëssen alleguerten…

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Neen!

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Jo, dat sot
Dir! Am Ausland kréie se där och placéiert.
Do gëtt et aner Systemer am Arbeitsamt wéi
dat hei zu Lëtzebuerg ass. Et kann een net
einfach higoen, Här Aarbechtsminister, a
soen, dat geet net esou an duerfir… Dat ass
net esou! Gitt emol an d’Ausland, oder Dir
waart jo bestëmmt och an d’Ausland
kucken, do gëtt et aner Mechanismen,…

(Brouhaha général)

…wéi d’Leit placéiert ginn, a wa mer eis
heibannen eens sinn, a mer sinn eis jo quasi
eens, datt d’ADEM net richteg fonc-
tionnéiert, da kommt elo net heihinner a sot,
wann d’ADEM besser géif fonctionnéieren,
géifen net méi Leit placéiert ginn.

❱❱❱ M. le Président.- Här Gibéryen!

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Hei ass
d’Politik gefuerdert an hei ass un aller-
éischter Stell den Aarbechtsminister ge-
fuerdert, an deen huet an dëser Fro bis haut
versot. Dat gesot, Här President, wëll ech
soen, datt mir eis zu dësem Projet wäerten
enthalen.

❱❱❱ Une voix.- Dat ass eng richteg sozial
Astellung!

❱❱❱ Une autre voix.- Très bien!

(Brouhaha)

❱❱❱ M. le Président.- Här Gibéryen, Är
Interventioun ass eriwwer. Den Här Jaerling
huet elo d’Wuert.

❱❱❱ Une voix.- Gott sei Dank ass net jidd-

wereen esou arrogant mat deene Leit, déi
keng Schaff hunn, wéi Dir!

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ouuuhhh!

❱❱❱ Une voix.- Géift Der kucken, datt
d’Leit eng Schaff kriten…

(Brouhaha général)

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Här
President, soll ech nach e bësse waarden?

(Brouhaha général)

❱❱❱ M. le Président.- Jo. Här Jaerling, sot
Äre fréiere Kolleegen, wann Dir si géift
stéieren, da géift Der waarden, bis dass si
hei fäerdeg sinn.

(Hilarité)

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Här
Gibéryen, haalt se emol fënnef Minutten
zou!

(Hilarité générale)

❱❱❱ M. le Président.- Här Jaerling,
kommt, mir si korrekt!

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Esou
hunn ech et ëmmer gemaach.

❱❱❱ M. le Président.- Ech hätt gär, dass
mer hei korrekt géife mateneen ëmgoen, an
duerfir ass et elo esou, dass den Här
Jaerling d’Wuert huet.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Also
mir si jo Kolleegen, mir kënnen eis dat soen,
wat mer fir richteg halen.

❱❱❱ Une voix.- Wow!

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Här
President, mir kommen eis awer ëmmer méi
no. Alles vergësst sech lues a lues.

Här President, ech wëll och dem Här
Rapporteur Merci soe fir säi Rapport, deen
am Fong alles erëmginn huet, wat de Projet
hei mat sech bréngt, an och all déi
Aarbechten, déi an der Kommissioun jo net
einfach waren. Ech mengen, dat wësse mer
alleguer. Et ass keen einfache Sujet. Well
hei e Problem ass, wou ech awer nach
ëmmer meng Bedenke behalen, dat ass,
dass mer soen, mir wëllen d’Concurrence
déloyale e bëssen ofschafen, a meng
Bedenke ginn an déi Richtung, dass déi
Concurrence déloyale an déi aner Richtung
geet. Dat heescht, dass am Fong e bësse
Concurrence déloyale fir de soziale Beräich
hei geschafe gëtt.

Wat elo den Här Rapporteur selwer ube-
laangt, esou war ech e bëssen erstaunt, net
vun Ufank un, mä elo hunn ech et net gutt
fonnt, wann een, dee selwer President ass
vun enger Beschäftegungsinitiativ, hei
iwwer e Sujet schwätzt, deen en am Fong
direkt betrëfft. Ech hunn dat net gutt fonnt.
Et ass en anere President vun enger Be-
schäftegungsinitiativ heibannen, deen aus
deontologesche Grënn net hei d’Wuert
ergraff huet, dat éiert en - onbedéngt! -, mä
wéi gesot, den Här Gibéryen huet gesot, et
ass legal, an duerfir: Kommt, mir kucken
dann einfach guttwëlleg doriwwer ewech.

Meng Bedenke bei dem Projet - ech hunn
déi och schonn an der Kommissioun ervir-
bruecht -, dat ass, datt mer hei net en
Instrument schafen am Kader vun enger
Économie solidaire, déi de Patronen am
Fong un éischter Stell bëlleg Aarbechts-
kräfte liwwert.

Dat heescht, bëlleg Aarbechtskräften, wou
menger Usiicht no de sozialen Enca-
drement, esou wéi dat an deene richtege
Beschäftegungsinitiativen ass, net ga-
rantéiert ass.

Zweetens si meng Bedenken an deem…

(Interruption)

Wëllt Der mer eppes soen, Här Kaes?

(Interruption)

Gelift?

❱❱❱ M. le Président.- Här Jaerling,
erlaabt Der eng Zwëschefro vum honora-
belen Här Glesener?

❱❱❱ M. Marcel Glesener (CSV).- Mä,
wann den Här Jaerling seet, déi richteg
Beschäftegungsinitiativen…

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Ma
déi falsch, déi kreéiere mer elo.

❱❱❱ M. Marcel Glesener (CSV).- Ah sou,
Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Wéi war Är Fro, Här
Glesener?

❱❱❱ M. Marcel Glesener (CSV).- Ech
hunn d’Äntwert kritt.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Neen, en huet mech jo gefrot, ob et och
falsch Initiative gëtt. Ma déi falsch si mer elo
amgaang ze kreéieren. Fir mech sinn dat
keng Beschäftegungsinitiativen, wéi ech
gesot hunn. Meng Bedenke ginn an déi
Richtung, dass dat hei bëlleg Aarbechts-
kräfte gi fir d’Betriber.

Déi aner Fro, déi ech mer vun Ufank un
ëmmer gestallt hunn, ass: Wann den
Agrément kënnt vum Ministère an et gëtt
esou eng Initiativ geschafen, wat ass de Lien
zum initiale Betrib? Do ass keen do! Dat
heescht, et ass am Fong eng Struktur vun
engem Betrib à part. Eng Struktur vun
engem Betrib à part, wou d’Leit kënne geholl
ginn an dann och nach un aner Betriber ver-
léint ginn, op Käschte vum Steierzueler.

Ech wëll awer Folgendes soen: Den Här
Krieps huet no der Fiche financière hei
gefrot. D’Fiche financière ass am Fong fir
mech hei net dat Wichtegst an där Dis-
kussioun, well mer souwisou déi Leit musse
bezuelen. Dat ass kloer. Ech mengen, se
ginn ëmmer vum Fonds pour l’emploi
bezuelt.

Hei ass et just elo esou, dass een dem
Patronat d’Geleeënheet gëtt, wa si esou eng
Beschäftegungsinitiativ grënnen, fir ebe fir
15% vum Mindestloun dat do ze maachen.
Dat muss ee soen, well 85% gi vum Stat
iwwerholl, dat heescht, et gëtt fir 15% vum
Mindestloun geschafft.

Dat ass de Fazit. Ech ka mer net virstellen a
gesinn och net, datt dat hei soll elo e
risegen Aarbechtsmaart fir sech ginn.
Duerfir kann ech mer net virstellen, dass vill
Betriber op dee Wee ginn, well eben am
Gesetz d’Dispositioun dran ass vun der
Mixitéit. Dat heescht, datt si mussen och
eng Rei Leit huelen, déi néierens méi
beschäftegt ginn. Dat ass am Fong deen
eenzege Punkt, wou ech soen, duerfir
gesinn ech d’Gefor net esou, dass da vill
esou eng Initiativ grënnen. Ech ka mir dat
net virstellen, well de sozialen Engagement
vun de Patronen, dee gesi mir jo all Dag, an
dee gesi mir an der lescht ëmmer méi, an
duerfir maachen ech mir doriwwer och
weider keng Gedanken.

Mä, wat awer fir mech ausschlaggebend
ass: Wou ass d’Obligatioun fir de sozialen
Encadrement, wéi dat bei deene richtege
Beschäftegungsinitiativen ass?

Deen ass net garantéiert, an dat ass fir
mech och e Problem. Dat Eenzegt wat hei
garantéiert ass: Hei kënnen Initiative ge-
grënnt ginn, déi fir 15% vum Mindestloun
kënne Leit beschäftegen. Dat ass dat eent.

Nach eng Sekonn, Här President.

Dat anert ass och dat mat der Hierarchie.
Déi Leit gi mam Mindestloun beschäftegt,
mä do sinn och Leit an déi Beschäftegungs-
initiativen erakomm, déi zum Beispill eng
Qualifikatioun hunn. Deenen hir Qualifi-
katioun gëtt net berücksichtegt, obwuel datt
si schonn eng Qualifikatioun matbréngen.

An dann ass nach eng aner Saach, d’Moti-
vatioun: Wann een de Mindestloun kritt, fir
nach eng Motivatioun ze hu fir op den ini-
tialen Aarbechtsmaart ze kommen.

Ech géif mengen, wann ee méi verdéngt um
initialen Aarbechtsmaart, ass dat ëmmer
Motivatioun genuch. Mä wann een awer hei
seet, et ass keng Motivatioun do, da muss
een awer och dann d’Äntwert drop ginn:
Schaaft een dann eng Motivatioun, wann ee
wëllt manner gi wéi de Mindestloun, oder
wat fir eng Motivatioun kann ee schafen?

Wann een eng Qualifikatioun kritt, fir
dobausse méi ze verdéngen, dann ass eng
Motivatioun do, mä am anere Fall besteet de
Risque, dass Leit laang an där Beschäfte-
gungsinitiativ bleiwen. Duerfir soen ech, de
sozialen Encadrement ass net ginn, an
d’Kontrollmoyenen, ob dann och elo déi Leit
net just benotzt ginn als bëlleg Aarbechts-
kräften, sinn och net ginn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Jaerling.
Domat ass d’Diskussioun ofgeschloss an
d’Regierung huet d’Wuert. Den Här Aar-
bechtsminister François Biltgen huet
d‘Wuert.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Här President, Dir
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Dammen an Dir Hären, ech wëll elo emol fir
d’éischt dem Rapporteur Merci soe fir säin
ausféierleche Bericht, an deem iwwregens
scho ganz vill Froe beäntwert waren, déi
herno hei gestallt gi sinn. Duerfir wëll ech
och net méi dorop zréckkommen.

Ech wëll dräi kuerz Iwwerleeunge maachen.
Dat Éischt ass de Problem vum Chômage
am sougenannten industriellen Zäitalter par
rapport zum postindustriellen Zäitalter, dat
mer eben zënter op d‘mannst 25 Joer
kennen. Am industriellen Zäitalter hate mer
praktesch nëmme Chômage conjoncturel,
da jo och Plein emploi, a kee Chômage
structurel. Deen hate mer, well iwwert
d’Halschecht vun de Leit iwwerhaapt keng
Qualifikatioun gebraucht hunn.

Dat heescht, wat ass da geschitt?

Majo, do konnt eng Verwaltung zwou
Saache maachen, nämlech de Chômage
verwalten an deem Sënn, dass d’Leit Sue
kritt hunn. Dat war nach d’Philosophie vun
der Reform vun dem Aarbechtsamt 1976, fir
ze soen, mir ginn hinne Suen, an duerno
geet et erëm eng Kéier besser, da fanne se
vum selwen erëm eng nei Plaz, a mat de
Suen ass et iwwerbréckt. Dat huet
deemools fonctionnéiert a fonctionnéiert
haut net méi.

A wat deemools fonctionnéiert huet,
nämlech, dass en Aarbechtsamt zweetens
gekuckt huet, wou se Leit géife sichen, wou
Plaze sinn, déi geschaf ginn, an déi eng bei
déi aner geschéckt huet, dat geet einfach net
méi an enger postindustrieller Gesellschaft,
well d’Leit haut op allen Aarbechtsplaze
Qualifikatioune brauchen, déi ëmmer ver-
schidde sinn, well soss wär et jo duer-
gaangen an där leschter Zäit, dass nei Aar-
bechtsplaze geschaf goufen. Mir hu méi Aar-
bechtsplazen zu Lëtzebuerg, wéi mer Lëtze-
buerger hunn. Dat wär an deem Fall duer-
gaangen, fir dass d’Leit och all eng Schaff
hätten. Mir hunn e Chômage structurel.

Elo kréie mer Chômage conjoncturel derbäi.
An déi grouss Gefor ass, dass, wa mer net
elo oppassen, mer herno no dem Chômage
conjoncturel erëm méi Chômage structurel
kréien. Dat ass déi grouss Fro.

An duerfir kann och d’Administration de
l’Emploi net méi als Verwaltung fonc-
tionnéieren. Si kann net de Chômage ver-
walten, si kann d’Aarbechtslosegeld ver-
walten, si kann all déi aner Sue verwalten,
mä si muss Kär ginn - an dorobber kommen
ech herno zréck - vun enger aktiver
Beschäftegungspolitik.

Dat heescht, d’Administration de l’Emploi
kann och net alles maachen, an duerfir
bleiwen ech der Meenung, dass ee soll op
de Wee vun engem Établissement public
goen. Mir maachen dat elo net, well mer elo
séier e Projet de loi maachen, duerch dee
mer esou vill wéi méiglech Flexibilitéit mat
erabréngen, mä ech mengen, dass een
duerno muss weiderdenken. Mä elo
maache mer dee klenge Projet de loi, mat
deem iwwregens och déi Fro vun der Direk-
tioun ugepaakt gëtt. De John Castegnaro
huet de Mëtteg op enger anerer Plaz vun
der Direction collégiale geschwat, dat ass
eng Iddi, wéi ech och selwer gesot hunn,
déi eis virschwieft.

Et muss ee just wëssen an deene Leit soen,
déi elo verlaangen, dass de Minister géif
Leit auswiesselen, dass mer e Statut de la
Fonction publique hunn, dass et siwe Joer
gedauert huet, bis an dëser Chamber e
Gesetz gestëmmt gouf, wat seet fir
d’Zukunft, dass ee kann e Verwaltungs-
direkter no siwe Joer auswiesselen. Dat zielt
eréischt fir d’Zukunft. Och dat wëll ech
einfach hei gesot hunn.

Fir de Rescht ass et kloer, dass
d’Aarbechtsamt - an ech kommen op seng
Roll zréck - eng Roll ze spillen huet an dass
mer natierlech - nieft deem, wat
d’Aarbechtsamt elo selwer reforméiert huet
- an enger Partie Artikelen d’Flexibilitéit era-
bréngen an deem neie Projet de loi, dee
mer amgaange si mat der Fonction pu-
blique fäerdeg ze maachen, fir esou vill wéi
méiglech de Fonction-publique-Statut ze
respektéieren.

Zweet Iwwerleeung: d’Économie solidaire a
Beschäftegungsinitiativen. Do gëtt et dräi
Ënnerscheeder. Deen éischten ass deen:
Bei der Économie solidaire ass den Träger
extrem wichteg. Träger ass zum Beispill, wa

mer vu Société commerciale schwätzen,
eng Coopérative oder eng A.s.b.l. oder
virun allem de Bénévolat, wat mer
iwwregens erëmfannen an de Beschäf-
tegungsinitiativen. Do gëtt et Saachen, déi
sech iwwerschneiden.

Zweet Saach ass allerdéngs - an do ass
schonn e groussen Ënnerscheed par
rapport zu de Beschäftegungsinitiativen:
D’Économie solidaire, déi ass tëschent dem
private Secteur an dem Statssecteur, dat
heescht d’Économie solidaire dierf och net
finanziell just hir Sue vum Stat kréien. An dat
ass e grousse Problem. Beschäftegungs-
initiative fonctionnéiere ganz staark nëmme
mat de Sue vum Stat.

An da kommen ech op den drëtte Punkt,
well dat ass d’Ursaach dervunner: D’Éco-
nomie solidaire ass do, fir iwwerhaapt och
Déngschtleeschtungen a Produkter unze-
bidden. Dat ass d’Haaptaufgab vun der
Économie solidaire. D‘Beschäftegung vu
Leit, déi wäit ewech si vum Aarbechtsmaart,
ass en Nieweprodukt.

Bei de Beschäftegungsinitiativen ass et
ëmgedréint. Do ass d’Beschäftegung vu
Leit d’Haaptprodukt, an duerfir kréie se och
esou vill Sue vum Stat, an d’Ubiddung vun
interessanten, neie sozial an ökologesch
interessante Produkten an Déngschtleesch-
tungen ass d‘Nieweprodukt.

Duerfir sinn déi zwee matenee verknäppt,
mä et muss ee se auserneenhalen, an dat
erkläert dann natierlech och - an do
kommen ech op eng drëtt Iwwerleeung hei -
, woufir mer hei op de Wee ginn, dass mer
net méi wéi virdru soen: „Dir kritt bis zu 
75% vun engem Projet.“, mä soen: „Mir be-
zuele Beschäftegungsinitiativen opgrond
vun der Produktivitéit vun deene Leit, déi Dir
astellt.“

Selbstverständlech musse mer Iech iwwert
déi Konventioun dann och en Encadrement
bezuelen, fir dass Der Iech eben ëm déi Leit
bekëmmert. Op déi Konventioun kommen
ech nach zréck wéinst dem Här Jaerling.
Déi huet den Här Jaerling net am Text
gelies, well soss hätt en déi Fro net gestallt.

Meng drëtt Iwwerleeung ass déi, dass mer
musse kucken, wat fir eng Bevölkerung mer
hunn an der Administration de l’Emploi.
D’Chiffere si virdru genannt gi vun deene
berühmte Kategorien A, B, C, D an E.
Nëmmen en Drëttel vun de Leit, déi beim
Aarbechtsamt ageschriwwe sinn, si Leit, déi
direkt ze vermëttele sinn.

Et ass duerfir, dass ech virdru gesot hunn:
Et ass net d’Reform vum Aarbechtsamt, déi
dat heiten erméiglecht. D‘Reform vum
Aarbechtsamt ass wichteg, fir dass méi
effikass a méi séier geschafft gëtt, mä
d’Beschäftegungsinitiative bleiwe bestoen,
well et gëtt keng Aarbechtsplazen, déi ge-
schaaft ginn duerch eng Reform vum Aar-
bechtsamt. D’Aarbechtsamt muss kënne
méi effikass schaffen, mä Aarbechtsplaze
musse mer och nach hunn, a fir eng
Kategorie Leit hu mer einfach keng
Aarbechtsplazen. Dat ass de grousse
Punkt, deen hei spillt.

Mir hu mam 5611 eng éischt Etapp
gemaach. Mir hunn eng Etapp gemaach fir
déi Leit, déi iwwer eng relativ kuerz For-
matioun kënnen op den éischten
Aarbechtsmaart kommen. Dat ass de 5611.
Dat huet bei der Jugend zimlech gegraff.

Mä mir hunn awer zwee Drëttel vun de Leit -
net grad elo, wann ech déi doten ewech-
huelen -, mä mir hunn dann awer nach
iwwert d’Halschecht vun de Leit, deene mer
net kënnen hëllefen iwwer eng Convention
d’activation, deene mer net kënnen hëllefen
iwwer CIEen, CAEen.

Mir hunn eleng 15% - elo huele mer emol
eng Ziffer - vun de Leit, déi am Aarbechts-
amt ageschriwwe sinn, déi portugisesch
Matbierger sinn, déi praktesch all nëmmen
d‘Primärschoul a Portugal gemaach hunn,
also héchstens Portugisesch schwätzen an
oft emol net richteg schreiwe kënnen, an
dovunner ass och nach bal d’Halschecht
iwwer 50 Joer al.

An do soen ech, dass all Reform vum
Aarbechtsamt deene Leit keng Schaff ka
verschafen. Et sinn awer Leit, ëm déi mer eis
awer musse Suerge maachen. An dat sinn
der relativ vill, dat doten. Do kann ee soen
am Aarbechtsamt - an dat geschitt och
schonn um Aarbechtsamt -, dass de Kon-
trakt iwwersat gëtt op Portugisesch, mä
domadder hu mer se nach net op eng Plaz
geschéckt, well do musse se vläicht och
aner Sprooche kënnen. Dat kann een, an elo
kommen ech op d’Beschäftegungsinitiativen
zréck, net maachen doriwwer, dass een
d’Leit placéiert, assignéiert, mä do brauche
mer nëmmen d‘Beschäftegungsinitiativen.
Et sinn och vill sozial Initiativen, mat deene
mir och zesummeschaffen, mä do kënne
mer se nëmmen iwwert d’Beschäftegungs-
initiative méi laang halen.

De Prinzip soll bleiwen zwee Joer. An zwee
Joer kann ee ganz vill mat de Leit schaffen.
Déi kommen also no deenen, déi mer kënnen
an de CIE, CAE schécken, wat manner wéi
ee Joer ass. An déi, déi wierklech no zwee
Joer da keng Chance hunn, iergendwou hin-
zekommen, déi kréien en definitive Kontrakt
mat der Beschäftegungsinitiativ.

Dat maache mer och haut schonn. D’Be-
schäftegungsinitiative schécke regel-
méisseg Dossieren eran, wou hire Service
éducatif et social schreift: Majo, mir hunn
dat an dat mat deem Mann oder där Fra
gemaach a mer fanne keng Plaz fir se;
kënne mer se net méi laang halen, kann de
Minister keng Exceptioun maachen? De
Minister gëtt dann den Dossier weider un
d’Aarbechtsamt a wann d’Aarbechtsamt
seet, jo, effektiv, deen ass soss net ze
placéieren, da kann deen och elo haut
schonn do bleiwen.

Dat geschitt net oft, wëll ech soen, a
meeschtens accordéiere mer dat och, esou
dass och d‘Beschäftegungsinitiativen
iwwerhaapt net hei versichen, fir massiv Leit
éiweg ze halen. Mä et ass awer wichteg,
dass déi Leit eng Perspektiv hunn, fir eng
Schaff ze hunn. Dat ass och fir de Stat vill
méi bëlleg, wéi wann déi Leit entweder am
Chômage oder am RMG oder a soss
iergendengem soziale Lach géife leien. Hei
kréie si eng Pai, si bezuele Cotisations
sociales an deelweis, wéi et ass, bezuele se
Steieren, well een, och wann ee Jonggesell
ass, um Mindestloun Steiere bezilt. Alles dat
ass also fir eis méi wichteg.

Elo ass sech d’Fro ze stellen, ob dann elo
Ureizer do sinn, fir op den éischten
Aarbechtsmaart ze goen. Majo, wann een
do méi verdéngt, da geet een op den
éischten Aarbechtsmaart. Wësst Der,
schwätzt emol mat Leit, déi just de Mindest-
loun hunn. Duerfir war ech vläicht virdrun e
bëssen ze vill opgereegt, mä et muss een
emol kucken, wat fir eng Spréng ee mam
Mindestloun mécht. Dat si 1.640 Euro.
Domadder mécht een net vill Spréng. Ech
mengen, wann een da wierklech erëm
erauskënnt an et kritt een eng besser Plaz,
da geet een och dohinner.

An nach eng Kéier: Déi Leit, déi iwwerhaapt
an en definitive Kontrakt kommen, si wierk-
lech déi, wou mer näischt aneschters
konnte maachen.

E Wuert zur Konventioun. Egal wat d’Forme
juridique ass, mussen déi Leit eng Kon-
ventioun mam Aarbechtsminister maachen.
Do kommen och erëm Kontrollméiglech-
keeten eran. Et ass net esou, dass déi
einfach Sue kréien a Leit. Do komme
Kontrollméiglechkeeten derbäi.

E lescht Wuert. Den Här Krieps hat gesot, et
wär keng Fiche financière do. Déi ass selbst-
verständlech derbäi - beim ursprüngleche
Projet. Déi Fiche financière ass derbäi an
ass ganz detailléiert a seet, dass mer rechne
mat engem Surcoût vu 25 Milliounen Euro,
dat heescht 30 Milliounen, mä do sinn esou
vill Leit, bei deene mer iwwert den RMG
dann emol rembourséiert ginn. Dat heescht,
fir de Fonds pour l’emploi eleng wär et e
Surcoût vu 25 Milliounen Euro.

Woubäi ech awer nach eng Kéier soen: Och
dat ass eng Prévisioun, déi mer dee
Moment gemaach hunn.

Wann et elo géif méi schlecht goen a wann
de Chômage structurel géif an d’Luucht
goen, da sinn natierlech d’Beschäftegungs-
initiativen och wichteg. Ech fannen et
nämlech definitiv besser, mir bidden de Leit,
déi keng Chance hunn eng Schaff ze kréien,
d’Méiglechkeet ze schaffen, hir Suen ze
verdéngen, owes heemzegoen an an de
Spigel ze kucken an ze soen: „Ech hu meng
Sue selwer verdéngt.“ Dat ass besser fir
d’Leit a besser fir eis Gesellschaft. An duer-
fir wär ech frou, wann dëse Projet géif eng
grouss Majoritéit fannen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Dir Dammen an Dir Hären, mir kommen
dann zum Vote vum Projet de loi.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

Här Minister, de Projet de loi 5144 ass
ugeholl mat 56 Jo-Stëmmen, bei véier
Abstentiounen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement (par M.
Laurent Mosar), Mmes Christine Doerner
(par Mme Martine Stein-Mergen), Marie-
Josée Frank, Marie-Thérèse Gantenbein-
Koullen, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth,
Patrick Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul

Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz, Mme
Martine Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel (par Mme Claudia
Dall’Agnol), Alex Bodry, John Castegnaro,
Mme Claudia Dall’Agnol, M. Fernand
Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia Mutsch, MM.
Roger Negri, Jos Scheuer, Romain
Schneider, Roland Schreiner et Mme Vera
Spautz;

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par M.
Carlo Wagner), Mme Anne Brasseur (par M.
Fernand Etgen), M. Fernand Etgen, Mme
Colette Flesch (par M. Charles Goerens),
MM. Charles Goerens, Paul Helminger (par
M. Alexandre Krieps), Alexandre Krieps,
Claude Meisch (par M. Eugène Berger) et
Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch (par
M. Félix Braz), Félix Braz, Camille Gira (par
Mme Viviane Loschetter), Jean Huss, Henri
Kox (par M. Claude Adam) et Mme Viviane
Loschetter;

M. Aly Jaerling.

Se sont abstenus: MM. Gast Gibéryen,
Jacques-Yves Henckes, Jean-Pierre Koepp
et Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

Dir Dammen an Dir Hären, mir kommen
dann zum nächste Punkt vun eisem Ordre
du jour. Dat ass d’Diskussioun vum Projet
de loi 5973, eng Ofännerung vum Code du
Travail. Et sinn ageschriwwen: den Här
Etgen, den Här Castegnaro an d’Madame
Loschetter. D’Wuert huet elo de Rapporteur
vun dësem Projet de loi, den honorabelen
Här Spautz. Här Spautz, Dir sidd gebieden
Äre Rapport virzedroen.

3. 5973 - Projet de loi

1) portant modification de
l’article L.511-12 du Code du
Travail

2) dérogeant, pour l’année
2009, aux dispositions des
articles L.511-5, L.511-7 et
L.511-12 du Code du Travail

Rapport de la Commission du Travail et
de l’Emploi

❱❱❱ M. Marc Spautz (CSV), rapporteur.-
Här President, Kolleeginnen a Kolleegen,
de Projet, mat deem mer eis elo beschäf-
tegen, ass een, dee ganz kuerzfristeg vun
der Regierung agereecht gi war an deen
och zimlech séier, wa mer haut hei
d‘Zoustëmmung kréien, wäert evakuéiert
ginn.

Den Ursprung vun der Kuerzaarbecht
iwwert d’Gesetzgebung vum Chômage par-
tiel geet zréck op d’Krisejoren 1974-1979.
Konkret gouf de Chômage partiel fir
konjunkturell Froen 1975 agefouert, an zwar
den 29. Juli 1975 op engem Dënschdeg hei
an der Chamber.

Deemools huet de Chômage partiel fir
d’Joren 1975-1976, de Chômage con-
joncturel, de Fonds pour l’emploi 40
Millioune Lëtzebuerger Frang kascht.

De strukturelle Chômage partiel ass age-
fouert ginn den 21. Dezember 1977, wou
d’Chamber dozou gréng Luucht ginn huet.
Dat war am Kontext vun enger Reform vum
Arbeitsamt, dat 1921 geschaaft gi war, a
wou 1972 e Projet de loi vun der Regierung
komm ass a wou do déi Reform gestëmmt
ginn ass.

De Chômage partiel ass e Mëttel, fir
Aarbechtsplazen ze erhalen. Awer et däerf
een net vergiessen: D’Leit loossen do-
madder Geld hänken. All Schichtaarbechter
an all déi aner, déi verléieren hir Nuets-
zouschléi, hir Sonndeszouschléi, an et ginn
nëmmen 80% bezuelt. Also ass et heiansdo
fir déi eng oder déi aner Leit relativ
schwéier, obwuel et eng Hëllef ass, fir awer
iwwert d’Ronnen ze kommen, well et awer e
groussen Akommensverloscht bei deene
Leit ausmécht.

Mir ënnerscheede bei der Kuerzaarbecht e
puer Aarten: de strukturellen, de konjunk-
turellen, dee vun der wirtschaftlecher
Ofhängegkeet - dat ass zum Beispill, wann
et iergendwou gebrannt huet an doduerch
anerer net méi kënne schaffen - oder de
Cas de force majeure - dee virun allem ge-
spillt huet, wéi deemools a Frankräich de
Streik war vun den Transporteuren an
Zouliwwerer hiert Material net konnte331188 www.chd. lu
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bréngen. Dat sinn déi véier Aarten, déi mer
ënnerscheeden.

An dësem Projet de loi ännere mer awer just
de Conjoncturel an de Structurel ëm.

(Brouhaha général et coups de cloche de
la Présidence)

Déi meescht Betriber sinn de Moment
konjunkturell betraff. Mir wëssen awer och,
datt et Betriber gëtt, déi a strukturelle
Problemer stiechen.

Den Aarbechtsminister huet de Projet den
11. Dezember 2008 deponéiert. D’Beruffs-
chamberen hunn de 17. respektiv den 19.
Dezember 2008 hir Avisen eragereecht. De
16. Dezember 2008 huet
d’Beschäftegungskommissioun vun der
Chamber sech déi éischte Kéier mam Projet
beschäftegt a mech zum Rapporteur
bestëmmt. Den 23. Dezember 2008 huet
d’Regierung de Projet amendéiert, an den
13. Januar 2009 huet de Statsrot säin Avis
ofginn. De 15. Januar hu mir de Rapport an
der Kommissioun ugeholl.

Dës séier Prozedur war noutwendeg, fir
dass dat ganzt Gesetz kann am ganze
Kalennerjoer 2009 Uwendung fannen.
Opgrond vun der weltwäiter Wirtschaftskris,
déi eist Land am leschten Trimester mat
getraff huet, ass dat eng Moossnam, fir
Entloossungen aus konjunkturelle Grënn
entgéintzewierken. Et ass wichteg ervir-
zehiewen, dass déi Betriber, déi Kuerz-
aarbecht aus konjunkturelle Grënn
accordéiert kréien, keng Entloossunge vir-
huelen däerfen.

De Stat iwwerhëlt fir d’Kalennerjoer 2009 déi
éischt 16 Stonnen, déi soss vun de Betriber
à charge geholl gi sinn, zu 100%. 100% vun
deenen 80%, déi d’Leit bezuelt kréien. Ab
der 17. Stonn bleift et, wéi et bis elo ass.
Ech wëll awer och ënnersträichen, dass et
de Sozialpartner fräisteet, iwwert déi 80%
eraus ze verhandelen, wat et och a ver-
schiddene Betriber gëtt, wou méi wéi 80%
bezuelt gëtt, mä dass nëmmen de Stat fir
déi 80% opkënnt.

Nieft konjunkturelle Problemer kann ee fir
d’Joer 2009 och bei strukturelle Problemer
Kuerzaarbecht a 16 Stonne Rembour-
sement beim Aarbechtsminister ufroen,
ënnert der Konditioun, dass e Plan de main-
tien dans l’emploi am betraffene Betrib
gemaach gëtt a wann déi magesch Zuel
vun de Sixpack-Entloossungen net iwwer-
schratt gëtt. Des Weidere gëtt d’Referenz-
period fir de Chômage partiel op zwielef
Méint, dat heescht d’ganzt Joer 2009
festgeluecht, ouni awer dass dat gesamt
Urecht op Kuerzaarbecht op d’Gesamtzäit
vu sechs Méint oder 26 Woche kann iwwer-
schratt ginn. Dat heescht, wat se soss a
sechs Méint zegutt gehat hätten.

D’Beruffschamberen, wéi gesot, hunn de
17. respektiv den 19. Dezember positiv
Avisen ofginn. Et muss een och ervir-
sträichen, et war déi éischte Kéier, wa meng
Recherchë gutt waren, zënter 1973, wou déi
véier Beruffschamberen - d‘Arbeiter-
kammer, d’Chambre des Employés privés,
d’Chambre de Commerce an d’Chambre
des Métiers - alle véier soten, et wier e
gudde Projet am Kontext vun enger Of-
ännerung an engem Projet de loi, dee vum
Travail virgeluecht ginn ass.

De Statsrot a sengem Avis vum 15. Januar
hat e puer prozedural Problemer. De Stats-
rot huet nach eng Kéier ënnerstrach, wat en
och scho beim Code du Travail gesot huet,
dass hien dergéint ass, dass mer Gesetzer,
déi op der Zäit limitéiert sinn, géifen an de
Code du Travail abauen, an hätt dofir gär
gehat, dass mer déi Form vun de Mooss-
name vun 2009 net am Code festhalen.
D’Beschäftegungskommissioun huet dës
Remarque och ugeholl a mir hu gesot, mir
maachen déi Begrenzung da just iwwert de
Mémorial. De Statsrot huet och kee Problem
mat der retroaktiver Aféierung vun dësem
Gesetz op den 1. Januar 2009.

Eng Mesure, déi awer definitiv an de Code
du Travail ageschriwwe gëtt, ass déi fir
d’Leit à mi-temps. Fir déi Leit, déi deelzäit
beschäftegt sinn, gëllen dann déi éischt
aacht Stonnen. Am Verhältnis zu 16 Stonne
bei der 40-Stonne-Woch, esou ass et dann
aacht Stonne bei der 20-Stonne-Woch, fir
kënne vum Chômage partiel ze profitéieren,
an dat ass eng Mesure, déi net temporär
ass, mä dat ass eng Mesure, déi definitiv
och an de Code du Travail ageschriwwe
gëtt.

Här President, Kolleeginnen a Kolleegen,
dës Reform ass ganz séier vonstatte
gaangen, dofir e Merci un all déi Leit, déi
dozou bäigedroen hunn, vum Personal vum
Ministère bis an der Chamber. Dëst ass och
d’Erklärung, well ech gesot hunn, wéi
wichteg et ass, dass mer dat stëmmen, fir
dass et kann op den 1. Januar 2009 retro-
aktiv a Kraaft trieden. Dat am Interessi vun
eise Betriber, awer och am Interessi vun

deene Beschäftegten, fir dass et net zu
Entloossungen aus konjunkturelle Grënn hei
am Land kënnt.

Ech wëll och gläichzäiteg dervu profitéieren,
fir am Numm vun der CSV d’Zoustëmmung
zu dësem Projet ze ginn an ech soen Iech
Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Rap-
porteur Spautz. Den honorabelen Här Etgen
huet d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, Félicita-
tiounen an en oprichtege Merci un de
Rapporteur, den Här Marc Spautz, fir säin
exzellente schrëftleche Rapport an och fir
säin engagéierte mëndleche Plädoyer.
Virewech wëll ech meng Satisfaktioun zum
Ausdrock bréngen, datt mer et och zu
Lëtzebuerg fäerdeg bréngen, noutwendeg
legislativ Upassungen an engem gudde
Mount duerch de legislative Prozess lafen
ze loossen. Aussergewéinlech Situatioune
verlaangen aussergewéinlech Mesuren,
déi, wa se den Erwaardungen an den Zil-
setzunge solle gerecht ginn, och zum
richtege Moment a Kraaft mussen trieden.

Mir sinn, dat léisst sech net méi ewech-
diskutéieren, de Moment an enger ausser-
gewéinlecher Situatioun. Déi global Finanz-
a Wirtschaftskris ass um Lëtzebuerger
Aarbechtsmaart ukomm an am Joer 2009
gëllt et fir all Aarbechtsplaz ze kämpfen. All
Moyenë mussen aktivéiert ginn, fir dat
Schlëmmst ze verhënneren. Hei ka Lëtze-
buerg ënner Bewäis stellen, ob seng Krisen-
instrumenter esou Situatioune gewuess sinn
oder awer ob ee se net muss punktuell
adaptéieren, esou wéi dat an dësem Fall
mam Chômage partiel geschitt.

Wann een d’Leit no hire perséinlechen
Erwaardunge fir d’Joer 2009 freet, da kritt
ee ganz oft d’Äntwert, datt vill Leit, ganz vill
Leit sech Suergen ëm hir Aarbechtsplaz
maachen. Dës Angscht sëtzt déif, ganz déif
bei ville Familljen. De Chômage, dee bis elo
net onbedéngt ee Problem vun der Mëttel-
schicht war, riskéiert awer elo dës Deeler
vun eiser Gesellschaft ze treffen. D’Angscht
virum Ofrutschen an d’Précaritéit ass reell
an eiser Mëttelschicht, an d’Regierung wär
méi wéi gutt beroden, dës Suergen an
Ängscht eescht ze huelen.

D’Demokratesch Partei seet schonn zënter
Méint, datt de Kafkraaftverloscht vun de
Mëttelschichten, un deem d’Regierung zu
engem groussen Deel schold ass, riskéiert
zu engem massive Problem ze ginn.

(Interruptions)

D’Regierung, a speziell de Premierminister
huet awer ëmmer esou gemaach, wéi wann
dëst nëmmen ee Kloen a Jomeren op
héijem Niveau wier a mir zu enger renger
ech-fixéierter Gesellschaft gi wieren. Elo
weist sech, datt eis Warnunge méi wéi
zoutreffend waren. Leider méi wéi zou-
treffend waren, muss een an dësem Fall
scho soen.

Här President, d’Kuerzaarbecht a wéi de
System vun der Kuerzaarbecht richteg
fonctionnéiert, hate mer scho bal vergiess.
An dat, obschonn datt dëst Instrument sech
an der Vergaangenheet schonn oft als een
effizient Kriseninstrument erwisen huet. Mat
de virleienden Upassunge reagéiere mer op
eng effikass Aart a Weis op dat, wat am Joer
2009 op eis duer wäert kommen. Wann een
de Prognose vu verschiddenen interna-
tionalen Organisatiounen däerf gleewen, da
musse mir hei zu Lëtzebuerg mat 16.000 bis
17.000 Chômeure rechnen. Zuelen, wéi mir
se nach ni virdru kannt hunn. Pake mer also
Holz un, datt et sech bei der Kris ëm eng
ganz kuerz Kris handelt, där hir Konse-
quenze mer séier nees opgefaange kënne
kréien!

Am Fall vun enger relativ kuerzer Kris kënne
mer esou a wichtege Betriber vum Lëtze-
buerger Wirtschaftsliewe mat Kuerz-
aarbecht iwwerbrécken. Et ass jiddefalls
eng intelligent Approche, fir d’Leit an de
Betriber ze loossen. Esou kënnen d’Betriber,
wann d’Ekonomie sech erholl huet, direkt
nees mat erfuerenem, gutt ausgebiltem a
qualifizéiertem Personal duerchstarten a
méi schnell reagéieren, wéi eng eventuell
auslännesch Konkurrenz. Derbäi kënnt, datt
déi betraffe Leit, och wa se bedéngt duerch
d’Kuerzaarbecht temporär 20% manner
Loun kréien, dach awer mëttelfristeg eng
Perspektiv hunn, fir hir Aarbecht kënnen ze
halen.

De Fait, datt déi vun der Kuerzaarbecht
betraffe Leit op 20% vun hirem Loun musse
verzichten, gëtt awer oft vergiess. Déi Leit a
Familljen, déi dovunner betraff sinn, mierken
awer ganz schnell, wat dëst bedeit. Mä wat

wären d’Alternativen zur Kuerzaarbecht?
D’Leit an de Chômage fale loossen? D’Leit
einfach entloossen? Dëst sinn an eisen Aen
alles keng Alternativen, au contraire, si
géifen d’Perspektive vun de Leit just
verschlechteren.

Ouni d’Iwwerhuele vu sämtleche Käschte
vum Fonds pour l’emploi am Joer 2009, wär
d’Kuerzaarbecht an dëser Zäit fir eis Be-
triber ze deier a si géifen et net ouni staat-
lech Hëllef packen. Esou awer, wéi mir et
mat deem virleienden Text handhaben, ass
d’Mesure vun dem Chômage partiel een
exzellente Flexibilitéitspuffer, fir konjunkturell
Schwankungen auszegläichen an d’Leit op
hirer Aarbechtsplaz ze loossen.

Dës zäitlech begrenzte Mesure wäert de
Fonds pour l’emploi laut dem Aarbechts-
minister senger rezenter Ausso mat ronn 36
Milliounen Euro am Joer 2009 belaaschten,
also mat ronn dräi Milliounen Euro de
Mount. Et gesäit een an deem Kontext, datt
déi Remarquen, déi d’DP-Fraktioun am
Dezember zum Budget gemaach huet,
richteg waren an datt et besser gewiescht
wier, wann d’Regierung sech bereet erkläert
hätt, am Mäerz ee Budget rectifié vir-
zeleeën, anstatt deen initiale Budgetsprojet
ohne Wenn und Aber duerchzebaatschen.

Här President, de Gros vun der Bevölkerung
spiert bis elo nach kaum direkt eppes vun
der Kris, an awer hu vill Leit ee ganz ongutt
Gefill a si méi virsiichteg an hiren Dépensë
ginn. Déi Leit awer, déi zum Beispill op der
Goodyear oder bei DuPont schaffen a vun
der Kuerzaarbecht direkt betraff sinn,
spieren, wat et heescht, datt eis Ekonomie
an der Kris ass. Akommesverloschter vu
500 Euro de Mount stécht een net einfach
esou ewech. Et deet wéi, wann dës Suen
um Enn vum Mount feelen. Dës Leit hunn
Angscht virun der Précaritéit.

Vill vun deene betraffene Leit sinn de
Moment a kenger beneidenswäerter Si-
tuatioun. Besonnesch déi, déi eréischt an
deene leschte Joren an een Eegenheem
investéiert hunn, an dat mat wéineg Eege-
kapital meeschtens enk gerechent, wat
d’Mensualitéiten ubelaangt. Hei kënnen och
falend Zënstauxen net an alle Situatiounen
zu enger Entlaaschtung féieren.

D’Situatioun op der Goodyear trëfft den
Norden a besonnesch den Nordstadraum.
D’Goodyear ass hei de gréissten Arbeit-
geber, an de Gros vun de Leit, déi an
engem Salariatsverhältnis sinn, hunn hir
Schaff an dësem Raum op der Goodyear.
Alles, wat ech elo iwwert d’Goodyear gesot
hunn, trëfft natierlech och op déi méi wéi 50
Betriber mat wäit iwwer 4.000 concernéierte
Salariéen zou, déi de Moment ongewollt
gezwonge sinn, op d’Instrument vun der
Kuerzaarbecht zréckzegräifen.

Här President, d’Politik, a besonnesch
d’Politik zu Lëtzebuerg kann net alles
maachen, fir d’Effete vun der weltwäiter Kris
ofzefiederen, awer alles, wat d’Politik ka
maachen, muss an d’Weeër geleet ginn. Déi
proposéiert Mesuren droen den Interesse
vun de Salariéen, awer och den Interesse
vun de Betriber an dëser schwiereger Zäit
Rechnung. Aus deem Grond wëll ech dann
och den Accord vun der Demokratescher
Partei zu dësem Text ginn an ech soen Iech
Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Etgen.
Fir d’LSAP-Fraktioun schwätzt den hono-
rabelen Här Castegnaro. Här Castegnaro,
Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP).- Här
President, Kolleeginnen a Kolleegen, och
ech begréissen de schrëftlechen an de
mëndleche Rapport vum Rapporteur. Hien
huet dat Essenziellt zu deem, wat mer haut
ofstëmmen, gesot. Mä ech wëll méi genee,
am Numm och vu menger Partei, d’Rapi-
ditéit begréissen, mat där d’Regierung hei
op Problemer reagéiert, fir brutal Kon-
sequenzen, souwuel fir déi Beschäftegt wéi
och fir d’Betriber, op e Minimum ze redu-
zéieren. Et handelt sech hei ganz kloer ëm
eng Antikrisemoossnam mat der Zilrichtung,
d’Beschäftegung ze erhalen an domat och
d’Akommes.

Et ass scho gesot ginn, et hënnert keen
d’Sozialpartner drun, fir an Accorden op
100% eropzefueren, do wou dat méiglech
ass, wat och an der Vergaangenheet a mat
Sécherheet och elo wäert geschéien. Déi
Antikrisemoossnam do, well et eng ass,
limitéiert sech jo och, dem Projet de loi no,
op e Joer. Mä et muss ee kucken, wéi dat
sech weider entwéckelt. Ech ginn dervun
aus, dass och politesch Flexibilitéit do ass,
fir et doriwwer eraus wann noutwendeg ze
verlängeren.

Et ass awer net nëmmen eng konjunktur-
bedéngt Moossnam, well jo och am Projet
schlussendlech geschwat gëtt vu struk-

turelle Problemer. Do gëtt mat Recht drop
higewisen, d’Gewiicht drop geluecht, dass
statt Sozialpläng an Entloossungen
d’Ausaarbechtung vun deene sougenannte
Plans de maintien dans l’emploi, déi
tëschent Sozialpartner an der Regel aus-
gehandelt ginn a vum Aarbechtsminister
mussen homologéiert ginn, dozou féiert,
dass déiselwecht Moossnamen, déi beim
Konjunkturellen hei ugewannt ginn, och
kënne beim Strukturellen ugewannt ginn.

An ech fannen, dass dat e ganz staarken
och politesche Message ass, och fir
d’Zukunft, well domat kloergemaach gëtt,
dass et eng Alternativ zu Entloossungen a
Sozialpläng gëtt, dass et also drëm geet,
och an Zukunft Entloossungen ze ver-
hënneren a Beschäftegung ze halen,
andeem een eben e Plan de maintien dans
l’emploi ausschafft.

Och dat, an dat soll een ënnersträichen, ass
eng Fro vu sozialer Responsabilitéit vun de
Betriber. Et ass mat Sécherheet och de
schwierege Wee, mä et ass e sozial res-
ponsabele Wee, dee verbonne gëtt mam
Respekt vum Patron a vum Betrib vis-à-vis
vu senge Mataarbechter an hire Familljen.
An ech géif mer wënschen an hoffen, dass
et zur Selbstverständlechkeet gëtt, dass op
Entloossunge verzicht gëtt an iwwert de
Wee vum Maintien dans l’emploi gefuer
gëtt.

(M. Laurent Mosar prend la Présidence)

Ech wëll awer hei och net verheemlechen,
dass an de leschten Deeg eng Rei Patronen
hiren Onmutt zum Ausdrock bruecht hunn
doriwwer, dass d’Sozialbäiträg net mat
deenen aacht respektiv 16 Stonnen iwwer-
holl ginn. Et gëtt der, déi et esou verstanen
haten. Ech hu verstanen, dass dat, wat haut
virläit, enger Vereinbarung entsprécht, déi
d’Ministeren zesumme mat deenen am
Moment betraffene Betriber esou aus-
gehandelt hunn. Mä de Minister kann dozou
vläicht e Wuert soen.

Ech wéilt och hei d’Geleeënheet benotzen,
fir nach eng Kéier op d‘Thema Kris a
Konjunkturplang oder -programm hinze-
weisen. Lëtzebuerg huet jo bis elo kee
regelrechte Konjunkturprogramm ent-
wéckelt, wéi dat a villen aneren euro-
päesche Länner de Fall war, fir eben
d’Relance ze ënnerstëtze respektiv fir
d’Konsequenze vun där momentaner Wirt-
schaftskris ofzeschwächen.

Mir hunn awer, an dat soll een ënner-
sträichen, hei am Land, an dat hu mer jo
besonnesch an de Budgetsdebatten
héieren, dat hu mer awer och de Mëtteg
héieren, dass an der Tripartitesitzung vun
haut de Statsminister geschwat huet vun
200 Projeten, déi elo rapid solle virgezu
ginn, fir d’Ekonomie a besonnesch d’Hand-
wierk an de Commerce ze ënnerstëtzen. Da
gesäit een, dass, niewent deenen Dis-
kussiounen iwwer aner öffentlech Inves-
titioune mat engem méi breeden Ausmooss,
mer zwar bal eppes wéi e Konjunktur-
programm hunn, awer nach ëmmer keen
eigentlechen, an et wäert, deemno wéi déi
Kris sech an deenen nächste Méint ent-
wéckelt, och noutwendeg ginn, am Kader
vum Méiglechen an engem klenge Land déi
Diskussioun ze féieren.

Hätte mer dee Konjunkturprogramm, da
wier dat hei Gesetz, wat mer haut of-
stëmmen, mat Sécherheet e wichtege
Bestanddeel vun esou engem Programm.
Mä duerfir si mer awer frou, dass et zu
deem Gesetz kënnt, wat dat soll of-
schwächen, wat haut de Mëtteg zu deem
Projet de loi hei gesot ginn ass.

An ech wëll nach eng Kéier drop hiweisen,
dass mer begréissen, wéi schnell hei
reagéiert ginn ass mat enger flexibeler Anti-
krisemoossnam, an et muss een nach eng
Kéier betounen, dass se gutt ass fir déi
Beschäftegt, mä och gutt ass fir d’Betriber.
Ech sinn do d’accord mat mengem Vir-
riedner, mam Kolleeg Etgen. Ech soen
datselwecht: Esou eng Moossnam hëlleft de
Betriber, hëlleft de Leit a féiert derzou, dass
och héich an aner qualifizéiert Personal an
de Betriber bleift, a wann et dann zu enger
Relance kënnt - wat mer alleguer hoffen,
dass et geschwënn de Fall ass -, dass déi
Betriber capabel sinn, erëm voll duerch-
zestarten an hir normal Vitesse de croisière
ze kréien.
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An deem Sënn nach eng Kéier begréisse
mer dat an d’sozialistesch Partei stëmmt dat
Gesetz.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Castegnaro Merci. Als nächst Riednerin ass
d’Madame Viviane Loschetter agedroen.
Madame Loschetter, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Jo, Merci, Här President. Ech
denken, allem, wat meng Kolleege Vir-
riedner gesot hunn, wëlle mer eis
uschléissen a mir wëlle virun allem ënner-
sträichen, datt et hei séier gaangen ass an
datt mir och dëst esou wollten hunn. Dofir
hu mer eis a kuerzen Ofstänn och a Kom-
missiounen zesummefonnt, fir dat hei
kënnen haut ofzestëmmen.

Déi gréng Fraktioun wäert selbstverständ-
lech dëse Projet de loi och stëmmen, an der
Hoffnung, datt mer dëse Projet de loi net
laang wäerte brauchen.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen der
Madame Loschetter Merci. Dann hunn ech
elo nach als Riedner agedroen den Här
Jaerling.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Merci, Här President. Ech mengen, och
meng Sensibilitéit kann nëmmen dësem
Projet zoustëmmen. Och wa mer, wéi
schonn esou oft wat d’Beschäftegungs-
mesurë betrëfft, hannert dem Won lafen. Mir
hätte laang kënne preventiv wierken, fir
esou Problemer virauszegesinn.

Mir kennen d’Konjunktur. D’Konjunktur gëtt
eis ëmmer erëm virun Ae gefouert, an
duerfir war et elo wichteg, ganz schnell ze
handelen, an ech mengen, et war och ganz
wichteg, dass d’ganz Kommissioun intensiv
sech domat beschäftegt huet an och
intensiv hannert deem Projet do steet.
Nëmmen esou komme mer virun. Et geet fir
d’Aarbechtsplazen ze erhalen, dat ass e
wichtegen Objektiv. Ech géif mengen, dass
mer zum Deel mat dësem Projet kënnen
derzou bäidroen, dass dat och esou
geschitt.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dann och
dem Här Jaerling Merci an elo kritt d’Re-
gierung d’Wuert, den Här Aarbechtsminister
François Biltgen.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, Enn Dezember
haten de Wirtschaftsminister an den
Aarbechtsminister eng Partie Betriber bei
sech sëtzen, virun allem aus der Zou-
liwwererindustrie vun der Automobil-
industrie, déi gesot hunn, dass et 2009
ganz schwiereg géif fir si ginn, well wahr-
scheinlech keng Reprise 2009 ass, an ob
mer net kéinte kucken, se méi staark ze
ënnerstëtzen, fir dass si och kéinten hiert
soziaalt Engagement, keng Leit ze ent-
loossen, wouerhuelen.

Doropshin hu mer ganz séier e Gesetz aus-
geschafft, an ech wëll dofir hei d’Geleeën-
heet benotzen, Ärer Chamber, virun allem
Ärer Kommissioun grad wéi dem Statsrot
och Merci ze soen, well Dir hutt alleguer
versicht, séier Datumen ze fannen, déi net
geplangt waren, fir dat Gesetz ze maachen.

Et ass extrem wichteg, notamment fir déi
dote Betriber, dass se wëssen, 2009 - an
dat Gesetz spillt jo da vum 1. Januar 2009
un - kréie mer Hëllefen a mir brauchen net
ze entloossen. Well ech héiere jo dann
ëmmer, grad wéi Dir och, um Radio:
Hiobsbotschaft Kuerzaarbecht! Nun, wann
e Betrib mir seet, ech muss Kuerzaarbecht
maachen, dat ass keng gutt Noriicht fir den
Aarbechtsminister, och keng gutt Noriicht fir
d’Leit, déi do schaffen. Et ass allerdéngs
keng Hiobsbotschaft.

Hiobsbotschaften huet den Aarbechts-
minister awer all Dag. Dat sinn déi Betriber,
déi Sozialpläng annoncéieren, an dat sinn
déi vill Betriber, déi eenzel Leit entloossen.
Hiobsbotschaft ass, wann d’Aarbechtsamt,
wéi et dat gëschter nach gemaach huet,
mer matdeelt, dass am Mount Dezember
2008 375 Leit méi Chômage kréien. Dat sinn

375 Leit, déi hate virdrun eng Schaff, déi hu
se verluer. Déi sinn net aus puer Betriber
komm, duerfir gëtt net vill iwwert déi
geschwat. Mä dat sinn der awer 375, dat
mécht ganz vill aus.

Dofir ass et esou wichteg, dass mer ver-
sichen, de Betriber ze hëllefen, awer och se
ze incitéiere fir net Leit ze entloossen. Dat
ass virun allem am Industrieberäich extrem
wichteg. Well wann eng Industrie bis fort
ass, da kënnt se net méi erëm. Dat muss
een ëmmer wëssen. Wann hei géif ofgebaut
ginn an der Industrie, duerno geet et erëm
besser, wann et erëm unzitt, dann ass déi
Industrie definitiv fort. Dofir ass et esou
wichteg, wa mer och wëllen en industria-
liséiert Land bleiwen, dass mer deene Be-
triber hëllefen.

Ech mengen zum Inhalt huet de Marc
Spautz als Rapporteur alles gesot. Ech
hunn eng Fro gestallt kritt vum Här John
Castegnaro, op déi ech äntwerte wollt.
D’Gesetz huet nach ni virgesinn, dass
d’Sozialbäiträg géife vum Stat iwwerholl
ginn. Mir hate gesot, dass mer dat géife
studéieren. De Punkt war, dass mer wollten
e Gesetz séier maachen. Mat de Sozial-
bäiträg gëtt et e Problem, nämlech: Mëttler-
weil hu mer den Eenheetsstatut a mëttler-
weil hu mer do eng Mutuelle, wou d’Betriber
cotiséieren. Dat heescht, elo einfach ze
soen, de Stat géif d’Sozialbäiträg iwwer-
huelen, dat geet schlecht. Mir sinn am-
gaang, déi Fro ze studéieren.

Iwwregens ass an der Tripartite déi Fro net
opgeworf ginn de Moien, also si se net vu
Patronatssäit massiv domadder komm. Mir
hunn eis awer am Haus zesummegesat fir
ze kucken, wann dat elo an deenen nächs-
ten Tripartiten en Objet wär, dass mer
selbstverständlech versichen dat ze
maachen. Mä eise Souci war, en onkom-
plizéiert Gesetz elo séier ze maachen. Ech
mengen, mir wäerten nach mat der Re-
gierung mat engem Antikrisepak kommen
an do muss ee kucken, wat een dann nach
kann hei oder do maachen. Dat ass déi eng
Fro.

Déi zweet Fro, déi esou ënnerschwelleg
war, dat ass mat de Beschäftegungspläng,
Plans de maintien dans l’emploi, op Lëtze-
buergesch Beschäftegungspläng; dat ass
natierlech och fir eis elo eng Méiglechkeet,
fir déi méi attraktiv ze maachen. Fir ze soen,
okay, wann s de muss restrukturéieren, da
maach et, mä maach et am Kader vun
engem Beschäftegungsplang an net am
Kader vun engem Sozialplang. Dofir wollte
mer och hei eng Incitatioun setzen, well
nach eng Kéier: All Betrib, deen elo géif e
Sozialplang maachen - an et sinn der leider
e puer, manner wéi am Ausland, mä et sinn
der leider e puer -, dat sinn Hiobsbotschafte
fir eis all an déi solle mer verhënneren. Dofir
sinn ech frou, dass dat heite Gesetz esou
eng grouss Zoustëmmung fënnt.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem
Aarbechtsminister François Biltgen Merci a
mir kommen dann elo zur Ofstëmmung
iwwert de Projet de loi 5973.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5973 ass mat 60 Jo-
Stëmmen ugeholl ginn.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement (par M.
Marcel Oberweis), Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank, Fabienne Gaul, MM.
Marcel Glesener, Norbert Haupert, Mme
Françoise Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes,
Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar, Marcel
Oberweis, Gilles Roth, Patrick Santer,
Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf, Marco
Schank, Marc Spautz, Mme Martine Stein-
Mergen, MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel,
Lucien Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel (par Mme Claudia
Dall’Agnol), Alex Bodry (par M. John
Castegnaro), John Castegnaro, Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre
Klein, Mme Lydia Mutsch, MM. Roger Negri,
Jos Scheuer, Romain Schneider, Roland
Schreiner et Mme Vera Spautz;

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par M.
Carlo Wagner), Mme Anne Brasseur (par M.
Fernand Etgen), M. Fernand Etgen, Mme
Colette Flesch (par M. Charles Goerens),
MM. Charles Goerens, Paul Helminger (par
M. Alexandre Krieps), Alexandre Krieps,
Claude Meisch (par M. Eugène Berger) et
Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch (par
Mme Viviane Loschetter), Félix Braz,
Camille Gira (par M. Félix Braz), Jean Huss,
Henri Kox (par M. Claude Adam) et Mme
Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Mir kommen dann elo zur Diskussioun vum
Projet de loi 5886 iwwert d’Aféierung vum
Congé linguistique. Et si schonn age-
schriwwen: den Här Etgen, den Här
Castegnaro, den Här Braz an den Här
Gibéryen. D’Wuert huet elo de Rapporteur,
den honorabelen Här Marc Spautz.

4. 5886 - Projet de loi por-
tant

1. introduction d’un congé
linguistique

2. modification du Code du
travail

3. modification de la loi du 19
août 2008 relative aux aides
à la formation-recherche

Rapport de la Commission du Travail et
de l’Emploi

❱❱❱ M. Marc Spautz (CSV), rapporteur.-
Här President, léif Kolleeginnen a Kol-
leegen, den elo virleiende Projet de loi
iwwert d’Aféierung vun engem Sprooche-
congé gouf vum Aarbechts- a Beschäfte-
gungsminister den 29. Mee 2008 an der
Chamber déposéiert. Ier ech elo méi an den
Detail ginn, wëll ech op dëser Plaz all deene
Merci soen, déi derzou bäigedroen hunn,
dass dëse Projet elo Realitéit ka ginn: de
Mataarbechter vum Ministère an der
Chamber a virun allem de Kolleeginnen an
de Kolleegen an der Kommissioun, déi Hiert
dozou bäigedroen hunn, well mer hunn oft
laang a kontrovers iwwert de Projet dis-
kutéiert.

Bei der éischter Virstellung vum Gesetzes-
projet an der Kommissioun duerch de
Minister, den 23. September 2008, gouf ech
zum Rapporteur bestëmmt. D’Kommissioun
ass insgesamt véiermol zesummekomm an
huet och nom éischten Avis vum Statsrot
eng Rei vun Amendementer proposéiert. De
Rapport, wéi en elo virläit, ass an der
Sitzung vum 13. Januar 2009 ugeholl ginn.
Nieft den Avisë vum Statsrot huet d’Kom-
missioun sech awer och mat deene vun de
Beruffschamberen auserneegesat, an zwar
mat zwee vun der Salariatssäit, déi jo an
Tëschenzäit zu enger Salariatschamber
zesummegewuess sinn, a mat engem vun
der Chambre de Commerce.

D’Aféiere vun engem Sproochecongé an eis
Lëtzebuerger Aarbechtsgesetzgebung soll
et de Salariéen an och den Indépendanten
erlaben, Lëtzebuergesch ze léieren oder ze
perfektionéieren. Dëst virun allem an der
Optik vun enger besserer Integratioun an
der Lëtzebuerger Gesellschaft, an dëst
iwwert de Wee vum Aarbechtsmaart. An
esou reit sech deen elo virleiende Projet de
loi an d’Linn vun der Regierung an, déi
engersäits verstäerkte Wäert op eng kon-
sequent Offer am Beräich vun der beruff-
lecher Weiderbildung leet a sech anerer-
säits fir eng gutt verstanen Integratiouns-
politik asetzt.

Et ass net ze leegnen, dass eng Inte-
gratioun sech och iwwert de sproochleche
Wee mécht. A grad d’Léiere vum Lëtze-
buergeschen ass dann och en Haaptsouci
vum Gesetzesprojet, deen ech Iech hei a
sengen Haaptlinnen elo wëll virstellen.

Elo gëtt et allerdéngs Konditiounen, fir och
vun dësem Congé kënnen ze profitéieren.
Fir déi Persoun, déi an engem Betrib uge-
stallt ass, gëllt et, dass hir Aarbechtsplaz
sech am Lëtzebuerger Land befënnt, dass
si an hirem Betrib en Aarbechtskontrakt
huet an dass se op d’mannst scho sechs
Méint an deem Betrib schafft.

Wat elo den Indépendant ugeet, esou muss
dësen eng Aktivitéit um Lëtzebuerger Terri-
toire ausüben an dëst och op d’mannst
zënter sechs Méint. Fir déi zwee gëllt, dëse
Congé gëtt op Demande vum Interesséierte
vum Aarbechtsminister accordéiert.

Här President, de Salarié, dee vun dësem
Sproochecongé profitéiere wëllt, muss awer
wéi scho gesot seng Demande un den
Aarbechtsminister riichten, an dës
Demande muss vu sengem Patron aviséiert
sinn. Dat ass eng Obligatioun a keng
Recommandatioun. Ee Grond, fir dës
Congésdemande negativ ze aviséieren, ass
dee vun enger interner Organisatioun am

Betrib. An deem Fall gëtt de Congé da
reportéiert.

De Sproochecongé gëtt an zwou Tranchë vu
minimum 80 a maximum 120 Stonne
gedeelt. E kann op kee Fall méi wéi 200
Stonnen ausmaachen. Eleng eng For-
matioun, déi mat engem Diplom oder engem
Certificat sanktionéiert gouf, gëtt Urecht op
den zweeten Deel vum Sproochecongé.
Fraktionéiere kann een de Congé, wann
d’Mindestdauer pro Dag zumindest eng hal-
lef Stonn duerstellt. Och kann de Congé bei
deene Leit, déi am Temps partiel schaffen
oder Deelzäit-Indépendant sinn, propor-
tional berechent ginn.

Léif Kolleeginnen a Kolleegen, eent muss
awer kloergestallt ginn. Dëse Sprooche-
congé kann net op den normale Congé
ugerechent ginn, mä mir schafe mam Votum
vun dësem Projet de loi en neie Congé,
deen deenen, déi hei zu Lëtzebuerg
schaffen, eng Méiglechkeet gëtt, an hirer
Aarbechtszäit eis Sprooch ze léiere res-
pektiv ze verdéiwen. Och fir déi Selbst-
stänneg hu mir eng Méiglechkeet fonnt, fir
vun dëser Offer ze profitéieren, ouni dofir
mussen op hire gesamte Verdéngscht ze
verzichten. Et ass jo dann esou, dass dëse
Congé gläichzesetzen ass mat effektiv ge-
schaffter Zäit, mat all deene Rechter, déi
dodrun hänken, wat d’Sécurité sociale an
d’Aarbechtsrecht ubelaangt.

Et ass awer och esou, dass, wat d’Salairen
ugeet, dëse Congé vum Montant hier op
véiermol de Mindestloun begrenzt ass. De
Patron bezilt de Salarié a kritt dee ge-
schëllte Montant vum Stat zréck, majoréiert
mat de Cotisations patronales. Analog zu
dësem System fonctionnéiert dann och
d’Indemnisatioun vun den Indépendanten.
Hei gëtt de Revenuausfall berechent op
deem, wat am leschten Exercice fir
d’Pensioun deklaréiert gouf. Och hei spillt
d’Uewergrenz vu véiermol de Mindestloun
an och hei dréit de Stat de Montant vun der
Part patronale vun de Cotisations sociales.

Et bleift nëmmen nach ze soen, dass all
Montanten, déi opgrond vu falschen De-
klaratiounen ausbezuelt goufen, mussen
zréckbezuelt ginn, selbstverständlech och
mat Zënse mam Taux légal vum Dag.

Wat elo d’Säit vum Offreur vun de lëtze-
buergesche Sproochecoursen ugeet, esou
sinn dat Institutiounen, déi vum Statut vun
enger öffentlecher oder privater Schoul sinn
an déi vum Stat unerkannt sinn. Et sinn
d’Beruffschamberen, d’Gemengen oder
och Associatiounen a Privatleit, déi en
Agrément vum zoustännege Ministère kritt
hunn. Exklusiv dës Institutiounen oder Leit
kënnen Diplomer oder Certificaten aus-
stellen, déi en Urecht op e Sproochecongé
ginn.

Här President, ech wëll awer elo nach kuerz
op déi eenzel Avisen agoen. Vun deenen
deemools nach zwou Salariatschambere
gouf begréisst, dass keng Residenzklausel
spillt, fir vun dësem Congé ze profitéieren.
Kritiséiert gouf awer, dass de Lieu de travail
sech zu Lëtzebuerg muss befannen, an et
gouf bedauert, dass hei net einfach
nëmmen d’Affiliatioun an der Lëtzebuerger
Sécurité sociale zréckbehale ginn ass.

Den Avis vun der Chambre de Commerce
dréckt dann hir Oflehnung zu dësem Projet
aus. An hirer Optik geet deen ze wäit. Hir
Meenung ass, dass dat iwwert den Accord
vun de Sozialpartner, iwwert d’Weider-
bildungsgesetz, och am allgemenge
Weiderbildungsgesetz hätt kënne geregelt
ginn.

Eis gréng Kolleegen hu kritiséiert wat
d’Durée vun 200 Stonnen ugeet an haten en
Amendement eraginn, fir op 400 Stonnen an
d’Luucht ze goen.

De Statsrot gëtt a sengen allgemengen
Iwwerleeungen ze bedenken, dass d’Re-
gierung bei dem Ausschaffe vun de Re-
glementer soll dorop uechten, dass dës
Dispositiounen am Aklang sti mat deene
vun der Gesetzgebung iwwert d’Inte-
gratioun an d’Immigratioun. Des Weidere
war et dem Statsrot en Uleies, mat der
Aféierung vum Sproochecongé keng Dis-
kriminatioun tëschent de Salariéen an den
Indépendanten opkommen ze loossen, well
am initiale Projet sollte just d’Salariéë
kënnen dervu profitéieren.

Här President, léif Kolleeginnen a Kol-
leegen, mat dësem elo virleiende Projet de
loi gëtt d’Méiglechkeet geschaf, fir dass,
nieft all deenen Efforten, déi mat dem Im-
migratiouns- an och dem Integratiouns-
gesetz gemaach ginn, e weidere Bausteen
entsteet. Déi meeschte Leit, déi op eisem
Aarbechtsmaart schaffen, schwätze keen
oder nëmme schlecht Lëtzebuergesch. Mat
der Aféierung vum Sproochecongé gi mir
hinnen an och deene Selbststännegen
d’Méiglechkeet, dat ze änneren. Et ass just
ze hoffen, dass déi Offer och genotzt gëtt.332200 www.chd. lu
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Virun allem am Santésberäich wësse vill
Leit, net nëmmen déi eeler, wéi dat oft duer-
gestallt gëtt, mä och déi manner al, wann ee
bis wéi huet, dass et dann oft schwiereg
ass, sech an enger hinnen net geleefeger
Sprooch auszedrécken, fir do ze erklären,
wou een dann elo de Wéi huet. Dat gëllt och
am Commerce, wou een heiansdo och
Schwieregkeeten huet bei deem engen
oder anere Produit, obwuel e geleefeg ass
op Lëtzebuergesch, deen dann am Fran-
séischen oder soss enger auslännescher
Sprooch ze fannen.

Dofir ass et awer elo wichteg, dass net
nëmmen d’Gesetz gestëmmt gëtt, mä dass
mer och déi Ëmsetzungsreglementer esou
schnell wéi méiglech kréien, fir dass och
d’Integratioun iwwert de Wee vun der
Sprooch hei zu Lëtzebuerg eng geliefte
Realitéit gëtt.

Kolleeginnen a Kolleegen, ech ginn och
d’Zoustëmmung hei vun der CSV-Fraktioun
an ech soen Iech Merci fir Är Opmierk-
samkeet.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Rapporteur Marc Spautz Merci. Als éischte
Riedner ass den Här Fernand Etgen
agedroen. Här Etgen, Dir hutt d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Här Presi-
dent, Kolleeginnen a Kolleegen, virewech
gëllt eisen éierleche Merci dem Rapporteur
Marc Spautz fir säi prezisen an explizite
schrëftlechen a mëndleche Rapport. Wéi
kaum een anert Land ass Lëtzebuerg op
een harmonescht Mateneen tëschent Lëtze-
buerger an Auslänner ugewisen. Nom
Asylgesetz, dem Immigratiounsgesetz an
dem Gesetz iwwert d’duebel Nationalitéit
soll d’Aféiere vun engem Congé linguistique
ee weidere Schrëtt zu enger besserer
Integratioun duerstellen.

Grad um Aarbechtsmaart, wou d’Lëtze-
buerger de facto an der Minoritéit sinn, ass
kaum ee Land esou op en harmonescht
Mateneen tëschent deenen, déi Lëtze-
buergesch schwätzen, an deenen, déi et
net schwätzen, ugewisen. Esou wéi
d’Fonction publique bal exklusiv vu Lëtze-
buerger besat ass, gëtt et am Privatsecteur
Deelberäicher, déi exklusiv vun Auslänner
besat sinn. Hei gëtt alles, mä just kee Lëtze-
buergesch geschwat.

D’Sprooch vun deem Land léieren, wou ee
seng Aarbecht huet, ass déi beschten Inte-
gratioun op der Aarbechtsplaz. D’Sprooch
ass den Ausdrock vum Gemeinschaftsgefill
a vum Gemeinschaftsbewosstsinn. Mä wa
mir den Auslänner keng Geleeënheet ginn,
fir eis Sprooch ze léieren, da kënne se et net
schwätzen, a wa se et net kënne
schwätzen, da kënne se et och net léieren.

Fir dësem Däiwelskrees een Enn ze setzen,
geet et zënter Joren net méi duer fir just déi
traditionell Coursen unzebidden, wou eemol
d’Woch vu September bis Juli an Zesum-
menaarbecht mam Service Erwuessene-
bildung vun der Éducation nationale
Coursen ugebuede ginn. Och déi speziell
Coursen, déi zum Beispill am Kader vum
„Projet MOIEN!“ an Zesummenaarbecht
mam Aarbechtsministère an dem Fonds
social européen organiséiert goufen,
Coursen, déi speziell op den Aarbechts-
maart ofgeziilt hunn, wou et e bësse méi
séier goung a wou e puermol d’Woch
Coursen ofgehale goufen, haten nëmmen
ee bedéngte Succès.

De Lëtzebuerger Aarbechtsmaart zeechent
sech duerch seng ausgesprachen Diver-
sitéit aus. Bildung a Weiderbildung an all
hire Facettë sinn den A an den O vun enger
erfollegsgekréinter berufflecher Carrière.
Mat der Finalitéit, déi Buschtawen tëschent
dem A an dem O an déi hannendrun och op
Lëtzebuergesch ze léieren, kann ee
folglech nëmmen d’accord sinn.

Mir mussen duerfir progressiv d’Beruffs-
ausbildung duerch Weiderbildungs-
programmer stäerken. D’Aféiere vun engem
Congé linguistique soll d’Integratioun vun
den Auslänner an eiser Gesellschaft er-
liichteren. De Congé linguistique soll awer
och méi Flexibilitéit um Aarbechtsmaart
garantéieren. Tatsaach ass, mir hunn
nëmmen e klenge wirtschaftleche Raum,
dee wäit no baussen op ass, wou an der
Tëschenzäit iwwer 40% vun de schaffende
Leit Frontaliere sinn. Mir liewen an enger
spezialiséierter Welt; eng Schaff ass net
gläich eng Schaff. Fir all Plaz ginn aner
Qualifikatiounen a Kompetenze verlaangt.
Et ginn och sozial Kompetenze verlaangt. Et
muss een och mobil am Kapp sinn, be-
sonnesch wat d’Sproochekompetenzen
ubelaangt. Et gëllt eng gewësse Flexibilitéit
tëschent allen Acteure sécherzestellen,
awer och den Attachement zur Lëtze-

buerger Kultur an zur Lëtzebuerger
Sprooch oprechtzeerhalen.

Dëst Gesetz ass folglech een zousätzleche
Volet zum individuelle Congé de formation.
D’Lëtzebuerger Sprooch am Kader vun
engem Congé ze léieren, ass vun éischter
Wichtegkeet. Déi permanent Sprooche-
formatioun gëtt d’Mëttele fir d’Kommuni-
katiounscapacitéit ze kréien, déi dach esou
wichteg ass fir d’Interessevertriedung, déi
mat der Aarbecht u sech a mat engem
Aktivitéitssecteur ze dinn huet. Et geet also
och ëm eng demokratesch Kultur vun der
Participatioun.

An och d’Patronen hu bei dësem Gesetz
näischt ze verléieren. All Patron misst dach
frou sinn, wa seng Leit Lëtzebuergesch
schwätzen. Et ass evident, datt dat vun Job
zu Job ganz verschidden ass. Am
Commerce zum Beispill ass et extrem
wichteg, um Bau dergéint ass et manner
wichteg.

Wann een de Projet genee ënnert d’Lupp
hëlt, muss ee sech awer eng ganz Rei Froen
iwwert d’Praticabilitéit vun dësem Gesetz
stellen. Et ginn nämlech keng Rastere
gemaach. Et gëtt keen Niveau definéiert. De
Congé ass op fir jiddwereen. Déi 200
Stonne goufen arbiträr fixéiert. Et gëtt keng
Ausso iwwert de Contenu vun der For-
matioun. Soll een technescht Lëtze-
buergesch fir d’Aarbecht geléiert ginn, oder
geet et ëm déi dagdeeglech Ëmgangs-
formen? Wéi ass et mam Niveau vun de
Formateuren? An esou weider an esou fort.

Eng ganz Rei Cas de figure, déi antriede
kënnen, sinn net preziséiert. Wat geschitt,
wann de Kandidat iwwert dem Cours de
Patron wiesselt? Et si keng Délaien agebaut,
weder bei der Demande beim Minister nach
fir den Accord vum Patron. Wéi ass et mam
Report vum Congé?

Niewent dësen Detailer hunn ech aller-
déngs ee ganz grousse Problem domadder,
datt d’Regierung op där enger Säit iwwer-
driwwen héich Niveaue fir d’Sprooche-
kenntnisser am Nationalitéitegesetz festleet
an op där anerer Säit net sécherstellt, datt
een an 200 Stonnen dësen Niveau erreecht.
Wéi ee Message gëtt d’Regierung eisen
auslännesche Matbierger domadder? Datt
mer eng oppe Gesellschaft sinn? Datt mer
eisen auslännesche Matbierger d’Hand
reechen? Datt mer se derbäi ënnerstëtze
wëllen, Lëtzebuerger ze ginn? Neen! Dee
Message, deen d’Regierung hei gëtt, ass:
Et ass eis egal, débrouilléiert Iech! Kuckt,
datt Der eens gitt!

(Interruptions)

Här President, dëst ass awer keng Politik,
déi am Interessi vun eiser Lëtzebuerger
Sprooch ass. Dëst ass keng Politik, déi am
Interessi vun eisen auslännesche Mat-
bierger ass. Aner Länner wéi Däitschland
hu vill méi Stonnen als Congé linguistique fir
ee méi niddregen Niveau virgesinn, wéi dat
zu Lëtzebuerg de Fall ass. Wann d’Re-
gierung sech dann hätt wëlle konsequent
bleiwen doranner, datt se eis Nationalitéit
net wëllt bradéieren, dann hätt se och
däitlech méi Stonne solle virgesinn am
Congé linguistique, wéi dat de Moment de
Fall ass.

Aus Grënn vun Transparenz a vu juris-
tescher Sécherheet wier et duerfir besser
gewiescht, et hätt een am Kader vun dësem
Projet net dervu geschwat, datt dëse Projet
de Wee géif opmaache fir d’Lëtzebuerger
Nationalitéit unzehuelen.

Här President, d’DP plädéiert fir eng méi
differenzéiert Approche, wat de Congé
linguistique ubelaangt. Am virleiende Projet
gi mer mat der Géisskan hin a ginn all
Mënsch d’Recht op maximal 200 Stonne
Congé linguistique. Ob et sech elo ëm een
EU-Beamten aus dem Iwwersetzerbüro
handelt oder eng Persoun ouni schoul-
eschen Ofschloss. Bei där enger Persoun
sinn 200 Stonne vill ze vill, bei där anerer
Persoun vill ze wéineg.

D’DP hätt sech gewënscht, datt een eng
Regelung fonnt hätt, déi de Besoinë vun all
Eenzelnem och op eng individualiséiert
Léisung hätt kënnen entgéintkommen.
Domadder hätt een de Kandidate selwer
méi e groussen Déngscht erwisen a virun
allem d’Gefor vun Abusë verhënnert.

Eng aner Sprooch wéi seng eegen ze
léieren, ass a bleift virun allem ee per-
séinleche Choix an ass duerfir och ee
perséinlechen Investissement. Am Kader
vun dësen Diskussioune muss een och drop
hiweisen, datt et méi wichteg wier, datt déi
Leit, déi am Chômage sinn an als De-
mandeurs d’emploi um Lëtzebuerger
Aarbechtsmaart ageschriwwe sinn, obli-
gatoresch enger Lëtzebuerger Formatioun
missten nogoen. Oft läit et nämlech un hire
feelende Sproochkenntnisser, datt si net
vermëttelt kënne ginn.

D’DP ass an der Vergaangenheet net midd
ginn dorobber hinzeweisen, datt d’ADEM
misst reforméiert ginn a méi e staarke Rôle
bei der Aus- a Weiderbildung soll spillen. An
de Krisenzäiten, déi eis nach bevirstinn, ass
dëst vu gréisster Wichtegkeet.

D’Fraktioun vun der Demokratescher Partei
ass mat der Zilsetzung vun dësem Gesetz
d’accord, an duerfir wëll ech am Numm vun
der DP-Fraktioun eis Zoustëmmung zu
dësem Gesetz ginn.

Opgrond vu villen oppene Froen, déi haut
awer nach keng Äntwert kréie respektiv
kënne kréien, wär et ubruecht, no e puer
Joer eng Evaluatioun ze maachen, déi -
esou wéi d’Beruffskammer vun de Privat-
beamten et virgeschloen huet - obliga-
toresch mat der Evaluatioun iwwert de
Congé de formation kéint gemaach ginn.

Här President, erlaabt mer an dësem Sënn
eng Motioun eranzebréngen, fir dës Eva-
luatioun ze froen.

Motion 1

La Chambre des Députés,

- considérant le projet de loi relatif à l’intro-
duction d’un congé linguistique;

- constatant que le projet sous rubrique ne
prévoit pas d’évaluation de cette mesure;

- considérant la loi du 24 octobre 2007
portant création d’un congé individuel de
formation qui prévoit dans son article 5
qu’un rapport d’évaluation sur la loi en
question sera adressé au Gouvernement et
à la Chambre des Députés;

invite le Gouvernement à

- faire dresser un rapport d’évaluation sur
le projet en question endéans les cinq ans
après l’entrée en vigueur de la présente loi;

- analyser les effets du congé linguistique
sur l’intégration de ressortissants étrangers
dans la société luxembourgeoise par le
biais du marché de l’emploi;

- analyser les niveaux linguistiques atteints
après accomplissement d’un maximum de
200 heures de cours linguistiques;

- analyser si les candidats ayant suivi les
cours prévus dans le cadre du congé
linguistique ont atteint les connaissances
linguistiques requises par la loi sur la
nationalité luxembourgeoise;

- analyser les répercussions sur les
relations patrons - salariés;

- analyser si l’introduction du congé linguis-
tique a conduit à des abus.

(s.) Fernand Etgen, Eugène Berger, Charles
Goerens, Alexandre Krieps, Carlo Wagner.

Esou eng Evaluatioun muss da kucken, ob
de Congé linguistique de reelle Besoinë
gerecht gëtt, wéi ee Sproochenniveau mir
no 200 Stonne Formatioun erreechen, ob
keng Abusë gemaach gi sinn, ob d’Stabi-
litéit vun der Relatioun Patrons - Salariés
net a Fro gestallt ass an ob mir eng besser
Integratioun iwwert den Aarbechtsmaart
mam Congé linguistique erreechen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Etgen Merci. Als nächste Riedner ass den
Här John Castegnaro agedroen. Här
Castegnaro, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP).- Här
President, Kolleeginnen a Kolleegen, Merci
un de Rapporteur, dee ganz ausféierlech
war, wat den Inhalt vun dem Projet de loi
ubelaangt.

Ech wëll just e puer Gedanken derbäifügen,
ënner anerem deen, dass dëse Projet sech
aschreift an den Ausbau vun der Formation
professionnelle - och vun där reforméierter -
an dass mat dem Projet hei d’Chancë vun
den Netlëtzebuerger méi grouss ginn, an
domat si och méi Méiglechkeete kréie fir
sech um Aarbechtsmaart ze integréieren an
hir Situatioun ze verbesseren. Dat ver-
bessert och d’Chancen op d’Integratioun
net nëmmen um Aarbechtsmaart, mä an
eiser Gesellschaft. Dat geet sécherlech
Hand an Hand. Jidderee weess, dass vill
Spannunge kënnen doduerch entstoen,
dass sproochlech Barrièrë bestinn, esou
dass een hei kann Ofhëllef schafen an
deemno och zur sozialer Kohesioun
bäidroen.

Ech sinn och d’accord mat der Ausso vum
Kolleeg Marc Spautz, deen dorop hige-
wisen huet, dass et eng ganz Rei vu
Secteuren hei am Land gëtt, wou et eng
Mass vun Netlëtzebuerger gëtt, wou awer
d’Clienten oder déi, déi betreit musse ginn,
Lëtzebuerger sinn. An de Spideeler, an de
Fleege- an Altersheimer an ähnleche
Strukturen bedeit dat hei mat Sécherheet

eng wesentlech Verbesserung, am Sënn fir
mateneen eens ze ginn, an erlaabt eng
besser Qualitéit a mat Sécherheet och méi
en héije Respekt am Ëmgang vun deenen,
déi schaffen, mat deenen, déi betreit musse
ginn.

Mir wëssen, dass et an der Tëschenzäit jo
och quasi Konditioune gëtt, dass Leit, déi
en ASF maachen oder Ähnleches, forcéiert
sinn, Lëtzebuergesch ze léieren. Et muss ee
kucken, wéi dat hei sech an dat dote mat
areit a wat fir eng Problemer dat ënner
Ëmstänn ka provozéieren.

Et gëtt natierlech och kritiséiert vu Lëtze-
buerger, déi soen: Wisou maache mir elo
Sproochecoursë fir déi, déi net Lëtze-
buergesch kënnen, an net Sproochecoursë
fir d’Lëtzebuerger, fir eventuell Franséisch
oder Englesch besser ze léieren, fir op hiren
Aarbechtsplazen oder am Ëmgang méi
eens ze ginn? Mä do bäisst d’Kaz sech an
de Schwanz. Ech mengen, wann een déi
eng wëllt Lëtzebuergesch léieren, da misst
jo déi Barrière kënnen iwwerspronge ginn.
Mä et gesäit een also, dass eng Rei vu
Schwieregkeeten am Verständnis bestinn.
Et wäert - an dat ass hei och vum Virriedner
an och vum Marc Spautz gesot ginn - wahr-
scheinlech och eng Rei vu Schwiereg-
keeten an der praktescher Uwennung ginn.
Duerfir ass et net onwichteg, wéi déi
Règlements grand-ducaux ausgesinn, déi
hei derbäi musse kommen.

Ech géif et vläicht esou formuléieren: E
Gesetz wéi dat hei, mat där Envergure, déi
et huet, sollt och als e Pilotprojet ugesinn an
och esou behandelt ginn. Dat heescht, eng
Evaluatioun drängt sech mat Sécherheet
op, an et drängt sech dann och op, dass
een dat offen diskutéiert a kuckt, wéi déi
Zilsetzung erreecht gëtt oder erreecht ginn
ass oder iwwerhaapt erreecht ka ginn a wéi
Kleng- oder Grouss- oder Mëttelbetriber
ënner Ëmstänn hei mat Problemer kon-
frontéiert ginn, déi si ënner Ëmstänn net
oder schlecht gemeeschtert kréien. Duerfir
muss ee méiglechst schnell kënnen e Bilan
zéien an och bereet sinn, fir dann no deem
Bilan sech eventuell opdrängend Change-
menter virzehuelen.

E lescht Wuert: Wann ech mech gutt
erënneren, baséiert dee Projet de loi hei op
engem Accord, deen tëschent de Sozial-
partner virun e puer Joer getraff ginn ass,
nom Subsidiaritéitsprinzip, esou wéi
d’Europäesch Unioun dat jo och pro-
poséiert. Also et ass hei tëschent deenen
zwou nationale representative Gewerk-
schaften an der Union des entreprises en
Accord getraff ginn, an dee Projet de loi ass
op Basis vun deem Accord dann och
ausgeschafft an opgebaut ginn.

Ech fannen dat och eng gutt Prozedur an
eng flott Entwécklung, déi ee méi oft kéint
erëmbegéinen, well domat eng Rei vun
Ecken a Kante vu virera verschwannen.

No deene puer Bemierkunge wëll ech just
ënnersträichen, dass d’LSAP natierlech dee
Projet de loi hei wäert stëmmen.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Castegnaro Merci. Als nächste Riedner ass
den Här Félix Braz agedroen. Här Braz, Dir
hutt d’Wuert.

(Brouhaha général)

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. Dat hei ass dat lescht Gesetz
an enger laanger Rëtsch vu Gesetzer, déi
mir an dëser Legislaturperiod an der
Chamber zum Vote bruecht hunn, déi sech
mat der Fro vun der Integratioun vun den
Auslänner hei zu Lëtzebuerg ofginn. Dat,
wat mir haut hei aféieren, de Congé lin-
guistique, ass eng laangjähreg Fuerderung
vun deene Gréngen. Zënter no bäi 20 Joer
taucht dat dote permanent bei gréngen
Interventiounen op, a mir hunn dat oft falsch
gemaach kritt: Ass et noutwendeg, fir dat do
ze maachen, well et eng Belaaschtung kéint
si fir d’Betriber?

Dat, wat mir haut maachen, ass de Bewäis,
dass déi Argumenter, déi mir während bal
20 Joer entgéintgehal kritt hunn, net richteg
waren. Et wär scho virun 20 Joer richteg
gewiescht, dëst Gesetz ze maachen, dann
hätte mir eis ganz villes kënnen erspuere vu
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Problemer, déi et deelweis an de leschte
Joren nach bis haut gëtt, an och vun
Diskussiounen. Et ass wierklech be-
dauerlech a schued, dass mir esou spéit op
deen dote Wee gaange sinn.

Dëst Gesetz ass awer net dofir do fir eng
besser Integratioun um Aarbechtsmarché
ze maachen. Dëst Gesetz huet net als Sënn
an Zweck fir d’Employabilitéit vun de Leit ze
verbesseren. Dëst Gesetz huet als Zweck,
eng besser Integratioun iwwert den
Aarbechtsmarché unzestriewen, dat
heescht, dass och den Aarbechtsmarché,
de Monde du travail, säi Bäitrag leescht zu
enger besserer Integratioun vun den
Auslänner zu Lëtzebuerg.

An dat ass awer e Punkt, deen ee soll
ënnersträichen. Et ass also keng aarbechts-
politesch Mesure, et ass eng integratiouns-
politesch Mesure, zu där den Aarbechts-
marché säi Bäitrag soll leeschten. Et ass net
esou, wéi wann déi Leit, ëm déi et geet,
keng Integratiounsefforten um linguistesche
Plang géife maachen. Déi allermeeschte
Leit, déi zu Lëtzebuerg sinn, beherrschen
eng vun deenen dräi offizielle Sprooche vu
Lëtzebuerg. Bei enger ganzer Partie ass dat
d’Lëtzebuergescht. Bei villen aneren ass
dat entweder d’Däitscht oder d’Franséischt,
Sproochen, déi se vun doheem aus kënnen,
wat oft oder bal ëmmer de Fall bei de
Frontalieren ass. Oft awer ass et esou, dass
dat Leit sinn, déi net aus dem noe Grenz-
gebitt kommen, an déi, wa se zu Lëtze-
buerg sinn, effektiv en Effort d’integratioun
linguistique leeschten, an där vun deenen
dräi offizielle Sproochen, déi Lëtzebuerg
huet, déi hinnen am nooste läit. Oft ass dat
Franséisch, well dat déi Sprooch ass, déi
d’Lëtzebuerger Verwaltung am Alldag
gebraucht.

Et huet een als Auslänner, deen op Lëtze-
buerg kënnt an dee keng vun deenen dräi
Sprooche beherrscht, am meeschten
dervunner, als Éischt dat Franséischt sech
unzëeegnen, well een dovunner am Alldag
am meeschten huet. Zum Beispill ass dat
Gesetz, wat mir haut stëmmen, och op
Franséisch. Et ass also keen anormale
Virgang, an dat ass och en Effort d’inté-
gration linguistique.

Mä mir wënschen eis awer, dass och déi
Leit no Méiglechkeet et kënne fäerdeg-
bréngen, och dat Lëtzebuergescht ze
léieren, well dat och e wichtegt Element ass
vun Integratioun am Lëtzebuerger Land.

Dëst Gesetz ass eiser Meenung no a Re-
latioun ze stellen och mam Nationalitéite-
gesetz, wat mer virun enger Zäitchen elo
gestëmmt hunn a wat zënter dem 1. Januar
en vigueur ass. Dat Nationalitéitegesetz
verlaangt méi héich sproochlech Con-
naissancen, wéi dat nach ënnert deem ale
Gesetz de Fall war. Connaissancen, déi och
elo op enger méi objektiver Basis wäerte
kënnen appréciéiert gi vun der Verwaltung.
Mä leider gëtt dee Lien mat deem Gesetz
net esou gemaach, wéi mir eis et gewën-
scht hätten, notamment an haaptsächlech
bei der Stonnenzuel vu Coursë fir d’Lëtze-
buergescht ze léieren.

Et ass sech an dësem Gesetz limitéiert ginn
op 200 Stonne fir Lëtzebuergesch ze
léieren, an nëmme fir Lëtzebuergesch ze
léieren, well et ebe keng aarbechtspolitesch
Mesure ass, mä eng integratiounspolitesch
Mesure ass. Par conter ass awer duerchaus
erlaabt, dass och Leit, déi scho Lëtze-
buergesch schwätze kënnen, zum Beispill
dat heite géife beanspruche fir Lëtze-
buergesch schreiwen ze léieren, wat bei
ville Lëtzebuerger haut nach en Defizit ass.
Et ass also net nëmmen e Gesetz, wat sech
un d’Auslänner riicht. Och Lëtzebuerger
wäerte vun dësem Gesetz kënne Gebrauch
maachen, fir beispillsweis hir schrëftlech
Kompetenzen am Lëtzebuergeschen ze
verbesseren.

Leider hu mir net genuch Stonnen eiser
Meenung no. Mir haten an der Kommissioun
och an deem Sënn Amendementer propo-
séiert, fir méi en héije Sockel vu Stonnen ze
proposéieren. Mir hunn eis do inspiréiert un
deene Beispiller vun eisen Nopeschlänner.
Länner, déi iwwregens eng méi liicht inte-
gratiounspolitesch Situatioun hunn oder eng
sproochlech méi liicht integratiouns-
politesch Situatioun hunn, well an Däitsch-
land oder Frankräich oder an der Belsch et
nëmmen eng offiziell Sprooch gëtt, sou
dass do also d’Auslänner sech an enger

Immersion totale vum éischten Dag u mat
där Sprooch ofginn.

Mir hunn zu Lëtzebuerg eng wesentlech méi
komplex Sproochesituatioun, trotzdeem
bidde mir manner Stonnen u wéi dat, wat an
eisen Noopeschlänner vu Stonne pro-
poséiert gëtt, fir déi national Sprooch vun
deem Land ze léieren.

Mir hate proposéiert, zwou Saachen anescht
ze maache wéi an dësem Gesetz, an zwar
éischtens emol méi en héije Sockel vu 400
Stonnen. An ech bedaueren, dass den Här
Etgen an där Kommissioun nëmmen ee Mol
konnt seng Kolleegen ersetzen, well déi
zweete Kéier ass den Här Etgen selwer ersat
ginn duerch d’Madame Brasseur an och
duerch den Här Bettel. An déi hunn deen
Amendement, fir deen e sech elo grad
staark gemaach huet - wat ech jo ausdréck-
lech begréissen -, awer net ënnerstëtzt.

Dat ass schued. D’DP huet net fir deen
Amendement gestëmmt, fir méi Stonne
virzegesinn. Ech hätt mir gewënscht, Dir
hätt och déi zweet Sitzung, Här Etgen,
kënnen Äre Kolleeg ersetze kommen, dann
hätte mer wéinstens véier Stëmme fir deen
Amendement gehat. Dat wär zwar net
duergaangen, fir dass den Amendement
duerchkënnt, mä mir hätten awer dann eng
kloer Linn kënnen als Oppositiounsparteie
presentéieren.

Ech wollt dat just rappeléieren, well Dir hutt
Iech elo hei zu Recht agesat fir déi méi
héich Zuel vu Stonnen ze huelen, mä, wéi
gesot, an der Kommissioun hutt Dir eis beim
Vote leider net kënnen ënnerstëtzen. Mir
hätten eis wéi gesot e Sockel vu 400 Stonne
kënne virstellen, wat nach ëmmer manner
ass wéi an den Nopeschlänner, déi
nëmmen eng Sprooch hunn.

A mir hunn och proposéiert, dass iwwert
dee Sockel eraus et misst méiglech sinn,
datt déi Leit, déi méi Sproochecoursë
brauchen, differenzéiert der och nach méi
kéinte kréien. Dat ass zum Beispill
d’Approche a Frankräich. En ze vill héije
Sockel huet also kee Sënn, well och dee vu
400 läit nach ënnert deem vun den
Nopeschlänner. Et mécht kee Sënn, esou en
héije Sockel jidderengem ze ginn, well et
gëtt Leit, déi dat net brauchen. Duerfir war
eis Propos e Sockel vu 400 a méi en cas de
besoin, après appréciation duerch déi Leit
am Centre de langues, déi dat och kënnen
appréciéieren. Dat wär e Modell gewiescht,
dee wierklech ville Leit hätt kënnen hëllefen.
Dat ass net zréckbehale ginn.

Mir hunn och gemengt, dass ee misst
zumindest iwwert dës Coursë Connais-
sancë kënnen ubidden deene Leit, déi se
froen, déi et erlaben, och de Sproochentest
ebe vum Nationalitéitegesetz ze packen.
Dat wär eng kohärent Politik gewiescht,
wann een engersäits am Nationalitéite-
gesetz deen Niveau verlaangt, dann och op
där anerer Säit deene Leit, déi schaffen,
d’Chance ginn, iwwert de Wee vum Congé
linguistique och deen doten Niveau vu
Connaissancen ze erreechen, wat net fir
jidder Eenzelnen déiselwecht Zuel vu
Stonne bedeit hätt. Dat hätt, wéi a
Frankräich, après appreciation fir jidder
Eenzelne kënne festgeluecht ginn. Op dee
Wee wollt d’Majoritéit net goen.

Mir bedaueren dat ausdrécklech, an duerfir
wäerte mir dësem Gesetz och d‘Zou-
stëmmung verweigeren, well dëst Gesetz
wéi vill anerer an dëser Matière an de
leschte fënnef Joer wuel elo déi Prinzipien
akzeptéiert, déi Eenzelner heibanne
während laange Jore falsch gemaach hunn,
awer iwwert de Prinzip eraus an der kon-
kreter Applikatioun dann awer nees eng
Kéier hallefhäerzeg bleift, sou dass mer
leider déi Diskussiounen zu Lëtzebuerg, déi
aus enger Rei vu Grënn duerchaus
begrënnt sinn, nach eng Rei Jore wäerte
musse féieren, ier mer och do do ukommen,
wou mir scho laang misste sinn, nämlech an
engem Land wou d’Sprooch fir kee méi eng
Barrière fir näischt duerstellt a wou
d’Sprooch e Stéck Zement ass vun der
Cohésion sociale.

Dat wäerte mer mat dësem Gesetz och an
där Däitlechkeet net erreechen.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Braz Merci. Als nächste Riedner ass den
Här Gibéryen agedroen. Här Gibéryen, Dir
hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President, léif Kolleeginnen a Kolleegen,
och dem Kolleeg Marc Spautz Merci fir säi
schrëftlechen a mëndleche Rapport fir dëst
Gesetz iwwert de Sproochecongé, wat
souwuel d’Salariéë wéi och d’Indépendantë
betrëfft a wat obligatoresch déi Coursen an
zwee opdeelt, vun engem Minimum 80 bis
Maximum 120 Stonne pro Cours, ouni am
Globalen iwwert déi 200 Stonnen eraus-
zegoen.

Dëst Gesetz ass fir eis als ADR e ganz
wichtegt Gesetz. Ech erënneren drun, datt
mer als Partei virun engem Joer en Zéng-
Punkte-Programm erausginn hu fir d’Lëtze-
buerger Sprooch, an ee vun deenen zéng
Punkte war de Sproochecongé.

Dir verstitt, datt mir duerfir frou sinn, datt dat
haut hei realiséiert gëtt, well fir eis ass
d’Lëtzebuerger Sprooch de wichtegste
Punkt an der Integratiounspolitik, souwuel
an der Gesellschaft wéi och um Aarbechts-
maart.

Mir hunn ëmmer gesot, datt mer an deene
vergaangene Jorzéngten eis auslännesch
Matbierger heihinner komme gelooss hunn,
well mer se aus ekonomesche Grënn
gebraucht hunn, datt mer zesumme Geld
verdéngt hunn, mä an der Vergaangenheet
ni eng wierklech Integratiounspolitik
gemaach hunn an och net bereet waren,
een Deel vum dem zesummen erwirtschafte
Geld erëm ze réinvestéieren an eng Inte-
gratiounspolitik.

Mir hunn an deene leschten Deeg hei vill
iwwert d’Schoul diskutéiert, a mäi Kolleeg
Roby Mehlen huet och hei betount, wéi
wichteg et fir eis ass, datt d’Lëtzebuerger
Sprooch d’Ëmgangssprooch an de
Schoulen ass, an en huet och betount, datt
mir der Meenung sinn, datt d’Kanner, déi
vun der Säit eraklammen an eis Primär-
schoulen, fir d’éischt misste fit gemaach gi
fir an eis Schoul eranzekommen, dat
heescht, datt se fir d’éischt missten eis
Sprooch léieren, ier se an d’Schoul era-
kommen. Dat ass zu hirem Virdeel an et ass
zum Virdeel vun deene Kanner, déi an de
Schoule sinn.

Mir mussen also an déi Richtung schaffen,
systematesch, well dee gréisste Problem,
géif ech mengen, wann een dee géif sozial-
politesch kucken als Spannungsfeld, ass,
datt d’Leit sech net verstinn. Wann d’Leit
sech an engem Land verstinn a matenee
kënne schwätzen, da si praktesch all
Barrièrë fort. D’Nationalitéit ass dann
zweetrangeg, well d’Leit matenee kënne
schwätzen.

An duerfir gesi mir och dëse Projet an
Hisiicht vun dem Nationalitéitegesetz, wat
mir gestëmmt hunn, wou mir der Lëtze-
buerger Sprooch als Konditioun eng
wichteg Bedeitung ginn hu fir d’Lëtze-
buerger Nationalitéit ze kréien.

Mir gehéieren net zu deenen, déi soen, den
Niveau wär ze héich als Konditioun fir
d’Lëtzebuerger Nationalitéit ze kréien. Mir
hunn deen Niveau, esou wéi en am Natio-
nalitéitegesetz steet, begréisst an
ënnerstëzt, an hu gesot, et muss een de Leit
awer och d’Méiglechkeet gi fir dann déi
Sprooch kënnen ze léieren.

An dësem Gesetz maache mir elo eng
éischt Etapp, e wichtege Schratt, mä mir
limitéieren op 200 Stonnen. Och mir hätte
léiwer gesinn, wa mir méi wäit gaange wäre
mat deenen 200 Stonnen. Mir gesinn et also
als eng éischt Etapp un, a wa mir no e puer
Joer eng Analys doriwwer maachen, wéi
dëst Gesetz zum Droe komm ass, da kann
een ëmmer - an ech géif mengen, da wäre
mir eis dann och eens, well et bewise wär -
méi wäit goen.

Et verhënnert jo awer net, datt och nach Leit
niewent dësen 200 Stonnen, déi se hei
iwwert de Wee vum Gesetz kréien, och
nach an aner Sproochecoursë ginn, déi elo
schonn ugebuede ginn an déi och an
Zukunft nach wäerten ugebuede ginn. Mä
dat hei ass eng wesentlech Hëllef fir de Leit
entgéintzekommen, fir do einfach eis
Sprooch besser kennen ze léieren.

Et schéngt mer awer och wichteg ze sinn,
net nëmmen an der Hisiicht vun der Inte-
gratioun, mä och wat d’Aarbechtsplazen
ubelaangt, datt d’Leit do och erëm léieren,
ënner sech Lëtzebuergesch ze schwätzen.
An et schéngt mer virun allem och am
Commerce wichteg ze sinn, datt mer erëm
méi Leit do beschäftegt kréien, déi d’Lëtze-
buerger Sprooch beherrschen.

Et héiert ee ganz dacks, mengen ech, hei
am Land vu Leit, datt se onzefridde sinn,
datt se mussen a Geschäfter eragoen a
praktesch iwwerall an der Regel Franséisch
schwätzen. A wa vill vun eise Leit déi Säit
d’Musel op Tréier an an d’Géigend akafe
ginn, ass net zulescht och bei ville Leit een
Argument, well se do net musse Franséisch
schwätzen, mä souguer mat den Däitsche
kënne Lëtzebuergesch schwätzen.

Ech maachen do den Appel un d’Leit aus
dem Commerce, un d’Inhaber vun deene
Geschäfter, fir datt se solle kucken, datt hir
Leit och vun dëse Coursë profitéieren. Et
ass net zulescht, géif ech mengen, an hirem
eegenen Interessi, wann hiert Personal
d’Lëtzebuerger Sprooch kennt an do-
madder da méi Clientë Satisfaktioun ka
ginn.

Een anere Punkt, deen ass och schonn hei
ugeklongen, mä do géife mir als ADR méi
wäit goen, dat ass de Gesondheetsberäich.
Mir hunn an eisem Zéng-Punkte-Programm
am Prinzip och gesot, datt mir am Gesond-
heetsberäich - Spideeler, Altersheimer,
Fleegeheimer - am Fong de Besuch vun de
Lëtzebuerger Sproochecoursë géifen als
obligatoresch virschreiwen, well mer
einfach mengen, datt et wichteg ass, datt,
iwwerall wou ee mat Leit ze dinn huet, et
gutt ass, wann een d’Lëtzebuerger Sprooch
kann, beherrscht oder zumindest zum Deel,
mä datt et ganz wichteg ass am Gesond-
heetssecteur.

Engersäits hu mer do al Leit, déi oft Pro-
blemer hunn, eng aner Sprooch ze
schwätzen. Mir hunn awer och ganz dacks
Leit, déi, deemno wat se als Bobo hunn, net
wëssen dat an enger anerer Sprooch aus-
zedrécken, esou datt et eis wichteg
schéngt, datt virun allem am Gesondheets-
beräich d‘Besiche vu Sproochecoursë fir
déi Leit, déi eis Sprooch net beherrschen,
misst obligatoresch ginn.

Duerfir stéiert eis och eng vun deene Kondi-
tiounen, déi d’Leit mussen erfëllen, nämlech
datt se mindestens musse bei engem Betrib
während sechs Méint onënnerbrach
beschäftegt sinn, ier se kënnen an déi
Coursë goen. Do hätte mir léiwer gesinn,
datt een an dem Gesondheetsberäich eng
Obligatioun gemaach hätt vum Besuch vun
deene Sproochecoursen an et hätt een do
och dat direkt gemaach an et hätt een
éischter gesot, bannent deenen éischte
sechs Méint mussen déi Coursë besicht
ginn, wéi datt een et fakultativ eréischt no
sechs Méint erlaabt.

Ech hu gesot, datt ech déi Propositioun, déi
och scho Virriedner hei gemaach hunn, datt
een dat Gesetz sollt no engem gewëssenen
Zäitpunkt evaluéieren a kucken, wou seng
Schwächte sinn oder seng Stäerkte sinn,
approuvéieren. Mä ech mengen, dat maache
mer mat alle Gesetzer, souguer mat deene
Gesetzer wou mer dat net hei soen, well mer
iergendwéi op eemol no enger gewëssener
Zäit feststellen, datt dat Gesetz muss refor-
méiert ginn; da reforméiere mer et. Mä hei
sinn dann esou Gesetzer wou mer dat
schonn am Viraus gäre géife festleeën.

Ech sinn awer iwwerzeegt dervun, datt dat
heiten e gutt Gesetz ass an de richtege Wee
uschneit. Och wann et eis net wäit genuch
geet, stëmme mir dësem Gesetz awer zou.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Gibéryen Merci. Dann hunn ech nach hei
als leschte Riedner agedroen den Här
Jaerling. Här Jaerling, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Merci, Här President. Ech kann dem Här
Braz nëmme Recht ginn, wann hie seet, dat
hei ass en hallefhäerzegt Gesetz. Ech kann
och seng Argumenter souguer mat-
vertrieden. Ech hunn an der Kommissioun
scho gesot, dass dat Gesetz hei hätt missen
eng Ouverture maachen, net nëmme fir
d’Lëtzebuerger Sprooch, mä fir och aner
Sproochen.

Well hei maache mir e Gesetz fir e Congé
linguistique fir eng Sprooch, déi weder an
eiser Verfassung steet nach europäesch
unerkannt ass. Dat ass emol e Fait. An da
soe mer, d’Lëtzebuerger kënnen dann
natierlech och Lëtzebuergesch léieren. Dat
ass jo herrlech. Da kënne mer dat och emol
endlech. Mä op jidde Fall ass dat heite
Gesetz net dat, wou een iwwert den
Aarbechtsmaart sech kann integréieren.

Mir hunn an eisem Sproochegesetz dräi
Sprooche stoen, an et kéint een och do
iwwert den Aarbechtsmaart e Wee fannen,
andeem dass een d’Ouverture mécht op
aner Sproochen, dass een och iwwert den
Aarbechtsmaart, iwwert d’Sproochen aner
Perspektive kritt fir eng Aarbechtsplaz ze
schafen, ze fannen iwwert d’Sprooch. Mä
meng Approche zu deem Ganzen ass méi
wäit gaangen.

Meng Approche war vun Ufank un, an et
ass scho länger, dass ech gesot hunn, mir
hunn esou oft an elo nach ëmmer méi Be-
triber, déi Chômage technique maachen.
Besonnesch am Bâtiment, wou jo awer déi
Leit sinn, déi mer am meeschte viséieren,
déi mer dann an de Chômage technique
schécken, wou se 80% rémunéréiert ginn.

Meng Approche war déi, scho länger, dass
mer do sollen higoen a bei deene Leit, déi
déi Zäit am Chômage technique sinn, d‘Zäit
notze fir d’Lëtzebuerger Sprooch ze léieren,
dann anstatt 80% 100% ginn, fir se ze
motivéieren, dass se a Coursë ginn, fir
d’Lëtzebuerger Sprooch ze léieren. Dat war
meng Approche.

Dat ass natierlech ofgewise ginn, well den
Här Minister gemengt huet, et sollt een déi332222 www.chd. lu
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zwee Gesetzer Chômage technique an dat
hei net vermëschen. Mä dat hei wär e Wee
gewiescht, fir dass déi Leit hätte kënnen
dann a Sproochecoursë goen a mam
Hannergedanken, wou ech dann och soen,
dee Moment, wou se a Sproochecoursë
ginn, fir 20% manner ze verdéngen, dee
Moment gi se net schwaarz schaffen.

Ech mengen, och dat ass e Phenomeen,
wou mer musse beim Chômage technique
emol eng Kéier driwwer diskutéieren, dass
mer soen, dass mer awer net Chômage
technique ginn an dass mer dann doduerch
méi Schwaarzaarbechter kréien. Dat hei wär
e Wee fir hinnen ze soen: Hei, wann Der
higitt an Dir gitt a Sproochecoursë léieren
an Dir beweist och, dass Der do waart an
Der kritt och en ofschléissenden Diplom, da
kritt Der 100% vun Ärem Chômage.

Dat wier eng Motivatioun fir d’Leit fir eben
op dee Wee ze goen, anstatt dass se am
Fong während hirem Chômage technique
schwaarz schaffe ginn. Dass se dann a
Coursë gi fir eppes bäizeléieren, fir eng
Chance eben iwwert den Aarbechtsmaart
weider ze kréien. Leider ass déi Appré-
ciatioun weder vum Minister nach vun der
Kommissioun gedeelt ginn. Mä ech sinn
nach ëmmer der Meenung, dass dat e Wee
wier fir méi Motivatioun ze bréngen, fir
d’Lëtzebuerger Sprooch iwwert d’Aar-
bechtswelt ze léieren.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci dem Aly
Jaerling. An elo kritt d’Regierung d’Wuert,
den Aarbechtsminister François Biltgen.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Merci, Här President.
Ech wëll nach eng Kéier soen, dass dat
heiten…

Maacht den Här Jaerling emol hei um
Display ewech, wann Der wëllt, da weess
ech, wéi laang ech schwätzen.

(Hilarité)

❱❱❱ Une voix.- En ass fort.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Gutt. Merci.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Nach net!

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Ech wëll dem
Rapporteur villmools Merci soen an nach
eng Kéier drop hiweisen, dass dat heiten e
Gesetz ass fir d’Integratioun iwwert den
Aarbechtsmaart.

Et ass also kee Gesetz fir Sproochen ze
léieren, well dat kann ee maachen iwwert de
Congé éducation. Dee kann een huele fir
Sproochen ze léieren. Aner Sprooche kann
een doriwwer maachen. Et ass och kee
Gesetz, wat elo ausschliesslech do soll si fir
op d‘Double nationalité virzebereeden. Dat
ass en Element, wat kann hëllefen, mä et
ass een Element fir dat ze maachen, wat
ëmmer erëm dobausse verlaangt gëtt,
nämlech dass d’Lëtzebuergescht erëm vill
méi Kommunikatiounssprooch zu Lëtze-
buerg gëtt, dass Lëtzebuergesch net aus-
grenzt, mä abënnt. An dat ass den
elengeschen Zweck heivunner.

Et ass iwwregens och net dat eenzegt
Instrument fir d’Lëtzebuerger Sprooch, wat
den Aarbechtsministère verwalt. Dofir wollt
ech herno déi zwee aner Typen och nach
opgräifen.

Wat d’Patronat betrëfft, de Marc Spautz huet
jo hei d’Chambres professionnelles
ernimmt: D’Patronatskummer war radikal
dergéint. Wat mer e bësse leed gedoen
huet. Op där anerer Säit ass et ganz kloer,
dass eben do vill Betriber sinn, déi soen, mir
brauche bei eis am Betrib d’Lëtzebuerger
Sprooch net, also si mir net interesséiert u
Congé linguistique, well och wann de
Patron d’Sue rembourséiert kritt vun der Pai,
fält de Salarié awer aus. Dat heescht, de
Patron, notamment e klenge Patron huet
ëmmer e Problem, wann e Salarié ausfält.
Duerfir war d’Patronat dergéint.

Ech hunn dem Här Etgen nogelauschtert,
hien huet lauter Detailer verlaangt fir nach
ze regléieren am Gesetz. Ech muss Iech
soen, wa mer dat nach alles gemaach
hätten, da wier d’Patronat nach méi dergéint
gewiescht. Ech sinn eigentlech der
Meenung, mir sollen einfach Gesetzer
maachen a mir solle se mat Liewen erfëllen
an net zur Charge administrative maachen.
Do hunn ech eng aner Vue wéi d’DP-
Positioun an dësem Fall.

Dofir soen ech och, zu de Froe vum Här
Etgen, fir ze soen: „Wat ass de Contenu? Wat
sinn d’Formateuren?“, solle mer just näischt
an d’Gesetz schreiwen, well mir soe jo am
Gesetz, dass d’Formateuren déi sinn, déi vun
der Éducation nationale agrééiert sinn.
Woufir solle mer hei elo erëm eppes méi
maachen, wat d’Éducation nationale huet?

Wat de Contenu ubelaangt, soll eben alles
op sinn. Et si Leit, déi mussen oder wëlle
Lëtzebuergesch léiere fir ze schreiwen,
anerer fir ze schwätzen. Déi eng fir ze
schwätzen, fir ze kommunizéieren, anerer fir
vläicht an hirem Beruff e bësse méi prezis
ze maachen. Dofir soll d’Gesetz ebe villes
hei oploossen.

Ech mengen, dat mécht et och fir jidd-
wereen herno méi einfach, dat Gesetz ze
exekutéieren, wéi et do virläit. Dat ass also
déi grouss Approche, dass et soll einfach
sinn an dass mer all déi verschidde Possi-
bilitéite solle ginn. Well jiddwereen huet en
aneren Usproch un dat Lëtzebuergescht,
wat e soll léieren. Dat ass also nach eng
Kéier zu deem heite Gesetz.

Et ass gefrot ginn: Woufir 200 Stonnen?
Natierlech, dat ass richteg, déi hu mer eng
Kéier arbiträr fixéiert no ville Réck-
sproochen, well eis dat eng Moyenne
schéngt fir op en Niveau ze kommen. Well
et muss een ëmmer wëssen, vu wat fir
engem Niveau ee fortgeet. Huet een nach
guer keen Niveau, oder huet ee schonn en
Niveau? Ganz vill Leit hu schonn en Niveau.
Duerfir soe mer, da muss een op den
Niveau driwwer kommen.

Dann ass nach eppes, wat wichteg ass an
deem heite Gesetz. Et ass ëmmer gesot
ginn, mir hunn elo ausgerechent, et bräicht
ee 400 Stonnen oder wat och ëmmer. De
Punkt ass, dass de Congé linguistique fir
d’Lëtzebuergescht net soll déi eenzeg
Possibilitéit sinn, déi e Salarié notzt fir
Lëtzebuergesch ze léieren. Dat heescht, e
soll och seng eege Fräizäit notzen.

Et muss ee wëssen, dass dat heite Gesetz
jo de Corollaire ass vum Congé-éducations-
Gesetz, wat op engem Accord vun de
Partenaires sociaux berout, dee seet, beim
Accès individuel à la formation continue
gëtt de Patron en Drëttel, de Salarié en
Drëttel, de Stat en Drëttel. Hei ass e bëssen
deeselwechten Esprit, dat heescht, de
Salarié soll net nëmme seng 200 Stonne
beim Patron huele fir Lëtzebuergesch ze
léieren, mä hie soll och soss Lëtze-
buergesch léieren.

De Problem ass, dass Verschiddener dat
nëmme kënne während den Aarbechts-
zäiten oder haaptsächlech während den
Aarbechtszäite maachen. Dofir soll dat
heiten hëllefen. Dofir menge mer, dass déi
200 Stonne justifiéiert sinn.

Dann hat ech virdru gesot, dass mer nach
zwee aner Mëttelen hunn am Ministère fir
Lëtzebuergesch ze encouragéieren. Mir
hunn e Budgetsartikel, wou mer déi Be-
triber, déi wëllen an hirem Betrib Lëtze-
buergesch ubidden, extrem encoura-
géieren, déi kréie souguer Suen. Am Ufank
war do bal kee Betrib interesséiert. Mëttler-
weil kommen där ëmmer méi. Et sinn ëmmer
méi Betriber, déi uruffe fir dat matze-
maachen. Dat heescht, et sinn och Betriber,
déi maache gär d’Lëtzebuergescht, och fir
hiren eegene Betrib. Mä hei ass et, dass
jiddweree muss d’Recht hunn, am Kader vu
sengem Betrib esou vill Stonnen ze kréie fir
Lëtzebuergesch ze léieren.

An da kommen ech op dat Drëtt, wat den
Här Etgen ugeschwat huet, dat ass mat den
Demandeurs d’emploi. Do ass et net esou,
dass mer eng Reform vun der ADEM
brauche fir dat ze maachen, well d’ADEM
mécht dat jo scho Joer an Dag. Duerfir soen
ech ëmmer, Reform vun der ADEM, dat ass
esou d’Schlagwuert. Domat kann een
natierlech alles froen. Mä dat dote mécht
d’ADEM.

Ech sinn net mam Här Etgen eens, wann hie
seet, si mussen obligatoresch Lëtze-
buergesch léieren. Do, wou et Sënn mécht
Lëtzebuergesch ze léieren, do ginn
d’Demandeurs d’emploi a Lëtzebuergesch-
Coursë geschéckt. Ech hu virdrun déi Zuel
gesot vun deenen 1.000 portugisesche
Matbierger, déi nëmme Portugisesch
kënnen. Fir vill vun deene mécht Lëtze-
buergesch net Sënn, mä mécht vläicht Fran-
séisch Sënn fir hinnen eng Schaff ze ginn.
Fir anerer mécht vläicht Lëtzebuergesch
Sënn.

Da kommen ech op eng Fro, déi hei opge-
worf gouf, dat ass déi vun dem Commerce.
Et ass ganz kloer, dass am Commerce mir
och dat dote schonn ubidden. Et komme
grouss Commerce-Chaînë bei den Aar-
bechtsminister a soen, mir géife gäre Leit
astellen, déi Lëtzebuergesch schwätzen. Si
fanne se awer net ëmmer. Éischtens bidde
mer, op Käschten ebe vum Fonds pour
l’emploi - duerfir brauche mer keng Reform,
dat maache mer zënter Joren, dat steet och
an eisem Rapport d’activité -, deene Be-
triber och Formatiounen un am Lëtze-
buergeschen, fir dass déi Leit, déi kee
Lëtzebuergesch kënnen, déi ageschriwwe
si beim Aarbechtsamt, och dohinner ginn.
Ech soen Iech just, dass mer der net
genuch fannen.

An dat ass en anere Problem, deen hu mer
och de Moie kuerz ugeschnidden an der
Tripartite, well mer effektiv der Meenung
sinn, dass just am Commerce et wierklech
nach oft ukënnt op d’Lëtzebuerger Sprooch,
dass een do nach ka Plaze fannen, wou een
net esou vill Qualifikatioune brauch, an dass
et ebe gutt wär, wann dann och jiddweree
bereet wär, dat Ugebuet unzehuelen. Do
wëlle mer mat dem Commerce an d’Ge-
spréich kommen. Si hunn Intérêt, mir hunn
Intérêt, a wa mer dann och nach géife Leit
ënnerdaach kréien, wär dat gutt.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Lescht Remarque, déi ech maachen, dat
ass déi zum Här Jaerling.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Uh!

(Hilarité)

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Ech soen net méi dat,
wat ech virdru gesot hunn, mä, Här Jaerling,
am Gesetz iwwert de Chômage partiel steet
dran,…

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Dat
do ass zwar méi wichteg.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- …dass ee ka
während där Zäit, déi ewechfält, For-
matioune maachen. Dat, wat ech gesot
hunn an der Kommissioun a wat ech hei
widderhuelen, fir ze mengen, dat kéint een
elo obligatoresch vun uewen obligéieren, fir
ze soen, elo gitt Der a Lëtzebuergesch-
Coursen, dat ass ein Ding der Unmög-
lichkeit an der Praxis. Mä déi Méiglechkeet
ass am Gesetz, a mir wäerten och mat de
Betriber kucken, wéi wäit ee soll kucken,
zousätzlech Formatiounen ze maachen.

Et muss ee just wëssen, dass dat eppes
ganz Schwiereges ass an der Praxis. Et
muss ee jo wëssen, wéini schafft de Betrib,
wéini schafft en net. Wësst Der, mir hunn
haut vill iwwert d’Goodyear geschwat. E
groussen Industriebetrib, d’Goodyear, déi
huet zwar elo wuel gesot, wéi se d’Kuerz-

aarbecht plangt. Mä dat kann awer och
erëm stënterlech op eemol änneren, esou
dass dat alles schéi gesot ass. D’Gesetz
gëtt d’Méiglechkeet derzou. Mä fir ze
mengen, dat kéint ee vum Stat vun uewen
ordonnéieren, dat geet net.

Voilà, dat gesot, sinn ech awer frou, dass
dëse Projet esou eng grouss Majoritéit hei
fënnt.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Domadder si mer um Enn vun der Dis-
kussioun vun dësem Projet ukomm. Den Här
Spautz huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Marc Spautz (CSV), rapporteur.-
Jo, ech wollt nach eppes soen zur Motioun,
déi den Här Etgen déposéiert huet. Bei där
Motioun schreift hien, wat de Congé linguis-
tique géif mat sech brénge fir d’Double na-
tionalité. Also fir eis ass dee Congé net fir
d’Double nationalité geschaf ginn. Dofir
kënne mer esou mat deem Text, wéi e virläit,
net averstane sinn.

Dat anert ass, den Här Gibéryen huet et
scho gesot, et ass logesch, dass een no
fënnef Joer e Bilan mécht. Also mäin Appel
wier, entweder den Här Etgen seet, mir
loossen et sinn, oder mir schreiwe just, no
fënnef Joer maache mer eng Kontroll. Well
all den anere Rescht ass net ze akzep-
téieren.

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Ech
mengen, mat där doter Approche kann
d’Fraktioun vun der Demokratescher Partei
d’accord sinn, an ech wëll dem Här Spautz
Merci soe fir seng prinzipiell Ënnerstëtzung.

(Interruptions et hilarité)

❱❱❱ M. le Président.- Mir kommen elo
gläich dozou. Dir Dammen an Dir Hären, ier
mer elo iwwert d’Motioun schwätzen, den
Här Spautz war e bësse vireileg, mir sinn
nach net esou wäit, mä ech kommen direkt
dorobber zréck, well d’Propositioune waren
an der Rei.

(Brouhaha général)

Iwwerleet Iech an der Zwëschenzäit den
Text, dee mer sollen ofstëmmen, well
d’Deputéierte wéissten ëmmer gären, wat…

❱❱❱ Une voix.- Just eng Zeil.

❱❱❱ Une autre voix.- Den „invite le
Gouvernement“ an dann eng Zeil, den
éischte Punkt.

❱❱❱ M. le Président.- Jo, d’Verwaltung
wéisst gären, wéi eng Zeil stoe bleift a wat
ewechkënnt.

(Interruptions)

Elo stëmme mer emol fir d’éischt of iwwert
de Projet de loi.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5886, Här Minister, ass
ugeholl mat 53 Jo-Stëmmen, bei kenger
Nee-Stëmm a 7 Abstentiounen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement (par Mme
Martine Stein-Mergen), Mmes Christine
Doerner, Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers,
Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles
Roth, Patrick Santer, Marcel Sauber, Jean-
Paul Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz,
Mme Martine Stein-Mergen, MM. Fred
Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Weiler et
Michel Wolter;

MM. Marc Angel (par Mme Claudia
Dall’Agnol), Alex Bodry (par M. John
Castegnaro), John Castegnaro, Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre
Klein, Mme Lydia Mutsch, MM. Roger Negri,
Jos Scheuer, Romain Schneider, Roland
Schreiner et Mme Vera Spautz;

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par M.
Carlo Wagner), Mme Anne Brasseur (par M.
Fernand Etgen), M. Fernand Etgen, Mme
Colette Flesch (par M. Charles Goerens),
MM. Charles Goerens, Paul Helminger (par
M. Alexandre Krieps), Alexandre Krieps,
Claude Meisch (par M. Eugène Berger) et
Carlo Wagner;
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MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Se sont abstenus: MM. Claude Adam,
François Bausch (par Mme Viviane
Loschetter), Félix Braz, Camille Gira (par M.
Claude Adam), Jean Huss, Henri Kox (par
M. Félix Braz) et Mme Viviane Loschetter.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Motion 1

Den honorabelen Här Spautz huet eng gutt
Propos gemaach, wat d’Motioun vum Här
Etgen ubelaangt, an déi muss esou gutt
gewiescht sinn, dass den Här Etgen se
ugeholl huet. Wa mer da wëssen, wéi en
Text dass mer ofstëmmen, da kënne mer
direkt ofstëmmen. D’Verwaltung weess dat.
Also, de ganzen Dispositif ass gestrach,
mat Ausnahm vum éischte Saz. Très bien.

Motion 1 modifiée

La Chambre des Députés,

- considérant le projet de loi relatif à l’intro-
duction d’un congé linguistique;

- constatant que le projet sous rubrique ne
prévoit pas d’évaluation de cette mesure;

- considérant la loi du 24 octobre 2007
portant création d’un congé individuel de
formation qui prévoit dans son article 5
qu’un rapport d’évaluation sur la loi en
question sera adressé au Gouvernement et
à la Chambre des Députés;

invite le Gouvernement à

- faire dresser un rapport d’évaluation sur
le projet en question endéans les cinq ans
après l’entrée en vigueur de la présente loi.

(s.) Fernand Etgen, Eugène Berger, Charles
Goerens, Alexandre Krieps, Carlo Wagner.

Kënne mer da par main levée ofstëmmen?

(Assentiment)

Da maache mer dat.

Vote

Wien ass derfir? Wien ass dergéint?

Déi Motioun ass eestëmmeg ugeholl.

Dir Dammen an Dir Hären, mir intercaléieren
dann hei an eisen Ordre du jour nach
d’Question urgente vum honorabelen Här
Braz. Den Här Innenminister ass hei fir op
déi Fro ze äntwerten. Den Här Braz huet
seng Fro formuléiert a verzicht op d‘Wuert.
Här Innenminister, wat ass Är Äntwert op
d’Fro?

5. Question urgente N°3089
de M. Félix Braz relative à la
campagne d’information pour
les ressortissants des pays
membres de l’Union euro-
péenne concernant l’inscrip-
tion sur les listes électorales
en vue des élections europé-
ennes en juin 2009

❱❱❱ M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement du
Territoire.- Ass dat déi Fro, déi d’Europa-
wahle betrëfft?

❱❱❱ Plusieurs voix.- Wéi ass dann d’Fro?

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Ent-
schëllegt. Fir déi Kolleegen, déi natierlech
net onbedéngt musse wëssen, ëm wéi eng
Fro dass et sech handelt: Et geet ëm déi
Campagne vun der Regierung, fir d’Ins-
criptioun op den Europalëschten no deem
neie Gesetz unzegoen. Op eng Questioun
vu mir selwer virun e puer Méint war gesot
ginn, soubal d’Gesetz en vigueur ass, géife
mer direkt ufänken, ouni Zäit ze verléieren.
Elo si mer scho bal Enn Januar, vill Zäit bleift
net méi.

Dofir hat ech eng Fro un d’Regierung
gestallt, wou déi Campagne elo dru wier a
vu wéini un dass ee kéint am Konkrete mat

wéi engen Elementer vu Campagne
rechnen, fir wéi gesot d’Leit ze encoura-
géieren, sech nach op d’Europalëschten
anzedroen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Braz.
Kuerz a prezis. Den Här Minister soll wann
ech gelift och esou äntwerten.

❱❱❱ M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement du
Territoire.- Ech wollt dem Här Braz änt-
werten, Här President, dass déi Campagne
amgaangen ass. Net méi spéit wéi haut ass
eng Circulaire erausgaangen un d’Ge-
mengen. Ech hu se hei derbäi. Déi Circu-
laire ass ënnerschriwwe vum Innenminister,
vum Familljeminister, vum Ministre des
Affaires étrangères et de l’Immigration a
vum President vum Syvicol.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Uh, uh!

(Interruption)

❱❱❱ M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement du
Territoire.- Dat heescht, d’Gemenge kréien
hei kloer matgedeelt, wéi d’Dispositioune fir
d’Gemenge sinn. Et gëtt och e Site, deen an
där Circulaire drasteet, deen heescht
www.europaforum.lu. Wann Der op de
www.etat.lu gitt, hutt Der direkt e Link op
deen dote Site, a riets uewe braucht Der en
nëmmen unzeklicken, da kritt Der all
d’Detailer betreffend d’Europawahlen an
d’Aschreiwe vun eisen auslännesche
Matbierger.

Et sinn och esou Dépliantë wéi déi heite
fäerdeg gedréckt, déi missten och elo an
d’Gemenge leie kommen. Italienesch,
Franséisch, Portugisesch, Däitsch an
Englesch, dat sinn d’Sproochen, an deenen
déi Formulairen oder déi kleng Dokumenter
hei gedréckt ginn. Da gëtt et och grouss
Affichen, déi fäerdeg sinn an déi och dann
am Ëmlaf sinn.

Dat heescht, Här Braz, mir sinn hei op 
enger Wellelängt, déi Campagne ass
amgaangen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.

(Interruptions et hilarité)

Domadder ass déi Fro kuerz a bündeg an
däitlech ofgeschloss. Ech soen dem Här
Innenminister Merci, dass hie sech extra
heihinner déplacéiert huet.

Da komme mer zum leschte Punkt vun ei-
sem Ordre du jour vun haut den Owend -
dat heescht u sech den zweetleschten; de
leschte reservéiert Der mir -, de Projet de loi
iwwert de Statut général des fonctionnaires
communaux. D’Wuert huet de Rapporteur,
den honorabelen Här Roth.

6. 5893 - Projet de loi por-
tant modification de la loi mo-
difiée du 24 décembre 1985
fixant le statut général des
fonctionnaires communaux

Rapport de la Commission des Affaires
intérieures et de l’Aménagement du
Territoire

❱❱❱ M. Gilles Roth (CSV), rapporteur.-
Här President, Här Minister, Dir Dammen an
Dir Hären, de Gesetzesprojet 5893 setzt
eng Rei vu Bestëmmungen aus dem leschte
Gehälteraccord an der Fonction publique
vum Juli 2007, dës Kéier fir d’Gemenge-
beamten, ëm. Konkret iwwerhuele mir an de
Statut vun de Gemengebeamten dat, wat
mir duerch e Gesetz am Dezember d’lescht
Joer an de Statsbeamtestatut age-
schriwwen hunn. Den Deputéierte-Kolleeg
Paul-Henri Meyers war Rapporteur vun
deem Gesetzesprojet, deen zu dësen
Ëmännerungen an dem Statsbeamtestatut
gefouert huet.

De Gesetzesprojet, iwwert dee mir haut
ofstëmmen, beinhalt insgesamt fënnef
Punkten:...

❱❱❱ M. le Président.- Här Roth, de Pre-
sident vum Syvicol, mengen ech, wëllt Iech
eng Fro stellen.

❱❱❱ M. Jean-Pierre Klein (LSAP).-
Neen.

(Interruptions)

❱❱❱ M. Gilles Roth (CSV), rapporteur.-
…d’Astelle vun Experten als Gemenge-
beamten; d’Waardezäit tëschent zwou
Promotiounen an dem sougenannte Cadre
fermé, dat heescht an den ieweschte Grade
vun enger Carrière; d’Aféiere vun dem

Congé individuel de formation fir d’Gemen-
gebeamten; den Afloss vun dem Congé
sans traitement an dem Congé fir mi-temps,
déi vun engem Gemengebeamte virun dem
1. Juli 2003 geholl goufen, op d’Evolutioun
vun hirer Carrière; an d’Ofschafe vun dem
Recht op Réintegratioun an de Gemengen-
déngscht fir verschidde Beamten.

Erlaabt mer kuerz e puer Ausféierungen zu
dëse Punkten ze maachen.

Éischtens, e Gemengerot kann ënnert der
bestehender Gesetzgebung Universitären
als Expert am Regime vun dem Privat-
beamte mat engem bestëmmte Gehalt bei
enger Gemeng astellen. E Problem huet
sech bis elo an eenzelne Fäll da gestallt,
wann den Expert duerno sollt fonctionna-
riséiert ginn. De betreffende Beamten ass
dann opgrond vun enger méi restriktiver
Liesaart vun dem Gesetz an den Ufanks-
grad vu senger Fonctionnairescarrière
agestallt ginn, esou wéi wann hien eigent-
lech nei agestallt gi wier. D’Gehaltsent-
wécklung an d’Evolutioun vun der Carrière
vun de Beamte war natierlech doduerch
staark gebremst.

Mat der neier Bestëmmung kann elo den
Expert no engem Joer als Privatbeamte mat
dem Accord vun dem Gemengerot an de
Fonctionnairesstatut eriwwerwiesselen, an
dat an e bestëmmte Grad vu senger neier
Carrière, déi vun dem Gemengerot fest-
geluecht gëtt. D’betreffend Persoun huet
esou keen Nodeel um Niveau vun hirer
Gehaltsentwécklung. Dës nei Méiglechkeet
vun enger einfacher Fonctionnarisatioun läit
am Sënn vun enger méi grousser Mobilitéit
tëschent privatem an öffentlechem Secteur.

Zweetens, d’Waardezäit tëschent zwou
Promotiounen am Cadre fermé. An der
Regel muss e Gemengebeamten dräi Joer
tëschent zwou Promotiounen am Cadre
fermé, also an den ieweschte Grade vu
senger Carrière waarden. Huet de Cadre
fermé méi wéi dräi Graden, esou muss de
Beamte véier Joer waarden, fir seng Pro-
motioun vun dem virleschte Grad an de
leschte Grad vu senger Carrière ze kréien.
Heirënner falen zum Beispill all d’Redak-
teren, déi bei der Gemeng beschäftegt sinn.

Dës Waardezäiten tëschent de Promotioune
ware bis elo an engem Règlement grand-
ducal, dee modifizéiert gouf, vun 1964
iwwert d’Gehälter vun de Gemenge-
beamten ageschriwwen. Opgrond vun
engem Uerteel vun dem Verwaltungs-
geriicht vum November 2008 gouf dëst
groussherzoglecht Reglement op deem
Punkt awer formell annulléiert, well de Stats-
rot dozou am Virfeld keen Avis ofginn hat.

Fir Rechtssécherheet ze schafen, ginn dës
Waardezäiten elo an d’Gesetz age-
schriwwen. Dat, wat also elo an d’Gesetz
ageschriwwe gëtt, ass näischt aneschters
wéi dat, wat virdrun am Règlement grand-
ducal stoung. Entgéint deem, wat an deene
leschten Deeg bei eenzelnen Deputéierten
ugemellt gouf, ass et keng Benodeelegung
vun der Situatioun wéi se bestanen huet am
Kader vun dem Règlement grand-ducal.

D’Délaien, déi elo an d’Gesetz ageschriwwe
ginn, suergen och fir e gewëssenen Équi-
liber um Niveau vun der Evolutioun vun de
verschiddene Carrièren um Niveau vun de
Gemengebeamten. D’Gesetz hält och e
Parallelismus tëschent engersäits den
Avancementer vun de Gemengebeamten
an anerersäits de Statsbeamte fir déisel-
wecht Carrièrë fest, wat och am Sënn vun
der Équitéit dee Moment ass.

Drëttens, de Gesetzesprojet féiert grad wéi
beim Stat de Congé individuel de formation
an. Detailer, wéi laang dëse Congé am
Verlaf vun enger Carrière däerf sinn, wéini a
firwat hie geholl ka ginn, grad wéi all aner
praktesch Modalitéiten, déi domat verbonne
sinn, musse grad wéi beim Stat iwwer e
Règlement grand-ducal geregelt ginn. Mat
dem Gesetzesprojet vun haut gëtt also elo
just de Prinzip vun dësem Congé individuel
de formation an de Statut vun de Gemenge-
beamten ageschriwwen.

Véiertens, de Congé fir Hallefdagsaarbecht
oder de Congé fir mi-temps grad wéi de
Congé sans traitement, déi virun dem 1. Juli
2003 vun engem Gemengebeamten, also
och enger Gemengebeamtin geholl goufen,
ginn an der Evolutioun vun der Carrière
integral als Déngschtperiod mat abe-
rechent. Dëst war eng Ofmaachung am
Kader vun de leschte Gehälterverhand-
lungen am öffentlechen Déngscht. Déi nei
Bestëmmung ass fir déi Betraffen ee
beträchtlechen Avantage. E spillt souwuel
um Niveau vun dem Stat wéi elo och an dem
Gemengesecteur.

Fënneftens a leschtens, dëse Gesetzes-
projet schaaft eng Bestëmmung of, déi
eréischt duerch e Gesetz vum 5. August
2006 an de Gemengestatut ageschriwwe
gouf. Dës Bestëmmung hat Gemenge-

beamtinnen e Recht op Réintegratioun ginn,
déi virun 1984 bei enger Gemeng ge-
kënnegt hu respektiv am Congé de ma-
ternité, engem Congé sans traitement oder
engem Congé à mi-temps waren an hire
Poste gekënnegt hunn, well se de Congé net
verlängert kruten a sech awer ëm d’Erzéiung
vun hire Kanner këmmere wollten.

Dës Bestëmmung gëtt elo erëm ofge-
schaaft, well en Uerteel, dës Kéier vun dem
Verfassungsgeriicht, festgehalen hat, dass
dëst Recht op Réintegratioun géint de
Gläichheetsprinzip géif verstoussen. Vun
dësem Recht konnten nämlech nëmme
Beamtinne Gebrauch maachen, déi virun
dem 1. Januar 1984 demissionéiert haten,
an dat Recht huet net gegollt fir déi
Beamten, déi no dem 1. Januar 1984
demissionéiert haten.

Här President, dëst ass ee relativ tech-
nesche Gesetzesprojet, deen an der Praxis
awer eng ganz Rei Bierger trotzdeem
betrëfft. De Projet de loi gouf déposéiert vun
dem Innenminister den 11. Juni 2008. En
ass ouni weider Kritike vun dem Statsrot
aviséiert ginn den 11. November 2008.
D’Beruffschamber vun dem öffentlechen
Déngscht huet hiren Avis dozou den 11. Juli
2008 gemaach. D’Intérieurskommissioun
huet de schrëftleche Bericht zu dësem
Projet eestëmmeg den 13. Januar ugeholl.
Si recommandéiert dëse Gesetzesprojet ze
stëmmen. Als CSV-Fraktioun maache mir
dat, an ech soen Iech Merci fir d’Nolausch-
teren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Roth, fir
deen explizite Bericht. Ech weess net, ob
nach een eppes bäifüge wëllt.

(Interruption)

Ah pardon, den Här Etgen huet d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, erlaabt
mer just e puer Wuert zu dësem Projet ze
soen,…

(Hilarité générale)

...mat deem d’Fraktioun vun der Demokra-
tescher Partei bal zu alle Punkten hiren
Accord ka ginn. Ech wëll just e puer Punkte
positiv a wuelgemierkt zu dësem Projet er-
virhiewen…

(Hilarité générale)

❱❱❱ M. le Président.- Ech géif bieden
opzehale mat laachen! Den Här Etgen
weess net, wat de Problem ass. Dofir ass et
och net fein, wa mer elo laachen.

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Ma da sot
mer et!

❱❱❱ M. le Président.- Här Etgen, fuert Dir
roueg virun!

❱❱❱ Une voix.- Den Här Etgen léisst sech
net vu senger Linn ofbréngen.

❱❱❱ M. le Président.- Voilà.

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Neen.
Effektiv wëll ech mech net vu menger Linn
ofbrénge loossen an e puer positiv Punkte
vun dësem Projet extra ervirhiewen. Ech
mengen, dank dichtege Gemengen- a
Syndikatsbeamten an Techniker an och
dank gutt organiséierten, biergerfrëndlech
orientéierte Servicer fonctionnéieren eis
Gemenge gutt. Dat soll och an der Zukunft
esou sinn. Duerfir begréisse mer déi
gesetzlech Prezisiounen an dee méi fle-
xibele Mechanismus, fir sougenannt Ex-
perten a Spezialiste mat akademescher
Formatioun als Privatbeamten anzestellen,
mat der Méiglechkeet, se no engem Joer
als Fonctionnaire ze nominéieren. Dat
erlaabt et de Gemengen als Service-
provider, eng Topqualitéit ze garantéieren.

Sympathesch och d’Prezisioun, datt do,
wou et keng Fonctionnairen an där be-
treffender Carrière gëtt, esou Leit net an den
Hors-Kader klasséiert ginn, wat be-
sonnesch fir déi kleng Gemengen hätt
kënnen zum Nodeel sinn, wa mer dat net an
d’Gesetz ageschriwwen hätten.

Ech mengen och, datt d’Komplexitéit an
d’Diversitéit vun de Gemengendossieren
d’Aféiere vun engem Congé de formation
grad am Gemengesecteur verlaangt. Dat
ass nieft deene ville spezielle Congéen, déi
mer schonn hunn, eng iwwerfälleg Mesure.

All aner Punkte goufe prezis vum Rap-
porteur duergeluecht, bréngen de Paralle-
lismus zur Fonction publique, an duerfir
Félicitatiounen an een opriichtege Merci un
de Rapporteur, den Här Gilles Roth, fir säi
prezise Rapport.332244 www.chd. lu
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Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Etgen.
Den honorabelen Här Klein, President vum
Syvicol, huet d’Wuert.

(Interruption et hilarité)

❱❱❱ M. Jean-Pierre Klein (LSAP).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, Merci
dem Rapporteur fir seng gutt Aarbecht.
Dëse Projet de loi stellt am Fong op ver-
schiddene Punkten e Parallelismus duer
mat deenen Dispositiounen, déi mer Enn
2008 am Dezember fir d’Fonction publique
étatique agefouert hunn.

Dräi Bemierkungen zu dësem Projet de loi:
An der Carrière supérieure kënne vun de
Gemengen Experten, Spezialisten am
Régime privé agestallt ginn a kënnen dann
no engem Joer fonctionnariséiert ginn, an
awer och an deem Grad, an deem se am
Privatregime fonctionnéiert hunn, a
brauchen net am ënneschte Grad vun der
Carrière unzefänken.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

(Hilarité)

❱❱❱ M. Jean-Pierre Klein (LSAP).- Dat
mécht de Rekrutement méi attraktiv an de
Choix fir d’Gemenge méi grouss an
doduerch gëtt sécherlech d’Qualitéit vum
Service public méi performant. Dat ass elo
ëmsou méi wichteg, well eng vun den Zil-
setzunge vun der Réorganisation territoriale
déi ass, fir méi héichwäerteg qualitativ
Servicer kënnen unzebidden.

Zweet Remarque: Den Délai tëschent zwou
Promotiounen am Cadre fermé vun dräi a
véier Joer. Zu dësem Thema muss ee
bemierken, dass dat an de Joren 2005/2006
Objet vun Diskussiounen an der Com-
mission centrale am Ministère de l’Intérieur
war. Well de Ministère drop bestanen huet,
fir dës Dispositiounen anzeféieren, huet
d’FGFC - Fédération générale de la fonction
communale - proposéiert, a spezielle Fäll de
Gemengen d’Méiglechkeet vun enger
Dispens vun den Délaien ze ginn duerch
den Zousaz: «Toutefois, dans des circons-
tances exceptionnelles dûment mo-
tivées…» - also muss een och definéieren,
wat dat ass - «…et sous l’approbation du
Ministre de l’Intérieur, le conseil communal
peut dispenser des délais visés par le
présent paragraphe.»

Dës Dispositioun sollt der spezifescher
Personalstruktur op verschiddene Ge-
menge Rechnung droen. Si hat sech ins-
piréiert un der Méiglechkeet, déi et beim
Stat zënter 2003 gëtt, fir a bestëmmte Fäll
den Délai d’attente vun engem Joer
tëschent zwou Promotiounen ze kierzen.
Esou eng Méiglechkeet wier am Sënn vun
enger moderner Personalgestioun, an et
misst een déi Iddi vun der FGFC erëm eng
Kéier opgräifen.

Dat Lescht ass d’Aféiere vun engem Congé
individuel de formation. Mir begréissen,
dass d’Gemengepersonal dëst Recht och
elo kritt, wann och mat engem klenge
Retard op d’Statsbeamten a sensiblement
méi spéit op de Privatsecteur.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Jean-Pierre Klein (LSAP).-
D’Aféierung vun engem Congé individuel
de formation geet op d’Recommandatioune
vum Conseil économique et social aus dem
Joer 1993 zréck. Et goung do méi all-
gemeng ëm d’Weiderbildung, an et gouf
och 1999 e Gesetz gestëmmt fir d’Forma-
tion professionnelle continue ze ënner-
stëtzen. Dozou huet gehéiert, dass d’Mat-
aarbechter kënne fir Coursë fräigestallt
ginn, deen en Employeur ubitt. Et ass
wichteg an nëtzlech fir d’Qualitéit vum
Service public, dass d’Personal vum
Secteur public, souwuel d’Statsbeamten an
och d’Gemengebeamten, Recht kréien op e
Congé individuel de formation, net nëmme
fir sech op hiren Examen virzebereeden, mä
fir hiert esou ugëeegent Wëssen am Intérêt
vum Administré anzesetzen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Jean-Pierre Klein (LSAP).-
D’Formatioun sollt net nëmmen de Stats-
beamte wéi gesot, der Verwaltung, mä och
dem Bierger zeguttkommen. Et wier ze
begréissen, datt d’Gemengefonctionnairen
an d’Personal vum Stat esou vill wéi méig-
lech vun dësem Congé géife profitéieren
am Sënn vun der Performance vum Service
public.

Dat gesot, géif ech soen, de Projet de loi hei
ass am Intérêt vum Service public, an
duerfir gëtt eis Fraktioun och den Accord
derzou.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Also, Dir Dammen
an Dir Hären, no esou engem gudde
Rapporteur an zwee esou exzellente kom-
plementären Exposéë vun den „Rap-
porteurs bis“ kann ech mer net virstellen,
wat den Här Innenminister nach vill wëllt
bäifügen. Mä, hie freet awer d’Wuert an hie
soll et och gäre kréien.

❱❱❱ M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement du Ter-
ritoire.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, wann ech jo en expressesche
Mënsch wär, da géif ech mer jo elo Zäit
huelen a méi laang schwätzen. Erlaabt mer
trotzdeem, datt ech zu spéider Stonn awer
ganz kuerz zu dësem technesche Gesetz-
esprojet - esou wéi de Rapporteur en och
bezeechent huet - e puer Wierder soen.

Éischtens wëll ech emol dem Rapporteur an
all deene Leit, déi matgeschafft hunn un
dësem Projet, Merci soen: dem Rapporteur
fir säi mëndlechen a säi schrëftleche
Rapport, deenen anere fir hir proaktiv
Astellung zu dësem Projet de loi.

Ech wëll wierklech d’Occasioun benotzen,
fir dat ze répétéieren, wat de Jempy Klein,
President vum Syvicol, gesot huet,…

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ah! Ah!

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

(Interruptions et hilarité)

❱❱❱ M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement du Terri-
toire.-…an zwar, dass de Punkt fir Expertë
kënnen anzestellen, Leit also ouni Examen,
dass dee Punkt eng gewësse Flexibilitéit an
d’Gemenge bréngt an dass deen eis
d’Méiglechkeet gëtt, fir bei de Gemengen
déi Achs vum Gemengepersonal, op déi
mer jo och am Kader vun der Organisation
territoriale vill Wäert leeën, ze stäerken.

Dat ass eng wichteg Préalabel fir weider
Diskussiounen, dass d’Chamber an och
dann d’Regierung wëllen eben de Gemen-
gen d‘Moyenë ginn, fir perfekt an optimal ze
schaffen. Dat ass fir mech e Punkt, deen
een an dësem Gesetz muss ervirsträichen.

(Interruption)

Een anere Punkt, Här Goerens, deen ech
och nach wëll ervirsträichen,…

(Interruptions)

…ass deen, dass mer mat dësem Projet de
loi méi no un d’Statsbeamten erukommen.
Et gëtt nëmmen eng Fonction publique, an
et muss ee kucken, e Parallelismus vun
deenen zwee Secteuren ze kréien: vum
Statssecteur a vum Gemengesecteur. Dëst
Gesetz hei mécht eis dat méiglech.

Et bréngt och méi Gerechtegkeet dran, well
bis dato huet eng Carrière, zum Beispill vun
engem Redakter, am Gemengesecteur, ier
mer de Règlement grand-ducal haten -
deen ass jo elo duerch en Uerteel net méi
rechtskräfteg -, en général an enger klenger
Gemeng 15 Joer gedauert. Sou laang huet
et gedauert, bis een um Enn vu senger Car-
rière war. Dat heescht, wann eng Persoun
mat 21 Joer agestallt ginn ass, da war se
mat 36 Joer schonn en fin de carrière, wat
awer wéineg zur Motivatioun vun deene Leit
bäidréit, déi esou fréi da schonn um Enn si
vun hirer Carrière.

An deenen anere Gemengen, an deene
grousse Gemengen awer huet déiselwecht
Persoun 29 Joer duerchschnëttlech ge-
braucht, fir un d’Enn vun hirer Carrière ze
kommen. Dat heescht vun 21 bis 50 Joer.
Heimat kréie mer elo e bësse méi Gerech-

tegkeet an déi Carrière-Geschichten, an
zwar esou, dass an Zukunft a klenge
Gemengen, wou manner wéi zéng Beamten
an de jeeweilege Carrièrë sinn, et ongeféier
21 Joer wäert daueren, bis déi Leit en fin de
carrière sinn, dat heescht mat 42 Joer. Ech
fannen, dat ass och eng gutt Dispositioun,
well een do méi Gerechtegkeet kritt an dee
ganze Secteur.

Dat waren déi zwou Remarquen, déi ech hei
wollt maachen. Et ass ee Gesetz, wat déi
zwee Secteure beieneebréngt, a mer sollten
och weider an déi Richtung zesumme-
schaffen.

Merci fir Är Opmierksamkeet.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Dir Dammen an Dir Hären, mir kommen
dann zum Vote vun dësem Projet de loi.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5893 ass eestëmmeg
ugeholl mat 58 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt (par M. Marcel Oberweis), M.
Lucien Clement (par M. Patrick Santer),
Mmes Christine Doerner, Marie-Josée
Frank, Marie-Thérèse Gantenbein-Koullen,
MM. Marcel Glesener, Norbert Haupert,
Mme Françoise Hetto-Gaasch, MM. Ali
Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar,
Marcel Oberweis, Gilles Roth, Patrick
Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf,
Marco Schank, Marc Spautz, Mme Martine
Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen (par Mme
Martine Stein-Mergen), Lucien Thiel, Lucien
Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel (par Mme Claudia
Dall’Agnol), Alex Bodry (par M. Roger
Negri), John Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich, Mme
Lydie Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre Klein,
Mme Lydia Mutsch, MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Roland
Schreiner et Mme Vera Spautz;

MM. Eugène Berger (par M. Carlo Wagner),
Xavier Bettel (par M. Fernand Etgen), Mme
Anne Brasseur (par M. Charles Goerens), M.
Fernand Etgen, Mme Colette Flesch (par M.
Alexandre Krieps), MM. Charles Goerens,
Alexandre Krieps et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch (par
M. Félix Braz), Félix Braz, Camille Gira (par
M. Claude Adam), Jean Huss, Henri Kox
(par Mme Viviane Loschetter) et Mme
Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

7. Hommage à Mme Marie-
Thérèse Gantenbein-Koullen

Dir Dammen an Dir Hären, léif Kolleeginnen
a Kolleegen, erlaabt mer, well eis Kolleegin,
d’Madame Marie-Thérèse Gantenbein, haut
fir d’lescht un enger öffentlecher Chambers-
sitzung deelhëlt, e puer Wuert u si ze
adresséieren.

Si huet aus perséinleche Grënn décidéiert,
hir aktiv politesch Carrière, virun allem och
hei am Haus, zu Enn ze bréngen. Et ass hire
perséinleche Wonsch. Si huet net esou
laang Politik gemaach wéi déi Meescht vun
eis heibannen, si huet e bësse méi spéit
dermat ugefaangen, mä si huet an deene
leschten 20 Joer op gemengepoliteschem
Plang an och hei an der Chamber dat awer
ganz intensiv gemaach.

Wann dat hei hir lescht Sitzung ass, da wëll
ech hir soen, dass mir alleguerten hei-
bannen d’Madame Gantenbein vermësse
wäerten. Mir wäerte se vermësse fir d’éischt

aus Kompetenzgrënn. Si huet an deene
Beräicher, wou se aktiv war, an der Kom-
missioun vun den Affaires intérieures an an
der Commission de l’Éducation nationale,
ganz engagéiert matgeschafft. Si huet hir
Erfahrung an hir Kompetenz do abruecht,
déi se an engem laangen, och Beruffsliewe
gesammelt hat. A virun allem an der
Commission de l’Éducation nationale weess
ech, datt si iwwer all déi Joren déi Projeten,
déi mer gëschter an haut diskutéiert hunn,
mat vill Engagement a mat vill Energie - och
mat vill Léift - matdiskutéiert huet, well se
sech einfach an deem Beräich esou gutt
auskannt huet a well d’Kanner ëmmer eng
vun de grousse Suerge vun hir waren.

Duerfir geet eis Kompetenz hei am Haus
verluer, wann d’Madame Gantenbein net
méi hei ass. Mä mir vermësse se awer och
aus engem anere Grond, wa se net méi hei
ass: Si ass, wéi se ass. Si huet e ganz
exzeptionelle Charakter. Si ass ëmmer léif.
Si ass ëmmer gentil. Si ass ëmmer frou-
gemutt. Si ass ëmmer zevirkommend.
Einfach e richteg léiwe Mënsch! A wann e
richteg léiwe Mënsch aus engem Par-
lament…

(Applaudissements)

…a wann e richteg léiwe Mënsch aus
engem Parlament fortgeet, dann ass een e
bëssen traureg. Mä ech sinn awer och
sécher, si geet eis nach net esou séier
verluer.

Ech wëll hir soen, dass emol fir d’éischt e
schéinen an e laangen an zefriddenen an -
dovu sinn ech iwwerzeegt - ausgefëlltene
Liewensowend virun hir steet. Ech wëll hir
soen, dass mer hoffen, dass se déi Zäit,
wou se bei eis war, net vergësst, well dat jo
och eng schéin Zäit war.

An da wëll ech hir virun allem soen: Also,
léift Marie-Thérèse, wann s De Loscht hues,
komm laanscht, mir sinn ëmmer frou, wann
s De eng Kéier erakucks. Voilà!

(Applaudissements)

❱❱❱ Mme Marie-Thérèse Gantenbein-
Koullen (CSV).- Här President, erlaabt mer
awer Merci ze soen. No deenen dote
Wierder kann ech mer net virstellen, dass
ech elo d’Dier opmaachen an da ginn. Et
ass mer awer och en Häerzenswonsch fir
jiddwerengem heibanne Merci ze soen.

Et war eng Erfahrung, déi ech net wëllt
mëssen a mengem Liewen. Ech denken,
ech ginn elo an eng aner Etapp. Ech soen
net, et ass déi lescht, well et hänkt jo net vu
mir of, mä ech wäert se awer intensiv
notzen. Ech mengen, dass ech déi Erfah-
rung, déi ech hei gemaach hunn, och kann
do abréngen oder déi notzen oder eng
Reflexioun maachen iwwert dat, wat ech
erlieft hunn. A wat ech elo de Mëtteg hei
gesinn hunn, dat war d’ganz Palette vun
deem, wat een hei erlieft: Dat ass vum
Seriöe gaange bis zu - …

(Hilarité)

…wéi emol am Bericht stoung - „Hilarité
générale“.

❱❱❱ M. le Président.- Dat gehéiert och
derzou.

❱❱❱ Mme Marie-Thérèse Gantenbein-
Koullen (CSV).- Mä nach eng Kéier iwwert
d’Parteien ewech e ganz décke Merci u
jiddwereen! A well mer an engem Wahljoer
sinn an ech och ganz fair wëll sinn, géif ech
Iech alleguerten, esou wéi Der hei sidd,
„bonne chance“ wënschen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci.

(Applaudissements)

Domadder, Dir Dammen an Dir Hären, ass
d’Sitzung opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 20.01
heures)
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Huet d’Regierung der Chamber iergend-
wellech wichteg Matdeelungen ze maachen?

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Neen, Här
President.

1. Communications

❱❱❱ M. le Président.- Ech hu folgend
Kommunikatiounen un d’Chamber ze
maachen:

1) La liste des questions au Gouvernement
ainsi que des réponses à des questions est
déposée sur le bureau.

Les questions et les réponses sont publiées
au compte rendu.

2) Les projets de loi et les projets de rè-
glement grand-ducal suivants ont été dé-
posés au Greffe:

5982 - Projet de règlement grand-ducal
portant modification du règlement grand-
ducal du 27 septembre 2008 relatif à la
mission d’observation de l’Union euro-
péenne en Géorgie (EUMM Georgia)

Dépôt, à la demande de Monsieur Jean
Asselborn, Ministre des Affaires étrangères
et de l’Immigration, le 23.01.2009

5983 - Projet de règlement grand-ducal
relatif à la participation du Luxembourg à la
mission de l’Union européenne d’assistance
à la frontière au point de passage de Rafah
(EUBAM Rafah)

Dépôt, à la demande de Monsieur Jean
Asselborn, Ministre des Affaires étrangères
et de l’Immigration, le 23.01.2009

5984 - Projet de loi modifiant la loi du 30
juin 2004 portant création d’un cadre
général des régimes d’aides en faveur du
secteur des classes moyennes

Dépôt: Monsieur Fernand Boden, Ministre
des Classes moyennes, du Tourisme et du
Logement, le 28.01.2009

5985 - Projet de loi autorisant la partici-
pation de l’État à la construction d’une
maison de soins à Vianden

Dépôt: Madame Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration, le
28.01.2009

5986 - Projet de loi relative à l’accès des
autorités judiciaires, de la Police et de
l’Inspection générale de la Police à certains
traitements de données à caractère per-
sonnel mis en œuvre par des personnes
morales de droit public et portant modifi-
cation: - du Code d’instruction criminelle, et
- de la loi modifiée du 31 mai 1999 sur la
Police et l’Inspection générale de la Police

Dépôt: Monsieur Luc Frieden, Ministre de la
Justice, le 02.02.2009

5987 - Projet de loi modifiant la loi modifiée
du 10 août 1992 portant création de l’entre-
prise des postes et télécommunications

Dépôt: Monsieur Jeannot Krecké, Ministre
de l’Économie et du Commerce extérieur, le
03.02.2009

5988 - Projet de loi portant approbation de
l’Accord sur le transport aérien entre la
Communauté européenne et ses États
membres, d’une part, et les États-Unis
d’Amérique, d’autre part, signé à Bruxelles,
le 25 avril 2007 et à Washington, le 30 avril
2007

Dépôt: Monsieur Jean Asselborn, Ministre
des Affaires étrangères et de l’Immigration,
le 03.02.2009

2. Ordre du jour

Wat den Ordre du jour ubelaangt, huet
d’Presidentekonferenz fir dës Woch
Folgendes festgehalen: Haut de Mëtten hëlt
d’Chamber fir d’éischt en neie Member op;
duerno hu mir eng Froestonn un d’Re-
gierung; dann de Projet de loi 5903, eng
Direktiv iwwert d’Schadstoffregister.

Muer de Mëtten um hallwer dräi: de Projet
iwwert de Bäitrëtt vu Kroatien an d’NATO an
de Projet iwwert de Bäitrëtt vun Albanien an
d’NATO. Déi zwee Projete ginn zesummen
an enger Diskussioun behandelt. Dann hu
mir e Projet de loi, wat en Ofkommes mat
Portugal ass, iwwert den Austausch vu
sougenannte klassifizéierten Informa-
tiounen; de Projet de loi iwwert d’Procédure
européenne d’injonction de payer et de
règlement des petits litiges; de Projet de loi
5860 iwwert de Mënschenhandel; eng
Direktiv iwwert den Energieverbrauch vun
Haushaltsapparater; schlussendlech de
Projet de loi 5684 iwwert d’elektroma-
gnéitesch Kompatibilitéit; an als leschte
Projet d‘Chamberskonte vum Joer 2006.

Ass d’Chamber mat deem Ordre du jour
averstan?

(Assentiment)

Den Här Berger freet d’Wuert zum Ordre du
jour.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Ech wollt froen, de 16. Oktober
hat ech eng Question parlementaire un de
Bauteminister, den Här Wiseler, geriicht, déi
haut de Moien net beäntwert war, a vu datt
mer jo herno eng Heure de questions hunn
an de Bauteminister do ass, wéilt ech froen,
ob ech dann déi Fro kéint stellen.

❱❱❱ Une voix.- Dann hu mir herno fir zwou
Stonnen!

❱❱❱ M. le Président.- Ech gesinn
d’Zoustëmmung vum Här Bauteminister. Da
kënne mer dat esou maachen. Är Fro kënnt
dann direkt no der Froestonn.

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Här Pre-
sident, Dir hat d’lescht Kéier gesot, Dir géift
e waarmen Appel un d’Regierung maachen,
dass se op eis Froe sollt äntweren. Ech
hunn nach ëmmer keng Äntwert op eng Fro,
déi ech virun aacht Méint gestallt hunn. Och
wann den Här Frieden elo net hei ass, wär
ech frou, wann et awer méiglech wär eng
Äntwert ze kréien. Hie ka mir soen, et géif
hien net interesséieren. Dat ass och eng
Äntwert, mä da weess ech Bescheed.

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Här Bettel, ech
hunn en Appel - an e waarmen Appel - un
d’Regierung gemaach. Ech wäert kon-
trolléieren, ob e gehéiert ginn ass oder net.
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3. Vérification des pouvoirs et
assermentation de Mme
Fabienne Gaul

Dir Dammen an Dir Hären, mir huelen haut
de Mëtten en neie Member an d’Chamber
op. An hirem Bréif vum 9. Dezember 2008
huet d’Madame Marie-Thérèse Gantenbein-
Koullen matgedeelt, datt si vum 31. Januar
dëses Joers un op hiert Deputéiertemandat
verzicht.

Den Artikel 167 vum Wahlgesetz gesäit
Folgendes vir: Déi Kandidaten, déi op
jiddwer Lëscht no deene kommen, déi als
gewielt proklaméiert goufen, sinn derzou
opgeruff, d’Mandat vun deenen Deputéierte
weiderzeféieren, dat duerch Demissioun,
Stierffall oder aus iergendengem anere
Grond fräi gouf.

Den Artikel 9 vum Chambersreglement hält
fest, datt de Chamberspresident fir
d’Successioun op dat vakant Deputéierte-
mandat suergt, an de Statsminister do-
riwwer a Kenntnis setzt. A mengem Bréif
vum 6. Januar 2009 hunn ech mech un
d’Madame Astrid Lulling gewannt.

(Interruption)

D’Madame Lulling war als éischte Suppléant
op der Lëscht vun der Chrëschtlech-Sozialer
Vollekspartei aus dem Wahlbezierk Zentrum
gewielt. An hirem Bréif vum 20. Januar 2009
huet d’Madame Lulling mer matgedeelt, datt
si dëst Mandat net unhuele kann.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ooohhh!

❱❱❱ M. le Président.- A mengem Bréif
vum 27. Januar hunn ech mech dann un
d’Madame Fabienne Gaul vun Izeg
gewannt, déi als nächste Suppléant op der
Lëscht vun der Chrëschtlech-Sozialer
Vollekspartei aus dem Wahlbezierk Zentrum
steet. An hirem Bréif vum 29. Januar vun
dësem Joer huet d’Madame Gaul mer mat-
gedeelt, datt si bereet ass, d’Mandat vun
der Madame Marie-Thérèse Gantenbein-
Koullen weiderzeféieren.

Am Artikel 3, Paragraphen 1, 4 a 5 vum
Chambersreglement steet Folgendes:

«(1) La Chambre est juge de l’éligibilité de
ses membres et de la régularité de leur
élection.

(4) En cas d’admission d’un membre
suppléant, la vérification est faite par une
commission de sept membres tirés au sort.

(5) La Chambre se prononce sur les con-
clusions de la commission, et le Président
proclame députés ceux dont les pouvoirs
ont été déclarés valides.»

Mir setzen elo déi Kommissioun zesummen
a lousen déi Deputéierten aus, déi an där
Kommissioun siégéiere wäerten.

Tirage au sort des Députés constituant
la Commission de vérification

D’Kommissioun setzt sech aus folgenden
Deputéierten zesummen: den Här Henri
Kox, den Här Romain Schneider, den Här
Fernand Etgen, den Här Michel Wolter,
d‘Madame Vera Spautz, den Här Ben Fayot
an d‘Madame Marie-Josée Frank.

Ech géif d’Kommissioun bieden zesummen-
zekommen, fir d’Wahle vum 13. Juni 2004
ze kontrolléieren, virun allem wat d’Madame
Fabienne Gaul ubelaangt, an der Chamber
doriwwer Rapport ze maachen.

D’Sitzung ass fir ee Moment ënnerbrach.

(Interruption de la séance publique de
15.09 à 15.20 heures)

D’öffentlech Sitzung geet weider. Fir
d’éischt huet elo de President vun der Kom-
missioun, déi mer elo just gegrënnt hunn,
d’Wuert. Den honorabelen Här Wolter, wann
ech gelift.

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären.

Dir hutt, Här President, eng Kommissioun
duerch d’Lous zesummegestallt, déi sech
aus folgenden Deputéierten zesummesetzt:
d‘Madame Frank an d‘Madame Spautz,
dann d‘Hären Etgen, Fayot, Kox, Schneider
an ech selwer. Den Här Etgen gouf zum
Rapporteur an ech selwer zum President
vun der Kommissioun bestëmmt. Ech géif
Iech bieden, Här President, elo dem
Rapporteur d’Wuert ze ginn.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech maachen dat,
wat den Här President mir proposéiert.
Duerfir huet elo den honorabelen Här Etgen
d’Wuert.

Rapport de la Commission de vérifi-
cation

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP), rapporteur.-
Mesdames, Messieurs, la Commission ad
hoc m’a chargé de faire le rapport suivant:

Par lettre du 9 décembre 2008, Madame
Marie-Thérèse Gantenbein-Koullen a
informé le Président de la Chambre qu’elle
renonce à son mandat de député avec effet
au 31 janvier 2009.

Conformément à l’article 167 de la loi
électorale et à l’article 9 du Règlement de la
Chambre, les candidats venant sur chaque
liste après ceux qui ont été proclamés élus
sont appelés à achever le terme des dé-
putés de cette liste dont les sièges de-
viennent vacants par suite d’option, de
démission, de décès ou pour toute autre
cause.

Monsieur le Président de la Chambre,
pendant la session, pourvoit à la vacance
après en avoir informé le Ministre d’État.

Par lettre du 6 janvier 2009, Monsieur le
Président Lucien Weiler s’est donc adressé
à Madame Astrid Lulling, premier suppléant
sur la liste du Parti Chrétien-Social pour la
circonscription du Centre. Par lettre du
même jour, il en a informé le Premier
Ministre.

Par lettre du 20 janvier 2009, Madame
Astrid Lulling a informé Monsieur le Pré-
sident qu’elle renonçait à son mandat de
député.

Par lettre du 27 janvier 2009, Monsieur le
Président Lucien Weiler s’est donc adressé
à Madame Fabienne Gaul, prochain
suppléant sur la liste du Parti Chrétien-
Social pour la circonscription du Centre. Par
lettre du même jour, il en a informé le
Premier Ministre.

En vertu de l’article 118 de la loi électorale
et plus particulièrement de l’article 3 du
Règlement de la Chambre, celle-ci juge de
l’éligibilité de ses membres et de la régu-
larité de leur élection.

Notre Commission a eu pour mission de
procéder aux vérifications qui s’imposent.

Les élections législatives du 13 juin 2004
ont été vérifiées et validées par la Chambre
des Députés le 13 juillet 2004. Des procès-
verbaux des résultats des prédites
élections, il résulte que Madame Fabienne
Gaul, demeurant à Itzig, est effectivement le
prochain suppléant sur la liste du Parti
Chrétien-Social pour la circonscription du
Centre et vient en rang utile pour occuper le
siège devenu vacant suite à la démission
de Madame Marie-Thrérèse Gantenbein-
Koullen et suite à la renonciation à son
mandat de député de Madame Astrid
Lulling.

Par lettre du 29 janvier 2009, Madame
Fabienne Gaul a fait savoir au Président 
de la Chambre qu’elle accepte de continuer
le mandat de Madame Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen.

La Commission conclut à l’unanimité que
rien ne s’oppose à l’assermentation de
Madame Fabienne Gaul et lui souhaite
bonne chance dans l’exercice de son
mandat de député.

Le dossier qui a été mis à la disposition de
la Commission a été déposé sur le bureau.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Rap-
porteur.

Ass d’Chamber mat de Konklusioune vun
der Kommissioun averstan?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Ech géif Iech bieden, d’Madame Gaul eran-
zeféieren.

Prestation de serment de Mme Fabienne
Gaul

Madame Gaul, ech géif Iech bieden den
Eed ze leeschten, esou wéi en am Artikel 57
vun eiser Verfassung virgesinn ass, an dee
folgende Wuertlaut huet:

«Je jure fidélité au Grand-Duc, obéissance
à la Constitution et aux lois de l’État.»

Ech géif Iech bieden, Är riets Hand an
d’Luucht ze hiewen a mer nozesoen: «Je le
jure».

❱❱❱ Mme Fabienne Gaul (CSV).- Je le
jure.

❱❱❱ M. le Président.- Ech ginn Iech Akt
vun Ärem Eed. Domadder sidd Der elo
Member vun der Lëtzebuerger Chamber.
Félicitatioune vun eis alleguerten! Dir däerft
och direkt op d’Riednerpult kommen.

❱❱❱ Mme Fabienne Gaul (CSV).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, et ass
mir eng grouss Éier haut virun Iech däerfen
d’Wuert ze ergräifen. De Wee heihinner war
en Challenge a sécher net ëmmer ganz
einfach. Ech war awer ni eleng op dësem
Wee. An et ass schéin ze gesinn, dass eng
Partie vun deene Leit, déi mech op deem
Wee begleet hunn, haut heibanne sinn.

Erlaabt mer fir d’éischt e puer Wuert vu
Merci lasszeginn.

Fir d’éischt géif ech gär mengem Papp Merci
soen, ouni deen ech bestëmmt net esou wäit
komm wier. Säin Numm ass eng schéin, mä
och heiansdo eng schwéier Ierfschaft. Hien
huet mer bäibruecht, net opzeginn a virun al-
lem ëmmer ech selwer ze bleiwen. Ech hof-
fen, hie wäert haut stolz op mech sinn, esou
wéi ech et och op hie sinn.

En zweete Merci geet un dee Mann, ouni
deen ech mech bestëmmt ni fir Politik
interesséiert hätt. Ech gesinn hie gären als
Virbild, souwuel politesch wéi och privat.
Hien huet ëmmer en oppent Ouer fir meng
Problemer a steet mer ëmmer mat Rot an
Dot zur Säit. E grousse Merci un de Jean-
Claude Juncker.

Mäin Asaz an der Politik gëllt ganz kloer der
sozialer Gerechtegkeet. Et soll net de
soziale Milieu sinn, an deem e Kand op
d’Welt kënnt, dee säin zukünftegt Liewe
bestëmmt. All Kand verdéngt déiselwecht
Chancen am Liewen. Déi eng brauche just
méi Ënnerstëtzung wéi déi aner. An et ass
un der Politik derfir ze suergen, dass all
Kand déi néideg Ënnerstëtzung a För-
derung kritt. Et ass besonnesch deene
Kanner ënnert d’Äerm ze gräifen, déi eppes
wëllen aus hirem Liewe maachen, mä et just
vläicht net eleng packen.

Dat neit Schoulgesetz schaaft an dësem
Beräich sécherlech méi Gerechtegkeet,
well et all Kand als Eenzelt an de Mëttel-
punkt stellt. Et ass nämlech ouni Zweifel
d’Ausbildung, déi et jidderengem erlaabt,
eng sécher Plaz an der Gesellschaft an an
der Aarbechtswelt ze fannen. An dësem
Kontext géif ech och gären der Madame
Marie-Thérèse Gantenbein e grousse Merci
soen, déi en onermiddlechen Asaz fir dat
neit Schoulgesetz gewisen huet a mir et
erméiglecht, haut hei ze stoen.

Mir mussen eis och bewosst ginn, dass eis
Gesellschaft sech an deene leschte Jore
verännert huet an eng nei Rei Aufgaben op
d’Schoul zoukommen. Doduerch, dass
ëmmer méi Mamme schaffe ginn oder vill
Elterendeeler hir Kanner eleng erzéien, hunn
déi Kanner vun haut en anere Besoin. Si mus-
sen oft méi laang an och méi intensiv no der
Schoul encadréiert ginn. Duerfir ass eng enk
Zesummenaarbecht tëscht der Schoul an de
Maison-relaisë vu grousser Wichtegkeet.

Et soll een awer och net vergiessen, wéi
wichteg et an eiser Zäit ass, fir intergene-
rationell ze denken. Et sinn déi fréier Gene-
ratiounen, also eis Elteren an eis Groussel-
teren, deene mir eist Liewen an eis Stellung
verdanken. Dofir verdénge se eise Respekt
an eis Dankbarkeet. Et ass also un eis derfir
ze suergen, dass si am Alter oder am
Krankheetsfall gutt versuergt sinn.

Et soll fir jiddwereen no enger individueller
Léisung gesicht ginn, mat där souwuel dee
Betraffene selwer, wéi och seng Famill liewe
kann. Och an deem Fall däerf net derno
gekuckt ginn, aus wéi engem Milieu dee
Betraffene kënnt, mä all Mënsch huet
datselwecht Recht op Fleeg.

D’Assurance dépendance, déi et ënner
anerem erméiglecht e léiwe Mënsch
doheem ze fleegen, ass e Schrëtt an déi
richteg Richtung, deen nach kann aus-
gebaut ginn. Et ass wichteg ze wëssen,
dass een an deem Fall net eleng do steet an
op Strukturen oder Fleegepersonal zréck-
gräife kann, wann ee si brauch.

Wann et net méiglech ass, e Mënsch
doheem ze fleegen, soll hien net d’Gefill
kréien ofgeschoben ze ginn an aus senger
vertrauter Ëmgéigend erausgerappt ze
ginn, mä esou encadréiert sinn, dass hie
sech an déi nei Strukture kann afannen an
do eng Plaz fannen. Hie soll och do mat där
him zoustoender Dignitéit behandelt ginn.
Et ass wichteg d’Famill mat an all déi Déci-
siounen anzebannen.

Et ass sécherlech utopesch ze mengen, mir
kéinten dës Problemer all an direkt léisen.
Et ass awer wichteg, dass jiddwer Eenzelne
vun eis op d‘mannst probéiert, fir dës Welt e
Stéck besser ze verloosse wéi hie se
virfonnt huet. Wa mir dat esou maachen,
wiere mer um richtege Wee.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Gaul.

4. Composition des commis-
sions parlementaires

Wat d’Zesummesetzung vun de parlamen-
taresche Kommissiounen ubelaangt, do ass
et esou, dass d’Madame Gaul d’Madame
Gantenbein ersetzt an der Commission des
Affaires intérieures et de l’Aménagement du
Territoire, an där vun der Éducation natio-
nale et de la Formation professionnelle an
an der Commission des Pétitions.

Ass d’Chamber mat deenen Ännerungen
averstanen?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Mir kommen elo zur Froestonn un d’Re-
gierung. Laut eisem Reglement hunn
d’Deputéierten zwou Minutten Zäit, fir hir
Froen ze stellen, an d’Ministere véier Mi-
nutten, fir ze äntwerten. D’Froe kommen
ofwiesselnd vu Majoritéit an Oppositioun.
Déi éischt Fro ass eng vun där honorabeler
Madame Martine Stein-Mergen un den Här
Transportminister iwwert d’Reklammgefierer
am Trafic. Madame Stein, Dir hutt d‘Wuert.

5. Heure de questions au
Gouvernement

- Question N°298 du 10 février 2009
de Mme Martine Stein-Mergen
relative aux véhicules publicitaires
circulant sur la voie publique et
entravant la fluidité du trafic,
adressée à M. le Ministre des
Transports

❱❱❱ Mme Martine Stein-Mergen
(CSV).- Merci, Här President. Kolleeginnen
a Kolleegen, Här Minister, ech wollt eng Fro
stellen, déi - mengen ech - awer emol keng
zwou Minutte brauch. Et war elo dëser Deeg
Autosfestival, a mir hunn och héieren, dass
déi Leit e gutt Resultat gemaach hätten. Dat
ass erfreelech.

Et ass awer esou, dass een déi Zäit méi wéi
zu aneren Zäiten, wann een esou ënnerwee
ass mam Auto, heiansdo esou opgehalen
ass am Verkéier. Do sinn dann do zwou, dräi
Camionnetten hannereneen, déi fir weider
näischt ënnerwee sinn, wéi mat engem
Panneau duerch d’Stad oder duerch
d’Stroossen doruechter ze fueren.

Ech huelen un, dass deen éischten Deel vu
menger Fro domadder beäntwert ass, dass
een do keen Afloss dorop huet an dass déi
Leit, soubal se gülteg Pabeieren hunn, grad-
esou wéi aner Leit kënnen ons Stroosse benot-
zen. Nach ass et awer esou, dass bei deene
Verkéierssituatiounen, déi mer hei am Land
hunn a ganz besonnesch hei an der Stad, an
awer och aus Ëmweltgrënn, ee sech muss
froen, ob et wierklech néideg a wichteg ass,
dass déi Autoen zirkuléieren, wou ee jo e Pan-
neau ganz fein kann un eng Mauer hänken.

Meng Fro un den Här Minister ass duerfir:
Kënne mer déi Camionnetten net dorun
hënneren, fir am Verkéier ze hënneren? Dat
heescht, kéint ee sech net virstellen, e
Reglement auszeschaffen, wat en zweck-
losen oder sënnlose Verkéier op onse
Stroosse géif verhënneren?

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Stein. Den Här Lucien Lux, Transport-
minister, huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports.- Här President, d’Madame Stein huet
mat hirer Fro beim Transport- a beim
Ëmweltminister scho méi laang oppen
Dieren agelaf, well de Regierungsrot huet
de 25. Juli d’lescht Joer, also genau viru
sechs Méint, eng Ännerung vum Code de la
route deponéiert, déi seet: «La circulation
de véhicules routiers à des fins principa-
lement publicitaires ainsi que les défilés
publicitaires de véhicules routiers sont in-
terdits.» Ausnahme gi just gestattet fir Mani-
festatiounen à caractère culturel ou sportif.

Déi Ännerung vum Code de la route ass
also schonn deponéiert. Leider gëtt et vum
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Conseil d’État och sechs Méint duerno nach
ëmmer keen Avis dozou. Wann dat also an
nächster Zäit de Fall wäert sinn, da kënne
mer dat ëmsetzen a verbidden.

Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Déi nächst Fro stellt den honorabelen Här
Etgen un de Minister vum Intérieur an dem
Aménagement du Territoire, den Här
Halsdorf, iwwert d’„Zone d’activités écono-
miques“.

- Question N°299 du 9 février 2009
de M. Fernand Etgen relative au
plan sectoriel «Zone d’activités
économiques», adressée à M. le
Ministre de l’Intérieur et de l’Amé-
nagement du Territoire

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Här Pre-
sident, wéi Dir sot, hunn ech eng Fro un den
Innen- a Landesplanungsminister iwwert de
Plan sectoriel «Zone d’activités écono-
miques». Dëse Plang sollt dee 5. Februar
presentéiert ginn. Dës Presentatioun ass
awer kuerzfristeg ofgesot ginn. Ech wollt
duerfir froen, wat hei d’Ursaache sinn.

Ass et de feelende Konsens an enger
ganzer Rei Froen oder sinn et just punktuell
Schwieregkeeten? Sinn eventuell Diver-
gences de vue um politeschen Niveau oder
um Niveau vun de betraffene Fach-
beamten? Fir wéini ass dann elo mat der
Presentatioun vun dësem Plang ze
rechnen? Entsprécht dëse Plang iwwert
d’Aktivitéitszonen de reelle Besoinë vun de
PMEen?

Ass de Minister sech bewosst, datt mir net
genuch Aktivitéitszonen hunn, datt bal 30
Zonen an der Genehmegungsprozedur
stiechen? Datt d’Präisser eis fortlafen?

Grad an där aktueller Wirtschaftskris
missten dach eis PMEen ee Recht fannen,
fir sech ze etabléieren, oder ech mengen,
grad a Krisenzäite brauchen eis Betriber
Planungssécherheet.

De Plan sectoriel «Zone d’activités écono-
miques» ass och wichteg fir eng Reform
vun de Gemengefinanzen. Eréischt da
kënne mer iwwert d’Verdeelung vun de
Plus-valuen op d’Regioun schwätzen.

Misst dëse Plang, grad wéi och de Plan
sectoriel «Logement», net elo virleien, wou fir
déi aner Pläng de SUP - déi strategesch Ëm-
weltprüfung - schonn ugefaangen huet. Déi
véier Pläng solle jo ee kohärent Ganzt erginn.

Steet déi ganz Regierung - och de Mëttel-
standsminister - nach ëmmer zum IVL?

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Etgen.
Den Här Jean-Marie Halsdorf, zoustännege
Minister, äntwert.

❱❱❱ M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement du
Territoire.- Här President, Dir Dammen an
Dir Hären, mir brauche schnellstens de Plan
sectoriel vun de Zones d’activités écono-
miques. Déi vill Diskussiounen am Land
iwwer Wickreng beweisen dat. Si beweisen
op där enger Säit, dass et noutwendeg ass,
dass ee Regele brauch, wou wat hi soll
kommen, an op där anerer Säit beweise se
och d’Komplexitéit vun der Entwécklung hei
an eisem Land. An duerfir hu mer un engem
Plan sectoriel «Zone d’activités écono-
miques» geschafft. Deen orientéiert sech un
eisem Programme directeur de l’aména-
gement du territoire an och um IVL.

Dëse Plan sectoriel ass natierlech ënnert
der Presidentschaft vum Wirtschaftsminister
opgebaut ginn, an et muss een ëmmer
wëssen, dass, wann een integrativ virgeet,
mer am Fong geholl ee Mix brauche vun
territorialer, ekonomescher a sozialer
Kohesioun. Et ass dat, wat mer brauchen.

Mir tabléieren esou wéi am IVL weider op
4% Wuesstum an eisem Land. Dat mécht e
Wuesstum vun Aarbechtsplaze vun 2,5% op
den Horizont 2020. Mir mussen also kucken,
wéi ee Bedarf mer hunn un industriellen an
un handwierkleche Plazen.

Wichteg ass, dass mer déi klassesch Zones
d’activités organiséieren an dass mer

besonnesch d’Handwierk stäerken an do
eng Promotioun maachen. Dat ass ee vun
de Schwéierpunkte vun dësem Plan sec-
toriel, well mer ganz vill Verdrängungs-
effekter an eisem Land hunn op Käschte
vum Handwierk duerch de Commerce an
och d‘Bürosgebaier. Duerfir musse mer do -
géif ech soen - e Rééquilibrage kréien. Dat
ass eng vun deene groussen Erausfuer-
derungen.

Mir hunn eng Analys gemaach, bilateral mat
deenen 116 Gemengen. Am Ganze sinn
nach - wëll ech Iech soen - eng 1.500 ha u
klasseschen Industriezonen an eisem Land
do. Mir ginn dervun aus, dass mer 300, 400
ha brauche bis 2020. Am Horizont 2020
wäerten ongeféier nach 60% weider
kommunal Handwierkerzone sinn, a 15%
wäerte regionaler sinn. Dat gëtt eng Ver-
dueblung vun de regionalen Zonen, an do
läit ebe grad - géif ech soen - d’Kromm an
der Heck oder do läit och am Fong geholl
de Schwéierpunkt, dee mer wëlle maachen.

Mir mussen onbedéngt méi regional In-
dustriezone kréien, fir d’Gemenge vun där
Logik erofzekréien, dass se wëlle mordicus
wuesse fir méi Geld an d’Keess ze kréien.
Dat ass déi grouss Erausfuerderung.

Duerfir hätte mer gär eng nei Typologie vun
dësen Zonen, an do sollen da Commercen
drakommen. Wéi vill Commerce, manner
oder méi, do si mer dann am Detail, an do
hu mer nach am Detail punktuell Froen, déi
musse gekläert ginn.

Dat erkläert, firwat mer am Fong geholl nach
net um Enn si mat den Diskussiounen. Mäi
Wonsch ass deen, dee Plan sectoriel esou
séier wéi méiglech ze kréien. Mäi Wonsch
ass, dee Plang kohärent anzesetzen, och
Tamponzonen anzebauen, fir dass d’Be-
laaschtunge vun deenen Zonen d’Bierger
net ze vill - géif ech soen - an Ugrëff huelen.

Dat Ganzt wäert sech finaliséieren an
engem Règlement grand-ducal, deen déi
nächst Regierung dann op den Instanze-
wee wäert schécken. Dat ass dat, wat ech
Iech wollt soen.

Mir sinn hei awer an engem Goss - géif ech
bal soen - oder op d’mannst op enger
Wellelängt, well d’Meenung ass, dass mer
eng integrativ Approche musse kréien am
Beräich vum Schaffen a vum Wunnen hei zu
Lëtzebuerg.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
D’Familljeministesch, d’Madame Jacobs,
kritt als nächst vum honorabelen Här
Diederich Froen iwwert d’Chèques-services
gestallt. Här Diederich, Dir hutt d’Wuert.

- Question N°300 du 6 février 2009
de M. Fernand Diederich relative à
l’introduction de chèques-services
à partir du 1er mars prochain,
adressée à Mme la Ministre de la
Famille et de l’Intégration

❱❱❱ M. Fernand Diederich (LSAP).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, mir
hunn zwar gëschter d’Informatioun kritt op
der Gemeng, datt d’nächst Woch 15
Versammlungen op fënnef Plazen am Land
ofgehale ginn, fir déi Responsabel vun de
Services d’accueil, wat de Volet Informatik a
Facturatioun ubelaangt, ze informéieren.

D’Gemenge stelle sech doriwwer awer
Froen - dat hunn am Fong eng Rei Kol-
leegen elo dës Woch awer ugedroe kritt -,
wéi de System mat de Chèques-services
den 1. Mäerz soll praktesch ulafen. Wéi vill
méi Aarbecht kënnt op déi Responsabel
vum Personal duer? Wou sollen d’Gemenge
kuerzfristeg Personal hierhuelen, wa se op
eng méi grouss Demande solle reagéieren?

Mir kenne keng nei Texter bis elo, ausser
der Note vum 5. Dezember 2008, esou datt
mer och den Elteren, déi eis Froe stellen, net
richteg kënnen äntwerten.

Wéi ass déi eventuell Zesummenaarbecht
mat de Musekschoulen oder de Sportver-
äiner virgesinn?

D’Gemenge stelle sech nach vill aner Froen
an deem Zesummenhang a wiere frou,
wann déi nei Bestëmmungen net ze vill
duerjernee géife bréngen.

Kann d’Madame Minister eis doriwwer
Opschloss ginn, wat bis den 1. Mäerz nach
kann an d’Wee geleet ginn, fir datt déi
praktesch Ëmsetzung d’Gemeng net virun
ze vill Schwieregkeete stellt?

Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Diederich. D’Madame Familljeministesch
Marie-Josée Jacobs huet d’Wuert.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech wollt dem Här Diederich soen, datt am
Ministère 2,5 Beamte sech ëm d’ganzt
Lëtzebuerger Land këmmeren. Wann an de
Gemengen also sech ongeféier an
deemselwechten Ausmooss d’Leit drëm
këmmeren, da kann et nëmme fir den 1.
Mäerz fonctionnéieren.

Ech wëll awer hei elo ouni Witz soen, datt
mer eigentlech mat deene ganze Virbe-
reedungsaarbechte gutt virukomm sinn. An
ech sinn och ganz frou, datt mer jo hei an
der Präsenz si vun dem President vum
Syvicol a vun dem Vizepresident an aneren
eminente Perséinlechkeeten,…

(Brouhaha)

❱❱❱ Une voix.- Sot deene Merci.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Ma, ech soen deenen och Merci, well déi
Leit hu villes gehollef, well soss hätte mer
dat hei iwwerhaapt net op d’Schinne kritt.
De Jempy Klein huet op enger vun deene
Versammlunge gesot, et ass eigentlech
egal, ob mer den 1. Mäerz ufänken oder ob
mer den 1. Oktober ufänken.

Dat hei ass eng nei Erausfuerderung, där
mer eis all gestallt hunn an déi mer hei an
deem Haus ëmmer gefrot si ginn. Et ass
ëmmer gesot ginn: Haalt op mat deem
Géisskanesystem a kuckt, datt mer op
Sachleeschtunge kommen.

Elo probéiere mer op Sachleeschtungen ze
kommen, a wann dann op eemol eenzel Leit
ufänken ze panikéieren, da muss ee sech
där Panik do net uschléissen, da muss ee
kucken, Äntwerten dorobber ze fannen. Ech
si frou, zum Beispill, datt ech an der Zeitung
gelies hunn, datt d’Gemeng Déifferdeng
den 1. Mäerz ufänkt mat de Chèques-
services, fir also och ze weisen, datt jidd-
wereen och beméit ass ze kucken, fir do
Äntwerten a Léisungen ze fannen.

Wann et net iwwerall den 1. Mäerz klappt,
dann ass fir dee Fall och am Reglement
eppes virgesinn, wat d’nächst Woch wäert
am Conseil des ministres dra sinn, andeem
mer soen, et geet ëmmer nëmmen esou
wäit, wéi Plazen do sinn. Plus datt mer soen,
et gëtt d’Méiglechkeet, fir eben en
Agrément ze kréien, deen op der Zäit
limitéiert ass, fir aner Léisungen unze-
bidden.

Ech muss soen, meng Erfahrung vun deene
leschte Méint wéist, datt d’Gemengen
äusserst kreativ sinn. Déi eng probéieren op
déi eng Aart a Weis, déi aner op déi aner
Aart a Weis de Leit entgéintzekommen. An
et ass jo eigentlech dat, wat zielt. Ech
denken och, datt da mat engem klengen
Effort och vun de Gemengebeamten, déi do
sinn an deene mer jo och probéieren ent-
géintzekommen, mer domadder den Eltere
kéinten eng Äntwert dorobber ginn.

Et geet jo net ëm Iech an et geet net ëm
mech, mä et geet drëm fir ze kucken, wierk-
lech deene Kanner, déi hei zu Lëtzebuerg
sinn an déi Hëllef brauchen, ze hëllefen.

Wa mer 40% vu Kanner hunn, déi keng Lët-
zebuerger sinn, da geet et drëm fir méig-
lechst vu Kleng un ze probéieren, och
deenen ze hëllefen, fir datt se hei integréiert
ginn a Chancë kréien, fir hei an de Schoule
mat virunzekommen. Wann déi Kanner
méiglechst fréi léiere Lëtzebuergesch
schwätzen, ass et méi liicht fir si a méi liicht
fir déi lëtzebuergesch Kanner. Wann déi
Kanner e Problem hunn an dat gëtt méig-
lechst fréi an Uecht geholl, dann ass et méi
liicht fir si a méi liicht fir se alleguerten.

Duerfir solle mer eis elo net alleguerten hei
a Panik versetze loossen. Mä ech sinn
dervun iwwerzeegt, wann dat hei bis fonc-
tionnéiert, dann huet erëm ëmmer jiddweree
gesot, dat do war eigentlech dat, wat mer jo
well ëmmer gesot hunn, wat mer misste
kréien.

De Moment muss ech de Kapp duerfir duer-
halen. Ech maachen dat och a sinn dervun
iwwerzeegt, wann et bis gutt ausgeet, datt
jiddwereen ewell ëmmer dervun iwwerzeegt
war, datt dat hei richteg ass.

Merci, Här President.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Minister. Den honorabelen Här Bausch wëllt
eng Fro stellen un de Minister vun den
Travaux publics iwwert d’Erofsetze vun der
Vitesse am Bambësch. Här Bausch, Dir hutt
d‘Wuert.

- Question N°301 du 9 février 2009
de M. François Bausch relative à
des mesures de ralentissement de
la circulation dans la zone de
récréation de la forêt du Bambësch,
adressée à M. le Ministre des
Travaux publics

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Här President, ech wollt dem Här Baute-
minister déi Fro stellen, an dat net nëmmen,
well mer…

(Brouhaha général et coups de cloche de
la Présidence)

❱❱❱ M. le Président.- Ech géif ëm
Opmierksamkeet fir den Här Bausch
bieden.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Fir mol eng Kéier, dass ech eng Fro stellen,
lauschtert mir no!

(Interruptions)

Här President, ech wollt déi Fro un de
Bauteminister stellen, net well elo viru
kuerzem effektiv e schwéiert Accident
geschitt ass, mä well dat eppes ass, wat
mer scho laang um Mo läit.

De Bambësch ass ee vun de gréissten
Noerhuelungsgebidder an der Stad. Déi
Problematik, esou wéi se am Moment och
elo erëm diskutéiert gëtt - och um Hanner-
grond no deem Accident -, bei den zou-
stännege städteschen Instanzen, déi seet
mer, datt mer do erëm um Holzwee sinn. An
zwar gëtt elo gemengt, datt dat reng eng
Problematik wär am Zesummenhang mat
den Iwwerland-Vëlosweeër, wouvun ee jo
do d’Iwwerquerung mécht vum der N7, wou
dat Accident do geschitt ass.

De Problem stellt sech awer hei méi déif
gräifend. Am Bambësch hu mer Leit, déi
spadséiere ginn. Mir hunn Nordic-Walker,
mir hunn Joggeren. Mir hu Mountainbiker,
mir hu Kanner, déi do spillen. Dat heescht,
et ass wierklech dat gréissten Noerhue-
lungsgebitt an der Stad, mä och fir vill Leit,
déi ronderëm d’Stad wunnen.

Ech mengen, datt op deem Stéck Strooss
do vun ënne vum Parking, wou de Spora-
Tennis ass, bis erop bei de Rond-point
Biergerkräiz d’Vitesse einfach ze héich ass.
Mir hunn do eng Vitesse vun 90. Menger
Aschätzung no ass dat vill ze héich. Do
misst d’Vitesse erofgesat ginn op 70, fir
duerch dat Noerhuelungsgebitt ze fueren.
An et missten och deementspriechend an
der Strooss Aménagementer gemaach
ginn, fir datt dat kann agehale ginn.

Et muss een och wëssen, datt et eigentlech
net vill Sënn mécht, do eng Vitesse vun 90
zouzeloossen, well d’Automobiliste sou-
wisou um Rond-point Biergerkräiz musse
ganz staark ofbremsen, fir an dee Rond-
point eranzefueren. Dat heescht, et gëtt
iwwerhaapt keen Zäitgewënn, souguer
wann een do méi eng héich Vitesse fiert. Mä
ech mengen, et ass am Intérêt vun deem
groussen Noerhuelungsgebitt mat deene
villen Aktivitéiten, déi do stattfannen - wéi
gesot net nëmme ronderëm de Vëlo -, datt
mer dee Bësch an dat Gebitt do haapt-
sächlech als Noerhuelungsgebitt gesinn, an
deementspriechend och d’Automobiliste
mussen eng Vitesse do fueren, déi an deem
Sënn ass, datt se viru Leit, déi do op der
Strooss kënnen optauchen, un d’Hale kënne
kommen.

Duerfir wär mäi Wonsch, datt mer wierklech
eng drastesch Reduktioun vun der Vitesse
maachen op deem ganzen Tronçon do, dat
heescht an deem engen Deel 70 an ënnen
esouguer éischter 50, an deement-
spriechend och eng Rei baulech Mesuren,
déi duerchwegs méiglech wären, do ënner-
huelen, fir datt dat ka gemaach ginn, fir datt
esou schro Accidenter net méi kënne
virkommen an datt mer dann donc deem
Gebitt déi Bestëmmung ginn, déi et eigent-
lech verdéngt.

Duerfir meng Fro un de Minister: Ass hie
bereet, mat op dee Wee ze goen?

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Bausch.
Den Här Minister Claude Wiseler huet
d’Wuert.

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics.- Merci, Här President. Déi
Fro, déi hei gestallt ginn ass, ass elo e
wéineg anescht gestallt ginn, well se an
engem Globalkonzept vum Bambësch
gestallt ginn ass.

Ech wëll duerfir zwou Zorten Äntwerte ginn.
Déi éischt Äntwert ass, datt bei all deene
concernéierte Passagen, wou mer esou
Fräizäitaktivitéiten hunn, déi nécessai-
rement mussen iwwert d’Strooss goen - ob
Foussgänger oder Vëlospisten -, eng Rei
Froe sech stellen, an op Basis vun deenen
Accidenter, déi geschitt sinn, sech och eng
Rei Gedanken an deene leschten Deeg
gemaach gi sinn.

Ech wëll awer vläicht e wéineg zréck-
kommen, fir ze soen, wat hei geschitt ass.

Hei si mer op engem Foussgängersträif,
wou Leit iwwergaange sinn, wou och déi
noutwendeg Schëlder stoungen, mä duerch
de Fait - menge mer op jidde Fall no der332288 www.chd. lu
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Analys, déi elo gemaach ginn ass -, datt op
där Plaz eng Rei Foussgängersträife waren,
am Fong eng Sécherheet kreéiert ginn ass,
eng symbolesch Sécherheet kreéiert ginn
ass, déi awer keng reell Sécherheet war,
sou datt mer duerfir mat enger Rei Pro-
blemer konfrontéiert waren op där doter
Plaz.

Also heiansdo ass eng falsch Sécherheet,
déi een duerch Sécherheetsmoossname
kreéiert, déi duerno an der Realitéit net esou
effikass kënne sinn, problematesch.

Mir hunn duerfir reagéiert an direkt Bar-
rièren dohinner gesat, fir u sech ze ver-
hënneren, datt déi Leit, déi op deene Weeër
ginn an net opmierksam sinn, einfach
duerch Onopmierksamkeet op d’Strooss
kënne lafen.

Mir sinn eis awer och bewosst, datt dat net
duergeet, an duerfir ass déi Iwwerleeung
doriwwer, wat fir eng aner Moossnamen et
gëtt, och an der Commission de la circula-
tion, ech mengen an där vun der Stad Lët-
zebuerg, mä och an där vum Stat gemaach
ginn.

Déi éischt Constatatioun, déi ech gemaach
hunn, féiert mech awer och weider. Dat
heescht, déi féiert mech weider, andeem
ech soen, et muss een elo oppasse bei
deene Moossnamen, déi een hëlt, datt een
net zousätzlech Moossnamen hëlt, déi
genau datselwecht provozéieren - duerch
wat och ëmmer, baulech Moossnamen oder
Beschëlderungsmoossnamen oder wat 
och ëmmer dass de do méchs -, dat
heescht e Sécherheetsgefill, wat awer an
der Realitéit keng Sécherheetsmesure ass.
Et ass heiansdo net onproblematesch, déi
gefillte Sécherheet eropzesetzen an domat
automatesch déi reell Sécherheet erofze-
setzen.

Wat mengen ech, datt een hei kéint
maachen? D’Fro ass, ob en Erofsetze vun
der Vitesse déi richteg Moossnam ass. Also,
ech wëll just dem Här Bausch soen, en
général sinn ech selbstverständlech der
Meenung, datt mer déi Diskussioun solle
féieren iwwert d’Exploitatioun vum
Bambësch als Noerhuelungsgebitt a wéi
mer dat uerdentlech an de Grëff kréien. Fir
déi Diskussioun ze féieren, sinn ech op.

Ech sinn awer net fir all Moossnam op, déi
mer net am Detail gemeinsam analyséiert
hunn. Fir d’Vitesse erofzesetzen op enger
riichter Streck, ass e Problem. Wa mer dat
also wëlle maachen, mengen ech, muss
een et anescht ugoe wéi just Schëlder
dohinner ze setzen an op enger riichter
Streck d’Vitesse vu 70 op 50 erofzesetzen,
well mer einfach wëssen, datt dat net age-
hale gëtt, obwuel dann déi Leit kéinten e
Protokoll kréien. Mä wann et net agehale
gëtt an de Foussgänger fillt sech sécher, an
et geschitt him eppes, dann huet hien net
vill dervun, wann hien duerno am Recht war,
wann hien en Accident hat.

Ponts et Chaussées analyséiert trotzdeem -
dat wär keng schlecht Analys -, ob mer op
där doter Plaz mussen déi Vëlospisten
maachen an ob mer se net kënnen anescht
méi sécher organiséieren a gestalten. Och
déi Diskussioun sollt ee féieren. Ech weess
net wat fir eng Konklusiounen do eraus-
kommen. Ech ka mer virstellen, datt den
Déplacement vun där Vëlospist op
d‘Biergerkräiz, do wou souwisou méi lues
gefuer gëtt, awer keng falsch Moossnam
ass. Ech soen net, datt mer et maachen.
Ech soen, ech hätt gär, datt soll analyséiert
ginn.

Et gëtt déi Solutioun mat den Inselen. Dat
ass deelweis och scho virgeschloe ginn. Do
géif ech gär kucken, ob déi Inselen dann
zousätzlech eng Sécherheet fir d’Fouss-
gänger, mä och fir d’Autosfuerer bréngen.
Well och eng Insel op enger riichter 
Streck kann, deemno wéi se gekennzee-
chent ass, fir den Autosfuerer net onge-
féierlech sinn. Reste à verifier wat geet a
wat net geet.

Schlussendlech mengen ech, datt een och
muss mat der Stad Lëtzebuerg kucken,
awéiwäit et méiglech ass ganz aner
Stroossebeliichtunge fir Passagen do ze
maachen an awéiwäit et net méiglech ass
och esou Radarsdetektoren, wou orange
Luuchten uginn, dohinnerzesetzen, fir
d’Opmierksamkeet wesentlech méi staark
drop ze bréngen.

Ech hätt gär, datt mer hei eng uerdentlech
Diskussioun féiere mat all deene Mooss-
namen an duerno dat Bescht dorauser
maachen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister
Wiseler. Da kënnt déi nächst Fro vum
honorabelen Här Jean-Paul Schaaf. Se
adresséiert sech un den Här Ëmweltminister
a behandelt d’Problematik vun de Kormo-
ranen. Här Schaaf, mir si gespaant op d’Fro
an op d’Äntwert.

- Question N°302 du 10 février 2009
de M. Jean-Paul Schaaf relative à la
population du cormoran au Luxem-
bourg, adressée à M. le Ministre de
l’Environnement

❱❱❱ M. Jean-Paul Schaaf (CSV).- Här
President, ech hu mer jo laang iwwerluecht,
ob ech iwwerhaapt soll zu deem Sujet do
eng Fro stellen, mä ech hunn awer du
gemengt, et wier gutt wann een hei regel-
méisseg dem Minister géif d’Geleeënheet gi
fir eis ze informéiere wou déi Diskussiounen
de Moment dru sinn, fir datt mer och alle-
guerten um leschte Stand sinn.

Virun allem awer hunn ech dat gemaach,
nodeems datt e puer Fëscher - onofhängeg
vuneneen - mer gesot hunn, si hätten es elo
definitiv genuch, datt se mat hirer Méi a mat
hire Sue misste Fëschfudder eigentlech fir
de Kormoran bezuelen. Si géifen elo ophale
Fësch auszesetzen; wat ech eigentlech eng
bedenklech Situatioun fannen. Mir kréien
also e wuessende Frust vun de Fëscher a
mir kréien en Ofhuele vun de Fëschbestänn
mat deem dote Geschéck.

Ech wollt e puer Froe stellen a folgender-
moossen artikuléieren.

Dat éischt ass déi Tatsaach, dass de 4.
Dezember 2008, also virun zwee Méint,
nach rezent, d’EU-Parlament sech mat
grousser Majoritéit fir e Virgoe géint déi
wuessend Kormoran-Populatiounen aus-
geschwat huet an och suggéréiert huet,
dass Management-Pläng sollen erstallt
ginn. Ech wollt wësse wéi dat konkret
weidergeet a wat do fir Lëtzebuerg vir-
gesinn ass?

An deem Kontext wollt ech och de Minister
froen, ob d’Haltung vun der Lëtzebuerger
Regierung eng ofwaardend Haltung ass an
deem Dossier, oder ob et eng aktiv
Positioun gëtt vun eisem Minister an déi eng
oder an déi aner Richtung doranner.

Eng zweet Saach, déi ech nach wollt froen,
dat ass, dass virun zwee Joer hei de Carlo
Wagner de Minister zu dësem Sujet inter-
pelléiert huet, an de Minister deemools
geäntwert huet, et géifen Zielunge vum
Waasserwirtschaftsamt gemaach ginn,
souwuel wat d’Kormoran-Populatioun wéi
d’Fëschbestänn ubelaangt. Ech wollt
wëssen, ob et Konklusiounen aus deenen
Zielunge gëtt.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Schaaf.
Här Ëmweltminister Lucien Lux, wann ech
gelift.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Envi-
ronnement.- Här President, fir vläicht fir
d’éischt unzefänke mat där leschter Be-
mierkung, déi den honorabele Kolleeg
Jean-Paul Schaaf gemaach huet, nämlech
déi iwwert d’Entwécklung vun de Bestänn u
Kormoranen hei zu Lëtzebuerg. Effektiv hu
mer eis virun zwee Joer zesumme mam
Waasserwirtschaftsamt d’Moyenë ginn, fir
dat eng Kéier genau ze kucken.

Déi Zielunge sinn allerdéngs méi laang
gemaach ginn, mä et ass keng richteg
Analys driwwer gemaach ginn. Ech hu mer
dofir déi Zuelen an der Mëttegstonn nach
eng Kéier ugekuckt, fir ze soen, dass am
Dezember 2001 e Bestand vun 360 Kor-
moranen zu Lëtzebuerg festgestallt ginn
ass. An am November 2008 - dat ass dee
leschten héchste Mount u Bestänn - louche
mer genau bei deemselwechte Chiffer,
nämlech 360.

Et ass also esou, dass d’Entwécklung vun
de Bestänn éischter géif op eng Stagna-
tioun hiweise vum Bestand, deen hei zu
Lëtzebuerg festzestellen ass. Deen
eenzege Mount, deen effektiv aus der Rei
ass vun enger Tendenz, déi wéi gesot
plus/minus bei 360 läit, war den November
2003, well do ass e Bestand festgestallt gi
vu 540 Kormoranen. Dat war effektiv e ganz
héije Mount, deen awer wierklech aus der
Rei ass vun deem, wat normalerweis de
Bestand ass.

Däerf ech hei nach eng Kéier drun erën-
neren, dass d’Aart a Weis, wéi mer mat de
Kormoranen ëmginn, duerch d’Direktiv
iwwert de Vulleschutz vun 1979 geregelt
ass, an domadder de Kormoran an där
Direktiv als eng geschützten Aart virgesinn
ass. Et ass nëmme méiglech hei ze joen
oder awer ze vergrähmen iwwer eng Dero-
gatioun, déi den Ëmweltminister géif ginn.
Déi ass méiglech, Här Schaaf, wa seriö
Dommagë kënnen erwaart ginn oder fest-
zestelle si bei der Fëscherei an der Land-
wirtschaft, beim Naturschutz an anere
Saachen.

Däerf ech och hei soen, dass säit 1979, säit
et also d’Direktiv iwwert de Schutz vun de
Vulle gëtt, keen Ëmweltminister eng Dero-
gatioun op der Basis vun där doter Régle-
mentatioun hei zu Lëtzebuerg ginn huet,

weder fir ze joen nach fir ze vergrähmen. Et
gëtt also keng esou Derogatioun bis haut.

Richteg ass, dass um europäesche Plang
an deene leschte Wochen eng Rei vun
Initiative stattfonnt hunn. Dir hutt selwer
d’Motioun vum Europaparlament genannt.
Dat huet mat enger grousser Majoritéit eng
Motioun ugeholl iwwert d’Problematik vun
de Kormoranen, déi awer de Memberlänner
an deene jeeweilegen Ëmweltministèrë
keng Propositioune mécht, mä déi éischter
d’Fuerderung stellt, dass en europäesche
Management-Plang gemaach gëtt. Well
jiddweree weess, dass dat virun allem en
europäesche Problem ass, deen iwwert
d’Grenzen ewech geet vun deenen een-
zelne Memberlänner an de Management
och dohinner gehéiert.

Däerf ech och nach soen, dass an der
Zwëschenzäit och d’Memberlänner mat der
Kommissioun virun zwou Wochen en
„working group“ hate fir iwwert d’Situatioun
an deenen eenzelne Memberlänner ze
schwätzen. D’Kommissioun huet sech
virgeholl, fir bis Enn Mäerz eng souge-
nannten „tool box“ virzeleeën. Eng Këscht
also mat Geschier wéi een de Management
vun de Kormorane kéint virhuelen.

(Interruption)

Hutt Der eng Propositioun, Här Schneider?

(Négation)

An däerf ech och nach soen, dass den 31.
Mäerz e Stakeholder-Meeting zu Bréissel
stattfënnt, wou d’Kommissioun all Acteure
wäert unhéieren. Mir wäerten hei vu Lët-
zebuerg aus och d’Federatioun vun de
Fëscher an och d’Natur- a Vulleschutzliga
an d’Delegatioun mat abezéien, fir op deem
Meeting vertratt ze sinn.

Wat awer dann d’Situatioun zu Lëtzebuerg
ubelaangt, hat ech mer virgeholl gehat fir
eng definitiv Décisioun, wéinstens fir dës
Legislaturperiod, ze huelen, ob et eng
Derogatioun soll ginn oder net. Ech hu
gëschter Moien d’Federatioun vun de
Fëscher gesi fir doriwwer ze diskutéieren.
Ech wäert dës Woch nach zwou Réu-
niounen hunn, och mat aneren Acteuren,
déi an deem Beräich do eppes ze soen
hunn. Ech wäert da wéinstens fir dës Legis-
laturperiod bis zum Enn vun dëser Woch
eng Décisioun huelen, ob et eng Dero-
gatioun soll ginn oder net.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Da komme mer zur nächster Fro. De Mudam
steet am Zentrum vun enger Fro vum hono-
rabelen Här Mehlen un den Här Minister vun
den Travaux public, den Här Wiseler. Här
Mehlen, wann ech gelift.

- Question N°303 du 10 février 2009
de M. Robert Mehlen relative aux
alentours du Musée d’Art Moderne
Grand-Duc Jean, adressée à M. le
Ministre des Travaux publics

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. Här President, Dir Dammen,
Dir Hären, den 1. Juli 2006 war e memo-
rabelen Dag an der Geschicht vun eisem
Land. Du war nämlech d’Ouverture vum
Musée d’Art Moderne Grand-Duc Jean do
uewen um Kierchbierg, nodeem datt et
laang gedauert hat an all Mënsch sech
dann driwwer gefreet huet, datt dee Musée
eng Kéier endlech konnt opgoen.

Deemools waren d’Alentouren nach ganz
dürfteg ugeluecht ronderëm. Entre-temps
sinn zwar do Fortschrëtter ze verzeechnen.
Mir wëssen, datt Schwieregkeete mam
Entrepreneur waren. Mä wann een do
derlaanscht fiert, da muss een trotzdeem
feststellen, datt een iergendwéi op e
Chantier kuckt, datt den Accès dohinner
lamentabel ausgesäit.

Duerfir wollt ech den Här Minister froen - et
sinn ëmmerhin ewell zwee an en halleft Joer
hier -: Ass d’Regierung gewëllt dem Pei-
Musée eng Kéier deen Accès ze ver-
schafen, deen esou engem prestigiéisen
Tempel vun der moderner Konscht wierdeg
ass? Wat fir enger Natur sinn d’Problemer,
datt dat nach ëmmer net geschitt ass?
Ween ass fir dës Problemer verantwortlech
a fir wéini ass mat der definitiver Fäerdeg-
stellung vun den Alentouren ze rechnen?

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mehlen.
Den Här Minister Wiseler gëtt seng Äntwert
zum prestigiéisen Tempel vun der moderner
Konscht, dat heescht seng Alentouren.

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics.- Merci, Här President. Also
déi doten Ausdrocksweis, déi schreiwen
ech mer awer op, an déi kritt Dir an deenen
nächste Rieden alleguer zerwéiert, wa mer
iwwert dee Musée schwätzen.

Dat, wat ech wëll dozou soen, ass fir
d’éischt - Dir hutt schonn eng Rei vun deene

Schwieregkeeten, déi bei der Hierstellung
vun dem Park waren, ënnerstrach -, datt
mer eng Rei Schwieregkeete mat Entre-
prisen haten, respektiv mat Soumissiounen,
déi hu missen annuléiert ginn, frësch
gemaach ginn. Alles dat huet Zäit kascht.

Wou si mer haut drun? Haut si mer drun,
datt mer fäerdeg si mat där Rampe, déi vun
der Philharmonie bis op de Pei-Musée
erofgeet, wat a sech immens flott ass a wou
een och all déi Perspektiven, déi vum Ar-
chitekt geplangt gi waren, elo endlech
uerdentlech genéisse kann. Mir sinn och
fäerdeg mat deem Wee, dee ronderëm de
Musée geet, an deen och elo an de Musée
de la forteresse féiert. Och dee ka scho
gebraucht ginn, an do ass am Fong deen
Deel vum Park ganz ofgeschloss. Mir sinn
och fäerdeg mat der Esplanade virdrun. Do
gesäit et just nach net esou aus, well e
grousse Koup Sand drop läit. Dee Sand ass
awer ganz einfach geduecht, fir am Fréijoer
kënnen unzeséien, a soubal d’Wieder et
erlaabt, wäert dat Uséie gemaach ginn, an
dann ass déi Esplanade och fäerdeg.

Dat, wat momentan nach net definitiv
fäerdeg ass, dat ass op där rechter Säit de
Chantierswee, well dee bis zum Schluss
opgehale ginn ass, well mer en net wollte
futti maache während dem Chantier. Dee
gëtt elo am Fréijoer, an deenen nächsten
dräi Méint, och gemaach. Wat och nach net
fäerdeg ass, dat sinn all déi Raccorden, déi
ronderëm den Hotel sinn. Nécessairement
sinn déi nach net fäerdeg, well den Hotel
nach net fäerdeg ass. Déi gi gemaach,
soubal den Hotel och gemaach ass. Esou
datt een am Fong kann dervun ausgoen,
datt - soubal d’Wieder eis dat elo erlaabt an
d’Wieder gutt ass - déi lescht Aarbechte
gemaach ginn an datt an deenen nächste
Méint och deen hei Chantier wäert ofge-
schloss ginn.

Ech wëll awer nach profitéiere fir hannen-
drun ze soen, datt vun deenen 18,5 Mil-
liounen, déi mer um heitegen Index als
Budget haten, mer momentan 14,5 Mil-
liounen engagéiert hunn, an datt mer och
gutt ënnert dem Coût wäerte bleiwen, wa
mer dee Chantier hei ofschléissen, Här
Mehlen, well dat ass Iech jo och wichteg.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister
Wiseler. Den honorabelen Député-maire vu
Wolz, den Här Romain Schneider, wëllt eng
Fro un de Gesondheetsminister iwwert
d’Situatioun vun der Assurance dé-
pendance stellen. Här Schneider, Dir hutt
d’Wuert.

- Question N°304 du 6 février 2009
de M. Romain Schneider relative à
la situation de l’assurance dépen-
dance et plus particulièrement sur
le volet relatif aux maisons de
retraite et de soins, adressée à M.
le Ministre de la Santé et de la
Sécurité sociale

❱❱❱ M. Romain Schneider (LSAP).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären,
d’Finanzsituatioun vun der Fleegeversé-
cherung stoung am Mëttelpunkt vun enger
rezenter Polemik. Ech géif duerfir gäre vum
zoustännege Minister wëssen, wéi sech déi
finanziell Situatioun vun der Assurance
dépendance a leschter Zäit entwéckelt
huet. Wéi entwéckelt sech do derniewent
d’Démarche qualité, wéi se mat der Reform
vun 2005 virgesinn ass? An drëttens, wéi
ass et an deem Kontext mat der Trans-
parenz bei de Pensiounspräisser?

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Schneider. Den Här Gesondheetsminister
huet elo d‘Wuert.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, ech
wëll dem Här Schneider Merci soe fir déi
Fro, well effektiv an deene leschte 14 Deeg
e bëssen Duercherneen entstane war, well
e fréiere Member vun dëser Chamber
d’Gesondheetskeess an d’Fleegever-
sécherung duercherneegehäit hat, an
duerfir wëll ech dem Här Schneider direkt
soen, dass et der Fleegeversécherung haut
ganz anstänneg geet an dass d’Fleege-
versécherung an der Zwëschenzäit erëm
Reserven uleeë kann.
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Dir wësst, dass no der Grënnung vun der
Fleegeversécherung am Joer 1998, an
deenen éischte Joren d’Ausgaben net esou
héich ware wéi d’Recetten, esou dass o
d’Fleegeversécherung zolidd Reserve
konnt konstituéieren. Vun 2003, 2004 un
sinn awer d’Dépensë méi héich gi wéi
d’Recetten, esou dass déi Reserven hu
missen an de Joren 2004, 2005 an 2006
ugeknabbert ginn, an déi Reserven hu
relativ schnell ofgeholl.

Duerch déi Finanzéierungsreform, déi 2006
décidéiert ginn ass, an dat muss een och
esou soe wéi et ass, wou d’Assuréë méi déif
an d’Täsch gegraff hunn, konnt déi Situa-
tioun an der Fleegeversécherung däitlech
verbessert ginn, esou dass 2007, 2008 an
2009 erëm zousätzlech Reserven, an zolidd
Reserven, kënnen ugeluecht ginn, esou
dass mer an deenen nächsten zwee, dräi
Joer kënnen op eng zolidd Situatioun zréck-
gräifen.

Dat wëllt net heeschen, dass déi Gelder elo
solle mat der Stränz verdeelt ginn, mä mer
hunn eis derzou engagéiert, fir eng ähnlech
Démarche ze maache wéi an de Kranke-
keesen, dass mer esou vill ausgi wéi mer
mussen ausginn, mä net méi. An dass mer
fir dat, wat mer ausginn, och déi bescht-
méiglech Qualitéit kréien.

Déi Démarche ass an der Reform vun 2005
effektiv ageleet ginn. Mir hunn d’«com-
mission contrôle qualité» agesat, a flächen-
deckend Befrounge vun de Bénéficiairë vun
der Fleegeversécherung si fir d’éischt an de
Réseauë gemaach ginn, wou d’Resultat méi
wéi zefridde stellend war. Exzellent Resul-
tater, an dat heescht also, dass d’Fleege-
versécherung net nëmme vill kascht, mä
awer och vill Liewensqualitéit bréngt, an
dass déi Nohaltegkeet, déi duerch eng
Ëmstrukturéierung vun de Famillje verluer
gaang ass, duerch déi heiten Offer erëm
verbessert ginn ass. Et leeft elo eng ähnlech
«Enquête qualité» an de Strukturen, an an
deenen nächste Woche wäerten d’Resul-
tater vun där Enquête och virgeluecht ginn.

Dann huet den Här Schneider gefrot, wéi et
mat der Transparenz vun de Pensiouns-
präisser, dës Kéier net d’Fleegekäschten,
mä d’Pensiounskäschte bestallt ass. Do
wësst Dir, dass mer 2005 e Litige haten, well
mer déi Indemniséierung vun de Frais
domestiques ofgeschaaft haten, se awer
iwwert d‘Budgetsgesetz erëm agefouert
hunn, ënnert der Konditioun, dass d’Haiser
hir Chiffere géifen op den Dësch leeën a fir
Transparenz suergen.

Déi Démarche ass amgaang. Déi leeft ganz
exzellent. De Gros vun den Haiser sui-
véieren déi doten Démarche, ausser
engem. Ech wäert mer och erlaben
deemnächst den Numm vun deem Haus ze
nennen, well een, mengen ech, hei an
dësem Secteur, wann de Gros bereet ass
d’Transparenz spillen ze loossen, net soll de
Luusspätter spillen. Dat heescht also, och
an där Démarche „Transparenz“ komme
mer virun, a mer wäerten och d’Resultater
dervun op den Dësch leeën, wann déi
Enquête ofgeschloss ass.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Dann hu mer eng Fro vun der honorabeler
Députée-maire vu Betzder, der Madame
Marie-Josée Frank, iwwert d’Maisons
médicales.

- Question N°305 du 10 février 2009
de Mme Marie-Josée Frank relative
aux maisons médicales et no-
tamment d’une extension de l’offre
vers la région Est du Grand-Duché,
adressée à M. le Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale

❱❱❱ Mme Marie-Josée Frank (CSV).-
Här President, Dir Dammen an Dir 
Hären, säit dem 1. Dezember 2009
fonctionnéiere jo déi nei Services de rem-
placement, Maisons médicales ausserhalb
vun deenen alldeegleche Consultatiouns-
stonne vun de Generalisten. D’Zil war an
ass et, de Service de remplacement ze
optiméieren, fir eng besser a méi schnell
Prise en charge ze garantéieren an d’Poli-
kliniken ze entlaaschten. Déi dräi Servicer
ginn an der Proximitéit vun dräi Kliniken
ugebueden, hei an der Stad, zu Esch an zu
Ettelbréck.

Déi dräi Servicer, Här Minister, bidde
sécherlech eng grouss Verbesserung, mä
vill Bierger aus dem Osten, déi de Service
schonn an Usproch geholl hunn, bedaueren
a sinn enttäuscht, datt mir keng Maison
médicale am Osten hunn.

Firwat? Mä well d’Distanz, fir an eng Maison
médicale ze kommen, deemno wou een am
Oste wunnt, wäit ass. A wa se dann an der
Maison médicale ukomm sinn, si ganz oft
laang Waardezäiten. An deemno wéi den
Dokter d’Diagnostik stellt, musse se dann
nach awer an d’Poliklinik goen, fir dann ent-
weder sech enger Analys oder nach enger
Röntgen ze ënnerzéien.

(Interruption)

Gutt, dat ass e Fait. Ech mengen, dat
brauchen och oft d’Dokteren, fir eben hir
Diagnostik ze complétéieren.

Mä, Här Minister, ech wollt Iech froen, ob Dir
bereet wiert, am Osten eng Maison
médicale ze etabléieren. A wa jo, wéini? An
da selbstverständlech, wou?

Wou, dat ass sécherlech schwiereg. No
mengen Informatiounen hunn déi dräi
Kantonalhaaptstied schonn eng Demande
eragereecht, fir eng Maison médicale ze
kréien. Ech géif mer wënschen, datt mer eis
nach eng Kéier zesumme mam Minister un
den Dësch géife setzen, fir eng optimal
Léisung ze fannen, dat am Interesse vun
eise Patienten.

Merci villmools.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Frank. Den honorabelen Här Kox huet eng
Fro, déi an déiselwecht Richtung geet. Dofir
huele mer déi, an da kann de Minister déi
zwou an engems beäntwerten.

- Question N°306 du 10 février 2009
de M. Henri Kox relative au
fonctionnement des Maisons médi-
cales et particulièrement en ce qui
concerne la couverture des régions
rurales, adressée à M. le Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale

❱❱❱ M. Henri Kox (DÉI GRÉNG).- Jo, ech
wollt zwou Saache mat drunhänken. Et ass
jo gesot ginn, dass u sech eng Entlaasch-
tung vun den Noutdéngschter an de Klinike
sollt passéieren. Ass dat effektiv elo an
deene leschten zwee Méint schonn ze
beobachten? Well dat soll jo och d’Resultat
si vun deene Maisons médicales.

Et ass awer och bei der Presentatioun gesot
ginn, dass gekuckt sollt ginn, net nëmmen
am Osten, mä - an dofir geet meng Fro e
bësse méi wäit -, méi breet, Antennen och
am Norde virzegesinn. Awéifern sinn do
schonn Iwwerleeunge gefouert ginn?

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Kox.
Den Här Gesondheetsminister Mars Di
Bartolomeo äntwert.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, et ass
eng jonk Institutioun, d’Maison médicale,
mä ech mengen, dass et eng Institutioun
ass, déi an der Zwëschenzäit gutt akzep-
téiert gëtt an och eng ganz Rei vun neien
Offere konnt bréngen zu Zäiten, wou d’Leit
den allgemengmedezineschen Déngscht
wëllen, musse beusprochen, dat heescht,
owes méi fréi wéi dee viregte Bereetschafts-
déngscht an iwwert d’Weekender an
d’Feierdeeg. Et ass also sécher eng
zousätzlech Offer, déi gemaach ginn ass.

Ech wëll och drun erënneren, dass, wéi mer
drop an dru waren, fir déi Offer un d’Netz ze
ginn, mer d’Deputéierten an d’Buerger-
meeschteren aus dem Oste geruff haten, fir
hinnen ze soen, wat mer wëlles hätten, wat
eis Démarche ass, wéi mer wëllen un déi
Haiser erugoen. D’Madame Frank an och
den Här Kox wëssen, dass mer eis vun
Ufank un engagéiert haten, fir no dräi Méint
en éischte Bilan ze zéien, fir ze kucken: Wou
sinn d’Stäerkten? Wou sinn d’Schwächte
vun där neier Offer? Wou ass de Besoin vun
zousätzlechen Informatiounen? Wou muss
een eventuell de Service verstäerken? Dat
war also vun Ufank u gewosst.

Mir wäerten dat och an deenen nächste
Woche maachen. Mir hunn éischt Bilanen,
déi mer kënnen zéien, well mer och den 112
mat engagéiert hunn an déi Démarche, fir
ze kucken: Wou sinn d’Besoinë vun de Leit?
Wat kënnt vu Froen? Wat kënnt gegebenen-
falls vu Reklamatiounen? Net nëmmen am
Osten, mä iwwert d’Land. Ech sinn dofir och
dankbar fir déi Nuance, déi den Här Kox
erabruecht huet, dass, wa Problemer sech
stellen, déi Problemer sech selbstverständ-
lech net nëmmen an enger Regioun stellen.
An anere Regiounen, am Westen, am
Norden, zum Deel am Süden an och am
Oste sinn déi Distanzen duerchaus ver-

gläichbar, well et ass net eng Spezifissitéit
vum Osten.

(Interruption)

Dat ass ganz richteg. Merci och fir d’Zwë-
schebemierkung. Ech wäert och dorop
agoen. Déi Situatioun, déi presentéiert sech
e bëssen ähnlech an deene ländleche
Regiounen. Dofir och Merci fir déi Nuance.

Mir haten an där Réunioun, déi mer ze-
summen haten, och d’Dokteren, déi hei e
wichtege Partner sinn, mat op de Wee kritt,
fir ze soen, wa sech zousätzlech Besoinë
sollte weisen, da muss een dat an enger
nationaler, regionaler Approche maachen,
fir zousätzlech Déngschtleeschtunge
kënnen ze garantéieren. Dat ass dat Éischt.

Dat Zweet: Selbstverständlech wär et flott,
wann een net nëmmen am Osten eng
zousätzlech Maison médicale hätt, mä och
am extremen Norden, am Westen. Kuckt
Iech d’Westregioun emol eng Kéier un. Et
wär duerchaus wënschenswäert, wann een
dat géif maachen. Et muss een allerdéngs
dann och d’Leit hunn, fir déi Servicer
kënnen ze assuréieren. An do kuckt Iech
d’Kaart vun de Generalisten un, déi ass
zwar hei zu Lëtzebuerg nach intakt, mä si
ass awer net beliebeg ausdehnbar.

Ech wëll och soen, dass ech aus der Ost-
regioun eng Rei vun interessante Propo-
sitiounen hunn. Ech hunn eng Propositioun
vu Mondorf, fir en Haus do ze bedreiwen.
Ech hunn eng flott Propositioun aus der
Schengener Géigend, fir eng Gruppepraxis
ze entwéckelen. Ech hunn eng Propositioun
aus der Mäertert/Gréiwemaacher Géigend
an ech hunn eng Propositioun aus der Iech-
ternacher Géigend.

D’Madame Frank schéngt mer do Entschee-
dungshëllef kënnen ze ginn a wäert mer
wahrscheinlech herno och dat soen, wat se
mer virdru gesot huet, dass si der Meenung
wär, dass dat zu Gréiwemaacher soll
geschéien, wou si mer dat spontan gesot
huet, dass et zu Gréiwemaacher soll…

(Interruptions)

Neen, neen! Ech hat d’Madame Frank, esou
wéi dat mäi Genre ass, mat oppenem
Viséier gefrot: Wou mengs Du dann, dass
déi richteg Plaz wär? An du sot d’Madame
Frank, zu Gréiwemaacher.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Frank (CSV).-
Ma well do eng Klinik war…

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Voilà, well
do eng Klinik war, awer och haut keng méi
ass. Well mat virtuelle Klinike kënne mer u
sech net vill ufänken.

(Interruptions diverses)

Ech ginn och op all déi Offere vun deenen
eenzelne Gemengen an. Ech hu Kontakt
mat deene verschiddene Leit. Déi Kol-
leegen aus der Schengener Géigend ware
bei mer, hunn en interessant Konzept, wou
net eng reng Maison médicale ass wéi se
bis elo besteet, mä éischter eng Gruppe-
praxis. Ech envisagéieren och, wann ech
dat an Zukunft nach kann, fir infrastrukturell
Hëllefen a Saache medezinesch Grond-
versuergung kënnen ze schafen, well am
Moment ginn d’Kliniksinfrastrukture vum
Stat respektiv der CNS bal ganz finanzéiert.
D’Grondversuergung ass eppes extrem
Wichteges an a strukturell schwächere
Géigende kann ee sech duerchaus vir-
stellen, fir flott Initiativen ze ënnerstëtzen, ob
dat Gruppepraxe sinn oder aner Koope-
ratiounsmodeller.

D’Konklusioun: Mir wäerten an deenen
nächste Wochen de Bilan zéien. Mir
wäerten och déi Leit, déi dat ganz positiv
matgedroen hunn - ech wëll dat nämlech
soen, an där Réunioun, déi mer hate mat de
Leit aus dem Osten, ass dat ganz positiv
matgedroe ginn -, mat abezéien. An da
stinn och d’Doktere mat am Wuert, dass mer
do, wou d’Noutwendegkeet ass, dee Ser-
vice renforcéieren. Ech hu virsiichtegerweis
mat Hëllef vum Budgetsminister, dem Luc
Frieden, e Sputt am Budget fir dëst Joer, fir
dass mer kënne schnell zousätzlech Uge-
bueder maachen, déi noutwendeg sinn.

Wat elo, wann de President mer nach zéng
Sekonne léisst,…

❱❱❱ M. le Président.- Jo.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- …d’Ent-
laaschtung vun den Urgencen ugeet, ass et
ze fréi fir kënne kloer Informatiounen ze
ginn, well mir haten an deene leschte
Wochen eng seriö Grippenentwécklung,
esou dass et schwéier ass, fir dat elo genee
festzehalen. Do brauche mer sechs Méint.
Ech weess allerdéngs, dass eng Rei vu
Klinike systematesch feelorientéiert Leit an
d’Maisons médicales iwwerweisen, dass
net jiddwereen dat Ugebuet unhëlt, mä och

dat ass gewöhnungsbedürfteg. Ech men-
gen, dass d’Maisons médicales eng gutt
Ergänzung si vum medezineschen Uge-
buet, mat Kannerkrankheeten, mä déi
Kannerkrankheete wäerte mer zesummen
an de Grëff kréien.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Mir kommen dann nach zur Question parle-
mentaire N°2908, déi den honorabelen Här
Berger uganks ugeschwat hat, nämlech déi
Fro, déi hien un den Här Bauteminister
gestallt hat,fir gegebenenfalls en Audit
iwwert de System vum CITA ze maachen,
wat säi Fonctionnement ubelaangt. Här
Berger, Dir hutt d‘Wuert.

6. Question parlementaire
N°2908 de M. Eugène Berger
relative au système de
contrôle et d’information du
trafic sur les autoroutes

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Dir Dammen an Dir Hären,
effektiv geet et hei ëm eng schrëftlech Fro,
déi ech de 16. Oktober gestallt hat ënnert
der Nummer 2908, mä ech si frou, wann
awer de Bauteminister mer haut kann hei
och mëndlech Äntwert ginn. Ech hunn zwar
héieren, datt se eventuell an den nächsten
Deeg och schrëftlech géif kommen, mä ech
sinn e bëssen ongedëlleg, da kann ech also
haut schonn d’Äntwert gewuer ginn.

D’Fro betrëfft de CITA, dee System op den
Autobunnen, dee mer alleguerte kennen,
dat sinn déi Panneauen, déi eis Informa-
tioune ginn iwwert d’Wieder, iwwer eventuell
Gefore respektiv Informatiounen iwwer Stau
oder all Informatiounen iwwert den Trafic. Et
ass esou, datt - ech mengen - jiddweree
scho konnt feststellen, datt dee System net
ëmmer optimal fonctionnéiert respektiv net
esou fonctionnéiert, wéi ee sech dat vun
esou engem System kéint wënschen. Dat
net zulescht och am Sënn vun der Sécher-
heet an och am Endeffekt am Sënn vun der
Ëmwelt, well doduerjer, datt een all déi
Fluxen op den Autobunne kéint besser
organiséieren, kéint dat am Endeffekt och
dorop e positiven Effekt hunn.

Et ass esou, datt op där enger Säit eng Rei
Panneauen esou konzipéiert sinn, datt net
genuch Zeechen drop sinn. Do sinn da
vläicht dräi oder véier oder fënnef Zeechen,
mat deenen ee ka schaffen an also net all
Situatioun kann erklären. Et gëtt effektiv een
zwee Panneaue mëttlerweil oder vläicht ee
méi, wou och mat Text méi prezis eppes
kann indiquéiert ginn, wat u sech sënnvoll
ass. Dat heescht also, datt net genuch
Zeechen do sinn, fir eben all déi vielfälteg
Situatioune kënnen ze beschreiwen.

Dann ass et och esou, datt ee sech misst
Gedanke maachen iwwert d’Opstelle vun
deene Panneauen. Et huet een Ofschnëtter
op den Autobunnen, wou praktesch all
Kilometer iwwert d’ganz Autobunn déi
Schëlder stinn, wou een dann also keng nei
Informatioune kritt op 500 m oder engem
Kilometer. Et sinn awer och aner Plazen,
wou ee sech kéint soen, hei wier et awer
sënnvoll, wann do géif e Panneau stoen,
zum Beispill bei enger Opfahrt vun enger
Autobunn, wann een do direkt kéint liesen,
et ass Stau, et ass eng Gefor, etc, datt een
da vläicht dat kéint évitéieren.

Et ass esou, datt anscheinend den ACL,
dee jo ënner anerem de Vertrieder ass vu
ganz villen Automobilisten, regelméisseg
Reklamatioune respektiv Suggestiounen
erakritt, fir do Verbesserungen ze maachen.

Duerfir hat ech eng Question écrite gestallt,
wou ech gefrot hunn, ob de Minister net der
Meenung wier, datt et noutwendeg wier, fir
eng Kéier dee ganze System, dee ganzen
Apparat respektiv de Fonctionnement vun
deenen Apparater an déi ganz Gestioun
vun deem System ze iwwerdenke respektiv
en Audit dervun ze maachen an dann
d’Konklusiounen ze zéien an doduerjer 
da Verbesserungen an deem System ze
erreechen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Berger.
Den Här Minister Claude Wiseler huet
d‘Wuert.

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des Tra-
vaux publics.- Merci, Här President. Just zur
Informatioun, datt déi Fro, déi den Här
Berger effektiv schonn am Oktober gestallt
huet, an Zwëschenzäit zwar beäntwert ass,
mä nach net ukomm ass. Ech si frou, se hei
kënnen ze beäntwerten, an et deet mer och333300 www.chd. lu
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leed, datt dat méi spéit ginn ass. Déi war
administrativ net esou schnell gelaf, wéi se
hätt solle lafen. Also et freet, fir hei dann e
puer Explikatiounen ze ginn.

Éischtens wëll ech dem Här Berger soen,
datt mer 2000 en Audit gemaach hu vum
CITA. En Audit, dee sengerzäit gewisen
huet, datt de CITA en technologesche
System wär, deen op an evolutiv wär, an
deen och sengerzäit all déi Perspektive
festgeluecht huet, déi mam CITA kéinten
erreecht ginn, esou datt ech net mengen,
datt elo momentan en zousätzlechen Audit
eis vill géif bréngen.

Ech wëll awer soen, datt momentan de
CITA, esou wéi en elo konzipéiert ass,
haaptsächlech als e Sécherheetssystem
fonctionnéiert, deen eis erlaabt, op deene
sensibele Plazen, wou en eng Iwwer-
waachung, eng Surveillance mécht, extrem
schnell reaktiv ze ginn, anzegräifen,
d’Sécherheetskräften dohinner ze
schécken, dann, wann eppes virkënnt,
dann, wa mer se brauchen. An dat ass och
déi essenziell Fonctioun, vun där ech
mengen, dass de CITA se an enger éischter
Etapp muss erfëllen.

An deene leschte Joren ass am CITA vill dru
geschafft ginn, fir déi nei Deeler - d’Saar-
strooss 2003, d’Nordstrooss 2007, dat, wat
mer opgemaach hunn -, an haaptsächlech
déi Équipements électromécaniques an déi
Sécherheet an den Tunnelen, déi bäikomm
sinn, esou ze integréieren, datt mer och do
dat an deene Formen integréieren, déi eis
déi Reaktiounen erlaben, déi mer mussen
hunn, wa Sécherheetsfroe sech géife
stellen.

Elo sinn awer selbstverständlech an Zukunft
eng Rei Développementer méiglech an
noutwendeg - oder noutwendeg a méig-
lech; wéi Der et wëllt huelen.

Et muss ee wëssen, datt an deenen nächste
Joren och de CITA nach wäert zousätzlech
chargéiert gi mat der Surveillance vum
Tunnel Grouft, vum Tunnel Stafelter, vum
Tunnel Micheville, wat och wesentlech
grouss elektromechanesch Systemer sinn,
wou d’Sécherheet muss kontrolléiert a
surveilléiert ginn, datt mer och an der Fro
vun der Verbreederung vun den Autobunne
mat enger Gestioun vun dem öffentleche
Verkéier, deen op d’Standspuren deemno
wéi ka lafen, och wäerten de CITA an
Zukunft fuerderen, datt mer iwwert de CITA
en elektromechanesche System hunn, deen
den öffentleche Verkéier deemno wéi op de
Standspuren opmécht. Och dat ass eng
Gestioun, eng Missioun, déi de CITA an
Zukunft muss iwwerhuelen.

Dat, wat Dir gemengt hutt, dat ass, datt ee
kann op de Brëttellen haaptsächlech, wann
eropgefuer gëtt, och d’Mise en place vun
enger Rei Signalisatiounssystemer
maachen, fir, wa Stauen op der Autobunn
sinn, d’Leit net eropzeloossen. Och dat ass
eng Evolutioun, déi méiglech ass. Se gëtt
awer eréischt richteg sënnvoll, wann een
och ka soen, wann d’Autobunn voll ass, wou
den Automobilist da soll hifueren, wat fir en
anere Wee e soll huelen. Or, dat ass net
ëmmer zu Lëtzebuerg an deem Sënn méig-
lech, well, wann d’Autobunn verstoppt ass,
och normalerweis déi aner Weeër souwisou
och verstoppt sinn, esou datt et zwar
sënnvoll ass als Informatioun, mä net
ëmmer als Verkéierleedungssystem, well
dat schwéier en place ze setzen ass.

Et muss och um CITA eng Refonte vum
Réseau de transmission gemaach ginn. Do
si mer mam ACL an engem relativ gudde
Kontakt an och amgaang ze kucken, fir all
déi Informatiounen op de GPS bei d’Leit ze
kréien, well dat nach méi schnell effikass
ass wéi d’Annoncen op den Entréeë vun
den Autobunnen. Ech denken, datt mer do
och relativ kuerzfristeg wäerte kënne Resul-
tater hunn.

Schlussendlech muss och nach de Rem-
placement scho vun deene vétusten Équi-
pementer gemaach ginn.

Den Audit ass do, an all déi Aarbechten, déi
an deenen nächste Jore musse kommen,
sinn och relativ kloer determinéiert. Mir
wëssen, wou mer wëllen higoen. Mir
wëssen, wat mer solle maachen, mä et ass
enorm vill an der Evolutioun, wat do muss
gemaach ginn.

Duerfir hu mer an deem Ponts-et-
Chaussées-Gesetz, wat mer an deenen
nächsten Deeg wäerten hei an der
Chamber déposéieren - et ass elo schonn
duerch de Conseil gaangen -, och vir-
gesinn, datt d’Administratioun opgestockt
gëtt zu deem néidege Personal, wat mer
brauchen, fir déi do Saachen ze maachen.

Haaptsächlech, an dat ass dat Wesent-
lechst, ass an deem Gesetzestext virgesinn,
datt eng nei Divisioun geschaaft gëtt bei de
Ponts et Chaussées, déi dann haapt-
sächlech als Missioun huet, sech also

spezifesch ëm d’Exploitatioun vun der
Grande voirie an d’Gestion du trafic ze
bekëmmeren.

D’Ponts et Chaussées ass net nëmmen eng
Administratioun, déi Stroosse baut, mä
muss méi wéi jee an Zukunft eng Adminis-
tratioun sinn, déi och an der Gestion du
trafic eng wesentlech Roll ze spillen huet.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister
Wiseler. Domat, Dir Dammen an Dir Hären,
ass dëse Punkt vun eisem Ordre du jour
ofgeschloss. Mir kommen zum nächste
Punkt, dat ass d’Diskussioun iwwert de
Projet de loi 5903, eng Direktiv iwwert de
Schadstoffregister. D’Wuert huet elo de
Rapporteur vun dësem Projet, den hono-
rabelen Här Negri.

7. 5903 - Projet de loi

a) concernant certaines
modalités d’application et la
sanction du règlement (CE)
N°166/2006 du Parlement
Européen et du Conseil du 18
janvier 2006 concernant la
création d’un registre euro-
péen des rejets et des trans-
ferts de polluants et modi-
fiant les directives 91/689/CE
et 96/61/CE

b) portant création d’un
registre national des rejets et
des transferts de polluants

c) modifiant l’article 15 de
la loi modifiée du 10 juin
1999 relative aux établis-
sements classés

Rapport de la Commission de l’Environ-
nement

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
wéi wäit kënne mer d’Loft, d’Waasser an de
Buedem belaaschten, ouni der Gesondheet
vum Mënsch an der Natur ze schueden?

A wat fir engem Mooss kënne mer Offäll vun
enger Plaz op déi aner transportéieren, ouni
doriwwer Rechenschaft ofleeën ze mussen?

D’Zil vun dem Projet de loi vun haut ass et,
dës Problematik an de Grëff ze kréien. Heifir
gëtt vun der Europäescher Kommissioun no
enger harmoniséierter Method en euro-
päesche Register geschafen, deen op-
grond vun engem nationale Register oder
Inventaire, wann Der esou wëllt, all Joer
zesummegestallt gëtt.

De Projet de loi 5903 huet zwar nëmme
véier Artikelen, schreift sech awer, wéi aus
deem grad Gesoten ervirgeet, a méi e
breeden ëmweltrelevante Kontext an.
Zënter Jore verfollegt d’Europäesch Unioun
eng Politik, déi als Zil huet, déi Emissioune
vu staark ëmweltschiedleche Substanze
besser ze kontrolléieren an ze reduzéieren,
an dëst ënner enger unifizéierter Form, déi
derfir suergt, dass et innerhalb vun der
Europäescher Unioun net zu Wettbewerbs-
verzerrunge kënnt.

D’EU-Regelunge konzentréiere sech dobäi
engersäits op e Katalog vu Schuedstoffer
wéi zum Beispill Treibhausgasen, Schwéier-
metall oder kriibserregend Stoffer, an
anerersäits op bestëmmten industriell Akti-
vitéiten, déi a besonneschem Mooss fir
esou Emissioune responsabel sinn. Hei ginn
Technologien agesat, déi permanent
evoluéieren, an duerfir musse mer eis
Gesetzgebung regelméisseg upassen, fir
mat dëser Entwécklung Schrëtt ze halen.

Här President, de Projet de loi 5903 erméig-
lecht déi Prémisse hei zu Lëtzebuerg ëm-
zesetzen, an domat d’Bestëmmunge vum
EU-Reglement 166/2006 anzehalen. D’EU-
Reglement gesäit vir e Register ze schafen
iwwert d’Emissiounen, respektiv den Transfert
oder den Transport vun ëmweltschiedleche
Stoffer. An deem Kontext gëtt och d’Kom-
modo-Inkommodo-Gesetzgebung geännert.

Ulass fir dëst EU-Reglement waren zwee
international Accorden. Éischtens, d’Aarhus-
Konventioun vum 25. Juni 1998, déi de
Bierger e systematescht Recht op den Zou-
gang zu Ëmweltinformatiounen an op d’Parti-
cipatioun gëtt, mat der Méiglechkeet recht-
lech Schrëtter ze ënnerhuelen, fir dës viru
Geriicht anzekloen. Zweetens huet d’eu-
ropäesch Gemeinschaft am Mee 2003,
zesumme mat der UNO, e Protokoll ënner-
schriwwen, fir e gemeinsame Register vum
Ausstouss respektiv Transfert vu Schued-
stoffer ze schafen.

Allgemeng gëtt dëse Protokoll PRTR-
Protokoll genannt, vum engleschen „Proto-
col on Pollutant Release and Transfer
Registers“. Den europäesche Register,
deen am Kader vum EU-Reglement
166/2006 de 7. Februar 2006 geschafe
gouf, geet iwwert dat eraus, wat de PRTR-
Protokoll virschreift, well en eng Rei vu
Substanze matabezitt, déi scho virdrun
iwwer aner EU-Gesetzer eng wichteg Roll
spillen, zum Beispill am Beräich vum Waas-
serschutz. Ausserdeem si verschidden
Délaie méi streng ugeluecht, fir dass
d’Bierger och an der Praxis e reellen Afloss
op d’Schuedstoffpolitik huele kënnen.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

De Register, dee geschafe gëtt, ass fir
d’EU-Staten näischt komplett Neies. De
PRTR-Register ersetzt dee bestehenden
EPER-Register „European Pollutant
Emission Register“. Dat iwwerschneit sech
mat den Aktivitéiten, déi schonn an der
sougenannter IPPC „Integrated Pollution
Prevention and Control“-Direktiv festgehale
goufen, mä geet awer och doriwwer eraus.
De PRTR-Register ëmfaasst deemno méi
Substanzen a méi Type vun Aktivitéiten.

Här President, de PRTR ersetzt also den
aktuellen EPER-Register duerch de PRTR-
Regime, dee fir d’éischt 2009 publizéiert
gëtt op Basis vun den Donnéeë vun 2007.
Aus wat bestinn dann elo déi Haaptënner-
scheeder zu deem aktuellen EPER-Register,
par rapport zu deem neie PRTR-Register?
Éischtens, d’Unzuel vun de Schuedstoffer,
déi gemellt musse ginn, gi vu 50 op 91
eropgesat. Zweetens, d’Unzuel vun elo 56
IPPC-Aktivitéite ginn op 65 eropgesat.
Drëttens, niewent den Emissiounen an
d’Loft, an d’Waasser, sinn am PRTR och elo
d’Emissiounen an de Buedem unzeginn.
Véiertens, de PRTR gëtt elo all Joer à jour
gesat, anstatt wéi bis elo all dräi Joer beim
EPER. Fënneftens, nei derbäi kënnt
d’Erfaasse vum Transfert oder den Trans-
port vun Offäll vum Betribsstanduert bei
Quantitéite vun zwou Tonne pro Joer fir
geféierlech Offäll, an 2000 Tonne pro Joer
bei net geféierlechen Offäll. Sechstens a
leschtens, nei ass och d’Bedeelegung vum
Public fir Informatiounen ze kréien am Sënn
vun der Aarhus-Konventioun.

Nei Betriber, déi am PRTR par rapport zum
aktuellen EPER derbäikommen, si Stee-
carrièren a Kläranlagen, wa se 100.000
Awunnergläichwäerter dépasséieren. Fir
Lëtzebuerg ass dat déi Beggener Kläranlag
fir d’Stad Lëtzebuerg an d’Ëmgéigend. Hei
zu Lëtzebuerg sinn domat 44 Betriber fir dat
éischt Referenzjoer 2007 am PRTR betraff,
an dat mat 49 Aktivitéiten.

Dat sinn am Detail fënnef Energiezentrale
mat sechs Aktivitéiten, 17 Metallver-
aarbechtungsbetriber mat 21 Aktivitéiten,
sechs Steebroch- a Carrièresbetriber, zwee
Chemiesbetriber, fënnef Müll- a Klär-
anlagen, een Holzveraarbechtungsbetrib,
sechs intensiv Schwéngszuchtbetriber, ee
Mëllechproduktiounsbetrib an ee Betrib mat
„Traitement de surface“ vu Materialien.

Här President, den Haaptgedanken, ëm
deen et bei dësem Projet de loi geet, ass jo
fir propper Loft, proppert Waasser a prop-
pere Buedem ze suergen. Fir Iech eng Iddi
ze ginn, wou d’Grenzwäerter vun den
Haaptschuedstoffer am Beräich Loft,
Waasser a Buedem leien, déi der Euro-
päescher Kommissioun via den nationale
Register gemellt musse ginn, wëll ech Iech
e puer vun deenen Haaptschwellewäerter
ernimmen, déi pro Aktivitéit oder pro Betrib
bei enger Aktivitéit net däerfen dépasséiert
ginn.

Éischtens, am Beräich Loft, do sinn et man-
ner wéi 100.000 Tonne pro Joer fir de
Kuelendioxid, CO2 also, 100.000 kg pro
Joer fir d’Stickoxiden, 50.000 kg pro Joer fir
de Feinstaub, de PM10, zéng bis 200 kg pro
Joer fir verschidde Schwéiermetaller. Hei
als Beispill, fir de Quecksëlwer sinn dat zum
Beispill zéng Kilo pro Joer, an dann e lescht
Beispill, fir d’Loft 0,1 Gramm pro Joer fir
Dioxinen a Furanen. Zweetens, am Beräich
Waasser sinn dat manner wéi 2.000 Tonne
pro Joer fir d‘Chloriden, 50.000 kg pro Joer
fir de Gesamtstéckstoff, 200 kg pro Joer fir
d‘Zomm vum Benzol, Toluol, Ethylbenzol a
Xylol, ofgekierzt BTEX, an als lescht Beispill
0,1 Gramm pro Joer fir Dioxinen a Furanen.
An dann drëtten a leschte Beräich, am
Buedem sinn et manner wéi 50.000 kg pro
Joer fir de Gesamtstéckstoff, zéng bis 100
kg pro Joer fir verschidde Schwéiermetaller.
An hei erëm erausgegraff de Quecksëlwer,
beim Quecksëlwer am Buedem ass dat ee
Kilo pro Joer, an als lescht 0,1 Gramm pro
Joer fir Dioxinen a Furanen.

Här President, wéi fonctionnéiert dann elo
an der Praxis d’Transmissioun vun den
Donnéeë vum Exploitant, fir den nationale
Register opzestellen an doraus deen
europäesche Register? D’Exploitantë vun

deene 44 Betriber notifiéieren all Joer hir
Donnéeën, soit un d’Ëmweltverwaltung, soit
un d’Waasserwirtschaftsverwaltung, en
fonction vun hire respektiven Aktivitéiten.
Duerno koordinéiert d’Ëmweltverwaltung
dës Donnéeën an e Registre national, deen
all Informatioune fir de Registre européen
enthält. D’Ëmweltverwaltung ass domat och
den Uspriechpartner a responsabel vis-à-
vis vun der Europäescher Kommissioun fir
d’Fiabilitéit vun den Donnéeën.

D’Donnéeën iwwert d’Schuedstoffer an den
Transfert vun Offäll ginn op elektroneschem
Support an enger transparenter Form
publizéiert. Den Avis dozou gëtt a véier
Dageszeitunge publizéiert, déi et dem
Public erlabe während mindestens engem
Mount déi néideg Informatiounen ze fannen
an, wann néideg, zousätzlech Donnéeën
oder Informatioune vun der Ëmweltver-
waltung ze froen.

Am Registre national musse folgend
Donnéeën obligatoresch stoen: Éischtens,
den Numm vum Betrib an de Standuert.
Zweetens, d’Aktivitéite vum Betrib. Drëttens,
de Propriétaire respektiv den Exploitant
oder d’Sociétéit. Véiertens, d’Zort vu
Schuedstoffer oder Offäll, jee nodeem.
Fënneftens, a wat fir engem Distanzberäich
d’Schuedstoffer rejetéiert ginn, a sechstens,
d’Destinatioun vun den Offäll déi trans-
portéiert gi sinn.

Mat Hëllef vun der europäescher Ëmwelt-
agence stellt d’EU-Kommissioun der Öffent-
lechkeet dës Informatiounen a Form vun
engem harmoniséierte Register zur Ver-
fügung. Fir den Zougang méiglechst
einfach ze halen, gëtt, wéi gesot, dës Date-
bank iwwer Internet publizéiert. Am Prinzip
ginn all Informatioune veröffentlecht, esou
wéi et an der Aarhus-Konventioun virgesinn
ass. Wann awer eenzel Informatiounen, aus
rechtleche Grënn, net kënne publizéiert
ginn, muss dee betraffene Stat d’EU-
Kommissioun dorop opmierksam maachen
an de Grond fir dës Confidentialitéit uginn.

Här President, Lëtzebuerg muss, wéi déi
aner Staten och, eng éischte Kéier all dës
Donnéeë bis Mëtt, allerspéitstens bis Enn
dëses Joers 2009 eraginn, wéi gesot mat de
Referenzwäerter vum Joer 2007.

An der Ëmweltkommissioun sinn eng Rei
Froen opkomm, well den zäitleche Kader, fir
d’EU-Bestëmmungen anzehalen, relativ
kuerz ass. Esou mussen d’Betriber hir
Donnéeë bis spéitstens den 1. Mäerz 2009
eraginn hunn. Vum Ministère krute mer awer
verséchert, dass d’Betriber en Deel vun
deenen Donnéeë scho weiderginn hunn an
dass och kuerzfristeg nach Réunioune mat
deene betraffene Betriber virgesi sinn, fir
sécherzestellen, dass alles an deene
gefuerderten Délaien oflafe kann. Och um
informateschen Niveau mussen déi néideg
Adaptatioune schnell gemaach ginn, fir
dass dat Ganzt klappt.

Eng aner Fro betrëfft d’Sanktiounen. D’EU-
Reglement schreift vir, dass all Memberstat
Sanktioune virgesäit fir déi Betriber, déi
sech net un déi nei Modalitéiten halen. Dës
Sanktioune ginn am Artikel 3 vum Projet de
loi festgehalen. Si betreffen awer net
nëmmen d’Dispositiounen aus dem EU-Re-
glement, mä no enger Propos vum Statsrot
och d’Dispositiounen aus deem betreffende
groussherzogleche Reglement. Zum Zäit-
punkt, wou d’Ëmweltkommissioun de
Rapport ugeholl huet, louchen hir dës Aus-
féierungsbestëmmungen awer nach net vir.

Mir hunn an der Ëmweltkommissioun dorop
insistéiert, dass dëst Reglement mam neie
Gesetz gläichzäiteg a Kraaft triede soll. Mir
kruten an deem Sënn Satisfaktioun, dass de
Règlement grand-ducal gëschter vun eisem
Ëmweltminister Lucien Lux an der Ëmwelt-
kommissioun presentéiert gouf, a mir soen
him duerfir Merci.

Als Rapporteur sinn ech frou, dass mir dëse
Projet de loi der Chamber innerhalb vun
engem kuerzen Délai virleeë konnten, well
d’Prozeduren, déi hannendru kommen,
schnell ulafe mussen. Konkret ausgedréckt,
huet eisen Ëmweltminister dëse Projet de loi
den 9. Juli 2008 deponéiert. Den 11.
November 2008 huet d’Chamber den Avis
vum Statsrot kritt. Virdrun haten och
d’Chambre des Métiers, d’Chambre de
Travail an d’Landwirtschaftskummer hiren
Avis ofginn, woubäi se allen dräi mam Projet
de loi d’accord waren. D’Ëmweltkom-
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missioun huet dës Dokumenter dunn direkt
den 19. November analyséiert an de 15.
Januar 2009 ass de Rapport vun der
Ëmweltkommissioun ugeholl ginn.

Domat ginn ech den Accord vu menger
Fraktioun zu dësem Projet de loi a soen Iech
Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Negri.
Den éischten ageschriwwenen Dis-
kussiounsriedner ass den Här Marcel
Oberweis. Här Oberweis, Dir hutt d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Merci,
Här President. Här President, Dir Dammen
an Dir Hären, Här Minister, am Ufank wëll
ech dem Rapporteur, dem honorabelen Här
Roger Negri, Merci soe fir säin nun dach
wierklech ausféierleche schrëftleche
Rapport an och elo mëndlech virgedroene
Rapport. Do war bal alles dran. Dat war, wéi
Dir sot, staark.

Mat dësem Gesetzesprojet, mat deem mir
eng weider europäesch Direktiv ëmsetzen,
maache mir och e weidere Schrëtt a
Richtung vun der nohalteger Entwécklung
vun onser Gesellschaft. Dass de Beräich
vun der Protektioun vun onser Ëmwelt
ëmmer méi an de Mëttelpunkt vun onsen
Diskussiounen eraréckelt, gesäit een un
dësem Gesetzesprojet, deen elo schonn de
Règlement grand-ducal aus dem Joer 2006,
ganz genee vum 31. Juli, ausser Kraaft
setzt. De Register, PRTR genannt, baséiert
op deeneselwechte Prinzipie wéi den EPER.
Hie verlaangt awer nach méi Informatiounen
iwwer Schuedstoffer, iwwert d’Aktivitéite vun
onse Betriber a méi Informatioune fir de
Public.

An dësem Zesummenhang wëllt d’Euro-
päesch Kommissioun, an enker Koopera-
tioun mat der Europäescher Ëmweltagence
vu Kopenhagen, all Informatiounen iwwert
d’Emissiounen, och aus diffuse Quellen, an
de PRTR ophuelen. Et ass net ëmmer
einfach, diffus Quellen ze erfaassen, mä hei
gëtt awer e weidere Schrëtt gemaach, fir dat
ze erreechen.

D’Haaptelement an dëser europäescher
Direktiv stellt ouni Zweifel an den Ae vun der
CSV den Accès vun den Ëmweltinfor-
matioune fir de Bierger duer. Et ass wichteg,
dass d’Bierger opmierksam gemaach ginn
op d’Schied, déi eventuell duerch d’Betriber
an aus diffuse Quellen op si erafale kënnen.
Hinne mussen all déi relevant Informa-
tiounen aus de sozialen, de gesondheets-
schiedegenden an de wirtschaftleche
Beräicher zougänglech gemaach ginn. Dat
ass jo eng Fuerderung vun der souge-
nannter Aarhus-Konventioun, déi mir virun
zwee Joer ënnerschriwwen hunn.

Doriwwer mussen awer all Ustrengungen
ënnerholl ginn, fir d’Bierger nach méi fir hir
Ëmwelt ze sensibiliséieren. Esou kënne mir
derfir suergen, dass d’Agrëffer op ons dräi

Liewensressourcen, dat ass de Buedem,
d’Loft an d’Waasser, wuel net op null redu-
zéiert kënne ginn - dat kënne mer net
maachen, soss misste mer all Aktivitéiten
astellen -, mä mir musse se reduzéieren.

Fir dass sech awer ons Betriber dësem
Gedanken nach méi unhuelen, soll dee
Register geschafe ginn, an deen all
d’Polluanten ageschriwwe ginn, déi op déi
dräi Liewensressourcen awierke kënnen.
Dat sinn all Dreifhausgasen. Dat sinn
d’Polluanten, déi de sauere Reen ervir-
ruffen. Dat sinn déi Substanzen, déi ons
Ozonschicht verdënnen. Dat sinn
d’Dioxinen an d’Furanen an doriwwer eraus
och d’Schwéiermetaller.

Deen nationale PRTR-Register muss sech
dofir streng un d’Virgabe vun dem euro-
päesche PRTR ulehnen, fir dass déi
Donnéeën an den Datebanken och
matenee verglach kënne ginn. En effet, all
déi Informatiounen, déi aus de Betriber no
bausse gedroe kënne ginn - ech soen:
kënne ginn -, mussen op engem Internetsite
dem Public gratis zur Asiicht virleien.

Et ass hei wichteg drop hinzeweisen, dass
d’Bierger an engem fréie Stadium och
agebonne kënne ginn, andeem si hir Obser-
vatiounen, hir Informatiounen, hir Analysen
an och Avisë kënnen erandroen. A wann ee
weess, dass sech mëttlerweil scho 44
Betriber mat ronn 49 verschiddenen Akti-
vitéiten hei bedeelegen, da kann een
d’Ampleur vun der europäescher Direktiv
moossen. De Rapporteur ass do am Detail
op déi eenzel Punkten agaangen. Ech
erspueren Iech dat hei an der zweeter Lec-
ture dann.

De PRTR huet awer och nach eng weider
Komponent. Duerch hie soll derfir gesuergt
ginn, dass an de Betriber alles ënnerholl
gëtt fir d’Ëmweltbelaaschtung dauerhaft ze
reduzéieren. Dat geet iwwert d’Recherche
an iwwert den Développement. An do
kënnen och ons Universitéit an ons CRPe
mat agespaant ginn.

Wann ee sech de Gesetzesprojet genau
ukuckt, da gesäit een an der Annex 1 eng
ganz Rei vu Betriber, déi an dës Direktiv
falen. Et sinn der méi wéi am EPER virdrun.
Duerfir mécht et och elo Sënn, all Betriber
ze encouragéieren, notamment déi, déi
mengen, si kéinte sech hei eraushalen,
sech verstäerkt fir den Ëmweltschutz anze-
setzen. Genau wéi si dat maachen am
Beräich vun der Protektioun vun hire
Mataarbechter a vun de Mënschen. Dat ass
gutt esou, well soss missten a mussen
déijéineg, déi no ons kommen, an engem
duebele Mooss derfir blechen oder
belaascht ginn.

Well de Rapporteur Roger Negri op all déi
aner Punkte vun der Direktiv wierklech am
Detail agaangen ass, wëll ech dann zum
Schluss kommen. D’CSV-Fraktioun steet zu
dësem Gesetzesprojet aus dem Beräich
Ëmweltschutz an ech bréngen och hiren
Accord mat eran a soe Merci fir d’No-
lauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Oberweis. Den nächste Riedner ass den
Här Eugène Berger.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen,
ech wéilt dem Rapporteur och Merci soe fir
säin ausféierleche mëndlechen a schrëft-
leche Bericht. Et ass net einfach, fir nom
Rapporteur an och nom Marcel Oberweis zu
esou engem Sujet nach vill Neies bäi-
zedroen.

Et ass gewosst, datt et also hei ëm d’Exe-
kutioun vun engem europäesche Re-
glement geet. Am Fong vun der Saach si
mer eis sécherlech alleguerten eens an dat
kann och eis Zoustëmmung fannen. Haapt-
sächlech wéilt ech nach eng Kéier eraus-
sträichen, datt hei och deen Aspekt vun der
besserer Informatioun oder Méiglechkeet
vun Informatioun vum Bierger am Ëmwelt-
beräich soll garantéiert ginn. Dat ass eng
gutt Saach, eng richteg Saach, déi mer
ënnerstëtzen.

Op där anerer Säit eben och, datt hei d’Be-
triber sech bewosst musse sinn, datt se
mussen all déi Donnéeën eraginn, fir eben
dee klore Register kënnen opzestelle vun
de Polluanten, déi an d’Loft, an d’Waasser
oder an de Buedem kënne gelaangen.

Ech wéilt mech op zwou, dräi kleng Re-
marquë beschränken, déi déi praktesch
Ëmsetzung betreffen, hei zu Lëtzebuerg
haaptsächlech. Dat ass op där enger Säit,
datt mer knapp Délaien hu fir dat elo ëm-
zesetzen - dat ass och scho gesot ginn - an
datt een also muss wëssen, datt hei
d’Verwaltunge musse fit gemaach ginn, res-
pektiv ass dat och ëmgedréit d’Fro: Sinn
d’Verwaltunge fit, hu si dat néidegt Personal
fir dat kënne schnell an effizient ze
maachen, well si och vill aner Aarbechten
hunn?

Dat hunn ech schonn hei op der Tribün
gesot: Bei all neier Direktiv gesi mer jo, et
ass fir aner Länner vläicht, déi honnerte vu
Beamten hunn, kee Problem, wann eng nei
Direktiv muss ëmgesat ginn. Hei zu Lëtze-
buerg, mat deene wéinege Leit, déi mer an
der Verwaltung hunn, déi awer ganz effizient
schaffen, kënnt all Kéiers eng zousätzlech
Belaaschtung op eis zou.

Dozou dann déi konkret Fro, wéi mer
personalméisseg dofir gerüst sinn.

Eng zweet Remarque ass eng, déi och mat
der Ëmsetzung respektiv mat der Organi-
satioun vun deem Ganzen hei zu Lëtze-
buerg ze dinn huet. Et ass jo esou, datt
d’Betriber hei mussen déi Polluanten am
Endeffekt un zwou Verwaltunge weiderginn:
déi eng, déi zoustänneg ass fir d’Waasser,
déi aner an zwar d’Ëmweltverwaltung, fir de
Rescht. Ech mengen, datt dat keng gutt
Saach ass, éischtens net am Sënn vun der
Simplification administrative, vun där jo vill
geschwat gëtt, mä och net am Sënn vun der
Saach insgesamt.

Et muss ee sech also iwwerleeën, ob et net
awer méi sënnvoll wier vun der Saach, awer
och vun de Prozeduren hier, wann dat
Waasserwirtschaftsamt och an den Envi-
ronnement géif integréiert ginn. Ech
mengen, dat ass och eng Saach, mat där
sech wahrscheinlech d‘Parteien an deenen
nächste Wochen a Méint sollen ausenaner-
setzen, fir an Zukunft dann ze kucken, wa
mer hei zu Lëtzebuerg nom 7. Juni d’Land
oder d’Departementer nei organiséieren, fir
datt een do dann och géif dat Waasser-

wirtschaftsamt op déi Plaz zréckféieren,
wou et higehéiert, nämlech an den Envi-
ronnement.

Dës Remarque gemaach, wéilt ech awer
den Accord vun eiser Fraktioun zu dësem
Projet de loi abréngen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Berger.
Et ass kee Riedner méi ageschriwwen.
D’Regierung huet d’Wuert.

D’Regierung verzicht op d’Wuert. D’Dis-
kussioun ass domadder ofgeschloss a mir
kommen dann zur Ofstëmmung iwwert de
Projet de loi 5903. Den Text steet am
Document parlementaire 59037.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5903 ass eestëmmeg uge-
holl mat 59 Jo-Stëmmen, ouni Abstentioun
an ouni Nee-Stëmm.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement (par M.
Marcel Oberweis), Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers,
Laurent Mosar (par Mme Martine Stein-
Mergen), Marcel Oberweis, Gilles Roth,
Patrick Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul
Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz, Mme
Martine Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler (par M. Norbert
Haupert) et Michel Wolter (par M. Patrick
Santer);

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par M. Roger
Negri), John Castegnaro (par M. Roland
Schreiner), Mme Claudia Dall’Agnol, M.
Fernand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Roland
Schreiner et Mme Vera Spautz;

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme
Colette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger, Alexandre Krieps (par M.
Fernand Etgen), Claude Meisch et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira (par M. Claude Adam),
Jean Huss (par Mme Viviane Loschetter),
Henri Kox et Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

Dir Dammen an Dir Hären, mir sinn um
Schluss vun der Sitzung ukomm. Mir komme
muer de Mëtteg nees zesummen um hallwer
dräi.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 16.53
heures)
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Huet d’Regierung der Chamber iergend-
wellech wichteg Matdeelungen ze maachen?

❱❱❱ M. Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce extérieur.-
Neen, Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Dann huele mer dat
zur Kenntnis. Mir kommen dann zum Ordre
du jour vun haut de Mëtteg. Déi éischt
Projeten, déi mer evakuéieren, dat sinn
d’Bäitrëtter vu Kroatien an Albanien an
d’NATO. Déi zwee Projete behandele mer
an enger Diskussioun. D’Wuert huet elo de
Rapporteur vun deenen zwee Texter. Et ass
den honorabelen Här Marc Angel vun der
sozialistescher Fraktioun. Här Angel, Dir
hutt d’Wuert.

1. 5962 - Projet de loi por-
tant approbation du Protocole
au Traité de l’Atlantique Nord
sur I’accession de la Répu-
blique de Croatie, signé à
Bruxelles, le 9 juillet 2008

5963 - Projet de loi portant
approbation du Protocole au
Traité de l’Atlantique Nord sur
I’accession de la République
d’Albanie, signé à Bruxelles,
le 9 juillet 2008

Rapport de la Commission des Affaires
étrangères et européennes, de la
Défense, de la Coopération et de l’Immi-
gration

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP), rapporteur.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, et
geet wéi gesot bei dësen zwee Projeten ëm
de Bäitrëtt vu Kroatien a vun Albanien an
d’NATO. Ech wollt Iech e puer Wuert zur
NATO-Erweiderung soen. Dir wësst, dass
bei der NATO de Prinzip vun der Ouverture
e fundamentaalt Element ass aus dem Traité
vu Washington, dem Grënnungstraité vun
der NATO. Säin Artikel 10 seet, ech zitéieren
deen: «Les parties peuvent, par accord
unanime, inviter à accéder au traité tout
autre État européen susceptible de favoriser
le développement des principes du présent
traité et de contribuer à la sécurité de la
région de l’Atlantique Nord. Tout État ainsi
invité peut devenir partie au traité.» Voilà.

Um Sommet vu Bukarest 2008 hunn
d’NATO-Memberstaten dës zwee Länner
och invitéiert, fir Member ze ginn. Dëst ass
elo déi sechste Kéier, wou d’Zuel vun den
NATO-Memberlänner méi grouss gëtt. No
der Grënnung vun 1949 ass se déi éischte
Kéier erweidert ginn 1952, wou Griichen-
land an d’Türkei bäigetratt sinn; 1955
d’Bundesrepublik Däitschland; 1982
Spuenien; 1999 déi Tschechesch Republik,
Ungarn, Polen; an 2004 Bulgarien, Estland,
Lettland, Litauen, Rumänien, Slowenien an
d’Slowakei. Mir sinn also elo zu 26 an der
NATO, a wann Albanien a Kroatien Member
sinn, da si mer zu 28.

D’NATO-Erweiderung vun Albanien a
Kroatien schreift sech an eng Stabili-
séierungspolitik um Balkan an. D’Perspektiv
vun engem NATO-Bäitrëtt an de Wëlle vun
de Kandidatelänner, sech der Euroatlan-
tescher Communautéit unzeschléissen,
hunn et dëse Länner erlaabt, hir demo-
kratesch, politesch, ekonomesch an och
militäresch Reformen ze accéléréieren an
och ze konsolidéieren.

Et ass vläicht och nach wichteg ze er-
wähnen, dass dës Länner och derfir musse
suergen, dass den Traitement vun hire
Minoritéiten den Direktive vun der OSCE
ugepasst ass.

Säit 1999, nom NATO-Sommet vu
Washington, gëtt et och dee sougenannte
MAP. MAP steet fir „membership action
plan“. Dat ass e Programm vu Berodung
wat Assistance technique ugeet, mam
Objektiv, d’Kandidatelänner op eng
eventuell Adhésioun virzebereeden. Et ass
dëst awer keng einfach Oplëschtung vu
Bedéngungen, déi ze erfëlle sinn, mä et ass
e Prozess, fir dass d’Länner hir Ziler, déi si
am Plang hunn, kënnen erreechen. Sou e
MAP gesäit och kee fixen Délai fir de
Lancement vun de Pourparleren, wat
d’Adhésioun ubelaangt, vir an de MAP ass
och keng Garantie fir eng Adhésioun.

Éier e Land awer invitéiert gëtt fir esou e
MAP, esou en „membership action plan“ ze
maachen, gëtt et nach eng ganz Rëtsch
aner Relatiounen a Programmer, déi d’NATO
offréiert, wéi zum Beispill den „partnership
for peace“, wou d’Länner op hir Inter-
opérabilitéit an hiert Wëssen iwwert d’NATO
léieren an och hiert Wëssen iwwert d’NATO
verbessert gëtt. Am MAP kënnt et dann zu
de regelrechte Reforme vun den Arméien,
zum Renouvellement vun hiren Équipemen-
ter an och zu der Adaptatioun vun den
Doctrinë vun hiren Arméien.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
Albanien a Kroatien wëlle sech an déi
europäesch an euroatlantesch Strukturen
integréieren, well si dodran eng Garantie
gesi fir Sécherheet, Stabilitéit a Prosperitéit.
Och wann de Rhythmus vum Adhésiouns-
prozess an d’EU an deen an d’NATO net
ëmmer deen nämlechten ass, esou gëtt et
awer eng Rëtsch Gemeinsamkeeten: Béid
favoriséieren eben d’Ëmsetze vun deene
wichtege Reformen um politeschen, wirt-
schaftlechen an um Sécherheetsplang.

No senger Adhésioun an d’NATO wäert
Albanien och weidermaache beim ASA, dat
ass den Accord de stabilisation et d’asso-
ciation mat der Europäescher Unioun, deen
et säit 2006 gëtt. Kroatien huet säit 2007 bei
der Europäescher Unioun schonn de Statut
vum Pays candidat a befënnt sech am Fong
an der Endphas vun de Bäitrëttsverhand-
lunge mat der EU. Bei deene Verhand-
lungen ass jo kierzlech och nach dee
Problem opgetaucht mat der Bucht vu Piran
a Slowenien, wou Slowenien e Problem huet
mat Kroatien. Wat elo d’NATO-Adhésioun
ubelaangt, ass dat awer kee Problem, well
d’slowenescht Parlament huet den 9.
Februar den NATO-Bäitrëtt vu Kroatien och
schonns ratifizéiert.

Erlaabt mer e puer Informatiounen iwwert
déi zwee Länner. Albanien ass e Land vun
29.000 km2, et huet 3,2 Milliounen Awunner.
Ech mengen, Dir kennt och all déi
Geschicht, déi Albanien hat vum Zweete
Weltkrich bis zum Regimewiessel. Dat war
mengen ech deen harschsten, schlëmm-
sten a strammste kommunistesche Regime,
deen Europa jee kannt huet. Säit 1992, säit
dem Regimewiessel, war am Fong déi
euroatlantesch Integratioun eng Prioritéit
vun der Aussepolitik vun deem Land. Säit
1992 ass Albanien Member am Conseil de
coopération vun der NATO, dee jo säit 1997
aneschters heescht an elo de Conseil de
partenariat euroatlantique ass.

Wichteg ass vläicht ze ënnersträichen, dass
1996 Albanien och Truppe geliwwert huet fir
der NATO hir Stabiliséierungsforce SFOR a
Bosnien-Herzegowina, an et war virun allem
während der Allianz hiren Operatiounen am
Kosovo, wou Albanien der NATO eng enorm
logistesch Hëllef geleescht huet. Haut ass
Albanien mat 140 Zaldoten an den ISAF-
Truppen an Afghanistan präsent.

D’Preparatioun vun Albanien fir dëse NATO-
Bäitrëtt war wierklech e laange Prozess.
Nieft de Reformen an der Défense an am
Sécherheetssektor hu se missen eng ganz
Rëtsch vun demokrateschen Norme respek-
téieren. Si si virgaange géint d’Korruptioun
an och d’organiséiert Kriminalitéit. Si hunn
hir Justiz reorganiséiert a si hu missen hir...

(Coups de cloche de la Présidence)

...öffentlech Verwaltunge verbesseren.

Wat interessant ass, ass, dass um militä-
resche Plang 1994 do 100.000 Leit an där
Arméi waren, an déi ass elo erofgaangen
duerch déi Reformen, déi d’NATO mat
Albanien gemaach huet, op 13.900 Zal-
doten haut, mam Objektiv, 2010 op 12.000
Zaldoten ze kommen. Et ass also eng
Restructuration en profondeur, wat fir dat
Land bestëmmt net einfach ass. Déi
albanesch Arméi ass och elo doduerch vill
méi mobil ginn an och vill besser ausgebilt.
Parallell huet se hiert Équipement renou-
veléiert, an 2% vum PIB vun Albanien ginn
an d’Défense. Wichteg war och, dass déi
ganz Transformatioun vun där Arméi sech
konzentréiert huet op d’Interopérabilitéit mat
der NATO.

Vläicht nach eng Remarque: Albanien huet
e gudde Ruff, wat seng Aussepolitik och an
der Regioun ugeet. Dir wësst, d’Nopere si
Mazedonien an de Kosovo, an all déi
Gerüchter, wou oft gesot ginn ass, Albanien
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dreemt vun engem Groussalbanien, dat hu
si ëmmer dementéiert an do ass och näischt
drun.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
Kroatien ass net déi éischt fréier jugos-
lawesch Republik, déi der NATO bäitrëtt.
2004 wéi gesot war et scho Slowenien. Ech
mengen, d’Adhésioun vu Kroatien huet
awer eng staark symbolesch Dimensioun an
deem Sënn, dass an deem Land nach vun
1991 bis 1995 e schreckleche Krich war an
dass déi konnten hir Arméi esou schnell
reforméieren an elo Member vun der NATO
ginn, dat ass eng symbolesch Dimensioun
a mengen Aen.

Kroatien ass 57.000 km2 grouss an et huet
4,4 Milliounen Awunner. Kroatien ass
eréischt am Joer 2000 dem Partenariat eu-
roatlantique bäigetratt an och dem Pro-
gramm „partnership for peace“ an huet
eréischt säit 2002 en „membership action
plan“.

D’Relatiounen tëschent Kroatien mat der
NATO an der EU hu sech awer ëmmer un
der Fro vun der kroatescher Kooperatioun
mam Internationalen Tribunal pénal fir
Exjugoslawien gestouss. An ech mengen,
d’Verhaftung am Dezember 2005 vum
fréiere Generol Ante Gotovina, dee vun
deem Tribunal jo inculpéiert war, huet dëse
wichtegen Obstacle opgehuewen, wat de
Rapprochement tëschent Kroatien mat der
NATO an der EU ugeet.

D’Fro vun de Minoritéiten an de Retour vu
Krichsréfugiéierten ass och vun der EU a
vun den NATO-Autoritéiten opmierksam
suivéiert ginn. Déi vill Reformen, déi
Kroatien duerchgefouert huet am Hibléck
op eng EU-Adhésioun, hunn ebenfalls eng
positiv Influenz op seng NATO-Kandidatur
gehat. Och Zagreb ass beméit an der
Aussepolitik sech fir eng regional Stabilitéit
anzesetzen an huet och an der leschter Zäit
seng Relatioune mat Belgrad, also mat
Serbien verbessert.

D’kroatesch Arméi, wat eng relativ rezent
Arméi ass, déi sech eréischt 1991, nom Zer-
fall vu Jugoslawien gebilt huet, war ufanks
och ganz wäit entfernt, wat hir Organisa-
tioun a Vocatioun ugeet, vun der Kon-
zeptioun vun enger Arméi esou wéi d’NATO
an esou wéi mir dat gesinn. Och Kroatien
huet sech entscheet, resolut seng Arméi ze
reforméieren. Och si si vun 100.000 Leit
1994 elo am Joer 2008 op 17.500 Leit
erofgaangen. An ab dem Joer 2010 solle si
och nëmmen nach professionell Militären
hunn.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, a
sengem Avis vum 3. Februar dëst Joer
rappeléiert de Statsrot nach eng Kéier de
politesche Kontext vun der NATO-Erwei-
derung an e retracéiert och déi Haapt-
etappe vum Adhésiounsprozess vun
Albanien a vu Kroatien. De Statsrot formu-
léiert keng Observatioun a recommandéiert
d’Adoptioun vun dësen zwee Projeten.

Ech wollt mer nach eng Remarque erlaben.
Mir hätten haut vläicht iwwer dräi Länner ge-
schwat, déi bäigetratt wären, an dat ass déi
fréier jugoslawesch Republik vu Maze-
donien, déi och en enormen Effort gemaach
huet, hir Arméie reforméiert huet, hire ganze
politeschen, wirtschaftleche System och
amgaang ass ze reforméieren. Duerch dee
Problem vum Numm, wat awer mengen ech
net nëmmen e Problem vum Numm ass, mä
wat méi e grousse politesche Problem ass
an där Regioun, ass dat haut leider net de
Fall. Ech weess och, dass d’UNO amgaang
ass do ganz vill Efforten ze maachen, fir ze
médiéieren. Et ass vun hei aus, wann een
net um Terrain ass, schwéier ze jugéieren,
mä ech kann déi zwou Parteien nëmmen
opruffen, dee Problem vum Numm esou
séier wéi méiglech ze léisen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech sinn iwwerzeegt, dass den NATO-
Bäitrëtt vun dësen zwee Länner e wesent-
leche Bäitrag zur Sécherheet a Stabilitéit an
Europa leeschte wäert. D’NATO ass méi wéi
e rengt Verdeedegungsbündnis; si ass och
eng breet ugeluechten transatlantesch
Wäertegemeinschaft, déi op de Prinzipie
vun Demokratie, individuell Fräiheet a
Rechtsstaatlechkeet berout. Am Numm vun
der LSAP-Fraktioun ginn ech den Accord zu
dësen zwee Projeten an ech soen Iech
Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Angel.
Freet nach een d’Wuert?

Den honorabelen Här Goerens huet
d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, et
geet hei ëm de Bäitrëtt vun zwee Länner an
d’NATO. Deem geet jo normalerweis eng
laang Geschicht viraus; Rapprochementer,
déi de Rapporteur och elo ganz detailléiert
beschriwwen huet. Ech wollt him och Merci
soe fir dee Bericht. Mir wäerten déi Ge-
setzer do stëmmen.

Ech wëll awer e puer ganz kritesch Bemier-
kungen an dësem Zesummenhang
ubréngen. Et ass versäumt ginn, mengen
ech, an de leschte Jore fir d’europäesch
Sécherheet méi an de Mëttelpunkt ze
réckelen an ze kucken, wat ee misst ënner-
huelen, fir déi Sécherheet am beschten ze
gewährleeschten. Mir net eleng fält op, datt
zum Beispill e Rakéitenofwiersystem, deen
a Polen installéiert gëtt, net préalablement
an der NATO diskutéiert gëtt. Datselwecht
gëllt fir déi Radarstatioun, déi an d’Tsche-
chesch Republik installéiert gëtt, déi am
Zesummenhang steet mat dem Rakéiten-
ofwiersystem.

D’Europäesch Unioun huet keng Kom-
petenz doranner, hunn ech och nach eng
Kéier bestätegt kritt an enger Question
parlementaire, déi ech souwuel hei am
Haus gestallt hat wéi och am Kader vun der
Assemblée parlementaire vun der Union de
l’Europe occidentale. Den Nicolas Sarkozy
huet awer als Président en exercice du
Conseil viru kuerzem um Sommet Union
européenne-Russie doriwwer geschwat. Et
schéngt esou ze si wéi wann den Nicolas
Sarkozy President ass vum Conseil euro-
péen, dann ass et eng Kompetenz; wann
een anere President ass vum Conseil euro-
péen, da schéngt et keng Kompetenz ze
sinn. Ech muss éierlech soen, ech verstinn
do net méi d’Kohärenz vun der Euro-
päescher Unioun an hirer Démarche.

D’Europäesch Unioun huet also wahr-
scheinlech näischt doranner ze soen.
D’NATO huet och näischt doranner ze soen.
Jo, da froen ech mech awer, wien à la fin du
compte dann iwwer sécherheetspolitesch
Problemer, déi sech am europäesche Raum
stellen, nach schwätzt? Ech mengen, et wier
un der Zäit, datt mer, ier mer nach virun un
Élargissementer denken, emol eng Kéier
table rase maachen an iwwer alleguerten
déi Saache schwätzen, déi relevant si fir
d’europäesch Sécherheet.

Ech gehéieren zu deenen, déi mengen, datt
ee misst kënne Fridden erhalen, Fridde
garantéiere mat engem vertrietbaren Asaz u
finanziellen a militäresche Mëttelen. Ech
sinn och der Meenung, datt ee muss de
Sënn, de Wäert vun all de militäreschen
Allianzen iwwerdenken. D’NATO ass
präsent an Afghanistan. D’NATO ass op ville
Plazen an der Welt präsent. D’Europäesch
Unioun ass och op ganz ville Plazen an der
Welt präsent, am Kader vun der Politique
extérieure de sécurité et de défense
commune. Mä wann et ëm esou elementar
Saache geet, wéi zum Beispill déi zwee
virgenannte Projete vun den Amerikaner op
europäeschem Territoire, da si weder
d’Europäesch Unioun nach d’NATO
zoustänneg fir dat ze tranchéieren. Ech
félicitéieren deem, deen et fäerdeg bréngt,
fir der Opinion publique do nach klore Wäin
anzeschenken an ze soen, firwat datt am
Fong déi Institutiounen alleguer gutt sinn.

Dat Zweet, wat ech wëll soen, dat ass am
Fong nach méi eng kritesch Remarque wéi
déi éischt. Elo gëtt verlaangt vu Kroatien an
Albanien, datt déi 2% vum Produit intérieur
brut mussen opbrénge fir hir Sécherheet.
Dat ass mengem Ermiessen no deene
Länner moralesch vertrietbar net zou-
zemudden. Wa mer wëssen, wat do en Taux
de précarité ass an deene Länner, wat déi
Schwieregkeeten hunn, fir nach ëmmer déi
Transitioun aus Économie planifiée an
d’Maartwirtschaft ze schafen, wat d’Ëm-
stellung vun der ganzer Gouvernance aus
deem fréiere System an deen heitege mat
sech bréngt, wat déi enorm Besoins de
financement am soziale Beräich ubelaangt,
wat déi enorm Besoins de financement am
Opbau vun den Ekonomien, vum Stats-
wiesen, vun Infrastrukture bedeit, da muss
ech wierklech soen, ech fannen et net an
der Rei, datt do verlaangt gëtt, datt déi
mussen 2% vun hirem nationale Räichtum
opbréngen, fir an d’Sécherheetskräften ze
investéieren.

Wann et iergendwéi e Sënn mécht a wann
d’Solidaritéit keen eidelt Wuert ass, da misst
een am Fong kënne soen, jo, mir organi-
séieren d’Sécherheet zesummen an déi, déi

net vill kënnen aus eegene Kräfte mobi-
liséieren, déi missten am Fong vun deenen
anere gehollef kréien. Dat géif Sënn
maachen. Ech mengen, mir leien ongeféier
ënner 0,5% öffentlechen Zouwendunge par
rapport zum Produit intérieur brut wat
d’Défense ubelaangt. Ech sinn net derfir,
datt mer an d’Luucht ginn domadder. Mä
ech fannen et net vertrietbar, datt Länner
wéi Rumänien, Bulgarien, Albanien,
Kroatien, déi Gott weess mat vill Problemer
ze dinn hunn, elo mussen dat Véierfacht en
valeur relative opbrénge vun deem, wat mir
hei maachen. Dat kann net goen.

Dat Lescht: Wa mer wierklech wëlle viru-
kommen an deene Froen, da solle mer eis
op der internationaler Agenda nach eng
Kéier ëmkucken a kucken, ob et net Zäit
wier, datt mer emol erëm eng Kéier géifen
den Dossier Ofrüstung opmaachen.
D’Europäesch Unioun mat hirer Boîte à
outils multiples wier gutt beroden, wa se géif
hire Modell méi no bausse vertrieden. Mat
där Boîte à outils multiples kann een déi
meeschte Préoccupatiounen, déi et an der
Europäescher Unioun gëtt an och ausser-
halb vun der Europäescher Unioun gëtt,
redresséieren.

Ech mengen, eng Atlantesch Allianz gëtt net
doduerch méi staark, well se ëmmer méi
grouss gëtt, mä se gëtt héchstens doduerch
vun de Leit akzeptéiert, wa se a sech
ëmmer méi kohärent gëtt. Wa mer deem
heiten zoustëmmen, ass et, well mer do e
Verspriechen aléisen, well mer dozou stinn,
mä dat wëscht awer beileiwen net déi
Bedenken aus der Welt, déi ech elo grad a
Form vun e puer kritesche Remarquen am
Zesummenhang mat der Diskussioun
iwwert dëse Projet de loi formuléiert hunn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Goerens. Wa soss kee méi d’Wuert freet,
schwätzt elo den Här Ausseminister
Asselborn.

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des
Affaires étrangères et de l’Immigration.- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, ech
hu mat vill Opmierksamkeet selbstverständ-
lech fir d’éischt de Rapport nogelauschtert
an och wat den Här Goerens elo gesot huet.
Wat de Rapport ugeet, wëll ech net alles
widderhuelen. Ech mengen, den Här Angel
huet ganz Recht, wann hie seet, de Balkan-
krich ass nach net esou laang ewech a mir
hunn deene Länner alleguerten eng
europäesch Perspektiv ginn a mir hunn
hinnen och eng Perspektiv ginn, fir ebe
Member ze gi vun der NATO. Hei ass jo e
Schrëtt an déi richteg Richtung.

Mir mussen och wëssen, dass déi zwee
Länner Albanien a Kroatien elo wichteg
Partner sinn an der Europäescher Unioun
an um Balkan och kënnen eng Virreiderroll
spillen. Ech wëll och soen, dass mer um
Sommet vu Bukarest, wou jo nach een anert
Thema zur Diskussioun stoung, wat d’Erwei-
derung vun der NATO geet, a wou ech och
wëll e Wuert driwwer soen, mä, dass mer
awer bei deenen zwee Länner hei och
gären en drëtt Land derbäigehat hätten, déi
fréier Jugoslawesch Republik vu Maze-
donien, wat leider net méiglech war, wéi Der
wësst, well de Sträit iwwert den Numm - wou
den Här Nimitz, am Numm vun der UNO, e
ganz grousst Engagement weist - leider
nach net zu engem Resultat komm ass. An
dat ass och eppes, wat net nëmmen an der
NATO blockéiert, mä wat och vill an de
Relatioune blockéiert, déi mer als Euro-
päesch Unioun mam Balkan hunn.

Vläicht e Wuert nach iwwer Albanien a
Kroatien. Déi éischt Zesummenaarbecht
mat Albanien geet zréck op 1992. 1994 ass
dat Land an den „Partenariat pour la Paix“
agetrueden, an 1999 an den „membership
action plan“. Si waren also aacht Joer an
deem „membership action plan“ dran. Bei
Kroatien ass et ähnlech, si sinn awer
eréischt 2000 an d’Partenariat erakomm, an
an den „membership action plan“ zënter
2002.

An Albanien - et muss een et ëmmer erëm
widderhuelen, a viru kuerzem konnt een dat
jo an deem Land sur place gesinn - sinn
immens vill Efforte gemaach gi fir politesch
ze reforméieren, militäresch virun allem och
ze kucken, dass een eng Demokratie gëtt,
dat heescht, dass de Pouvoir politique eng
Mainmise huet iwwert dat, wat beim Militär
geschitt, dass do och den État de Droit
carrément fonctionnéiert. Do si ganz vill
Efforte gemaach ginn, an ech mengen och
a Kroatien. Et geet nach net duer, well mer
jo och wëssen, dass Kroatien mat enger
grousser Plo konfrontéiert ass, wat
d’Sécherheet ugeet. An ech mengen awer
och do, dass dat Land um gudde Wee ass
an dass dat heiten hinnen e Schub gëtt fir

an déi richteg Richtung ze goen. Albanien
huet 140 Leit am Afghanistan, Kroatien huet
300 Zaldoten am Afganistan stationéiert.

Wann Dir erlaabt, Här President, wollt ech
och ganz kuerz e Wuert iwwert d’NATO
soen an déi aner Fro vun der Erweiderung,
déi elo haut de Mëtteg hei net ugeschnidde
ginn ass, mä där ech awer net wëll aus dem
Wee goen, vläicht fir de Leit awer och ze
soen, wéi komplizéiert de Wee ka si fir
Member an der NATO ze ginn.

Fir d’éischt kënnt een an eng éischt Etapp,
dat ass den „Partenariat pour la Paix“. Do
sinn all Länner vum Balkan elo dran, ausser
dem Kosovo, ech mengen dat ass e
spezielle Fall. Bosnien ass dran, Mon-
tenegro, déi fréier Republik Mazedonien,
Jugoslawien, Serbien, d’Ukraine an och
Georgien. Déi sinn alleguerten am „Parte-
nariat pour la Paix“. An da kënnt eng zweet
Etapp, dat ass den „Plan d’action indivi-
duel“. Do ass och all Land vun deenen
dran, ausser Serbien, déi nach net gefrot hu
fir do dran ze sinn. Da kënnt déi drëtt Etapp,
dat ass den Dialogue intensifié. Wa Serbien
dee géif froen, a si froen en de Moment net,
da mengen ech géif d’NATO dat och positiv
beäntwerten.

Bosnien, Montenegro, Mazedonien,
Ukraine, Georgien, déi sinn do dran, a mer
hunn do dernieft jo nach, wéi der vläicht
wësst, eng extra Kommissioun tëscht der
NATO an der Ukraine. Mir hunn och elo zën-
ter dem Summer, no deem Konflikt, eng
Kommissioun ageriicht tëschent der NATO
a Georgien, an do Pläng entwéckelt, an
deene Kommissiounen, e ganz breede
Spektrum, fir iwwert d’Sécuritéit an iwwert
d’Standarde vun dem État de Droit an esou
weider ze schwätzen, a virun allem och
d’Kontroll vum Parlament iwwert d’Arméi. An
da kënnt déi véiert Etapp, dat ass den
„membership action plan“. Dat ass dann déi
lescht Etapp virun der Memberschaft. Do
ass Mazedonien dran, an Dir wësst, dass
Mazedonien, wéi ech gesot hunn, de
Moment eben duerch dee Sträit mam
Numm net ka Member ginn.

Wat elo de Sommet vu Bukarest ugeet,
wësst Dir, dass zwee aner Länner am Ge-
spréich waren, déi ganz staark gefrot hunn,
a wou vun eisen amerikanesche Frënn dee-
mools dat pousséiert ginn ass, fir den
„membership action plan“ ze kréien, dat
heescht d’Virstuf fir Member vun der NATO
ze ginn. Mir haten an der Kommissioun
laang Diskussiounen doriwwer, an ech war
wierklech och ganz positiv agestallt, wéi
ech gesinn hunn, dass alleguerten
d’Fraktiounen an der Chamber eigentlech
op der Linn vun der EU waren, déi gesot
hunn, mir däerfen do näischt iwwerstierzen.

Et ass richteg, an den Här Angel huet dat
gemaach, dass een den Traité vu
Washington ëmmer erëm widderhëlt an
dass ee seet, dass déi Länner, déi Stabilitéit
an enger Regioun kënne bréngen, och eng
Plaz hunn an der NATO. Mä et muss een
awer och wëssen, dass mer Erweiderunge
maache fir méi Stabilitéit an enger Regioun
ze kréien, an net manner Stabilitéit an eng
Regioun eranzekréien. Wënschenswäert
ass et also an deem Kontext och, wann ee
méi Sécherheet a méi Stabilitéit wëllt hunn,
an net manner, dass een och zum Beispill,
wat Russland ugeet, wat e riseg grousst
Land ass a wat immens vill zielt, mat deem
mer jo och dëse Kontinent geographesch
ze deelen hunn, deen Dialog och siche
geet.

Sécherheet mateneen, an net Sécherheet
géinteneen, muss jo och d’Haaptzil vun der
NATO sinn, an och vun der Erweiderung vun
der NATO, esou dass ech géif mengen,
dass déi Conseilen, déi mer elo mat Geor-
gien a mat der Ukraine hunn, largement
duerginn, fir alleguerten déi grouss Koo-
peratiounen, déi mer mat deenen zwee Län-
ner wëlle maachen, ze organiséieren.

Dann nach eng Äntwert op dat, wat den Här
Goerens gesot huet. Fir d’alleréischt déi
„missile defense“, ech mengen et ass net
déi éischte Kéier, dass ech meng Meenung
doriwwer soen, ech hu se och an der Kom-
missioun gesot. An der NATO ass zu Riga
décidéiert ginn, dass d’NATO soll eng Etüd
maachen, ob et wierklech néideg ass, dass
een esou en „missile defense“-Schëld an
Europa opbaut. Ier déi Etüd do ofgeschloss
war, ier eng Konklusioun gezu war, ass jo
eng Décisioun vun der amerikanescher Säit
geholl ginn, fir bilateral mat zwee euro-
päesche Länner ze verhandelen, mat Polen
a mat der Tschechescher Republik, an Dir
kennt d’Konsequenzen dovunner.

Et ass nach näischt geschitt, weder a Polen
nach an der Tschechescher Republik hunn
d’Parlamenter ratifizéiert, esou dass ech
géif mengen - grad och elo mat deem neien
amerikanesche President, a wa mer eng nei
Relatioun opbaue wëllen, op jiddwer Fall als
Europäer, an hëllefen, dass d’Amerikaner an333344 www.chd. lu
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d’Russen eng normal Relatioun matenaner
hunn -, dass een dee Punkt hei soll wierk-
lech nach eng Kéier considéréieren a
kucken - wann een esou eppes muss maa-
chen, muss dat festgestallt ginn -, ob een
dat dann net kéint zesumme maachen an
dass den NATO-Russland-Rot en ideaalt
Instrument wier, fir doranner matzeschaffen.

Dat Zweet, dat ass, dass Russland, de Pre-
sident Medwedew, wéi Der wësst, eng Dis-
kussioun provozéiert huet, fir en neit Gerüst
vu Sécherheet an Zesummenaarbecht an
Europa ze diskutéieren. Ech mengen d’Änt-
wert vun den Europäer ka jo nëmme sinn,
dass mer mussen zu der EU stoen, zu der
NATO stoen, zu alleguerten deenen Organi-
satiounen déi et gëtt, wéi zum Beispill
d’OSZE, an och de Conseil Européen, mä,
dass ee sollt kucken, wann déi Offer ge-
maach gëtt, dass ee positiv un déi Diskus-
sioun erugeet. Mir haten eng éischt Diskus-
sioun als Ausseministeren um Niveau vun
der OSZE, an dat ass eng Diskussioun ge-
wiescht, déi héich interessant war.

Ech weess net, ob mer den 3. Mäerz, wa
mer zu Bréissel sinn als Ausseministere vun
der NATO, nach eng Kéier un déi Saach do
eruginn a vläicht souguer kucke virum Som-
met vun der NATO, dee jo elo am Fréijoer
ass, den 2., 3. Abrëll zu Baden-Baden oder
zu Kehl an zu Stroossbuerg, ob een dat
nach eng Kéier do uschneit. Mä op jiddwer
Fall solle mer déi Offer, déi gemaach ginn
ass, als Europäesch Unioun net ofschloen,
awer selbstverständlech ëmmer kucken,
dass een dat am Kader vun deenen Organi-
satiounen, wou mer Member sinn, mécht, a
wéi een dat ka kombinéieren.

Dann den drëtte Punkt, wou Der vun 2%
vum PIB fir d’Militärausgabe vun engem
Land geschwat hutt. Et gëtt natierlech Län-
ner, och an Europa, déi, wat hir Sécherheet
ugeet, méi investéiere musse wéi zum Bei-
spill Lëtzebuerg. Mä ech sinn och do mam
Här Goerens komplett d’accord. Lëtze-
buerg, wat jo immens grouss Efforten um Ni-
veau vun der Kooperatioun mécht, steet et
op jiddwer Fall besser zu Gesiicht, wa mer
eis méi an der Kooperatioun implizéieren,
also am Humanitären, wéi an der Défense,
wou mer awer trotzdeem ëmmer nëmme
kënne versichen eis ganz punktuell eranze-
bréngen.

An dat maache mer jo och, op jiddwer Fall
dës Regierung, an ech mengen och d’Re-
gierung virdrun. All Lëtzebuerger Regierung
wëll präsent sinn, wann d’Europäesch
Unioun oder wann d’NATO wierklech rifft a
versicht an engem Land, wou Krich war, ze
stabiliséieren, oder an e Land ze goe fir e
Krich ze verhënneren. Do musse mer mat-
maachen, musse mer déi logistesch Instru-
menter duerfir hunn. Bon, ech sinn net Ver-
deedegungsminister, mä ech sinn awer
komplett op der Linn vun eisem Verdeede-
gungsminister a vun der Lëtzebuerger Re-
gierung insgesamt, déi hei mat vill Fanger-
spëtzegefill kuckt, fir net mordicus op déi
2% do ze kommen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Goerens
huet eng Zousazfro.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här Pre-
sident, ech verstinn, datt den Ausseminister
et net einfach huet. Dat do ass keen ein-
facht Thema. En huet och gesot, a senger
Äntwert op meng Fro déi ech opgeworf
hunn, datt bis elo nach näischt geschitt ass
à propos vun der Stationéierung vun den
Antimissile-Systemer. Si sti wuel nach net
do, mä trotzdeem ass eppes geschitt. Den
Toun vu Moskau vis-à-vis vun der Europä-
escher Unioun, vis-à-vis vun eenzelne Län-
ner, ass méi haart ginn. Et ass menacéiert
ginn, opgrond och vun där Verhäerdung
vun de Positiounen, fir zu Kaliningrad ähn-
lech Systemer opzeriichten, et ass e bëssen
um Gaskrunn gedréint ginn.

Ech mengen, dat alles kéinte mer eis wierk-
lech erspueren, wann d’Europäer, ënnert
dem Impuls vun der Europäescher Unioun,
et géife fäerdeg bréngen, datt mer emol
géife wéi Erwuessener iwwert déi Sécher-
heetsproblemer schwätzen, déi sech um
europäesche Kontinent stellen. Meeschtens
ass iwwerhaapt keen Dialog méiglech, aus
Allianzräson, oder wat och ëmmer.

Ech fannen, d’Europäesch Unioun misst
kënnen e bëssen doriwwer erauswuessen.
Ech soen dat och ëmsou méi, well mer ëm-
mer erëm gefrot ginn: Firwat sidd Dir dann
do? Wa mer déi Froen, déi mat Sécherheet
zesummenhänken, net à même sinn esou
ze adresséieren, wéi d’Leit sech dat bei ein-
fache Raisonnementer, an ech menge se
sinn net ganz falsch, virstellen.

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigration.- Här
President, also op deem Punkt hei zwou
Saachen. Dat Eent ass, ech si komplett

d’accord mam Här Goerens, wann hie seet,
d’Sécherheetspolitik ass oder muss wierk-
lech een Domän vun der Europäescher
Unioun sinn, wann et d’Länner alleguerte
vun der Europäescher Unioun ugeet, a vun
der NATO, wann et d’Länner alleguerte vun
der NATO ugeet.

Et kann net sinn, dass ee grousst Land vun
dëser Welt bilateral mat zwee Länner aus
der Europäescher Unioun iwwer eppes de-
battéiert, wou gesot gëtt, dass d’Sécherheet
vun der Europäescher Unioun concernéiert
wier. Dat ass evident, an ech ginn net midd,
fir dat ze soen, am Numm vun der Lëtze-
buerger Regierung, op jiddwer Fall a men-
gem Numm, well dat verstinn ech einfach
net. Ech verstinn net, dass och vill Länner
do net vläicht esou haart schwätzen, wéi
een et eigentlech misst vun hinnen er-
waarde kënnen.

Dat Zweet ass, Dir hutt Kaliningrad uge-
schnidden. Do gëtt et zwar e Liichtbléck.
D’Russen hu jo ugekënnegt, si géifen zu
Kaliningrad déi Rakéiten net stationéieren.
Ech weess vun Ausseministerkolleegen, déi
elo an der leschter Woch bei der Madame
Clinton waren, notamment deen engleschen
Ausseminister, deen ech duerno begéint
hat, dass si der Meenung sinn, och wann
een den Discours vum Vizepresident Biden
zu München héieren huet, dass Amerika
versicht dat Feindbild, wat jo krampfhaft op-
gebaut ginn ass, fir a Russland de Feind
vun dëser Welt ze gesinn, wat Amerika
ugeet, an dat ass jo manifestement net de
Fall, dass d’Interesse vun den Amerikaner
mussen op ganz anere Plaze konzentréiert
ginn, an och d’Interesse vun der Europä-
escher Unioun a vu Lëtzebuerg, an duerfir
sinn ech der Meenung, dass een awer do
soll e wéineg Zäit ginn.

Ech menge souguer, dass a Polen an an der
Tschechescher Republik vläicht souguer er-
waart gëtt, dass en aneren Tounfall age-
schloe gëtt, a gekuckt gëtt, fir op eng aner
Aart a Weis un déi Saachen do erunzegoen.
Wann et wierklech néideg ass ee Rakéiten-
ofwiersystem opzebauen, fir d’Sécherheet
vun de Länner vun der NATO, vun der Euro-
päescher Unioun an am Kontext eben, dass
mer geographesch dëse Kontinent mat en-
gem aneren ze deelen hunn, dee Russland
heescht, da soll och gekuckt ginn, fir ze-
summen eppes fäerdeg ze bréngen, an net
géintenaner. Well, wann dee Rakéitenof-
wiersystem als en Instrument fir ze spio-
néiere considéréiert gëtt, wat a Russland
geschitt, a vice versa datselwecht ugeholl
gëtt, da gëtt et näischt. Da maache mer vill
méi Onsécherheet wéi mer Sécherheet
schafen.

Merci, Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Domadder, Dir Dammen an Dir Hären, ass
d’Diskussioun vun deenen zwee Projeten of-
geschloss a mir kommen zum Vote. Mir
stëmme fir d’éischt of iwwert de Projet de loi
5962 betreffend Kroatien.

Vote sur l’ensemble du projet de loi 5962
et dispense du second vote constitution-
nel

De Projet de loi 5962 ass ugeholl mat 59 Jo-
Stëmmen, bei enger Abstentioun.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Fa-
bienne Gaul, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul
Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz, Mme
Martine Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par Mme
Claudia Dall’Agnol), John Castegnaro, Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre
Klein, Mme Lydia Mutsch, MM. Roger Negri,
Jos Scheuer (par M. Roland Schreiner), Ro-
main Schneider, Roland Schreiner et Mme
Vera Spautz (par M. Roger Negri);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par M.
Claude Meisch), Mme Anne Brasseur (par
M. Fernand Etgen), M. Fernand Etgen, Mme
Colette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger (par M. Eugène Berger),
Alexandre Krieps, Claude Meisch et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox
(par M. Claude Adam) et Mme Viviane Lo-
schetter (par M. François Bausch);

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

S’est abstenu: M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Mir stëmmen dann och direkt of iwwert de
Projet de loi 5963 iwwert de Bäitrëtt vun Al-
banien.

Vote sur l’ensemble du projet de loi 5963
et dispense du second vote constitution-
nel

De Projet de loi 5963 ass ugeholl mat 59 Jo-
Stëmmen, bei enger Abstentioun.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Fa-
bienne Gaul, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul
Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz, Mme
Martine Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par Mme
Claudia Dall’Agnol), John Castegnaro, Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre
Klein, Mme Lydia Mutsch, MM. Roger Negri,
Jos Scheuer (par M. John Castegnaro), Ro-
main Schneider, Roland Schreiner et Mme
Vera Spautz (par M. Roger Negri);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par M.
Claude Meisch), Mme Anne Brasseur (par
M. Fernand Etgen), M. Fernand Etgen, Mme
Colette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger (par M. Eugène Berger),
Alexandre Krieps, Claude Meisch et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox
(par M. Félix Braz) et Mme Viviane Loschet-
ter (par M. François Bausch);

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

S’est abstenu: M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber och hei d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Dir Dammen an Dir Hären, mir kommen zum
Projet de loi 5961 iwwert den Accord tëscht
Lëtzebuerg a Portugal betreffend den
Échange an d’Protektioun vu klassifizéierten
Informatiounen. D’Wuert huet de Rappor-
teur, den honorabelen Här Angel.

2. 5961 - Projet de loi por-
tant approbation de l’Accord
entre le Grand-Duché de
Luxembourg et la République
portugaise concernant
l’échange et la protection ré-
ciproque des informations
classifiées, signé à Luxem-
bourg, le 22 février 2008

Rapport de la Commission des Affaires
étrangères et européennes, de la Dé-
fense, de la Coopération et de l’Immigra-
tion

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP), rapporteur.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech ka mech haut hei ganz kuerz faassen,
well mer där Accorden hei scho viru kuer-
zem dräi haten, an zwar mat Frankräich,
mat Däitschland a mat Lettland.

Et geet also ëm déi géigesäiteg Protektioun
an de géigesäitegen Échange vu klasséier-
ten Informatiounen. Et geet am Fong
dorëms, e rechtleche Kader ze schafen, an
deem sech dësen Austausch an och de
Schutz vun deenen Informatiounen a vun
deem Material aschreift. Dëse Projet de loi
muss een am Kontext vun engem Europa
oder enger Welt gesinn, déi fir vill Leit ëm-
mer manner sécher ass oder sécher
schéngt, a wou et duerfir wichteg ass, dass
eng gewëssen Unzuel vun Informatioune
musse kënne klasséiert oder klassifizéiert
ginn.

Fréier gouf d’Notioun vun „Protection des in-
formations classées“ éischter a Relatioun
mat Krichssituatiounen oder Militäropera-
tioune bruecht. Haut ass dat ganz anesch-
ters. Et geet haut ëm zwee Type vu Mena-
cen. Déi Éischt si Menacen, wat d’Sécuritéit
ubelaangt, an do schreift sech den Terroris-
mus an, d’Prolifératioun vu Massevernich-
tungswaffen, regional Konflikter an och déi
organiséiert Kriminalitéit.

Den zweeten Typ vu Menacen, dat sinn déi,
déi eise sougenannten europäeschen „Pa-

trimoine économique financier et scienti-
fique“ ubelaangt, an do geet et konkret ëm
„Espionnage industriel et technologique“.
Dat ass och wichteg, well mer haut an en-
gem Kontext sinn, wou mer vill europäesch
Programmer vun haute technologie hunn,
an an all deene Programme vun haute tech-
nologie gëtt et en Austausch vun Informa-
tiounen. Dëse Projet de loi schreift sech am
Fong och haaptsächlech an de Kader vun
der Preventioun an.

Vläicht ass et an dësem Kontext och wich-
teg ze ernimmen, dass et eréischt säit dem
Gesetz vum 15. Juni 2004 „relative à la
classification des pièces et aux habilitations
de sécurité“ iwwerhaapt méiglech ass, dass
mer déi Accorden hei kënne maachen, well
mer eis domadder hei zu Lëtzebuerg e Ka-
der ginn hunn, fir eben déi Klassifikatioun vu
sensiblen Informatiounen hei am Land ze
organiséieren an och d’Habilitéierung vun
deene Leit, déi Zougang zu esou Informa-
tiounen hunn, festzeschreiwen.

Et geet also net nëmmen ëm d’Protection
physique vun de klasséierten Informatiou-
nen, mä virun allem och u wien a wéi Infor-
matioune klassifizéiert ginn. Den Artikel 5
vun deem Gesetz schreift zum Beispill ge-
nee vir, ween den Attribut „très secret“ op
eng Informatioun däerf setzen. Hei zu Lët-
zebuerg ass dat d’ANS, d’Autorité Nationale
de Sécurité, dat ass de Service de Rensei-
gnement de l’État. Dës Autoritéit ass also
och zoustänneg fir, éischtens, d’Protection
physique vun den Informatiounen, a beson-
nesch fir d’Transmissioun vun Informatiou-
nen un auslännesch Autoritéiten. A genee
all déi Detailer beinhalt deen Accord mat
Portugal, dee mer haut hei unhuelen.

Wichteg ass och nach ze bemierken, dass
et nach Piècen oder Informatioune ginn, déi
ënner spezifesch Protektiounsregimer falen.
Dat ass de Fall, wa mer eis an engem multi-
laterale Kader befannen, zum Beispill
d’NATO oder d’Europäesch Unioun.

Den Accord hei besteet aus 18 Artikelen. En
ass genee esou opgebaut wéi déi Viregt.
Den Artikel 3 huet eng ganz Rëtsch vun De-
finitiounen. Wichteg ass och den Artikel 9,
wou et ëm d’Traductiounen, d’Reproduk-
tioun an och d’Destruktioun vun deenen In-
formatioune geet. Am Artikel 13 geet et
zum Beispill ëm d’Visitë vun den Autorités
nationales de sécurité, wéi déi, ee mat
deem aneren, kënnen op Besuch goen, fir
ze kontrolléiere wéi d’Aarbechtsofleef do vir-
ginn.

De Statsrot erënnert drun, dass dës bilate-
ral Accorden nëmme méiglech goufen
duerch dat Gesetz vun 2004, wat ech vir-
drun ernimmt hunn. E mécht och keng be-
sonnesch Bemierkungen. En erënnert eis
just drun, vu dass deen Accord zu Lëtze-
buerg ënnerschriwwe ginn ass, dass mir
och dat Land sinn, wat zoustänneg ass, fir e
beim Generalsekretariat vun den Nations
Unies enregistréieren ze loossen.

Dat gesot, ginn ech den Accord vun der
LSAP-Fraktioun a soen Iech Merci fir d’No-
lauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Rappor-
teur. Ech géif am Numm vun alle Fraktiou-
nen dem Rapporteur Merci soen an d’Dis-
kussioun domadder fir ofgeschloss erklä-
ren. Wann d’Regierung nach eppes We-
sentleches bäizefügen huet, dann...

(Hilarité)

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigration.- Neen,
Här President. Den éischte Rapport vum
Här Angel war brillant, deen heite war nach
méi brillant. D’Regierung ass komplett do-
madder d’accord.

❱❱❱ M. le Président.- War dat wesent-
lech? Gutt, Dir Dammen an Dir Hären, da
komme mer zur Ofstëmmung iwwert de
Rapport, deen den honorabelen Här Angel
ons elo gemaach huet.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

Mir hunn Eestëmmegkeet mat 59 Jo-Stëm-
men, bei kenger Nee-Stëmm a kenger Abs-
tentioun.
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Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Fa-
bienne Gaul, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul
Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz, Mme
Martine Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par M. Roland
Schreiner), John Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich, Mme Ly-
die Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre Klein,
Mme Lydia Mutsch, MM. Roger Negri, Ro-
main Schneider, Roland Schreiner et Mme
Vera Spautz (par M. Roger Negri);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par Mme
Colette Flesch), Mme Anne Brasseur (par
M. Claude Meisch), M. Fernand Etgen, Mme
Colette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger (par M. Eugène Berger),
Alexandre Krieps, Claude Meisch et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox
(par M. Claude Adam) et Mme Viviane Lo-
schetter (par M. François Bausch);

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Mir diskutéieren dann, Dir Dammen an Dir
Hären, de Projet de loi 5837 iwwert d’Procé-
dures européennes d’injonction de payer et
de règlement des petits litiges. Den honora-
belen Här Santer ass Rapporteur vun dë-
sem Projet de loi. Ech géif den Här Santer
bieden, de Rapport vun der Kommissioun
virzedroen.

3. 5837 - Projet de loi relatif
aux procédures européennes
d’injonction de payer et de rè-
glement des petits litiges et
ayant pour objet de complé-
ter et de modifier:

- le Nouveau Code de procé-
dure civile,
- le Code civil,
- la loi modifiée du 7 mars
1980 sur l’organisation judi-
ciaire,
- la loi modifiée du 9 dé-
cembre 1976 relative à l’orga-
nisation du notariat
Rapport de la Commission juridique

❱❱❱ M. Patrick Santer (CSV), rapporteur.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
mat dësem Projet de loi setze mer ënner ane-
rem zwee europäesch Reglementer ëm. Dir
wäert Iech froen, firwat zwee Reglementer
mussen ëmgesat ginn, well jo gewosst ass,
datt europäesch Reglementer keng national
Ëmsetzungsbestëmmunge brauchen, fir ef-
fektiv ze sinn. Do hutt Der sécher Recht. Mä
hei geet et ëm Reglementer, déi sech mat
nationale Prozedure beschäftegen.

Wéinst deene verschiddene Rechtssyste-
mer an der Europäescher Unioun an deene
verschiddene Geriichtsbarkeeten an deene
26 Memberstaten an der Europäescher
Unioun - ech soen express 26, dat hutt Der
sécher gemierkt, well Dänemark, wéi esou
dacks bei deene Reglementer, mat deene
Reglementer net gebonnen ass -, also well
mer verschidde Rechtssystemer, ver-
schidde Geriichtsbarkeeten an der Europä-
escher Unioun hunn, hu sech déi zwee Re-
glementer an deem Sënn ageschränkt, an-
deem se an deene verschiddene Member-
staten eng gewësse Fräiheet zougelooss hu
fir déi prozedural Detailer ze bestëmmen,
wat fir ee Geriicht, wat fir eng Prozedur elo
uwendbar ass.

Ech erënneren, datt datselwecht oder eng
similaire Prozedur beim Projet de loi 5352
de Fall war, dee sech mat der Ëmsetzung
vum Reglement iwwert d’Sociétés europé-
ennes beschäftegt huet. Dat maache mer
elo och mam Reglement 1896/2006, dee
schonn den 12. Dezember 2008 a Kraaft
getrueden ass, a mam Reglement
861/2007, deen den 1. Januar vun dësem
Joer a Kraaft getrueden ass. Dës zwee Re-
glementer vereinfachen déi souzesoen
„kleng“ grenziwwerschreidend Prozesser.

Zu Lëtzebuerg gëtt et vereinfacht Prozedu-
ren, fir zu sengem Geld, dat heescht Geld,
wat eng aner Persoun Iech schëllt, ze kom-
men. Dat ass zum Beispill d’Ordonnance de
payement bis 10.000 Euro; da sidd Der um
Niveau vum Friddensgeriicht. Oder de Ré-
féré sur requête oder de Référé provision
beim Bezierksgeriicht, wann d’Schold iwwer
10.000 Euro ausmécht. Iwwer oder ënner
10.000 Euro heescht, datt d’Schold ouni
Zënsen a Fraisen, also de Montant principal
vun der Schold 10.000 Euro muss ausmaa-
chen. Dat hu mer och elo am Projet de loi
preziséiert, och fir déi national Prozeduren,
obwuel d’Jurisprudenz d’Texter schonn
esou ausgeluecht hat. Mir hunn also verein-
facht national Prozeduren, déi besonnesch
hëllefräich an effikass sinn, wann d’Créance
onëmstridden ass.

Mä d’Situatioun gëtt awer méi heikel, wann
den Débiteur sech am Ausland befënnt.
Auslännesch Geriichter mat spezifesche
Prozeduren, zousätzleche Käschten, Kom-
munikatiounsproblemer kënnen engem
d’Liewen zimlech schwéier maachen. Be-
sonnesch wann et sech ëm kleng Montan-
ten handelt oder wann dës Montanten iw-
werhaapt net contestéiert goufen.

Wéi kommen ech dann am Ausland zu men-
gem Geld? Och wann d’Montanten net ge-
walteg sinn - et schwätzt ee vun 2.000 Euro
bei deem enge Reglement, ëm déi 10.000
Euro bei deem aneren -, kann et fir Kleng- a
Mëttelbetriber an och fir Privatpersounen zu
enger substanzieller finanzieller Belaasch-
tung kommen.

Dofir hunn déi zwee Reglementer verein-
facht Prozedure virgesinn. Dat eent gesäit
eng Prozedur vir fir eis Ordonnance de
payement, dat heescht, et freet een eng Au-
torisatioun beim Geriicht un, a wann den
Débiteur an engem gewëssenen Délai keng
Oppositioun mécht, ass déi Autorisatioun
oder Ordonnance rechtskräfteg.

Dat anert Reglement gesäit eng vereinfacht
schrëftlech Prozedur vir fir Litigë mat man-
ner wéi 2.000 Euro. Dofir ass zu Lëtzebuerg
de Friddensriichter zoustänneg. De Lëtze-
buerger nouveau Code de procédure civile
gesäit vir, datt bis 1.250 Euro beim Frid-
densriichter keen Appel méiglech ass. Do
kann ee just a Kassatioun goen, dat heescht
wéi bei Rechtsfroe virgoen. Hei hätte mer
dann e Problem gehat, well dat europäescht
Reglement gesäit fir grenziwwerschreidend
Prozeduren d’Kompetenz vum Friddens-
riichter bis 2.000 Euro vir, woubäi déi natio-
nal Gesetzgebung, also den nouveau Code
de procédure civile déiselwecht Kompetenz
vum Friddensriichter an éischter a leschter
Instanz fir 1.250 Euro virgesäit.

Dofir huet de Conseil d’État eng Opposition
formelle gemaach a gesot, dat kéint zu Pro-
blemer féieren, Égalité devant la loi, jee no-
deems wou d’Résidence vum Débiteur ass,
jee nodeems a wat fir enger Prozedur Der
sidd, well et muss een net vergiessen, datt
déi zwou Prozeduren, déi an deenen zwee
Reglementer virgesi sinn, net exklusiv sinn.
Dat heescht, et kann een nach ëmmer déi
normal national Prozedur benotzen.

Dofir hu mer an der Commission juridique
décidéiert, datt de Seuil vun 2.000 Euro soll
och fir déi national Prozedure virgesi ginn.
Dat heescht, wann dat Gesetz bis gestëmmt
ass, ass déi éischt a lescht Instanz an der
Kompetenz vum Friddensriichter bei 2.000
Euro Montant principal vun der Créance vir-
gesinn. Dat heescht, wann Der eng
Créance vun 1.980 Euro hutt, Montant prin-
cipal, peu importe Fraisen oder Zënsen, déi
ugelaf sinn, da gitt Der bei de Friddensriich-
ter. A wann Der do Onrecht kritt, pour
quelque raison que ce soit, da kënnt Der net
Appel maachen, da kënnt Der just bei de
Kassatiounsgeriichtshaff goen an do iwwer
eng falsch Uwendung vum Recht, vum Ge-
setz kloen. Net iwwert de Fong!

Déi zwee Reglementer solle besonnesch
am Hibléck vun enger verstäerkter Mobilitéit
an der Grenzregioun kloer, verständlech an
effikass Prozeduren deene bidden, déi hir
Schold am Ausland anzedreiwen hunn.
Grenzen an ënnerschiddlech Rechtssyste-
mer a -prozedure sollen an däerfe keen
Obstacle sinn, fir zu senger Propriétéit, zu
senge Suen ze kommen.

Här President, niewent dëse Reglementer,
déi eigentlech d’Kärstéck vun dësem Projet
de loi sinn, ginn nach verschidden, beson-

nesch méi technesch prozedural Änne-
runge virgesinn. D’Qualitéite bei zivilen Uer-
teeler oder bei deenen an zweeter Instanz
ginn ofgeschaaft. Dat ass eng fierchterlech
administrativ Plo gewiescht fir all Affekoten
oder administratiivt Personal, déi an
Affekotsétudë woren an déi am 21. Jorhon-
nert iwwerhaapt keng Plus-value méi haten.

Am Kader vu Successioune kënnen op Ufro
vum Curateur d’Meubles, dat heescht alles,
wat keen Immeuble ass, och de gré à gré
an net nécessairement iwwer eng Stee ver-
kaaft ginn.

Notairë kënnen Ausféierunge vun hiren Ak-
ten ënnerschreiwen, fir datt se duerno an
engem anere Memberstat an der Europä-
escher Unioun kënnen exekutéiert ginn.

Wann Uerteeler mussen am Ausland ausge-
fouert ginn, kréien d’Greffieren de Pouvoir
ganz kloer. Virdru war dat net kloer virge-
schriwwen, dat heescht, et waren heiansdo
d’Greffieren, heiansdo d’Riichteren. Elo ass
ganz kloer virgesinn, datt et d’Greffiere sinn,
déi de Pouvoir hu fir den Titre exécutoire
vun engem Uerteel, also déi Ausféierung
vum Uerteel ze ënnerschreiwen, déi dann
dem auslännesche Geriicht oder engem
auslänneschen Huissier zougestallt gëtt fir
d’Zwecksexekutioun. Esou kréien, an dat
muss awer och nach eng Kéier ënnerstrach
ginn, d’Greffieren an d’Notairen - zwee
wichteg Acteuren an eisem Justizwiesen -
kloer zousätzlech Kompetenzen, wat hir Ge-
riichtsbarkeeten, wat hir eegen Akten ugeet,
zwecks Exekutioun am Ausland.

Ech wëll net weider op all déi technesch De-
tailer zréckgoen, soss misst ech, Här Presi-
dent, Iech erëm eng Kéier den Exposé des
motifs virliesen an dat géif zu onnéideger
Zäitverschwendung hei am Plenum féieren.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
dëse Projet de loi wäert keng héich Medie-
welle schloen. En ass och éischter techne-
scher Natur. Mä e wäert duerch déi verein-
facht Prozeduren, déi deenen hëllefen, déi
et wierklech brauchen an esou weider un
d’Virdeeler vun engem integréierte Banne-
maart inklusiv an eiser Groussregioun profi-
téieren. An op dat kënnt et virun allem un.
Effikass Prozeduren a géigesäitegt Ver-
trauen an déi aner Rechtssystemer, dat sinn
och noutwendeg Mesuren, déi, wann et
drop ukënnt, d’Vertraue vun de Bierger an
de Betriber, besonnesch de Kleng- a Mët-
telbetriber, an eng méi zesummewuessend
Unioun verstäerken. Ech soen Iech Merci a
ginn domadder den Accord vun der CSV-
Fraktioun.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Santer.
Ech gesinn, dass d’Fraktiounen alleguerte
mat dem Rapport vun eisem Rapporteur
d’accord sinn. Dofir géif ech proposéieren,
dass mer dann zum Vote kommen iwwert
dëse Projet.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5837 ass eestëmmeg uge-
holl mat 60 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Fa-
bienne Gaul, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul
Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz, Mme
Martine Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par Mme
Claudia Dall’Agnol), John Castegnaro, Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre
Klein, Mme Lydia Mutsch, MM. Roger Negri,
Jos Scheuer (par M. John Castegnaro), Ro-
main Schneider, Roland Schreiner et Mme
Vera Spautz (par M. Roger Negri);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur (par M. Xavier Bettel), M.
Fernand Etgen (par M. Carlo Wagner), Mme
Colette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger (par M. Claude Meisch),
Alexandre Krieps, Claude Meisch et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox
(par M. Camille Gira) et Mme Viviane Lo-
schetter (par M. François Bausch);

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

De Projet de loi 5860 steet als nächste
Punkt op eisem Ordre du jour. Et geet hei
ëm e Protocole additionnel zur Konventioun
vun de Vereenten Natioune contre la crimi-
nalité transnationale. Déi honorabel Ma-
dame Doerner huet d’Wuert als Rappor-
trice.

4. 5860 - Projet de loi relatif
à la traite des êtres humains,

(1) portant approbation: (a)
du Protocole additionnel à la
Convention des Nations Unies
contre la criminalité transna-
tionale organisée visant à pré-
venir, réprimer et punir la
traite des personnes, en parti-
culier des femmes et des en-
fants, ouvert à la signature du
12 au 15 décembre 2000 à
Palerme, et (b) de la Conven-
tion du Conseil de l’Europe sur
la lutte contre la traite des
êtres humains, signée à Varso-
vie, le 16 mai 2005;
(2) modifiant le Code pénal; et
(3) modifiant le Code d’ins-
truction criminelle
Rapport de la Commission juridique

❱❱❱ Mme Christine Doerner (CSV), rap-
portrice.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, de Mënschenhandel huet vill Ge-
siichter. Fraen, Männer a Kanner kënne wéi
eng Wuer gehandelt, kaaft, verkaaft a be-
notzt ginn. Et ass e lukratiivt, international
organiséiert Geschäft, ouni nennenswäert
Investissementer, mä mat vill Récksiichtslo-
segkeet a Brutalitéit.

De Risiko vun enger Strofverfolgung ass
kleng, well dësen typesche Kontrolldelikt
meeschtens net dénoncéiert gëtt; d’Affer an
d’Zeien hunn Angscht viru Représaillen.
Kee Kontinent, kee Land bleift verschount
vum Mënschenhandel, an d’Ursaach läit an
der klassescher Migratiounstheorie. Déi eng
Säit ass den Drock vun der Aarmut an den
„sending states“, an déi aner Säit eng im-
mens Nofro vun Auslänner an den Zillänner.
Dat nenne mer de sougenanntenen „push
and pull“-Facteur.

Lëtzebuerg huet schonns eng ganz Rei vun
Texter ugeholl, fir de Mënschenhandel a be-
sonnesch déi sexuell Ausbeutung vun de
Kanner ze bekämpfen. Zënter dem Gesetz
vum 19. Mee 1999 ginn dës Verbrieche méi
schaarf sanktionéiert an och de Schutzdis-
positiv vun de mannerjähregen Opfer ass
verstäerkt ginn. Mä nëmme mat enger orga-
niséierter internationaler Kooperatioun an
enger Harmoniséierung vun den nationale
Virschrëfte kënnen déi eenzel Staten dëser
Kriminalitéitsform entgéintwierken. Dofir si
säit 1999 eng Rei vun internationale juriste-
schen Instrumenter ënnerschriwwe ginn. Zu
dësen Instrumenter ziele mer éischtens den
UNO-Zousazprotokoll géint déi länneriw-
wergräifend organiséiert Verbriechen aus
dem Joer 2000, awer och déi europäesch
Konventioun iwwert de Kampf géint de
Mënschenhandel vun 2005.

Dëse Projet de loi, dee mir haut solle stëm-
men, soll net nëmmen dës international
Konventiounen approuvéieren, mä e soll
och nei Standarden an eise Code pénal
festsetzen. Den UNO-Mënschenhandels-
protokoll aus dem Joer 2000 ergänzt
d’UNO-Konventioun vun der transnationaler
organiséierter Kriminalitéit, och d’Palermo-
Konventioun genannt, an definéiert recht-
lech bannend all Aspekter vum Mënschen-
handel a verfollegt dräi Ziler: Dat ass fir d’al-
leréischt d’Preventioun, d’Poursuiten an
d’Protektioun.

Historesch gesinn, ass de Begrëff „Mën-
schenhandel“ ursprénglech an der UNO-
Konventioun vun 1950 iwwert d’Traite des
blanches entwuess an huet sech aus-
schliesslech op den Handel mat Fraen a
Meedercher an der Prostitutioun bezunn. De
Fraenhandel zu Prostitutiounszwecker ass
awer kee fraespezifeschen Delikt, och wann
en e groussen Deel vun alle Mënschenhan-
delsfäll ausmécht. Mat der Zäit huet dëse Be-
grëff e Wandel matgemaach an ëmfaasst
haut all Handlung, duerch déi eng Persoun
an en Ausbeutungsverhältnis gezwonge gëtt.

Niewent dem Fraenhandel kenne mer also
nach aner Erscheinungsforme wéi Kanner-
handel zu Adoptiouns- a kriminellen Zwec-
ker. Dat sinn déi sougenannte Klau-, Hees-
chen- an Zaldotekanner. Zweetens hu mer
den Esclavage domestique, dat ass dat Aus-
notze vu bëlleger Aarbechtskraaft. A mir
hunn och den illegalen Handel vun Organer.
Dee fält och ënnert de Begrëff Mënschen-
handel.333366 www.chd. lu
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Ech weisen awer drop hin, dass Mënschen-
handel näischt mat Mënscheschmuggel
oder der illegaler Migratioun ze dinn huet,
quitte dass oft e Lien besteet tëschent dë-
sen Infraktiounen. D’Verwiesselung ass do-
rop hinzeféieren, dass den „human traffic-
king“ nach virun e puer Joer an eng laang
Zäit iwwert d’Migratiounsgesetzgebung
bekämpft ginn ass.

Awer och de Fraenhandel ass enk mat der
Prostitutioun verbonnen. Aus der einfacher
Ursaach, dass d’Clienten aus dem „red
light“-Milieu dauerhaft no Ofwiesselung a
frëschem Ravitaillement froen. Mä trotz-
deem sinn d’Begrëffer vu Prostitutioun a
sexueller Ausbeutung absichtlech am Pa-
lermo-Protokoll an an der Mënschenhan-
delskonventioun net definéiert ginn. Dat be-
rout op enger Konsensléisung vun de Sta-
ten. Firwat?

Well den Zougank zu der Prostitutioun ën-
nerschiddlech an deenen eenzelne Länner
regléiert ass. Festzehalen ass awer, dass
d’Prostitutioun u sech net ënnert d’Traite fält.
Mä d’Zwangsprostitutioun ass awer ofze-
grenzen, well hei duerch en Zwangselement
d’Selbstbestëmmungsrecht, déi fräi Wël-
lensbildung an och d’Entscheedung ge-
schuet ginn.

De Palermo-Protokoll definéiert also explizit
den „human trafficking“. Dës Notioun bezitt
sech op de Rekrutement, den Transport,
den Hébergement an den Accueil a setzt
selbstverständlech Täuschung, Zwang, Ge-
walt, Mëssbrauch vu Muecht an Afloss vi-
raus. Dat wëllt soen, dës Definitioun enthält
dräi Elementer: Handlung, Mëttel an Zweck,
déi kumulativ mussen zesumme virleien.
Ech ginn e Beispill. Mënschenhandel läit vir,
wann een eng Persoun beherbergt, dat ass
d’Handlung, fir se gewaltsam, dat ass
d’Mëttel, zu Zwangsaarbecht, dat ass den
Zweck, auszebeuten.

Awer och d’Europäesch Unioun beschäftegt
sech säit Längerem mat deem Thema. No
der Décision-cadre vum Juli 2002 sinn och
Ustëftung, Bäihëllef an Tentative strofbar.
D’EU-State ginn elo verflicht, de Mënschen-
handel mat wierksamen an ofschreckende
Strofen ze verfollegen. Prisongsstrofe vun
net manner wéi aacht Joer sollen ënner
bestëmmten Ëmstänn ausgesprach ginn,
wann zum Beispill d’Liewe vum Affer a Ge-
for gesat ginn ass, wann d’Verbriechen am
Kader vun enger krimineller Organisatioun
stattfonnt huet oder awer d’Affer beson-
nesch vulnérabel oder schwaach ass. Eng
Personne morale kann och zur Rechen-
schaft gezu ginn, wann d’Verbriechen an hi-
rem Numm geschitt ass.

Schlussendlech hu mer de Ministercomité
vum Europarot, deen 2005 d’Mënschenhan-
delskonventioun zu Warschau ënnerschriw-
wen huet. Hei steet den Afferschutz un
éischter Stell. Ouni deen ass selbst-
verständlech de Kampf géint dës Kriminali-
téitsform kontraproduktiv. Dës mënsche-
rechtsorientéiert Konventioun iwwerhëlt,
verbessert, erweidert d’Bestëmmunge vu
Palermo op all Forme vu Mënschenhandel.

Fir d’éischte Kéier gëtt och ausdrécklech op
déi schwéier Mënscherechtsverletzungen
higewisen. Dës Konventioun setzt op
d’Chancëgläichheet tëschent Männer a
Fraen, op den Afferschutz, op eng effizient
Poursuite an Instructioun. Awer och wichteg
Bekämpfungsstrategië sinn d’Schafung vun
engem komplette Schutz- an Hëllefskader
fir d’Affer an d’Zeien, awer si setzt och op
déi international Kooperatioun.

Här President, d’Zoustëmmung an d’Ëmset-
zung vun dësen dräi internationalen Instru-
menter setzt keng gréisser Upassung vun
eiser nationaler Gesetzgebung viraus. Fir-

wat? Well mir scho ganz vill Virschrëften an
eisem Code pénal hunn.

Wat elo déi nei Bestëmmungen ugeet, esou
gëtt en Deel direkt an dësem Gesetzestext
agefouert an en aneren Deel duerch sepa-
rat Texter. Wéi zum Beispill de Projet de loi
iwwert d’Responsabilitéit vun de Personnes
morales, awer och de Projet de loi 5874 iw-
wert déi zivilrechtlech Assistance a Protek-
tioun vun de Mënschenhandelsaffer; déi
gëtt vun der Familljekommissioun ënnert der
Présidence vun der honorabeler Madame
Andrich beaarbecht.

Iwwert dëse Projet muss ech e puer Wierder
soen, Explikatioune ginn. An zwar, dass am
Kader vun der Chancëgläichheet dëse Ge-
setzestext a sengem Artikel 14 proposéiert,
och d’Komplizitéit um Mënschenhandel ën-
ner Strof ze setzen. A sengem Avis, deen
d’lescht Woch erauskomm ass, opposéiert
sech awer de Conseil d’État, dass dëse Vo-
let pénal vun der Komplizitéit an dësem Pro-
jet vun der Égalité des chances soll traitéiert
ginn. Vu dass dësen Avis um Courrier élec-
tronique no dem Ofschléisse vum Rapport
an der Commission juridique komm ass,
konnt eis Kommissioun sech net mat där
Oppositioun befaassen. Dofir wëll ech e
puer perséinlech Iwwerleeungen zu dësem
Artikel ginn.

(M. Laurent Mosar prend la Présidence)

Ech kommen zréck op déi Mënscherechts-
konventioun vu Warschau an do ass et be-
mierkenswäert, dass d’Europarotskonven-
tioun de State suggéréiert huet, ze iwwer-
leeën, ob Persounen, déi wëssentlech
Déngschtleeschtunge vun Zwangsprosti-
tuéierten an Usproch huelen, bestrooft solle
ginn. Dat ass déi éischte Kéier, dass
d’Memberstaten opgefuerdert gi sinn ze iw-
werleeën, ob d’Strofverfolgung sech och op
déi sougenannte Freiere soll ausdehnen.

Ech hunn awer Recherchë gemaach, wat
déi aner Memberstaten ubelaangt, an do
konnt ee feststellen, dass no heftegen Dis-
kussiounen an deene verschiddensten eu-
ropäesche Länner, ob eng Definitioun vum
Begrëff vun der sexueller Selbstbestëm-
mung méiglech wär, festgehale ginn ass,
dass dorobber soll verzicht ginn. Well fir déi
strofrechtlech Literatur an och d’Sexualwës-
senschaft ass dëse Begrëff eng idealty-
pesch Fiktioun, well de Begrëff vun der Wël-
lensfräiheet ass dorunner ugeknäppt, an
dat ass extrem schwéier ze definéieren.
Well mer awer hei an engem Volet pénal
sinn, mussen déi Stroftexter iwwert deen
Delikt ganz prezis a virsiichteg libelléiert
sinn. Ech maachen déi Klammer erëm zou
an ech kommen elo zréck zu eisem Projet,
dee mir haut wëlle stëmmen.

Dëse Projet innovéiert op engem wesent-
leche Punkt. De Mënschenhandel gëtt als
eng autonom Infraktioun ënner engem nei
geschriwwene Kapitel am Code pénal age-
fouert, an zwar ënnert dem Kapitel „de la
traite des êtres humains“. Déi lëtzebuer-
gesch Definitioun vum Mënschenhandel
inspiréiert sech net nëmme vun der Kader-
décisioun, mä och vun de belschen an de
franséischen Texter. Domadder gi mir hei an
eisem Code pénal méi wäit wéi déi interna-
tional Instrumenter. Dat wëllt soen, dass
d’Uwendung oder d’Menace vun der Ge-
walt, dat heescht all Moyen, fir Kontroll iw-
wer eng Persoun ze kréien, zu de Bestand-
deeler vum Mënschenhandel zielt. Eise Pro-
jet ignoréiert dës Elementer, zumindest um
Niveau vun der Definitioun vum Mënschen-
handel.

Dës Elementer vu Moyens de contrôle
spillen eréischt eng Roll um Niveau vun de
Circonstances aggravantes, wann eng
Peine soll gesprach ginn. De Parquet

brauch net de Moyen ze beweisen, iwwert
deen een d’Kontroll iwwer en Affer kritt huet.
Et geet duer, den Transport oder de Rekru-
tement ze beweisen an natierlech d’Aus-
beutung vum Affer. Och d’Rémunératioun
oder den Avantage mussen net bewise
ginn. Zu Recht huet de Statsrot a sengem
Avis bemierkt: «L’objectif de lucre sort à suf-
fisance de l’exploitation de la victime.» Zu
de Methoden, wéi en Affer Kontakt mat
deemjéinegen, deen et wäert ausbeuten,
kritt huet, zielt och «le fait de passer ou de
transférer le contrôle sur la victime».

Wat d’Ausbeutung vun Aarbechtskraaft
ugeet, wëll ech nach ervirhiewen, dass mir
preziséieren, dass dësen Abus géint
d’Würd vum Mënsch geet.

An nach e leschte Punkt: Den initialen Text
huet sech mat der Hypothees, wou en Affer
gezwonge géif ginn, selwer en Delikt ze be-
goen, net ofginn. Dat huet awer de Statsrot
a sengem Avis bedauert, dass een dëse
Fall net zu de Bestanddeeler vum Mën-
schenhandel géif zielen, an d’Kommissioun
huet dem Statsrot Recht ginn an den Text
deementspriechend ofgeännert.

Wat elo nach méi technesch Detailer sinn,
beruffen ech mech op de schrëftleche Rap-
port, an ech wëll ofschléissen, dass de
Sënn an Zweck vun dësem Projet net nëm-
men de Schutz vun eenzelne Persounen
ass, mä och vun der Gesellschaft viru skru-
pellose kriminelle Wirtschaftsformen. Och
de Lëtzebuerger Stat huet d’Verflichtung, de
Mënschenhandel effektiv ze bekämpfen.
Ech erënneren un en Uerteel vum Eu-
ropäesche Geriichtshaff fir d’Mënscherech-
ter, dee Frankräich 2005 an engem Fall vun
Esclavage domestique veruerteelt huet
wéinst ze schwaache gesetzleche Regelen.
Dofir mäin Appel un Iech, dëse Projet ze
stëmmen, an ech ginn och den Accord vu
menger Fraktioun.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen der Ma-
dame Doerner Merci fir hire Rapport. Als
éischt Riednerin ass d’Madame Colette
Flesch agedroen. Madame Flesch, Dir hutt
d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, léif Kolleegen, et geet also hei
dorëm, en Zousazprotokoll vun enger Kon-
ventioun vun der UNO an eng Konventioun
vum Europarot ze approuvéieren an domad-
der an onsem Code pénal an am Code
d’instruction criminelle eng nei Infractioun
anzeféieren: d’Traite des êtres humains.

D’Rapportrice ass an hirem schrëftlechen a
mëndleche Rapport an hirer gewinnter
grëndlecher a kompetenter Aart a Weis op
déi eenzel Aspekter vum Projet agaangen.
Ech wëll der Madame Doerner duerfir vill-
mools Merci soen a wëll och net dat widder-
huelen, wat si schonn esou gutt hei virge-
droen huet. Ech wëll och direkt dorop hiwei-
sen, dass mir als DP-Fraktioun dee Projet
wäerte stëmmen.

Ech wëll, Här President, awer dozou dräi
Bemierkunge maachen oder Froen opwer-
fen. Laut Artikel 3 vun dësem Projet gesäit
den neien Artikel 382-1 vum Code pénal
also elo vir: «Constitue l’infraction de traite
des êtres humains le fait de recruter, de
transporter, de transférer, d’héberger, d’ac-
cueillir une personne, de passer ou de
transférer le contrôle sur elle, en vue: 1) de
la commission contre cette personne des in-
fractions de proxénétisme, d’agression ou
d’atteintes sexuelles;…» - dann e Punkt,
dee menger Meenung no ganz wichteg ass
- «…2) de l’exploitation du travail ou des
services de cette personne sous la forme
de travail ou de services forcés ou obliga-
toires, de servitude, d’esclavage ou de pra-
tiques analogues et en général dans des
conditions contraires à la dignité humaine;
3) du prélèvement d’organes ou de tissus
en violation de la législation en la matière;
4) de faire commettre par cette personne
un crime ou un délit, contre son gré.»

Här President, wéi mäi Kolleeg, den Här Xa-
vier Bettel et an der Commission juridique
verschiddentlech bei der Diskussioun vun
dësem Projet ervirgestrach huet, bedauere
mir, dass den Élément intentionnel bei dë-
ser Infractioun net expressis verbis am Text
virgesinn ass.

Sécher heescht et am Text, dass d’Infrac-
tioun besteet, wann d’Faits constitutifs vun
der Infractioun geschéien - Zitat: «en vue
de». Nach ass den Élément intentionnel net
juristesch kloer genuch ëmschriwwen, wéi
dat an aneren Texter de Fall ass.

Am Artikel 4 vun der Konventioun vum Eu-
roparot heescht et «aux fins d’exploitation»,
an am engleschen Text - deen den Original-
text ass - „for the purpose of exploitation“

Ech weess, dass den Text vun deem Projet,
deen ons elo hei virläit, sech net wesentlech
vun deenen Ëmsetzungstexter an Nopesch-
länner ënnerscheet. Nach hätt d’demokra-
tesch Fraktioun sech an dësem Punkt eng
Formulatioun gewënscht, aus där de Carac-
tère intentionnel a juristeschen Terme méi
kloer géif ervirgoen.

Här President, den Text däerf op jidde Fall
net dozou féieren, dass spéiderhin e Bus-
chauffer, deen eng Fra a sengem Bus sët-
zen hat, oder en Hotelier, deen déiselwecht
Persoun hébergéiert huet, ouni ze wëssen,
wie se wär a wat se géif maachen, eng Fra,
déi dann hei zu Lëtzebuerg beispillsweis
zur Prostitutioun gezwonge gëtt, beschël-
legt ginn. Et kann net sinn, dass dann de
Buschauffer oder den Hotelier wéinst Traite
géifen ugesicht ginn. Ech géif also de Minis-
ter bieden, op deen Élément intentionnel a
senger Äntwert ganz genee anzegoen an
ons ze soen, wéi d’Regierung gewëllt ass,
d’Applikatioun vun deem Text ze gesinn.

An ech géif de Minister och bieden, an Zu-
kunft en A op d’Jurisprudenz ze halen an,
wann néideg, da vläicht eng Kéier den Text
ze komplettéieren, fir dass do näischt
virkënnt, wat net gewënscht ass.

Mir sinn all d’accord, dass d’Traite des êtres
humains soll verbuede sinn. Mir sinn all
d’accord, dass se soll bestrooft ginn, mä
nach soll keen, deen accidentellement un
enger Chaîne vun Evenementer deelhëlt,
ouni eng Intentioun ze hunn, dofir gestrooft
ginn. Dat schéngt ons e ganz wichtegen As-
pekt, dee vläicht bis elo an dëser Diskus-
sioun an an dësem Text net genügend zur
Geltung koum.

Ech wëll ënnersträichen, Här President,
dass et bei der Traite des êtres humains net
nëmmen ëm Prostitutioun a Proxénétisme
geet. D’Madame Rapportrice huet ganz vill
op déi zwee Aspekter higewisen, an ech
verstinn dat och, well ganz oft ass d’Traite
des êtres humains précisément dat. Mä et
ass net nëmmen dat. Et ass och d’Exploita-
tioun vun der gezwongener Aarbecht an de
gezwongene Servicer, déi vun enger Per-
soun verlaangt ginn.

An dat bréngt mech, Här President, zu men-
ger zweeter Fro. A leschter Zäit stelle mer
an der Stad Lëtzebuerg fest, dass d’Hee-
schen enorm zougeholl huet. Op Schrëtt an
Trëtt an der Groussgaass, am Passage Al-
dringen, an der Neipuert, virun der Cour
des Comptes begéint een Heescheleit. Si di
kengem eppes un. Mä si droe bestëmmt net
zum Bild vun der Stad Lëtzebuerg, wat mir
ons wënschen, bäi.

Laut Informatiounen, déi ech an deem Ze-
summenhang vum Regionaldirekter Zen-
trum vun der Police kritt hunn, handelt et
sech ëm Rumänen, also EU-Bierger, déi
beim Auchan zu Lonkech campéieren an
déi moies an d’Stad bruecht ginn - well do
d’Heeschen anscheinend méi ergiebeg ass
wéi iwwert der Grenz - an owes erëm zréck-
geféiert ginn. D’Police, esou gëtt mer gesot,
wär mat hire franséische Kolleegen a Kon-
takt, mä et wär ganz schwéier, un d’Organi-
sateure vun deem Trafic erunzekommen.

Här President, wa Frankräich déi internatio-
nal Konventiounen, déi mer haut diskutéie-
ren, ënnerzeechent huet, a wann d’fran-
séischt Gesetz vum 18. Mäerz 2003 iwwert
d’intern Sécherheet en Artikel 225-4-1 am
Code pénal virgesäit, wéi ons gesot ginn
ass, deen dem virgeschloenen Text vum
neien Artikel 382-1 an onsem Code pénal
gläicht, da misst dach do eppes ze maache
sinn.

Ech wëll hei op eng Bemierkung agoen, déi
de Statsrot gemaach huet am Zesummen-
hang mam Projet 5874, deen d’Madame
Rapportrice schonn erwähnt huet, an ech
zitéieren: «L’efficacité du combat contre ce
phénomène…» - et geet hei ëm d’Traite des
êtres humains - «…dépend moins d’un dé-
veloppement tous azimuts de nouvelles pro-
cédures coulées dans des dispositions lé-
gales que d’une application résolue et ri-
goureuse des textes existants par les or-
ganes de répression et par les services
d’assistance d’ores et déjà en place.»

Här President, meng Fro also un de Justiz-
minister: Wat huet hie wëlles ze ënnerhue-
len, fir där organiséierter Mendicitéit op öf-
fentlecher Strooss, also där Exploitatioun
vun deene Leit en Enn ze setzen?
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Op mäin drëtte Punkt, Här President, ass
d’Madame Rapportrice och schonn agaan-
gen: Parallell zum virleienden Text gouf am
Familljeministère e Projet de loi ausge-
schafft - den 5874 -, dee sech och op
d’Konventioun vum Europarot vum 16. Mee
2005 berifft a sech mat der Preventioun vun
der Traite des êtres humains an dem Bei-
stand fir d’Opfer dervu beschäftegt.

De Projet gëtt anscheinend de Moment
nach an der Familljekommissioun disku-
téiert a steet haut net zur Debatt. Nach
mécht de Statsrot a sengem Avis vum 3.
Februar 2009, wéi d’Madame Rapportrice
gesot huet, zu deem Projet eng Bemier-
kung, déi direkt mat onser Diskussioun haut
vum Projet 5860 a Verbindung steet.

Den Artikel 14 vun deem Projet de loi, also
dem 5874, schaaft en neien Delikt, deen do-
ranner besteet, déi Déngschtleeschtungen
an Usproch ze huelen, vun deenen ee
weess, dass déi betreffend Persoun Affer
ass vun der Traite des êtres humains. Dat ka
sécherlech d’Prostitutioun betreffen, mä dat
kann och den Travail forcé oder de Service
forcé betreffen.

De Statsrot kann den Auteure vum Projet de
loi 5874 an deem Sënn follegen, dass een
do géif en Délit schafen, dee strofbar ge-
maach gëtt. De Statsrot wonnert sech awer,
dass esou eng Bestëmmung net an dëse
Projet erakomm ass, dee mer haut disku-
téieren, an net soll an de Code pénal age-
schriwwe ginn.

De Statsrot kënnegt eng Opposition for-
melle un an ass der Meenung, wann ee wéilt
op dee Wee vum Projet goen, da misst eng
autonom Infractioun virgesi ginn, déi an de
Kader vun deem Gesetz misst ageschriwwe
ginn, wat mer haut diskutéieren. 

D’juristesch Kommissioun konnt sech net,
an dat huet d’Madame Rapportrice zu
Recht gesot, mat deem Problem ausernee-
setzen, well den Avis vum Statsrot eréischt
déi lescht Woch komm ass, nodeem mir ons
Aarbechten an der juristescher Kommis-
sioun ofgeschloss an de Rapport fäerdeg
gestallt haten.

Nach mengen ech, dass d’Regierung sech
haut, wou den Avis vum Statsrot zum 5874
bekannt ass, mat där Problematik misst aus-
erneesetzen, an ech wär frou, wann den Här
Justizminister dat géif maachen.

Meng Froen un hie sinn also: Wat mécht
d’Regierung mat der Opposition formelle
vum Statsrot zum Projet 5874? Wëllt d’Regie-
rung dëse Projet de loi, dee mer haut an der
Diskussioun hunn, direkt nobesseren an de
Vote aussetzen? Wëllt d’Regierung den Text
stëmme loossen an en duerno nobesseren?
Wëllt d’Regierung den Artikel 14 aus dem
Projet de loi 5874 sträichen, d’autant plus
dass de Statsrot dorop hiweist, dass keen
anere Stat esou en Delikt geschafen huet? 

Onofhängeg vun den Äntwerten zu dëse
Froen, Här President, muss een d’Regie-
rung awer och froen, ob déi rechts Hand
nach weess, wat déi lénks mécht. Ech
weess, dass et hei zwou rechts Hänn sinn.

(Hilarité)

Mä nach huet een d’Impressioun, dass et
net eng einarmeg Regierung ass, mä eng
keinarmeg Regierung. An anere Wierder,
wann et ëm d’Ëmsetzung vun enger europä-
escher Konventioun geet, soll an der Regie-
rung matenee geschwat ginn, soll een am
beschten ee Ministère mat der Ëmsetzung
vun esou enger Konventioun betrauen, oder
et soll een op d‘mannst derfir suergen, dass
d’Positioune vun de Ministèrë coordonnéiert
ginn. Do bleift also, souguer wa mer dëse
Projet de loi stëmmen, d’Regierung der
Chamber an dem Land eng Äntwert schël-
leg.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen der Ma-
dame Flesch Merci. Als nächst Riednerin
ass d’Madame Err agedroen. Madame Err,
Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ Mme Lydie Err (LSAP).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, et ass scho
bal alles gesot. Et sinn e puer Problemer op-
geworf ginn, an ech wäert dann elo pro-
béiere mat mengen Noten hei alles ze évi-
téieren, wat schonn ugeklongen ass.

Kloer sinn op jidde Fall zwou Saachen: Et
geet em d’Transpositioun vum Protocole de
Palerme a vun der europäescher Konven-
tioun géint de Mënschenhandel. De Proto-
cole vu Palerme datéiert scho vun 2000;
deen anere vun 2005. Ech mengen, dass et
evident ass, dass mer an Zugzwang sinn an
dass dat, wat elo virläit, sécherlech be-
gréisst gëtt, och wa mir wëssen, dass, wat
d’Europarotskonventioun ubelaangt, d’Mise
en vigueur schonn ee Joer ënnerwee ass,
dass mir also net op deem Punkt elo terribel
wichteg sinn.

De Moment sinn nach iwwert d’Halschecht
vun de Memberstate vum Europarot an
Zugzwang. Mir sinn also souzesoen dann
an engem dezente Mëttelfeld. Dat ass ze
begréissen.

Manner ze begréissen ass déi Tatsaach,
dass mer zwee Gesetzer hu fir eng Transpo-
sitioun vun zwou Konventiounen, an dass
déi zwee Gesetzer net mateneen diskutéiert
ginn. Dann hätten nämlech déi Problemer,
déi d’Madame Flesch elo just hei opgeworf
huet, kënne geléist ginn an engem Einver-
nehmen vun de Memberen aus verschid-
dene Kommissiounen.

Dat ass menger Meenung no awer och kee
majeure Problem ënnert de Konditiounen,
ënnert deene mer sinn, well et ass näischt,
wat de Rapport vun der Familljekommis-
sioun empêchéiere géif och eng Ajoute an
de Code pénal ze maachen, fir déi Disposi-
tiounen, déi an dësem Text stinn, wierklech
kënnen ze applizéieren.

D’Reiefolleg ass net ganz richteg. Et ass net
logesch, fir hei eng Complicitéit an eng Ten-
tative ze penaliséieren, wann d’Haaptinfrac-
tioun net besteet. Dat wär en evidenten
Avantage gewiescht, wann d’Saachen ze-
summekomm wären. Dann hätte mir hei an
der Sëtzung kënne ganz einfach en Amen-
dement zu dësem Gesetz maachen, an
dann dat heite fir d’éischt huelen, an dat
anert fir d’zweet. Mä ech mengen, dass et
net ëmmer op eng impeccabel Prozedur
ukënnt, wann d’Endresultat zu deene Pro-
blemer da soll richteg sinn.

Ech wollt zwou Saache soen, déi mer opge-
fall sinn, wéi ech mech virbereet hu fir dëse
Rapport, an zwar déi Differenzen zwëschent
„Trafic“ an „Traite“. Déi Begrëffer ginn oft
duercherneegehäit, well si ganz no beienee
leien. An trotzdeem sinn zwëschent deenen
zwee Begrëffer ganz grouss Differenzen.

Beim Trafic ass et esou, dass de Franchis-
sement vun enger Grenz, also en irréguliert
Iwwerschreide vun enger Grenz a sech d‘In-
fractioun duerstellt, während et bei der
Traite normalerweis och eng illegal Iwwer-
schreidung vun enger Grenz gëtt, mä déi
awer am Fong nëmmen en Niewenaspekt
ass vun den Elementer vum Mënschenhan-
del a sech.

Et ass och evident, dass d’Iwwerschreide
vun enger Grenz nëmmen a verschiddenen
Instrumenter, notamment am Palermo-Pro-
tokoll, indispensabel ass. Well no den Dis-
positioune vun der Konventioun vum Euro-
parot, kann et och eng Traite ginn, wann et
net eng Grenziwwerschreidung ass. Dat ass
eng vun deene groussen Differenzen zwë-
schent deenen zwee internationalen Instru-
menter, déi mer transposéieren.

Grob gesot, kënnt een et folgendermoossen
ausdrécken: Palermo ass eng international,
an dësem Fall eng UNO-Konventioun, déi
op déi klassesch Aart a Weis probéiert dem
Mënschenhandel bäizekommen; dat
heescht iwwert de Pénal, iwwert d’Strofe
vun deenen, déi eng Infractioun maachen.

Wat nëtzlech ass, dat ass, dass, fir dat kën-
nen ze maachen, hei ganz kloer Definitioune
kommen, Explikatioune kommen, wat fir eng
Elementer konstitutiv si vun der Traite. D’Ma-
dame Flesch huet se schonn hei am Detail
opgezielt, esou dass ech do net méi brauch
drop zréckzekommen.

Contrairement zum Palermo-Protokoll, ass
d’Philosophie vun der Konventioun vum Eu-
roparot eng ganz aner. Well et scho Konven-
tioune gëtt, déi de penalen Aspekt toiséie-
ren, ass hei den Accent op d’Protektioun
vun de Victimë geluecht, an och op d’Of-
schafung vu Violatioune vu Mënscherechter,
déi en evidenten Obstacel si fir d‘Gläichbe-
handlung zwëschent Männer a Fraen.

Doriwwer eraus ass nach philosophesch
eng Differenz mat dëser Konventioun vum
Europarot, andeem dass et eng Konven-
tioun ass, wou praktesch - fir d’éischt, wou
ech mech jiddefalls drun erënneren - e Kon-
trollorgan matgeschaaft gëtt - dat gëtt hei
GRETA genannt -, wat soll kontrolléieren,
wéi sech déi Konventioun vum Europarot an
der Praxis auswierkt.

Well wéi hei schonn ugeklongen ass vun en-
ger vun deenen zwou Vierriednerinnen, ass
dat heiten elo e gutt juristescht Instrument.
Mä gutt ass et nëmmen dann, wann et esou

applizéiert gëtt, dass déi Moyens humains
an déi Moyens financiers, déi mer brau-
chen, fir eng gutt Applikatioun ze maachen,
op der Héicht si mat der Qualitéit vun den
Texter, déi mer amgaange sinn ëmzesetzen.

Duerfir ass et fir mech héichinteressant fest-
zestellen, dass et hei méiglech war e Kon-
trollorgan an enger Konventioun ze schafen,
dee soll kontrolléieren, ob dann déi Konven-
tioun och wierklech esou an d’Praxis ëmge-
sat gëtt wéi dat soll sinn.

D’Plus-value vun der Konventioun par rap-
port zum Protokoll vu Palermo; et läit mer
um Häerz, fir Iech déi ganz kuerz ze erklä-
ren.

Éischtens - dat ass schonn ugeklongen -
ass hei d’Preventioun an d’Protektioun vun
der Victime den Haaptbut, während et an
där anerer Konventioun ganz kloer ass d’In-
fractiounen ze poursuivéieren.

Hei ass och en Aspekt vun der Preventioun
mat dran, deen normalerweis an enger pe-
naler Konventioun, wéi dem Protocole de
Palerme, net mat applizéiert gëtt.

Déi drëtt Differenz - an ech hunn déi och
schonn en marge uklénge gelooss -: Et
kann eng Traite ginn, ouni dass et eng
Grenziwwerschreidung gëtt, wat am Pa-
lermo-Protokoll net virgesinn ass. Et ass
also kloer, dass hei och Mënschenhandel
op nationalem Plang ka poursuivéiert ginn,
och ouni dass muss eng Organisation crimi-
nelle hannendru sinn. Eng individuell Orga-
nisatioun op engem nationalen Territoire vun
eenzelne Leit fält also net ënnert de Proto-
koll vu Palermo, mä e kann ënnert d’Kon-
ventioun vum Europarot falen. Och dat ass
eng grouss Ännerung.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Deen nächste Punkt ass, dass hei probéiert
gëtt, iwwert dës Konventioun eng Harmoni-
satioun iwwert den Traitement vun de Victi-
men a vun der Assistenz vun den Zeien er-
virzeruffen.

Et kann net sinn, dass bei transnationalen
Infractioune jiddwereen aneschters mat den
Zeien ëmgeet, wann eng Grenz iwwer-
schratt ass. Et wär nämlech schonns esou,
dass d’Auteure vum Trafic, an d’Zeien, déi
eventuell aussoe kéinten, sech géifen dat
Land eraussichen, wat déi beschten oder
déi favorabelst - fir si - Dispositiounen huet.
Dat Land wär dann an enger désagréabeler
Situatioun par rapport zu den Nopeschlän-
ner. Et géif am Fong den Trafic kënnen un-
zéien. Duerfir ass et absolut noutwendeg fir
d’Effikassitéit vun der Preventioun a vun der
Poursuite, dass d’Konditiounen an deene
verschiddene Länner ähnlech sinn.

Eppes aneschters ass enorm wichteg, an
zwar, dass et méiglech ass an der Europa-
rotskonventioun, dass Victimen, déi eng In-
fractioun gemaach hunn, net bestrooft ginn,
wa festgestallt ass, dass se zu deenen In-
fractioune gezwonge gi sinn.

Dat ass eng Iddi, déi et bis elo nach a ken-
ger internationaler Konventioun ginn ass.
Mat deem Beispill, wat d’Madame Flesch
uklénge gelooss huet, géif dat am Fong
heeschen, dass souguer dann, wann
d’Mendicitéit verbueden ass, dass wa mer
deen Tatbestand do géifen opdecken an un
d’Trafiquantë géifen erukommen, géif dat
net ipso facto heeschen, dass déi Leit, déi
ënner Contrainte forcéiert gi si sech der
Mendicitéit hinzeginn, misste mat bestrooft
ginn.

Ech mengen, dass dat wierklech en interes-
sant Element ass. D’Konventioun huet do-
riwwer eraus nach extra Dispositioune fir de
Kannerschutz, d‘Identifikatioun vun deene
Kanner a speziell Mesures d‘assistance.

Da schlussendlech - an dat ass fir mech op
jidde Fall d‘Häerzstéck aus der Konventioun
vum Europarot - gëtt et an där Konventioun
e Minimum-Délai vun 30 Deeg, deen een de
Victimë vun der Traite muss loossen, fir dass
si sech kënnen en connaissance de cause
iwwerleeën, ob si oder ob si net bereet sinn
an engem Prozess géint hir Trafiquanten
auszesoen.

Well wéi Der Iech all kënnt virstellen, ass dat
weder fir si nach fir hir Familljememberen
eng evident Saach. A si mussen och kën-
nen - an dofir ass dat och en Element, dat
an dëser Konventioun ganz staark ënner-
strach gëtt - op Zeieschutzmoossnamen
zréckgräifen, fir net hiert Liewen op d’Spill
ze setzen doduerch, dass se bereet wieren
an engem Traiteprozess auszesoen.

Dat si grosso modo déi Elementer, déi ervir-
zesträiche si bei der Konventioun.

Ech wollt dann nach eng lescht Iwwer-
leeung maachen an erklären, dass dat hei-
ten, dat heescht den Endiguement vun der
Traite, am Fong déi Ursaach war, firwat ech
eng Proposition de loi gemaach hunn iwwert
d’Prostitutioun, an zwar de leschte Mäerz.

Firwat hunn ech mech dee Moment fir déi
Démarche entscheet, obschonn et keng Dé-
marche gëtt, déi perfekt ass? Dat ass, well
aus internationale Studien erauskënnt, dass
de Fait, dass den Handel mat sexuellem Ver-
kéier ënner Strof ze stellen deen eenzege
Moyen ass, fir de Mënschenhandel en vue
vun der Prostitutioun anzedämmen. Well et
ass evident, wa Leit, déi wëlle Sue verdénge
mat der Exploitation sexuelle vun aneren,
dass déi net an e Land Fraen oder Kanner
oder Männer importéiere gi fir se zur Prosti-
tutioun ze zwéngen, wa se wëssen, dass si
sech selwer stroffälleg maachen, dass sech
d‘Clientë vun deenen trafiquéierte Leit
stroffälleg maachen an dass et dofir evident
ass, dass den Trafic massiv erofgeet, wa
mer déi richteg Législatioun eraussichen, fir
un d’Prostitutioun erunzekommen.

Da kommen ech, Här President - ech hat
Iech dat versprach, duerfir huet et e bësse
méi laang gedauert -, zu enger leschter Re-
marque. Wéi gesot, hunn ech déi Proposi-
tioun iwwert d’Prostitutioun virun engem
Joer gemaach. Si ass och hire Wee gaan-
gen, mä theoretesch hätt missen d’Regie-
rung no sechs Méint Positioun huelen a mir
hätten dann op jidde Fall kënnen hei déi
Propositioun virstellen. Dat ass wéi esou oft
net geschitt.

Soumat gëtt mer dann eigentlech déi Dis-
kussioun iwwert déi zwou international Kon-
ventiounen d’Geleeënheet, op déi Initiativ
do hinzeweisen. Och do gëtt et ganz kloer,
dass et net duergeet Bestëmmungen ze
hunn, déi einegermoossen an der Rei sinn.
Well eis Bestëmmungen iwwert d’Proposi-
tion-de-loië gesinn um Pabeier ganz gutt
aus, mä esou ass et mam Reglement, wéi
mat deenen heite Saachen, wa mer Bestëm-
mungen hunn, déi mer net uwenden, dann
huet et net vill Wäert fir se ze hunn.

Ech mengen duerfir, dass et gutt wier, dass
Dir, Här President, als Chef vun dësem héi-
jen Haus, am Zesummenhang mat dësem
Dossier, fir deen ech iwwregens den ona-
geschränkten Accord vu menger Fraktioun
bréngen, derfir géift suergen, dass och déi
Propositions de loi, déi vun de Kolleegen hei
agereecht ginn, conformément zu den Tex-
ter, déi mer hunn, an dëser Chamber be-
handelt ginn. Ech weess, dass eng nei Ré-
glementatioun en vue ass, mä dat ass kee
Fräifahrtsschäin fir entre-temps ze maa-
chen, wéi wann näischt geschitt wier.

Merci.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Hie ka jo
direkt äntwerten.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Err.
Ech wäert kucke wou déi Propositioun drun
ass an der Regierung rappeléieren, dass se
eng Stellung dozou soll huelen. Et ass elo
kee Riedner méi ageschriwwen, esou datt
et um Här Justizminister Luc Frieden ass fir
Stellung ze huelen.

❱❱❱ M. Luc Frieden, Ministre de la Jus-
tice.- Här President, léif Kolleeginnen a Kol-
leegen, de Projet de loi hei ass in extenso
presentéiert a kommentéiert ginn. Ech géif
wëlle souwuel der Rapportrice wéi all dee-
nen aneren Deputéierte Merci soe fir hir In-
terventioun.

Mir sinn eis eens en fait, wat d’Finalitéit an
d’Wichtegkeet vum Schutz vu Mënschen
ubelaangt, mat deene gehandelt gëtt. Eleng
déi Wierder beieneen ze setzen, ass scho
skandaléis: Handel a Mënschen. De
Mënsch ass net en Objekt, mat deem ee
kann handelen. Duerfir ass et gutt, datt sou-
wuel eis national Dispositioune wéi déi inter-
national Konventiounen dat streng verbid-
den.

Ech wëll och drun erënneren, datt déi éischt
Dispositiounen an deem dote Beräich ganz
am Ufank, wéi ech Justizminister war, ge-
maach gi sinn; esou 1999. Dat am Kontext
iwwregens vun engem Text géint d’sexuell
Exploitatioun vun de Kanner. Hei gi se nach
méi prezis gemaach. Hei gi se verbessert.
Hei komme Circonstances aggravantes
derbäi. Dat ass eng gutt Saach an duerfir
sinn ech frou, datt dat hei eng breet
Zoustëmmung an der Chamber fënnt.

Et ass eng komplex Problematik an et geet
effektiv net duer, datt een den Text huet.
D’Uwendung vum Text ass wuel esou wich-
teg. Ech mengen, datt et normal ass, an ech
beäntwerten och domadder déi Fro, déi
awer fir mech evident ass, vun der Madame
Flesch, datt och hei den Élément intention-
nel wéi ëmmer erëm am Strofrecht eng
wichteg Roll spillt.

Et schéngt mer ganz kloer, datt een och
muss an dësem wéi och an anere Beräicher
kucken, wat an der Jurisprudenz do ass. Et
soll ee sech Rendez-vous ginn, fir an en-
gem Joer, wa vläicht déi eng oder déi aner
Jurisprudenz do ass, nach eng Kéier ze ku-
cken, wéi dat heiten an der Praxis ugewannt
gëtt. Ech mengen, datt deen Text hei duer-333388 www.chd. lu
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geet an datt deen och net onbedéngt muss
verbessert ginn.

Wat der Madame Err hir Proposition de loi
ubelaangt, esou si mer wéi bei all anerer
Proposition de loi amgaangen doriwwer ze
diskutéieren. Do ginn et ënnerschiddlech
Vuen driwwer. Déi sinn net op enger Säit
vum Dësch oder op där anerer Säit vum
Dësch vun der Regierung; déi gi queesch
duerch d’Regierung. Wa mer eng gemein-
sam Vue doriwwer hunn, wäert d’Regierung
och dozou Stellung huelen. Déi Vue hu mer
fir de Moment nach net. Ech géif och men-
gen, hei an Äre Fraktiounen, an all de Frak-
tioune géif et och doriwwer keng eestëm-
meg Vue ginn. Dat Thema hu mer iwwre-
gens schonn emol heibannen diskutéiert.

Wat d’Fro vun der Madame Flesch ube-
laangt iwwert d’Mendicitéit, esou ass dat
eng Fro, déi mer ganz um Häerz läit. Ech si
frou, datt d’Madame Flesch hei d’Regierung
encouragéiert oder ënnerstëtze wäert, wa
se Schrëtt wäert ënnerhuelen. Ech soen
Iech just, datt ech déi Schrëtt, déi ech do
wäert ënnerhuelen, gären am Virfeld géif
mat der Chamberskommissioun diskutéie-
ren. Well et ass esou, datt mer haut keng ju-
ristesch Handhab hunn an datt all juristesch
Handhab, déi een do mécht, natierlech eng
Aschränkung vu verschiddene Grondfräi-
heete mat sech zitt.

D’Madame Flesch huet dann normalerweis
hei eng ganz grouss Ried gehalen, wou se
fonnt huet, mir géifen d’Grondfräiheeten
aschränken. Wa mer also eppes maache
wéi Platzverweis, wéi an Däitschland, wou
een also net méi dierf op verschidde Plaze
goen, da wär ech frou, wann all Partei dat
géif total ënnerstëtzen. Da muss d’Police
also kënne soen: An där doter Strooss dierf
déi an déi Persoun net méi sinn.

Wat fir Kontrolle mécht een do? Ech hunn
also geduecht, well ech am Fong méi frei-
heitsliebend sinn, wéi d’Madame Flesch dat
och beschreift, datt dat ganz vill Froen op-
werft. Dofir géif ech proposéieren, datt mer
an enger vun deenen nächste Commission-
juridiquen deen Text géife kucken, deen
Däitschland huet, dee Frankräich net huet.
Wa mer do e Konsensus fannen, da misst et
jo einfach sinn, fir am nächste Mount esou
ee Projet de loi ze maachen.

Ech mengen, datt de Platzverweis ganz vill
Problemer opwerft. Dofir wär ech frou, wa
mer, fir esou een Text ze maachen, Unani-
mitéit an der Chamber kéinten hunn. Ech
hunn déi Texter do, well ech mech mat där
Fro an deene leschte Wochen - géif ech
soen - fënnef, sechs Stonnen ofginn hunn,
fir ze kucke wéi mer dee Problem an de
Grëff kréien.

D’Fransousen hu keng esou Dispositioun an
d’Fransouse soen, et wär ganz schwiereg
Mënschenhandel nozeweisen. Dofir hunn
d’Fransouse bis elo keng Aktioune géint déi
dote Saache gemaach. En plus hutt Dir en
Immigratiounsgesetz hei gestëmmt, wat et
net erlaabt, déi Leit op eng durabel Aart a
Weis aus dem Land ze schécken, well se
Member vu der Europäescher Unioun sinn.

Déi ganz Problematik kënne mer zesum-
men, wa méiglech mam Immigratiounsmi-
nister, an der Commission juridique be-
schwätzen. Ech fannen, d’Situatioun ass net
gutt, mä an anere Länner ass se och net
gutt. Et gëtt an enger fräier Gesellschaft net
einfach fir Leit, déi just do sëtzen an hee-
schen, kënne vun där Plaz ewech ze kréien.
Dat ass eng Problematik, déi ech als ganz
seriö emfannen, wou ech wëll eppes maa-
chen, wou ech och a Kontakt si mat der
Geschäftswelt vun der Stad Lëtzebuerg, fir
also ze kucken eng Solutioun ze fannen, déi
och eng breet Majoritéit, wann net eng Una-
nimitéit an dësem Parlament fënnt. Ech si
frou, datt d’Madame Flesch do bereet ass,
d’Regierung op deem Wee mat gudde Sug-
gestiounen ze begleeden.

Wat deen anere Projet de loi ubelaangt an
d’Fro vun der Opposition formelle am Text
vum Projet de loi 5874, esou ass dat awer,
Madame Flesch, eng Fro, déi sech net un
d’Regierung adresséiert, mä un d’Chamber.
D’Chamber décidéiert, ob se enger Opposi-
tion formelle vum Statsrot Rechnung dréit
oder net.

D’Regierung ass der Meenung, datt deen
Text, dee mer proposéiert hunn, e gudden
Text ass. Et ass och net esou, datt deen een
Text ee vun der Familljeministerin ass an
deen aneren ee vum Justizminister. All Projet
de loi dréit d’Handschrëft vun der ganzer Re-
gierung.

Ech mengen, datt d‘Kommissioun vun der
Madame Andrich sollt déi Fro kucken. Am
Prinzip, wa mer wëllen de Projet de loi stëm-
men a mat Zäit stëmmen, muss ee vläicht
där Opposition formelle Rechnung droen.
Mä dat ass awer wierklech an den Hänn
vum Parlament an net vun der Regierung.
D’Regierung wäert op jidde Fall net en neie

Projet oder en amendéierte Projet zu deem
dote Sujet erabréngen, an et ass un der
Kommissioun ze décidéieren, wat si mat där
Opposition formelle mécht.

Dat wéi gesot, Här President, zum Projet sel-
wer, deen hei zur Ofstëmmung läit. Ech be-
gréissen déi grouss Unanimitéit. Ech hoffen,
datt en an der Praxis gebraucht gëtt, wa
Mënschenhandel opgedeckt gëtt. Mën-
schenhandel ass eng absolut inakzeptabel
Situatioun, an duerfir fënnt alles, wat derzou
bäidroe kann, datt mer de Mënschenhandel
méi staark bekämpfe kënnen, eis Ënnerstët-
zung.

Duerfir sinn ech dankbar, am Numm vun der
Regierung, fir déi breet Ënnerstëtzung, déi
dat hei am Parlament fënnt.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister
Frieden. D’Madame Flesch huet elo
d‘Wuert.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Merci,
Här President. Zum Plazverweis: Ech men-
gen, do kennt den Här Minister Frieden
ganz genee d’Positioun vu menger Partei.
D’Autoritéite vun der Stad Lëtzebuerg, bei
deene meng Partei vertrueden ass, hu ver-
schiddentlech gefrot, dass ee soll iwwert
déi Problematik nodenken. D’Polizei freet et.
Mir wëssen och, dass et net einfach ass, mä
mer hunn awer kënnen an Däitschland fest-
stellen, dass dat et der Polizei heiansdo er-
méiglecht Problemer ze léisen, a mer men-
gen et wier derwäert, dass een doriwwer
géif schwätzen an dass ee géif versichen
do zu enger Léisung ze kommen, fir déi mer
eng Base légale brauchen. Ech sinn also
frou vum Minister ze héieren, dass hien elo
endlech bereet ass an d’Commission juri-
dique ze kommen, fir iwwer esou Saachen
ze schwätzen.

Dat Zweet, wat ech wollt soen, ass, dass bei
där Mendicitéitsgeschicht, déi ech uge-
schwat hunn, wat mech do am meeschte
schockéiert ass d’Informatioun, déi ech kritt
hunn, déi schéngt drop hinzeweisen, dass
déi Leit vun Trafiquanten „gemanaged“ a
mëssbraucht ginn. Duerfir froen ech mech,
ob et am Sënn vun där Législatioun, wéi déi,
déi mer amgaang sinn ze schafen, a vun där
Législatioun, wou d’Fransousen anschei-
nend schonn en Artikel an hirem Code pénal
hunn, keng Méiglechkeet gëtt, net déi Leit ze
bestrofen - loin de moi cette idée -, mä déi
Trafiquanten, déi déi Leit mëssbrauchen?
Dat ass jo précisément dat, wat mer versiche
mat dësem Text ze verbidden. An duerfir,
mengen ech, géif sech do eng Opportunitéit
bidden, fir mat de franséischen Autoritéiten
ze kucken, ob een net iwwert dee Wee de
Problem kéint an de Grëff kréien.

Merci Här President.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Flesch. Dir Dammen an Dir Hären, mir kom-
men elo zum Vote iwwert dëse Projet de loi.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5860 ass eestëmmeg uge-
holl mat 60 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Fa-
bienne Gaul, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul
Schaaf, Marco Schank (par Mme Nancy
Arendt), Marc Spautz, Mme Martine Stein-
Mergen, MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel,
Lucien Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par Mme
Claudia Dall’Agnol), John Castegnaro, Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre
Klein, Mme Lydia Mutsch, MM. Roger Negri,
Jos Scheuer (par M. Roland Schreiner), Ro-
main Schneider, Roland Schreiner et Mme
Vera Spautz (par M. Roger Negri);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par Mme
Colette Flesch), Mme Anne Brasseur, M.
Fernand Etgen, Mme Colette Flesch, MM.
Charles Goerens, Paul Helminger,
Alexandre Krieps, Claude Meisch et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox
(par M. Claude Adam) et Mme Viviane Lo-
schetter (par M. François Bausch);

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Nächste Punkt vun eisem Ordre du jour, léif
Kolleeginnen a Kolleegen, ass de Projet de
loi 5555, d’Direktiv iwwert d’Beschrëfte vum
Energieverbrauch vun Haushaltsapparater.
D’Wuert huet de Rapporteur, den honorabe-
len Här Bodry, deen ersat gëtt duerch den
honorabelen Här Castegnaro.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- De Rap-
porteur, dee représentéiert gëtt duerch den
Här Castegnaro.

❱❱❱ M. le Président.- Wéi d’Madame
Flesch ganz richteg bemierkt, den Här Rap-
porteur ass représentéiert duerch den ho-
norabelen Här Castegnaro. Här Casteg-
naro, Dir hutt d’Wuert.

5. 5555 - Projet de loi trans-
posant la directive 92/75/CEE
du Conseil du 22 septembre
1992 concernant l’indication
de la consommation des ap-
pareils domestiques en éner-
gie et en autres sources par
voie d’étiquetage et d’infor-
mation uniformes aux pro-
duits

Rapport de la Commission de l’Écono-
mie, de l’Énergie, des Postes et des
Sports

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP), en
remplacement de M. Alex Bodry (LSAP),
rapporteur.- Merci, Här President. Ech hof-
fen op der Héicht vun der Tâche ze sinn a si
mer der Éier bewosst, de verhënnerte Rap-
porteur Alex Bodry haut de Mëtteg hei ver-
trieden ze däerfen. Ech wëll him och direkt
Merci soe fir dee schrëftleche Bericht.

Bei deem Projet de loi, deen hei virläit, dem
5555, geet et ëm d’Ëmsetzung vun enger
Direktiv, nämlech 92/75/CEE aus dem Joer
1992 iwwer, an ech liesen dat op Fran-
séisch, «l‘indication de la consommation
des appareils domestiques en énergie et en
autres sources par voie d’étiquetage et d’in-
formation uniformes aux produits», oder op
Lëtzebuergesch gesot, et geet ganz einfach
ëm d’Kennzeechnung vun Haushaltsappa-
rater bezüglech de Ressourcëverbrauch,
dee se hunn, respektiv de Verbrauch, an dat
ganz besonnesch un elektrescher Energie.

Betraff si folgend Apparater: d’Frigoen,
d’Tiefkühler, oder kombinéiert Apparater,
Wäschmaschinnen, Trockner, oder kombi-
néiert Apparater, Spullmaschinnen, elek-
tresch Uewen, waarmt Waasser, Boiler mat
oder ouni Reservoir, Liichtmëttel, also Bire fir
ze liichten, Klimaanlagen. All dës Geräter
musse beim Verkaf, oder wa se verlount
ginn, oder bei enger Location en vente mat
enger Etikett gekennzeechent sinn. Déi Eti-
kett muss dann Opschloss ginn iwwert de
Ressourcëverbrauch, an et muss och en
entspriechend Informatiounsblat derbäi sinn.

Ausserdeem verflicht déi Direktiv de Liefe-
rant eng technesch Dokumentatioun bereet-
zehalen, déi et erméiglecht, dass déi Anga-
ben, déi op der Etikett sinn, och iwwert d’In-
formatiounsblat nogepréift kënne ginn. Dës
Dokumentatioun, an dat ass net oninteres-
sant, muss et nach mindestens fënnef Joer
nom eventuelle Produktiounsstopp vun
deem betreffende Gerät ginn.

Des Weidere verbitt d’Direktiv d’Ubrénge
vun Etiketten oder Symboler, déi net kon-
form zur Direktiv sinn, oder déi irreführend
wieren. Ausgeholl vun dësem Verbuet sinn
déi unerkannt national an europäesch Öko-
labelen. Fir d’Iwwerwaachung vun dëse Re-
gelen ass déi nei geschafe Verwaltung, d’IL-
NAS, déi mer virun e puer Méint hei votéiert
hunn, zoustänneg. D’Klassifizéierung vun
Haushaltsapparater no hirem Energiever-
brauch gëtt et natierlech schonn zënter
laangem. Mir wëssen alleguer, a mir kennen
déi Etiketten, déi vun A, A+, A++, B, C an
esou weider schwätzen, respektiv och nach
mat ënnerschiddleche Faarwen, gréng,
giel, orange an esou viru versi sinn. Déi
fënnt een op de Frigoen, op de Wäschma-
schinnen, an déi informéieren eben iwwert
den Energieverbrauch vun engem Gerät.

Den Ëmweltminister huet grad elo virun e
puer Deeg eng Campagne lancéiert, mat
där d’Biergerinnen an d’Bierger zum Kaf vu
méi spuersame Kill- a Gefréierschief ani-
méiert solle ginn, an déi sinn ebe just op där
Klassifizéierung opgebaut. Et muss een
awer dobäi soen, dass déi Mesure net nëm-
men eng Ëmweltmesure an dësen Zäiten
duerstellt, mä sécherlech och derzou bäi-
dréit fir de Konsum héichzehalen.

D’Klassifizéierung huet op d‘mannst dräi
Virdeeler: Éischtens ass et am Interessi vum
Verbraucher, deen doduerch d’Méiglech-
keet kritt déi Apparater ze kafen, déi den
niddregsten Energieverbrauch hunn, an do-
mat dann och boert Geld op der Waasser-
oder Stroumrechnung spuere kann. Zwee-
tens erliichtert eng europawäit eenheetlech
Klassifizéierung an Etikettéierung de grenz-
iwwergräifenden Handel. Besonnesch hei
an der Groussregioun ass dat interessant,
well et erlaabt e méi liichte Vergläich vum
Ugebuet ze maachen. Drëttens ass déi
Klassifizéierung am Interessi vun der Ëm-
welt, well eben duerch si energieeffizient,
spuersam Apparater kloer vun aneren ze
ënnerscheede sinn, an domat de Res-
sourcëverbrauch natierlech ka reduzéiert
ginn.

D’Fro stellt sech allerdéngs, firwat d’Cham-
ber elo eréischt am Mäerz 2006 mat dësem
Projet de loi befaasst ginn ass, obwuel jo
d’Direktiv schonn aus dem Joer 1992 da-
téiert? Bis elo war et esou, dass d’Regie-
rung respektiv den zoustännegen Energie-
minister d’Direktiv 92/75/CEE an hir ver-
schidden Directives d’application via Règle-
ments grand-ducaux an d’nationaalt Recht
ëmgesat huet, an zwar op der Basis vun en-
gem Gesetz vum 9. August 1971 «concer-
nant l’exécution et la sanction des décisions
et des directives ainsi que la sanction des
règlements des Communautés europé-
ennes en matière économique, technique,
agricole, forestière, sociale et en matière de
transports».

Elo muss een awer wëssen, dass déi Regle-
menter net ëmmer applicabel sinn, beson-
nesch fir Matièren, déi laut eiser Verfassung
de Gesetzer virbehale sinn. A sengem Avis
vum 5. November 2002 zu zwee grouss-
herzogleche Reglementer iwwer Climatiseu-
ren an Iewen huet de Statsrot dat ganz kloer
bemängelt. Esou wéi en och bemängelt
huet, dass d’Etikettéierungsflicht en Agrëff
an d’Liberté de commerce géif duerstellen,
déi am Artikel 11, Paragraph 6 vun der Ver-
fassung verankert ass, an dass duerfir e Rè-
glement grand-ducal net duergeet, mä e
formellt Gesetz muss gemaach ginn. Domat
huet de Statsrot, an e mécht dat gewéinlech
an deene Matièren do, eng séier liberal In-
terpretatioun vun der Verfassung virgeholl.

Dës Interpretatioun ass zwar an engem ju-
risteschen Avis vum Ministère de l’Écono-
mie contestéiert ginn. Schlussendlech huet
de Wirtschaftsminister awer décidéiert, fir
dem Conseil d’État Folleg ze leeschten, an
huet en entspriechende Projet de loi ausge-
schafft.

Nieft dësen Iwwerleeungen ass dat Gesetz
awer och néideg ginn, fir deene virgesin-
nene penale Sanktiounen eng legal Basis ze
ginn.

De Projet de loi ass also de 16. Mäerz 2006
vum Wirtschafts- an Energieminister Jean-
not Krecké an der Chamber hannerluecht
ginn. De 7. Februar 2007 huet d’Chambre
de Commerce hiren Accord zu deem Projet
ginn. Och de Statsrot huet an engem éisch-
ten Avis vum 1. Mee keng grondsätzlech
Beanstandungen ugemellt. Esou konnt den
11. Oktober d’Ekonomieskommissioun den
Dossier ufänken an hire President, den Alex
Bodry, ass deemools zum Rapporteur ge-
nannt ginn. Den 2. Abrëll d’lescht Joer huet
d’Kommissioun eng Rei vun Amendementer
ugeholl, déi vum Statsrot den 9. Dezember
2008 dann och positiv aviséiert gi sinn. An
den 22. Januar ass de schrëftleche Rap-
port vun der Kommissioun ugeholl ginn.

D’Kommissioun empfehlt der Chamber, dat
Gesetz an där Form, wéi et virläit, unzehue-
len. Ech wéilt och den Accord vun der
LSAP-Fraktioun dozou bäidroen an ech si
glécklech a frou doriwwer, dass ech als
Stellvertrieder kee Kuerzschloss gebaut
hunn an d’Haus net an d’Däischtert versat
hunn.

(Hilarité)

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!
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❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Casteg-
naro. D’Madame Françoise Hetto-Gaasch
huet als Éischt d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ Mme Françoise Hetto-Gaasch
(CSV).- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, erlaabt mer fir unzefänken dem Alex
Bodry villmools Merci ze soe fir säi schrëft-
leche Rapport an dem Här Castegnaro fir
seng mëndlech Ausféierungen.

De Gesetzesprojet, dee mer hei virleien
hunn, erlaabt et endlech, déi europäesch
Direktiv 92/75 an nationaalt Recht ëmzeset-
zen. Bis ewell hat de Gesetzgeber et virge-
zunn, déi verschidden Exigenze vun dëser
Direktiv duerch groussherzoglech Regle-
menter ëmzesetzen, déi op engem Gesetz
vun 1971 gefousst hunn a woumadder de
Conseil d’État net esou ganz averstane war.
Heimadder schafe mer also elo e legale Ka-
der, fir déi Direktiv eent zu eent ëmzesetzen.

D’Chambre de Commerce hirersäits be-
gréisst et, dass dëst Gesetz eng effikass
Handelsfräiheet erlaabt.

De Projet de loi 5555 bezitt sech op eng
ganz Partie Haushaltsapparater; ech wëll se
net nach eng Kéier all opzielen, den Här
Castegnaro huet dat schonn am Detail ge-
maach. De Konsument soll duerch dëst Ge-
setz genee informéiert ginn, wat de Ver-
brauch u Stroum an aner Energieformen
ubelaangt. Doduerch ass hien amstand, en
Apparat auszewielen, net nëmmen no Präis-
kritären, mä och no Ëmweltkritären.

Den exakte Verbrauch vun de jeeweilegen
Apparater gëtt nämlech op enger Etikett
festgehalen an erlaabt et dem Client ze ver-
gläichen. Wann den Apparat x zwar even-
tuell méi bëlleg ass wéi den Apparat y, de
Verbrauch awer duebel esou héich ass, wat
sech natierlech och op de Portmonni aus-
wierkt, esou gëtt de Client finalement net
duerch en „tape-à-l’œil“-Präis zum Kaf ver-
fouert, mä hie keeft en connaissance de
cause deen Apparat, dee präislech an ener-
getesch dee beschten ass.

An Zäiten, wou d’Energiepräisser permanent
klammen, wou eis Ëmwelt eis ëmmer méi
dacks ze verstoe gëtt, dass et héich Zäit gëtt
rücksichtsvoll mat hir ëmzegoen, an eben dë-
ser Zäit ass den Energieverbrauch fir jiddwer-
een e Kritär. Verkafsargument gëtt deemno fir
de Producteur net nëmmen de Präis, mä och
den Energieverbrauch.

Déi potenziell Keefer kréien op der Etikett all
Informatiounen, déi se brauchen, fir an där

grousser Panoplie vun Offeren den Apparat
mam beschten energetesche Rendement
auszewielen. Si kënnen no objektive Kritäre
vergläichen a kafe schlussendlech ver-
brauchsoptiméiert Maschinnen. E Beispill:
Nei, modern Wäschmaschinne brauche
manner Stroum, manner Waasser, si schlei-
dere besser wéi hir Virgänger a si hunn am
Fong geholl an anere Wierder en optimalen
Energieasaz. De Keefer gëtt also duerch
eng exakt Informatioun esou orientéiert,
dass hie sech fir en Apparat décidéiert, dee
manner Energie verbraucht wéi en aneren.

D’Konsequenz dovunner ass, dass d’Pro-
ducteuren hirersäits déi néideg Mesuren er-
gräife mussen, fir den Energieverbrauch
vun hiren Apparater erofzesetzen. Wie sech
net drun hält, seng Apparater mat den néi-
degen Informatiounen ze etikettéieren, wie
falsch Informatiounen un de Konsument
weidergëtt, wien en Apparat op de Marché
bréngt, deen net zougelooss ass, dee muss
mat ferme Strofe rechnen. An déi leien të-
schent 250 a 25.000 Euro.

Mir als CSV begréissen dëst Gesetz, wat
dem Konsument hëlleft, dee richtege Choix
ze maachen. E Choix am Sënn vun der Ëm-
welt an am Sënn vum Konsument sengem
Portmonni. Här President, Dir Dammen an
Dir Hären, ech soen Iech Merci fir d’No-
lauschteren a bréngen och heimadder den
Accord vu menger Fraktioun.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Hetto. Den Här Berger huet d’Wuert nach.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Ech wéilt och am Numm vun ei-
ser Fraktioun dem Rapporteur Merci soe fir
säin ausféierleche Bericht. Ech mengen, en
huet dat mindestens gradesou gutt, wann
net besser gemaach wéi den Här Bodry,
deen am Fong geholl virgesi war.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Oh jo!

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Zum Sujet.
Energie spueren ass méi aktuell wéi jee an
et ass wichteg, dass d’Bierger och optimal
informéiert ginn. Et ass jo d’Zil vun dësem
Projet de loi, fir an déi Richtung ze goen.
Duerfir kann ech och hei den Accord vu
menger Fraktioun zu dësem Projet erabrén-
gen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Berger.
Den Här Henckes huet d’Wuert nach gefrot.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes
(ADR).- Här President, ech wëll och dem
Rapporteur fir säi schrëftlechen an deem

anere Rapporteur fir säi mëndleche Bericht
Merci soen. Ech wëll just eppes hei festha-
len. Dat ass, datt, wann een eng ëmwelt-
frëndlech a konsumentefrëndlech Direktiv
wëllt ëmsetzen, da brauch dat hei an dësem
Land 16 Joer. Well dës Direktiv datéiert vum
22. September 1992.

❱❱❱ M. le Président.- Et ass jo net ëmmer
esou gaangen.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Do gesäit een heiansdo, wou bei de Regie-
rungen déi néideg richteg Prioritéite leien.

❱❱❱ Une voix.- Si hunn ugefaangen.

❱❱❱ Une autre voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Dir Dammen an Dir
Hären, wann deem näischt méi bäizefügen
ass an d’Regierung mat allem d’accord ass,
wat gesot ginn ass,...

(Brouhaha)

❱❱❱ M. Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce extérieur.- Här
President, dat ass esou.

M. le Président.- Den Här Wirtschaftsmi-
nister Krecké ass d’accord. Da schreide
mer zur Ofstëmmung.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5555 ass ugeholl mat 57 Jo-
Stëmmen, bei 1 Nee-Stëmm.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Fa-
bienne Gaul, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul
Schaaf, Marco Schank (par M. Norbert Hau-
pert), Marc Spautz, Mme Martine Stein-Mer-
gen, MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien
Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par Mme Clau-
dia Dall’Agnol), John Castegnaro, Mmes
Claudia Dall’Agnol, Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia Mutsch
(par M. Roland Schreiner), MM. Roger Negri,
Jos Scheuer (par M. John Castegnaro), Ro-
main Schneider, Roland Schreiner et Mme
Vera Spautz (par M. Roger Negri);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par Mme
Colette Flesch), Mme Anne Brasseur, M.
Fernand Etgen, Mme Colette Flesch, MM.
Charles Goerens, Paul Helminger (par M.
Eugène Berger), Alexandre Krieps, Claude
Meisch et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss et Henri Kox
(par M. François Bausch);

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

A voté non: M. Fernand Diederich.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Dir Dammen an Dir Hären, mir kommen
dann zum Projet de loi iwwert d’Compatibi-
lité électromagnétique. Och bei dësem Pro-
jet sollt den Här Bodry Rapporteur sinn, an
et ass nees eng Kéier den honorabelen Här
Castegnaro, deen hei d’Roll vum Rappor-
teur iwwerhëlt. Här Castegnaro, Dir hutt
d’Wuert.

6. 5684 - Projet de loi rela-
tive à la compatibilité élec-
tromagnétique

Rapport de la Commission de l’Écono-
mie, de l’Énergie, des Postes et des
Sports

❱❱❱ M John Castegnaro (LSAP), en rem-
placement de M. Alex Bodry (LSAP), rap-
porteur.- Merci, Här President. Kolleeginnen
a Kolleegen, och hei vertrieden ech de Rap-
porteur, den honorabelen Här Alex Bodry,
an ech soen him Merci fir de schrëftleche
Rapport, deen Iech virläit.

De Projet de loi 5684 iwwert d’Compatibilité
électromagnétique setzt d’Direktiv
2004/108/CE (Directive CEM) an nationaalt
Recht ëm. Déi Direktiv ersetzt eng fréier Di-
rektiv aus dem Joer 1989. Si ass zënter dem
1. Januar 1992 onverbindlech a Kraaft an
zënter dem 1. Januar 1996 souguer obli-
gatoresch.

D’Zil vun der Direktiv ass, de fräien Handel
mat elektronesche Geräter an der gesamter
Europäescher Unioun ze garantéieren a
gläichzäiteg fir en erträglechen Niveau un
elektromagnéitescher Strahlung ze suergen
- hoffe mer jiddefalls. Et soll duerch harmo-
niséiert Norme garantéiert ginn, dass sech
verschidden elektresch Geräter an Installa-
tiounen net géigesäiteg duerch hir elektro-
magnéitesch Strahlunge stéieren,…

(Interruption)

…net dass se e Problem fir d’Mënsche kéin-
ten duerstellen.

Dee gesondheetlechen Aspekt, nämlech de
Schutz vum Mënsch virun Elektrosmog, gëtt
am Exposé des motifs vum Projet de loi net
ausdrécklech erwähnt.
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Déi Direktiv ënnerscheet zwëschen Appara-
ter an Installations fixes. Während en Appa-
rat en eenzelne Géigestand ass, deen als
solchen och certifiéiert ka ginn, ass eng fix
Installatioun eng aus verschidden Deeler
zesummegesaten Anlag, déi zudeem per-
manente Verännerungen ënnerleie kann an
déi duerfir no anere Regelen a Prozedure
certifiéiert muss ginn, wéi dat beim eenzel-
nen Apparat de Fall ass.

Dëse Projet de loi definéiert déi wesentlech
technesch Ufuerderungen - Exigences es-
sentielles -, deenen elektresch Geräter an
Anlagen entsprieche mussen. Doniewent
gëtt mat deem Projet de loi och eng Verein-
fachung vun den administrative Prozedure
virgeholl, well an Zukunft net méi zwangs-
leefeg en drëtten Organismus ageschalt
muss ginn, fir e Gerät oder eng Installatioun
ze certifiéieren.

Mat deem Projet de loi soll awer och d’Traça-
bilité vum Fabrikant, also d’Spueresécherung
vun esou Apparater an Anlage verbessert
ginn; wat och e Virdeel ass, well d’Iwwerwaa-
chung vum Maart doduerch vereinfacht gëtt.

De Projet de loi 5684 ass de 14. Februar
2007 vum Wirtschaftsminister an der Cham-
ber hannerluecht ginn. Den 11. Oktober
2007 huet d’Ekonomieskommissioun hire
President Alex Bodry als Rapporteur ge-
nannt. Den 13. Mäerz huet d’Chambre de
Commerce hiren Avis ofginn, an d’Chambre
des Métiers den 2. September 2008. Béid
Beruffschamberen hunn de Projet grond-
sätzlech positiv bewäert.

Am éischten Avis allerdéngs vum Conseil
d’État, datéiert vum 1. Abrëll 2008, huet de
Statsrot eng ganz Rei vun Oppositions for-
melles formuléiert. An déi hu betraff: éisch-
tens déi feelend Preziséierung vun de Me-
suren, déi den ILNAS am Rahme vu senger
Kontrollaktivitéit ergräife kann; zweetens
d’Zesummespill vun dësem Projet de loi mat
deem Projet, deen an der Tëschenzäit zum
ILNAS-Gesetz ginn ass, wat den ILNAS
duerch d’Gesetz reell geschaf huet op dem
Niveau vun de penalen an administrative
Sanktiounen; dann eng aner Opposition for-
melle iwwert d’Fro vun der Veröffentlechung
vun den techneschen Normen am Mémorial
- wat iwwregens eng Remarque ass, déi de
Statsrot regelméisseg dann, wa se ubruecht
ass, och esou mécht -; an eng weider Op-
position formelle betrëfft déi geplangte Re-
troaktivitéit vum Gesetz.

Den 18. Juni 2008 huet d’Kommissioun
eng éischt Serie vun Amendementer uge-
holl, déi de 25. November vum Statsrot avi-
séiert gi sinn, mä de Statsrot hat dann nach
ëmmer eng Beanstandung a Bezuch op déi
virgesi Sanktiounen, sou dass d’Kommis-
sioun den Text den 1. Dezember eng
zweete Kéier huet missen amendéieren.
Den zweeten Avis complémentaire, deen
den 19. Dezember koum, ass schlussend-
lech da positiv ausgefall.

Den 22. Januar dëst Joer konnt de schrëft-
leche Rapport an der Kommissioun ugeholl
ginn. Et gouf do nach e Bréifwiessel të-
schent der Chamber an dem Statsrot fir
zwee materiell Feeler ze behiewen, mä och
dat ass an d’Rei gaang. An esou kann ee
soen, dass no ganz villem Hin an Hier mer
elo um Punkt sinn, fir dee Projet de loi of-
zestëmmen.

D’Kommissioun schléit der Chamber vir,
deen Text, an där Form wéi e virläit, unze-
huelen. D’LSAP wäert dat op jidde Fall maa-
chen.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Casteg-
naro. D’Fraktiounen, gesinn ech, sinn alle-
guerte mat den Ausféierunge vun deenen
zwee Rapporteuren - deene vun deem,
deen de schrëftleche Rapport gemaach
huet, an deene vum Här Castegnaro - d’ac-
cord. Den Här Berger freet nach d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Pardon,
Här President. Ech wollt och nach eng Kéier
dem Ersatzrapporteur hei Merci soe fir säin
ausféierleche Rapport. Et ass eng ganz
komplex Matière. Hien huet sech schnell do
erageschafft. An ech mengen, hien huet e
bessere Rapport gemaach wéi den Här Bo-
dry dat jee hätt kënne maachen. Mir be-
daueren e bëssen, datt mer an Zukunft net
méi kënnen op déi Kompetenz hei wäerte
kënnen zréckgräifen.

Mä dat gesot géif ech awer den Accord vun
der demokratescher Fraktioun hei erabrén-
gen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Berger.
Dann huet d’Madame Hetto d’Wuert.

❱❱❱ Mme Françoise Hetto-Gaasch
(CSV).- Här President, Dir Dammen an Dir

Hären, ech fänken nach eng Kéier d’sel-
wecht u wéi elo éineschter, nämlech an-
deem ech dem Rapporteur Här Bodry vill-
mools Merci soe fir säi schrëftleche Rapport
an dem Här Castegnaro och fir déi mënd-
lech Explikatiounen.

Bei dëser Direktiv, déi mer an d’nationaalt
Recht ëmsetzen, geet et wéi gesot ëm déi
elektromagnéitesch Verträglechkeet vun
deene verschiddensten Apparater, déi mer
an eise Butteker ze kafe kréien. Mat dëser
Direktiv soll verhënnert ginn, dass beim Be-
trib vun elektreschen oder elektroneschen
Apparater aner Apparater oder och Funk-
an Telekommunikatiounsanlagen an hirer
Funktioun gestéiert ginn. Mat dëser Direktiv
gëtt deemno séchergestallt, dass dës Ap-
parater ënnereneen elektromagnéitesch
verträglech sinn.

Wat heescht dat elo konkret? Majo, e Bei-
spill: Wann ee sech doheem eppes a sen-
ger Mikrowell wëllt preparéieren, dann ass
ganz einfach garantéiert, dass duerch de
Betrib vun dëser Mikrowell dem Noper seng
Televisioun net duerch elektromagnéitesch
Strahlungen an hirem Fonctionnement ge-
stéiert gëtt.

Dat heescht awer och, dass weder de Poli-
zeifunk nach de Funkverkéier tëscht dem
Tower an de Fligeren duerch aner elek-
tresch Quelle gestéiert ginn. Bei dësem Bei-
spill gesäit een am beschten, firwat et um
europäeschen Niveau zu enger Harmoni-
séierung vun den Norme kënnt, déi mussen
applizéiert ginn, fir dass et net zu elektroma-
gnéitesche Stéierunge bei verschiddenen
elektreschen Apparater kënnt.

Déi betraffen Apparater mussen duerfir dë-
ser Direktiv entspriechen, ier se op de Mar-
ché kommen. D’Konformitéit zur Direktiv
gëtt duerch déi CE-Kennzeechnung och sé-
chergestallt. D’Produzente vun elektrones-
chen Apparater kréie méi eng grouss Eege-
verantwortung, well si selwer mussen ent-
scheeden, ob hir Produiten den CE-Label
verdéngen an domadder och kënnen op de
Marché bruecht ginn, oder och net.

Deen zweete wichtege Punkt vun dëser Di-
rektiv betrëfft de fräien Handel vu Wueren.
Den europäesche Bannemaart soll nämlech
heimadder och weiderhi verstäerkt ginn. En
Apparat, deen an iergendengem Land an
der EU verkaf däerf ginn, kann duerch dëst
Gesetz ouni weider administrativ Prozedu-
ren oder zousätzlech Iwwerpréiwungen och
bei eis am Land verdriwwe ginn. Kee Land
ka verhënneren, dass e Produit bei sech am
Land op de Maart kënnt, soulaang eben
d’Dispositiounen an och d’Konditioune vun
der Direktiv erfëllt sinn. Dëst ass beson-
nesch wichteg fir exportorientéiert Ekono-
mien. An dëst kënnt och sécherlech ver-
schiddene vun eisen Entreprisen entgéint.

Dat gesot, ginn ech den Accord vu menger
Fraktioun a soen Iech alleguerte Merci fir
d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Hetto. Mir kommen dann, Dir Dammen an
Dir Hären, zum Vote iwwert de Projet.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5684 ass eestëmmeg uge-
holl mat 59 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Fa-
bienne Gaul, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-Paul
Schaaf, Marc Spautz, Mme Martine Stein-
Mergen, MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel,
Lucien Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par M. Roland
Schreiner), John Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich, Mme Ly-
die Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre Klein,
Mme Lydia Mutsch (par Mme Claudia
Dall‘Agnol), MM. Roger Negri, Jos Scheuer
(par M. Ben Fayot), Romain Schneider, Ro-
land Schreiner et Mme Vera Spautz (par M.
Roger Negri);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par M.
Claude Meisch), Mme Anne Brasseur (par
Mme Colette Flesch), M. Fernand Etgen,
Mme Colette Flesch, MM. Charles Goerens,
Paul Helminger (par M. Alexandre Krieps),
Alexandre Krieps, Claude Meisch et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox
(par M. Claude Adam) et Mme Viviane Lo-
schetter (par M. François Bausch);

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

Mir kommen dann, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, zum leschte Punkt vun eisem Ordre du
jour vun haut. Dat sinn d’Konte vun der
Chamber fir d’Joer 2006. Rapporteur ass
hei den honorabelen Här Gira. Här Gira, ech
bieden Iech.

7. 5989 - Comptes du ser-
vice intérieur de la Chambre
des Députés pour l’exercice
2006

Rapport de la Commission des Comptes

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG), rap-
porteur.- Merci, Här President, léif Kolleegin-
nen a Kolleegen, ech hunn dann d’Éier, hei
am Numm vun der Kontekommissioun Iech
de Rapport virzestellen iwwert d’Konte vun
dësem héijen Haus vum Joer 2006.

Wann ech elo gesinn, dass mer eigentlech
nach fréi am Nomëtteg sinn, kéint ech mer
jo eng Freed maachen, Iech déi dosenden
an honnerte Chifferen hei ëm d’Oueren ze
schloen,…

(Interruptions)

…mä keng Angscht, Kolleeginnen a Kollee-
gen, ech wëll weder Iech nach mech lang-
weilen. Dir kënnt all déi Chiffere ganz gären
am Rapport noliesen,…

(Interruptions)

❱❱❱ Une voix.- Dat hu mer gemaach.

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG), rap-
porteur.- …an duerfir wäert ech mech op
eng Rei allgemeng Bemierkunge beschrän-
ken.

Dir sot Iech vläicht: 2006, dat ass awer scho
laang hier. Dat war dach eigentlech d’lescht
Jorhonnert, jiddefalls, wa mer vum Beräich
Finanzen a Finanzkris schwätzen.

Ech wëll just dozou soen, dass dat weder
d’Schold ass vun dëser Kommissioun nach
d’Schold ass vun der Chamber u sech, a
scho guer net d’Schold vum Kontabilitéits-
service vun der Chamber, mä éischter dem
Réviseur d’entreprises seng, dee relativ
laang Zäit gebraucht huet fir eis Konten ze
analyséieren, mä e krut e relativ gepefferte
Bréif vum Bureau. E soll wann ech gelift der-
fir suergen, dass mer fir d’Konte vun 2007
net esou laang brauchen ze waarden. Et
ass geplangt, dass mer déi nach héchst-
wahrscheinlech virun de Wahle wäerten hei
verabschieden. An et soll gekuckt ginn,
dass mer bis Enn vun dësem Joer souguer
schonn d‘Konte vun 2008 kënne verab-
schieden. Also nach eng Kéier, et trëfft
sécherlech keen an dësem Haus eng
Schold dofir.

Zu dem Bilan kann ech soen, dass mer Enn
2006 am Aktiv an am Passiv ronn 14,7 Mil-
liounen haten. Aus dem Kont vu Revenus et
charges gesitt Der, dass mer fir d’Joer 2006
net manner wéi dräi Milliounen Euro Boni
gemaach hunn. Mir haten dann um Enn vun
2006 effektiv Reserve vun 12,7 Milliounen
op der héijer Kant. Do hu mer eng Zäit an
der Kommissioun doriwwer diskutéiert, ob
dat da Sënn géif maachen, wa vläicht den
État central muss Sue léine goen, ob et da
sënnvoll ass, dass d’Chamber hei 12,7 Mil-
liounen Euro op de Spuerbicher an op soss
Konte stoen huet - hoffentlech net op méi
toxesche Produiten.

❱❱❱ Une voix.- Keng Suerg! Keng Suerg,
Här Gira.

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG), rap-
porteur.- Do krute mer verséchert, dass dat
net de Fall wär.

Här President, mir hätten eis dat och net
kënne virstellen. Mä déi Fro war sécherlech
berechtegt.

Mir waren awer no enger längerer Diskus-
sioun och mam Greffe zesummen der Mee-
nung, dass et awer net schlecht wier, wann
dëst Haus eng gewësse Mouk hätt, fir, wann
eng Kéier Renovatiounsaarbechten an
d’Haus stinn, wéi dat zum Beispill elo eng
Kéier de Fall war, wéi geplënnert ginn ass,
wa Saachen awer ufalen, déi vläicht net ge-
plangt waren.

Den Här Fayot weist mech dorop hin an ech
selwer sinn och Demandeur, dass endlech
eppes mat deem Teppech hei geschitt, da
si mer net fir all Euro an all Cent op de Stat
an iergendeng Verwaltung ugewisen.

A wa sech muer vläicht d’Geleeënheet bitt,
fir en Appartement oder soss en Haus an
der Géigend ze kafen, dann hu mer genuch
op der Säit fir dat ze maachen, sou dass
mer awer all der Meenung waren, dass déi
Mouk net schlecht wär.

Mir hunn awer gläichzäiteg de Bureau drop
higewisen, dass mer an Zukunft awer elo
net nach musse méi opstocken. Mat 12,7
Milliounen Euro kann ee jo och schonn déi
eng oder aner Wunneng kafen, besonnesch
zu dësen Zäiten, wou d’Präisser éischter
erofginn.

(Interruption)

Jo, hoffentlech e besseren Teppech wéi
deen heiten.

(Interruptions)

Wat jo ëmmer spannend ass, dat ass, wann
een en Exercice mat anere vergläicht, an
awer och de Budget mam Kont vergläicht.
Ech mengen, an deenen zwee Tableaue
kënnt d’Chamber eigentlech gutt ewech a
ka par rapport zur Regierung soen, dass mir
wierklech zënter Jore schonn hei ganz
haushälteresch managen.

Mir hunn 2006 par rapport zu 2005 nëmmen
2,84% méi gebraucht. A wann ech Iech
awer soen, dass eng Index-Tranche erfall
ass, da mengen ech hu mer eis fir de
Rescht gutt ugestrengt.

D’Dépenses effectives vun 2006 ware par
rapport zum Budget net manner wéi 10,5%
méi niddreg wéi dat, wat eigentlech ge-
plangt war. Bon, dat kann een och op eng
Manéier erfreelech gesinn, an op déi aner
Manéier kann een awer och soen: Ass dann
do net de Budget ze héich gestallt? Effektiv
war deen een oder aneren Informatiksprojet
nach net ofgeschloss, respektiv waren do
Firmaen, déi nach net all hir Flichten erfëllt
haten, sou dass dat d’Erklärung dofir ass.

Ganz schnell eng Kéier duerch déi eenzel
Sektiounen. D’Sektioun A, dat sinn d’Dépu-
téierte mat 9,6 Milliounen Euro. Dat ass
sécherlech e ganz zolitte Batz mat de Paien
an d’Jeton-de-présencen.

Dann an der Sektioun B - Institutions parle-
mentaires internationales - ass et kee Won-
ner, dass mer par rapport zum Joer virdru
vill manner Sue gebraucht hunn. Et muss ee
vläicht dorun erënneren, dass 2005 sechs
Méint d’Présidence zu Lëtzebuerg war an
do natierlech méi Aktivitéite vun der Cham-
ber och waren, wéi dat dann natierlech dat
Joer hannendrop de Fall war.

D’Sektioun C - Groupes politiques -, do ass
sécherlech eng Ännerung, well zënter dem
1. Mee 2006 den Här Jaerling net méi
Member ass vun der ADR-Grupp an domat
d‘ADR och net méi Groupe parlementaire
ass. Doduerch sinn natierlech eng Rei finan-
ziell Ëmtässelunge komm am Kontext vun
den Iwwerweisunge fir souwuel den Här
Jaerling wéi fir d‘ADR och.

(Interruptions et hilarité)

Ech zielen hei keng Detailer, Här Gibéryen,
keng Angscht.

(Interruptions)

Skctioun D - d’Personal -: 5,4 Milliounen
Euro. Ech muss all Kéiers erëm hei drop hi-
weisen, dass mer wierklech eng ganz kleng
Verwaltung si mat am Ganze 56 Fonction-
nairen. Dir gitt net vill staatlech Verwaltun-
gen eleng sichen, déi esou kleng sinn. Als
Verglach, ech mengen, wann ech gutt infor-
méiert sinn, eleng beim Statec schaffen
duebel esou vill Leit wéi eleng an eiser gan-
zer Chamber. Dat heescht, et kann een
awer ëmmer erëm doriwwer nodenken, wa
mer tant soit peu e Géigegewiicht zur Exe-
kutiv wëllen duerstellen, ob mer net awer
mussen dorun denken, lues a lues eist Per-
sonal och e bësse méi opzestocken.

Dann d’Sektioun E - Administratioun -, mat
5,1 Milliounen, wou ee gesäit, dass ëmmer
méi de Pabeier verschwënnt an op där ane-
rer Säit d’Supports électroniques kommen.
Ech mengen, et muss een dem Bureau an
dem Greffe wierklech e Kompliment maa-
chen. Wa mer an engem Domän, mengen
ech, mam Exekutiv kënne mathalen, dann
ass dat wierklech am ganzen Informatiks-
beräich. De Site vun der Chamber ass
exemplaresch souwuel fir eis an eis Mataar-
bechter a Mataarbechterinnen, déi mussen
domadder schaffen, mä awer och fir déi
Leit, déi vu bausse wëllen eppes recher-
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chéieren. Ech mengen, do kéint wierklech
nach déi eng oder aner staatlech Adminis-
tratioun sech nach e Stéck erofschneiden.

Dat, wat hei opfält als extraordinär Dé-
pense, ass natierlech dat ganzt Geplën-
ners, wat awer mat ronn 350.000 Euro an de
Budget niddergeschloen huet. Dat war net
wéineg, wat do huet misse gemaach ginn.

Da schlussendlech de Compte rendu mat
1,2 Milliounen, wou mer och wëssen, dass
mer ganz ferm ëmgestallt hunn, zënter dass
et d’Chamber TV gëtt. An ech mengen,
wann ee kuckt, dee Produit, deen haut mat
den Dageszeitunge relativ séier no de
Séancen erausgeet, ass och wierklech vill
besser wéi dat, wat mer viru Jore gemaach
hunn, an ass nach vill méi bëlleg.

Sou dass mer als Konklusioun, Här Presi-
dent, als Kontekommissioun - an nodeem
mer duerch den eppes spéiden, mä awer
trotzdeem agetraffene Bericht vum Réviseur
d’entreprises och nach bestätegt kritt hunn,
dass keng Onregelméissegkeeten an deem
Haus hei geschitt sinn - selbstverständlech
näischt anescht kënne maachen, wéi Iech

recommandéieren, dëse Rapport unanime
unzehuelen an déi Resolutioun och ze stëm-
men, déi seet, dass eben d’Kontekommis-
sioun d’Konte vun 2006 approuvéiert an de
President biet, se eriwwer bei d’Cour des
Comptes ze schécken.

Résolution

Finalement la Commission des Comptes dé-
clare qu’en exécution du mandat lui conféré
par l’article 164 du règlement de la
Chambre des Députés, elle a examiné les
comptes de la Chambre pour l’exercice
2006.

Elle certifie la régularité de la comptabilité
et des comptes annuels clôturés au 31 dé-
cembre 2006.

En conséquence, elle propose à la
Chambre d’approuver les comptes tels
qu’ils sont présentés dans le présent rap-
port et de voter la résolution suivante:

«La Chambre des Députés;

vu le rapport de sa Commission des
Comptes, approuve les comptes de l’exer-
cice 2006 et prie son Président de trans-
mettre la présente résolution et le rapport
de la Commission des Comptes à la Cour
des Comptes pour y être enregistrés.»

Ech wëll awer net ofschléissen ouni ganz
häerzlech Merci ze soen, de Leit generell
aus dem Greffe, mä virun allem deenen aus
dem Service Comptabilité, déi net nëmmen

d’ganzt Joer iwwer eng exemplaresch Aar-
becht maachen, mä selbstverständlech och
de Gros vun dësem Rapport geschriwwen
hunn.

Merci villmools.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gira.
Sou wéi de Camille Gira dat proposéiert
huet, stëmme mer of iwwert déi Resolutioun,
déi - denken ech - ausgedeelt ginn ass an
déi folgende Wuertlaut huet:

Mir stëmmen of.

Vote

D’Resolutioun ass eestëmmeg ugeholl mat
56 Jo-Stëmmen, bei kenger Abstentioun a
kenger Nee-Stëmm.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement (par M.
Norbert Haupert), Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank, Fabienne Gaul, MM.
Marcel Glesener, Norbert Haupert, Mme
Françoise Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes,
Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar, Marcel
Oberweis, Gilles Roth, Patrick Santer, Mar-
cel Sauber, Jean-Paul Schaaf, Marco
Schank (par M. Marc Spautz), Marc Spautz,
Mme Martine Stein-Mergen, MM. Fred Sun-
nen, Lucien Thiel, Lucien Weiler et Michel
Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par Mme
Claudia Dall’Agnol), John Castegnaro, Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err (par M. John Castegnaro),
MM. Ben Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Ly-
dia Mutsch (par M. Ben Fayot), MM. Roger
Negri, Romain Schneider, Roland Schreiner
et Mme Vera Spautz (par M. Roger Negri);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par M.
Fernand Etgen), Mme Anne Brasseur (par
Mme Colette Flesch), M. Fernand Etgen,
Mme Colette Flesch, MM. Charles Goerens,
Paul Helminger (par M. Alexandre Krieps),
Alexandre Krieps, Claude Meisch et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz (par M. Claude Adam), Camille Gira et
Mme Viviane Loschetter (par M. François
Bausch);

MM. Gast Gibéryen, Jean-Pierre Koepp et
Robert Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Domadder, Dir Dammen an Dir Hären, si
mer um Enn vun eisen Aarbechte vun haut.
Déi nächst Sitzunge si virgesi fir de 17., 18.
an 19. Februar. Dir kritt den Ordre du jour an
d’Convocatioun schrëftlech.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 16.50
heures)
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Question N°301 du 9 février 2009 de M. François Bausch relative à des mesures de ra-
lentissement de la circulation dans la zone de récréation de la forêt du Bambësch,
adressée à M. le Ministre des Travaux publics pages 328-329

Question N°302 du 10 février 2009 de M. Jean-Paul Schaaf relative à la population du cor-
moran au Luxembourg, adressée à M. le Ministre de l’Environnement page 329

Question N°303 du 10 février 2009 de M. Robert Mehlen relative aux alentours du Musée
d’Art Moderne Grand-Duc Jean, adressée à M. le Ministre des Travaux publics

page 329

Question N°304 du 6 février 2009 de M. Romain Schneider relative à la situation de
l’assurance dépendance et plus particulièrement sur le volet relatif aux maisons de re-
traite et de soins, adressée à M. le Ministre de la Santé et de la Sécurité sociales

pages 329-330

Question N°305 du 10 février 2009 de Mme Marie-Josée Frank relative aux maisons
médicales et notamment d’une extension de l’offre vers la région Est du Grand-Duché,
adressée à M. le Ministre de la Santé et de la Sécurité sociale

et

Question N°306 du 10 février 2009 de M. Henri Kox relative au fonctionnement des Maisons
médicales et particulièrement en ce qui concerne la couverture des régions rurales, adres-
sée à M. le Ministre de la Santé et de la Sécurité sociale page 330

Question parlementaire N°2908 de M. Eugène Berger relative au système de contrôle
et d'information du trafic sur les autoroutes pages 330-331

5903 - Projet de loi

a) concernant certaines modalités d'application et la sanction du règlement (CE)
N°166/2006 du Parlement Européen et du Conseil du 18 janvier 2006 concernant la
création d'un registre européen des rejets et des transferts de polluants et modifiant les
directives 91/689/CE et 96/61/CE

b) portant création d'un registre national des rejets et des transferts de polluants

c) modifiant l'article 15 de la loi modifiée du 10 juin 1999 relative aux établissements
classés pages 331-3325962 - Projet de loi portant approbation du Protocole au Traité
de l'Atlantique Nord sur l'accession de la République de Croatie, signé à Bruxelles, le 9
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et

5963 - Projet de loi portant approbation du Protocole au Traité de l'Atlantique Nord sur l'ac-
cession de la République d'Albanie, signé à Bruxelles, le 9 juillet 2008 pages 333-335

5961 - Projet de loi portant approbation de l'Accord entre le Grand-Duché de Luxem-
bourg et la République portugaise concernant l'échange et la protection réciproque
des informations classifiées, signé à Luxembourg, le 22 février 2008 pages 335-336 

5837 - Projet de loi relatif aux procédures européennes d’injonction de payer et de rè-
glement des petits litiges et ayant pour objet de compléter et de modifier:

- le Nouveau Code de procédure civile,

- le Code civil,

- la loi modifiée du 7 mars 1980 sur l’organisation judiciaire,

- la loi modifiée du 9 décembre 1976 relative à l’organisation du notariat page 336 

5860 - Projet de loi relatif à la traite des êtres humains,

(1) portant approbation: (a) du Protocole additionnel à la Convention des Nations Unies
contre la criminalité transnationale organisée visant à prévenir, réprimer et punir la traite
des personnes, en particulier des femmes et des enfants, ouvert à la signature du 12
au 15 décembre 2000 à Palerme, et (b) de la Convention du Conseil de l'Europe sur la
lutte contre la traite des êtres humains, signée à Varsovie, le 16 mai 2005;

(2) modifiant le Code pénal; et

(3) modifiant le Code d'instruction criminelle pages 336-339 

5555 - Projet de loi transposant la directive 92/75/CEE du Conseil du 22 septembre
1992 concernant l'indication de la consommation des appareils domestiques en éner-
gie et en autres sources par voie d'étiquetage et d'information uniformes aux produits

pages  339-340

5684 - Projet de loi relative à la compatibilité électromagnétique pages  340-341

5989 - Comptes du service intérieur de la Chambre des Députés pour l'exercice 2006
pages 341-342



Question 3008 (2.12.2008) de
M. Romain Schneider (LSAP)
concernant l’enseignement
physique:

Le troisième objectif du Plan
d’action «Gesond iessen - méi
beweegen», lancé en 2006, prévoit
de promouvoir l’activité physique
régulière chez les enfants et les
adultes en «renforçant, dans tous
les types d’enseignement et de
formation, l’importance et la qualité
de l’activité physique et sportive
aussi bien au niveau de l’ensei-
gnement obligatoire qu’à celui des
activités périscolaires».

Or, il semblerait que le sport à
l’école ne soit pas jugé à sa juste
valeur dans la pratique. Ainsi, le
nombre d’unités de formation dédié
au sport à l’école que doivent
obligatoirement accomplir les futurs
enseignants lors de la formation
«Bachelor professionnel en
sciences de l’éducation» à l’Univer-
sité du Luxembourg est significa-
tivement inférieur au nombre de
cours qui y était consacré jadis.

De plus, les cours d’éducation
physique sont actuellement
assurés par des chargés de cours
qui n’ont besoin que d’une for-
mation minimale.

Dans leur réponse à ma question
parlementaire N°2078 datée du 29

octobre 2007, les Ministres de
l’Éducation nationale, de l’Ensei-
gnement supérieur et des Sports
avaient indiqué que la planification
effectuée par l’Administration de
l’Éducation nationale laissait
prévoir que la pénurie d’en-
seignants brevetés était en train de
se résorber et que le nombre de
chargés de cours sera décroissant
(cf. compte rendu N°8/2007-2008).

- Madame la Ministre et Messieurs
les Ministres peuvent-ils actuelle-
ment confirmer cette tendance?
Dans l’affirmative, peut-on en con-
clure que les enseignants seront
amenés à assurer eux-mêmes les
cours d’éducation physique?
Madame la Ministre et Messieurs
les Ministres n’estiment-ils pas que
la formation des instituteurs devrait
donc comprendre davantage de
modules obligatoires consacrés à
l’enseignement du sport, afin de
mieux prendre en compte les
objectifs du Plan d’action cité 
ci-dessus?

- S’il n’est pas prévu que les ins-
tituteurs assurent à l’avenir les
cours d’éducation physique, ne
serait-ce pas envisageable de
former des instituteurs spécialisés
dans l’enseignement du sport qui
assureraient ces cours dans les
différentes classes et écoles?

Réponse commune (26.2.2009)
de Mme Mady Delvaux-
Stehres, Ministre de l’Éducation

nationale et de la Formation profes-
sionnelle et de M. Jeannot
Krecké, Ministre des Sports:

Pour la formation des instituteurs
par l’Université du Luxembourg, il
convient de relever que celle-ci
jouit de l’autonomie scientifique et
pédagogique et qu’elle a la
responsabilité de ses programmes
d’enseignement. Dans le cadre de
formations à caractère profes-
sionnel, ces formations sont dé-
finies à partir de profils élaborés
par les futurs employeurs. Ceci est
le cas pour la formation des insti-
tuteurs.

Nonobstant cette autonomie, l’em-
ployeur doit être assuré que la
formation des instituteurs réponde
à toutes les parties de ce profil et
garantisse auprès des futurs en-
seignants aussi le développement
de compétences adéquates pour
dispenser aux enfants une édu-
cation sportive efficace. C’est dans
cette formation que l’honorable
Député appréhende des insuf-
fisances alors qu’il insiste sur l’im-
portance du sport à l’école pour le
développement des enfants.

La formation de l’instituteur de
l’école fondamentale est censée
être polyvalente et donc le pré-
parer à veiller à l’éducation spor-
tive de ses élèves. Il convient donc
avant tout progrès en cause,
notamment avant d’envisager le
recours à d’autres personnels, de
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procéder dès maintenant à une
évaluation des contenus de la for-
mation et de vérifier si elle répond
aux objectifs qui lui ont été fixés.

Question 3037 (15.12.2008) de
M. Marc Spautz (CSV) con-
cernant la nouvelle ligne ferro-
viaire entre Luxembourg et
Esch/Alzette:

La construction d’une nouvelle
ligne ferroviaire entre Luxembourg
et Esch/Alzette vise une liaison
directe entre la capitale et le bassin
minier. La friche industrielle de
Belval/Ouest sera indirectement
reliée à cette ligne par l’inter-
médiaire d’Esch/Alzette.

En fait, à l’heure actuelle, deux
tracés distincts sont en discussion
dont aucun ne prévoit la liaison
directe avec le site de Belval: la
nouvelle ligne doit suivre le tracé
existant de l’autoroute A4 tout en la
longeant pour rejoindre à hauteur
de Foetz la ligne existante
Bettembourg-Esch/Alzette entre
Schifflange et Esch/Alzette.

Or, une liaison directe vers Belval,
sans passer par l’intermédiaire
d’Esch/Alzette, serait certainement
moins coûteuse et éviterait la
discussion des tracés actuellement
en cours. En fait, les tracés pro-
jetés sont vivement critiqués par le
Mouvement écologique et même
rejetés par le conseil communal de
Mondercange.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports et à
Monsieur le Ministre de l’Aména-
gement du Territoire:

- Pour quelles raisons est-il prévu
de passer par l’intermédiaire
d’Esch/Alzette pour rejoindre le site
de Belval?

- Ne serait-il pas plus logique de
desservir en premier lieu Belval
avant de continuer vers Esch/
Alzette?

- Messieurs les Ministres n’es-
timent-ils pas qu’une telle liaison
reviendrait moins coûteuse pour le
contribuable que les deux tracés
actuellement en discussion?

- Messieurs les Ministres peuvent-
ils suivre les raisons du refus 
du conseil communal de
Mondercange des deux variantes
présentées par le Ministère des
Transports?

Réponse (20.2.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

En réponse à la question N°3037
de l’honorable Député Marc
Spautz, je tiens à rappeler que lors
de l’élaboration du Masterplan
Belval, la connexion dudit site au
réseau ferré a été analysée en
détail. Les études menées en
étroite collaboration avec les CFL
ont conclu que des infrastructures
ferroviaires importantes et com-
plexes auraient dû être réalisées si
l’on avait voulu connecter le site de
Belval directement par rail à la ville
de Luxembourg sans passer par la
gare d’Esch/Alzette. En plus, cette
solution aurait entraîné des conflits
urbanistiques importants au niveau
du site de Belval.

Je me permets également de
rappeler à l’honorable Député
qu’un des objectifs du programme
directeur de 1999 était de relier par
une liaison ferroviaire directe «les
deux principales villes du pays à
savoir la ville de Luxembourg et la
ville d’Esch/Alzette». Une ligne
directe entre Luxembourg-ville et
Belval n’aurait pas pu satisfaire cet
objectif politique en commun du
Gouvernement et de la ville
d’Esch/Alzette vu qu’un nombre
important de voyageurs potentiels
résidant à Esch/Alzette n’auraient
pu profiter de la nouvelle ligne.

Au vu de ce qui précède, le
concept d’une ligne directe entre
Luxembourg-ville et Esch/Alzette a
été retenu pour la nouvelle ligne

ferroviaire Luxembourg-Esch et les
études y relatives ont été réalisées
en conséquence.

En ce qui concerne le quatrième
point de votre question parle-
mentaire, je tiens à vous rappeler
que la consultation du public orga-
nisée par le Ministère des Trans-
ports et les CFL dans les com-
munes concernées par le projet de
la nouvelle ligne Luxembourg-Esch
s’inscrit dans la procédure prévue
par la loi du 13 mars 2007 con-
cernant l’évaluation des inci-
dences sur l’environnement
humain et naturel de certains
projets routiers, ferroviaires et
aéroportuaires. La loi prévoit que le
résultat de cette consultation
accompagné des études préli-
minaires sera soumis au Conseil de
Gouvernement et l’orientera quant
au choix du tracé. Par conséquent,
il ne m’appartient pas de m’ex-
primer au préalable de cette
décision à prendre par le Conseil
de Gouvernement.

Question 3039 (15.12.2008) de
Mme Claudia Dall’Agnol
(LSAP) concernant la formation
des psychothérapeutes:

Dans nos sociétés modernes, les
souffrances psychiques sont de
plus en plus fréquentes. Or, selon
différentes enquêtes, certains
traitements psychothérapeutiques
spécifiques auraient des effets
bénéfiques tant pour les patients
que pour la société.

Pourtant, le Luxembourg compte
parmi les pays européens qui ne
disposent pas de cadre légal fixant
les conditions de formation et
d’exercice ainsi que les com-
pétences des psychothérapeutes.
Cette non-réglementation favorise
l’émergence de soi-disant théra-
peutes aux pratiques, sinon aux
compétences douteuses avec
toutes les conséquences négatives
pour les personnes nécessitant un
traitement. Les spécialistes du
domaine redoutent que les soins et
traitements offerts dans ce
domaine au Luxembourg ne soient
insuffisants ou non adaptés aux
besoins de la population.

Lors des préparations du débat
d’orientation concernant la régle-
mentation de certaines formes de
médecines complémentaires ou
non conventionnelles (doc. parl.
5131) du 29 janvier 2004, la com-
mission de la santé et de la sécu-
rité sociale s’est également
penchée sur la prise en charge
psychothérapeutique du patient.
Une partie de la commission a
estimé que «dans bien des cas
cette prise en charge (psycho-
thérapeutique) pourrait éviter de
longs traitements médicaux,
souvent pénibles et entamant la
qualité de vie du patient et coûteux
pour la sécurité sociale».

Dans ce contexte, j’aimerais poser
à Monsieur le Ministre les ques-
tions suivantes:

- Monsieur le Ministre dispose-t-il
d’informations quant au nombre et
aux qualifications des psycho-
thérapeutes ou personnes avec
une formation en psychothérapie
pratiquant au Luxembourg?

- Monsieur le Ministre dispose-t-il
d’informations sur le nombre de
personnes ayant recours à un
psychothérapeute ou une psycho-
thérapie?

- Étant donné que d’autres pays
européens - par exemple
l’Allemagne et l’Italie - ont créé un
cadre légal fixant les conditions de
formation et d’exercice ainsi que
les compétences des psycho-
thérapeutes, Monsieur le Ministre
ne pense-t-il pas qu’il serait utile et
nécessaire d’en faire autant au
Luxembourg?



Réponse (6.3.2009) de M. Mars
Di Bartolomeo, Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale:

Tout comme l’honorable Députée,
je suis parfaitement convaincu du
bien-fondé d’une prise en charge
psychothérapeutique adéquate du
patient.

La psychothérapie, qui vise le
traitement de troubles psychiques
et comportementaux ainsi que de
toute condition entraînant une
souffrance ou une détresse psy-
chologique ou psychosomatique,
constitue actuellement un acte
relevant de la seule profession mé-
dicale. Ainsi, au cours de la
période allant de 2004 à 2007,
14.710 assurés luxembourgeois en
moyenne ont eu recours à un
traitement de psychothérapie, ce
qui équivaut à environ 113.734
actes médicaux par an. Il s’agit
plus particulièrement des actes
IN60 à IN72 prévus par la nomen-
clature des actes et services des
médecins.

Afin de pouvoir améliorer encore
davantage l’offre psychothéra-
peutique au Luxembourg, je viens
de charger un groupe de travail de
me faire une proposition en vue de
réglementer la profession du
psychothérapeute proprement
dite; ceci pour permettre aux
détenteurs d’un master en psycho-
logie clinique d’y accéder à la
condition toutefois d’accomplir une
formation tant théorique que
pratique en psychothérapie.

En ce qui concerne les médecins,
ceux-ci pourront, comme par le
présent, porter le titre de psycho-
thérapeute pour autant qu’ils
répondent au moins également
auxdits critères de formation spéci-
fique.

Question 3063 (8.1.2009) de M.
Marc Spautz (CSV) concernant
le système de contrôle
automatique et régulier des
bâtiments scolaires:

On peut constater que certaines
écoles primaires du Grand-Duché
disposent de bâtiments parfois
vétustes. Plusieurs comités de
parents se sont déjà manifestés à
ce propos afin d’exprimer leurs
craintes quant à la sécurité de
leurs enfants.

Le Service national de la sécurité
dans la fonction publique est
compétent pour contrôler l’état de
sécurité des écoles primaires, mais
ceci uniquement sur demande des
communes.

Au vu de ce qui précède, j’aimerais
poser les questions suivantes aux
Ministres concernés:

- Le Gouvernement est-il au
courant des situations décrites ci-
dessus?

- Le Gouvernement n’estime-t-il
pas que l’on devrait instaurer un
système de contrôle automatique
et régulier des bâtiments scolaires
pour assurer la sécurité des
enfants dans nos écoles?

Réponse commune (23.2.2009)
de Mme Mady Delvaux-
Stehres, Ministre de l’Éducation
nationale et de la Formation profes-
sionnelle, de M. Jean-Marie
Halsdorf, Ministre de l’Intérieur et
de l’Aménagement du Territoire et
de M. Claude Wiseler, Ministre
de la Fonction publique et de la
Réforme administrative:

Les administrations communales
sont compétentes en matière de
construction et d’entretien des
bâtiments scolaires de l’ensei-
gnement fondamental. En effet, et
conformément à l’article 6 de la loi
modifiée du 19 mars 1988 con-
cernant la sécurité dans la fonction
publique, il appartient au collège
des bourgmestre et échevins de

mettre en œuvre et de promouvoir
la sécurité dans les bâtiments
communaux en général et dans les
établissements scolaires de
l’enseignement fondamental en
particulier.

Le Service national de la sécurité
dans la fonction publique peut
intervenir pour contrôler l’état de
sécurité des écoles de l’enseigne-
ment fondamental à la demande
des communes, à la demande de
toute personne ou association
concernée et de sa propre initia-
tive.

Si des situations dangereuses lui
sont signalées, le Service national
de la sécurité dans la fonction
publique se rend sur place en
présence de représentants de la
commune. D’ailleurs des contrôles
réguliers par les services
techniques communaux et par le
délégué communal à la sécurité
sont effectués. L’article 8.5 du
règlement grand-ducal modifié du
13 juin 1979 impose aux admi-
nistrations communales un en-
tretien et une maintenance régu-
liers des installations techniques
de sécurité et des installations
techniques dangereuses.

Il est loisible aux communes de
soumettre les bâtiments de l’ensei-
gnement fondamental à des
contrôles périodiques de sécurité
par des organismes de contrôle
agréés. À cet effet, il appartient
aux administrations communales
en vertu du principe de l’autonomie
communale de décider, le cas
échéant après avis du Service
national de la sécurité dans la
fonction publique, dans quels cas
la vétusté d’un bâtiment requiert
des travaux d’entretien, de réno-
vation, de transformation ou des
travaux de construction nouvelle.

Question 3066 (9.1.2009) de M.
Aly Jaerling (Indépendant)
concernant les mesures contre
le smog:

An eisem Nopeschland Belsch,
war Enn 2008 en Aktiounsplang a
Kraaft fir de Smog a Grenzen ze
halen.

Dës Moossname sollen duerch-
gefouert ginn, wann eng ent-
spriechend Wiederlag virherrscht a
gesondheetsschiedleche Smog
entsteet, deen ënner anerem ka
vun intensivem Autoverkéier ent-
stoen.

An der Belsch goufen dofir op den
Autobunne Schëlder opgestallt, déi
a regelméissegen Ofstänn den
Automobilist opfuerderen an drun
erënneren, sech un eng Geschwin-
degkeetslimit vun 90 km/h ze
halen.

D’Polizei huet och Radarkontrollen
duerchgefouert, an déi Leit, déi
sech net un d’Geschwindegkeets-
limite gehalen hunn, protokolléiert.

A Frankräich gouf et an deem-
selweschten Zäitraum ënner
anerem Recommandatioune fir déi
üblech Fuervitesse ëm 30 km/h ze
reduzéieren.

Dës Moossnam schéngt am Géige-
saz zu der Belsch op fräiwëlleger
Basis ugesat gewiescht ze sinn.

Allerdéngs hunn a Frankräich a
gewësse Stied déi elektronesch
Panneauen op de Statsautobunnen
dës Recommandatioun, fir d’Vi-
tesse ze reduzéieren, regel-
méisseg ugewisen.

Kann den Här Ëmweltminister mer
duerfir folgend Froe beäntwerten:

1) Gouf et och zu Lëtzebuerg an
dësem Zäitraum, vum Dezember
2008 bis Januar 2009, eng ähnlech
Wiederlag wéi an der Belsch an a
Frankräich, am Kader vun där et
Sënn gemaach hätt fir Antismog-
Moossnamen, wéi déi an eise
westlechen Nopeschlänner, aus-
léisen ze loossen?

2) Wa jo, goufen och zu Lëtze-
buerg konkret Aktiounen an dësem
Sënn ergraff, fir esou gemeinsam

lokal, national a regional, a virun
allem grenziwwerschreidend fir
besser Loft bei enger spezifescher
Wiederlag ze suergen?

3) Wann net, ass Lëtzebuerg
gewëllt mat op de Wee ze goen,
d’Loftverschmotzung, d’Bildung vu
Smog bei esou partikulare Wieder-
situatiounen anzeschränken, an
dofir Moossname mat enger
Vitesselimitatioun op den Auto-
bunnen an de Schnellstroossen
duerchzesetzen?

4) Wou si mer haut zu Lëtzebuerg
dru bei esou Aktiounspläng am
Verglach mat eise Nopeschlänner?

5) Gett et Länner an der EU, déi
scho méi maache wéi Frankräich a
besonnesch d’Belsch an der
Bekämpfung vu Smog an esou
Wiedersituatiounen, wéi mer se
Enn 2008, Ufank 2009 elo haten?

Réponse (19.2.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre de l’Envi-
ronnement:

Smog entsteet bei enger Inver-
siounslag wou déi iewescht Loft-
schicht méi waarm ass wéi déi
drënner. Déi emettéiert Loftver-
schmotzung kann dann net méi
entwäichen. Si ass quasi age-
schloss wéi ënner enger Klack. Jee
gréisser d’Emitenten, desto
gréisser d’Uräicherung vu Loftver-
schmotzung ënnert der Klack, déi
awer lokal, do wou d’Emitentë sech
befannen, ze betruechten ass.

Enn Dezember hate grouss Deeler
vun Europa mat esou enger Inver-
siounslag ze dinn. Et goufe méi
héich Konzentratioune vu Loft-
verschmotzung gemooss, haapt-
sächlech Stëbspartikelen. An den
industrielle Ballungsgebidder huet
d’Konzentratioun sech héich-
geschaukelt, dës iwwer kritesch
Wäerter eraus. An der Belsch gouf
e «plan d’urgence» fir déi kritesch
Zonen erlooss. Hei handelt et sech
ënner anerëm ëm de Groussraum
Bréissel an den Norde vun der
Wallonie.

Reglementaresch Geschwindeg-
keetsbegrenzunge gouf et
nëmmen op bestëmmte Plazen,
wou d’Konzentratiounen ze vill
héich waren. Allerdéngs goufen an
der Province de Luxembourg keng
sou héich Wäerter gemooss, datt
och do hätt missen e «plan
d’urgence» déclenchéiert ginn.

Zu Lëtzebuerg konnten an der
Period Dezember 2008 bis Januar
2009 loftaustauschaarm Wieder-
lage festgestallt ginn, déi zu
erhéichten Niveauë vu Stéckstoff-
dioxid (NO2) a Feinpartikele
gefouert hunn. Allerdéngs si keng
Grenzwäerter an Alarmwäerter
iwwerschratt ginn. Am Januar
goufe stonneweis an och nëmmen
op dräi eenzelnen Deeg, déi
héichste Stonnewäerter fir NO2
gemooss. D’Feinpartikele ware
während zirka zéng Deeg, verdeelt
iwwer déi zwee Méint, mat méi
héige Wäerter vertrueden.
D’Miesswäerter vu Lëtzebuerg
kënnen iwwregens online um
Internetsite «www.emwelt.lu-liens
rapides/qualité de l’air» nogekuckt
ginn. Antismog-Moossname waren
net ubruecht, well keng richteg
ausgepräegt Smogperiod virlouch.
Ähnlech wéi an der Province de
Luxembourg war nach keen Ulass
do, fir e «plan d’urgence» ze
erloossen.

Wat d’Aktionspläng ubelaangt,
huet Lëtzebuerg schonns éischt
Schrëtt ënnerholl, besonnesch am
Kader vum Summersmog duerch
den Ozon. So kann d’Vitesse op
den Autobunnen op 90 Stonne-
kilometer limitéiert ginn, wann
d’Ozonwäerter déi kritesch Grenz
vun 160 µg/m3 iwwerschreiden.
Dëst ass geregelt iwwert de Wee
vum Artikel 156bis vum Code de la
Route, deen zënter Ufank 2007 a
Kraaft ass. Déi bestehend Re-
gelung muss awer nach de spezi-
fesche Wantersmogsituatiounen
ugepasst ginn an déi optimaalst
Moossnamen mussen nach defi-
néiert ginn.

D’Ëmweltverwaltung ass och
amgaang e Screening duerchze-

féieren, fir ze identifizéieren wou
hei am Land bei Extremwieder-
situatioune lokal anormal héich
Wäerter kéinten optrieden. Op der
Basis vun deem Screening kënnen
da fir déi betraffe Plaze méi konkret
a spezifesch Moossnamen aus-
geschafft ginn.

Weiderhi schafft d’Ëmweltverwal-
tung u Simulatiounsprogrammer,
déi et erméigleche sollen, op Basis
vun de Meteosprognosen, d’Evo-
lutioun vun de Schuedstoffer an
der Loft viraussoen ze kënnen.
Dëst soll et erméigleche schonns
am Virfeld d’Populatioun fréi
genuch informéieren ze kënnen an
déi néideg Moossnamen ergräifen
ze kënnen.

Regelungen an Aktiounspläng an
den Nopeschlänner sinn ënner-
schiddlech. Si sinn deene jee-
weilege lokale Verhältnisser uge-
passt a wierken op déi jeeweileg
wichtegst Emissiounsquellen
(Verkéier an eventuell zousätzlech
Industrie), mat dem Zil den Aus-
stouss vu Schuedstoffer ze be-
grenzen an d’Wäerter an der Loft
ze senken.

Länner mat méi strenger Regelung
wéi d’Belsch a Frankräich, sinn
d’Schwäiz (ähnlech wéi d’Belsch)
an d’Landesregierung Berlin. De
Senat vu Berlin huet de Wee vun
enger laangfristiger Begrenzung a
Verbesserung vun den Emis-
siounen an alle Beräicher age-
schloen, wat och en allgemengen
Trend an Däitschland ass.

Question 3067 (9.1.2009) de M.
Aly Jaerling (Indépendant)
concernant les transports
publics et le verglas:

An der Nuecht vum 30. op den 31.
am Chrëschtmount 2008, ass et zu
engem kuerzfristege Wieder-
ëmschwong komm.

Et huet iwwert d’ganzt Land uge-
faangen ze reenen, duerch déi
niddreg Temperaturen duerno
waren d’Stroossen all veräist.

Als Folleg vun dësem Natur-
spektakel ass de Verkéier, a be-
sonnesch den öffentlechen Trans-
port, fir eng gewëssen Zäit zum
Deel gestoppt ginn.

Dobäi ass et engem dach awer
opgefall, dass et ënnerschiddlech
Appréciatioune vun der Situatioun
huet misse gi mat partikulären
Entscheedungen, déi getraff
goufen, als Reaktioun op dës
Situatioun.

Um Radio konnt ee verfollegen, wéi
zum Beispill eenzel privat Bus-
gesellschaften an och öffentlech
Busservicer matdeele gelooss
hunn, dass si géife bis op
Weideres net fueren, derweil
anerer méiglecherweis probéiert
hunn hire Service ze assuréieren,
an dobäi de Risiko mat a Kaf geholl
hunn, deen indiskutabel domadder
verbonnen war.

Den Ëmstand, datt glécklecher-
weis näischt geschitt ass, duerf
keen Argument an der Recht-
fertegung vun esou Décisioune
sinn!

Kann den Här Transportminister
mer duerfir folgend Froe beänt-
werten:

1) Gëtt et zu Lëtzebuerg eng
öffentlech Instanz, déi sech op
héchstem Niveau mat der Koordi-
natioun vun alle Moossname be-
faasst, déi an esou enger extremer,
a virun allem geféierlecher Wieder-
situatioun am Verkéier, a méi
besonnesch am öffentlechen
Transport, geholl musse ginn?

2) Wéi ginn d’Aktiounen am öffent-
lechen Transport konkret déci-
déiert an ëmgesat?

3) Wéi kann ee sech erklären,
dass eenzel Busoperateure sech fir
en zäitweilege Stopp vun allen
Aktivitéiten entscheed hunn, an
aner Bussen einfach fuere gelooss
goufen?

4) Kann den Här Minister bestä-
tegen, dass et innerhalb vun öffent-
leche Busbetriber net ëmmer eng
eenheetlech Entscheedung gouf
an dass um Terrain d’Ent-
scheedung fir ze fueren oder net,
net ëmmer kloer war?

5) Misst et net eng schrëftlech
Matdeelung vun der Décisioun vun
der Hierarchie (fir ze fueren oder
net ze fueren) un de Chauffeur vun
engem Bus ginn?

6) Kann den Här Minister mat-
deelen, opgrond vu wéi engen
Donnéeën Entscheedunge fir de
Betrib vum öffentlechen Transport
an esou Wiedersituatioune getraff
oder misse getraff ginn?

7) Wéi gesäit d’Lëscht vun den
Indikateuren aus, déi als Ent-
scheedungsgrondlag geholl ginn?

8) Wie géif d’Responsabilitéit
iwwerhuelen, wann ënner esou
Ëmstänn d’Busser fuere gelooss
ginn, an en Accident géif ge-
schéien?

9) Ass et net esou, datt nom Code
de la Route, ëmmer de Chauffeur
responsabiliséiert gëtt, wann hien
en Accident verschëlt?

10) Misst et deemno net de
Chauffeur eleng sinn, deen däerf
entscheeden, ob e bei esou
extreme Wiederlage fiert oder net?

11) Gëtt et zu Lëtzebuerg fir den
öffentlechen Transport eng Pro-
zedur, déi d’Entscheedungsweeër
mat Verantwortungsstrukturen- an
Hierarchië schrëftlech fir esou
extrem a geféierlech Wieder-
situatiounen definéiert?

12) Wier et méiglech Accorde mat
den Handy-Bedreiwer ze fannen,
fir iwwert de Wee vun SMS d’Be-
völkerung iwwert d’Servicer vum
öffentlechen Transport opzekläre
bei esou Wiedersituatiounen, well
jo awer all Stot zumindest een
Handy huet?

Réponse (6.3.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Op dei éischt Fro vum Har Depu-
téierten Jaerling kann ech kloer
mat neen äntwerten, well geféier-
lech Wiedersituatioune sech
meeschtens kuerz ukënnegen an
och vu kuerzer Dauer sinn.

An esou enge Fäll mussen deemno
och kuerzfristeg Décisoune geholl
ginn.

Dat war Enn 2008 zweemol de Fall,
an zwar de 24. November an den
31. Dezember, wou jeeweils de
spezielle Behënnertentransport am
ganze Land ofgesot gouf.

Deen dofir zoustännege Service
am Transportministère berifft sech
dobäi op Berichter aus de ver-
schiddene Regioune vum Land an
hëlt esou seng Entscheedung, en
Transport ofzesoen, deen ëmmerhi
vun Hausdiere bis an d‘Zentre
funktionéiere muss.

Den öffentleche Regionaltransport,
deen och an enger Abteilung am
Transportministère organiséiert
gëtt, leeft iwwer festgeluechten an
direkt Weeër a versicht och bei
schlechte Wiederbedéngunge säin
Déngscht der Allgemengheet
unzebidden.

D’Busoperateuren an hiert Per-
sonal mussen do hir Entscheedung
treffen nodeems si de Risiko, jee no
der Regioun wou si am Asaz sinn,
ageschat hunn.

All Chauffeur huet d’Flicht säi Bus
unzehalen, wann hie mierkt, dass
Weiderfuere geféierlech ass, an hie
muss dat am Betrib melden.

Esou ass et verständlech, dass net
an all Busbetrib a fir all öffentlech
Buslinn eng an déiselwecht Ent-
scheedung ka geholl ginn. Wichteg
ass, dass am Interessi vun der
Sécherheet gehandelt gëtt an
dobäi awer och versicht gëtt den
öffentlechen Transport esou wäit
ewéi méiglech, als Alternativ zum
Individualverkéier funktionéieren
ze loossen.

Prozeduren an Entscheedungs-
weeër ze definéiere mat Verantwor-
tungsstrukturen an Hierarchien,
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wéi den Här Deputéierten Aly
Jaerling se am Fall vu geféierleche
Wiedersituatiounen hannerfreet,
kënnen an esou enge Fäll genau
esou wéineg hëllefe wéi bei de
Konsequenze vun esou Situa-
tiounen, dat heescht bei Iwwer-
schwemmungen, Erdrutsch,
blockéiert Stroossen duerch Beem
oder bei Accidenter. Do kann
nëmme vu Fall zu Fall tranchéiert
an organiséiert ginn an dat vun den
Organisateurë selwer.

Méi eng zouverlässeg Kommuni-
katioun un de Public fir esou
Moossnamen, wéi se iwwert
d’Radiosender besteet, kënne mir
och net iwwert d’Handysnetzer
bewierken.

Question 3070 (12.1.2009) de
Mme Claudia Dall’Agnol et M.
Fernand Diederich (LSAP)
concernant les services de
secours:

Selon des informations rapportées
par les médias, un ambulancier qui
voulait se rendre au centre d’inter-
vention suite à un appel d’urgence
a été arrêté par la police pour un
délit de grande vitesse. L’inter-
vention de l’ambulance a été
retardée et les secouristes n’ont pu
arriver à temps pour aider la per-
sonne en détresse.

Sans vouloir généraliser ce cas
particulier, cet incident, qui a
suscité des réactions très vives
dans les milieux concernés, met en
évidence une défaillance certaine
de nos services de secours. Il est
inacceptable que des bénévoles
s’efforcent depuis des années à
maintenir un service public de
première nécessité dans des
conditions de plus en plus difficiles
sans recevoir le soutien nécessaire
des autorités publiques.

Le problème est connu de longue
date. Ainsi, il ressort d’une réponse
à une question parlementaire de
novembre 2003 que la disponibilité
des bénévoles n’était plus assez
grande pour pouvoir assurer les
services de secours à tout moment
dans toutes les régions du pays et
que cette tendance allait certai-
nement s’accentuer dans les
années à venir (cf. compte rendu
N°4/2003-2004 - question parle-
mentaire N°2408). Cette appré-
ciation à été confirmée par d’autres
réponses à différentes questions
parlementaires données par
Monsieur le Ministre en octobre
2007, en avril, en juillet et en
octobre 2008 (cf. comptes rendu
N°2/2007-2008 - question parle-
mentaire N°1958, N°12/2008-2009
- question parlementaire N°2165,
N°16/2007-2008 - questions parle-
mentaires N°2567 et N°2620 et
N°4/2008-2009 - question parle-
mentaire N°2913). À chaque fois,
Monsieur le Ministre déplore que
«cette situation ne cesse de
s’aggraver et le risque de ne pas
pouvoir prêter secours aux
personnes en détresse endéans
des délais appropriés augmente».
Déjà en octobre 2007, les mesures
à prendre pour remédier à ce
problème étaient clairement for-
mulées: «Il existe en principe trois
axes indépendants les uns des
autres pour apporter un soutien
aux bénévoles, qui sont: la moti-
vation des bénévoles, l’introduction
d’agents professionnels et la régio-
nalisation.» Depuis plus d’un an,
Monsieur le Ministre annonce la
mise en œuvre de ces mesures.

- En prenant note de la réponse
de Monsieur le Ministre à la ques-
tion parlementaire N°2913 du 20
octobre 2008 (cf. compte rendu
N°4/2008-2009), j’aimerais savoir si
le groupe de travail interministériel
qui a pour mission de «trouver une
réponse globale à la question de la
reconnaissance du bénévolat dans
son ensemble» a entre-temps
présenté des conclusions?

- Quant à l’introduction d’agents
professionnels pour encadrer et
aider les bénévoles à garantir les

missions, est-ce que la procédure
de recrutement pour les 18 agents
dont Monsieur le Ministre a fait état
dans sa réponse a été lancée?
Combien d’agents ont été engagés
en 2008?

- Monsieur le Ministre a, à plu-
sieurs reprises, attiré l’attention sur
le fait que la régionalisation des
services nécessite des réformes
au niveau législatif, en remarquant
que les lois existantes mettent un
certain frein à la création d’une
compétence régionale et le fonc-
tionnement d’un centre régional
regroupant à la fois des bénévoles
de la protection civile et des
services communaux, puisqu’elles
fixent clairement les compétences
et responsabilités respectives de
l’État et des communes. Quelles
sont les initiatives législatives
prises ou envisagées par Monsieur
le Ministre au cours des derniers
mois et quand est-ce que cette
réforme structurelle pourra être
mise en œuvre?

Réponse (26.2.2009) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

Dans le cadre des discussions
ayant eu pour objet la finalisation
du budget pour l’exercice 2009, le
Gouvernement avait décidé que la
problématique du bénévolat dans
les rangs des services de secours
ne serait pas à traiter de la même
manière que pour les autres
secteurs concernés. Ainsi le Mi-
nistère de l’Intérieur est resté
associé aux travaux du groupe de
travail interministériel chargé de
trouver une réponse globale à la
question de la reconnaissance du
bénévolat dans son ensemble, 
tout en travaillant sur des 
mesures spécifiques à prendre
pour le secteur des services de
secours.

Une proposition concernant
l’indemnisation des ambulanciers
volontaires de la protection civile a
été discutée avec les chefs de
centre et les chefs de groupe lors
d’une réunion en date du 19 février
2009. Elle sera présentée au
Gouvernement en Conseil dans
une de ses prochaines séances.

Par ailleurs, un groupe de travail
rassemblant des représentants
des différents acteurs des services
de secours, le Syvicol et des
conseillers techniques de l’Admi-
nistration des Services de Secours
s’est réuni une première fois le 5
février 2009 pour élaborer des
propositions concernant l’indem-
nisation des sauveteurs et des
sapeurs-pompiers volontaires. Ce
même groupe se penchera éga-
lement sur la question des
réformes nécessaires pour aboutir
à terme à une organisation unifiée
des services de secours. Il appar-
tiendra au prochain Gouvernement
d’entamer le processus législatif
pour la mise en œuvre d’une telle
réforme.

En attendant, les projets de rè-
glements d’exécution de la loi du
12 juin 2004 portant création d’une
Administration des Services de
Secours ont été approuvés par le
Gouvernement en Conseil dans sa
séance du 30 janvier 2009. Ces
projets de règlements grand-
ducaux poursuivent actuellement
la procédure réglementaire
usuelle. Les textes en question
prévoient le principe de la régio-
nalisation avec la création de
bases nationales et de bases
régionales, tant en ce qui concerne
la division de la protection civile
que la division du service d’in-
cendie et de sauvetage. Ces
bases sont destinées à fournir un
support en matériel et en per-
sonnel pour les autres centres de
secours en cas de besoin.

En ce qui concerne l’introduction
d’agents professionnels, la procé-
dure de recrutement sera entamée
immédiatement dès que le nombre
de postes définitifs sera confirmé
dans le cadre de la procédure dite
«numerus clausus» pour l’exercice
budgétaire 2009. Un premier am-
bulancier professionnel en poste

au centre de secours à Esch/
Alzette est engagé à l’Adminis-
tration des Services de Secours
depuis le 15 novembre 2007.

Question 3074 (12.1.2009) de
M. Eugène Berger (DP) con-
cernant le chauffage dans le
nouveau bâtiment du Lycée
Technique Mathias Adam à
Pétange:

Dans sa réponse du 15 octobre
2008 à ma question parlementaire
afférente, Monsieur le Ministre
m’avait à l’époque fait savoir que le
chauffage dans le nouveau
bâtiment du Lycée Technique
Mathias Adam à Pétange serait
«assuré de manière adéquate» (cf.
compte rendu N°3/2008-2009 -
question parlementaire N°2841). Il
me revient toutefois que la
direction aurait au cours des
dernières semaines dû renvoyer
une vingtaine de classes, parce
que les températures étaient trop
basses dans les salles de classes
(inférieures à 18°C).

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre des Travaux publics:

- Monsieur le Ministre peut-il
confirmer que des problèmes avec
le chauffage persistent? Dans
l’affirmative, à quel niveau ces
problèmes se situent-ils exac-
tement? Dans quel délai Monsieur
le Ministre entend-il remédier à
cette situation insoutenable?

- Il me revient également que le
système de ventilation dans les
salles de classes ne fonctionnerait
pas de manière correcte. Ces
informations sont-elles exactes? Si
oui, quelles sont les solutions
élaborées par les services com-
pétents afin de remédier à cette
situation?

Réponse (23.2.2009) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

L’honorable Député Eugène
Berger souhaite avoir quelques
informations sur le chauffage du
nouveau bâtiment du Lycée
Technique Mathias Adam à
Pétange qui vient d’ouvrir ses
portes à l’occasion de la rentrée
scolaire 2008/2009.

Il est incontestable que des
problèmes liés au chauffage ont
été décelés dès la rentrée des
classes le 5 janvier 2009. Or, sans
vouloir nier les désagréments
ponctuels y relatifs, il importe
néanmoins de préciser que les
bureaux et entreprises en charge
sont intervenus rapidement en vue
de remédier à cette situation. Des
mesurages complémentaires des
températures ont été effectués
chaque jour de la semaine afin de
réduire progressivement les
problèmes. Lors d’une dernière
intervention de grande envergure
en date du 9 janvier 2009, les
défauts détectés à ce jour ont été
corrigés de sorte que le bâtiment a
présenté depuis lors des tempé-
ratures adéquates.

De façon générale, il est à noter
que la puissance calorifique des
radiateurs a été dimensionnée
conformément aux normes en
vigueur pour garantir, à des tempé-
ratures extérieures de moins de
12°C, une température intérieure
d’au moins 20°C dans les salles de
classe ou dans la salle de confé-
rence, respectivement d’au moins
18°C dans les ateliers ou la salle
des sports.

À noter tout d’abord que les pro-
blèmes de température rencontrés
en début janvier se situaient à
différents niveaux:

En ce qui concerne en premier lieu
les salles de classe, des dys-
fonctionnements au niveau de la
régulation ont été constatés sur
quelques-uns des radiateurs dans
un certain nombre de salles de
classe. Cependant, dans d’autres
salles de classe, il a été observé

que les fenêtres étaient restées
ouvertes durant les nuits glaciales.

En ce qui concerne en deuxième
lieu la salle de conférence, il échet
de préciser, d’une part, que la
pompe de circulation de ce circuit
était défectueuse de sorte qu’une
pompe provisoire fut mise en place
dès le 8 janvier 2009. La pompe de
remplacement fut installée défini-
tivement le 9 janvier 2009 et le
réchauffement fut rétabli à la satis-
faction des occupants. La puis-
sance calorifique des radiateurs de
cette salle est suffisante pour
l’ensemble de la salle. Or, la sépa-
ration mobile permettant de diviser
la salle en deux parties est tenue
en état fermé, de manière systé-
matique. Cet usage pratique a
révélé en effet une déficience de
puissance calorifique pour la petite
partie de la salle utilisée de façon
isolée. En conséquence, il a été
décidé d’augmenter la puissance
de chauffe pour la partie en
question. À cette fin, deux 
radiateurs ont été échangés au
courant de la dernière semaine de
janvier.

En troisième lieu et en ce qui
concerne les ateliers, des tem-
pératures anormalement basses
au cours du 5 janvier 2009 étaient
dues surtout à l’ouverture pro-
longée des ouvertures de désen-
fumage durant le week-end ce qui
a été causée par une alarme-
incendie intempestive.

Enfin, en ce qui concerne la salle
des sports, à l’instar des ateliers,
une fausse alerte incendie a dé-
clenché l’ouverture des éléments
de désenfumage de la grande
salle des sports. Lors de cette
manœuvre, le moteur d’une des
ouvertures a été endommagé. La
fenêtre a été fermée immédia-
tement et la mise en place du
moteur de rechange a également
été effectuée au cours de la
dernière semaine de janvier.

Quant à la ventilation mécanique,
certains désagréments ont été
évoqués en relation avec les
bouches de sortie d’air. En effet,
ces éléments sont conçus de
manière à ce que l’air frais soit
pulsé dans la profondeur de la
salle pour se mélanger avec l’air
ambiant et créer ainsi un renou-
vellement de l’air progressif. Or,
l’orientation et la vitesse de pul-
sation ont dû être revues par
endroits afin d’éviter la sensation
d’un courant d’air froid. Tout
comme pour le chauffage, ces
réglages ont été entamés dès
constatation des faits.

Question 3075 (13.1.2009) de
M. Xavier Bettel (DP) con-
cernant l’utilisation de
l’amalgame au mercure en
dentisterie:

L’utilisation de l’amalgame au
mercure (ou plombage) en den-
tisterie et ses effets sur la santé de
l’homme font toujours débat. Il
n’empêche que l’utilisation de cet
amalgame au mercure pose un
problème environnemental non
négligeable. Plusieurs pays
(Allemagne, Autriche, Danemark,
Suède) ont déjà restreint l’emploi
de l’amalgame au mercure, la
Suède ne les rembourse plus
depuis 1999, alors que la Norvège
a banni tout emploi du mercure
depuis le 1er janvier 2008. Mon-
sieur le Ministre a apporté quant à
lui son soutien à l’«Appel du
Luxembourg» visant à interdire
l’emploi du plombage ou amal-
game à l’échelon international.

Or, il s’avère que la prise en charge
par la CNS pour plombages (ou
amalgames dentaires) est toujours
supérieure à celle consentie pour
des implants dentaires composés
de ciment composite, certes plus
délicats à poser et dont la durée de
vie est limitée. Il s’ensuit que
nombre de patients optent pour
des raisons financières pour des
plombages classiques.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Ne devrait-on pas, si l’on veut
sérieusement limiter le recours aux
amalgames au mercure (ou
plombages) voir la prise en charge
d’implants dentaires composées
de ciment composite à la hausse?

- Monsieur le Ministre envisage-t-il
de suivre le modèle suédois, voire
norvégien?

Réponse (27.2.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

Les tarifs figurant dans la nomen-
clature des actes et services des
médecins- dentistes pris en charge
par l’assurance-maladie, à savoir
DS 14 à DS 16, sont définis indé-
pendamment du matériel d’obtu-
ration choisi par le prestataire et/ou
le patient. Ces tarifs sont pris en
charge par l’assurance-maladie à
raison de 95% en application de
l’article 39 des statuts de la Caisse
Nationale de Santé.

L’article 50 de la convention
conclue entre l’Union des Caisses
de Maladie et l’Association des
Médecins et Médecins-Dentistes
donne au médecin-dentiste le droit
de mettre en compte les pres-
tations et fournitures dentaires
convenues avec la personne
protégée et délivrées en dépas-
sement des tarifs de prise en
charge de l’assurance-maladie
sous le code CP8. Ce code est
susceptible de couvrir les éven-
tuels suppléments que le médecin
estime justifiés de mettre en
compte. Il va de soi que la mise en
compte d’un tel supplément
d’honoraires pour convenance
personnelle présuppose une infor-
mation préalable de la personne
protégée et que le traitement ne
peut être commencé que lorsque
la personne protégée a donné son
accord pour prendre le sup-
plément d’honoraires à sa charge.

Il n’est pas exclu que certains
médecins-dentistes facturent une
convenance personnelle qui n’est
évidemment pas remboursée par
la sécurité sociale. Cette conve-
nance personnelle est appliquée
pour compenser le surplus de
travail nécessaire pour la mise en
place correcte des obturations en
résine composite.

En ce qui concerne une éventuelle
modification de la nomenclature
médico-dentaire, il y a lieu de
rappeler que l’ancienne Union des
Caisses de Maladie avait pris
l’initiative de commanditer un projet
d’adaptation de la nomenclature
dentaire pour tenir compte des
évolutions de l’art de guérir en ma-
tière de médecine dentaire. À cette
fin un expert français a été chargé
d’analyser la nomenclature actuelle
et de proposer des adaptations
dans le sens d’une amélioration de
la qualité et d’une adaptation aux
évolutions dans la matière. Ce
projet englobe toutes les facettes
de la médecine dentaire, y compris
notamment les traitements curatifs
et l’implantologie. Je suis d’avis
que dans le cadre de ces discus-
sions il faudra veiller à ce que les
alternatives aux amalgames soient
considérées comme traitement
standard ne donnant pas lieu à des
suppléments d’honoraires. Des
négociations avec les médecins-
dentistes devront être menées dans
ce sens.

En ce qui concerne la limitation
voire l’interdiction du recours aux
amalgames, il faut savoir que
chaque matériau d’obturation
présente des avantages et des
inconvénients. Il ne faut cependant
pas oublier que le recul scientifique
pour l’amalgame dentaire est de
plus de 150 ans alors que pour les
résines composites ce recul
scientifique est nettement plus
court (une trentaine d’années).

2008-2009 QUESTIONS AU GOUVERNEMENTQUESTIONS AU GOUVERNEMENT

www.chd.lu QQ111199



Il est vrai que les amalgames den-
taires constituent pour la majorité
des patients une source non négli-
geable d’accumulation de Hg dans
l’organisme. Les analyses faites
(sous forme de triple test) au LNS
confirment ce fait qui est accepté
par un nombre toujours croissant
de médecins-dentistes.

Il s’agit par conséquent d’être très
vigilant par rapport au mercure et
d’adopter un principe de pré-
caution, étant donné qu’une
fraction non négligeable de la
population doit être considérée à
risque. C’est d’ailleurs dans cet
esprit que le Ministère a apporté
son soutien à la réalisation d’une
conférence sur le mercure et les
amalgames dentaires réalisée en
novembre 2007 au Grand-Duché
de Luxembourg.

Question 3090 (21.1.2009) de
M. Marco Schank (CSV)
concernant l’aide pour la
sauvegarde de la diversité
biologique:

Le règlement grand-ducal du 22
mars 2002 a institué un ensemble
de régimes d’aides pour la sauve-
garde de la diversité biologique. Il
me revient que le versement des
différentes primes à l’attention des
agriculteurs qui ont signé une
convention de gestion avec les
deux ministères accuse un certain
retard pour l’année 2008.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Agriculture, de la
Viticulture et du Développement
rural:

- Monsieur le Ministre peut-il me
confirmer les faits susmentionnés?

- Dans l’affirmative, quelles sont
les raisons de ces retards?

- Quels sont les moyens pouvant
être mis en œuvre pour remédier à
cette situation?

Réponse (5.3.2009) de M.
Fernand Boden, Ministre de
l’Agriculture, de la Viticulture et du
Développement rural:

L’honorable Député fait référence
au règlement grand-ducal du 22
mars 2002 instituant un ensemble
de régimes d’aides pour la sauve-
garde de la diversité biologique et
évoque les délais de paiement
pour ces aides.

Le règlement grand-ducal du 22
mars 2002 précité prévoit à l’article
45 que «les aides sont versées,
pendant la période de l’enga-
gement, après la fin de chaque
période de douze mois calculée à
partir du début de l’engagement,
sur base d’un formulaire à intro-
duire par le bénéficiaire pendant
chaque année culturale. (...) Une
avance d’un maximum de 80%
peut être versée».

En premier lieu, il échet de relever
qu’en 2006 et 2007, les aides ont
été réglées de la manière suivante: 

- en 2006:

03.11.2006 (avance pour
218 bénéficiaires)

24.11.2006 (avance pour
182 bénéficiaires)

15.12.2006 (avance pour
101 bénéficiaires)

26.03.2007 (solde pour tous
les bénéficiaires)

- en 2007:

11.12.2007 (avance pour
155 bénéficiaires)

28.12.2007 (avance pour
165 bénéficiaires)

16.01.2008 (avance pour
140 bénéficiaires)

04.04.2008 (solde pour tous
les bénéficiaires)
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Pour l’année 2008, l’avance
facultative n’a pas pu être versée
pour des raisons liées à l’intro-
duction d’un nouveau système de
référence pour la gestion adminis-
trative des parcelles agricoles.

En effet, le système informatique
de gestion est actuellement en
phase de transition et les données
des contrats en cours doivent être
ré-encodées et soumises à un
contrôle supplémentaire suite à
l’instauration du nouveau système
de référence qui prend en compte
les parcelles «Flik» au lieu des
parcelles cadastrales.

Mes services m’ont toutefois
précisé que les aides dues au titre
de l’année 2008 seront versées
endéans les prochaines semaines.

Question 3091 (21.1.2009) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant le fonds de finan-
cement des mécanismes de
flexibilité de Kyoto:

En décembre 2004, la Chambre
des Députés a voté une loi éta-
blissant un système d’échange de
quotas d’émission de gaz à effet
de serre et créant un fonds de
financement des mécanismes de
flexibilité de Kyoto. Cette loi a pour
objet de contribuer au financement
des mécanismes et des mesures
qui ont été mis en œuvre pour
réduire de manière substantielle
les émissions des gaz à effet de
serre.

Dans ce contexte, le Grand-Duché
de Luxembourg a dépensé en
2008, 27,3 millions d’euros dans le
cadre des projets des mécanismes
de développement propre (MDP),
18 millions d’euros dans le cadre
des projets de mise en œuvre
conjointe (MOC), ainsi que 27,37
millions d’euros dans le cadre des
fonds multilatéraux, ce qui cor-
respond à des investissements de
quelque 72,6 millions d’euros. 
En 2009, ces investissements
devraient atteindre une somme
totale de 80,4 millions d’euros.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Environnement:

- Monsieur le Ministre peut-il
m’indiquer les projets qui ont été
financés en 2008 et quels seront
les projets à financer en 2009 
dans les trois catégories susmen-
tionnées?

- Monsieur le Ministre peut-il me
préciser les critères selon lesquels
les différents projets MDP et MOC
sont sélectionnés?

- Monsieur le Ministre peut-il me
citer les projets des mécanismes
de développement propre qui ont
été financés dans les dix pays
cibles de la coopération luxem-
bourgeoise?

Réponse (24.2.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre de l’Envi-
ronnement:

Dans mes réponses aux questions
parlementaires N°3010 et N°2722
(cf. compte rendu N°6/2008-2009
et N°1/2008-2009), j’ai déjà fourni
d’amples renseignements con-
cernant notre participation dans
différents fonds carbone multi-
latéraux, et les projets MDP et
MOC y relatifs. Je n’ai pas d’infor-
mations supplémentaires à ce
stade.

Quant aux dépenses avancées par
l’honorable Député, les chiffres
proviennent du projet de loi
concernant le budget des recettes
et des dépenses de l’État 2009. Le
projet de loi reprend la program-
mation pluriannuelle du fonds de
financement des mécanismes de
Kyoto. Il faut savoir que les chiffres
2008 et 2009 se basent sur des
estimations concernant notre parti-
cipation dans les différents fonds
de la Banque Mondiale, de la BEI,
de la BERD et de l’A.D.B., ainsi que
des accords pour l’achat de
crédits d’émission MDP et MOC.
Dans la mesure où les négo-

ciations concernant certains
projets n’ont pas abouti respecti-
vement sont en cours, ou n’ont pas
été entamées, particulièrement en
ce qui concerne les fonds multi-
latéraux, les dépenses effectives
pour l’année 2008 sont nettement
inférieures au montant de 72,6
millions d’euros. Les dépenses
effectives en 2008 ont été de 5,3
millions d’euros.

Les différents projets sont sélec-
tionnés selon les lignes directrices
et critères des décisions relatives
aux mécanismes de Kyoto, telles
qu’elles ont été adoptées par la
Conférence des Parties.

Les projets sont par ailleurs
évalués selon le pays concerné
(stabilité politique), le niveau
d’avancement du projet, l’expé-
rience du vendeur avec le MDP et
sa réputation, l’efficacité environ-
nementale du projet, l’impact
social et le rapport prix demandé/
prix du marché.

Par ailleurs, un accord bilatéral
concerne le projet «Landfill Gas to
Energy Facility» à Nejapa, El
Salvador (N°0167).

Question 3093 (22.1.2009) de
M. Marc Spautz (CSV) con-
cernant la nouvelle répartition
communale et régionale:

En fait, le Gouvernement a pré-
senté sa nouvelle répartition
communale et régionale et
ensemble avec le Syvicol, le Mi-
nistère en question est en train
d’organiser des réunions d’infor-
mation.

Dans ce contexte, j’aurais aimé
savoir du Ministre de l’Intérieur et
de l’Aménagement du Territoire:

1. Dans le cadre de cette réor-
ganisation, quelles seront les
missions des différents commis-
sariats de district?

2. Le Gouvernement n’estime-t-il
pas qu’une réforme des commis-
sariats de district s’impose?

Réponse (23.2.2009) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

Dans sa séance du 21 novembre
2008 le Conseil de Gouvernement
a marqué son accord de principe
avec les schémas élaborés en
commun par le Ministère de l’In-
térieur et de l’Aménagement du
Territoire et le Syvicol en vue de
doter le pays d’une nouvelle carto-
graphie du paysage communal. De
janvier à mars 2009 ces schémas
sont présentés aux élus locaux
pour être discutés sur le terrain.

Cette démarche est faite dans le
contexte de la réorganisation
territoriale du Luxembourg au sujet
de laquelle la Chambre des Dé-
putés avait institué une com-
mission spéciale qui a discuté de
l’avenir de nos communes et de
leurs relations avec l’État dans 45
réunions de décembre 2004 à juin
2008.

Le rapport final de cette com-
mission et le débat d’orientation
sur la réorganisation territoriale du
Luxembourg, qui a eu lieu le 3
juillet 2008 à la Chambre des
Députés, ont fixé les objectifs à
atteindre et ont tracé le chemin
pour y parvenir.

L’actuelle démarche du Ministère
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire et du Syvicol constitue
un premier pas dans le long pro-
cessus de réorganisation qui se
fera graduellement.

La réorganisation du contrôle de
l’État sur les communes fait partie
du processus. Elle sera entamée
lorsque le nouveau paysage
communal aura pris des contours
plus concrets et elle répondra aux
vues exprimées par la commission
spéciale. Ainsi le double degré de
contrôle par les commissariats de
district et le ministère de l’Intérieur
sera supprimé. Le contrôle de

l’État sur le secteur communal sera
réorganisé moyennant regrou-
pement de certains services du
Ministère de l’Intérieur avec ceux
des commissariats de district.

Question 3098 (26.1.2009) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant les travaux de rena-
turation de l’Alzette entre
Lorentzweiler et Lintgen:

Le règlement grand-ducal du 27
août 1997 déterminant les con-
ditions à respecter et les mesures
à prendre en matière de protection
de la nature, de restauration et de
compensation des milieux naturels
dans le cadre de la construction de
la route reliant Luxembourg à
Ettelbruck prévoit la renaturation
de la vallée de l’Alzette par l’amé-
nagement de zones amphibiennes
et de zones humides de quelque
64 hectares entre les villages de
Lorentzweiler et de Lintgen.

Selon mes informations, des
réunions ont eu lieu afin de déter-
miner l’aménagement des zones
en question, se trouvant en aval du
pont de l’Autoroute du Nord A7,
surplombant la vallée de l’Alzette
et reliant la sortie sud du tunnel
Gousselerbierg avec l’entrée nord
du tunnel Grouft. Il semblerait que
désormais ce site serait entretenu
par un pâturage extensif.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Environnement:

- Monsieur le Ministre peut-il
confirmer mes informations quant
aux réunions susmentionnées?

- Dans l’affirmative, quelle sera la
superficie exacte du site concerné
par le pâturage extensif?

- Ne serait-il pas opportun, d’un
point de vue écologique, d’intégrer
dans le projet de renaturation les
deux versants créés par le remblai
des tunnels à la sortie sud du
tunnel Gousselerbierg?

Réponse (23.2.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre de l’Envi-
ronnement:

ad 1) Il est en effet correct qu’un
projet de pâturage extensif est
prévu dans la zone mentionnée.
Dans ce sens des réunions ont
effectivement eu lieu, surtout avec
les agriculteurs concernés par la
surface en vue de trouver une
solution et de pouvoir lancer le
projet. Il y a lieu de rappeler que le
règlement grand-ducal du 27 août
1997 prévoit de créer, sur cette
zone et en compensation pour la
construction de l’Autoroute du
Nord, une forêt alluviale. Ceci
aurait résulté dans l’exclusion
totale des agriculteurs de cette
zone. Or, afin de ne pas nuire aux
intérêts de ces derniers, et vu le
grand intérêt écologique du pâtu-
rage extensif pour la biodiversité,
le Ministère de l’Environnement
avait décidé d’examiner la possi-
bilité d’y installer un projet d’agri-
culture extensive. Entre-temps, un
accord a été trouvé entre l’Admi-
nistration des Eaux et Forêts,
agissant à travers un bureau
d’études expert en agronomie, et
les agriculteurs.

ad 2) La surface totale pâturée
dans la plaine alluviale est d’une
envergure de 68 ha, dont environ
20 ha seront très humides, 20 ha
seront à humidité variable, et 28 ha
des zones de refuge sèches.

ad 3) Il est effectivement oppor-
tun d’intégrer les deux versants
dans le projet de renaturation. Les
remblais mentionnés concernent
une surface totale de 20 ha, dont
actuellement 9 ha sont disponibles
et peuvent être ajoutés aux 68 ha
du projet de pâturage extensif dès
la première phase du projet. Les 11
ha restants ne seront disponibles
que dans cinq à huit ans et seront
intégrés par la suite dans le projet
en question.

Il faut bien préciser que ces 20 ha
sont importants pour le projet dans

l’optique de l’échange de surfaces
entre exploitants. Ceci permettra
de concentrer sur les surfaces
humides de la plaine alluviale
uniquement les exploitants prêts à
travailler sur de telles surfaces.

L’idée de l’utilisation des remblais
a donc été intégrée dans le
concept élaboré par le bureau
d’études spécialisé en agronomie,
et a également été approuvée par
les agriculteurs concernés.

Question 3103 (29.1.2009) de
M. Eugène Berger (DP) con-
cernant le site du futur grand
stade:

Il me revient par voie de presse
que le site de Livange pour le futur
grand stade semble trouver
l’assentiment des principaux
intéressés.

Ainsi, j’aimerais poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le
Ministre des Sports:

- Monsieur le Ministre peut-il
confirmer les informations relatées
ci-dessus?

- Dans l’affirmative, est-ce que
Monsieur le Ministre peut m’in-
former si une décision a été prise
sur le site du futur grand stade?

Réponse (24.2.2009) de M.
Jeannot Krecké, Ministre des
Sports:

Au titre de la réalisation d’un grand
stade de football, les rumeurs
concernant le site d’implantation
ne peuvent être confirmées en ce
moment puisqu’une conclusion
afférente fait encore défaut. Des
pourparlers divers sont en cours et
ils devraient aboutir sous peu.

Question 3105 (30.1.2009) de
M. Jacques-Yves Henckes
(ADR) concernant les services
de taxis à l’Aéroport de
Luxembourg:

Les services de taxis à l’Aéroport
de Luxembourg sont organisés
conformément aux dispositions de
la loi modifiée du 18 mars 1997, du
règlement modifié du 3 décembre
1997 et du règlement grand-ducal
du 25 octobre 2004 portant régle-
mentation de la circulation sur la
voie publique aux abords de l’aé-
rogare et portant réglementation
des services de taxis à l’aéroport.
Le règlement grand-ducal du 24
août 2007 relatif aux conditions
d’accès à l’Aéroport de Luxem-
bourg et aux contrôles de sûreté y
applicables doit également être
mentionné dans ce contexte, de
même que l’avis aux passagers du
Ministère des Transports con-
cernant les courses de taxi à
l’Aéroport de Luxembourg. Par
ailleurs un arrêté ministériel du 27
juin 2008 désigne les agents char-
gés du contrôle des services de
taxis à l’Aéroport de Luxembourg.

Or, toute cette législation n’est pas
appliquée, la police ne peut pas
agir et les agents chargés du
contrôle des taxis sont sans travail.

Si un voyageur emprunte un des
taxis agréés à l’aéroport, une
course au centre-ville coûtera en-
viron 25 €. Si le voyageur utilise
par contre un taxi non agréé, le prix
d’une course pour le centre-ville
pourra atteindre 42 €, car ces taxis
«sauvages» abusent des voya-
geurs en leur faisant faire des
circuits exagérément longs au lieu
d’utiliser un trajet direct. Le
voyageur lui se fâche sur les prix
excessifs des taxis en général et
ignore qu’il a été victime d’une
arnaque.

L’activité des taxis «sauvages» se
fait au vu et au su de tout le monde:
Sur un des parkings de l’aéroport,
non loin des taxis agréés pour
l’aéroport, se trouvent une dizaine
de taxis non agréés, certains
n’ayant même aucun agrément



national ou étranger. Ils recher-
chent les clients en les démarchant
à l’intérieur ou à l’extérieur de
l’aérogare, le tout en violation
flagrante de l’article 8 de la loi du
18 mars 1997 portant réglemen-
tation des taxis. Cet article prévoit
des sanctions pénales sévères
pour ces taxis en disant que leur
activité constitue une infraction
punie «d’un emprisonnement de
huit jours à un mois et d’une
amende de dix mille (250 €) et un
à cent mille francs (2.500 €) ou
d’une de ces peines seulement» et
pouvant entraîner la confiscation
du véhicule.

La police, les agents chargés du
contrôle des services de taxis se
disent dans l’impossibilité d’agir, et
les plaintes au vu des dispositions
législatives et réglementaires exis-
tantes n’aboutissent à aucune
condamnation. L’aérogare est
devenue une zone de non droit.

Il faut en effet relever que:

a) le règlement grand-ducal du 25
octobre 2004 portant réglemen-
tation de la circulation sur la voie
publique aux abords de l’aérogare
et portant réglementation des
services de taxis à l’aéroport est
inapplicable au nouvel Aéroport de
Luxembourg. Raison: les dispo-
sitions dudit règlement et de son
annexe font référence à l’ancienne
aérogare de Findel et non à la
nouvelle aérogare.

b) l’article 8 de la loi du 18 mars
1997 prévoit des peines qui
relèvent du délit. Dès lors toute
plainte déclenche une procédure
complexe comportant la rédaction
d’un procès-verbal par la police et
une instruction judiciaire.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports:

1. Partagez-vous mon opinion
selon laquelle les peines dé-
lictuelles prévues à l’article 8 de la
loi du 18 mars 1997 portant régle-
mentation des taxis devraient être
transformées en peines de contra-
vention, ce qui permettrait à la
police de dresser des avertis-
sements taxés? Ce type d’amende
découragerait à coup sûr les taxis
non agréés qui se garent sans
risques de sanctions sur les
parkings en surface. Si oui, le
Gouvernement entend-il introduire
une modification législative affé-
rente?

2. Le règlement grand-ducal du
25 octobre 2004 vise l’ancienne
aérogare de Findel et non la nou-
velle aérogare: ce règlement ne
devrait-il pas être abrogé et rem-
placé par un nouveau règlement
grand-ducal adapté à la nouvelle
aérogare? Si oui, le Gouvernement
entend-il adopter prochainement
un tel règlement grand-ducal?

Réponse (6.3.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

L’honorable Député s’enquiert sur
la réglementation des services de
taxis à l’Aéroport de Luxembourg,
notamment en ce qui concerne le
problème des taxis non agréés.

Les taxis non agréés à l’aéroport
sont titulaires d’une autorisation de
leur commune d’origine, mais ne
disposent pas d’une autorisation
de la part du Ministère des Trans-
ports de charger des clients à
l’Aéroport de Luxembourg. Ils ont
donc le droit de déposer leurs
passagers à l’aéroport, sans
pouvoir en charger de nouveaux
sauf sur demande écrite ou radio-
téléphonique préalable.

En effet, les communes sont
compétentes pour l’octroi des
autorisations à leurs services de
taxis comme le dispose la loi
modifiée du 18 mars 1997 portant
réglementation des services de
taxis.

En ce qui concerne votre propo-
sition de transformer les peines
délictuelles prévues à l’article 8 de
la loi du 18 mars 1997 portant
réglementation des services de
taxis en peines de contravention, la

Police grand-ducale m’informe que
le remplacement des peines délic-
tuelles, qui nécessitent l’établis-
sement d’un procès-verbal, par
des avertissements taxés per-
mettrait théoriquement d’alléger la
procédure judiciaire, mais les
expériences dans le passé ont
démontré que le seul déclas-
sement des peines de délit en
contraventions n’apportera pas
nécessairement d’amélioration.
D’après l’expérience du passé, les
patrons des taxis non agréés à
l’aéroport risquent d’insister sur la
rédaction d’un procès-verbal avec
les conséquences connues.

Quant à votre remarque de la
désuétude du règlement grand-
ducal du 25 octobre 2004 portant
réglementation de la circulation sur
la voie publique aux abords de
l’aérogare et portant réglemen-
tation des services de taxis à
l’aéroport, je vous informe que le
projet de règlement grand-ducal
portant réglementation de la circu-
lation sur les voies et places
ouvertes à la circulation publique
aux abords de l’Aérogare de
Luxembourg a été adopté par le
Conseil de Gouvernement du 20
février 2009 et entrera prochai-
nement en vigueur.

Avec l’entrée en vigueur de ce
règlement grand-ducal, les agents
de la Police grand-ducale pourront
constater et sanctionner les in-
fractions aux dispositions relatives
au stationnement et à la circulation
des taxis agréés et non agréés
devant l’aérogare, contribuant ainsi
à une nette amélioration de la
situation actuelle.

En outre, je vous informe que sur
base du règlement grand-ducal du
7 janvier 2009 modifiant le rè-
glement grand-ducal modifié du 3
décembre 1997 portant régle-
mentation des services de taxis à
l’Aéroport de Luxembourg le
Ministre des Transports pourra
dorénavant par arrêté ministériel
adapter le nombre de taxis agréés
à l’aéroport en fonction du besoin
en délivrant de nouvelles autori-
sations d’exploitation. Un arrêté
ministériel afférent est en prépa-
ration au Ministère des Transports.

Par cette augmentation du nombre
de taxis agréés, une présence
continuelle des taxis agréés sera
assurée devant l’aérogare, et ce
même aux heures de pointe, lors
desquelles leur nombre s’est avéré
insuffisant, de sorte à éviter que les
passagers soient obligés de
recourir à des taxis non agréés.

À cela s’ajoute que les services du
Ministère des Transports colla-
borent étroitement avec la Police
grand-ducale et lux-Airport S.A.
dans la mise en œuvre prochaine
d’un nouveau concept de circu-
lation des taxis à l’aéroport, dont ils
suivront également de manière
rapprochée l’impact sur la qualité
du service de taxis qui se doit
d’être en phase avec les exigences
d’un aéroport désirant offrir des
services de qualité pour l’entièreté
du voyage du client de l’Aéroport
de Luxembourg.

À côté de la mise en œuvre de ce
nouveau concept, une augmen-
tation de la supervision et du
contrôle des taxis par les services
du Ministère des Transports, en ce
qui concerne le respect des con-
ditions d’octroi des licences, et par
la Police grand-ducale, en ce qui
concerne les éventuelles autres
violations, devra permettre de
régulariser la situation au bénéfice
de l’usager de l’aéroport.

Question 3110 (2.2.2009) de M.
Marcel Oberweis (CSV)
concernant les cours de
dressage des chiens:

Selon l’article 16 de la loi du 9 mai
2008 relative aux chiens, tous les
chiens susceptibles d’être dan-
gereux et tous les chiens qui se
sont révélés dangereux, doivent
participer et réussir à des cours de

dressage. Ces cours sont à orga-
niser par une personne physique
ou morale, devant posséder
l’agrément du Ministre.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Agriculture, de la
Viticulture et du Développement
rural:

- Monsieur le Ministre peut-il m’in-
diquer combien de demandes en
vue de l’obtention dudit agrément
ont été accordées respectivement
refusées depuis la mise en vigueur
de la loi du 9 mai 2008 relative aux
chiens?

- En cas de refus d’une demande
d’agrément, Monsieur le Ministre
peut-il m’indiquer les raisons qui
l’ont conduit à refuser cette
demande?

- Monsieur le Ministre peut-il me
fournir une liste des cours de
dressage de chiens existant au
Luxembourg?

Réponse (24.2.2009) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à l’Agriculture, à la Viticulture
et au Développement rural:

L’honorable Député pose un
certain nombre de questions en
relation avec l’application de
l’article 16 de la loi du 9 mai 2009
relative aux chiens et qui concerne
les cours de dressage à suivre par
certaines catégories de chiens.

En premier lieu, il y a lieu de si-
gnaler que l’article en question vise
tous les chiens énumérés à l’article
10 point 1) et qui sont susceptibles
d’être dangereux. Il ne s’applique
pas aux chiens visés à l’article 10
point 2), qui se sont révélés dan-
gereux.

En date du 13 février 2009, douze
personnes physiques ou morales
ont obtenu l’agrément en vue
d’organiser les cours de dressage.
Cinq demandes d’agrément sont
en instance d’instruction. Une
demande a été refusée pour le
motif que la personne deman-
deresse n’était pas en possession
d’un terrain adéquat.

La liste des personnes physiques
et morales agréées pour le
dressage de chiens peut être
consultée sur notre site web du
Ministère de l’Agriculture, de la
Viticulture et du Développement
rural, sous la rubrique «Législation
relative aux chiens-cours de
dressage» (www.ma.public.lu).

Question 3113 (3.2.2009) de M.
Claude Meisch (DP) concernant
le «mariage simulé»:

Dans l’exposé des motifs du projet
de loi N°5908 sur les mariages de
complaisance, on peut notamment
lire qu’«au Grand-Duché, les
mariages simulés constituent un
phénomène régulier». Sous le
terme de «mariage simulé» on
comprend généralement un
mariage de complaisance effectué
par consentement mutuel. Ces
mariages de complaisance sont à
distinguer des mariages forcés.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Quel est le nombre de mariages
annulés selon le dispositif actuel-
lement en vigueur?

- Combien de mariages de
complaisance ont été constatés au
cours des cinq dernières années?

- Combien de mariages forcés ont
été constatés au cours des cinq
dernières années?

Réponse (6.3.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

L’exposé des motifs du projet de loi
N°5908 précise que la notion de
mariage simulé vise non seulement
le mariage de complaisance (qui
est parfois qualifié de mariage
«blanc» ou «fictif»), mais éga-
lement le mariage forcé. Ces deux
phénomènes peuvent se recouper
dans la mesure où un mariage

blanc peut être contracté sous
l’empire de la violence physique ou
morale.

Par la nature des choses, il n’existe
évidemment pas de statistiques
sur lesdits mariages. Le Ministre
n’a pas connaissance d’une annu-
lation judiciaire d’un tel mariage.

D’après les autorités concernées,
et plus particulièrement certaines
autorités communales, le phéno-
mène des mariages simulés existe
cependant au Luxembourg, mais
le cadre juridique actuel ne permet
pas de lutter efficacement contre
ce phénomène.

Comme indiqué dans l’exposé des
motifs du projet de loi N°5908, une
résolution du Conseil de l’Union
européenne préconise des me-
sures à adopter en matière de lutte
contre les mariages de com-
plaisance. Le Comité des Ministres
du Conseil de l’Europe a aussi
recommandé aux pays membres
d’interdire les mariages forcés. Par
ailleurs, des travaux sont en cours
au niveau de la Commission Inter-
nationale de l’État Civil (CIEC).

D’autre part, un nombre important
de pays membres de l’Union euro-
péenne ont adopté des mesures
législatives ou réglementaires afin
de lutter contre les mariages
simulés. Il s’agit notamment de nos
trois pays voisins.

Question 3114 (5.2.2009) de M.
Xavier Bettel (DP) concernant
la grâce grand-ducale:

Suite à la réponse incomplète de
Monsieur le Ministre de la Justice
du 19 janvier 2009 à ma question
parlementaire afférente (cf. compte
rendu N°8/2008-2009 - question
parlementaire N°3055), j’aimerais
réitérer les questions suivantes à
Monsieur le Ministre de la Justice:

- Les motifs psychologiques ont-
ils été invoqués lors du procès ou
s’agit-il d’une décision judiciaire
prise par défaut à l’encontre du
détenu?

- Est-il exact que la commission
de grâce a émis un avis négatif
dans ce cas précis?

- Monsieur le Ministre peut-il me
dire dans combien de cas le
Grand-Duc a accordé la grâce
malgré un avis négatif de la
commission compétente au cours
des cinq dernières années?

Réponse (19.2.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

En complément à la réponse parle-
mentaire du 19 janvier 2009, je
puis fournir les éléments addi-
tionnels suivants aux questions
posées:

1. Dans le dossier de grâce cité, il
ne s’agissait pas de «motifs
psychologiques», mais d’une
maladie psychiatrique qui rendait
difficile sinon impossible l’incar-
cération. Il n’est pas fait état de
cette maladie dans les jugements.

2. L’avis consultatif de la com-
mission de grâce fut négatif.

3. La décision de grâce diffère de
l’avis consultatif de ladite com-
mission dans 5 à 10% des cas (cf.
réponse du 19 janvier 2009).

Question 3115 (4.2.2009) de
Mme Sylvie Andrich-Duval
(CSV) concernant l’accord de
l’UCM pour une rééducation
après une intervention
chirurgicale ou une fracture:

Malgré les évolutions importantes
de la médecine, beaucoup de
patients ont besoin d’une rééduca-
tion après une intervention chirur-
gicale ou une fracture. En règle
générale l’UCM doit accorder
préalablement le remboursement
des mesures rééducatives pres-
crites par ordonnance médicale.

Selon mes informations, les
patients doivent souvent attendre
plusieurs mois avant que l’UCM ne
leur accorde la rééducation. Or, du
point de vue médical il s’avère
fréquemment important de com-
mencer la rééducation le plus vite
possible.

Vu les développements antérieurs,
j’aimerais poser les questions
suivantes à Monsieur le Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale:

- Monsieur le Ministre est-il au
courant de la situation telle que
décrite ci-dessus?

- Dans l’affirmative, de quelle
manière entend-il intervenir afin
que les patients puissent profiter
des meilleurs soins possibles?

- Dans la négative, Monsieur le
Ministre n’estime-t-il pas que l’on
devrait remédier à cette situation?

Réponse (2.3.2009) de M. Mars
Di Bartolomeo, Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale:

Dans sa question parlementaire,
l’honorable Députée s’enquiert sur
les délais de l’accord de la Caisse
Nationale de Santé (CNS) pour une
rééducation après une intervention
chirurgicale ou une fracture.

En cas d’intervention chirurgicale,
la rééducation par les kinési-
thérapeutes de l’établissement
hospitalier peut déjà commencer
lors de l’hospitalisation et ce sans
que des démarches adminis-
tratives préalables ne soient
requises.

Les statuts de la CNS prévoient
que les traitements de kinési-
thérapie commencés lors d’un
séjour hospitalier et continués en
traitement ambulatoire par le
même prestataire sont assimilés
pendant une durée de deux mois
aux prestations correspondantes
reçues pendant un séjour hospi-
talier stationnaire. Cette possibilité
s’applique tant pour les modalités
que pour les conditions de prise en
charge.

Si l’état de santé du patient requiert
un traitement de rééducation
fonctionnelle au Centre national de
rééducation fonctionnelle et de
réadaptation ou de rééducation
gériatrique dans un des quatre
services de rééducation géria-
trique d’un hôpital, les démarches
administratives y relatives prévues
par les statuts sont effectuées le
jour même.

La seule procédure d’autorisation
qui semble poser des problèmes
est celle des traitements effectués
auprès des kinésithérapeutes
libéraux.

Dans ces cas, la procédure prévue
se déroule comme suit: le médecin
traitant rédige une ordonnance
médicale qui doit obligatoirement
porter un certain nombre de
paramètres permettant à la Caisse
Nationale de Santé et au Contrôle
médical de la sécurité sociale de
juger le bien-fondé du traitement.

L’ordonnance médicale doit être
transmise pour validation à la CNS
endéans le délai de 30 jours à
compter de la date d’émission de
l’ordonnance. Par cette validation
l’assuré obtient un titre de prise en
charge qui garantit la prise en
charge des prestations aux con-
ditions statutaires.

II n’est pas à nier que la procédure
prévue par les statuts a pour
conséquence qu’un certain laps
de temps peut s’écouler entre la
date d’établissement de l’ordon-
nance et l’établissement du titre de
prise en charge par la CNS.

La grande majorité des assurés
soumettent leurs ordonnances
médicales directement au kinési-
thérapeute de leur choix qui lui se
charge du volet administratif.
Certains assurés isolés préfèrent
toutefois renvoyer eux-mêmes
leurs ordonnances à la CNS et
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attendent l’obtention du titre de
prise en charge avant de contacter
un kinésithérapeute.

En ce qui concerne les retards
dans la procédure d’autorisation, il
faut admettre qu’au 5 janvier 2009,
suite à la restructuration des
services des différentes caisses en
vue de la fusion qui a pris effet le
1er janvier 2009, le service chargé
de la gestion des autorisations des
ordonnances de kinésithérapie
affichait un retard de 19 jours de
travail. Suite à des efforts consi-
dérables et, notamment deux jours
de travail supplémentaires, les
samedis 31 janvier et 7 février, ces
retards ont pu être réduits sensi-
blement.

L’impact administratif des autori-
sations des traitements de kinési-
thérapie n’est pas négligeable, il
avait été mis en place il y a
quelques années afin de contre-
carrer la tendance à une explosion
des coûts des traitements de
kinésithérapie.

La question de l’opportunité du
maintien de ces mesures est en
discussion au sein des instances
de la Caisse Nationale de Santé.

En attendant une éventuelle modi-
fication au niveau des dispositions
réglementaires, statutaires ou
conventionnelles, les services de la
CNS feront de leur mieux afin de
réduire ou de maintenir à un niveau
raisonnable les délais en matière
d’octroi des autorisations des
traitements de kinésithérapie.

Question 3117 (4.2.2009) de M.
Marc Spautz (CSV) concernant
les risques des traitements
hormonaux substitutifs en
cas de ménopause:

Plusieurs études ont démontré que
les traitements hormonaux sub-
stitutifs augmentaient le risque 
de cancer, notamment de cancer
du sein chez les femmes méno-
pausées qui suivent un tel
traitement.

Dans un article publié dans le
magazine allemand «Focus» de
cette semaine, article repris par
plusieurs autres quotidiens et
magazines, on attire de nouveau
l’attention sur les risques inhérents
à de tels traitements hormonaux et
plus particulièrement à celui au
Tibolone (Livial). D’après cet
article, il ressort d’une étude non
publiée de cinq gynécologues
allemands éminents, que le trai-
tement au Tibolone (Livial), aug-
mente de manière significative le
risque de cancer du sein chez les
femmes ménopausées et plus
particulièrement chez celles qui
avaient déjà été atteintes d’un
cancer du sein.

On peut encore lire dans cet article
que l’étude, menée au niveau
mondial, a été stoppée en raison
de l’augmentation considérable
des risques de santé chez les
participantes de cette étude. À
noter que ce n’est pas la première
fois qu’une étude portant sur les
traitements hormonaux substitutifs
est arrêtée en raison des risques
inhérents du produit ou du trai-
tement concerné. Un large essai
américain nommé Women’s Health
Initiative sur l’hormonothérapie
substitutive avait ainsi déjà été
stoppé aux États-Unis pour ces
mêmes raisons au cours de
l’année 2002.

L’article précité du «Focus» se
termine par une citation d’un des
chercheurs allemands qui affirme
que les traitements à base
d’hormones synthétiques peuvent
également «provoquer» un cancer.

Dans ce contexte, j’aurais aimé
savoir de Monsieur le Ministre de la
Santé:

1. si le Gouvernement dispose de
chiffres concrets sur le nombre de
femmes qui ont suivi respecti-
vement qui suivent actuellement un
traitement hormonal substitutif en
cas de ménopause, sur la durée et
les raisons de ces traitements, sur
le nombre de femmes méno-
pausées qui bénéficient de trai-
tements alternatifs non hormonaux,
si le nombre de femmes béné-
ficiant d’un traitement hormonal a
diminué ces dernières années
suite aux résultats des premières
études sur les effets de ces trai-
tements qui furent publiées au
cours de la première moitié de la
décennie en cours.

2. Dans la négative, le Gouver-
nement n’estime-t-il pas utile de
disposer de chiffres et de données
fiables en l’espèce? Ne pense-t-il
pas qu’il serait dans l’intérêt des
patientes d’effectuer ou de faire
effectuer une telle collecte et d’en
publier les résultats?

3. Le Gouvernement pense-t-il
que les femmes ménopausées
sont suffisamment informées des
risques que comportent de tels
traitements hormonaux? Sont-elles
au courant de l’existence de trai-
tements alternatifs non contestés
et sans risques majeurs pour la
santé?

4. En tout état de cause, le Gou-
vernement n’est-il pas d’avis qu’il
serait opportun de lancer une
vaste campagne d’information, à
l’instar de qui a été fait dans le
passé pour enrayer la surcon-
sommation d’antibiotiques?

Réponse (6.3.2009) de M. Mars
Di Bartolomeo, Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale:

Livial (Tibolone D.C.I.) a obtenu
une autorisation de mise sur le
marché au Luxembourg le 26 juillet
1995.

Livial est indiqué dans le traitement
hormonal substitutif des symp-
tômes de carence en œstrogène
chez les femmes postméno-
pausées, plus d’un an après la
ménopause.

Parmi les contre-indications, il est
stipulé clairement que Livial est
contre-indiqué en cas de cancer
du sein connu ou suspecté ou
d’antécédent familial de cancer du
sein.

Fin 2008 le groupe de travail
pharmacovigilance du comité des
médicaments à usage humain,
comité scientifique de l’agence
des Médicaments à Londres, a
analysé les récents résultats de
cette étude, visée par l’honorable
Parlementaire. Cette étude
montrait un risque accru de
récidive de carcinome mammaire
chez des femmes traitées aupa-
ravant opératoirement pour un
cancer du sein. L’étude a donc été
arrêtée prématurément.

Vu les résultats de cette étude, il a
été décidé de renforcer les
rubriques contre-indications, mises
en garde et précautions parti-
culières d’emploi au niveau de la
notice et du résumé des carac-
téristiques du produit.

Le médecin traitant sur base des
connaissances actuelles et recom-
mandations issues de la rééva-
luation de la balance bénéfices/
risques, suite à de nouvelles
études et données, est le mieux
placé pour informer chaque femme
en particulier présentant des
troubles fonctionnels liés à la
ménopause. Les connaissances
actuelles concernant les effets
indésirables incitent toutefois,
avant d’instaurer une substitution
hormonale, à évaluer de manière
individuelle le rapport bénéfices/
risques et à revoir celui-ci régu-
lièrement.

Souvent aussi une autre approche
thérapeutique alternative est
recherchée pour les femmes qui
souhaitent un traitement pour des
plaintes liées à la ménopause,
comme par exemple les phyto-
œstrogènes. Ce sont des
substances d’origine végétale,
mais les preuves quant à leur

efficacité sont limitées, les études
réalisées à ce jour sont de courte
durée et les données sur leur inno-
cuité à long terme sont rares.

L’honorable Parlementaire soulève
la question de savoir si mes
services disposent «de chiffres
concrets sur le nombre de femmes
qui ont suivi respectivement qui
suivent actuellement un traitement
hormonal substitutif en cas de
ménopause».

Tel n’est plus le cas alors que le
Livial utilisé pour le traitement
hormonal substitutif ne figure plus
depuis deux ans sur la liste
positive des médicaments faisant
l’objet d’un remboursement.

Cependant la question du trai-
tement hormonal substitutif est
posée aux femmes participant au
«programme mammographie», qui
s’adresse aux femmes âgées entre
50 et 69 ans. Étant donné que ce
programme atteint un taux de
participation de 64%, les données
recueillies dans ce cadre en
rapport avec l’hormonothérapie
substitutive peuvent être consi-
dérées comme assez représen-
tatives pour les femmes de cette
tranche d’âge. Si dans le prédit
cadre 28% des femmes ont
déclaré une prise d’hormones en
1992, ce pourcentage est monté à
un pic de 50% en 2000, pour
retomber à une moyenne de 30%
pour la période allant de 2001 à
2005. En 2007 et 2008 le pour-
centage de femmes déclarant une
prise d’hormones ne s’est plus
établi qu’à 23%.

Suite à la publication des résultats
de l’étude «Women’s Health Initia-
tive» en 2002 et à l’étude «Million
Women Study» en 2003 sur
l’hormonothérapie substitutive, la
Direction de la Santé a rendu
attentif le corps médical par lettre
circulaire aux précautions à
prendre avant d’instaurer un trai-
tement hormonal substitutif. Ces
informations ont été suivies d’une
diminution importante du pour-
centage de femmes qui ont suivi
une telle thérapie, comme en
témoignent les données citées plus
haut.

Le Guide de Bonnes Pratiques du
Programme Mammographie,
publié en 2006, ne recommande le
traitement hormonal substitutif que
si nécessaire, à dose minimale et à
durée très courte.

Compte tenu des recomman-
dations déjà émises, suivies d’effet
comme dit ci-dessus, une nouvelle
campagne d’information ne me
paraît pas nécessaire pour ce
sujet, qui relève plutôt d’une
décision personnelle à prendre par
chaque femme ensemble avec son
médecin traitant, en fonction d’une
analyse bénéfices/risques indi-
viduelle.

Question 3118 (5.2.2009) de M.
Henri Kox (DÉI GRÉNG) concer-
nant le transport d’animaux:

Le règlement 1/2005 définit les
normes à respecter en matière de
transport d’animaux. Selon nos
informations, le Luxembourg,
Malte, Chypre et la Lituanie
seraient les seuls pays à ne pas
avoir remis leur rapport pour
l’année 2008, fait pour lequel le
Luxembourg a été critiqué fer-
mement par la Commission devant
le Parlement européen.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Monsieur le Ministre peut-il me
confirmer que le rapport en
question n’a pas encore été remis?

- Dans l’affirmative, quelles sont
les raisons qui retardent la remise
du rapport auprès de la Com-
mission européenne?

- Monsieur le Ministre entreprend-
il des mesures concrètes au niveau
européen afin d’œuvrer pour une
amélioration de cette réglemen-

tation telle que revendiquée par de
nombreuses associations de
défense des droits des animaux?

Réponse (25.2.2009) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à l’Agriculture, à la Viticulture
et au Développement rural:

L’honorable Député se réfère au
règlement (CE) N°1/2005 du 22
décembre 2004 relatif à la pro-
tection des animaux pendant le
transport et les opérations
annexes.

Il est vrai que le règlement en
question prévoit à l’article 27 para-
graphe 2 que les États membres
adressent à la Commission, au
plus tard le 30 juin de chaque
année, un rapport annuel relatif
aux inspections des animaux, des
moyens de transport et des do-
cuments d’accompagnement qui
ont été réalisés l’année précé-
dente. Le rapport est accompagné
d’une analyse des principales irré-
gularités constatées et d’un plan
d’action destiné à y remédier. En
même temps l’article 32 de ce
règlement stipule que dans un
délai de quatre ans à partir du 5
janvier 2007, la Commission
présente au Parlement européen et
au Conseil un rapport sur l’inci-
dence de ce règlement sur le bien-
être des animaux transportés et sur
les courants d’échanges d’ani-
maux vivants dans la Commu-
nauté.

Mes services en avaient conclu
que le premier rapport visé à
l’article 27 précité n’était dû que
pour l’année 2009 au plus tôt. Ils
étaient confirmés dans cette po-
sition par le fait que la Commission
européenne n’a pas réclamé ce
rapport, une fois que le délai du 30
juin 2008 était déchu.

Dès que mes services ont eu
connaissance de leur interprétation
erronée des dispositions commu-
nautaires, le rapport a été établi de
suite et transmis à la Commission
européenne en date du 13 février
2009.

Les améliorations nécessaires à la
réglementation en vigueur seront
proposées après l’analyse des
rapports des États membres et des
suggestions concrètes concernant
les modifications éventuelles des
durées de transport seront éla-
borées par les services de la
Commission européenne. Diverses
propositions et réflexions ont déjà
été discutées au mois de janvier
lors d’un séminaire organisé par la
Direction Générale Sanco de la
Commission européenne. Fina-
lement, il y a lieu de signaler que le
rapport de la Commission euro-
péenne précité, et qui doit être
transmis au Parlement européen et
au Conseil au plus tard pour janvier
2011, doit prendre en compte des
preuves scientifiques des besoins
de bien-être des animaux, et le
rapport sur la mise en œuvre du
système de navigation de même
que les implications socioéco-
nomiques du présent règlement, y
compris les aspects régionaux. Ce
rapport est accompagné au besoin
de propositions appropriées
concernant les voyages de longue
durée, notamment en matière de
durée des trajets, de périodes de
repos et de densités de char-
gement.

Question 3119 (5.2.2009) de M.
Fernand Etgen (DP) et M.
Alexandre Krieps (DP) con-
cernant les prestations médi-
cales non remboursées par
les organismes d’assurance-
maladie:

Il nous revient que nombre d’as-
surés sociaux, membres de la
Caisse Nationale de Santé, s’es-
timent lésés par la facturation de
certaines prestations médicales
non remboursées par les orga-
nismes d’assurance-maladie.

Ainsi, par exemple, les anesthésies
péridurales pour accouchement

sont souvent majorées de cent
pour cent si l’accouchement tombe
sous une intervention de nuit.
Habituellement l’acte médical en
question (7A95) est remboursé
sans la majoration mise en compte.

Selon les articles prévus dans les
conventions (article 8 du règlement
grand-ducal portant nomenclature
des actes et services des mé-
decins pris en charge par l’assu-
rance-maladie), les caisses
d’assurance-maladie refusent le
remboursement de la majoration
de l’acte médical 7A95.

Les voies de recours prévoient un
premier recours de l’assuré vis-à-
vis de sa caisse d’assurance-
maladie et en cas de non-accord
un deuxième recours écrit auprès
de la commission de surveillance
tel que prévu par l’article 72 du
Code des assurances sociales.

Malheureusement il semble que
ladite commission ne fonctionne
plus depuis belle lurette, ce qui
laisse les organismes d’assurance-
maladie ainsi que les patients
concernés dans un sentiment
d’insécurité réglementaire.

Partant, nous souhaitons poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre de la Santé et de la Sécu-
rité sociale:

- Monsieur le Ministre est-il décidé
à réactiver la commission de
surveillance à bref délai?

- Monsieur le Ministre est-il décidé
à faire analyser ces situations de
litige entre les assurés sociaux et
les organismes d’assurance-
maladie respectifs?

- Monsieur le Ministre est-il
disposé à modifier, le cas échéant,
l’article 8 du règlement grand-
ducal susmentionné afin de sauve-
garder les intérêts des deux
parties (patients et médecins)?

Réponse (2.3.2009) de M. Mars
Di Bartolomeo, Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale:

En réponse à leur question parle-
mentaire N°3119 du 5 février 2009,
j’ai l’honneur d’informer les hono-
rables Députés que par arrêté
ministériel du 3 février 2009, j’ai
nommé Monsieur Marc Schlungs,
président honoraire de la Cour
supérieure de Justice, à la fonction
de président de la commission de
surveillance. Par même arrêté, le
poste de secrétaire a été pourvu,
de sorte que rien ne s’oppose plus
à ce que ladite commission
reprenne ses travaux dans les
meilleurs délais.

Quant au deuxième volet de la
question, je tiens à préciser qu’il ne
m’appartient nullement d’anticiper
sur une décision juridictionnelle à
intervenir.

Pour le troisième volet de la
question, on retiendra que l’objet
des litiges concernant la prise en
charge de l’anesthésie péridurale
est précisément de savoir si
l’article 8 du règlement grand-
ducal modifié du 21 décembre
1998 arrêtant la nomenclature des
actes et services des médecins
n’est pas mis en échec par l’article
26 du Code de la Sécurité sociale
qui prévoit que les prestations
prévues lors de l’accouchement
sont prises en charge forfaitai-
rement.

De la réponse à cette question
dépendra une adaptation éven-
tuelle du règlement grand-ducal
mentionné par les honorables
Députés.

Question 3123 (5.2.2009) de M.
Camille Gira (DÉI GRÉNG)
concernant le remboursement
des minervals pour cours de
musique:

Suite à la réponse de Monsieur le
Ministre de l’Intérieur à ma ques-
tion parlementaire N°3003 du 1er

décembre 2008 en relation avec le
remboursement des minervals
pour cours de musique (cf. compte
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Les premiers travaux ont été
entamés en Belgique en décembre
2006.

La lettre d’intention relative au ren-
forcement de la coopération ferro-
viaire entre le Royaume de
Belgique et le Grand-Duché de
Luxembourg, qui a été signée à
Virton le 9 mars 2008, a notamment
confirmé la nécessité de réaliser le
projet Eurocap-Rail conformément
au plan d’investissement et au
planning. Les Ministres des deux
pays ont demandé d’examiner la
possibilité de mettre en service
aussi rapidement que possible des
trains à temps de parcours réduit
de la catégorie «IC» sur la liaison
Bruxelles-Luxembourg et d’appro-
fondir les conditions dans les-
quelles il serait envisageable de
mettre en œuvre des trains pen-
dulaires sur la liaison Bruxelles-
Luxembourg-Strasbourg et au-delà
vers la Suisse, tant en ce qui
concerne l’exploitation des
services de trains qu’en ce qui
concerne les adaptations éven-
tuelles à apporter à l’infrastructure,
y compris sur l’équipement de
sécurité et de signalisation.

Après la finalisation des travaux à
l’horizon 2014, les temps de
parcours entre les gares de
Bruxelles-Luxembourg et de
Luxembourg-ville seront de deux
heures pour les trains de la caté-
gorie «IC».

Les travaux de modernisation
seront financés par la Belgique et
le Luxembourg sur leurs territoires
respectifs. En ce qui concerne le
montant de 30 millions d’euros
pour le projet Eurocap-Rail, il s’agit
du concours financier accordé par
la Commission européenne à
Infrabel pour la modernisation de
l’axe Bruxelles-Luxembourg sur
territoire belge. Un concours
financier communautaire de 27
millions d’euros a été octroyé au
Grand-Duché de Luxembourg en
vue de la modernisation de l’axe
Bruxelles-Luxembourg-Strasbourg
sur territoire national.

Question 3131 (10.2.2009) de
M. Fernand Etgen (DP) con-
cernant le Conseil Supérieur
pour un Développement
Durable (CSDD):

Le Conseil Supérieur pour un
Développement Durable (CSDD)
vient de présenter un catalogue de
cinq revendications qu’il entend
soumettre aux partis politiques.

Dans la mire des critiques du
CSDD figure entre autres le
déséquilibre qui caractérise l’agri-
culture luxembourgeoise, cons-
tituée essentiellement de produits
laitiers et de viande, aux dépens
de la culture de plantes. Pour
pallier ce déséquilibre, le CSDD a
préconisé «un retour vers une
agriculture plus respectueuse des
cycliques naturels» avec no-
tamment un développement plus
poussé de la culture des plantes et
des légumes destinés à la con-
sommation humaine.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Agriculture, de la
Viticulture et du Développement
rural:

- Monsieur le Ministre partage-t-il
l’avis du CSDD en ce qui concerne
l’orientation de l’agriculture luxem-
bourgeoise? Dans l’affirmative,
quelles sont les initiatives prévues
par le Gouvernement qui tiennent
compte des critiques formulées
par le CSDD?

Réponse (23.2.2009) de M.
Fernand Boden, Ministre de
l’Agriculture, de la Viticulture et du
Développement rural:

L’honorable Député se réfère à un
catalogue de cinq revendications
que le Conseil Supérieur pour un
Développement Durable vient de

rendu N°7/2008-2009), je dési-
rerais avoir un complément d’infor-
mations:

Le remboursement de différentes
communes aux frais d’ensei-
gnement dans les Écoles de
Musique varie en fonction de la
qualité de l’élève d’être membre
dans une association musicale
locale: pour le même instrument de
musique les membres de la société
locale sont remboursés tandis que
les non membres ne reçoivent pas
de remboursement.

Sur base de cet exemple précis,
j’aimerais poser la question
suivante à Monsieur le Ministre de
l’Intérieur:

- Est-ce que Monsieur le Ministre
de l’Intérieur estime que cette
façon de procéder est conforme
avec le principe de l’égalité des
citoyens devant la loi ainsi que de
la Convention des droits de
l’Homme (Art.: 8 - Droit au respect
de la vie privée et familiale)?

Réponse (23.2.2009) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

Juridiquement l’égalité des
citoyens devant la loi est donnée
lorsque tous les citoyens se
trouvant dans une situation
identique sont traités de la même
manière.

Il n’existe donc pas de discrimi-
nation entre les élèves qui sont
membres d’une société locale de
musique et ceux qui ne sont pas
membres d’une telle société
lorsque la commune pratique des
tarifications différentes suivant qu’il
s’agit d’élèves de la première ou
de la deuxième catégorie.

Question 3124 (6.2.2009) de M.
Félix Braz (DÉI GRÉNG) concer-
nant la lutte contre l’exploi-
tation sexuelle des enfants:

Le 22 décembre 2003, les Mi-
nistres de la Justice de l’UE ont
pris une décision-cadre relative à
la lutte contre l’exploitation sexuelle
des enfants et la pédoporno-
graphie (2004/68/JAI). Elle visait à
rapprocher les législations des
États membres en ce qui concerne
le traitement de l’incrimination, les
peines et d’autres sanctions, les
circonstances aggravantes, la
compétence, les poursuites judi-
ciaires ainsi que la protection et
l’assistance apportées aux
victimes.

Dans son rapport sur la mise en
œuvre de cette décision-cadre, la
Commission européenne relève
deux manquements de la part du
Luxembourg: d’un côté une défi-
nition détaillée de la pédo-
pornographie fait défaut et de
l’autre côté le Gouvernement a
omis d’informer la Commission sur
la transposition des dispositions
relatives aux sanctions et aux
circonstances aggravantes (Art.5;
§3), un élément-clé de la décision
cadre.

Dans ce contexte, j’aimerais ob-
tenir les précisions suivantes de la
part du Ministre de la Justice:

1. Pourquoi cette décision-cadre
n’a pas été transposée de manière
complète en droit luxembourgeois?

2. Quand est-ce que Monsieur le
Ministre projette de mettre en
conformité la législation luxem-
bourgeoise?

Réponse (6.3.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

Le Gouvernement luxembourgeois
attache une grande importance à
la lutte contre la pédopornographie
et l’exploitation sexuelle des en-
fants. C’est la raison pour laquelle
il avait fait voter la loi du 31 mai
1999 sur l’exploitation sexuelle des
enfants qui a adapté le dispositif
législatif du Code pénal et introduit
notamment l’incrimination de la
possession de matériel pédophile
à l’article 384 du Code pénal.

Le Gouvernement envisage de
transposer la décision-cadre du 22
décembre 2003 relative à la lutte
contre l’exploitation sexuelle des
enfants et la pédopornographie
ensemble avec d’autres instru-
ments internationaux qui abordent
la même matière.

Un avant-projet de loi portant
approbation

a) de la Convention du Conseil de
l’Europe pour la protection des
enfants contre l’exploitation et les
abus sexuels ouverte à la signature
à Fuerteventura les 25-26 octobre
2007,

b) du Protocole facultatif à la
Convention des Nations Unies
relative aux droits de l’enfant,
concernant la vente d’enfants, la
prostitution des enfants et la porno-
graphie mettant en scène des
enfants et qui tient compte éga-
lement des dispositions de la dé-
cision-cadre du 22 décembre
2003, est en voie de finalisation 
et sera déposé à la Chambre 
des Députés dans les meilleurs
délais.

Question 3125 (6.2.2009) de M.
Eugène Berger (DP) concernant
la loi relative aux chiens:

Suite à la mise en vigueur de la loi
du 9 mai 2008 relative aux chiens,
j’aimerais poser les questions
suivantes à Madame la Secrétaire
d’État à l’Agriculture, à la Viticulture
et au Développement rural:

- Combien de chiens ont été
déclarés conformément à l’article 3
de la loi du 9 mai 2008?

- Combien de chiens susceptibles
d’être dangereux conformément à
l’article 10 de la loi précitée ont
participé avec leur détenteur à des
cours de formation respectivement
combien de diplômes ont été
décernés?

- Est-ce que des incidents avec
d’autres races de chiens que
celles énoncées dans l’article 10
de la loi en question ont été si-
gnalés?

- Est-ce que Madame la Secré-
taire d’État peut confirmer un inci-
dent avec un chien de la race Rott-
weiler en août 2008, race ne figu-
rant pas comme étant dangereuse
dans la loi relative aux chiens?

- Vu les frais élevés avoisinant les
700 euros pour les cours de for-
mation, est-ce que des chiens
visés par l’article 10 ont été aban-
donnés dans des asiles pour
animaux?

- Est-ce que des chiens ont été
signalés conformément à l’article 9
paragraphe 2 de la loi du 9 mai
2008?

Réponse (24.2.2009) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à l’Agriculture, à la Viticulture
et au Développement rural:

Les différentes questions posées
par l’honorable Député appellent
les réponses suivantes:

- Les déclarations des chiens se
font auprès des administrations
communales de résidence du
propriétaire. La loi du 9 mai 2008
relative aux chiens, qui est entrée
en vigueur le 1er juin 2008, stipule
dans son article 26 (1) que «les
détenteurs de chiens âgés de plus
de quatre mois doivent se con-
former aux dispositions de la
présente loi dans un délai de neuf
mois à partir de l’entrée en vigueur
de la présente loi». Il s’ensuit qu’il
faut attendre la fin du mois de
février pour faire une évaluation de
la situation.

- La plupart des détenteurs de
chiens susceptibles d’être dan-
gereux sont en train de suivre les
cours de dressage. Au 13 février
2009, cinq chiens se sont pré-
sentés à l’examen. Tous ces chiens
ont réussi à l’examen. Parmi eux,
un n’est pas dispensé du port de la
laisse, les autres en sont dispensés

compte tenu de leur comportement
et de leur examen.

- Il est vrai qu’un seul incident
avec un chien ne figurant pas sur
la liste des chiens susceptibles
d’être dangereux a été rapporté. Il
s’agissait d’un chien de la race
Rottweiler.

Douze autres plaintes ont été
adressées à l’Administration des
Services vétérinaires dans le cadre
de l’application de l’article 9 (2) de
la loi du 9 mai 2008 précitée.
Toutes ces plaintes concernent
des cas où des chiens se sont
attaqués entre eux.

Par ailleurs, certaines plaintes non
fondées ont été déposées. Ces
plaintes étaient basées sur le
simple fait que les chiens en
question faisaient partie des races
énumérées sur la liste de l’article
10 (1) de la loi du 9 mai 2008
précitée, sans qu’un incident ne
soit survenu.

À noter que toutes les plaintes
susmentionnées ont fait l’objet d’un
examen approprié par les ins-
pecteurs-vétérinaires.

- Depuis l’entrée en vigueur de la
loi du 9 mai 2008 précitée, l’asile
pour animaux de Gasperich a
recueilli quatre chiens appartenant
aux races énumérées dans la liste
de l’article 10 de cette loi. Pour 42
chiens de ces mêmes races, une
demande de prise en charge a été
adressée à cet établissement. Les
motifs pour ces demandes de
prises en charge ne sont pas in-
diqués.

Question 3129 (9.2.2009) de M.
Xavier Bettel (DP) concernant
le projet Eurocap-Rail:

Lors de la récente visite de travail
du Premier Ministre belge la
modernisation de la ligne ferro-
viaire entre les trois villes-sièges à
savoir Strasbourg, Luxembourg et
Bruxelles (projet Eurocap-Rail) a
entre autres été abordée. La
presse s’en est fait l’écho et a éga-
lement relaté que l’on avait décidé
d’accélérer l’avancement des
travaux sur ce dossier.

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Premier Ministre:

- Quelles ont été les conclusions
de l’entrevue avec le Premier
Ministre belge en ce qui concerne
la modernisation dans le projet de
la ligne ferroviaire entre Luxem-
bourg et Bruxelles qui s’insère
dans le projet Eurocap-Rail?

- Quel est l’objectif visé con-
cernant la réduction de la durée du
trajet? Par quels moyens cet
objectif sera-t-il atteint?

- Quels sont les délais qui ont été
retenus concernant la moderni-
sation de la ligne ferroviaire en
question?

- Comment la modernisation envi-
sagée sera-t-elle financée?

- Selon la presse, la Commission
européenne vient apparemment de
notifier, en date du 10 décembre
dernier, sa décision d’accorder un
concours de quelque 30 millions
d’euros pour le projet Eurocap-Rail,
projet visant la modernisation de la
ligne Bruxelles-Luxembourg-
Strasbourg. Monsieur le Premier
Ministre peut-il me dire si le
Luxembourg pourra recourir à ces
moyens financiers en vue de la
modernisation de la ligne
Luxembourg-Bruxelles. Si oui, de
quel montant s’agit-il? Dans la
négative, quelles sont les raisons
pour lesquelles le Luxembourg ne
peut pas avoir recours au concours
financier de la Commission euro-
péenne? Y a-t-il, le cas échéant,
dans cette enveloppe financière
une contribution pour des travaux
de modernisation du côté français?

Réponse (10.3.2009) de M.
Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État:
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En réponse à la question parle-
mentaire N°3129 de l’honorable
Député Bettel, le Gouvernement
souhaite apporter les réponses
suivantes:

Le projet Eurocap-Rail reste
d’actualité afin d’augmenter
l’attractivité du transport ferroviaire
entre les trois capitales euro-
péennes.

L’intérêt du côté luxembourgeois
consiste avant tout dans l’amélio-
ration de la ligne vers Bruxelles,
dont l’exploitation actuelle
présente de nombreux incon-
vénients en vue d’une offre de
qualité performante. Cette réali-
sation se fera, dans la mesure du
possible, sous forme d’une prolon-
gation de la branche Strasbourg-
Luxembourg du TGV Est-Européen
vers Bruxelles. Ce projet s’inscrit
comme simple prolongation du
TGV Est-Européen, qui à son tour a
déjà été retenu comme projet N°2
sur la liste des projets prioritaires
adoptée par le Sommet d’Essen en
décembre 1994.

Le Luxembourg se félicite de la
volonté commune prioritaire et
concrète de réaliser le projet
Eurocap-Rail en procédant à des
travaux de modernisation im-

portants de l’infrastructure exis-
tante tout en réduisant les temps
de parcours.

Comme déjà indiqué dans la
réponse aux questions parlemen-
taires N°1020 du 11 avril 2006 et
N°1297 du 21 septembre 2006 (cf.
comptes rendu N°12/2005-2006 et
N°2/2006/2007), les réunions bila-
térales entre la Belgique et le
Luxembourg qui se sont tenues le
20 mars 2006, respectivement le
19 juillet 2006 ont permis de con-
firmer la volonté des deux pays à
réaliser le projet Eurocap-Rail. Afin
de préserver la qualité des circu-
lations pendant toute la durée des
chantiers, ceux-ci doivent être
harmonieusement répartis sur
l’ensemble de la ligne et soigneu-
sement coordonnés avec les
travaux RER qui seront réalisés
pendant la même période entre
Ottignies et Bruxelles. L’ensemble
de la planification des travaux telle
qu’elle se présente actuellement
s’étirera de 2006 à 2014 et
comportera notamment la réélec-
trification de la ligne, des amélio-
rations à Gembloux, Ciney et
Jemelle, la rectification de dix
courbes et l’adaptation du bloc au-
tomatique pour obtenir le relè-
vement de vitesse à 160 km/h.

L’ensemble des travaux marquants à réaliser se présente comme suit:

- réélectrification de la ligne: 2007-2013

- amélioration à Gembloux: 2007-2010

- amélioration à Ciney: 2007-2011

- amélioration à Jemelle: 2012-2014

- rectification de 10 courbes: 2008-2014

- adaptation du bloc automatique 
pour obtenir le relèvement de vitesse
à 160 km/h:

2006-2014



présenter et qu’il entend soumettre
aux partis politiques.

En premier lieu je tiens à souligner
que le Ministère de l’Agriculture, de
la Viticulture et du Développement
rural n’est, à ce jour, pas en
possession de ce document. Par
ailleurs le document, comme
l’évoque l’honorable Député lui-
même, s’adresse aux partis
politiques.

En conséquence, une prise de
position de ma part à ce sujet n’est
ni possible ni indiquée.

Question 3132 (10.2.2009) de
M. Marc Spautz (CSV) con-
cernant l’organisation du
service d’urgence des
hôpitaux:

Il a été porté à ma connaissance
qu’en cas de besoin d’un spécia-
liste, la coordination entre les
différents hôpitaux de garde est
quasiment inexistante. Ainsi, un
patient ayant eu besoin d’un chirur-
gien maxillo-facial aurait dû con-
sulter quatre médecins dans
quatre hôpitaux différents avant de
pouvoir profiter des soins adé-
quats. À noter qu’en fin de compte
le patient a été transféré chez un
spécialiste en Allemagne.

Au vu de ce qui précède, je
voudrais poser les questions
suivantes à Monsieur le Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale:

- Monsieur le Ministre est-il au
courant de la situation décrite ci-
dessus?

- Afin de pouvoir éviter de telles
situations, Monsieur le Ministre
n’estime-t-il pas que l’on devrait
améliorer la coordination entre les
différents hôpitaux de garde?

- Ne pourrait-on pas élaborer un
système de coordination au niveau
de la Grande Région afin que les
patients puissent immédiatement
être dirigés vers un spécialiste
compétent?

Réponse (6.3.2009) de M. Mars
Di Bartolomeo, Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale:

L’honorable Parlementaire fait état
d’un patient «ayant eu besoin d’un
chirurgien maxillo-facial (et qui)
aurait dû consulter quatre mé-
decins dans quatre hôpitaux
différents avant de pouvoir profiter
des soins adéquats», pour sou-
lever la question de l’organisation
du service d’urgence des hôpitaux.

L’hypothèse décrite par l’honorable
Parlementaire est difficilement
concevable dans un contexte
d’urgence médicale et hospitalière.
Dans le cas d’une prise en charge
relevant du service d’urgence des
hôpitaux, le patient ne «consulte»

pas et ne se déplace pas succes-
sivement dans plusieurs hôpitaux,
mais reçoit les soins adéquats
dans l’hôpital de garde, vers lequel
il est acheminé par l’ambulance
médicalisée relevant du service
d’urgence. Il se peut, notamment
en cas d’accident de la route, que
le patient présente des lésions
multiples de la face, requérant
l’intervention de plus d’un spé-
cialiste (par exemple chirurgien,
neurochirurgien, ORL, ophtal-
mologue, dentiste, chirurgien
plastique). Une fois l’état du patient
stabilisé, ces différents acteurs
interviennent successivement
suivant le degré de l’urgence. Mais
ils interviennent sur place et le
patient n’a pas à se déplacer.

Certains des intervenants doivent
assurer auprès de l’hôpital de
garde, suivant la réglementation en
vigueur, une «disponibilité immé-
diate sur appel suivie d’une
présence effective». Cette
astreinte est moins lourde pour les
spécialistes qui, tels que les ORL,
les ophtalmologues ou les
dentistes, n’interviennent qu’après
la prise en charge de la détresse
vitale.

Dans l’hypothèse spécifique du
recours à un chirurgien maxillo-
facial, il est exact que tous les
hôpitaux de garde ne disposent
pas de ce spécialiste. Mais ce
dernier intervient normalement en
dernier lieu, des semaines après
l’accident ou incident ayant
déclenché l’hospitalisation, après
l’accomplissement complet du
processus de guérison des autres
lésions traitées en urgence. À ce
moment le patient pourra être
transféré de l’hôpital de garde vers
un hôpital disposant d’un chi-
rurgien maxillo-facial.

Je ne puis qu’admettre que le cas
décrit par l’honorable Parle-
mentaire s’est présenté en dehors
d’une situation d’urgence faisant
appel au service d’urgence des
hôpitaux.

Question 3143 (12.2.2009) de
Mme Claudia Dall’Agnol
(LSAP) concernant les mesures
disciplinaires:

Il y a un certain temps, diverses
allégations (destruction de
preuves, incident exhibitionniste,
comportement inapproprié) ont été
formulées à l’encontre de quelques
agents issus du cadre supérieur de
la Police grand-ducale.

Tout en sachant que certains
agents ont été poursuivis en
justice, j’aimerais poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le
Ministre de la Justice:

- Est-ce que des mesures disci-
plinaires ont été prises à l’égard
des policiers impliqués dans ces
affaires?

- Si oui, lesquelles?

Réponse (25.2.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

Tous les policiers du cadre su-
périeur auxquels l’honorable Dé-
putée fait allusion ont fait l’objet de
sanctions disciplinaires par le
directeur général de la police.
Dans certains cas, des répri-
mandes ont été prononcées, dans
d’autres cas, des amendes ont été
décidées comme peines de disci-
pline.

Question 3144 (12.2.2009) de
M. Alexandre Krieps (DP)
concernant le régime des
pensions suite à l’intro-
duction du statut unique:

Suite à l’introduction du statut
unique, un certain nombre de
personnes qui percevaient leurs
pensions de deux caisses de
pension différentes ont eu la
mauvaise surprise de voir leur
pension substantiellement dimi-
nuée par rapport au régime pré-
cédent. Il s’avère en effet que ces
personnes sont désormais
soumises à un barème imposable
impliquant qu’elles doivent payer
mensuellement jusqu’à plusieurs
centaines d’euros supplémentaires
au titre d’impôts. Les adminis-
trations concernées affirment que
ce surplus d’impôts serait réduit à
partir de l’année 2010.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de la Santé et de la
Sécurité sociale et à Monsieur le
Ministre du Travail et de l’Emploi:

- Peuvent-ils me confirmer cet état
des choses?

- Combien de personnes sont
concernées?

- Ne devraient-elles pas être in-
formées et éclaircies sur leur
situation?

- Qu’en est-il de la neutralité des
coûts prônée lors de l’introduction
du statut unique?

Réponse commune (10.3.2009)
de M. Mars Di Bartolomeo,
Ministre de la Santé et de la Sé-
curité sociale et de M. François
Biltgen, Ministre du Travail et de
l’Emploi:

Lorsqu’une personne touche simul-
tanément deux ou plusieurs
pensions de caisses de pension
différentes, elle doit remettre à
chaque caisse de pension une
fiche de retenue d’impôt. La fiche
principale (1ère fiche) vise en

principe la pension dont le montant
est le plus élevé et la retenue
d’impôt s’effectue en application
du barème de la retenue d’impôt
sur les pensions. Une fiche addi-
tionnelle (2e fiche) s’applique à
l’autre pension et la retenue
d’impôt est effectuée sur base du
taux de retenue y inscrit. À côté de
ces retenues à la source, le titulaire
de pension est souvent redevable
du paiement d’avances trimes-
trielles à l’Administration des
Contributions directes. À la fin de
l’année d’imposition, le montant
définitif de l’impôt sur le revenu est
établi par voie d’assiette sur la
base d’une déclaration d’impôt.
Les sommes retenues à la source
et les avances trimestrielles
payées sont imputées sur l’impôt
établi par voie d’assiette.

Avec l’introduction du statut unique
les quatre caisses de pension du
régime général ont été fusionnées
dans la Caisse Nationale d’Assu-
rance Pension (CNAP). Par voie de
conséquence, les titulaires de
deux pensions, d’une pension
personnelle et d’une pension de
survie, attribuées par deux caisses
de pension différentes du régime
général, touchent à partir du 1er

janvier 2009 leurs pensions de la
part de la CNAP. Comme il n’y a
plus qu’un seul débiteur de pen-
sions, la retenue d’impôt s’effectue
sur le montant imposable total des
deux pensions et cela sur base
d’une fiche d’impôt principale et en
application du barème.

Il ressort de ce traitement qu’un
certain nombre de titulaires ont
payé pour le mois de janvier 2009
plus d’impôts que pour le mois de
décembre 2008.

Les causes de cette augmentation
peuvent être multiples. La cause
principale consiste dans le fait que
la retenue selon le barème d’impôt,
compte tenu de la progressivité,
est supérieure à celle corres-
pondant au taux d’impôt de la fiche
additionnelle. Dans certains cas
c’est la modification de la classe
d’impôt qui est à l’origine d’une
retenue plus importante (passage
de la classe 2 à la classe 1a).
Parfois le taux d’impôt attribué à la
fiche additionnelle était sous-
estimé. Souvent, c’est le résultat de
l’effet combiné de plusieurs adap-
tations.

Selon les données de la CNAP,
2.010 personnes touchaient au 31
décembre 2008 deux pensions de
deux caisses de pension diffé-
rentes du régime général. Suite à
la liquidation des pensions du mois
de janvier 2009, il y a eu réduction
du prélèvement d’impôt pour 9%
des titulaires, pas de changement
pour 8% et augmentation pour
83%. Pour les 1.677 titulaires qui
ont payé plus d’impôts, l’augmen-
tation est inférieure à 50 euros pour

41%, entre 50 et 150 euros pour
27%, entre 150 et 300 euros pour
26% et supérieure à 300 euros
pour 6%.

Une première conclusion qu’on
peut tirer consiste à constater que
la fusion des caisses de pension a
conduit dans le chef de ces
titulaires de pension à un chan-
gement du mode de retenue
d’impôt dans la mesure où l’impo-
sition globale s’effectue sur base
du barème. La CNAP a fait une
application correcte des dispo-
sitions légales en vigueur et aucun
contribuable n’a payé plus
d’impôts que ceux qui sont dus en
fonction du montant total impo-
sable des pensions. Pour les
contribuables qui n’ont pas
d’autres revenus imposables, le
montant des impôts retenus à la
source correspond au montant des
impôts établi par voie d’assiette.

Consciente du fait que certains
bénéficiaires de pension ont payé
pour le mois de janvier 2009 plus
d’impôts qu’auparavant, l’Adminis-
tration des Contributions directes,
en collaboration avec le Centre
commun de la Sécurité sociale, a
recensé les cas concernés. Dans
sa «newsletter» du 12 janvier 2009,
publiée sur son site Internet,
l’Administration des Contributions
directes s’est engagée à com-
penser pour le mois de mars 2009
l’augmentation des impôts retenus
à la source par une adaptation du
montant des avances trimestrielles. 

Reste à préciser que les dispo-
sitions de la loi du 19 décembre
2008 portant modification de
certaines dispositions en matière
des impôts directs ont été appli-
quées par la CNAP avec le
paiement des pensions du mois de
mars 2009. Un recalcul pour les
mois de janvier et février a été
effectué en même temps.

En ce qui concerne la neutralité
des coûts prônés lors de l’introduc-
tion du statut unique, force est de
constater que l’avis du Comité de
coordination tripartite du 28 avril
2006 prévoyait que «la réalisation
du statut unique ne conduira pas à
des charges financières supplé-
mentaires pour l’économie dans
son ensemble». La situation des
titulaires de pension susvisée se
présente dans un contexte tout à
fait différent et l’application sus-
visée n’engendre aucune charge
financière supplémentaire.

Question 3149 (17.2.2009) de
M. Marc Spautz (CSV) con-
cernant les bandes d’urgence
des autoroutes:

À plusieurs reprises l’idée de
transformer dans le futur des
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bandes d’urgence en couloirs de
bus a été évoquée dans la presse.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Travaux publics:

- Existe-t-il un projet afin d’amé-
nager les bandes d’urgence des
autoroutes comme voies priori-
taires pour autobus?

- Dans l’affirmative, Monsieur le
Ministre peut-il m’informer quant à
la sécurité d’une telle utilisation
des bandes d’urgence par les
autobus?

Réponse (6.3.2009) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député, il
y a lieu de préciser qu’une
question parlementaire analogue a
déjà été posée en date du 5 juin
2008 (cf. compte rendu N°16/2007-
2008 - question parlementaire
N°2595) et la réponse donnée à
cette question est toujours d’actua-
lité en ce qui concerne l’aména-
gement des bandes d’arrêt
d’urgence dans l’intérêt des trans-
ports en commun, à savoir:

Trois problèmes s’opposent à une
réalisation à court terme de cou-
loirs pour bus continus sur notre
réseau autoroutier, notamment

- la trop faible largeur de la bande
d’arrêt d’urgence,

- les multiples échangeurs à des
interdistances trop faibles, obli-
geant les bus à s’entrecroiser avec
le trafic quittant l’autoroute ou
accédant à l’autoroute et

- la suppression de la bande
d’arrêt d’urgence sur certains
tronçons.

La faisabilité de l’élargissement de
la bande d’arrêt d’urgence est
analysée dans le cadre du projet de
mise à 2 x 3 voies des autoroutes A6
et A3 qui constituent les deux princi-
pales pénétrantes vers la capitale,
venant d’Arlon et de Thionville.

Le groupe de travail est en train de
creuser d’autres possibilités pour
permettre aux bus d’éviter les
embouteillages en profitant no-
tamment de la voirie connexe du
réseau de la grande voirie.

Sur le plan de sécurité il faut
s’orienter aux expériences faites
dans d’autres pays avec de telles
infrastructures. Une liste des règles
qui s’en dégage, sans toutefois
être exhaustive, est la suivante:

il faut

- limiter la vitesse de circulation
maximale des bus en fonction de la
largeur de la bande d’arrêt
d’urgence;

- limiter l’utilisation aux autobus
des lignes régulières;

- limiter l’utilisation de la bande
d’arrêt d’urgence par les bus aux
jours ouvrables et à certaines
plages horaires;

- limiter la différence de vitesse
entre le bus sur la bande d’arrêt
d’urgence et le trafic sur la bande
de droite à un maximum de 30
km/h;

- marquer clairement les parties
de bande d’arrêt d’urgence qui
peuvent servir à la circulation des
bus;

- mettre en place des avertisseurs
lorsque la bande d’arrêt d’urgence
est bloquée par une voiture en
panne et régler le contournement
de ces obstacles par les bus;

- obliger les bus à mettre les feux
de croisement.

Question 3150 (17.2.2009) de
MM. Alex Bodry et Ben Fayot
(LSAP) concernant les électeurs
luxembourgeois résidant à
l’étranger:

Dans sa réponse à la question par-
lementaire N°2714 (cf. compte
rendu N°1/2008-2009), Monsieur le

Ministre a évoqué les articles 1er,
168 et 169 de la loi électorale du 18
février 2003 permettant la parti-
cipation des Luxembourgeois
domiciliés à l’étranger aux
élections législatives par la voie du
vote par correspondance et dé-
terminant la commune d’ins-
cription.

Or, il ressort entre autres des
articles 4 et 172 de la même loi que
la qualité d’électeur est constatée
par l’inscription sur les listes élec-
torales; qualité qui se perd en cas
de déménagement à l’étranger.
C’est pourquoi les demandes pour
le vote par correspondance des
ressortissants luxembourgeois
domiciliés à l’étranger doivent être
accompagnées d’une copie cer-
tifiée conforme du passeport
luxembourgeois en cours de vali-
dité et d’une déclaration justifiant
sous la foi du serment que le
demandeur n’est pas déchu du
droit électoral.

Dès réception d’une demande
pour le vote par correspondance
auxquels sont admis les électeurs
luxembourgeois domiciliés à
l’étranger, le collège des bourg-
mestre et échevins vérifie si le
requérant est bel et bien inscrit sur
les listes électorales. En pratique,
les électeurs qui choisissent 
leur résidence à l’étranger sont
rayés des listes électorales au
Luxembourg et ne répondent donc
plus à toutes les conditions
exigées ci-dessus.

- Quelle est l’interprétation de
Monsieur le Ministre des dispo-
sitions en question?

- En pratique, selon les infor-
mations obtenues par le Bureau de
la population de la Ville de
Luxembourg, la procédure retenue
pour cette catégorie d’électeurs
consiste à dresser une liste d’ins-
cription à part. Tout en sachant que
l’article 174 de la loi précitée
prévoit une inscription des
électeurs ayant présenté une
demande en vue d’être admis au
vote par correspondance «sur un
relevé énumérant tous les
électeurs de cette catégorie», les
soussignés aimeraient savoir de
Monsieur le Ministre si ce relevé
distingue entre les personnes
ayant choisi le vote par corres-
pondance pour d’autres motifs
qu’un déménagement à l’étranger,
par exemple pour des raisons
tenant à leur âge; raison qui n’im-
plique pas qu’elles sont d’office
rayées des listes électorales.

- Par ailleurs, est-ce que toutes les
communes procèdent de cette
manière, donc en établissant un
relevé à part, pour permettre aux
électeurs luxembourgeois domi-
ciliés à l’étranger de participer aux
élections législatives?

- Comme il existe une certaine
hiérarchie dans la détermination de
la commune d’inscription, (Art. 169
alinéa 2: Est à considérer comme
commune d’inscription au Grand-
Duché de Luxembourg, la
commune du domicile, à défaut la
commune du dernier domicile, à
défaut la commune de naissance,
à défaut la Ville de Luxembourg),
est-ce que les communes qui
reçoivent des demandes de vote
par correspondance de la part
d’électeurs résidant à l’étranger
vérifient d’abord si la commune de
destination est exacte?

Réponse (10.3.2009) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

Tout d’abord j’aimerais rappeler
mes réponses aux questions parle-
mentaires N°2714 et N°2856 (cf.
compte rendu N°4/2008-2009)
traitant du même sujet et expli-
quant les principes régissant
l’admission au vote par corres-
pondance des Luxembourgeois
domiciliés à l’étranger à l’occasion
des élections législatives et euro-
péennes. J’aimerais également
préciser que le département de
l’Intérieur n’est pas compétent en
matière d’élections législatives et
européennes mais qu’elles font

partie des attributions de Monsieur
le Premier Ministre, Ministre d’État.

La possibilité du vote par corres-
pondance est à considérer comme
une procédure exceptionnelle et
réservée à des catégories déter-
minées de personnes. Font partie
de ces personnes les Luxembour-
geois domiciliés à l’étranger: le
vote par correspondance est leur
seul moyen de participer aux
élections législatives et euro-
péennes au Grand-Duché de
Luxembourg et ce nonobstant des
autres motifs permettant l’ad-
mission au vote par corres-
pondance. Hormis la condition de
la résidence sur le territoire du
Grand-Duché et donc, à titre
subsidiaire, de l’inscription sur la
liste électorale d’une commune
luxembourgeoise déterminée au
moment de la demande, les con-
ditions pour l’électorat leur sont
applicables.

En ce qui concerne le relevé alpha-
bétique des électeurs ayant
demandé à voter par correspon-
dance, l’article 174 de la loi élec-
torale énumère les informations qui
y doivent figurer: nom, prénoms,
date et lieu de naissance, domicile
et adresse actuelle de l’électeur.
En outre, il y a lieu de faire mention
de la suite donnée à la demande
en face du nom du demandeur. Ni
une indication du ou des motifs
donnant lieu à la demande du vote
par correspondance sur le relevé
alphabétique ni l’établissement 
de plusieurs relevés en fonction 
du motif justifiant le vote par
correspondance ne sont prévus
par la loi.

Finalement, je suis d’avis que toute
commune qui reçoit des de-
mandes de vote par corres-
pondance vérifie, comme pour tout
autre courrier, qu’elle en est le
destinataire.

Question 3151 (17.2.2009) de
M. Roger Negri (LSAP) con-
cernant l’ancien Palais de
Justice:

Suite au déménagement des
services judiciaires vers la nouvelle
Cité judiciaire, les bâtiments de
l’ancien Palais de Justice restent
inoccupés. Selon des informations
données par Monsieur le Ministre à
la presse en automne 2008 dans le
cadre de l’inauguration de la Cité
judiciaire, le «Fonds de Rénovation
de la Vieille Ville» avait été chargé
de faire une analyse concernant
l’architecture et l’état de conser-
vation de l’ancien bâtiment afin de
faciliter une décision quant à son
utilisation future.

- Monsieur le Ministre peut-il me
renseigner sur les conclusions du
Fonds? Quelles sont les options
envisagées concernant l’affec-
tation de l’ancien Palais de
Justice? Est-ce qu’une décision a
déjà été prise?

- Quelle sera l’envergure des
travaux de réfection à prévoir?
Dans quel délai ce bâtiment
pourra-t-il accueillir de nouveaux
services?

Réponse (6.3.2009) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

En réponse à la question parle-
mentaire N°3151 du 17 février
2009 de l’honorable Député, j’ai
l’honneur de vous soumettre ci-
dessous les précisions suivantes:

Le Fonds de Rénovation de la
Vieille Ville, propriétaire de l’ancien
Palais de Justice, a effectué une
analyse fine de l’immeuble en
question.

Cette analyse retrace l’évolution du
bâtiment à travers l’histoire et
donne un repérage et une des-
cription des éléments de décor
que les diverses époques ont
apportés au bâtiment.

L’analyse concerne donc pour
l’essentiel la valeur patrimoniale de
l’édifice. Elle met en œuvre le

caractère représentatif du bâtiment
tout en soulignant l’importance
qu’il a joué dans l’histoire de la ville
de Luxembourg.

C’est ainsi que le Fonds arrive à la
conclusion que l’architecture du
bâtiment et notamment celle du
corps principal appelle une
fonction publique qui, de surcroît,
aurait un besoin en espaces repré-
sentatifs d’une certaine envergure.
Ce n’est que de cette façon qu’une
nouvelle affectation saurait être en
adéquation avec l’architecture,
extérieure comme intérieure, du
bâtiment avec ses grandes salles
et son décor. Une telle attitude
envers le bâtiment a déjà prévalu
dans le passé où les différentes
adaptations ont toujours été
opérées dans un grand respect
pour les parties anciennes, qui, en-
core aujourd’hui, donnent à
l’édifice sa trame constructive.

La décision du Gouvernement rela-
tive à l’affectation future du Palais
de Justice se fera dans le respect
des conclusions de l’analyse fine
du Fonds de Rénovation de la
Vieille Ville.

Le bâtiment ayant entre-temps été
libéré suite au déménagement des
services de l’administration  judi-
ciaire, des sondages pourront être
mis en œuvre dans les mois à
venir, ce qui donnera une meilleure
connaissance de l’état du bâtiment
(état des planchers et d’autres
éléments structurels), état qui va
conditionner l’envergure d’une
future rénovation.

Une fois un programme de
construction détaillé disponible, le
Fonds sera chargé d’analyser la
faisabilité de l’affectation définitive
du bâtiment du Palais de Justice.
C’est à ce moment qu’une esti-
mation précise de l’envergure et
des délais d’exécution des travaux
pourra être avancée.

Question urgente 3163
(20.2.2009) de M. Ali Kaes (CSV)
concernant la suppression de
six lignes RGTR à desti-
nation des usines Goodyear
à Colmar-Berg:

Le Ministère des Transports vient
de supprimer sans avertissement
préalable six lignes RGTR des-
servant les différents sites de fabri-
cation Goodyear à Colmar-Berg. Il
paraît que cette décision a été
prise en raison de l’annonce de
l’usine d’interrompre sa production
pour une durée de cinq semaines
du 20 février au 1er avril.

Or, ces lignes RGTR (810, 817,
819, 825, 840, 848) ne sont pas
exclusivement utilisées par les
salariés de la Goodyear, mais
représentent également une offre
de transports publics pour d’autres
personnes à travers le pays. En
plus, la fermeture annoncée par
Goodyear ne concerne que l’usine
de production pneumatique,
d’autres services vont continuer à
fonctionner normalement.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports:

- Monsieur le Ministre peut-il me
confirmer les faits susmentionnés?

- Dans l’affirmative, quelles sont
les raisons exactes de la sup-
pression des lignes RGTR en
question?

- Si une des raisons serait
l’absence d’une grande partie des
usagers habituels pendant les cinq
prochaines semaines, ne serait-il
pas opportun de réévaluer alors la
situation de toutes les lignes
autobus à travers le pays?

- Monsieur le Ministre entend-il
remédier à cette situation respec-
tivement quelles sont les mesures
envisagées par le Ministère des
Transports afin que les utilisateurs
des lignes susmentionnées ne
soient plus privés de tout transport
en commun?

Réponse (4.3.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Monsieur le Député vise les six
lignes d’autobus 810, 817, 819,
825, 840 et 848 à destination des
usines Goodyear dont j’avais
envisagé de suspendre le fonction-
nement pendant la période d’arrêt
de la production annoncée par les
dirigeants de Goodyear.

Notons d’emblée que les douze
lignes d’autobus en service pour
les travailleurs de Goodyear
accusent des baisses flagrantes
de voyageurs au courant des dix
dernières années pour atteindre
aujourd’hui un total de 315
personnes transportées par jour,
soit environ 25 passagers en
moyenne par ligne et par jour (six
courses).

Comparé à l’ensemble des 264
lignes régulières fonctionnant 
dans le Grand-Duché, la prochaine
ligne la moins fréquentée 
occupe toujours 105 passagers
par jour au moins (663 Clervaux-
Vianden).

Compte tenu de certains cas de
rigueur pouvant se présenter
pendant la période d’arrêt de pro-
duction - sans avoir obtenu des
précisions à ce sujet du côté de
Goodyear - j’ai décidé en date du
20 février de laisser en place
l’ensemble des douze lignes
publiques spéciales vers
Goodyear.

Ceci étant, je tiendrai au courant
Monsieur le Député sur le degré
d’occupation des lignes d’autobus
visées par son intervention au
courant des semaines à venir.

Question 3194 (5.3.2009) de 
M. Félix Braz (DÉI GRÉNG)
concernant l’acte de censure
dans le cadre de l’expo-
sition «Sélection» à la 
maison du Luxembourg à
Bruxelles:

Dans le cadre de l’exposition
«Sélection» organisée dans
l’enceinte de la maison du Luxem-
bourg à Bruxelles et dont le ver-
nissage est prévu pour ce soir, un
artiste luxembourgeois a décidé
de retirer au dernier moment deux
œuvres en invoquant un acte de
censure de la part de Monsieur
l’Ambassadeur.

1. Monsieur le Ministre peut-il me
confirmer cet acte de censure à
l’égard de l’artiste luxembour-
geois?

2. Quelles sont les raisons de
cette décision de Monsieur
l’Ambassadeur?

3. Monsieur le Ministre partage-t-iI
cette décision de Monsieur
l’Ambassadeur?

Réponse (6.3.2009) de M. Jean
Asselborn, Ministre des Affaires
étrangères et de l’Immigration:

L’Ambassade du Luxembourg en
Belgique, dans le cadre de ses
actions de promotion culturelle, a
invité des artistes luxembourgeois
vivant en Belgique d’exposer une
sélection de leur travail dans les
locaux de notre ambassade. Les
artistes participant à cette expo-
sition ont été libres de proposer à
l’Ambassade des œuvres suscep-
tibles d’être retenues pour l’expo-
sition.

L’expression d’une politique
constante oblige cependant le
représentant officiel de l’État à
respecter les symboles de la
Nation.

Sous cette réserve, la liberté
d’expression, que je me suis
appliqué à défendre tout au long
de ma vie, reste entièrement
acquise à l’artiste.
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